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Αθήνα, σήµερα στις 15 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας!

Σήµερα είναι η Διεθνής Ηµέρα Δηµοκρατίας. Πριν εισέλθουµε
στην ηµερήσια διάταξη και εκ µέρους όλων των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων ως Προεδρεύων θα πω λίγα λόγια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, βρίσκοµαι σήµερα στην ευχάριστη
θέση να τιµήσω µαζί σας µε δύο λόγια τη φετινή Διεθνή Ηµέρα
Δηµοκρατίας, µια ηµέρα που καθιερώθηκε επίσηµα πριν από δε-
κατέσσερα χρόνια από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών.

Το σηµερινό ορόσηµο παραπέµπει για πολλούς λόγους σε ένα
πλούσιο, πολυπαραγοντικό φαινόµενο, το οποίο ειδικά για όλους
εµάς εδώ στην κοιτίδα του κοινοβουλευτισµού είναι συνυφα-
σµένο µε ποικίλες -κυρίως γόνιµες- προκλήσεις.

Η δηµοκρατία από την ετυµολογία της κιόλας υποδηλώνει την
κυριαρχία που πηγάζει από τη σύµπραξη των προσώπων εκείνων
που κατέχουν πολιτικά δικαιώµατα και εργάζονται γι’ αυτά.

Στην ιδεατή µορφή της -όπως την περιγράφει ο Βίας ο Πριη-
νεύς, ένας από τους επτά σοφούς της αρχαιότητας- αναφέρεται
πως «κρατίστην είναι δηµοκρατίαν, εν η πάντες ως τύραννον φο-
βούνται τον νόµον», ισχυρή δηµοκρατία έχουµε, δηλαδή, όταν ο
νόµος που προκύπτει από το πολίτευµα αποτελεί αντικείµενο
απολύτου σεβασµού από τον λαό και τους εκπροσώπους του.
Για τους προγόνους µας ο νόµος αυτός ήταν το αντίθετο και κυ-
ρίως το αντίδοτο της βίας. Οι Έλληνες επί της ουσίας υπήρξαν
πολέµιοι βίας, απεχθάνονταν τον πόλεµο και την αυθαιρεσία.

Από αυτήν ακριβώς την αφετηρία εκκίνησε η αθηναϊκή δηµο-
κρατία και αποτέλεσε για την Ελλάδα, σύµφωνα µε τον Θουκυ-
δίδη στον «Επιτάφιο του Περικλή», ένα ζωντανό δίδαγµα, µια
αγωγή, µια παίδευσις. Πάνω στις έννοιες αυτές και µε την προ-
ϋπάρχουσα προίκα του Σόλωνα και του Κλεισθένη θα συγκρο-
τείτο µέσα στους επόµενους αιώνες η τρέχουσα µορφή της
δηµοκρατίας για τον νεότερο δυτικό πολιτισµό. Αξίες, όπως η
αγάπη για την ελευθερία, η ανεκτικότητα, η πολυφωνία, η φιλο-
πατρία χωρίς εθνικιστικές εξάρσεις, η γενναιότητα, η υπερά-
σπιση του δικαίου και των αδικουµένων αποτέλεσαν πανανθρώ-
πινες αξίες και µια γόνιµη κληρονοµιά για την οικουµένη, µια κλη-
ρονοµιά που οδήγησε στην παγίωση των δηµοκρατικών θεσµών
και των ανθρώπινων δικαιωµάτων σε όλα τα µήκη και πλάτη του
πλανήτη, µια κληρονοµιά που αποτέλεσε θεµέλιο λίθο στο όραµα
και της Ευρώπης µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο.

Στη σηµερινή µορφή της η δηµοκρατία είναι το πολίτευµα

εκείνο που η εξουσία του πηγάζει από τον λαό, ασκείται από τον
λαό και δουλεύει για τον λαό. Ωστόσο, µέσα από τη σύγχρονη
πρακτική διαπιστώνουµε πως έχει περάσει από αρκετά στάδια
κρίσης, αµφισβήτησης, ακόµα και παρακµής.

Σε παγκόσµια κλίµακα γινόµαστε µάρτυρες της έκπτωσης ενός
συστήµατος γνήσιας, περιεκτικής δηµοκρατίας σε οικονοµικό, κοι-
νωνικό, πολιτικό και οικολογικό επίπεδο. Όταν διαπιστώνουµε την
υποβάθµιση της κοινωνικής συµβολής, τη συρρίκνωση των συλ-
λογικών κεκτηµένων και την έξαρση της ανοµίας, τότε καταλαβαί-
νουµε ότι ο επαναπροσδιορισµός του κυρίαρχου πολιτικού συστή-
µατος είναι µονόδροµος για την ανθρωπότητα. Πρόκειται για µια
δύσκολη, αλλά αναγκαία διαδικασία εντοπισµού των παθογενειών
και πρόταξη νέων στρατηγικών για την εξάλειψή τους. Αυτό, φυ-
σικά, δεν αφορά µόνο στο σύνολο του πολιτικού κόσµου, αλλά και
των πολιτών, γιατί όσο επιζήµια µπορεί να αποβεί η έλλειψη βού-
λησης στην πολιτική, άλλο τόσο επιζήµια είναι και η απάθεια των
πολιτών, ο κυνισµός, η αποχαύνωση και η αδιαφορία για τα κοινά
και τα πολιτικά πράγµατα.

Ο Μοντεσκιέ έλεγε πως η τυραννία ενός ηγεµόνα σε µια ολι-
γαρχία δεν είναι τόσο επικίνδυνη για το κοινό καλό όσο η απά-
θεια των πολιτών σε µια δηµοκρατία και δεν είχε άδικο. Είναι
αυτό που έλεγε ο Θουκυδίδης ορίζοντας τα χαρακτηριστικά της
ελεύθερης πολιτείας, ότι δηλαδή οφείλει να είναι αυτόνοµος, αυ-
τόδικος και αυτοτελής.

Για να το επιτύχουµε αυτό σήµερα θα πρέπει καθένας από
εµάς ως άτοµα και ως πολιτικές οντότητες να είµαστε ικανοί να
δώσουµε στον εαυτό µας έναν νόµο, δηλαδή ένα σταθερό προ-
σωπικό σύστηµα αξιών και κανόνων που θα εξασφαλίζει τη συµ-
µετοχή µας στην ουσιαστική θέσµιση της κοινωνίας, όπως έλεγε
ο Καστοριάδης. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι για να έχουµε λόγο
και αντίληψη στα πράγµατα, θα πρέπει από το ατοµικό µέχρι το
συλλογικό επίπεδο να µπορούµε να εκπαιδευόµαστε αδιάκοπα
πάνω στην κοινωνική πρακτική όχι µόνο µέσα από τα σχολεία
µας, αλλά και µέσα από την οικογένεια, τις συντροφιές, τις γει-
τονιές, τα µέσα ενηµέρωσης και δικτύωσης. Μόνο µέσα από την
καθηµερινή εµπειρία και τον συνεχή προβληµατισµό µπορούν να
γεννηθούν αυτόνοµα άτοµα που αφ’ ενός θα είναι ικανά να ρυθ-
µίσουν αξιακά τη δική τους ζωή και αφ’ ετέρου θα συµµετέχουν
ενεργά στον προσδιορισµό των νόµων που διέπουν την κοινωνική
τους ζωή και τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

Κάτω από αυτό το πρίσµα η δηµοκρατία µπορεί να αναγεννη-
θεί, ακουµπώντας πάνω στις ανάγκες της σύγχρονης ζωής µέσα
σε µια αυτόνοµη κοινωνία που η ίδια θα κυβερνά τον εαυτό της.
Το παρόν και το µέλλον της δηµοκρατίας µάς αφορά όλους, πο-
λίτες και πολιτικούς και η αναγέννησή της µπορεί να προκύψει
συλλογικά µέσα από το πάθος µας για τα κοινά, µέσα από την
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ευθύνη και την ενεργό συµµετοχή, µέσα δηλαδή από την ακµή
του πάθους των πολιτών της που θέλουν να οικοδοµήσουν µια
πολιτεία λειτουργική, δίκαιη και τολµηρή, µια πολιτεία-πρότυπο,

ισάξια των προγόνων της, ένα πολίτευµα-κοιτίδα των αξιών.
Σας ευχαριστώ πολύ.

20124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 17 Σεπτεµβρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοΙ 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1032/6-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Γεωργίου Κατρούγκαλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Ενέργειες για τη διάσωση και ασφαλή µεταφορά των Αφ-
γανών πολιτών ελληνικού ενδιαφέροντος».

2. Η µε αριθµό 1048/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Προ-
στασία και στήριξη των νοικοκυριών και ιδιαίτερα των ευάλωτων,
ύστερα από το κύµα ανατιµήσεων σε βασικά καταναλωτικά
αγαθά».

3. Η µε αριθµό 1040/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Από το Μάτι στην Εύβοια. Εγκληµατική η άρνηση υλο-
ποίησης των προτάσεων του Πορίσµατος Γκολντάµερ για την ανα-
διάρθρωση της δασοπυρόσβεσης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοΙ 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1037/10-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Φέτος κλείνετε δηµοτικά Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης
Παιδιών (ΚΔΑΠ) και απολύετε εργαζόµενους, ενώ κάθε χρόνο
εξήντα πέντε χιλιάδες παιδιά µένουν εκτός ΚΔΑΠ».

2. Η µε αριθµό 1041/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Απαξίωση του εθελοντικού κινήµατος της πυρόσβεσης
και αχρήστευση των εθελοντών πυροσβεστών του Πυροσβεστικού
Σώµατος».

3. Η µε αριθµό 1046/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξαν-
δρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Η Κυβέρνηση να µην γυρίσει την πλάτη στους παλιννοστούντες
Πόντιους οµογενείς. Να δοθεί άµεσα λύση στο ζήτηµα των στε-
γαστικών τους δανείων».

4. Η µε αριθµό 1051/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κέρκυρας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου -
Χρήστου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Έλεγχος σε προκηρύξεις προσλήψεων προσωπικού ΟΤΑ, οι
οποίες δεν πληρούν την αρχή της αξιοκρατίας και των ίσων ευκαι-
ριών».

5. Η µε αριθµό 1052/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου
Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Επικείµενες
ενέργειες της ελληνικής πλευράς για τις γερµανικές αποζηµιώσεις
στη βάση του πορίσµατος της ελληνικής Βουλής».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανο-
νισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 7730/2-7-2021 ερώτηση του Βουλευτή Επικρα-
τείας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη (Πάνου)
Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Με αφορµή
την ανάθεση από τη διοίκηση του Δήµου Νέας Φιλαδέλφειας -
Νέας Χαλκηδόνας του οδοφωτισµού σε ιδιώτες».

2. Η µε αριθµό 8455/6-8-2021 ερώτηση του  Βουλευτή Β’ Δυτι-
κής Αττικής  του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Τσί-
πρα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Εξαιρετικά
αργοπορηµένη εµπλοκή της πληθώρας των πυροσβεστικών ενα-
έριων και επίγειων µέσων καθώς και του προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων στην κατάσβεση των µαινόµενων πυρκαγιών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν τρεις ερωτήσεις, στις οποίες -και στις τρεις από ό,τι βλέπω-
θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας κ. Ζέττα Μακρή.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την πρώτη µε αριθµό 1042/13-9-2021 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των ανα-
πληρωτών εκπαιδευτικών για τη διαµονή τους στις περιοχές το-
ποθέτησης».

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζουµε ότι είναι εξαιρετικά επίκαιρο το

θέµα που συζητάµε σήµερα για τις εργασιακές συνθήκες και γε-
νικότερα για τους όρους διαβίωσης ειδικά αυτής της κατηγορίας
των εκπαιδευτικών. Είναι µια κατηγορία εκπαιδευτικών η οποία
απαριθµεί χιλιάδες, οι οποίοι κάθε χρόνο εδώ και πολλά χρόνια
-είκοσι, τριάντα χρόνια;- µε µια βαλίτσα στο χέρι περιπλανώνται
σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, προκειµένου να καλύψουν, βεβαίως,
στοιχειώδεις, υπαρκτές, πραγµατικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Προσλαµβάνονται στην καλύτερη περίπτωση το Φθινόπωρο.
Ή µάλλον αρχίζουν να προσλαµβάνονται το φθινόπωρο, οι προσ-
λήψεις µπορεί να συνεχίζονται και µέχρι την επόµενη άνοιξη.
Απολύονται το καλοκαίρι και, βεβαίως, τους είναι άγνωστο αν και
πότε θα δουλέψουν την επόµενη χρονιά.

Τα χρόνια περνάνε και οι περισσότεροι από αυτούς -και πολύ
καλά έκαναν- έκαναν οικογένειες, έχουν παιδιά τις οποίες εγκα-
ταλείπουν φυσικά προκειµένου να εργαστούν όπου τοποθετη-
θούν. Είναι εκπαιδευτικοί κακοπληρωµένοι και µάλιστα αρκετές
φορές οι µισθοί τους δεν καταβάλλονται έγκαιρα, δεν έχουν
πλήρη ασφαλιστικά δικαιώµατα και δεν δικαιούνται ούτε να αρ-
ρωστήσουν στη διάρκεια µιας σχολικής χρονιάς.

Είναι εκπαιδευτικοί που, µε λίγα λόγια, όλες οι κυβερνήσεις
τους αντιµετωπίζουν ως εκπαιδευτικούς δεύτερης κατηγορίας,
δυστυχώς, ακόµα και σε ένα εξαιρετικά σηµαντικό ζήτηµα, κυρία
Υπουργέ, στο ζήτηµα της µητρότητας και στο ζήτηµα της ανα-
τροφής των παιδιών.

Αυτοί, λοιπόν, οι εκπαιδευτικοί σήµερα έχουν φτάσει να είναι
περίπου το 30% του συνόλου των εκπαιδευτικών. Περιπλανιούν-
ται, λοιπόν, όπως είπαµε, αυτοί οι αναπληρωτές ως πραγµατικοί
νοµάδες στη «nomad land» της ελληνικής εκπαίδευσης και ανα-
πληρώνουν τον ίδιο τους τον εαυτό στην πραγµατικότητα. Αντι-
µετωπίζουν, βεβαίως, κάθε φορά ιδιαίτερα οξυµένα προβλήµατα
γιατί δεν είναι εύκολο να µετακινηθεί κάποιος από τη βόρεια Ελ-
λάδα στη νησιωτική Ελλάδα ή στη νότια Ελλάδα. Τα εισιτήρια ξέ-
ρουµε που έχουν φτάσει. Εκεί όταν θα πάνε πρέπει να αρχίσει ο
γολγοθάς για να βρουν ένα σπίτι, κάτι που είναι εξαιρετικά δύ-
σκολο έως ανέφικτο σε πολλές περιπτώσεις. Θυµόµαστε όλοι
σκηνές αναπληρωτών να κοιµούνται στα αυτοκίνητά τους τα
προηγούµενα χρόνια. Πρέπει να δώσουν, αν βρουν, υπέρογκα
ποσά για να νοικιάσουν ένα σπίτι και τέλος πάντων τα χρήµατα,
µέχρι να πληρωθούν, αν έχουν, δεν τους φτάνουν. Και όλα αυτά
καταλαβαίνετε πόσο συντελούν στο να βρίσκονται σε µια ήρεµη
ψυχική κατάσταση έτσι ώστε να πηγαίνουν την άλλη µέρα στο
σχολείο και να δουλέψουν µε τα παιδιά.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, για να µην πολυλογούµε,
τι θα κάνετε εσείς και τι θα κάνει το Υπουργείο σας έτσι ώστε οι
άνθρωποι αυτοί, οι εκπαιδευτικοί αυτοί να έχουν το δικαίωµα της
δωρεάν πρώτης µετακίνησης –όπως το λέµε εµείς- από την πε-
ριοχή τους εκεί που τοποθετούνται, να έχουν το επίδοµα του
ενοικίου, το επίδοµα της θέρµανσης, να έχουν το δικαίωµα της
δωρεάν σίτισης σε φοιτητικές λέσχες, όπου υπάρχουν, σε λέ-
σχες αξιωµατικών, όπου υπάρχουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να εξισωθούν τα δικαιώµατα των αναπληρωτών και των

µόνιµων. Δεν µπορεί στα σχολεία, κυρία Υπουργέ, να υπάρχουν
εργαζόµενοι δύο ταχυτήτων. Και, βεβαίως, πρέπει να καλυφθούν
όλα τα κενά στους εκπαιδευτικούς -και θα τα πω και στη δευτε-
ρολογία µου- µε τη µονιµοποίηση, γιατί αυτό είναι σήµερα το ρε-
αλιστικό αίτηµα.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω ευχόµενη σε εσάς χρόνια πολλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε συνάδελφε, όπως είναι γνωστό, το Υπουργείο µας ενισχύει
τα σχολεία µας µε έντεκα χιλιάδες επτακόσιους µόνιµους διορι-
σµούς στη γενική εκπαίδευση, τους πρώτους µετά από δώδεκα
ολόκληρα χρόνια και σε συνέχεια των περσινών τεσσεράµισι χι-
λιάδων στην ειδική αγωγή τους πρώτους στην εκπαιδευτική δια-
δικασία.

Με την υπ’ αριθµόν 88602 κοινή απόφαση των Υπουργών Παι-
δείας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών καθορίστηκε ο αριθµός
των εγκεκριµένων θέσεων που πρέπει να πληρωθούν µε τον διο-
ρισµό µόνιµων εκπαιδευτικών κατά κλάδο, ειδικότητα ή ειδίκευση.
Στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση καθορίστηκαν έξι χιλιάδες διακό-
σιες θέσεις, στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση τέσσερις χιλιάδες εν-
νιακόσιες εξήντα θέσεις και στα µουσικά σχολεία δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης πεντακόσιες σαράντα θέσεις.

Όσον αφορά στον προγραµµατισµό προσλήψεων αναπληρω-
τών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου για το σχολικό έτος 2021-2022 διατίθενται πιστώσεις µε
χρήση πόρων του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου µας για την
πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων επτακοσίων αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, καθώς και ειδικού εκπαιδευτικού και
ειδικού βοηθητικού προσωπικού µε διάρκεια απασχόλησης δέκα
µηνών, σαράντα επτά χιλιάδες πιστώσεις ανθρωποµηνών.

Σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.4821/2021 επιτρέπεται η χρήση
πόρων από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου µας για την πληρωµή προ-
σωρινών αναπληρωτών εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης και µελών ειδικού εκπαιδευτικού και
ειδικού βοηθητικού προσωπικού που θα προσληφθούν στο πλαί-
σιο της δράσης για την αντιµετώπιση των αρνητικών συνεπειών
από την εµφάνιση και διασπορά του COVID-19.

Πέρα από αυτά, για κάθε σχολικό έτος για την κάλυψη των
αναγκών των σχολείων της γενικής πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης καθώς και των σχολικών µονάδων και δοµών
ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης διατίθενται πιστώσεις από το
Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς. Σύµφωνα µε την ισχύουσα
νοµοθεσία που καθορίζει τις προσλήψεις των προσωρινών ανα-
πληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών δεν προβλέπεται και δεν
επιτρέπεται η µονιµοποίησή τους.

Σε σχέση τώρα µε τις προσλήψεις αναπληρωτών σας ενηµε-
ρώνω ότι στις 26-8-2021, δηλαδή πριν από την έναρξη του σχολι-
κού έτους, πραγµατοποιήθηκαν είκοσι χιλιάδες τριακόσιες
σαράντα πέντε προσλήψεις εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια γενική εκπαίδευση, οι είκοσι εννέα εξ αυτών δια-
τέθηκαν στη Σιβιτανίδειο, αλλά και την ειδική αγωγή ως προσωρι-
νών αναπληρωτών πλήρους και µειωµένου ωραρίου σε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου και ελήφθησαν
προφανώς οι σχετικές αποφάσεις του Υπουργείου µας για το δι-
δακτικό έτος 2021-2022.

Στις 27-8-2021 έγιναν πλέον διακόσιες είκοσι δύο προσλήψεις
ως κλάδος ΠΕ05 γαλλικής και ΠΕ07 γερµανικής στην πρωτοβάθ-
µια γενική εκπαίδευση. Έχουν, δηλαδή, συνολικά προσληφθεί εί-
κοσι χιλιάδες πεντακόσιοι εξήντα επτά αναπληρωτές εκπαιδευτι-
κοί.

Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι το Υπουργείο µας µε δράσεις
µεριµνά για την πρόσληψη και την αύξηση των αναπληρωτών στα
σχολεία µας και προβλέπεται η απασχόληση αναπληρωτών µέσω
ΕΣΠΑ για την ενίσχυση της προσχολικής εκπαίδευσης, για τη λει-
τουργία του ενιαίου τύπου του ολοήµερου δηµοτικού σχολείου
λόγω της εισαγωγής της ελληνικής γλώσσας στην προσχολική εκ-
παίδευση, για την υποστήριξη της αναβάθµισης της µουσικής εκ-
παίδευσης των µουσικών σχολείων, για την υποστήριξη των
σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-

σης από ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς, για την ενι-
σχυτική διδασκαλία στη δευτεροβάθµια, για την ενισχυτική διδα-
σκαλία ειδικών µαθηµάτων, για την πληρωµή αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, αλλά και του ειδικού εκπαιδευτικού
και βοηθητικού προσωπικού, για την πληρωµή προσωρινών ανα-
πληρωτών εκπαιδευτικών και του ειδικού εκπαιδευτικού και βοη-
θητικού προσωπικού και για την παράλληλη στήριξη.

Θα απαντήσω και λεπτοµερέστερα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην πρωτολογία της κυρίας Υπουργού υπήρξαν ορισµένες

απαντήσεις, όχι βέβαια στα ζητήµατα που θέσαµε απόλυτα. Θα
επιµείνουµε σε αυτά.

Θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι αυτές οι ελαστικές σχέσεις ερ-
γασίας στο δηµόσιο που ξεκινούν το 1990 και επίσηµα, αν και στην
εκπαίδευση οι αναπληρωτές είχαν ξεκινήσει πολύ νωρίτερα, κά-
λυπταν τις ανάγκες που πραγµατικά υπήρχαν, αν για παράδειγµα
ένας εκπαιδευτικός είχε ένα σοβαρό πρόβληµα υγείας ή για µια
εγκυµονούσα. Ήταν λίγες εκατοντάδες αυτοί. Για να δείτε πόσο
έχει εισχωρήσει το φαινόµενο της ευελιξίας της αναπλήρωσης
στην εκπαίδευση, να σας πω ότι το 2010 οι αναπληρωτές εκπαι-
δευτικοί ήταν 8% επί του συνόλου και σήµερα προσεγγίζουν το
30%. Μέσα σε δέκα-έντεκα χρόνια, δηλαδή, έχουµε κυριολεκτικά
εκτόξευση και τριπλασιασµό και άνω των αναπληρωτών εκπαιδευ-
τικών.

Εν τω µεταξύ από το 2010 µέχρι σήµερα έχουν συνταξιοδοτηθεί
περίπου σαράντα πέντε µε πενήντα χιλιάδες εκπαιδευτικοί -αυτό
λένε τα στοιχεία- οι οποίοι βεβαίως πρέπει να αναπληρωθούν. Και
αντί να αναπληρωθούν µε µόνιµους διορισµούς, αναπληρώνονται
µε τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς. Γι’ αυτό έχουµε τη διεύ-
ρυνση του φαινοµένου της αναπλήρωσης.

Η εργασία του αναπληρωτή, η ελαστική αυτή εργασία, είναι
προτιµητέα σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, και όχι µόνο στην εκ-
παίδευση, και για λόγους οικονοµικούς, γιατί κοστίζουν λιγότερο
στο κράτος. Με την ιδιότητα του αναπληρωτή µάλλον αυτή η
σχέση εργασίας προσθέτει περισσότερους ελαστικά εργαζόµε-
νους εκπαιδευτικούς. Έχουµε αύξηση της ευάλωτης εργασίας.
Είναι προτιµητέα σε κάθε περίπτωση και γι’ αυτό βλέπουµε να επε-
κτείνεται.

Μάλιστα, η Κυβέρνησή σας, κυρία Υπουργέ, έχει αξιοποιήσει
ακόµα και την πανδηµία για να φέρει ακόµα µία µορφή ελαστικής
εργασίας στους εκπαιδευτικούς, ανάµεσα στις τόσες που υπάρ-
χουν. Υπάρχουν αναπληρωτές µειωµένου ωραρίου, αναπληρωτές
κανονικού ωραρίου, αναπληρωτές που πληρώνονται από το ΕΣΠΑ.
Τώρα φέρατε και τους αναπληρωτές της τρίµηνης απασχόλησης,
έχουµε δηλαδή ποικιλία εργασιακών ελαστικών σχέσεων. 

Είπατε για τους διορισµούς και θέλω να σταθώ εδώ. Μιλήσατε
για έντεκα χιλιάδες επτακόσιους διορισµούς. Οι αριθµοί είναι
αµείλικτοι, κυρία Υπουργέ. Πέρυσι η Κυβέρνησή σας προσέλαβε
πενήντα δύο χιλιάδες αναπληρωτές. Φέτος το καλοκαίρι βγήκαν
στη σύνταξη οκτώ χιλιάδες εκπαιδευτικοί. Εξήντα χιλιάδες, λοι-
πόν, είναι οι εκπαιδευτικοί που είναι ανάγκη να προσληφθούν
φέτος στην εκπαίδευση –έπρεπε να έχουν ήδη προσληφθεί. 

Έχετε διορίσει έντεκα χιλιάδες επτακόσιους –δώδεκα χιλιάδες
θα πω εγώ- συν είκοσι πέντε χιλιάδες αναπληρωτές που πήρατε
στην πρώτη φάση, µας κάνουν τριάντα επτά χιλιάδες. Άρα σή-
µερα υπάρχει ανάγκη –αυτό λέει η απλή αριθµητική- για άλλους
είκοσι τρεις χιλιάδες εκπαιδευτικούς, για να λειτουργήσουν στοι-
χειωδώς όπως πέρυσι. Συνεπώς, τα κενά παραµένουν.

Γι’ αυτό και λέµε ότι, στην πραγµατικότητα, το αίτηµα –που
είναι επίκαιρο σήµερα- είναι η µονιµοποίηση όλων αυτών που ερ-
γάζονται ως αναπληρωτές γιατί στην ουσία αναπληρώνουν τον
εαυτό τους και αναπληρούν τα κενά από τη φυγή στη συνταξιο-
δότηση των εκπαιδευτικών. 

Είπατε ότι σας εµποδίζει το Σύνταγµα, το άρθρο 103. Ξέρετε
–θα το ξαναπούµε- µας θυµίζετε τον πατροκτόνο, ο οποίος την
ώρα που δικάζεται ζητά την επιείκεια του δικαστηρίου γιατί
έµεινε ορφανός. 

Εσείς το ψηφίσατε, κυρία Υπουργέ, το άρθρο 103 µαζί µε τον
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ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε το Κίνηµα Αλλαγής –το 2001, θυµίζω- και από
τότε επιµένετε εδώ και είκοσι χρόνια, όπως επιµείνατε και στην
πρόσφατη αναθεώρηση του Συντάγµατος να µην το αλλάζετε.
Και έρχεστε µετά και το επικαλείστε ότι δεν µπορείτε να τους µο-
νιµοποιήσετε. Παρ’ όλα αυτά, εµείς λέµε ότι και πάλι µπορείτε
να τους κάνετε συµβάσεις αορίστου χρόνου, αν θέλετε. Είναι πο-
λιτική σας επιλογή να µην το κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν πάση περιπτώσει –για να κλείσω- είναι πολιτική σας επιλογή
να µην δίνετε αυτό το λιγότερο από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ξέ-
ρετε, µελέτες που έχουν δηµοσιευτεί σε εκπαιδευτικά site λένε
ότι για να διοριστούν πενήντα χιλιάδες εκπαιδευτικοί θα χρει-
αστούν λιγότερο από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Δελή.
Βοηθήστε λίγο τη διαδικασία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εσείς δεν το δίνετε αυτό το λιγότερο από
1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Προτιµάτε να δίνετε πάνω από 4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Φέτος µάλιστα δώσατε πάνω από 6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για τις νατοϊκές δαπάνες. Είναι επιλογές –τι να
κάνουµε;- και αυτά σας χαρακτηρίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, εντάξει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πάντως, το αίτηµα για τη µονιµοποίησή

τους και κυρίως το αίτηµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, δεν

µπορώ να σας αφήσω άλλο. Κλείστε παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …για την εξίσωση των δικαιωµάτων τους

µε τους υπόλοιπους εκπαιδευτικούς παραµένει και θέλουµε µια
απάντηση γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επίκαιρη ερώτηση
είναι, όχι επίκαιρη επερώτηση! Επιτέλους ας βάλουµε µια αυτο-
πειθαρχία. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, οι αριθµοί είναι αµείλικτοι, αλλά είναι και αποκαλυ-

πτικοί. Όταν είχαµε υποσχεθεί ότι θα κάνουµε πεντέµισι χιλιάδες
διορισµούς και κάναµε υπερδιπλάσιους και προστίθενται και οι
διορισµοί που έγιναν στην ειδική αγωγή για πρώτη φορά στα
χρονικά, νοµίζω λίγος έπαινος δεν θα έβλαπτε και όχι µόνον επι-
θετική τοποθέτηση.

Οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί εξυπηρετούν προσωρινές και
έκτακτες ανάγκες λειτουργίας κατά τη διάρκεια του διδακτικού
έτους, όταν δεν µπορούν να καλυφθούν από το υφιστάµενο προ-
σωπικό του δηµοσίου. Έτσι, λοιπόν, για λόγους δηµοσίου συµ-
φέροντος, συνάπτονται συµβάσεις ορισµένου χρόνου, σύµφωνα
µε το άρθρο 103 –που δεν το επικαλούµαι ως δικαιολογία, αλλά
ως εξήγηση- και σύµφωνα µε την εκπαιδευτική νοµοθεσία. 

Το είπα και στην πρωτολογία µου, το τονίζω γιατί επανήλθατε
και εσείς στη δική σας δευτερολογία. Η νοµοθεσία που καθορίζει
τις προσλήψεις των αναπληρωτών εκπαιδευτικών δεν προβλέπει
τη µονιµοποίησή τους και υπάρχει σε αυτό και η απόφαση µε
αριθµό 527/2015 του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπου οι δια-
τάξεις περί διορισµού αποκλειστικά και µόνο µε το χρόνο προ-
ϋπηρεσίας κρίθηκαν αντισυνταγµατικές, πολύ περισσότερο λόγω
και µη ελέγχου από το ΑΣΕΠ, από την ανεξάρτητη αρχή επιλογής
προσωπικού. Όµως, θέλω να τονίσω ότι εργασιακή εµπειρία,
προϋπηρεσία –είτε δηµόσια είτε ιδιωτική- µοριοδοτείται στους
τελικούς αξιολογικούς πίνακες του ΑΣΕΠ. 

Σχετικά µε το ερώτηµά σας για την αναγνώριση προϋπηρεσίας
καθ’ όλη τη διάρκεια της άδειας –περιλαµβάνεται στη γραπτή
σας ερώτηση-, σας αναφέρω ότι για την εκπαιδευτική προϋπη-
ρεσία λαµβάνεται υπ’ όψιν η συνολική διάρκεια της πραγµατικής
εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας του προσωρινού αναπληρωτή που
έχει πραγµατοποιηθεί στον κλάδο για τον οποίο τίθεται η υπο-
ψηφιότητα, ανεξάρτητα από την εκπαιδευτική δοµή στην οποία
πραγµατοποιήθηκε. 

Εν συνεχεία, ισχύει η εγκύκλιος του 2012 του Υπουργείου Παι-
δείας, σύµφωνα µε την οποία οποιαδήποτε χορηγηθείσα άδεια
πέραν των δεκαπέντε ηµερών συνολικά ανά έτος δεν δύναται να
υπολογιστεί ως διδακτική εµπειρία κατά την έννοια των διατά-

ξεων του άρθρου 6 παράγραφος 4 του ν.3027/2002 και κατόπιν
των ανωτέρω δεν µπορεί να προσµετρηθεί αναρρωτική άδεια ως
πραγµατική προϋπηρεσία πέραν των δεκαπέντε ηµερών, που δι-
καιούνται οι αναπληρωτές.

Σε σχέση, επίσης, µε τις άδειες για τις οποίες ρωτάτε στην
ερώτησή σας, το υφιστάµενο γενικό πλαίσιο καθορίζεται από το
ν.993/1979 στο Κεφάλαιο Δ’ και όχι στις διατάξεις του Δηµοσι-
οϋπαλληλικού Κώδικα, δεδοµένου ότι οι αναπληρωτές δεν είναι
µόνιµοι. Άρα, διαφοροποιείται το καθεστώς αδειών τους και έτσι,
σύµφωνα µε το άρθρο 50 του ν.3528/2007, ισχύει και για τους
αναπληρωτές εκπαιδευτικούς ειδική άδεια είκοσι δύο ηµερών,
ειδική άδεια έξι ηµερών λόγω αναπηρίας, χορήγηση ειδικών
αδειών σε δικαστικούς συµπαραστάτες. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 23 του προεδρικού διατάγµατος
410/1998, χορηγείται στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς άδεια
ασθένειας τέκνου, άδεια παρακολούθησης επίδοσης τέκνου ανα-
λογικά και σύµφωνα µε τη διάρκεια της σύµβασης. Οι άδειες ει-
δικού σκοπού ισχύουν και για τους αναπληρωτές, σύµφωνα µε
την από 14-3-2020 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, όπου δεν
γίνεται διαχωρισµός σε µόνιµους και αναπληρωτές. 

Στις άδειες ανατροφής ισχύει διαφορετικό θεσµικό πλαίσιο,
εκτός από την περίπτωση του µειωµένου ωραρίου κατά δύο
ώρες την εβδοµάδα µέχρι και τη συµπλήρωση των δύο ετών του
τέκνου. 

Για τη δωρεάν µετακίνηση των αναπληρωτών σας µεταφέρω
και σας αναφέρω ότι υπήρξε έκπτωση 50% στα ακτοπλοϊκά εισι-
τήρια για τη µετακίνηση όλων των εκπαιδευτικών της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µετά από κοινή
παρέµβαση του Υπουργείου µας και του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, η οποία είναι από τις 30-8-2021 και
ισχύει και µέχρι τις 30-9-2021, δηλαδή και για την επιστροφή
τους. 

Η επιδότηση ενοικίου και θέρµανσης και σίτισης είναι αποφά-
σεις που ανήκουν στους δήµους. Υπάρχουν κάποιοι δήµοι που
ανταποκρίθηκαν. Αναφέρω ενδεικτικά τον Δήµο Μυκόνου. 

Επίσης, υλοποιούνται –πλέον αυτών που ανέφερα στην πρω-
τολογία µου- για το έτος 2021-2022 το επιχειρησιακό πρόγραµµα
της πράξης, πρόγραµµα µέτρων εξειδικευµένης εκπαιδευτικής
υποστήριξης µαθητών µε αναπηρίες ή και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες, µε απασχόληση αναπληρωτών εκπαιδευτικών ειδικής
αγωγής και εκπαίδευσης και αναπληρωτές ειδικού εκπαιδευτικού
και βοηθητικού προσωπικού για τη στελέχωση των µονάδων ει-
δικής αγωγής και εκπαίδευσης και των τµηµάτων ένταξης. 

Υλοποιούνται δώδεκα επιχειρησιακά προγράµµατα των περι-
φερειών, όπου απασχολείται ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό, δη-
λαδή σχολικοί νοσηλευτές, ειδικό βοηθητικό προσωπικό για
µαθητές και µαθήτριες που δεν µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν
–ο προϋπολογισµός είναι 13 εκατοµµύρια ευρώ- και επιχειρη-
σιακό πρόγραµµα συνολικού προϋπολογισµού 151 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ στο πλαίσιο απασχόλησης της παράλληλης στήριξης
από εκπαιδευτικούς µέσα στην τάξη για µαθητές και µαθήτριες
που έχουν αναπηρία ή ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 1034/8-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών της Ελληνικής Λύσης κ. Μαρίας Αθανασίου προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κωφάλαλοι κα-
θηγητές κατέχουν, άγνωστο πως, θέση διδάσκοντα σε Ειδικό
Σχολείο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του Πειραιά, όπου οι
ΑΜΕΑ µαθητές, µη όντας κωφάλαλοι, µπορούν να επικοινωνή-
σουν µόνο µέσω οµιλίας µε τους διδάσκοντες».

Ορίστε, κυρία Αθανασίου, έχετε το λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και χρόνια

σας πολλά σήµερα για την ονοµαστική σας εορτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, προς µεγάλη µας έκ-

πληξη δεχτήκαµε πρόσφατα διαµαρτυρία γονέων ΑΜΕΑ µαθη-
τών φοιτούντων στο 1ο ΕΕΕΕΚ Πειραιά, το οποίο σηµειωτέον
είναι εκπαιδευτικό ίδρυµα ειδικής εκπαίδευσης που υποδέχεται
µαθητές µε όλες τις αναπηρίες, στη συντριπτική τους πλειοψη-
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φία, όµως, µε νοητική υστέρηση και αυτισµό.
Σύµφωνα µε την ως άνω καταγγελία, κατά τις δύο προηγού-

µενες σχολικές χρονιές στο προσωπικό του ως άνω σχολείου πε-
ριλαµβάνονται διδάσκοντες καθηγητές οι οποίοι είναι
κωφάλαλοι, χωρίς να είναι όµως σε θέση να χρησιµοποιήσουν τη
νοηµατική γλώσσα τα ΑΜΕΑ παιδιά µαθητές του ως άνω σχο-
λείου. 

Ως εκ τούτου οι εν λόγω µαθητές στερούνται κατ’ ουσίαν τη
στοιχειώδη επικοινωνία µε τον διδάσκοντα, κάτι που αποτελεί κα-
τάργηση του δικαιώµατός τους στην εκπαίδευση και δυσµενή
διάκριση εις βάρος τους, σε σύγκριση µε τα υπόλοιπα παιδιά των
σχολείων τυπικής ανάπτυξης ή ειδικής εκπαίδευσης της Ελλά-
δας, πράγµα µη θεµιτό κατά το Σύνταγµα και τον Ευρωπαϊκό
Χάρτη Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

Σηµειώνουµε δε ότι ενηµερωθήκατε εγγράφως, σχετικά µε την
παραπάνω, µε την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου εισερχοµένων στο
γραφείο σας 12198/26-11-19 επιστολή, πλην όµως δεν έχετε
απαντήσει ως τώρα στον γονέα που κατήγγειλε ενώπιόν σας τα
ανωτέρω. 

Με δεδοµένα τα παραπάνω, ερωτάται η κυρία υπουργός:
Πρώτον, µε ποιο σκεπτικό επελέγη από την αρµόδια υπηρεσία

της περιφέρειας που υπάγεται στη δικαιοδοσία του Υπουργείου
σας, η τοποθέτηση προσώπων µε αναπηρία κώφωσης και αδυ-
ναµίας οµιλίας ως διδασκόντων στο 1ο ΕΕΕΕΚ Πειραιά, όπου η
οµιλία είναι το µοναδικό και αποκλειστικό µέσο επικοινωνίας ενός
διδάσκοντα µε τα ΑΜΕΑ παιδιά-µαθητές του εν λόγω σχολείου;
Και επισηµαίνω την αδυναµία οµιλίας, γιατί για να µιλήσουν-
απαντήσουν πρέπει πρωτίστως να ακούν οι δάσκαλοι. 

Δεύτερο, προτίθεστε να µεταθέσετε τους παραπάνω διδά-
σκοντες σε ειδικά σχολεία που φιλοξενούν µαθητές µε κώφωση
και βρίσκονται εντός του λεκανοπεδίου Αττικής ή να τους µετα-
θέσετε σε άλλες υπηρεσίες του Υπουργείου σας ή του ευρύτε-
ρου δηµοσίου τοµέα όπου είναι δυνατή η παροχή έργου από
µέρους τους χωρίς οµιλία, ώστε να µην στερούνται τον οµι-
λούντα και ακούοντα διδάσκοντα οι ΑΜΕΑ µαθητές του 1ου

ΕΕΕΕΚ Πειραιά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα απαντήσω αναφέροντας στην πρωτολογία µου τι πολιτική
ακολουθεί το Υπουργείο µας και λεπτοµέρειες στη δευτερολογία
µου. 

Κυρία συνάδελφε, εµείς ως Υπουργείο ενισχύουµε τα ειδικά
σχολεία µε το αναγκαίο προσωπικό, υλοποιούµε δράσεις µε
σκοπό την προαγωγή της ισότιµης πρόσβασης µαθητών, µαθη-
τριών και νέων µε αναπηρία στην εκπαίδευση σε όλες τις βαθµί-
δες της. 

Σύµφωνα µε τον ν.3699/2008 άρθρο 8 και τις τροποποιήσεις
του ν.4415/2016, τα Εργαστήρια Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης αποτελούν σχολικές µονάδες δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, καλύπτουν την υποχρεωτικότητα της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης και διοικητικά υπάγονται στην οικεία διεύθυνση
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Η φοίτηση στα Εργαστήρια Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης διαρκεί έξι τάξεις και ακολουθούν τα αναλυτικά και ωρολό-
για προγράµµατα, όπως προβλέπονται από τις εκάστοτε
ισχύουσες διατάξεις, σύµφωνα µε τις ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες µαθητών και µαθητριών, όπως περιγράφονται στα εξα-
τοµικευµένα προγράµµατα εκπαίδευσης που υλοποιούνται για
όλους τους µαθητές και τις µαθήτριες. 

Η ποιοτική αναβάθµιση των Εργαστηρίων Ειδικής Επαγγελµα-
τικής Εκπαίδευσης και γενικότερα η βελτιστοποίηση των παρε-
χοµένων υπηρεσιών στη δευτεροβάθµια επαγγελµατική εκπαί-
δευση των φοιτούντων µαθητών αποτελούν ζητήµατα απόλυτης
προτεραιότητας για το Υπουργείο µας, µε στόχο τη διαρκή βελ-
τίωση των δράσεων και των πολιτικών στον χώρο της ενταξιακής
εκπαίδευσης όλων των βαθµίδων. 

Κατά συνέπεια, στον άµεσο στρατηγικό σχεδιασµό του Υπουρ-
γείου µας έχει ενταχθεί και η αναδιάρθρωση των αναφερόµενων
δοµών στο εθνικό σχέδιο δράσης για τα δικαιώµατα των ατόµων
µε αναπηρία και η ολοκληρωµένη κατάρτιση σχεδίου εκσυγχρο-

νισµού των προγραµµάτων σπουδών µε την εξειδίκευση σε επαγ-
γελµατικούς τοµείς και ειδικότητες. 

Για τις σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης της
περιοχής Α’ Πειραιά της δευτεροβάθµιας, στην οποία ανήκει και
το 1ο Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Πειραιά,
έγιναν διορισµοί και προσλήψεις προσωπικού σύµφωνα µε τα κρι-
τήρια που προσδιορίζονται στον ν.4589/2019,  κατά τα οποία η
αναπηρία του υποψηφίου, αλλά και των µελών της οικογένειάς του
σε ποσοστό 50% και άνω αποτελεί κοινωνικό κριτήριο και προβλέ-
πεται η ειδική µοριοδότησή τους για τους πίνακες κατάταξης των
υποψηφίων που καταρτίζονται από τον ΑΣΕΠ, µε µοναδικό περιο-
ρισµό η αναπηρία να µην οφείλεται σε ψυχική πάθηση. 

Ακόµη, η τοποθέτηση των εκπαιδευτικών από µετάθεση σε
κενές οργανικές θέσεις γίνεται σύµφωνα µε το σύνολο των µο-
ρίων τους και εφόσον έχουν τα προβλεπόµενα προσόντα διορι-
σµού και η αναπηρία δεν οφείλεται, όπως είπα και πριν, σε
θέµατα ψυχικής υγείας. 

Επιπροσθέτως, στον Κώδικα Δηµοσίων Υπαλλήλων στο άρθρο
7 «υγεία» ορίζεται ότι: «Ως υπάλληλοι διορίζονται όσοι έχουν την
υγεία που τους επιτρέπει την εκτέλεση των καθηκόντων της αν-
τίστοιχης θέσης. Η έλλειψη φυσικών σωµατικών δεξιοτήτων δεν
εµποδίζει τον διορισµό, εφόσον ο υπάλληλος µε την κατάλληλη
και δικαιολογηµένη τεχνική υποστήριξη µπορεί να ασκήσει τα κα-
θήκοντα της αντίστοιχης θέσης. Ειδικές διατάξεις για τον διορι-
σµό ατόµων µε αναπηρία δεν θίγονται». Όπως είπα, θα πω
λεπτοµέρειες στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αθανασίου,
έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, δεν απαντήσατε ευθέως
στο πρόβληµα που έχουµε µε τα παιδιά µε αναπηρία. Αυτά τα
παιδιά, αν έχουν καθηγητές που είναι κωφάλαλοι, αν και µιλούν,
δεν µπορούν να επικοινωνήσουν. 

Βιώνουµε ένα είδος ρατσισµού, αφ’ ενός εις βάρος αυτών των
παιδιών, γιατί στερούνται το δικαίωµα της µάθησης των στοιχει-
ωδών, γραφής και ανάγνωσης, για πάνω από έναν χρόνο, αφού
δεν µπορούν να επικοινωνήσουν µε τους συγκεκριµένους εκπαι-
δευτικούς. Τούτο διότι αν και οι τελευταίοι οµιλούν, δεν µπορούν
να ακούσουν τους µαθητές. Φανταστείτε ένα παιδάκι να πέσει
κάτω και δεν το αντιληφθούν γιατί δεν ακούν. Αφ’ ετέρου, είναι
ρατσισµός και για τους δύο κωφάλαλους εκπαιδευτικούς που
δεν είναι τοποθετηµένοι σε σχολεία για κωφά παιδιά, όπου θα
µπορούσαν χρησιµοποιώντας τη νοηµατική να παρέχουν αληθινό
εκπαιδευτικό έργο. 

Το κράτος, λοιπόν, εσφαλµένα θεωρεί ότι τους έχει εντάξει
στην κοινωνία. Στην πραγµατικότητα τους παρόπλησε, δίνοντάς
τους έναν µισθό, αλλά χωρίς αντικείµενο επί της ουσίας. 

Θα µου πείτε: Μα, µπορούν να επικοινωνήσουν µε τα παιδιά
αφού µιλούν µε τη νοηµατική. Με τη νοηµατική δεν µπορούν να
κατανοήσουν τα παιδιά µε σύνδροµο νοητικής υστέρησης. Οι δε
εκπαιδευτικοί, έστω και να µιλούν σε κάποιο βαθµό, δεν µπορούν
να ακούσουν τα παιδιά. Οπότε, πώς θα σταθούν στην τάξη;  Εκ
των πραγµάτων, λοιπόν, η επικοινωνία µεταξύ τους καθίσταται
ελλειµµατική. Αλήθεια, σε ποιον βαθµό θεωρείτε ότι µπορεί να
επιτευχθεί διάδραση σε τέτοιες συνθήκες;

Επιπρόσθετα, µπορείτε να µας πείτε πόσο κωφά παιδιά φοι-
τούν στο συγκεκριµένο σχολείο; Υπάρχουν ή πρόκειται για παιδιά
µε άλλου είδους αναπηρίες; Σας λέµε, λοιπόν, ότι είναι µάλλον
έτσι. Η τοποθέτησή τους, λοιπόν, σε ένα σχολείο που δεν φοι-
τούν αµιγώς κωφά και βαρήκοα παιδιά κρίνεται, όχι µόνο ατυχής,
αλλά και υποτιµητική γι’ αυτούς τους ΑΜΕΑ εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι δεν βρίσκονται τελικά σε σχολικό περιβάλλον όπου θα
µπορούσαν να παράσχουν εκπαιδευτικό έργο µε αποτελεσµατι-
κότητα. Και τούτο, διότι πρόκειται για σχολείο του οποίου το µα-
θητικό δυναµικό αποτελείται από παιδάκια µε αναπηρία τέτοιου
είδους που δηµιουργούν κυρίως προβλήµατα συµπεριφοράς,
προσαρµογής, παιδιά µε θέµατα αυτοεξυπηρέτησης. 

Έστω και αν κάποια από αυτά εξαιτίας του συνδρόµου τους
παρουσιάζουν τυχόν επιπτώσεις στην ακοή ή την όραση, σε καµ-
µία περίπτωση δε θα µπορούσαν να οριστούν ως αµιγώς κωφά
και βαρήκοα. Επαναλαµβάνω ότι ούτε µε τη χρήση της νοηµατι-
κής δεν µπορεί να υπάρξει επικοινωνία. 
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Κυρία Υπουργέ, πέρα από τις ειδικότητες που πρέπει να διδά-
ξουν τις δεξιότητες γραφής και ανάγνωσης στους µαθητές
ΑΜΕΑ, οι ειδικότητες που θα ήταν χρήσιµες σε ένα τέτοιο σχο-
λείο και θα συνέβαλαν στο να δείξει το Υπουργείο Παιδείας την
παιδεία του και τις ανθρωπιστικές υπηρεσίες που παρέχει θα
ήταν λογοθεραπευτές, εργοθεραπευτές και ειδικοί ψυχολόγοι,
που θα µπορούσαν να στηρίξουν έµπρακτα αυτά τα παιδιά και
τις οικογένειές τους που αισθάνονται µεγάλη ανασφάλεια, να τα
ανακουφίσουν, να τους δώσουν χαρά, να τα κάνουν να αισθαν-
θούν δηµιουργικά, να τα βοηθήσουν να ενταχθούν στην κοινωνία
και να απαλύνουν τον πόνο των οικογενειών τους. Και σας το λέω
από προσωπική εµπειρία. 

Δεν µας καλύπτει, λοιπόν, αν νοµικά είστε κατοχυρωµένη στην
τοποθέτηση των συγκεκριµένων εκπαιδευτικών. Οτιδήποτε σε
θέµα υγείας δεν δίνει ικανοποιητικά αποτελέσµατα, το θεωρώ
ανήθικο. 

Σε κάθε περίπτωση, σύµφωνα µε τη σύµβαση του ΟΗΕ, για τα
δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία στο άρθρο 7 το συµφέρον
των παιδιών ΑΜΕΑ είναι πρώτιστη σηµασίας. Στην προκειµένη
περίπτωση θίγεται το δικαίωµα της ίσης µεταχείρισης, µε βάση
το Σύνταγµα, των παιδιών του 1ου ΕΕΕΕΚ έναντι των συµµαθητών
τους των λοιπών σχολείων του Πειραιά, αφού γίνεται διάκριση
και µάλιστα δυσµενής έναντι των ΑΜΕΑ µαθητών από την πλευρά
του Υπουργείου. 

Δεν έπρεπε να αποκλείονται για παραπάνω από µια σχολική
χρονιά οι µαθητές ΑΜΕΑ από την οµιλούσα διδασκαλία. Η πολι-
τεία οφείλει να µεγιστοποιήσει το συµφέρον των ΑΜΕΑ παιδιών
σε ένα σχολείο. Επιπλέον, µε σεβασµό στη διαφορετικότητα,
οφείλει το κράτος να µετακινήσει τους συγκεκριµένους εκπαι-
δευτικούς και να τους τοποθετήσει στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα είτε σε ειδικά σχολεία για µαθητές µε κώφωση και να µε-
ριµνήσει να δηµιουργήσει επιπλέον ειδικά σχολεία πέραν των
δύο που υπάρχουν, δείχνοντας έτσι τον σεβασµό στους ΑΜΕΑ
συµπολίτες µας και στην ειλικρινή διάθεση για την ουσιαστική
κοινωνική ένταξή τους. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα απαντήσω όσο γίνεται πιο νηφάλια. Αντιλαµβάνοµαι τη

φόρτιση της συναδέλφου. Δεν τη δικαιολογώ, αλλά την αντιλαµ-
βάνοµαι. 

Κυρία συνάδελφε, η ισότιµη πρόσβαση στην εκπαίδευση των
φοιτούντων µαθητών και µαθητριών στα Εργαστήρια Ειδικής
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης διασφαλίζεται µε την οριζόντια
διάχυση δράσεων σε όλους τους τοµείς της κοινωνικής και επαγ-
γελµατικής ζωής, καθώς επίσης και µε την προαγωγή της εντα-
ξιακής τους εκπαίδευσης µέσω της διδασκαλίας και της µάθησης
σε φιλικό στη διαφορετικότητα σχολικό περιβάλλον. 

Σε απάντηση στο ερώτηµά σας, σας γνωρίζουµε ότι στο 1ο Ερ-
γαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Πειραιά υπηρε-
τούν οργανικά δύο εκπαιδευτικοί κωφοί ειδικότητας ΠΕ02,
δηλαδή Φιλόλογοι, και ΠΕ08 Καλλιτεχνικών, που διορίστηκαν µε
το ΦΕΚ 218/2005 και µε το ΦΕΚ 792/2009 αντίστοιχα. 

Το εν λόγω σχολείο, πέραν αυτών των καθηγητών, τα τελευ-
ταία χρόνια στελεχώνεται µε επαρκές προσωπικό τόσο σε εκπαι-
δευτικούς των απαραίτητων ειδικοτήτων όσο και σε ειδικό
εκπαιδευτικό προσωπικό, ώστε να καλύπτονται στον µέγιστο δυ-
νατό βαθµό οι εκπαιδευτικές και ψυχοκοινωνικές ανάγκες των
φοιτούντων µαθητών και µαθητριών. 

Ενδεικτικά σας αναφέρω ότι για το σχολικό έτος 2018-2019 σε
σύνολο εκατό δέκα επτά φοιτούντων µαθητών το προσωπικό
ανερχόταν σε πενήντα τέσσερις εκπαιδευτικούς, εκ των οποίων
τρεις Φιλόλογοι και πέντε Καλλιτεχνικών. Δεν είναι µόνο οι εκπαι-
δευτικοί στους οποίους αναφέρεστε. 

Για το σχολικό έτος 2019-2020 σε σύνολο εκατό έντεκα φοι-
τούντων µαθητών το προσωπικό ανερχόταν σε πενήντα πέντε εκ-
παιδευτικούς, εκ των οποίων τέσσερις Φιλόλογοι και έξι
Καλλιτεχνικών. 

Για το σχολικό έτος 2020-2021 σε σύνολο εκατό είκοσι τεσσά-

ρων φοιτούντων µαθητών το προσωπικό ανερχόταν σε εξήντα
επτά εκπαιδευτικούς, εκ των οποίων τρεις Φιλόλογοι και πέντε
Καλλιτεχνικών. Ανάλογα δε µε τις διδακτικές ανάγκες που δηµι-
ουργούνται προσλαµβάνονται και αναπληρωτές στις ειδικότητες
αυτές.

Όσον αφορά στη µετάθεση εκπαιδευτικού την οποία αναφέ-
ρατε –γιατί, λυπούµαι που το λέω, εδώ υφίστανται δυσµενή διά-
κριση οι εκπαιδευτικοί- θα πρέπει να υπάρξει προηγούµενη
αίτηση του ίδιου, σύµφωνα µε το προεδρικό διάταγµα 50 του
1996. 

Από τα παραπάνω, κυρία συνάδελφε, γίνεται φανερό ότι σε
κάθε περίπτωση οι µαθητές και οι µαθήτριες της σχολικής µονά-
δας υποστηρίζονται και εκπαιδεύονται µε πληρότητα. Μολονότι
στο συγκεκριµένο σχολείο δεν φοιτούν µαθητές µε αισθητηρια-
κές αναπηρίες ακοής, οι εκπαιδευτικοί στους οποίους αναφέρε-
στε συµβάλλουν ενεργά και δηµιουργικά στην εκπαίδευση όλων
των µαθητών και µαθητριών µε αναπηρία ή και ειδικές εκπαιδευ-
τικές ανάγκες, µε όρους ισοτιµίας και αυτό ας τους το αναγνω-
ρίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάντως, κυρία Υφυ-

πουργέ, επειδή από προσωπική εµπειρία ξέρω ότι είστε ρεαλί-
στρια και δίνετε λύσεις, δείτε το αυτό. Διότι δεν λέει κάποιος να
χάσουν τη θέση τους οι δύο κωφάλαλοι καθηγητές, αλλά εάν τα
παιδάκια από κάτω δεν είναι κωφάλαλα και δεν ξέρουν νοηµα-
τική, πώς θα διδαχθούν; Δείτε το εσείς και ξέρω ότι θα δώσετε
τη ρεαλιστική λύση. Δεν αµφισβήτησε κανείς τον αριθµό των δι-
δασκόντων, που πράγµατι είναι έτσι, µε επάρκεια, όπως το εί-
πατε.

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 1045/13-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Άµεση πρόσληψη του αναγκαίου προσωπικού στα ειδικά σχο-
λεία, στα τµήµατα ένταξης και στην παράλληλη στήριξη».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και

χρόνια πολλά για την ονοµαστική σας εορτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, και φέτος κα-

ταγράφονται σοβαρότατες ελλείψεις προσωπικού στις δοµές ει-
δικής εκπαίδευσης, ειδικά σχολεία, τµήµατα ένταξης, παράλληλη
στήριξη. Αφορά µαθητές µε αναπηρίες, µε ειδικές µαθησιακές
ανάγκες που χρήζουν σύνθετης διεπιστηµονικής στήριξης. 

Οι ελλείψεις, βέβαια, αυτές έρχονται σε συνέχεια της προ-
ηγούµενης χρονιάς που η λειτουργία των ειδικών σχολείων υλο-
ποιήθηκε χωρίς ουσιαστικά, παιδαγωγικά και υγειονοµικά µέτρα,
χωρίς υποδοµές και µέσα, ενώ οι υπόλοιπες δοµές, τµήµατα έν-
ταξης και η παράλληλη εξατοµικευµένη στήριξη, επί της ουσίας
παρέµειναν για πολλούς µήνες κλειστές, µε αποτέλεσµα να συσ-
σωρευτούν µορφωτικά, συναισθηµατικά και κοινωνικά κενά. 

Το τέταρτο κύµα της πανδηµίας είναι σε εξέλιξη. Τα κρού-
σµατα αναµένεται να είναι πολλά και στα τυπικά σχολεία και στα
ειδικά πολύ περισσότερο. Οι προσλήψεις όλου του αναγκαίου
προσωπικού έπρεπε να υπερβαίνουν τις περσινές προσλήψεις
για να παρθούν τα αναγκαία µέτρα αποφυγής συγχρωτισµού
στις τάξεις ή να µη δηµιουργηθούν κενά από τη νόσηση προσω-
πικού και να συνεχίζεται απρόσκοπτα το επιστηµονικό και παιδα-
γωγικό έργο. 

Ενδεικτικά και για του λόγου το αληθές, να αναφέρουµε ότι
στα ειδικά σχολεία της πρωτοβάθµιας οι προσλήψεις όλων των
ειδικοτήτων, ειδικοί παιδαγωγοί, λογοθεραπευτές, εργοθεραπευ-
τές, ψυχολόγοι και άλλες ειδικότητες, είναι επτακόσιες πενήντα
εννέα λιγότερες. Μόλις το 30% των αιτήσεων για παράλληλη
στήριξη έχει καλυφθεί, τη στιγµή που ο αριθµός αυτός αφορά
µόνο σε όσες εγκρίθηκαν το προηγούµενο έτος, χωρίς να συνυ-
πολογίζονται όσες άλλες προκύψουν από τη νέα σχολική χρονιά.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι αντί για ένα παιδί οι εκπαιδευτικοί
θα πρέπει να έχουν στην ευθύνη τους ταυτόχρονα δύο και τρία
παιδιά. 

Επίσης, πολλά τµήµατα ένταξης είναι κλειστά. Δεν θα σας πάω
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πολύ µακριά, δεν θα σας αναφέρω για όλη την Ελλάδα. Στον Βύ-
ρωνα το 6ο και 7ο Δηµοτικό Σχολείο. 

Δηλαδή, µε λίγα λόγια συνεχίζεται η ανάλγητη στάση του
Υπουργείου Παιδείας όχι µόνο να µην παίρνει ουσιαστικά µέτρα
προστασίας από την πανδηµία, αλλά να στερεί από τα παιδιά µε
αναπηρίες και ειδικές µαθησιακές δυσκολίες τον εξειδικευµένο
παιδαγωγό, επιστήµονα, βοηθητικό προσωπικό που είναι ανα-
γκαίος. Δύο καθοριστικής σηµασίας εκπαιδευτικοί θεσµοί που
ενισχύουν την παιδαγωγική πράξη και τη µαθησιακή διαδικασία,
την εκπαιδευτική υποστήριξη µαθητών µε αναπηρία ή ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες που βοηθάει το παιδί να ενταχθεί στο σχο-
λικό περιβάλλον, απειλούνται. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ: Τι προτίθεστε να κάνετε
για να καλυφθούν όλα τα κενά που υπάρχουν σε όλο το αναγκαίο
προσωπικό για όλες τις ειδικότητες, για τη µονιµοποίηση όλων
των αναπληρωτών και του προσωπικού καθαριότητας.

Και δεύτερον, τι προτίθεστε να κάνετε για τη µείωση της ανα-
λογίας µαθητών ανά τάξη, για επιπλέον δροµολόγια για την
ασφαλή µεταφορά των µαθητών, µαζικά τεστ, ιχνηλάτηση κρου-
σµάτων, ενίσχυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σε σύν-
δεση µε τα ειδικά σχολεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το δικό µας Υπουργείο, ανταποκρινόµενο

στις δεσµεύσεις  του για την ανάληψη και υλοποίηση δράσεων
που αποσκοπούν στην προαγωγή της ισότιµης πρόσβασης παι-
διών και νέων µε αναπηρία στην ενταξιακή και ειδική εκπαίδευση
σε όλες τις βαθµίδες, έχει προχωρήσει στην ενδυνάµωση των ει-
δικών σχολείων -το ανέφερα πριν και στην απάντησή µου στον
κ. Δελή- µε µόνιµο διορισµό τεσσεράµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών
στην ειδική αγωγή ήδη από πέρυσι, που ήταν η πρώτη στα εκ-
παιδευτικά χρονικά. Άρα, λοιπόν, η ένστασή σας ότι είµαστε
ανάλγητοι στο θέµα αυτό, µάλλον δεν υποστηρίζεται από τα γε-
γονότα και τους αριθµούς.

Η µέριµνά µας -επαναλαµβάνω αυτά που είπα στον συνάδελφο
κ. Δελή- δεν περιορίζεται µόνο στην ειδική αγωγή, αλλά και στη
γενική εκπαίδευση, αφού ενισχύουµε τα σχολεία µε έντεκα χιλιά-
δες επτακόσιους µόνιµους διορισµούς µετά από δώδεκα ολό-
κληρα χρόνια.

Για όλους µας βασικό µέληµα είναι τα άτοµα που στελεχώνουν
τις θέσεις του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού, αλλά και του
ειδικού βοηθητικού προσωπικού να έχουν άµεση σχέση µε τις ει-
δικές εκπαιδευτικές και καθηµερινές ανάγκες, για την κάθε πε-
ρίπτωση µαθητή και να είναι κατάλληλα καταρτισµένοι ώστε να
υποστηρίξουν ολοκληρωµένα τον µαθητή και τη µαθήτρια στη
σχολική µονάδα. Γιατί µόνον έτσι αναβαθµίζεται η ποιότητα της
παρεχόµενης εκπαίδευσης µε όρους ισοτιµίας, αλλά και µε την
ορθολογική κατανοµή των εκπαιδευτικών µας και την κατάλληλη
αξιοποίησή τους. 

Παράλληλα, µε τον νόµο που ψηφίσαµε πρόσφατα, τον νόµο
4823, µε τίτλο «αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκ-
παιδευτικών και άλλες διατάξεις», ενδυναµώθηκαν τα Κέντρα
Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης Συµβουλευτικής και Υποστήριξης
και συστήθηκαν για πρώτη φορά χίλιες εκατό οργανικές θέσεις
ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών για τη στελέχωση των
Επιτροπών Διεπιστηµονικής Υποστήριξης των σχολικών µονάδων
της γενικής µας εκπαίδευσης, µε σκοπό τη διασφάλιση της ισό-
τιµης πρόσβασης όλων ανεξαιρέτως των µαθητών στην εκπαί-
δευση και την προαγωγή της ψυχοκοινωνικής τους υγείας. 

Επίσης, ενισχύθηκαν τα ΚΕΔΑΣΥ µε προσωπικό ειδικοτήτων
λογοθεραπευτών ΠΕ21 κατά δεκαέξι θέσεις, εργοθεραπευτών
ΠΕ29 κατά δεκαεννέα θέσεις και φυσιοθεραπευτών ΠΕ28 κατά
εννέα θέσεις, προκειµένου να στελεχώνουν κατά περίπτωση τις
Επιτροπές Διεπιστηµονικής Υποστήριξης, παρέχοντας στήριξη
σε όλες ανεξαιρέτως τις εκπαιδευτικές δοµές συµπεριλαµβανο-
µένων και των νηπιαγωγείων, ώστε να υπάρχει πρώιµη εκπαιδευ-
τική και υποστηρικτική παρέµβαση.

Δεδοµένου ότι η εκπαιδευτική διαδικασία είναι εξαιρετικά δυ-

ναµική, δεν αποκλείεται να ακολουθήσουν και νέες προσλήψεις
για την κάλυψη των υφισταµένων αναγκών ή και εκείνων που θα
προκύψουν κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους για τους µαθη-
τές και τις µαθήτριες µας σε επόµενη χρονική φάση.

Όσον αφορά στην πρόσληψη σχολικών καθαριστριών για την
κάλυψη αναγκών καθαριότητας των σχολικών µονάδων, είχαµε
ήδη υποβάλει αίτηµα στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών και βεβαίως και στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
και ως αποτέλεσµα η επιτροπή της ΠΥΣ 33/2006 µε απόφασή της
ενέκρινε την εκκίνηση των διαδικασιών πρόσληψης από τους δή-
µους δεκαπέντε χιλιάδων τετρακοσίων ογδόντα δύο ατόµων ως
προσωπικό καθαριότητας σε σχολικές µονάδες της χώρας, µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου µερικής ή
πλήρους απασχόλησης, διάρκειας ίση µε το διδακτικό έτος σε
σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, συµπεριλαµβανοµένων και των µειονοτικών σχολείων αρµο-
διότητας των οικείων δήµων, καθώς και τον µέγιστο αριθµό ωρών
ηµερήσιας απασχόλησης του εν λόγω προσωπικού. Ο αρµόδιος
Υπουργός, ο κ. Βορίδης, δήλωσε και την αύξηση των ωρών και
την αύξηση του προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, όσον αφορά
στα περί ισότιµης πρόσβασης ειδικά στα άτοµα, νοµίζω ότι οι
αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Σύµφωνα µε στοιχεία, τα οποία
δεν τα λέει το ΚΚΕ, το ποσοστό µαθητών της ειδικής αγωγής και
εκπαίδευσης στην Ελλάδα είναι από τα χαµηλότερα στην Ευ-
ρώπη, κυµαίνονται από 1,8% έως 2,9% σε σχέση µε τον γενικό
µαθητικό πληθυσµό. Άρα, τα περί ισότιµης πρόσβασης αφήστε
τα κατά µέρους.

Ξέρετε, στα ζητήµατα της πρώιµης διάγνωσης που αναφερ-
θήκατε διατηρείτε το νοµικό πλαίσιο του ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ το
εισήγαγε, εσείς το συνεχίζετε. Επί της ουσίας δεν υπάρχει
πρώιµη διάγνωση σε καθαρά επιστηµονική βάση. Η πρώτη αντι-
µετώπιση γίνεται στο σχολείο, όχι από ειδικούς, από τους ίδιους
τους εκπαιδευτικούς. Κι όταν και εφόσον αποτύχει αυτή η πρώτη
αντιµετώπιση, τότε πάει στους ειδικούς. Ναι, αλλά έχει περάσει
ένα πολύ µεγάλο και κρίσιµο χρονικό διάστηµα. 

Θα πρέπει να µας απαντήσετε στο εξής ερώτηµα: Μας είπατε
αριθµούς προσλήψεων σε εξειδικευµένο προσωπικό κ.λπ.. Ισχύει
-στην πρωτολογία σας θέσατε το ζήτηµα- ή δεν ισχύει ότι φέτος
στην πρωτοβάθµια είναι επτακόσιες πενήντα εννέα λιγότερες οι
προσλήψεις σε σχέση µε πέρυσι και γιατί; Πρέπει να µας απαν-
τήσετε. Μη µας λέτε γενικά νούµερα. Με βάση τις ανάγκες κα-
θορίζονται και τα νούµερα και οι προσλήψεις.

Η πολιτική όλων των κυβερνήσεων -για να µην αδικήσουµε
καµµία- µπάζει από παντού, κυρία Υπουργέ: ελλείψεις σε εξειδι-
κευµένο εκπαιδευτικό προσωπικό, ανεπαρκή µέτρα κατά της
πανδηµίας, κακές κτηριακές υποδοµές. Όλα αυτά µαζί καθιστούν
την καθηµερινότητα µαθητών - εκπαιδευτικών δυσβάσταχτη,
απαγορευτική για την ουσιαστική επιστηµονική και παιδαγωγική
παρέµβαση, µε τους γονείς να σηκώνουν τον σταυρό του µαρ-
τυρίου χωρίς καµµία ουσιαστική στήριξη από την πλευρά της πο-
λιτείας. 

Για τις ελλείψεις προσωπικού θα έλεγα ότι είναι πραγµατικό
πλήγµα στις ανάγκες των µαθητών οι περικοπές στην παράλληλη
στήριξη. Αυτή η προφορική οδηγία που δώσατε ως Υπουργείο,
µε βάση την οποία κλήθηκαν οι διευθύνσεις εκπαίδευσης να δη-
λώσουν τα κενά στην παράλληλη στήριξη -ειδικό βοηθητικό προ-
σωπικό και σχολικούς νοσηλευτές- οµαδοποιηµένα και µε τον
όρο ο αριθµός τους να µην ξεπερνάει τους δύο ανά σχολική µο-
νάδα, ήταν απαράδεκτη. Απαράδεκτη! Από πού κι ως πού το
Υπουργείο, η Κυβέρνηση, ένας Υπουργός καθορίζει το ποιες
είναι οι ανάγκες των ατόµων µε αναπηρία και όχι η ίδια η επι-
στήµη, ενώ θα έπρεπε για κάθε παιδί µε ιδιαίτερες µαθησιακές,
εκπαιδευτικές ανάγκες, πρόβληµα υγείας ή αναπηρία να προσ-
λαµβάνεται και ο αντίστοιχος εργαζόµενος της αναγκαίας ειδι-
κότητας; 

Με αυτή, λοιπόν, την οδηγία µειώθηκαν κατά πολύ οι προσλή-
ψεις των εκπαιδευτικών παράλληλης στήριξης, µε αποτέλεσµα
πολλά παιδιά να µείνουν είτε χωρίς είτε µε ελλιπή υποστήριξη
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και, µάλιστα, ύστερα από σχεδόν δύο χρόνια τηλεκπαίδευσης και
µε τα κενά που έχουν δηµιουργηθεί εξαιτίας της εγκληµατικής
κυβερνητικής διαχείρισης της πανδηµίας. 

Θα σας υπενθυµίσω τον ν.4186 επί Αρβανιτόπουλου -δεν ήταν
νόµος του Υπουργείου Παιδείας- και το άρθρο 28 που αφορούσε
τότε στο Υπουργείο Παιδείας, όπου επεκτάθηκε η πρόσληψη
ιδιωτικής παράλληλης στήριξης από τη γενική εκπαίδευση, που
ίσχυε, στην ειδική εκπαίδευση, υποχρεώνοντας τους ήδη επιβα-
ρυµένους γονείς να καλύψουν µε δικά τους έξοδα την υποστε-
λέχωση και τα χιλιάδες κενά που ποτέ δεν καλύπτονται εξ
ολοκλήρου, αλλά ούτε και στην ώρα τους. Έτσι, λοιπόν, η ιδιω-
τική παράλληλη στήριξη αποτέλεσε µονόδροµο, επί της ουσίας,
για τη στήριξη αυτών των παιδιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτή την πολιτική υλοποιείτε
σήµερα και, φυσικά, δεν έχετε πάρει κανένα απολύτως µέτρο -
και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- κατά της πανδηµίας.
Απροετοίµαστα και φέτος τα σχολεία. Άνοιξαν µε κοντέινερ, µε
αίθουσες από πάνελ, µε συµπτύξεις τµηµάτων, ενώ είχατε όλο
το χρονικό διάστηµα µπροστά σας για να λύσετε ζητήµατα, δη-
λαδή να πάρετε επιπλέον εκπαιδευτικούς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ ολο-
κληρώστε, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …να χωρίσετε τα τµήµατα στα
δύο, να ενισχύσετε το προσωπικό καθαριότητας. Τίποτα από όλα
αυτά δεν έχει γίνει στο όνοµα του κόστους. Πάρτε τώρα σηµαν-
τικές αποφάσεις, γιατί θα είναι πολύ αργά στην πορεία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω την ανοχή σας για λίγο, γιατί θα πρέ-
πει µε αριθµούς να ενηµερώσω τον συνάδελφο γι’ αυτά τα οποία
είπε, λέγοντας στην αρχή της τοποθέτησής µου ότι τηλεκπαί-
δευση στα σχολεία ειδικής αγωγής δεν υπήρξε. Δεν έκλεισαν κα-
θόλου, σύµφωνα µε τις οδηγίες των ειδικών. Δεν είχε καµµία
επιστηµονική τεκµηρίωση το να κλείσουν. 

Προφανώς δεν ακούσατε όσα είπα στην πρωτολογία για τις
προσλήψεις προσωπικού καθαριότητας. Δεν έχει σηµασία. Είναι
καταγεγραµµένα. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι οι προσλήψεις αναπληρωτών α’ φάσης
για το έτος 2021-2022 που αφορούν στο ειδικό εκπαιδευτικό
προσωπικό -ψυχολόγοι, κοινωνικοί λειτουργοί, σχολικοί νοσηλευ-
τές- είναι περισσότερες κατά πεντακόσιους ενενήντα οκτώ σε
σχέση µε την προηγούµενη σχολική χρονιά, πέραν των τεσσά-
ρων χιλιάδων πεντακοσίων µονίµων που είπα στην πρωτολογία
µου. Συνολικά έγιναν προσλήψεις τεσσάρων χιλιάδων τετρακο-
σίων εξήντα µελών ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδι-
κού βοηθητικού προσωπικού σε σχέση µε τις τρεις χιλιάδες
οκτακόσιες εξήντα δύο προσλήψεις για την α’ φάση που έγιναν
πέρυσι. 

Αναλυτικότερα: Χίλιες εκατόν εξήντα οκτώ στις σχολικές µο-
νάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης από οκτακόσιες εξήντα
πέντε που έγιναν πέρυσι. Χίλιες οκτακόσιες πενήντα επτά στην
εξειδικευµένη εκπαιδευτική υποστήριξη -δηλαδή την παράλληλη
στήριξη- από χίλιες οκτακόσιες εβδοµήντα τέσσερις που έγιναν
πέρυσι. Εξακόσιες έξι στα κέντρα διεπιστηµονικής αξιολόγησης,
συµβουλευτικής και υποστήριξης, τα ΚΕΔΑΣΥ, από πεντακόσιες
δεκατρείς που έγιναν πέρυσι. Οκτακόσιες είκοσι εννέα στα σχο-
λικά δίκτυα εκπαιδευτικής υποστήριξης στα ΚΕΔΑΣΥ από εξακό-
σιες δέκα που έγιναν την περσινή χρονιά. 

Για τους εκπαιδευτικούς της πρωτοβάθµιας και της δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε εξειδίκευση στην ειδική αγωγή από τα
στοιχεία που σας παραθέτω αποδεικνύονται τα εξής: Για το σχο-
λικό έτος 2021 - 2022 οι προσλήψεις στην α’ φάση έφτασαν τις
οκτώ χιλιάδες τετρακόσιες δεκαπέντε έναντι επτά χιλιάδων εβδο-
µήντα που έγιναν για το σχολικό έτος 2020 - 2021, πέρυσι δη-
λαδή και την ίδια χρονική περίοδο. Αναλυτικότερα: Οκτακόσιες
πενήντα προσλήψεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών Πρωτοβάθ-
µιας Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και Γενικής Εκπαίδευσης

για τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Πρω-
τοβάθµιας Ειδικής Αγωγής και Τµήµατα Ένταξης έναντι εξακο-
σίων είκοσι που έγιναν πέρυσι. Προσλήφθηκαν, επίσης, πέντε
χιλιάδες εξακόσιοι εβδοµήντα έξι εκπαιδευτικοί Πρωτοβάθµιας
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και Γενικής Εκπαίδευσης για
την παράλληλη στήριξη µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαι-
δευτικές ανάγκες έναντι τεσσάρων χιλιάδων εξακοσίων είκοσι
εννέα που έγιναν πέρυσι. 

Περαιτέρω προσλήφθηκαν εκατόν εβδοµήντα τρεις εκπαιδευ-
τικοί στην Πρωτοβάθµια Ειδική Αγωγή και Εκπαίδευση στα ΚΕ-
ΔΑΣΥ έναντι εκατόν πενήντα εννέα που έγιναν πέρυσι.
Προσλήφθηκαν εξακόσιοι εβδοµήντα οκτώ εκπαιδευτικοί Ειδικής
Αγωγής και Εκπαίδευσης κλάδων και ειδικοτήτων της δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης για τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής
και Εκπαίδευσης της Δευτεροβάθµιας Ειδικής Αγωγής και για τα
τµήµατα ένταξης έναντι εξακοσίων δέκα που έγιναν πέρυσι.
Προσλήφθηκαν εννιακόσιοι έξι εκπαιδευτικοί Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης, κλάδων και ειδικοτήτων δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης ΠΕ02, ΠΕ03 και ΠΕ04 για την παράλληλη υποστήριξη µα-
θητών και µαθητριών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες έναντι εννιακοσίων σαράντα που έγιναν πέρυσι.

Προσλήφθηκαν, επίσης, εκατόν τριάντα δύο εκπαιδευτικοί
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης
κλάδων ΠΕ02, ΠΕ03 και ΠΕ04 στα ΚΕΔΑΣΥ έναντι εκατόν δώ-
δεκα που έγιναν πέρυσι. 

Δηλαδή, συνολικά για την παράλληλη στήριξη και τη στελέ-
χωση όλων των δοµών της Ειδικής Αγωγής και των ΚΕΔΑΣΥ
προσλήφθηκαν δώδεκα χιλιάδες οκτακόσιοι εβδοµήντα πέντε
αναπληρωτές εκπαιδευτικοί Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και
µέλη του ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού για
την α’ φάση για το σχολικό έτος 2021 - 2022 έναντι δέκα χιλιάδων
εννιακοσίων τριάντα δύο που προσλήφθηκαν πέρυσι την ίδια
χρονική περίοδο.

Για τα ειδικά σχολεία έχει ήδη προβλεφθεί και αποτέλεσε προ-
τεραιότητα από την αρχή της πανδηµίας όταν το εµβόλιο επιτρε-
πόταν, ο εµβολιασµός των εκπαιδευτικών, του ειδικού
εκπαιδευτικού προσωπικού, του ειδικού βοηθητικού προσωπικού
και των µαθητών και µαθητριών ηλικίας δεκαέξι ετών και άνω.

Σύµφωνα µε την πρόσφατη κοινή υπουργική απόφαση
5525/2021 στο άρθρο 20 παράγραφος 4 προβλέπονται µέτρα
προστασίας για τη µεταφορά µαθητών σχολικών µονάδων Ειδι-
κής Αγωγής και Εκπαίδευσης της πρωτοβάθµιας, της δευτερο-
βάθµιας και της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, γίνεται αύξηση
των δροµολογίων των λεωφορείων που µεταφέρουν µαθητές µε
αναπηρία λόγω της δυσκολίας τους στη χρήση µάσκας και εγ-
κρίνεται κατά απόλυτη προτεραιότητα νέο δροµολόγιο από τις
αρµόδιες υπηρεσίες των οικείων περιφερειακών ενοτήτων µετά
από πρόταση που κάνουν οι αρµόδιοι διευθυντές εκπαίδευσης.

Άρα, το Υπουργείο µας λαµβάνει τη µεγαλύτερη δυνατή µέρι-
µνα για να υποστηρίζονται και να προστατεύονται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Μακρή.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
…οι µαθητές και οι µαθήτριες στην έναρξη της σχολικής χρονιάς
µε όρους ισοτιµίας για την αναβάθµιση της ποιότητας της παρε-
χόµενης εκπαίδευσης.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι θα ακολου-
θήσουν και νέες προσλήψεις για την κάλυψη υφισταµένων αναγ-
κών ή αναγκών που θα προκύψουν κατά τη διάρκεια του
σχολικού έτους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Θα κάνουµε µία διακοπή µέχρι τις 10.25’ και θα επανέλθουµε

µε νοµοθετική εργασία. Παρακαλώ τις γραµµατείες των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων -που βλέπω µόνο τη Νέα Δηµοκρατία να
είναι παρούσα- να στείλουν τους εισηγητές και τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους τους για να ξεκινήσουµε ακριβώς
10.25’. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων
συντροφιάς- Πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» και λοιπές διατάξεις Υπουρ-
γείου Εσωτερικών». 

Επίσης η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής «Κύρωση κώδικα νοµοθεσίας για
την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιωτικό χώρο και
για τον µηχανισµό εφαρµογής, την κρατική εποπτεία και τους γε-
νικούς όρους υλοποίησης του µεταφορικού ισοδύναµου».

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εσωτερικών: «Νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς-
Πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών». Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση
της 8ης Σεπτεµβρίου του 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και του συ-
νόλου.

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης προτείνεται µε φυσική
παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές, Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ένας κύκλος κατά προτεραιότητα που
θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα
και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την αναλογία πέντε
Νέα Δηµοκρατία, τρεις ΣΥΡΙΖΑ, ένας Κίνηµα Αλλαγής, Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, Ελληνική Λύση και ΜέΡΑ25. Με υπηρεσία
τηλεδιάσκεψης ή και µε φυσική παρουσία προτείνεται επίσης ένας
δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την ίδια ως άνω αναλογία. Τα
ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες µε σχετικές επιστολές. 

Τώρα προσέξτε θα δώσω κατ’ αρχάς για πέντε λεπτά τον λόγο
στον κ. Πέτσα να παρουσιάσει την τροπολογία του, ώστε οι ειση-
γητές και οι αγορητές να την έχουν υπ’ όψιν τους. Μετά θα δώσω
τον λόγο για αντίστοιχο χρόνο στον κ. Συρίγο να παρουσιάσει και
να υποστηρίξει µία τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας και µετά
ξεκινάµε τη διαδικασία. Έχει ήδη ζητηθεί από τον Υπουργό και
από το Προεδρείο να επιταχύνει η Γραµµατεία της Κυβέρνησης
το τυπικό της έγκρισης των νοµοτεχνικών βελτιώσεων -αυτές που
συµφωνήθηκαν χθες στην επιτροπή και προφορικά τις ξέρετε από
τον κύριο Υπουργό- ώστε να κατατεθούν και αυτές εγκαίρως για
να τις έχετε αν όχι όλοι -ενδεχοµένως ο πρώτος και δεύτερος οµι-
λητής να µην τις προλάβουν- οι υπόλοιποι όµως θα τις έχουν
µπροστά τους ώστε να τις λάβετε υπ’ όψιν σας στην αγόρευσή
σας. 

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά για την τροπολο-
γία. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1066 και ειδικό 111 από 14-9-
2021 ρυθµίζει διάφορα θέµατα λειτουργίας των ΟΤΑ. Συγκεκρι-
µένα δίνουµε παράταση από τη λήξη της, που ήταν στις
31-12-2020 έως την 31η Μαρτίου του 2022, στην ισχύ του αναπτυ-
ξιακού προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ» που καταρτίστηκε για την υπο-
στήριξη των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου βαθµού
ως προς την πραγµατοποίηση επενδύσεων τοπικής ανάπτυξης
καθώς και για τη βελτίωση της ποιότητας των υφιστάµενων υπο-
δοµών και των παρεχόµενων υπηρεσιών µε γνώµονα την αρµο-
νική, ισόρροπη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Επίσης εξορθολογίζουµε και µειώνουµε στο προσήκον µέτρο
τις κυρώσεις και τα πρόστιµα που επιβάλλονται σε συνδυασµούς
για υποψηφίους των εκλογών για την ανάδειξη των δηµοτικών
και περιφερειακών αρχών για πληµµέλειες που αφορούν στις
εκλογικές δαπάνες µε αναδροµική ισχύ από την 25-3-2019, ηµε-
ροµηνία έναρξης της προεκλογικής περιόδου των εκλογών της

26ης Μαΐου 2019 και 2ας Ιουνίου 2019. 
Επίσης δίνουµε τη δυνατότητα σύναψης προγραµµατικών

συµβάσεων των ΟΤΑ, των φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης κ.λπ.,
µε τη «ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε.», η οποία ειδικώς αποτελεί τον θεσµοθετη-
µένο φορέα της χώρας για τη διαχείριση και εκµετάλλευση κινη-
τής και ακίνητης σιδηροδροµικής περιουσίας και όπου απαιτείται
και κατόπιν της σύµπραξης φυσικά της «ΟΣΕ Α.Ε.». 

Απαλλάσσουµε από υποχρεώσεις καταβολής ειδικού τέλους
για τη µελέτη, κατασκευή και επέκταση έργων ύδρευσης και απο-
χέτευσης των επιχειρήσεων που εξασφαλίζουν µε ίδια µέσα τη
σύνδεσή τους µε τα δίκτυα δηµοτικής επιχείρησης ύδρευσης και
αποχέτευσης ΔΕΥΑ χωρίς να εκπονηθεί µελέτη ή να πραγµατο-
ποιηθεί κατασκευή ή επέκταση έργων ύδρευσης και αποχέτευ-
σης από την οικεία ΔΕΥΑ. 

Επίσης εξειδικεύεται ο τρόπος σύγκλησης και λήψης αποφά-
σεων των συλλογικών οργάνων των ΟΤΑ και των διοικητικών συµ-
βουλίων των εποπτευόµενων νοµικών του προσώπων µε σκοπό
τη διευκόλυνση της λειτουργίας τους κατά το διάστηµα λήψης
των µέτρων αποφυγής διάδοσης του κορωνοϊού, δηλαδή συγκε-
κριµένα διά ζώσης, διά περιφοράς, διά τηλεδιάσκεψης καθώς και
ταυτόχρονα διά ζώσης και διά τηλεδιάσκεψης. Η επιλογή του
τρόπου σύγκλισης σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις οφείλει να
εξασφαλίζει τη συµµετοχή του συνόλου των µελών των συλλογι-
κών οργάνων και των διοικητικών συµβουλίων αντίστοιχα σύµ-
φωνα µε τα ισχύοντα υγειονοµικά µέτρα. 

Και τέλος δίνουµε εκ νέου τη δυνατότητα ανοίγµατος της σχε-
τικής πλατφόρµας για τη δήλωση των λεγόµενων αδήλωτων τε-
τραγωνικών µέχρι την 31-12-2021, προκειµένου να δηλώσουν οι
δηµότες τα ορθά τετραγωνικά και να καταβάλουν σε εικοσιτέσ-
σερις µηνιαίες δόσεις τα σχετικά τέλη µε πρόστιµο 20% επί του
ποσού που προκύπτει από την διαφορά των τετραγωνικών µέ-
τρων αυτού του διαστήµατος. Είναι µία ρύθµιση η οποία έρχεται
και από τους ιδιοκτήτες ακινήτων και από την αυτοδιοίκηση και
ταυτόχρονα επιβραβεύει τους συνεπείς, οι οποίοι είχαν προλάβει
να δηλώσουν και είχαν ανταποκριθεί και είχαν δηλώσει τα τετρα-
γωνικά τους στην πρώτη περίοδο ανοίγµατος της πλατφόρµας
καθώς αυτοί που θα έρθουν τώρα θα πληρώσουν ένα µικρό πρό-
στιµο 20% µόνο για την περίοδο προ του 2020 και µετά, αλλά όχι
60% που θα ήταν το κανονικό πρόστιµο. 

Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υφυπουργός Παιδείας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή σας
µέρα.

Εισηγούµαι την υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό πρω-
τοκόλλου 1064 και ειδικό 109, που αφορά κυρίως θέµατα που σχε-
τίζονται µε τον κορωνοϊό. Το πρώτο και πιο σηµαντικό αφορά τη
λειτουργία µιας ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας, η οποία θα
ονοµάζεται EDUPASS. Είναι προσβάσιµη µέσω της ενιαίας ψηφια-
κής πύλης της δηµοσίας διοικήσεως και στοχεύει στον έλεγχο της
τήρησης των υγειονοµικών προϋποθέσεων για τη συµµετοχή στην
εκπαιδευτική διαδικασία οποιουδήποτε επιπέδου, µε φυσική πα-
ρουσία στις δηµόσιες και ιδιωτικές εκπαιδευτικές δοµές. Εξαρτά-
ται από την ιδιότητα εκείνου ο οποίος συµµετέχει, µπαίνει µέσα,
για να µπορεί να µπει στην αντίστοιχη διαδικασία. 

Οι ενδιαφερόµενοι, διδάσκοντες και διδασκόµενοι, µπορούν
να δηλώνουν στην πλατφόρµα ποια είναι η προϋπόθεση εκείνη
που πρέπει να πληρούν για να µπορούν να συµµετέχουν στην εκ-
παιδευτική διαδικασία, δηλαδή εάν έχουν πιστοποιητικό εµβολια-
σµού, εάν έχουν πιστοποιητικό νοσήσεως πρόσφατο, έξι µηνών,
ή αν έχουν εργαστηριακό τεστ, και ανάλογα µε τα ισχύοντα υγει-
ονοµικά µέτρα ανά περίπτωση. 

Η συγκεκριµένη πλατφόρµα διασυνδέεται µε το Εθνικό Μη-
τρώο Εµβολιασµών, µε το Εθνικό Μητρώο Ασθενών και την ειδική
πλατφόρµα του πιστοποιητικού COVID 19 και ελέγχεται µε αυτόν
τον τρόπο η τήρηση των προϋποθέσεων εκείνων οι οποίοι συµ-
µετέχουν ανά περίπτωση. 

Τα συγκεκριµένα στοιχεία θα αποστέλλονται στη θυρίδα κάθε
εκπαιδευτικής δοµής όπου συµµετέχουν στην εκπαιδευτική δια-
δικασία τα συγκεκριµένα άτοµα µε φυσική παρουσία. Εξαιρετικά
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σηµαντικό: Τα δεδοµένα διατηρούνται µόνον για επτά ηµέρες
από την καταχώρησή τους στη θυρίδα της εκπαιδευτικής δοµής
και εν συνεχεία διαγράφονται αυτόµατα, ενώ προβλέπεται ρητώς
ότι τα συγκεκριµένα δεδοµένα δεν λειτουργούν ως παρουσιολό-
γιο ή για οποιονδήποτε άλλο σκοπό πέραν του προαναφεροµέ-
νου. Ο σκοπός, επαναλαµβάνω, είναι να διασφαλιστεί ότι εκείνοι
οι οποίοι συµµετέχουν στην εκπαιδευτική διαδικασία από υγει-
ονοµικής πλευράς είναι ασφαλείς για τους γύρω τους. 

Ειδικά για τα πανεπιστήµια, όπου η φυσική παρουσία δεν είναι
υποχρεωτική σε αρκετά µαθήµατα -στα εργαστηριακά είναι- η
δήλωση των στοιχείων σηµαίνει εκδήλωση βουλήσεως να παρα-
στούν µε φυσική παρουσία µέσα στους χώρους των πανεπιστη-
µίων. Ο στόχος, βεβαίως, όλων αυτών των πραγµάτων είναι να
θωρακιστεί η εκπαιδευτική διαδικασία και να είµαστε ασφαλείς,
όσο το δυνατό, µε το θέµα του κορονωϊού. Αυτό αφορά τα
άρθρα 1 και 2. 

Το άρθρο 3, είναι ένα εργαλείο το οποίο θα προσφέρει η ελ-
ληνική πολιτεία στις πρυτανικές αρχές. Δίνεται η δυνατότητα στα
ΑΕΙ να συνάψουν µε απευθείας σύµβαση, µε απευθείας ανάθεση,
δηµόσιες συµβάσεις παροχής υπηρεσιών µε σκοπό τον έλεγχο
της τήρησης των έκτακτων µέτρων για τη συµµετοχή των φοιτη-
τών. 

Η σύµβαση παροχής υπηρεσιών δεν µπορεί να υπερβαίνει
τους έξι µήνες. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι κάθε πανεπιστήµιο
θα έχει έναν αριθµό ατόµων, που θα υπάγονται απευθείας στις
πρυτανικές αρχές και οι πρυτανικές αρχές θα µπορούν να του
λένε να κάνει στοχευµένους ελέγχους για τους φοιτητές, για
τους εργαζόµενους, για τους καθηγητές, εάν πληρούν τις υγει-
ονοµικές προϋποθέσεις σε σχέση µε τα απαραίτητα πιστοποι-
ητικά. Είναι ένα εργαλείο που προσφέρουµε στις πρυτανικές
αρχές. Άλλωστε ο στόχος είναι κοινός, και για το Υπουργείο Παι-
δείας και για τις πρυτανικές αρχές, να λειτουργήσουν τα πανε-
πιστήµια και να µην ξανακλείσουν.

Αρµόδιο για τη σύναψη και την έγκριση δαπάνης δηµόσιας
συµβάσεως είναι το πρυτανικό συµβούλιο του ΑΕΙ. Δεν έχουµε
βάλει τη σύγκλητο, για να µπορεί να είναι γρήγορη διαδικασία,
ούτως ώστε να προλάβουµε την 1η Οκτωβρίου, που θα ξεκινή-
σουν τα πανεπιστήµια, το χειµερινό εξάµηνο, ενώ υπάρχει δυνα-
τότητα να παρασχεθεί έκτακτη επιχορήγηση προς κάθε ΑΕΙ για
την κάλυψη της συγκεκριµένης δαπάνης. 

Τέλος, µε το άρθρο 4 παρέχεται άδεια λειτουργίας στο σχο-
λείο Verita International School. Είναι µια διαδικασία η οποία, στις
περιπτώσεις των ξένων σχολείων, γίνεται πάντοτε µε διάταξη
νόµου. Θα λειτουργεί ακολουθώντας µόνο ξένο πρόγραµµα. Δεν
έχει λειτουργήσει το συγκεκριµένο σχολείο, θα λειτουργήσει
µόνον εφόσον εκδοθεί ο νόµος. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο µεν κ. Πέτσας θα

είναι εδώ επί πολλές ώρες, άρα για την τροπολογία του θα το-
ποθετηθείτε παρόντος του κ. Πέτσα.

Πριν φύγει ο κ. Συρίγος, κύριε Βρούτση, κύριε Ραγκούση,
κυρία Λιακούλη, κύριε Λαµπρούλη, θέλετε κάποια διευκρίνιση; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε και τον Υπουργό. Η τροπολογία του
Υπουργείου Παιδείας κατατέθηκε εχθές το βράδυ αργά, όπως
και του Υπουργείου Εσωτερικών, όχι η πρώτη που ανέπτυξε ο κ.
Πέτσας, ο οποίος µας προϊδέασε χθες. Υπάρχει και µία ακόµα
του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Σε ό,τι αφορά του Υπουργείου Παιδείας, επειδή το ερώτηµά
σας ήταν αυτό, κατ’ αρχάς ακούσαµε τον Υπουργό, που επιγραµ-
µατικά µας ανέφερε τα άρθρα της τροπολογίας. Όµως δεν είχα
τη δυνατότητα, εγώ τουλάχιστον, προσωπικά, να διαβάσω την
τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. Ο Υπουργός καλά ήρθε, µας τα
είπε, θα φύγει και αν χρειαστούν διευκρινίσεις στην πορεία της
συζήτησης, τι θα γίνει; Θα µας έρθει πάλι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, θα το καλύ-
ψει ο παρευρισκόµενος Υπουργός από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών. 

Από το ΜέΡΑ 25 και την Ελληνική Λύση θέλει κάποιος διευκρί-
νιση; Όχι.

Κύριε Συρίγο, θέλετε να πείτε κάτι;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε, απλώς να αναφέρω
πολύ σύντοµα ότι τα στοιχεία τα οποία έχουµε για το θέµα του
εµβολιασµού των φοιτητών είναι εξαιρετικά σηµαντικά. Ο µέσος
όρος κινείται γύρω στο 75%, είναι πολύ πάνω από το επίπεδο της
ελληνικής κοινωνίας. Ορισµένα πανεπιστήµια όπως το Πολυτε-
χνείο ή το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο είναι σε επίπεδα άνω του
80%. Είναι µια κατάσταση όπου αυξάνονται διαρκώς οι εµβολια-
σµοί. Θεωρώ ότι είναι µια πολιτική απάντηση της νεολαίας απέ-
ναντι στην κοινωνία σε σχέση µε τον κορωνοϊό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Ξεκινάµε µε τη γενική εισηγήτρια από τη Νέα Δηµοκρατία, τη

συνάδελφο κ. Φωτεινή Πιπιλή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ψηφίζουµε ένα νοµο-

σχέδιο αξιών, ένα νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει εφεξής όλα τα
ζώα ως έµβια όντα, µεγάλο βήµα, τεράστια δρασκελιά, που κα-
λύπτει ένα κενό. Νοµοθετούµε για την ευζωία κάθε έµβιου οργα-
νισµού που συναισθάνεται και κινείται σε ξηρά, αέρα και
θάλασσα, δίνοντάς τους δικαιώµατα και ελευθερίες, καλή φυσική
κατάσταση του ζώου, που δεν υποφέρει από πόνο, φόβο, αγω-
νία, καιρικές συνθήκες, όπου του διασφαλίζονται ελευθερίες,
από την πείνα και τη δίψα, από πόνο, τραυµατισµό και ασθένεια.
Με δυο λόγια του διασφαλίζεται ελευθερία έκφρασης µιας φυ-
σιολογικής συµπεριφοράς, όπου τα ζώα µας θα µάθουν και θα
ζουν στις κατάλληλες συνθήκες διαβίωσης και κοινωνικοποίησης. 

Αυτές οι αξίες, που σήµερα γίνονται νόµος, υιοθετήθηκαν από
τον τότε Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας και νυν Πρωθυπουργό
Κυριάκο Μητσοτάκη, που είχε ως πρώτος πολιτικός Αρχηγός στη
χώρα µας την πρωτοβουλία από τις 21 Νοεµβρίου 2018 να συγ-
καλέσει τις πιο µεγάλες φιλοζωικές οργανώσεις της χώρας στα
γραφεία του στην Πειραιώς. Από εκείνη την ηµέρα είχε δηλώσει
πως, κατά τη δική του αντίληψη, το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης θα πρέπει να ασχολείται µε τα παραγωγικά ζώα και όχι
µε τα ζώα συντροφιάς και πως είναι το Υπουργείο Εσωτερικών
αυτό που έχει την εποπτεία της τοπικής αυτοδιοίκησης, που θα
πρέπει να έχει και την κεντρική αρµοδιότητα. Καταθέτω ακριβώς
αυτά που ανέφερα µε λεπτοµέρειες στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Πιπιλή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Συλλήβδην τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης καταψηφίζουν σή-
µερα το νοµοσχέδιο. Είναι µια επιλογή τους. Στην ουσία, µε την
καθολική τους άρνηση, εµµέσως οµολογούν πως δεν αντέχουν
τον απογαλακτισµό από συγκεκριµένες συντεχνιακές οµάδες και
συµφέροντα, πως δεν µπορούν να αντέξουν την επιλογή µέσα
από Συµπληγάδες πέτρες. 

Εδώ θα συστηθώ και πάλι, όπως έκανα χθες στην επιτροπή,
όχι επειδή περιαυτολογώ, αλλά επειδή πρέπει να καταδείξω το
πόσο βαθιά γνωρίζω εδώ και, τουλάχιστον, τριάντα πέντε χρόνια
όλα τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη φιλοζωία.

Ξέρω πολύ καλά τον χώρο, γι’ αυτό και πολλές φορές είµαι και
πάρα πολύ αυστηρή, ακριβώς επειδή γνωρίζω. Υπήρξα η πρώτη
δηµοσιογράφος στην Ελλάδα, που από τη δεκαετία του ’80, την
πολύ δύσκολη, την πολύ οπισθοδροµική, υλοποίησα µια σκέψη
µου µε µεγάλη ανταπόκριση και δηµιούργησα στο πολύ δυνατό
τότε γυναικείο περιοδικό «ΠΑΝΘΕΟΝ», µια στήλη που λεγόταν
«Μόνο για φιλόζωους». Ήταν η εποχή που υπήρχε µια κατα-
κραυγή από µεγάλο µέρος της συντηρητικής κοινωνίας εναντίον
µας µε χαρακτηρισµούς αήθεις, όπως «γεροντοκόρες», «ανέρα-
στες», «γραφικές» κ.λπ.. 

Άρα, λοιπόν, ξέρω πολύ καλά όταν µιλώ ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι πάρα πολύ σκληρό νοµοσχέδιο και συγχαίρω και τον
Θοδωρή Λιβάνιο, που το πρωτοεπεξεργάστηκε, αλλά και τον Στέ-
λιο Πέτσα, που και µε εντολή του Πρωθυπουργού και ανάληψη
πολιτικής ευθύνης, πηγαίνει κόντρα σε συντεχνίες –το επαναλαµ-
βάνω- διότι είναι ένα δύσκολο νοµοσχέδιο που συµπεριλαµβάνει
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αντίθετους φορείς, πολλούς φορείς, πολλές φορές µε αντίθετες
απόψεις µεταξύ τους αλληλοσυγκρουόµενες και αυτό έχει να
κάνει, είτε µε συνδικαλιστές είτε µε ιδεολογίες είτε και µεταξύ
φιλοζωικών οργανώσεων που έχουν επίσης διαφορετικές από-
ψεις και πολλές φορές έχουν και αντιπαλότητες. 

Πάµε στο θέµα των µητρώων που είναι πάρα πολύ χρήσιµο.
Είναι αλήθεια ότι µε το άκουσµα της ψηφιακής διακυβέρνησης
δηµιουργείται ένα µητρώο καταγραφής του συνόλου των ζώων
συντροφιάς, το οποίοι περιλαµβάνει πολλά υποµητρώα. Ακού-
στηκε, λοιπόν –και σε έναν βαθµό ήταν δικαιολογηµένο- ότι αυτό
δηµιουργεί τεράστια γραφειοκρατία και δυσκολία και διευκρίνισα
γιατί ο πολύς κόσµος δεν µπορεί να το συνειδητοποιήσει ότι όσα
υποµητρώα έχει για παράδειγµα το TAXIS NET, στο οποίο µπαί-
νουµε όλοι και πατάµε µε ένα απλό κλικ και κάνουµε την συγκε-
κριµένη επιλογή, το ίδιο ακριβώς θα ισχύει µε τα υποµητρώα
όπου ο καθένας για παράδειγµα µπορεί να πατάει το αρµόδιο
για να δει την κατάσταση της υγείας του σκύλου του ή αν έχει
µπει σήµανση στο µητρώο κ.λπ.. 

Για το πόσο αποφασισµένη είναι η Κυβέρνηση φαίνεται όχι
µόνο από την καταγραφή µέσα στο νοµοσχέδιο των υποχρεώ-
σεων των δήµων αλλά επίσης και των πολιτών γιατι η ρήση του
Πρωθυπουργού «κανένα αδέσποτο, κανένα κακοποιηµένο ζώο»
για να υλοποιηθεί απαιτούνται ταυτοχρόνως και διοικητικές και
ποινικές κυρώσεις για όλους τους παραβάτες, είτε είναι δηµοτικά
συµβούλια είτε είναι δήµαρχοι είτε είναι απλοί πολίτες.

Η υπερβατική για την έως τώρα ελληνική κρατική νοοτροπία,
η ανάδειξη µε τη µορφή νόµου αξιών που σηµατοδοτούν κάθε
υπεύθυνο δηµοκρατικό ευρωπαίο πολίτη, αφού εφεξής αναγνω-
ρίζονται και στα ζώα, όπως δηλαδή σε κάθε έµβιο οργανισµό που
συναισθάνεται αξίες, όπου θα πρέπει να τονίσω ότι αυτές που
συµπεριελήφθησαν στο νοµοσχέδιο, είναι ένα συµπίληµα από τις
απόψεις των φιλοζωικών οργανώσεων που έλαβαν µέρος µε οµι-
λίες τους στην πρώτη εκείνη συνάντηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη στα γραφεία της οδού Πειραιώς από το Νοέµβριο του 2018. 

Ο βασικότερος στόχος του νοµοσχεδίου για να µην ξεχνιόµα-
στε είναι η δραστική µείωση του απαράδεκτου και προσβλητικού
για την αξιοπρέπεια της Ελλάδας φαινοµένου των εκατοµµυρίων
αδέσποτων. Σε αυτό δεν µπορεί κανείς µα κανείς να έχει αντίρ-
ρηση, ψηφίζει ή δεν ψηφίζει. Αρχικά υπήρξε ο µονόδροµος της
υποχρεωτικής στείρωσης σε όλα τα ζώα συντροφιάς. Η υποχρε-
ωτική στείρωση ακούστηκε ως σκληρό µέτρο, έγινε ένας σηµαν-
τικός ξεσηκωµός, δηλαδή υπήρξαν αντιδράσεις και τελικά
υλοποιείται το σκεπτικό της εναλλακτικής λύσης γι’ αυτούς που
δεν θέλουν να στειρώσουν τα ζώα τους και οφείλουν πλέον αφού
έχουν προηγουµένως προχωρήσει στην υποχρεωτική σήµανση
του ζώου, να αποστείλουν δείγµα γενετικού υλικού στο εργαστή-
ριο φύλαξης και ανάλυσης DNA ζώων συντροφιάς, που θα τη-
ρείται στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας
Αθηνών. Αµφισβητείται, δηλαδή, από ορισµένους η επιστηµο-
σύνη του εργαστηρίου του Ακαδηµίας Αθηνών. Θα µας τρελά-
νετε ορισµένοι!

Για όσους δεν κατάλαβαν τι σηµαίνει η υποχρεωτικότητα της
σήµανσης και της αποστολής DNA, να το ξαναπούµε. Τα αδέ-
σποτα δεν είναι αυτοφυή. Τα αδέσποτα δηµιουργήθηκαν και δη-
µιουργούνται από δεσπότες σκύλων πάσης ράτσας και pedigree.
Όταν επικρατεί αυτή η ανευθυνότητα, κυρίως το να αφήνουµε
το αρσενικό ελεύθερο τα βράδια για να εκτονωθεί, είναι φυσικό
να εισπράττουµε µετά ως κοινωνία αυτή την ανευθυνότητα, βλέ-
ποντας καθηµερινά δυστυχισµένα σκελετωµένα αδέσποτα να
τριγυρνούν ή να συνθλίβονται από τα λάστιχα των αυτοκινήτων
µας. 

Τώρα, λοιπόν, όσοι αφήνουν το αρσενικό τους να εκτονωθεί
θα πρέπει να γνωρίζουν ή όταν πετάνε τα κουταβάκια ή τα νεο-
γέννητα γατάκια σε κάδους σκουπιδιών ή σε ποτάµια ότι µε τον
αυστηρό έλεγχο που θα γίνεται, στην αρχή δειγµατοληπτικά, θα
µπορεί να βρεθεί και να υποστεί κυρώσεις αυτός ο αναίσθητος
άνθρωπος δεσπότης ζώων.

Το πρόβληµα των αδέσποτων είναι ευρύτερα κοινωνικό όχι
µόνο που επιτρέψαµε όλα αυτά τα χρόνια την εξαθλίωση, αλλά
και επειδή πολλές φορές η αγελοποίησή τους οδηγούσε σε δυ-
σάρεστα συµβάντα και σηµειώνω εδώ ότι δηµιουργούσε επίσης

και αρνητικό κλίµα για τον σεβασµό µας ως κοινωνία στα άτυχα
ζώα. Έδινε δηλαδή λαβή για αθρόες κραυγές που, δυστυχώς,
τις ενστερνίζονταν και κάποιοι τοπικοί παράγοντες, δηµαρχαίοι
-για παράδειγµα- ή αντιδηµαρχαίοι ή αντικοινωνικοί επικίνδυνοι
πολίτες µε αποτέλεσµα τη βίαιη και αποτρόπαιη θανάτωσή τους,
κυρίως µε φόλες. Τα αδέσποτα κυκλοφορούσαν, λοιπόν, εξα-
θλιωµένα και πεινασµένα, ενώ τώρα είναι απόλυτα λογική η ανά-
θεση του προγράµµατος «ΑΡΓOΣ» στην καλή γειτόνισσα όλων
µας, ακόµα και αν δεν την έχουµε ψηφίσει, που είναι φυσικά η
κάθε τοπική δηµοτική αρχή.

Όσο και να αντιδρούν, όσοι αντιδρούν, ο πολύς κόσµος κατα-
λαβαίνει ότι το να περιοδεύουν τα αδέσποτα σε κάποια πλατεία,
σε κάποια γειτονιά, σε κάποιο δρόµο, στο Διδυµότειχο ή στην
Κυπαρισσία, κακά τα ψέµατα, το γνωρίζει αποκλειστικά ο τοπικός
δήµος και όχι οι γεωτεχνικοί άριστοι επιστήµονες του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Το ξεκαθαρίζω, το
Υπουργείο είναι υπεύθυνο για την ευζωία των ζώων παραγωγής,
για την προστασία που πολλές φορές έχει επιτύχει για λοιµώδεις
ζωωνόσους ή άλλους νόσους, και το Υπουργείο Εσωτερικών -
µέσω των δηµάρχων, των κοινοταρχών, των δηµοτικών συµβου-
λίων των τοπικών- είναι εφεξής το αποκλειστικά αρµόδιο µε
ευθύνες, όπως σας είπα, και κυρώσεις για να περιορίσει αυτό το
πρόβληµα των αδέσποτων.

Το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» επιβάλλει τη δηµιουργία -και είναι
πολύ βασικό- καταφυγίων ζώων από τους δήµους, νοµικά πρό-
σωπα συνδέσµων δήµων, διαδηµοτικές συνεργασίες και επιτέ-
λους το διαχρονικό αίτηµα των φιλοζωικών σωµατείων να έχουν
όχι µόνο γνώµη αλλά και αποφασιστικότητα και συνεργασία, γί-
νεται µε το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» επιτέλους υλοποιήσιµο. Τα κα-
ταφύγια ζώων συντροφιάς µπορούν να φιλοξενούν σκύλους,
γάτες, αλλά και όλα τα κατοικίδια µε παρόµοια χαρακτηριστικά,
δηλαδή ότι είναι κατοικίδια και όχι ζώα παραγωγής.

Μπαίνουµε τώρα σε ένα κεφάλαιο που απασχολεί πάρα πολύ
τον κόσµο. Στο κάτω-κάτω της γραφής, οι αντιµαχίες οι πολιτικές
οι δικές µας ή µεταξύ των συµπλεκοµένων είναι κάτι που δεν
τους απασχολεί, αλλά τους απασχολεί ότι µε το νοµοσχέδιο
Πέτσα επιλύονται διαχρονικά προβλήµατα της καθηµερινότητας.
Για παράδειγµα η πρόσβαση σε παραλίες, που είναι µείζον θέµα
µε τροµερούς καυγάδες. 

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, ελαχιστοποιείται η καθόλου τιµη-
τική για τη φυλή µας συνήθεια των καυγάδων που προανέφερα
για την προστασία σκύλου στο φυσικό περιβάλλον που είναι και
γι’ αυτόν, διότι δεν είναι µόνο για τον άνθρωπο.

Επιτρέπεται, λοιπόν, η πρόσβαση σκύλων σε µη οργανωµένες
παραλίες, καθώς και µέσα στη θάλασσα και εκτός θάλασσας
υποχρεωτικά µε λουρί. 

Η µετακίνηση των ζώων συντροφιάς µε µέσα µαζικής µεταφο-
ράς και επιβατικά πλοία, η µετακίνηση και η µεταφορά των ζώων
συντροφιάς έως αυτό το νοµοσχέδιο ήταν σχεδόν αδύνατη και
πολύ συχνά είχαµε πάλι ή καταγγελίες ή καυγάδες από φιλο-
ζωικά σωµατεία, διότι υπήρχε τεράστια δυσκολία για τις µη εµ-
πορικού χαρακτήρα µετακινήσεις και άλλων ζώων συντροφιάς.
Ο τρόπος µετακίνησης καθίσταται σαφής και τα προβλήµατα του
παρελθόντος επιλύονται.

Σκύλοι βοήθειας και ζώα θεραπείας: Ένα άρθρο που µπορεί
αµέσως να µην αντανακλά µε την ισχύ του στους πολλούς αλλά
αντανακλά στο ευρωπαϊκό πρόσωπο της χώρας µας. Είναι το
άρθρο που απελευθερώνει τους συνανθρώπους µας τυφλούς και
λοιπές άλλες ιδιαιτερότητες, που για να ζήσουν σε κάποια κανο-
νικότητα χρειάζονται καθηµερινά, νυχθηµερόν δίπλα τους τον
πιστό τους «συνάνθρωπο», τους σκύλους βοήθειας και τα ζώα
θεραπείας, τα οποία έχουν µπει για τα καλά στη σκληρή καθη-
µερινότητα. Αυτά τα ζώα-«συνάνθρωποί» µας µπορούν εφεξής
µε το νοµοσχέδιο Πέτσα να εισέρχονται παντού µαζί µε τα άτοµα
που συνοδεύουν. 

Με το άρθρο 21, θα έχουµε πια και στην Ελλάδα συγκινητικές
στιγµές όπως στο εξωτερικό, διότι επιτρέπεται η αξιοποίηση σκύ-
λων βοήθειας και ζώων θεραπείας σε νοσοκοµεία, κέντρα απε-
ξάρτησης, θεραπευτήρια και γηροκοµεία για την υποστήριξη
θεραπευτικών σκοπών. 

Πάµε σ’ ένα άλλο θέµα που θα συγκινήσει πάρα πολύ τους πο-
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λιτισµένους πολίτες: Απαγόρευση συµµετοχής ζώων σε κάθε εί-
δους θεάµατα και συναφείς δραστηριότητες. Στην Ελλάδα του
2021 κανονικά δεν θα χρειαζόταν νόµος, αλλά η κοινή λογική για
την οριστική απαγόρευση συµµετοχής ζώων σε κάθε είδους θε-
άµατα και φρικιαστικές κατά τα άλλα στοιχηµατικές δραστηριό-
τητες, όπως κοκοροµαχίες και σκυλοµαχίες. Ήταν πρωτοφανές
για ευρωπαϊκή χώρα, για παράδειγµα, να επιτρέπεται µε την προ-
στασία και των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
να στριµώχνονται σε πισίνες άγρια ζώα όπως τα δελφίνια, µόνο
και µόνο για να είναι πιο υψηλό το εισιτήριο στην προσέλευση
κυρίως του παιδικού κοινού. Φυσικά απαγορεύονται εφεξής οι
κληρώσεις, λοταρίες και διαγωνισµοί µε έπαθλο ζώα συντροφιάς
ή και ζώα παραγωγής, γιατί στην εποχή µας, δυστυχώς, κάποια
τοπικά έθιµα που δίνουν στο νικητή µια προβατίνα για έπαθλο
ούτε καν γέλιο πια δεν προκαλούν.

Δηµιουργούνται κοιµητήρια και αποτεφρωτήρια ζώων και επί-
σης το πολύ συγκινητικό ηλεκτρονικό µητρώο εθελοντικής αιµο-
δοσίας ζώων συντροφιάς, όπου θα έρχονται τα ζώα µας να
δίνουν αίµα σε όσα άλλα αντιµετωπίζουν σοβαρό πρόβληµα
υγείας, αλλά και η πανελλήνια υιοθεσία, η οποία πλέον θα λύσει
πολλά προβλήµατα, διότι γίνεται ενιαία πανελλήνια ηλεκτρονική
πλατφόρµα.

Να τονίσω –για να ξεσκεπαστούν ορισµένες πτυχές αντιδρά-
σεων- ότι κανένα νοµοσχέδιο δεν είναι τέλειο, αλλά το συγκεκρι-
µένο έχει Ηρακλειδείς για να το στηρίζουν, έχει την επιµόρφωση
της Αστυνοµίας που επιβάλλεται µέσω του νοµοσχεδίου –το κυ-
ριότερο- και έχει την ελληνική δικαιοσύνη που τα τελευταία χρό-
νια έχει αποδείξει πόσο πολύ σέβεται και πόσο σκληρές ποινές
επιβάλλει στους κακοποιητές διαφόρων τρόπων στα ζώα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Θα πω για µια ακόµα φορά συγχαρητήρια στην Κυβέρνησή
µας γιατί ο Υπουργός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, ο Μάκης Βο-
ρίδης, έφερε τον νόµο µε τον οποίον το κακούργηµα της ζωο-
κτονίας ή κακοποίησης επιφέρει κάθειρξη δέκα ετών. Κάθειρξη,
όχι φυλάκιση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει η κ. Πού-
λου, εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Εσωτερικών για τα ζώα συντροφιάς στην Ολο-
µέλεια της Βουλής διεξάγεται σε µια δύσκολη περίοδο που βρί-
σκει την κοινωνία αντιµέτωπη µε καυτά και επείγοντα
προβλήµατα, τα οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν
θέλησε να προλάβει εγκαίρως µε επαρκή µέτρα που οι πολίτες
ζητούσαν επίµονα στην παιδεία, την υγεία την οικονοµία και τώρα
φυσικά δεν µπορεί να τα αντιµετωπίσει γιατί έχουν γιγαντωθεί
και έχουν ξεφύγει από τον έλεγχό της. 

Διανύουµε ήδη τον Σεπτέµβριο και τα σχολεία άνοιξαν ακριβώς
όπως έκλεισαν, σα να µην έχει διδαχθεί τίποτα η Κυβέρνηση απ’
αυτά τα δύο χρόνια της πανδηµίας και της προβληµατικής τηλεκ-
παίδευσης. Τα σχολεία εξακολουθούν να είναι ανοχύρωτα µπρο-
στά στο τέταρτο πανδηµικό κύµα, ενώ η κ. Κεραµέως επιµένει
στην παγκόσµια πρωτοτυπία της να αυξάνει αντί να µειώνει τον
αριθµό των µαθητών στις αίθουσες. Περίπου ένα εκατοµµύριο παι-
διά στοιβάζονται σε τάξεις των δεκαοκτώ και τριάντα µαθητών και
η Κυβέρνηση δεν εφαρµόζει την εισήγηση της επιτροπής των ει-
δικών, µε καθαρίστριες µε δίωρες και τρίωρες συµβάσεις εργα-
σίας που δεν µπορούν να καλύψουν τα υγειονοµικά πρωτόκολλα,
αλλά και που, βεβαίως, επιβαρύνουν τελικά τους προϋπολογι-
σµούς των δήµων.

Συνεχίζει, λοιπόν, η κ. Κεραµέως και η Κυβέρνηση να απαξιώνει
τη δηµόσια παιδεία µε συγχωνεύσεις και καταργήσεις σχολείων,
µε κατάργηση ολιγοµελών τµηµάτων, αλλά και µε απουσία προσ-
λήψεων εκπαιδευτικών για τις τάξεις υποδοχής. Η εκπαιδευτική
και µαθητική κοινότητα είναι ανάστατη και ήδη σε διάφορες πε-
ριοχές της Ελλάδας, όπως και στη Βοιωτία, σηµειώνονται ήδη κι-
νητοποιήσεις και καταλήψεις µαθητών µε κεντρικό αίτηµα τη

στήριξη των σχολείων τους. 
Στο µέτωπο της πανδηµίας η αποτυχηµένη εµβολιαστική εκ-

στρατεία της Κυβέρνησης αποδεικνύεται από την καθήλωση του
ποσοστού εµβολιασµών στο 55% του πληθυσµού. Η Ελλάδα βρί-
σκεται στις τελευταίες θέσεις στην Ευρώπη και αυτό είναι µία από
τις πλέον ασυγχώρητες αποτυχίες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Επιπλέον, µε το κύµα αποκαλύψεων για τις περιπτώσεις πλα-
στών πιστοποιητικών και τις εισαγγελικές παρεµβάσεις αποδει-
κνύεται ότι ακόµη και αυτό το ηλεκτρονικό σύστηµα καταχώρησης
των εµβολιασµών είναι εντελώς διάτρητο, αυτό, δηλαδή, το δήθεν
πρότυπο και καινοτόµο για το οποίο κόµπαζε το παιδί-θαύµα της
Κυβέρνησης, ο κ. Πιερρακάκης και για το οποίο υποτίθεται ότι είχε
κιόλας βραβευτεί.

Αλλά και στο µέτωπο της οικονοµίας η Κυβέρνηση προσπαθεί
να κατευνάσει µε ψεύτικες παροχές τα ανήσυχα νοικοκυριά, τους
εργαζόµενους, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που προβλέπουν
και ετοιµάζονται για δύσκολες µέρες, που βλέπουν το εισόδηµά
τους να εξανεµίζεται από τις ασταµάτητες αυξήσεις στο ηλε-
κτρικό ρεύµα, στα καύσιµα, στο ψωµί και σε πολλά άλλα είδη
πρώτης ανάγκης.

Από το βήµα της ΔΕΘ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δεν δίστασε
να εξαπατήσει και πάλι τη µεσαία τάξη, υποσχόµενος δήθεν νέα
µέτρα στήριξης ύψους 3,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µέτρα που
ωστόσο όταν εξειδικεύτηκαν από το ίδιο το οικονοµικό της επι-
τελείο «ξεφούσκωσαν» στα 400 εκατοµµύρια περίπου, αφού τα
µέτρα που ήδη ισχύουν αντιστοιχούν σε 2,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ οι επεκτάσεις άλλων υφιστάµενων µέτρων αντιστοι-
χούν σε άλλα 460 εκατοµµύρια ευρώ περίπου. Η εξαπάτηση της
µεσαίας τάξης συνεχίζεται.

Ωστόσο, µην ξεχνάτε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι το ψέµα και
την εικονική πραγµατικότητα τα αποκαλύπτει η ίδια η ζωή. Η προ-
παγανδιστική κατρακύλα της Κυβέρνησής σας µε προκαλεί να
σχολιάσω το κωµικοτραγικό επικοινωνιακό καλπασµό του Πρω-
θυπουργό στο Δαµάσι του Τέξας, εκεί όπου στο πλαίσιο ενός
πρόχειρα σκηνοθετηµένου βουκολικού σκετς –έµπνευση κά-
ποιου αλλοδαπού καλοπληρωµένου επικοινωνιολόγου- ο κ. Μη-
τσοτάκης συναντά όλως τυχαίως µπροστά στις κάµερες έναν
Θεσσαλό καουµπόι, τον Ντάλτον, έναν καουµπόι ο οποίος δηλώ-
νει διαχρονικός φίλος της οικογένειας Μητσοτάκη και πλέκει εν-
θουσιασµένος το εγκώµιο του άριστου των αρίστων.

Οµολογώ µάλιστα ότι συµπόνεσα τον Πρωθυπουργό όταν
βάσει του σεναρίου ή αυτοσχεδιάζοντας έπρεπε να αναρωτηθεί
για το φύλο, αλλά και το είδος του ζώου εργασίας που συµµε-
τείχε στο σκετς.

Αλλά αρκετά διασκεδάσαµε. Ας προσγειωθούµε στη δύσκολη
πραγµατικότητα, πραγµατικότητα που µας επιβάλλει να µην ξε-
χνάµε ότι αυτή η γκροτέσκο και κιτς παράσταση στήθηκε στο
σεισµόπληκτο Δαµάσι του οποίου οι κάτοικοι µένουν σε κοντέι-
νερ εδώ και επτά µήνες, δηλαδή οι σεισµόπληκτοι που έχουν
λάβει µόνο το αρχικό βοήθηµα των 600 ευρώ, ενώ τα χρήµατα
για την κατεστραµµένη συσκευή άρχισαν να καταβάλλονται
µόλις πριν ένα µήνα. Φαίνεται ότι όσο περισσότερο βαθαίνει το
αδιέξοδο για την Κυβέρνηση, όσο περισσότερο ανίκανη αποδει-
κνύεται να αντιµετωπίσει τα καυτά προβλήµατα της κοινωνίας
τόσο περισσότερο θα στρέφεται σε µια απελπισµένη επικοινω-
νιακή διαχείριση.

Κλείνοντας τη φαιδρή παρένθεση των κυβερνητικών επικοινω-
νιακών τρικ που γίνονται όλο και πιο φτηνά, όλο και πιο χοντρο-
κοµµένα, ας προχωρήσουµε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στο νοµοσχέδιο. Το πρώτο σχόλιό µας αφορά στην εντελώς λαν-
θασµένη φιλοσοφία που το διέπει. Γνωρίζουµε όλοι ότι στον πυ-
ρήνα του προβλήµατος των αδέσποτων ζώων στη χώρα µας
βρίσκεται ένα σηµαντικό έλλειµµα παιδείας, µια ανεπαρκής και
ατροφική φιλοζωική κουλτούρα. Τι κάνετε, λοιπόν, για να την ενι-
σχύσετε, κύριε Υπουργέ; Επεξεργάζεστε ένα νοµοσχέδιο που αν-
τανακλά µια µακρόπνοη και ολιστική προσέγγιση στο πρόβληµα,
µια προσέγγιση που δίνει λύση στο θέµα της ευζωίας των ζώων
µέσα από τον συνδυασµό της ενίσχυσης της δηµόσιας παιδείας
και της δηµόσιας υγείας; Όχι βέβαια. Το µόνο που επιδιώκετε είναι
µια πρόχειρη, κοντόθωρη και τελικά αµφιλεγόµενη διαχείριση του
προβλήµατος που έχει και πάλι µόνο επικοινωνιακή στόχευση.
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Στην ακρόαση των φορέων αποδείχθηκε πέραν πάσης αµφι-
βολίας ότι η τοπική αυτοδιοίκηση αλλά και η συντριπτική πλει-
οψηφία των επιστηµόνων κτηνιάτρων και γεωτεχνικών και των
φιλοζωικών σωµατείων και οργανώσεων τάσσονται κατά του νο-
µοσχεδίου και υπέρ της απόσυρσής του. Αναρωτιόµαστε, γιατί
επιµένετε στην κατάθεση του;

Μας βγάλατε, όµως, από τη βάσανο αναζήτησης της απάντη-
σης, αφού τη δώσατε εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, στη χθεσινή
συνεδρίαση της επιτροπής. Μας είπατε, δηλαδή, ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο απηχεί τις βασικές κατευθύνσεις για τη διαχείριση των
ζώων συντροφιάς που επιθυµούσε προσωπικά ο Πρωθυπουργός
ήδη από την προεκλογική περίοδο. Εποµένως, εσείς λειτουργή-
σατε ως άβουλοι εντολοδόχοι του επιφορτισµένοι µε το καθήκον
πραγµατοποίησης του ανεδαφικού προσωπικού αφηγήµατος του.

Όµως ο Πρωθυπουργός το 2018 τι δήλωνε; Θα σας διαβάσω
ένα απόσπασµα από τις δηλώσεις του στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» το
2018. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά: «Και καταγράφω κατ’
αρχάς ως πρώτη κεντρική προτεραιότητα την ανάγκη για ένα ου-
σιαστικό εκσυγχρονισµό του νοµικού πλαισίου που διέπει το
πλαίσιο προστασίας των ζώων στην πατρίδα µας. Αναφέρθηκαν
οι οµιλητές στην τραγικά αποτυχηµένη προσπάθεια της σηµερι-
νής κυβέρνησης –ΣΥΡΙΖΑ- να εισάγει ένα καινούργιο νοµοθετικό
πλαίσιο το οποίο υπό το βάρος µιας µεγάλης δηµόσιας αντίδρα-
σης αναγκάστηκε πολύ σύντοµα να το πάρει πίσω. Το έκανε
αυτό, διότι ενώ συζήτησε υποτίθεται µε τους αρµόδιους, τους
δήµους, την κεντρική ένωση, τις φιλοζωικές οργανώσεις, τους
κτηνιάτρους τελικά φαίνεται ότι δεν έλαβε υπ’ όψιν καθόλου τις
παρατηρήσεις οι οποίες έγιναν στο πλαίσιο του διαλόγου. Ως
Νέα Δηµοκρατία, δεν έχουµε καµµία πρόθεση να επαναλάβουµε
το ίδιο λάθος. Είναι δέσµευσή µου -έλεγε ο Πρωθυπουργός τότε-
εντός των πρώτων έξι µηνών της νέας διακυβέρνησης, εφόσον
µας εµπιστευθούν οι Έλληνες, να κυβερνήσουµε και να αλλά-
ξουµε αυτό το νοµικό πλαίσιο». Αυτά έλεγε τότε.

Τώρα τι κάνετε; Νοµοθετείτε χωρίς να λάβετε υπ’ όψιν ούτε
τις απόψεις των φορέων και των ανθρώπων του πεδίου αλλά
ούτε και τις αντικειµενικές συνθήκες που το καθιστούν ανεφάρ-
µοστο, χωρίς επιστηµονική τεκµηρίωση, χωρίς τη στήριξη της
αυτοδιοίκησης, της επιστηµονικής κοινότητας, της κοινωνίας των
πολιτών, αλλά και όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Τι επι-
διώκει και ποιος εξυπηρετείται, λοιπόν, µε αυτή τη νοµοθέτησή
σας που τους βρίσκει όλους αντίθετους; Για να ικανοποιήσετε
το προεκλογικό αφήγηµα του κ. Μητσοτάκη και της Νέας Δηµο-
κρατίας «κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο κακοποιηµένο»,
αλλά και τα συµφέροντα των λίγων προνοµιούχων συνοµιλητών
σας που προφανώς διαµόρφωσαν το νοµοσχέδιο πίσω από κλει-
στές πόρτες θεσµοθετείτε ένα πλαίσιο που αγνοεί τις αντικειµε-
νικές δυνατότητες των δήµων και δεν µεριµνά για την ουσιαστική
εποπτεία και έλεγχο της ευζωίας των ζώων.

Και ενώ γνωρίζατε, κύριε Υπουργέ, ότι οι παρεµβάσεις στη δη-
µόσια διαβούλευση που, πράγµατι, κινητοποίησε σωµατεία, συλ-
λόγους, ειδικούς επιστήµονες και µεµονωµένους πολίτες
ξεπέρασαν τις είκοσι εννέα χιλιάδες, αποκρύψατε ότι το 80%
αυτών ήταν απορριπτικές απέναντι στο νοµοσχέδιο σας και κα-
µαρώνατε για την επιτυχία σας µε δηλώσεις στα φιλοκυβερνη-
τικά µέσα της λίστας που φέρει πλέον το όνοµά σας. Εσείς το
αποκρύψατε και, βέβαια, δεν βρέθηκε κανείς δηµοσιογράφος να
σας ρωτήσει. Ακόµη µια επικοινωνιακή διαστρέβλωση της πραγ-
µατικότητας.

Και επιπλέον φτάσατε στο σηµείο να επιτεθείτε και να απαξιώ-
σετε τους φορείς, τους υπηρεσιακούς παράγοντες, την επιστηµο-
νική κοινότητα, τους φιλόζωους υπονοώντας ότι εξυπηρετούν
συντεχνιακά συµφέροντα, ενώ οι µεµονωµένοι ιδιοκτήτες µε τις
ατοµικές τους εµπειρίες γνωρίζουν επίσης. Και πάλι δηλαδή διχά-
ζετε την κοινωνία. Παράλληλα, όµως, αναπαράγετε ατοµικιστικά,
νεοφιλελεύθερα ιδεολογήµατα σύµφωνα µε τα οποία δεν υπάρχει
στην πραγµατικότητα η κοινωνία ούτε οι συλλογικότητες αλλά
µόνο µεµονωµένα άτοµα. Και µας ρωτάτε πονηρά αν τελικά µας
ενδιαφέρει η αντιµετώπιση του προβλήµατος των αδέσποτων και
γενικά της ευζωίας των ζώων συντροφιάς ή µόνο η κάλυψη δήθεν
συντεχνιακών αιτηµάτων και η αναστολή των διοικητικών µεταβο-
λών.

Σας απαντούµε, λοιπόν, ξεκάθαρα: Μας ενδιαφέρει αποκλει-
στικά η αντιµετώπιση του προβλήµατος, αλλά µαζί µε τους φο-
ρείς σας εξηγούµε ότι αυτή δεν πρόκειται να γίνει µε το παρόν
νοµοσχέδιο και σας έχουµε επισηµάνει ξανά και ξανά τα βασικά
προβλήµατα, τα οποία όµως επιγραµµατικά θα αναφέρω.

Κατ’ αρχάς η στρεβλή και γκρίζα χωρίς έλεγχο και κανόνες
ρύθµιση του θεσµού του αναδόχου ουσιαστικά αναιρείτε τις ρυθ-
µίσεις και τις εγγυήσεις της ευζωίας των ζώων. Στη συνέχεια επι-
κίνδυνη είναι η µεταφορά της σχετικής αρµοδιότητας για τα ζώα
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Εσωτερικών που
διασπά διοικητικά τις υπηρεσίες, αντιβαίνει στα διεθνή πρότυπα
και υπονοµεύει τις δυνατότητες δηµόσιας εποπτείας και ελέγ-
χου. Μας είπατε µάλιστα χθες ότι η µεταφορά της αρµοδιότητας
στο ΥΠΕΣ ήταν πάγιο αίτηµα των φορέων. Αυτό πώς προκύπτει;
Πουθενά δεν προκύπτει µέχρι στιγµής, εκτός και αν θεωρείτε ότι
η προσωπική άποψη του Πρωθυπουργού ισοδυναµεί µε τοποθέ-
τηση φορέα.

Επιπλέον, σηµαντικά προβλήµατα προκαλεί το νέο πλαίσιο των
στειρώσεων και της αναπαραγωγής που στην πραγµατικότητα
δεν συµβάλλει στη µείωση του αριθµού των αδέσποτων και επι-
βαρύνει τους κηδεµόνες τους µε το µη ευκαταφρόνητο κόστος
των 150 ευρώ κι αυτό γιατί ενώ φαίνεται ότι προβλέπετε την
εναλλακτική ενός µηχανισµού ελέγχου του πληθυσµού µέσω της
κατάθεσης της ταυτοποίησης γενετικού υλικού, δηλαδή του
DNA, στη πράξη αυτός ο µηχανισµός δεν είναι εφαρµόσιµος,
αφού δεν προσδιορίζεται ποιος θα πραγµατοποιεί τόσους ελέγ-
χους πανελλαδικά. Είναι όµως και επιστηµονικά αµφιλεγόµενος,
αφού το δείγµα µπορεί να οδηγήσει µόνο σε ένδειξη και όχι σε
απόδειξη της ταυτότητας των ζώων, όπως µας διαβεβαιώνουν οι
ειδικοί. Μάλιστα το πλαίσιο αναπαραγωγής και εκτροφής που ει-
σάγεται είναι ελλιπές και διάτρητο, αφού δεν περιλαµβάνει καµ-
µία πρόβλεψη για ειδικές περιπτώσεις.

Για παράδειγµα, απουσιάζει κάθε πρόβλεψη για την προστα-
σία αυτόχθονων ελληνικών φύλων, σκύλων εργασίας µε µακραί-
ωνη προσφορά στον άνθρωπο, όπως για παράδειγµα η
αλωπεκίδα, ο ελληνικός ποιµενικός, ο κορδολούρης της Σκύρου
και άλλα από µια λίστα είκοσι οκτώ αυτόχθονων φυλών.

Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο της προσχηµατικής διαβούλευσης
µε τους φορείς ξεχάσατε εντελώς τα πανεπιστηµιακά και ερευ-
νητικά ιδρύµατα. Απόδειξη είναι η κατάθεση του σχετικού υπο-
µνήµατος του Ινστιτούτου Παστέρ και των άλλων οκτώ
ερευνητικών φορέων για την πρόβλεψη εξαίρεσης από την απα-
γόρευση εκτροφής για ερευνητικούς και φαρµακευτικούς σκο-
πούς τρωκτικών και ειδών νυφίτσας. Νοµίζουµε ότι πρέπει να το
συµπεριλάβετε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Ένα ακόµη δοµικό πρόβληµα του νοµοσχεδίου αφορά στη
σύνθεση της ειδικής επιτροπής παρακολούθησης που θα έχει τη
γενική εποπτεία και τον έλεγχο του νέου πλαισίου. Διαπιστώ-
νουµε µια περίεργη και καταφανώς φωτογραφική διάταξη για
τον πρόεδρο, αφού δεν ορίζεται για αυτόν κανένα επιστηµονικό
προσόν ή θεσµική ιδιότητα, πέραν του ότι πρέπει να είναι πρό-
σωπο εγνωσµένου κύρους. Ταυτόχρονα δεν προβλέπεται στη
σύνθεση της επιτροπής η συµµετοχή εκπροσώπων σηµαντικών
φορέων, όπως η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του ΥΠΑΑΤ, η
Ελληνική Κτηνιατρική Εταιρεία, η Πανελλήνια Ένωση Κτηνιάτρων
Δηµοσίων Υπαλλήλων, ή ακόµη και κτηνιατρικές πανεπιστηµιακές
σχολές, δηλαδή εξαιρείτε τους κατ’ εξοχήν ειδικούς επιστήµο-
νες. Η απουσία τους κατά την άποψή µας αποδυναµώνει σηµαν-
τικά την εποπτική και ελεγκτική λειτουργία της επιτροπής και
αυτό σας επισηµάνθηκε από όλους σχεδόν τους εµπλεκόµενους
φορείς.

Τέλος η βασική αδυναµία αφορά στο τσουνάµι των νέων αρ-
µοδιοτήτων για τα αδέσποτα ζώα που εξαπολύετε στους δήµους.
Προσπαθείτε. δηλαδή .να εφαρµόσετε όλο αυτό το νέο πλαίσιο
µέσω της τοπικής αυτοδιοίκησης, χωρίς όµως να την ενισχύετε
ουσιαστικά. Αντίθετα την εκθέτετε ξανά, της πετάτε το µπαλάκι
της ευθύνης και την καλείτε να αποδείξει ότι µπορεί, όπως είπε
χαρακτηριστικά και η εισηγήτρια της πλειοψηφίας στην πρώτη
συνεδρίαση της επιτροπής.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, το τελευταίο πράγµα για το οποίο µπο-
ρείτε να κατηγορήσετε τους εκπροσώπους της αυτοδιοίκησης
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είναι για ευθυνοφοβία και ατολµία, εκείνους, δηλαδή, που λογο-
δοτούν καθηµερινά στους πολίτες για όλες τις πράξεις και τις
παραλείψεις τους. Αλλά αναρωτιόµαστε πώς να το αποδείξει
αυτό, όταν βλέπει ότι δεν µπορεί να αντεπεξέλθει σ’ αυτόν τον
κυκεώνα των νέων αρµοδιοτήτων χωρίς οικονοµικούς πόρους και
προσωπικό;

Η χρηµατοδότηση που υπόσχεστε για τις υποδοµές αλλά και
τις λειτουργικές δαπάνες δεν κατοχυρώνονται µέσα από το νο-
µοσχέδιο σας και αποτρέπει την αυτοδιοίκηση από την ανάληψη
ηθικής ευθύνης. Ταυτόχρονα την εγκλωβίζετε σε ασφυκτικές
προθεσµίες για την υλοποίηση του επιχειρησιακού σχεδιασµού
αλλά και την απειλείτε µε αντισυνταγµατικές κυρώσεις µέσω της
περικοπής των ΚΑΠ που προσβάλλουν την αυτοτέλειά της σε πε-
ρίπτωση που δεν προλάβει να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις. Κι
όλα αυτά σας τα τονίζει αδιάκοπα η ΚΕΔΕ από το Μάιο ήδη ζη-
τώντας απόσυρση του νοµοσχεδίου και επιστροφή στο τραπέζι
του διαλόγου για την εξεύρεση µιας λύσης αποτελεσµατικής,
εφαρµόσιµης και κοινά αποδεκτής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ δυο λεπτά.
Αυτό το κάνει η ΚΕΔΕ, η οποία στην παρούσα σύνθεσή της

πρόσκειται πολιτικά στο κόµµα σας. Φαίνεται όµως ότι όταν δεν
πηγαίνει µε τα νερά σας και δεν ταυτίζεται µε τις θέσεις σας δεν
διστάζετε να την απαξιώνετε και µάλιστα µε προσβλητικό και χυ-
δαίο τρόπο. Γιατί δεν µπορώ να µην επισηµάνω ότι χθες στην κρι-
τική που ασκήσαµε στο άρθρο 49 για τη µεταφορά κρίσιµων
αρµοδιοτήτων από το δηµοτικό συµβούλιο στην οικονοµική επι-
τροπή σχετικά µε τα αναπτυξιακά δάνεια των ΟΤΑ, δικαιολογή-
σατε ότι προτείνετε το σχετικό άρθρο γιατί οι δηµοτικές
παρατάξεις µπορεί να ψηφίζουν ενάντια σε ωφέλιµα αναπτυ-
ξιακά έργα µόνο και µόνο για να κάνουν αντιπολίτευση στους δη-
µάρχους. Κατηγορήσατε, δηλαδή, τις παρατάξεις ότι βάζουν το
µικροπολιτικό συµφέρον τους πάνω από το συµφέρον των συν-
δηµοτών αλλά και του τόπου τους. Η δική µας όµως βιωµατική
εµπειρία από την αυτοδιοίκηση είναι ότι η συντριπτική πλειοψη-
φία των αυτοδιοικητικών πολιτεύεται µε συνέπεια, υπευθυνότητα
και καθηµερινή λογοδοσία. 

Μάλλον, όµως κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια, κύριε Υπουργέ,
αφού κυβερνάτε µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και πε-
ριορισµούς της δηµοκρατικής λειτουργίας της Βουλής εκµεταλ-
λευόµενοι κατά περίπτωση την υγειονοµική κρίση και την
κοινοβουλευτική αυτοδυναµία σας. Στις ελάχιστες περιπτώσεις
όµως που η κοινοβουλευτική σας Πλειοψηφία δεν επαρκεί για
τις ανάγκες της νοµοθέτησης τότε µόνο αναδιπλώνεστε και θυ-
µάστε την αξία του διαλόγου και των συγκλίσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση είχε µια µοναδική
ευκαιρία να αξιοποιήσει τα µηνύµατα που έλαβε µέσω της δια-
βούλευσης ήδη από τον Μάιο και να αποδείξει ότι νοµοθετεί για
τους πολλούς. Σ’ αυτό το πλαίσιο µπορούσε να αποσύρει ή να
παγώσει προσωρινά το παρόν νοµοσχέδιο και να εξαντλήσει
κάθε περιθώριο διαλόγου µε σκοπό τη βελτίωσή του. Αντίθετα
όµως επιµένει σε ένα προχειρογραµµένο νοµοσχέδιο που την
οδηγεί ακόµη µία φορά σε κοινοβουλευτική αποµόνωση και δυ-
στυχώς δεν επιτυγχάνεται η προστασία και η προαγωγή της ευ-
ζωίας των ζώων. 

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα θα

δώσω στον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών, κ. Πέτσα, για να
κάνει τις νοµοτεχνικές του παρεµβάσεις. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν θέλω τον λόγο για τις νοµοτεχνικές, κυρία Πρόεδρε,
γιατί δεν έχω πάρει από τη Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης
την τελική λίστα. Ελπίζω να την έχω σε λίγο. Ήθελα όµως να πω
δυο λόγια γι’ αυτό που είπε η κ. Πούλου. 

Στα πρώτα πέντε λεπτά είπε δύο πράγµατα για τα οποία,

επειδή είµαι παρών, δεν θα ήθελα να υπάρχουν εντυπώσεις. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τι κάνει; Να µιλήσει µετά. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Το βασικό ζήτηµα, κυρία Πούλου, είναι ότι σας ενοχλεί το
γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός είχε θετική υποδοχή και στο Δα-
µάσι και στα Φάρσαλα. Μπορώ εγώ όµως να σας πω όσον αφορά
το θέµα των αποζηµιώσεων στους πληγέντες του σεισµού ότι τέ-
τοια ταχύτητα δεν υπήρχε στο παρελθόν. Εφαρµόσαµε για τα
θέµατα της κοινωνικής προστασίας την κοινή υπουργική από-
φαση και το πλαίσιο που ίσχυε επί των ηµερών σας. Αναφερθή-
κατε στα θέµατα οικοσκευής. Είχα την ευκαιρία να απαντήσω και
σε επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή, κ. Λαµπρούλη. Καταβάλαµε
1,2 εκατοµµύρια ευρώ στο Δήµο Τυρνάβου για κοινωνική προ-
στασία. Ο δήµαρχος ο ίδιος είπε τη Δευτέρα ότι έχει καταβάλει
ήδη 1.150.000. Άρα, δεν καταλαβαίνω το θέµα των καθυστερή-
σεων. 

Δεύτερον, όσον αφορά στον οικισµό για τα κοντέινερς, πράγ-
µατι έγινε οικισµός κοντέινερς εκεί που θα υπήρχαν σκηνές.
Έγινε σε χρόνο ρεκόρ και µεταφέρθηκαν και τροχόσπιτα για να
καλυφθούν οι άνθρωποι σε οικισµούς µε ρεύµα, µε νερό, µε απο-
χέτευση. Όχι στις λάσπες. Επίσης, για πρώτη φορά το ελληνικό
κράτος έχει αναλάβει την ευθύνη να προχωρήσει µε δικά του
έξοδα στις κατεδαφίσεις. Ήδη έχουµε δώσει 408.000 µόνο του
Υπουργείου Εσωτερικών προκειµένου να γίνουν και ανακατα-
σκευές των κατοικιών, οι οποίες πάντα ξέρετε ότι παίρνουν λίγο
περισσότερο χρονικό διάστηµα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Έχω να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή

Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην
αίτηση της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης
ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού. 

Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν στις 19 Οκτώβρη του 1979
αναγγέλθηκε στον Οδυσσέα Ελύτη η βράβευσή του µε το Νόµ-
πελ λογοτεχνίας εκείνος δήλωσε: «Ήδη σας το είπα. Είναι η βαρ-
βαρότητα. Τη βλέπω να έρχεται µεταµφιεσµένη κάτω από
άνοµες συµµαχίες και προσυµφωνηµένες υποδουλώσεις. Οπότε
αναρωτιέται κανείς: γιατί παλεύουµε νύχτα µέρα κλεισµένοι στα
εργαστήριά µας; Είναι η αµάθεια; Είναι το σκότος; Εκείνοι βλέ-
πουν τίποτα. Εµείς όµως το παν. Πού βρίσκεται η αλήθεια; θα
φανεί µια µέρα όταν δεν θα είµαστε πια εδώ. Θα είναι όµως, εάν
αξίζει, το έργο κάποιου από όλους εµάς και αυτό θα σώσει την
τιµή όλων µας και της εποχής µας. Είναι οι δηµοκρατικοί θεσµοί
που όλα δείχνουν ότι δεν θα αντέξουν για πολύ». 

Αυτή ήταν η πρώτη δήλωση που έκανε ο Ελύτης το 1979, όταν
του ανήγγειλαν ότι έχει επιλεγεί για το Νόµπελ της Λογοτεχνίας.
Διεθνής ηµέρα της Δηµοκρατίας σήµερα, κύριε Υπουργέ, στη
χώρα αυτή που γεννήθηκε µαζί µε την έννοια του δικαιώµατος
της ελευθερίας της σκέψης, της ελευθερίας της έκφρασης. Οι
δηµοκρατικοί θεσµοί και λειτουργία, µια αέναη συζήτηση για το
έλλειµµα της δηµοκρατίας για τις εγγυήσεις της δηµοκρατίας,
για το χρέος στη δηµοκρατία. Η δηµοκρατία που πάντα βαθαίνει
αλλά πάντα αναζητά, που τελικώς ερµηνεύεται, που σαφώς πε-
ριορίζεται, που εν τέλει δοκιµάζεται σοβαρά στις δύσκολες συν-
θήκες των καιρών µας. 

Τελικά µάλλον όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφω-
νούµε αβίαστα ότι δεν αποτελεί µόνο ένα πολίτευµα αλλά είναι
τρόπος σκέψης συµπεριφοράς και ζωής. Και να θυµίσω και την
ιστορική φράση του Ανδρέα Παπανδρέου «Ο αγώνας για τη δη-
µοκρατία δεν είναι ποτέ δώρο αλλά αποκτάται από έναν µόνιµο
και διαρκή αγώνα». Ο λόγος σήµερα περί της δηµοκρατίας και
της διαβουλευτικής δηµοκρατίας. 

Έχουµε πλέον αποδεχτεί όχι µόνο οι θεωρητικοί, αλλά και
στην πράξη του κοινοβουλευτισµού, ότι είναι ύψιστο και βέλτιστο
στις δηµόσιες πολιτικές η ενσωµάτωση απόψεων, φορέων και
πολιτικών. Τώρα, πώς σας έτυχε αυτό, κύριε Υπουργέ, το πολυ-
βασανισµένο αυτό νοµοσχέδιό σας για τη διαχείριση των ζώων
–ευζωία το είπατε εσείς- να βρέθηκε να συζητιέται µια τέτοια
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µέρα; Συζητιέται σε µία συµβολική µέρα στην οποία σας καταγ-
γέλλει το σύµπαν, όλη η κοινωνία, οι πολίτες, οι θεσµικοί φορείς,
τα κόµµατα ότι δεν ακούσατε κανέναν, ότι πορευτήκατε µόνοι
σας, ότι επιφυλάξατε απρέπεια στους φορείς που δεν δεχτήκατε
καν να σας µιλήσουν, καν να τους ακούσετε, ούτε τις απόψεις
τους, λες και είχατε χαράξει εσείς την πορεία σας, λες και είχατε
αποφασίσει στα γραφεία σας, πριν καν αυτό µπει στο δηµόσιο
διάλογο. Όλα δείχνουν δυστυχώς ότι έτσι η Κυβέρνησή σας πο-
ρεύτηκε. Με ειληµµένες αποφάσεις που δεν επιδέχονται την πα-
ραµικρή βελτίωση. Δεν δέχεστε µια συµβουλή από τους ειδικούς.
Δεν δέχεστε απολύτως τίποτα. Τα ξέρατε όλα. Τα ξέρατε από
τότε. Τα ξέρατε από την αρχή. 

Ο κ. Βορίδης, λείπει από την εισήγηση του νοµοσχεδίου. Πο-
λιτικά τυχαίο δεν είναι κατά την άποψή µας. Είστε εδώ εσείς ως
Αναπληρωτής Υπουργός και σας τιµούµε για την παρουσία σας.
Δεν λέµε ότι ο κ. Βορίδης είναι κάτι άλλο, αλλά σηµαίνει πολιτικά
το ότι ο κ. Βορίδης δεν εισηγείται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Είναι προφανές όµως ότι η Κυβέρνησή σας έτσι αντιλαµβάνεται
τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό. 

Μείζον πολιτικό θέµα να έχεις απέναντί σου όλη την κοινωνία.
Με την κοινωνία είπατε όχι. Με κάποιους επιλέξατε να συνδιαλέ-
γεστε. Με τους καλούς φιλόζωους. Έχουµε δύο κατηγορίες.
Έχουµε τους κακούς φιλόζωους και τους καλούς φιλόζωους. Εγώ
δεν το ήξερα αυτό µέχρι που ήρθατε εσείς και η εισηγήτριά σας
στην αρµόδια επιτροπή να µας το πείτε. Πρώτη φορά στα χρονικά
η ακρόαση των φορέων αποτέλεσε για εµάς µία συγκλονιστική εµ-
πειρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι δεν ήσασταν εκεί. Φο-
ρείς που µίλησαν για θεσµική απρέπεια, που τους κλείσανε την
πόρτα κατάµουτρα, που αµφισβήτησαν την επιστηµοσύνη. Και µά-
λιστα φτάσατε µέχρι του σηµείου -είναι γραµµένο στα Πρακτικά-
να µιλάτε για συντεχνιακές επιδιώξεις και προσωπικούς ανταγω-
νισµούς. Δεν φτάνει που έχετε τόσο λερωµένη τη φωλιά σας, που
µέχρι και η οµογάλακτοί σας σάς καταγγέλλουν, ρίχνετε και τη
λάσπη στον ανεµιστήρα. Τους λέτε και «συντεχνία» και «προσωπι-
κές επιδιώξεις» χωρίς να εξηγείτε τι αλήθεια εννοείτε.

Εγώ δεν καταλαβαίνω τι εννοείτε, ποιος προωθεί τη συντεχνία
σε βάρος του δηµόσιου συµφέροντος; Ποιος επιφέρει θεσµική
ανωµαλία µε τις προσωπικές επιδιώξεις; Ποιος εξυπηρετεί συµ-
φέροντα αλλότρια από το δηµόσιο κοινό συµφέρον; Δεν πρέπει
να µας πείτε;

Μήπως απλώς, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας βάζει πέντε
λύκους και ένα πρόβατο να αποφασίσουν τι θα φάνε για δείπνο;
Μήπως γι’ αυτό πρόκειται;

Οι φορείς, όµως, δεν αποφασίζουν ότι συνδιαλέγεστε απλά µε
κάποιους που εσείς επιλέξατε -και καλά κάνατε και τους επιλέ-
ξατε, δικούς σας ανθρώπους, «ηµέτερους» και λοιπά- οι φορείς
λένε κάτι άλλο, λένε ότι συναλλάσσεστε και αυτό είναι πολύ σο-
βαρό και αυτό πρέπει να το απαντήσετε. Και εξηγούµαι: Αυτό
που καταλογίζουν στην Κυβέρνησή σας είναι ότι αφού κλείσατε
τις πόρτες σε όλους, διαλέξατε να τα µιλήσετε και να τα συµφω-
νήσετε µε αυτούς που το κάνετε. Και αντί να βελτιώσετε τον εµ-
πνευσµένο νόµο Σκανδαλίδη του 2012 µαζί µε όλους τους
αρµόδιους για ένα ζήτηµα που αφορά όλη την κοινωνία, εσείς
φέρατε έναν νόµο που παραπέµπει σε σκοτεινές διαδροµές,
θολό τοπίο, χωρίς πρόθυµους κοινωνικούς εταίρους να τον στη-
ρίξουν. Φορείς και οργανώσεις δηλώνουν άφωνοι εγγράφως µε
τις επιλογές σας.

Καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί χθες µου ζητήσατε τον λόγο,
µου είπατε «πού το γράφει αυτό;». Για trafficking κάνουν λόγο.
Παρακαλώ πάρα πολύ όλα τα υποµνήµατα των φορέων να ενσω-
µατωθούν στην οµιλία µου, προκειµένου να αναφερθούµε σε
αυτά κατά λέξη, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άφωνοι, λοιπόν, είπαν για τις επιλογές σας, µιλάνε για ενί-
σχυση της παράνοµης διακίνησης ζώων, για trafficking, για δήθεν
ερασιτέχνες εκτροφείς που στην πραγµατικότητα είναι επαγγελ-
µατίες αλλά το κρύβουν και ότι όλα αυτά γίνονται ευκολότερα
τώρα µε το νοµοσχέδιό σας.

Σας καλέσαµε να απαντήσετε σε όλα αυτά µε λόγο δηµόσιο
και καθαρό, όπως η πολιτική ηγεσία πρέπει να κάνει. Τι είπατε;
Τίποτα!

Πέντε είναι τα µεγάλα ζητήµατα του νοµοσχεδίου, πέντε είναι
οι απαντήσεις που το Κίνηµα Αλλαγής ζήτησε να δώσετε, αλλά
δεν τις ακούσαµε ποτέ.

Πρώτον, γιατί σπάτε τις αρµοδιότητες και παίρνετε από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και πάτε το θέµα της υγείας
των ζώων στο Υπουργείο Εσωτερικών, χωρίς καµµία επιστηµο-
νική τεκµηρίωση, αφαιρώντας αρµοδιότητα από τον φυσικό
χώρο, ενάντια στην άποψη των κτηνιάτρων; Λέµε ζώο και ευζωία
και το αποσυνδέουµε από τους κτηνιάτρους, ένα. Τι λόγο έχετε; 

Δεύτερον, γιατί µεταφέρετε στους δήµους αρµοδιότητες
χωρίς να θεσπίζετε συγκεκριµένους πόρους µέσα στο νοµοσχέ-
διο; Αρµοδιότητες χωρίς πόρους, αυτό δεν γίνεται. Τεκµηριω-
µένα σας αποδείξαµε ότι κάνετε µία τρύπα στο νερό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Θεσπίζουµε!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μην επιµένετε, λοιπόν, κύριε Κοινο-

βουλευτικέ Εκπρόσωπε, ενώ µιλώ. Θα σας απαντώ και από εδώ.
Μία τρύπα στο νερό! Τις διατάξεις τις αναφέραµε και θα έρθω
λεπτοµερώς σε αυτό.

Τρίτον, ποιος θα εκτελέσει το περιβόητο επιχειρησιακό σχέδιο
για τα αδέσποτα στους δήµους; Για ελάτε να απαντήσετε και σε
αυτό, µια που σας βλέπω, κύριε Βρούτση, λαλίστατο, για πείτε!
Όταν φτάσατε στην πανδηµία να βάζετε τους υπαλλήλους του
ληξιαρχείου να κάνουν καθαριότητα για τον COVID, τώρα µας
λέτε ότι έχετε δοµές και τµήµατα και οργανώσεις και προσωπικό
που θα εξυπηρετήσουν όλη αυτή την κατάσταση; Ή µήπως το
περιβόητο επιχειρησιακό σχέδιο των δήµων θα καλυφθεί από κά-
ποιες εταιρείες ή από κάποιες ΜΚΟ που συστάθηκαν ακριβώς
για αυτόν τον λόγο, οι οποίες είναι αµφιβόλου σκοπού και αµφι-
βόλου σκοπιµότητας ή ακόµη και αµφιβόλου σύστασης; Για να
δούµε, λοιπόν.

Τέταρτον, πού βασιστήκατε, σε ποια επιστηµονική, αλήθεια,
µελέτη για την οριζόντια στείρωση; Να τα πάρουµε ένα-ένα. Στο
νοµοσχέδιό σας φέρατε την οριζόντια στείρωση. Σας ζητήσαµε
τρεις φορές στην επιτροπή να µας φέρετε τη µελέτη στην οποία
στηρίζετε αυτό το φοβερό µέτρο οριζόντιας στείρωσης σε όλα
τα σκυλιά, γιατί λέτε ότι σε αυτό οφείλεται το γεγονός ότι έχουµε
αδέσποτα τα οποία δεν µπορούµε να ελέγξουµε. Πού είναι η
έρευνα; Δεν θα καταθέσετε µία επιστηµονική µελέτη για ένα
άκρως ιατρικής φύσεως ζήτηµα; Επεµβαίνετε στα ζώα κατ’ αυτόν
τον τρόπο έτσι, επειδή –ποιος;- σας το είπαν οι καλοί φιλόζωοι
και αντιδρούν οι κακοί φιλόζωοι;

Λέτε εναλλακτικά, αφού έγινε ο χαµός, όπως είπε η κυρία ειση-
γήτριά σας, φέρνετε εναλλακτικά το γενετικό υλικό σε ένα εργα-
στήρι που θα το κρατάτε και αυτό πληρωµένο –καλοπληρωµένο-
και το άλλο πληρωµένο. Και η στείρωση, λοιπόν, από τον ιδιώτη,
τον κάτοχο του ζώου και το γενετικό υλικό από τον κάτοχο, επίσης,
του ζώου. Και λέει η κτηνιατρική κοινότητα: «Μα τι κάνετε; Δεν
υπάρχει τέτοιο πράγµα που πάτε να φτιάξετε. Μπερδέψατε το
DNA των ανθρώπων µε το DNA των ζώων, διότι το DNA των ζώων
δεν µπορεί να κρατήσει τα χρόνια που κρατάει και να αποδείξει
αυτό που αποδεικνύει το DNA των ανθρώπων, δηλαδή στην πραγ-
µατικότητα κάνετε κάτι που ιατρικά, κτηνιατρικά δεν είναι βασι-
σµένο στην επιστήµη». Σας το λένε αυτό και δεν το ακούτε. Δεν
ακούτε ούτε για τη στείρωση, δεν ακούτε ούτε για την εναλλακτική
σας θεώρηση των πραγµάτων.

Και πέµπτον, πώς είναι δυνατόν να εισάγετε νέους θεσµούς,
όπως για παράδειγµα του αναδόχου, να εισάγετε νέο χαλαρό κα-
θεστώς για τα καταφύγια -χαλαρότερο παρά ποτέ- να επιλέγουν
οι φιλοζωικές εταιρείες κοµβικά θέµατα για τα αδέσποτα χωρίς
τον δηµόσιο έλεγχο; Παίρνετε την αρµοδιότητα στην πραγµατι-
κότητα από τον θεσµικό φορέα, που θα έπρεπε να είναι ο δήµος
και θα έπρεπε να είναι στον έλεγχο δηµόσιος κτηνίατρος και το
πάτε, το πετάτε στην κερκίδα. Έτσι, λοιπόν, σας καταλογίζουν
ότι δεν συνδιαλέγεστε απλώς, αλλά συναλλάσσεστε κυρίως.

Όλα αυτά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας τα κάνει
µόνη της. Μέγα πολιτικό ζήτηµα σε ποιους στηρίζεστε. Οι κτη-
νίατροι απέναντι, οι φιλοζωικές απέναντι, στην πλειοψηφία οι
εθελοντές απέναντι, οι δήµοι απέναντι, τα πανεπιστήµια απέ-
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ναντι, τα κόµµατα απέναντι, οι κυνηγοί απέναντι, η κοινωνία απέ-
ναντι! Αλήθεια, πιστεύετε ότι η ανεπάρκεια του προσωπικού, η
φθίνουσα δοµή των υπηρεσιών, η µηδενική τεχνογνωσία του
Υπουργείου Εσωτερικών, η προθυµία των λίγων και εκλεκτών συ-
νοµιλητών σας µπορεί να καλύψει το τεράστιο αυτό κενό που σή-
µερα εµφανίζεται για το θέµα;

Θέµα χρηµατοδότησης των ΟΤΑ, σας τα είπα και πριν. Μέσα
στο νοµοσχέδιο λέτε «οποιουσδήποτε άλλους πόρους» και δεν
το ρυθµίζετε. Σας καλούµε, µας µιλήσατε για 15 εκατοµµύρια
ευρώ που θα δίνετε κάθε χρόνο. Γράψτε το, φέρτε νοµοτεχνική
βελτίωση τώρα και γράψτε το µέσα στο νοµοσχέδιο! Τι το λέτε
έτσι; Εσείς είστε οι καλοί, θα χρηµατοδοτήσετε, είµαι σίγουρη,
αλλά αύριο, µεθαύριο, όµως, αν έρθουν οι γαλοπούλες στην κυ-
βέρνηση;

Πείτε, λέµε εµείς, ότι έρχονται και είναι κακές οι γαλοπούλες,
κύριε Πέτσα και δεν δίνουν τα 15 εκατοµµύρια, τότε τι γίνεται;
Πώς θα εφαρµοστεί το περιβόητο επιχειρησιακό σας σχέδιο; Για
πείτε µας, λοιπόν, µε ποιον λόγο εµπιστοσύνης; Έτσι οι θεσµοί
τηρούνται και έτσι οι δηµόσιες πολιτικές ασκούνται; Δεν νοµίζω.

Πρώτη φορά στα χρονικά αίτηµα όλων, ακόµη και αυτών που
δεν είχαν παρά επιµέρους αντιρρήσεις, είναι να αποσύρετε αυτό
το νοµοσχέδιο. Εγώ σας είπα χθες ότι κατά την αντίληψή µου
είναι υπέροχα υπερβατικό, είναι πολιτικά αληθινό, είναι κοινωνικά
ευαίσθητο και θεσµικά άριστο να προβείτε σε αυτή την κίνηση,
τώρα που το νοµοσχέδιο έχει απλωθεί, έχει συζητηθεί, µπήκε στη
νοµική διαδικασία. Έχετε τη δυνατότητα να κάνετε την πολιτική
υπέρβαση και να καλέσετε όλους αυτούς τους ανθρώπους που
σας µιλούν για απρέπεια, δικοί σας άνθρωποι, ο πρόεδρος του
ΓΕΩΤΕΕ το είπε, δεν το είπε ένας αντιπολιτευόµενος στην Κυ-
βέρνησή σας και λοιπά, ο Πρόεδρος της ΚΕΔΕ, ο κ. Παπαστερ-
γίου, οµογάλακτοι άνθρωποι, δικοί σας άνθρωποι, στην ίδια
πολιτική οικογένεια βρίσκεστε. Δεν τους ακούτε αυτούς, λοιπόν;
Είστε µόνοι σε ένα βαρύ κοινωνικό νοµοσχέδιο µε µεγάλη κοινω-
νική απήχηση και κοινωνική συµµετοχή.

Και εσείς ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τι δεν έχετε; Δεν έχετε την
κοινωνική συµφωνία. Δεν έχετε την κοινωνική συµφωνία και έχετε
απέναντι όλο τον κόσµο των κοινωνικών εταίρων, εκτός και αν
µου πείτε, «τι τους θέλουµε τους κοινωνικούς εταίρους, όταν
έχουµε τις εταιρείες;». Ε, λοιπόν, είναι και αυτή µία οπτική, αλλά
δεν είναι η δική µας οπτική. Αυτή µπορεί να είναι µόνο η δική σας
οπτική.

Είπα και στις επιτροπές, επαναλαµβάνω και τώρα ότι σε αυτό
το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεπέρασαν τα κόµ-
µατα οι ίδιοι οι φορείς, τα υπερκέρασαν τα κόµµατα. Είχαµε λι-
γότερα πράγµατα να πούµε εµείς από ό,τι είχαν να πουν οι
φορείς. Και καλά κάναµε και είχαµε να πούµε λιγότερα πράγ-
µατα, γιατί εµείς ήµασταν µη ειδικοί. Οι ειδικοί ήταν εκείνοι, ήταν
οι οργανώσεις, ήταν οι κτηνίατροι, ήταν οι δήµοι, ήταν οι οµάδες
που ασχολούνται µε αυτό το θέµα δεκαετίες ολόκληρες.

Και τι σας είπαν; Στα υποµνήµατα, κύριε Υπουργέ, τι είναι αυτά
που σας λένε; Μιλάνε για πράµατα και θάµατα, αποκαλύπτουν
κυκλώµατα, τον τρόπο µε τον οποίο παράνοµα µπορεί κάτι να
υπάρξει, να βγει από τη χώρα και πού µπορεί να πάει. Διάβαζα
αυτά τα υποµνήµατα και πραγµατικά έπαθα σοκ, διότι πίστευα
ότι το θέµα αυτό το είχα προσεγγίσει κατά τι. Τελικά ούτε το ένα
χιλιοστό δεν γνωρίζαµε από την πραγµατικότητα που ισχύει στη
χώρα µας. Και αυτά δεν πρέπει να τα λάβουµε, αλήθεια, υπ’ όψιν;
Δεν πρέπει να σκύψουµε πάνω σε αυτά; Δεν πρέπει να δούµε
ποιος λέει την αλήθεια και το ψέµα και τι συµφέρον υποκρύπτε-
ται πίσω από το να σας πούνε οι φορείς τις απόψεις τους;

Βάζετε τη λάσπη στον ανεµιστήρα και λέτε απλά συντεχνιακά
συµφέροντα και προσωπικές αντιπαλότητες και έχετε δηµόσιο
λόγο, κύριε Υπουργέ, και Κυβέρνηση και δεν έχετε την πολιτική
ευθύνη να ανεβείτε στο Βήµα; Εγώ σας καλώ σήµερα, ευθέως
πολιτικά σας προκαλώ να βγείτε στο Βήµα και να πείτε ποιος
προωθεί συντεχνιακά τα συµφέροντά του και ποιος έχει προσω-
πικούς διαγκωνισµούς. Αν δεν το κατονοµάσετε αυτό, θα είναι,
όπως είπα, λάσπη στον ανεµιστήρα. 

Σε µεγάλες αντιφάσεις έχει πέσει η Κυβέρνησή σας. Μας εί-
πατε ότι διασπάτε τις αρµοδιότητες για το καλό µας -ξέρουµε,
όλα για το καλό µας τα κάνετε-, για το καλό των ζώων, χωρίς να

εξηγήσετε ποιο είναι το καλό των ζώων, αποποινικοποιείτε και
τις ευθύνες των δήµων -να τα πούµε και αυτά παρεµπιπτόντως-
τους βάζετε, όµως, στη διαχείριση. Οι δήµοι θα σηκώσουν τα
χέρια ψηλά. Το βλέπω το έργο. Ήµουν εικοσιπέντε χρόνια στην
τοπική αυτοδιοίκηση και ξέρω πώς λειτουργεί. Θα καλέσουν σε
βοήθεια, θα εκπέµψουν SOS. Διότι εσείς θα αναρτήσετε στο ΦΕΚ
τη νοµοθεσία και θα πρέπει να την εκτελέσουν µε το επιχειρη-
σιακό. Και τι θα κάνουν; Δεν θα αναγκαστούν να ζητήσουν τη
βοήθεια, λοιπόν, των εταιρειών και των ειδικευµένων και των
ΜΚΟ του εξωτερικού, παρακαλώ; Διότι αν ανοίξετε τις ιστοσελί-
δες για τη διαχείριση των ζώων, µόνο αυτό να «γκουγκλάρετε»,
θα δείτε πραγµατικά ποιοι είναι οι τρεις µεγάλοι κολοσσοί.
Όµως, αυτά δεν είναι κρυφά. Δεν τα ξέρετε µόνο εσείς στα γρα-
φεία σας, τα ξέρουµε κι εµείς, τα ξέρουν και οι ειδικοί, τα ξέρουν
και οι κτηνίατροι, ξέρουν τα παράνοµα κυκλώµατα, ξέρουν τα
πάντα και θα τα αποκαλύψουν.

Πιστεύετε ότι αυτό, κύριε Υπουργέ, θα περιποιεί τιµή για την
Κυβέρνησή σας, αφού δεν έχετε ακούσει κανέναν από αυτούς;
Και επιβεβαιώνω, βεβαίως, ότι η άποψη του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού το 2018 σε µια ηµερίδα για τα ζώα ήταν ακριβώς αυτή, ότι
απέτυχε η προηγούµενη κυβέρνηση γιατί δεν άκουσε τους θε-
σµικούς φορείς και αυτός υποσχέθηκε ότι αυτό δεν θα ξαναγί-
νει.

Έχω καταθέσει στα Πρακτικά και αυτή τη δήλωσή του.
Αυτό κάνετε τελικά ή το ακριβώς αντίστροφο; Κλείνετε τα

µάτια, κλείνετε τα αυτιά, έχετε ένα συγκεκριµένο σχέδιο, το
έχετε καταρτίσει στα γραφεία σας και το εκτελείτε; 

Προωθείτε, λένε οι φορείς, τη διευκόλυνση του µαζικού εµπο-
ρίου των αδέσποτων και των δεσποζόµενων ζώων µέσω δήθεν
φιλοζωικών σωµατείων µε έδρα σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Πρέπει, κύριε Υπουργέ, αυτό να το απαντήσετε. Δεν µπο-
ρείτε να φύγετε από αυτή την Αίθουσα σήµερα. Δεν το
απαντήσατε στις επιτροπές. Σήµερα όµως οφείλετε να το απαν-
τήσετε. 

Διευκολύνετε, σας λένε, την ανεξέλεγκτη αναπαραγωγή και
εκτροφή ζώων συντροφιάς από δήθεν ερασιτέχνες. Αναφέρουν
σαν παράδειγµα την Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης όπου
γίνεται επαγγελµατική εκτροφή και δηλώνουν όλοι ερασιτέχνες.
Τι έχετε να απαντήσετε σε αυτό; Παρεµποδίζει τους κτηνιατρι-
κούς ελέγχους και τους λοιπούς ελέγχους το νοµοσχέδιό σας.
Τι απαντάτε σε αυτό; Μεγαλύτερη πολυπλοκότητα και ασάφεια
γύρω από τις αρµοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης. Τι λέτε
για αυτό; Ανάδοχος χωρίς συγκεκριµένη ιδιότητα κάθε πολίτης
µε ένα συµβόλαιο αναδοχής από τον δήµο, πληρώνονται όλοι
από τον δήµο, και ταυτόχρονα ένταση του φαινοµένου της συγ-
κέντρωσης αδέσποτων ζώων σε ανεξέλεγκτους χώρους. Έχουµε
κι εδώ µια κορυφαία ακόµη πολιτική αντίφαση . Για να δούµε και
αυτή την αντίφαση πώς θα µας την απαντήσετε.

Δίνετε σε ανάδοχο -πρόκειται για καινούργιο θεσµό, χωρίς να
τον εξειδικεύσετε και δεν έχω χρόνο να µιλήσω γι’ αυτό, τα εί-
παµε, όµως, στις επιτροπές- και παράλληλα λέτε ότι οι δήµοι θα
φτιάξουν µια ολόκληρη κατάσταση, µια καινούργια δοµή. Γιατί;
Αφού έχουν µια χαρά «παρκάρισµα» των ζώων οι δήµοι. Για ποιον
λόγο να το αναπτύξουν αυτό; Αυτή είναι πολιτική αντίφαση. Η
σύλληψή σας δεν µπορεί να ακολουθηθεί από ένα σύγχρονο
µυαλό για τις δηµόσιες πολιτικές. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, ζήτησε καθαρά από τον αρµόδιο δήµο και
σε καµµία περίπτωση από καµµία φιλοζωική ένωση, σωµατείο
κ.λπ., δεν πρέπει να ασκείται η αρµοδιότητα του αναδόχου, του
ποιος θα επιλεγεί σαν ανάδοχος, όπως επίσης ζητήσαµε αυστη-
ρότερη νοµοθεσία που θα πρέπει να πληροί κάποιος προκειµέ-
νου να οριστεί ως ανάδοχος και να προβλεφθούν κυρώσεις σε
αυτούς που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις. 

Για τα καταφύγια των ζώων συντροφιάς έχετε ακούσει πάρα
πολλά. Και είπαµε, βεβαίως, ότι αν καταλήξουν και αυτά σαν
χώροι ασυλοποίησης των ζώων θα έχουµε αποτύχει όλοι ως σύ-
στηµα, ως κοινωνία, ως πολιτισµός θα έχουµε αποτύχει όλοι.

Και, βεβαίως, όταν βάζετε τέτοιες προϋποθέσεις το καταφύγιο
ζώων συντροφιάς, κύριε Υπουργέ µου, είναι φυσικό ότι θα κατα-
λήξει έτσι χαλαρά όσο ποτέ. Συγκρίνατε την ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία; Συγκρίνατε την ενωσιακή νοµοθεσία; 
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Και µια που γίνεται λόγος για την Ευρώπη -και ολοκληρώνω-
ξέρετε, σε λίγο θα αντιµετωπίσετε ένα πολύ σοβαρό θέµα το
οποίο χθες συζητούσα µε συναδέλφους µου νοµικούς, οι οποίοι,
µάλιστα, είναι και εξειδικευµένοι σε τέτοιου είδους ζητήµατα. Η
ευρωπαϊκή νοµοθεσία ξέρετε ότι απαιτεί την ύπαρξη µίας και
µόνο κεντρικής αρµόδιας κτηνιατρικής αρχής που εκπροσωπεί
τη χώρα στα όργανα και τους φορείς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ποια αρχή θα εκπροσωπεί τη χώρα για τα ζητήµατα της προστα-
σίας των ζώων που είναι ενιαία στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία και
δεν χωρίζεται σε ζώα συντροφιάς και παραγωγικά ζώα; Αυτό θα
πρέπει να το απαντήσετε όχι σε µας. Θα πρέπει να το απαντή-
σετε στην Ευρώπη. Εµάς θα µας δώσετε µια απάντηση. Θα πείτε
κάτι. Θα πει ο σύµβουλός σας ότι δεν είναι έτσι, αλλά είναι αλ-
λιώς, από αυτά που λέτε συνήθως. Όµως, εδώ είναι επί τον τύπον
των ήλων. Θα αναγκαστείτε να στείλετε χαρτί. Το φιρµάνι πρέπει
να γραφεί. Τι θα γράφει το χαρτί σας; Ποια υπηρεσία θα γράφετε
µέσα εσείς, κύριε Υπουργέ;

Και αυτό που θέλω να πω είναι ότι είχατε µια διακριτική µετα-
χείριση σε βάρος των κυνηγών οι οποίοι υποχρεούνται να εκδί-
δουν διαβατήρια για τα ζώα, ανεξαρτήτως αν µετακινούνται είτε
όχι. Δεν είχατε προστασία των ειδικών σκυλιών που αυτοί σας
ζήτησαν, τουλάχιστον να ελέγξετε το αίτηµά τους, όπως επίσης
και για τις αυτόχθονες ελληνικές φυλές που ζήτησε µια µεγάλη
κατηγορία -έχουν δώσει το υπόµνηµα και σε σας πιστεύω οι άν-
θρωποι που ασχολούνται µε αυτό, είκοσι - είκοσι πέντε οργανώ-
σεις περίπου- ότι πρέπει να εξαιρεθούν από την οριζόντια
στείρωση και να υπάρξει και ειδική επιστηµονική µέριµνα προ-
κειµένου να µην εξαφανιστούν αυτά τα είδη. Δεν είδαµε ακόµη
απολύτως τίποτα. 

Ολοκληρώνοντας, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ για την
ανοχή σας, λέω µόνο το εξής: Κύριε Υπουργέ, όταν γίνεται κατά
εξουσιοδότηση η έκδοση κοινής απόφασης Υπουργών Εσωτερι-
κών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε την οποία ρυθµίζονται ει-
δικότεροι όροι και προϋποθέσεις άδειας και λειτουργίας
καταφυγίων, πρέπει να µιλήσετε στη Βουλή γι’ αυτό. Δεν µπο-
ρείτε να φύγετε από εδώ µε µια εξουσιοδότηση της Πλειοψηφίας
έστω, γιατί καταψηφίζουν όλα τα κόµµατα από ό,τι είδα. Δεν µπο-
ρείτε να φύγετε χωρίς να έχετε την πολιτική δέσµευση του τι θα
περιλαµβάνει αυτό για ένα καίριο και βασικό, για να µην πω το
κύριο θέµα, των καταφυγίων των ζώων. Το τι, δηλαδή ,θα περι-
λαµβάνει, ποιους όρους και ποιες προϋποθέσεις, παρά µόνο θα
έχετε αυτή την άνεση εσείς µαζί µε τον Υπουργό σας, τον άλλο
Υπουργό της Κυβέρνησής σας, να επιλέξετε µόνοι σας.

Με αυτά και µε αυτά και µε αυτές τις σκέψεις θα συµπληρώσω
σε όσο χρόνο µου αποµένει στη δευτερολογία µου για τις τρο-
πολογίες, οι οποίες δεν είναι τροπολογίες, είναι πάλι νοµοσχέδια,
είναι µίνι νοµοσχέδια τα οποία φέρατε µέσα και µάλιστα µε δια-
γραφή οφειλών από εκλογικές δαπάνες.

Το λέω αυτό µόνο σαν τίτλο για να προϊδεάσω την εποµένη το-
ποθέτησή µου, κύριε Υπουργέ. Για να µην πω τα νοµοσχέδια που
αφορούν τα Υπουργεία Υγείας, Παιδείας και όλα τα άλλα που έρ-
χονται σωρηδόν. Και, βεβαίως, αυτό δεν το λες καλή νοµοθέ-
τηση, γονατογράφηµα το λες. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο για τα ζώα επειδή πρόκειται για
ένα ευαίσθητο ζήτηµα µε τεράστιο κοινωνικό πρόσηµο και µε τε-
ράστια κοινωνική διείσδυση, προσέξτε, κύριε Υπουργέ, γιατί µε
αυτό το νοµοσχέδιο βγάλατε τον τίτλο ότι η Ελλάδα είναι η χώρα
των παράλληλων µονολόγων. Δυστυχώς, σ’ αυτόν τον τόπο εί-
µαστε όλοι τραγικά αυτοδίδακτοι. Το είπαν κάποιοι σοφοί και
τους επαναλάβατε µε την πολιτική σας πρακτική. Δεν πάτε που-
θενά όµως έτσι ειλικρινά και δεν σώζεστε µε τίποτα. Δυστυχώς,
δεν ξέρω τα Χριστούγεννα ή το Πάσχα, πάντως να ξέρετε ότι
είναι κοντή γιορτή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, κ. Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.  

Επιτρέψτε µου να κάνω δύο αναφορές. Η πρώτη έχει να κάνει
µε τη νέα σχολική χρονιά η οποία µπορεί να ξεκίνησε, αλλά η
αγωνία και η ανασφάλεια καλά κρατούν σε µαθητές, εκπαιδευτι-
κούς και γονείς, αφού δεν υπάρχουν ουσιαστικά υγειονοµικά
µέτρα, παρά µόνο υγειονοµικά πρωτόκολλα υπερµετάδοσης του
κορωνοϊού. Έχουµε µαθητές και εκπαιδευτικούς σε εκατοντάδες
κοντέινερ στην προσχολική αγωγή, χιλιάδες κενά εκπαιδευτικών
στα σχολεία, στοίβαγµα των µαθητών σε εικοσιεπτάρια τµήµατα,
ακατάλληλους χώρους, ενώ η Κυβέρνηση δεν παίρνει κανένα
µέτρο για τον εµβολιασµό των µαθητών.

Αντίστοιχα, έχουµε κλεισίµατα και υποβιβασµό σχολείων σε
χωριά σε κωµοπόλεις ή τη µη έγκριση εκατοντάδων ολιγοµελών
τµηµάτων σε ΕΠΑΛ και ΓΕΛ, ενώ την ίδια στιγµή συνεχίζονται τα
χρονίζοντα κτηριακά προβλήµατα και οι αίθουσες - κλουβιά. 

Και απέναντι σε αυτήν την κατάσταση είναι µονόδροµος ο
αγώνας, η µάχη της λαϊκής οικογένειας, των εκπαιδευτικών, για
να δηµιουργήσει ένα καλύτερο αύριο για τα παιδιά της. Γιατί την
ώρα που ο λαός µας ταλανίζεται από τις πολιτικές και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων και της σηµερινής κυβέρνησης που
οξύνουν τα προβλήµατά του, την ίδια ώρα οι εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης δεν αποτε-
λούν τίποτα άλλο από διαβεβαιώσεις ότι θα συνεχίσει η Κυβέρ-
νηση να κάνει τα πάντα για να διασφαλίσει την κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων µε νέα προνόµια, διευκολύνσεις, διά-
φορα πακέτα και πάνω από όλα νέο µπαράζ αντεργατικών και
αντιλαϊκών µέτρων που περιλαµβάνονται και στον οδικό χάρτη
του Ταµείου Ανάκαµψης για τις πράσινες και ψηφιακές µπίζνες.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να εξαπατήσει τον λαό, τους εργα-
ζόµενους παρουσιάζοντας ότι η καπιταλιστική ανάπτυξη που
προϋποθέτει το τσάκισµα των εργατικών λαϊκών δικαιωµάτων
είναι µονόδροµος για να ικανοποιηθούν δήθεν οι ανάγκες των
εργαζοµένων, τάζοντας ορισµένα ψίχουλα που εξανεµίζονται
από την έκρηξη της µεγάλης ακρίβειας, την αλλαγή των εργα-
σιακών σχέσεων, την ανατροπή δικαιωµάτων και κατακτήσεων
δεκαετιών. «Να σε κάψω, Γιάννη, να σ’ αλείψω λάδι». 

Μάλιστα, απογειώνεται η πρόκληση µε την αναφορά στη νεο-
λαία και τον ισχυρισµό πως αποτελεί προτεραιότητα για τον ίδιο,
για την Κυβέρνηση, όταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
παίρνοντας τη σκυτάλη από τις προηγούµενες κυβερνήσεις έχει
εξασφαλίσει στη νέα γενιά δεκάωρη δουλειά, δωδεκάωρη δου-
λειά, απλήρωτη δουλειά, µισθούς των 200 και 300 ευρώ, τζογά-
ρισµα των ασφαλιστικών εισφορών για διασφαλισµένες
συντάξεις πείνας, απανωτούς ταξικούς φραγµούς στη µόρφωση
στέλνοντας κατά χιλιάδες ακόµα και δεκαεξάχρονα παιδιά απευ-
θείας στα νύχια της µεγαλοεργοδοσίας. 

Όµως, τα όνειρα της νέας γενιάς δεν χωράνε σε φιλοδωρή-
µατα, αµοιβές µε ρεπό και gigabites, που στόχο έχουν να κρύ-
ψουν την επίθεση στα δικαιώµατα και τη ζωή των νέων
ανθρώπων. Σπέρνετε ανέµους και θα θερίσετε θύελλες. Και να
είστε σίγουροι πως η απάντηση των εργαζοµένων, της νεολαίας
θα είναι οι µαζικοί, δυναµικοί αγώνες και η πάλη για την ανα-
τροπή των αντεργατικών πολιτικών της Κυβέρνησης και του κε-
φαλαίου. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το νοµοσχέδιο, όπως τοποθετηθήκαµε
και στην επιτροπή, επί της αρχής εκφράσαµε την αντίθεσή µας
και µάλιστα ζητήσαµε από τον Υπουργό την απόσυρση του νο-
µοσχεδίου συντασσόµενοι µε την πλειοψηφία των φορέων που
διατύπωσαν σοβαρές επιφυλάξεις, µε το σκεπτικό του ασφαλώς
όπως το διατύπωσε ο καθένας. 

Θεωρούµε πως το νοµοσχέδιο δεν υπηρετεί τους συγκεκριµέ-
νους σκοπούς, δεν προάγει καν µία ορθολογική διαχείριση του
προβλήµατος. Αντίθετα, συνεχίζει την ίδια πολιτική στη λογική
της µειωµένης χρηµατοδότησης για την ικανοποίηση µιας κοινω-
νικής ανάγκης και κατ’ επέκταση των κοινωνικών αναγκών, τη
στιγµή που δίνετε γη και ύδωρ για το κεφάλαιο. 

Και η αντίθεσή µας στο νοµοσχέδιο εδράζεται στους εξής άξο-
νες. 

Στον πρώτο άξονα, που είναι και ο πυρήνας -αν θέλετε- του
νοµοσχεδίου, µε την ανάθεση στους δήµους ή τη δυνατότητα
ανάθεσης σε µη κυβερνητικές οργανώσεις, ιδιώτες, τα ζητήµατα
της ανταποδοτικότητας, ο εγκλεισµός σε κυνοκοµεία. 
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Τι προβλέπει; Οι δήµοι θα εξακολουθούν να έχουν µία αρµο-
διότητα, που περιγράφεται µε συγκεκριµένες υποχρεώσεις για
περισυλλογή, κτηνιατρική περίθαλψη, στείρωση των αδέσποτων
και άλλα, χωρίς επαρκείς υποδοµές, προϋποθέσεις, προσωπικό,
µέσα και τα λοιπά, αλλά και χωρίς κυρίως επαρκή χρηµατοδό-
τηση. 

Μάλιστα, µόνο ως κοροϊδία ακούγονται τα 40 εκατοµµύρια -
εφάπαξ βέβαια- που µας είπε στην επιτροπή ο Υπουργός ότι θα
δοθούν και αντίστοιχα τα 15 εκατοµµύρια που θα δίνονται ετη-
σίως. Πρόκειται για ψίχουλα, αφού δεν αντιστοιχούν ούτε 50.000
ετησίως ανά δήµο. Έτσι, µε µαθηµατική ακρίβεια, οι δήµοι θα
οδηγηθούν σε προώθηση της ανάθεσης αυτών των υπηρεσιών
σε τρίτους -µη κερδοσκοπικές οργανώσεις, ιδιώτες κτηνιάτρους,
άλλους ιδιώτες και τα λοιπά- που ούτως η άλλως προβλέπεται
και στο νοµοσχέδιο. 

Έτσι αφήνεται ανοιχτό το πεδίο στην επιχειρηµατική δράση
γύρω από τα αδέσποτα και ταυτόχρονα µετακυλίεται και αυτό το
κόστος στις τσέπες των λαϊκών στρωµάτων, µε τη γνωστή λογική
της ανταποδοτικότητας των δηµοτικών τελών για υπηρεσίες που
θα έπρεπε να είναι δωρεάν. Συγχρόνως, θα λέγαµε πως ακριβώς
αυτή η κατεύθυνση θα λειτουργήσει υπονοµευτικά στις προσπά-
θειες που καταβάλλονται ήδη από αρκετούς δήµους στον τοµέα
αυτό. 

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, -τα είπαµε και στην επιτροπή- πως
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θεωρεί πως για τη διαχείριση
του προβλήµατος των αδέσποτων ζώων η βάση θα πρέπει να
είναι τα κρατικά, τα δηµοτικά κτηνιατρεία µε υποδοµές κλινικής
για αδέσποτα, µε εξεταστήριο, χειρουργείο, νοσηλευτήριο, µι-
κροβιολογικό εργαστήρι, µε µόνιµους κτηνιάτρους βάρδιας, µε
µόνιµους νοσηλευτές, µε ζωοκόµους εκπαιδευµένους, µε εκπαι-
δευτές, µε αυτοκίνητα περισυλλογής και άλλα σε επίπεδο δήµου
ή οµάδες όµορων δήµων. Να εξασφαλίζεται µέσω αυτών των
υποδοµών ότι θα διεξάγονται αποκλειστικά οι διαδικασίες της
περισυλλογής, του ιατρικού ελέγχου και περίθαλψης, στείρω-
σης, καταγραφής, σήµανσης και µόλις ολοκληρώνονται αυτές οι
διαδικασίες, τα ζώα να απελευθερώνονται στο οικείο περιβάλλον
τους, εφόσον έχουν ελεγχθεί για την υγεία τους, τη συµπερι-
φορά τους. Δεν υπάρχει λόγος να κρατούνται σε κυνοκοµείο.

Και το ότι απελευθερώνεται ένα αδέσποτο δεν σηµαίνει ότι εγ-
καταλείπεται στην τύχη του, αλλά θα πρέπει να υπάρχει συνεχής
εποπτεία από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες των δήµων που ανα-
φερθήκαµε, ώστε να ελέγχεται η ενσωµάτωση του ζώου στο πε-
ριβάλλον ανά τακτά χρονικά διαστήµατα, η υγεία του και λοιπά. 

Ακριβώς σε αυτό το σχεδιασµό που προτείνουµε, µπορεί να
ενταχθεί και η δράση των εθελοντικών οµάδων και των φιλοζωι-
κών σωµατείων, σε συνεργασία και συντονισµό µε τις κρατικές
υπηρεσίες. Διαφορετικά αυτοί οι άνθρωποι, οι φιλοζωικές που
δραστηριοποιούνται µέσω φιλοζωικών οργανώσεων, οι εθελον-
τές αν θέλετε, θα παλεύουν όπως κάνουν έως σήµερα και δεν θα
γίνεται τίποτα.

Ακόµα και τα χρήµατα τα οποία προβλέπετε ως επιχορήγηση
για τα φιλοζωικά σωµατεία -άρθρο 43- ουσιαστικά τα αξιοποιείτε
όχι για να λύσετε το πρόβληµα και να ενισχύσετε τη δράση τους,
αλλά για να τους κάνετε συνενόχους σε µια απαράδεκτη κατά-
σταση και σε µία πολιτική ανάθεσης κρατικών αρµοδιοτήτων σε
φορείς εθελοντισµού, πολύ περισσότερο σε ιδιώτες. 

Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, για ακόµα µία φορά η πρακτική τόσο
της Κυβέρνησης όπως και των προηγούµενων κυβερνήσεων πως
τα όποια ελάχιστα κονδύλια να δίνονται δεξιά και αριστερά για
µία όπως όπως αντιµετώπιση της οξυµένης κατάστασης, χωρίς
κανένα ουσιαστικό αποτέλεσµα, ανοίγοντας παράλληλα παρά-
θυρα για πελατειακή, ψηφοθηρική στάση δηµοτικών συµβούλων,
προέδρων και υπευθύνων δηµοτικών προγραµµάτων και άλλα. 

Με το νοµοσχέδιό σας, άρθρο 10, ουσιαστικά την επιστροφή
των ζώων στο οικείο περιβάλλον τους από υποχρέωση τη µετα-
τρέπετε σε δυνατότητα, αφού πουθενά δεν αναφέρετε για αυτές
τις υποδοµές που είναι αναγκαίες για την επιστηµονικά ορθή δια-
χείριση του προβλήµατος. Αντίθετα, η λέξη που κυριαρχεί είναι
το «καταφύγιο», δηλαδή, το κυνοκοµείο στο οποίο -µε βάση τις
διατάξεις του άρθρου 10- µπορεί να φυλακίζεται ένα αδέσποτο
εφ’ όρου ζωής. 

Μάλιστα προβλέπετε και τη δυνατότητα διαµόρφωσης κατα-
φυγίων σε δασικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις -άρθρο 28-, ενώ
δίνετε αναστολή στις υπάρχουσες αποφάσεις σφραγίσµατος πα-
ράνοµων κυνοκοµείων. Και αυτό το κάνετε γιατί στον πυρήνα του
σκεπτικού σας έχετε τον εγκλεισµό των ζώων, γεγονός απαρά-
δεκτο. Μάλιστα, προωθείτε τον εγκλεισµό σε καταφύγια που θα
συστήνονται από ιδιώτες όπως όπως και µε όλα τα προβλήµατα
που επεσήµαιναν φορείς όπως το ΓΕΩΤΕΕ, η ΠΕΚΔΥ αλλά και
φιλοζωικοί φορείς αναφερόµενοι στα άρθρα 28 και 29, µε τα
οποία διαφωνούµε.  

Εµείς θεωρούµε πως στα καταφύγια θα πρέπει να φιλοξενούν-
ται µόνο συγκεκριµένων περιπτώσεων αδέσποτα, για παρά-
δειγµα, ζώα υπό ανάρρωση, µικρής ηλικίας και τα λοιπά και µόνο
προσωρινά, να λειτουργούν αποκλειστικά στο πλαίσιο των δηµο-
τικών ιατρείων, µε κατάλληλες συνθήκες αξιοπρεπούς διαβίωσης
των ζώων, µε ενιαίο κανονισµό για όλα τα καταφύγια και όχι µε
τις κατηγοριοποιήσεις του άρθρου 29 που προβλέπει άλλες προ-
διαγραφές για όσα καταφύγια κάνουν υιοθεσίες στο εξωτερικό.

Και σε ό,τι αφορά τις υιοθεσίες από το εξωτερικό, δίνεται
µέσω του άρθρου 7 η δυνατότητα να γίνεται από φιλοζωικά σω-
µατεία, δηλαδή από νοµικά πρόσωπα, µε το οποίο διαφωνούµε.
Η καταβολή εξόδων σίτισης και ιατρικής φροντίδας δεν θα πρέ-
πει να υφίσταται, ενώ θα πρέπει να υπάρχει ένα όριο στις υιοθε-
σίες που µπορούν να γίνουν από ένα φυσικό πρόσωπο. 

Στο πλαίσιο αυτό διαφωνούµε και µε το άρθρο 2, που αφορά
στον ορισµό του αναδόχου. Η ευθύνη συνολικά της διαχείρισης
του προβλήµατος των αδέσποτων θα πρέπει να γίνεται ολοκλη-
ρωµένα από το κράτος, χωρίς µεσάζοντες, αναθέσεις, χωρίς
καµµία επιχειρηµατική δράση και αυτό περιλαµβάνει και την ευ-
θύνη των υιοθεσιών. 

Επίσης, σε αντίθεση µε τα όσα προβλέπει το άρθρο 3, ξανα-
λέµε πως η σήµανση και η καταγραφή των ζώων συντροφιάς, το
τσιπάρισµα, θα πρέπει να γίνεται από τις κτηνιατρικές δοµές των
δήµων και όχι από τους ιδιώτες κτηνιάτρους, που θα πρέπει να
απεµπλακούν απ’ αυτή την ευθύνη. 

Επειδή προβλέπετε στο νοµοσχέδιό σας δείκτες εφαρµογής
και αξιολόγησης των προγραµµάτων, επιτρέψτε µας να σας
πούµε ότι οι δείκτες του κράτους σας και οι αξιολογήσεις σας
είναι µια σκέτη κοροϊδία και εµπαιγµός. Μας έχετε ζαλίσει κυριο-
λεκτικά τόσα χρόνια όλες οι κυβερνήσεις, µα όλες οι κυβερνή-
σεις, για τους δείκτες απόδοσης των Υπουργείων. Λοιπόν, τι
έγιναν αυτοί οι δείκτες; Πολύ απλά, παίρνουν άριστα σε ό,τι
αφορά στις υπηρεσίες προς το κεφάλαιο και κάτω από τη βάση
στις υπηρεσίες για τον λαό. Έλεος πια µε αυτή την κοροϊδία και
τον εµπαιγµό σας. 

Δεύτερος άξονας της αντίθεσής µας στο νοµοσχέδιο. Τι κάνει;
Ενισχύει την εµπορευµατοποίηση των ζώων, ενώ η κατοχή ενός
κατοικίδιου µετατρέπεται σε είδος πολυτελείας. Εµείς δεν δια-
φωνούµε -το είπαµε και στην επιτροπή- ότι η «δεξαµενή» των
αδέσποτων είναι τα δεσποζόµενα ζώα. Ποια είναι όµως, η βασική
πηγή των δεσποζόµενων ζώων στη σηµερινή κοινωνία, κατά συ-
νέπεια και των αδέσποτων; Το εµπόριο, η εµπορευµατοποιηµένη
εκτροφή. Ναι ή όχι; Δηλαδή, η εκτροφή µε κίνητρο το κέρδος,
που έχει αποδειχθεί ότι αποτελεί τη βασική αιτία κακοποίησης
και θανάτου σκύλων και γατών, αλλά και διοχέτευσης στο εµπό-
ριο µικρών ζώων, κουταβιών σοβαρά άρρωστων, µε εκφυλιστικές
ασθένειες, µε πλαστά πιστοποιητικά καθαροαιµίας. Και ακριβώς
µπροστά στη δυνατότητα αποκόµισης τεράστιου κέρδους των
µεγάλων επιχειρήσεων του κλάδου, των µεγάλων εκτροφείων,
όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά κυρίως στο εξωτερικό, οι όποιες ηθι-
κές αναστολές καταπέφτουν, πάνε περίπατο. 

Και γι’ αυτό το θέµα δεν προβλέπεται τίποτα, αφού η πληµµε-
ληµατικού χαρακτήρα δίωξη της παράνοµης εµπορίας αφήνει
στο απυρόβλητο τις µεγάλες επιχειρήσεις, που συνήθως κάνουν
νοµότυπα µπίζνες και οι οποίες µε το νοµοσχέδιο θα βγούνε ενι-
σχυµένες, αφού η επιβολή της στείρωσης των δεσποζόµενων ου-
σιαστικά σπρώχνει τον κόσµο στην αγορά κατοικίδιου. Γιατί
ακόµα και η δυνατότητα που προβλέπεται να κρατήσει ένας κη-
δεµόνας το ζώο του χωρίς στείρωση για µία µόνο γέννα και αφού
πληρώσει το χαράτσι για την αποθήκευση του DNA του, επιβάλ-
λει την καθολική στείρωση και ουσιαστικά σπρώχνει τον κόσµο
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στην αγορά κατοικίδιου. Λοιπόν, πώς να µην «τρίβουν τα χέρια
τους» οι µεγαλέµποροι και οι µεγαλοεκτροφείς ζώων µε το νο-
µοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης; 

Συνειδητά «κλείνετε τα µάτια» στην πραγµατικότητα και φορ-
τώνετε όλη την ευθύνη στον απλό κηδεµόνα ενός κατοικίδιου,
µετατρέποντας αφ’ ενός σε απωθητική και αποκρουστική την κα-
τοχή ενός κατοικίδιου, ενώ αφ’ ετέρου µετατρέπετε το κατοικίδιο
σε είδος πολυτελείας. 

Αλήθεια -το βάλαµε και στην επιτροπή- σκεφτήκατε πως για
να µπορέσει µία λαϊκή οικογένεια, για τις οποίες λέτε ότι ενδια-
φέρεστε και µέσω αυτού του νοµοσχεδίου, να συµµορφωθεί µε
τους νόµους σας θα πρέπει να πληρώσει πάνω από 200 ευρώ;
Γιατί τόσα βγαίνουν, αν υπολογίσουµε στείρωση, έλεγχο DNA,
τσιπάρισµα, διαβατήρια και αυτά µόνο για όσα προβλέπονται στο
νοµοσχέδιό σας.

Κατά τη γνώµη µας, είναι απαράδεκτο. Γι’ αυτό και καταψηφί-
ζουµε τα άρθρα 4 και 14 που προβλέπουν τις δυσβάσταχτες επι-
βαρύνσεις για τους κηδεµόνες των ζώων, τη χρέωση
τσιπαρίσµατος και το χαράτσι των 150 ευρώ για το DNA. 

Συνεπώς, δεν δεχόµαστε τον µονόδροµο της αγοράς που προ-
ωθείτε, αλλά ούτε τα χαράτσια ούτε τη µία µόνο γέννα, από τη
στιγµή που υπάρχει δυνατότητα η εξέταση DNA να δώσει απο-
τέλεσµα, αν και υπάρχουν επιφυλάξεις γι’ αυτό από επιστηµονι-
κούς φορείς που εκφράστηκαν στην επιτροπή φορέων, όπως το
ΓΕΩΤΕΕ και κτηνίατροι, που θα πρέπει να διευκρινιστούν αναφο-
ρικά µε την αποτελεσµατικότητα, εντοπισµού δηλαδή των γεν-
νητόρων αδέσποτων ζώων µέσω του DNA. 

Έτσι, λοιπόν, αν είναι εφικτός µέσω του DNA ο έλεγχος και ο
εντοπισµός του γεννήτορα σε περίπτωση αδέσποτων κουταβιών,
εµείς συµφωνούµε µε τη διαδικασία, αλλά όχι µε την τεράστια
επιβάρυνση που αυτή συνεπάγεται και θα πρέπει, κατά τη γνώµη
µας, να µειωθεί στο ελάχιστο. 

Επίσης, στο άρθρο 9 για τις επαγγελµατικές οµάδες όπως οι
κτηνοτρόφοι -σας το είπαµε τρεις φορές στις επιτροπές που
προηγήθηκαν- θα πρέπει η διαδικασία να είναι δωρεάν. Τα σκυ-
λιά τα χρησιµοποιούν στη δουλειά τους οι κτηνοτρόφοι. Πώς θα
στειρώσουν αυτοί οι άνθρωποι τα σκυλιά τους ή πώς θα στείλουν
δείγµατα DNA χωρίς να έχουν καµµία στήριξη; Και µιλάµε για τε-
ράστιο κόστος και το ξέρετε πολύ καλά. 

Επίσης, διαφωνούµε και µε την πρόβλεψη για αφαίρεση της
άδειας κυνηγιού ως ποινή στους κυνηγούς εάν δεν συµµορφω-
θούν προς «τας υποδείξεις» του νοµοσχεδίου. 

Θεωρούµε πως θα πρέπει να αυξηθεί ο ορισµός των γεννών
ενός µη στειρωµένου ζώου, εφόσον έχει τηρηθεί η διαδικασία
του DNA και ο αριθµός θα πρέπει να καθοριστεί από την κτηνια-
τρική επιστήµη για το ποιο είναι το καλύτερο για την υγεία του
ζώου και όχι µε βάση διοικητικές λογικές. Γι’ αυτό καταψηφί-
ζουµε το άρθρο 8, στο οποίο επαναφέρατε κακώς επίσης τη δυ-
νατότητα πώλησης κατοικίδιων από τα pet shop, κάτι που δεν
προβλεπόταν στο αρχικό κείµενο της διαβούλευσης του νοµο-
σχεδίου. 

Αντίστοιχα σε ό,τι αφορά τη στείρωση, η οποία έχει σηµαντικό
κόστος, από τη στιγµή που επιβάλλεται ως υποχρέωση του κη-
δεµόνα πρέπει η διαδικασία να ενισχύεται οικονοµικά από το
κράτος και όχι ευκαιριακά, αποσπασµατικά, όπως προβλέπεται
στο άρθρο 12 µε τα λεγόµενα «κίνητρα», τα οποία είναι ουσια-
στικά µια κοροϊδία. 

Διαφωνούµε κάθετα µε την πρόβλεψη του άρθρου 25 για τις
ανώνυµες καταγγελίες, οι οποίες θα πρέπει να είναι επώνυµες
και να υπάρχει προστασία του κράτους προς τον καταγγέλλοντα. 

Επίσης, δεν καταλαβαίνουµε -σας το ρωτήσαµε και στην επι-
τροπή- την εξαίρεση των οργανωµένων παραλιών και των παρα-
λιών µε γαλάζια σηµαία σε ό,τι αφορά την πρόσβαση των
σκύλων. Το θεωρούµε απαράδεκτο να επαφίεται η πρόσβασή
τους σε ποιον; Στον κάθε ιδιώτη που κακώς λυµαίνεται τις λεγό-
µενες «οργανωµένες παραλίες» της χώρας. 

Έρχεστε και καµαρώνετε µέσω του άρθρου 26 για τον επιτε-
λικό σας ρόλο, τη στιγµή που κυριαρχεί µε ευθύνη σας η πλήρης
υποστελέχωση των κτηνιατρικών υπηρεσιών, γεγονός που φαί-
νεται από τα τεράστια κενά στον έλεγχο των ζωονώσων, αλλά
και των τροφίµων, µε τα γνωστά φαινόµενα νοθειών κ.λπ., απο-

τέλεσµα των προγραµµάτων εξυγίανσης όλων των κυβερνήσεων
έως τώρα, όπως και της εκχώρησης των προγραµµάτων στους
ιδιώτες κτηνιάτρους, εκτροφείς µε ευθύνη της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που ισχυριζόταν ότι θα λύσει όλα τα προβλήµατα. Τα απο-
τελέσµατα γνωστά. Απανωτές εξάρσεις ζωονόσων όλα τα
προηγούµενα χρόνια, ευλογιά, καταρροϊκός πυρετός κ.α..

Διατυπώνουµε, λοιπόν, επιφυλάξεις ως προς τα µέτρα που
προβλέπονται στο άρθρο 27 για τα λεισµανιακά ζώα, στη βάση
των τοποθετήσεων τόσο των φιλοζωικών φορέων όσο και των
κτηνιάτρων. Είµαστε αντίθετοι µε τη χρηµατοδότηση των κανα-
λιών για την προβολή µηνυµάτων. Να προβλεφθεί ότι αυτά τα
µηνύµατα θα προβάλλονται δωρεάν, χωρίς καµµία επιδότηση κα-
ναλαρχών. 

Και είµαστε αντίθετοι µε τα προβλεπόµενα του άρθρου 49, όπου
επαναλαµβάνεται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το
καθεστώς µεταφοράς αρµοδιοτήτων του δηµοτικού συµβουλίου
και οι αποφάσεις ενός εκτελεστικού οργάνου όπως είναι η οικο-
νοµική επιτροπή να δεσµεύουν το δηµοτικό ή αντίστοιχα το περι-
φερειακό συµβούλιο, που είναι και τα πολιτικά, αλλά και πλέον
αποφασιστικά όργανα. Και αυτό γίνεται µε την επίκληση της ανάγ-
κης επιτάχυνσης των δανειακών συµβάσεων και πάει λέγοντας. 

Τέλος, η αναπαραγωγή και διάθεση ζώων συντροφιάς δεν
µπορεί να είναι µία εµπορευµατοποιηµένη διαδικασία. Είναι απα-
ράδεκτο τα ζώα να πουλιούνται και να αγοράζονται, να εισάγον-
ται και να εξάγονται, να αποτελούν αντικείµενο κερδοφορίας. 

Γνωρίζουµε ότι αυτή η πρόταση, την οποία υιοθετεί και συµ-
µερίζεται κάθε ειλικρινά φιλόζωος άνθρωπος, προσκρούει στα
«ιερά και τα όσια» ενός συστήµατος που έχει στον πυρήνα του
την εκµετάλλευση, που τόσο η Κυβέρνηση όπως και όλα τα άλλα
κόµµατα υπηρετείτε µε συνέπεια. 

Γνωρίζουµε την απορριπτική στάση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που όλοι σας πίνετε νερό στο όνοµά της -µην το ξεχνάµε- η οποία
υποκρίνεται ότι ενδιαφέρεται για τη λεγόµενη «ευζωία» των
ζώων, όπως και τις αιτιάσεις για καθολική απαγόρευση της εµ-
πορίας, αλλά και των εισαγωγών ζώων συντροφιάς. Πρόκειται,
όµως, για εύλογες διεκδικήσεις που µπορούν να γίνουν πράξη
αν φύγει από τη µέση το κέρδος ως κριτήριο της ανθρώπινης πα-
ραγωγικής δραστηριότητας. 

Με βάση τα ανωτέρω, αλλά και το γεγονός ότι δεν πρόκειται
να αποσύρετε προφανώς το νοµοσχέδιο, εµείς το καταψηφί-
ζουµε επί της αρχής. Φυσικά, υπάρχουν άρθρα στα οποία δεν
διαφωνούµε και άλλα για τα οποία πάµε στο «παρών». 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτε-

ρικών, τον κ. Πέτσα, για να καταθέσει τις νοµοτεχνικές του βελ-
τιώσεις.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πράγµατι, είναι ένα πολύ δύσκολο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέ-
διο που έχει πάρα πολλούς µετόχους, πάρα πολλούς ανθρώπους
που ενδιαφέρονται γι’ αυτό και για ένα καλύτερο πλαίσιο για την
ευζωία των ζώων και τον περιορισµό των αδέσποτων ζώων. Αυτό
φάνηκε και στις συζητήσεις µας στις επιτροπές και από την
ακρόαση των φορέων. 

Γι’ αυτό οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θα καταθέσω προσπα-
θούν να συνδυάσουν πολλά πράγµατα που ακούστηκαν στις επι-
τροπές. Θα προσπαθήσω και κάποιες από αυτές να τις
οµαδοποιήσω για να δώσω το πνεύµα της συζήτησης που
υπήρξε από διάφορα πολιτικά κόµµατα και φορείς. 

Επέρχονται οι ακόλουθες βελτιώσεις:
Η πρώτη νοµοτεχνική βελτίωση: Στο πρώτο εδάφιο της παρα-

γράφου 3 του άρθρου 2 η φράση «και αναφέρεται» αντικαθίστα-
ται από τη φράση «ή αναφέρεται».

Η δεύτερη νοµοθετική βελτίωση συνδέεται µε την τέταρτη και
την ένατη. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της περίπτωσης 7
του άρθρου 2 µετά τη φράση «που εγγράφεται στο σχετικό υπο-
µητρώο της παραγράφου 23» διαγράφεται η φράση «και διαθέ-
τουν αδειοδοτηµένα καταφύγια ή καταφύγια που πληρούν τις
προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29». 
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Δηλαδή, διευκολύνουµε τα φιλοζωικά σωµατεία που δεν έχουν
τέτοιου είδους καταφύγια να µπορούν να περισυλλέγουν ζώα και
φυσικά να προχωρούν και στη διαδικασία του αναδόχου, εφόσον
έχουν τις επαφές µε αναδόχους προκειµένου να µειωθεί ο αριθ-
µός των αδέσποτων ζώων όχι µόνο µε τα καταφύγια, αλλά κα-
τευθείαν από την περισυλλογή τους. 

Η τρίτη νοµοτεχνική βελτίωση: Στο τέλος του πρώτου εδαφίου
της παραγράφου 24 του άρθρου 2 διαγράφεται η λέξη «συντρο-
φιάς». 

Εδώ θέλουµε να µην υπάρχει καµµία αµφισβήτηση ότι στο µη-
τρώο των παραβατών θα καταγράφονται όλοι όσοι κακοποιούν
ζώα, ακόµα κι αν δεν είναι ζώα συντροφιάς και είναι ζώα εργα-
σίας όπως προβλέπεται στο οικείο µέρος του νοµοσχεδίου για
τις πολύ αυστηρές ποινές για την κακοποίηση των ζώων. 

Το σηµείο πέντε της νοµοτεχνικής βελτίωσης συνδέεται µε το
σηµείο δώδεκα. Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 13 του
άρθρου 4 µετά τις λέξεις «σε ευαίσθητες και ευπαθείς κοινωνικές
οµάδες» προστίθενται οι λέξεις «καθώς και οι ιδιοκτήτες σκύλων
που χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για τη φύλαξη ποιµνίων (ποι-
µενικών)».

Σηµείο δώδεκα: Στην παράγραφο 2 του άρθρου 14 προστίθε-
ται εδάφιο ως εξής: «Οι ιδιοκτήτες σκύλων που χρησιµοποιούνται
αποκλειστικά για φύλαξη ποιµνίων (ποιµενικών) απαλλάσσονται
από την υποχρέωση καταβολής του παραβόλου της παρούσας». 

Εδώ έγινε µια εκτεταµένη συζήτηση µε όλα τα πολιτικά κόµ-
µατα και επειδή τα ζώα που χρησιµοποιούν οι κτηνοτρόφοι µας
για τον πρωτογενή τοµέα είναι απαραίτητα ακριβώς να φέρουν
σε πέρας την εργασία τους, απαλλάσσονται και από την υποχρέ-
ωση του παραβόλου των 150 ευρώ για το γενετικό υλικό, αλλά
και φυσικά και από τη σήµανση και τη στείρωση και πιστεύω ότι
απηχούν στη χθεσινή συζήτηση στην επιτροπή. 

Η νοµοθετική βελτίωση µε αριθµό έξι: Στο δεύτερο εδάφιο της
παραγράφου 16 του άρθρου 4 οι λέξεις «τριών (3) ετών» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «πέντε (5) ετών» και οι λέξεις «3+ χρόνια
χωρίς σηµεία ζωής» από τις λέξεις «5+ χρόνια χωρίς σηµεία
ζωής». 

Αφορά άλλη µία συζήτηση που είχαµε χθες σχετικά µε τη δια-
γραφή αδέσποτων που έχουν πολλά χρόνια να δώσουν σηµεία
ζωής και έχουν καταγραφεί στο σχετικό µητρώο προκειµένου να
ανταποκρίνεται στη χθεσινή µας συζήτηση. 

Στο σηµείο επτά της νοµοτεχνικής βελτίωσης στο πρώτο εδά-
φιο της παραγράφου 2 του άρθρου 7 µετά την παρένθεση «(δη-
µοτικό ή διαδηµοτικό ή φιλοζωικού σωµατείου ή οργάνωσης µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή ιδιώτη φιλόζωου)» και πριν το ση-
µείο στίξης «,» προστίθεται η φράση «ή που διαµένει σε ανά-
δοχο», για να είµαστε πλήρεις σε αυτό το πεδίο.

Η νοµοτεχνική βελτίωση µε αριθµό οκτώ: Στην περίπτωση (β)
της παραγράφου 10 του άρθρου 8 οι λέξεις « δεκαέξι (16) εβδο-
µάδων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δώδεκα (12) εβδοµάδων».
Ήταν ένα τυπογραφικό λάθος που επισηµάνθηκε και διορθώνε-
ται.

Σηµείο δέκα: Στην περίπτωση (α) της παραγράφου 8 του άρ-
θρου 10 οι λέξεις «Ένα (1) µέλος» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«Δύο (2) µέλη», η φράση «που ορίζεται» αντικαθίσταται µε τη
φράση «που ορίζονται» και στην περίπτωση (δ) της παραγράφου
8 του άρθρου 10 οι λέξεις «Δύο (2) εκπρόσωποι» αντικαθίστανται
από τη λέξη «Ένας (1) εκπρόσωπος», η φράση «που ορίζεται» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «που ορίζονται» και η φράση «µε τους
αναπληρωτές τους» αντικαθίσταται από τη φράση «µε τον ανα-
πληρωτή του».

Τι είναι αυτό; Είναι η ανταπόκρισή µας και στα φιλοζωικά σω-
µατεία, αλλά και σε πολλά από τα πολιτικά κόµµατα της Συµπολί-
τευσης και µη που ήθελαν ενισχυµένη συµµετοχή των φιλοζωικών
οργανώσεων στην αρµόδια επιτροπή.

Σηµείο δεκατρία: Στο τρίτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 22 µετά τις λέξεις «Η παρουσία κτηνιάτρου» διαγράφονται
οι λέξεις «ή επαγγελµατία εκπαιδευτή σκύλων» καθώς θεωρήθηκε
εκ του περισσού.

Νοµοτεχνική βελτίωση αριθµός δεκατέσσερα: Στο τέλος της
παραγράφου 2 του άρθρου 23 προστίθενται πέντε εδάφια ως
εξής: «Απαγορεύεται αυστηρά η κακοποίηση και η σφαγή ζώων

στο πλαίσιο αυτό. Στις περιπτώσεις του προηγουµένου εδαφίου
εφαρµόζεται το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου
34. Εκδήλωση µε συµµετοχή ζώου ή ζώων άδεια αδειοδοτείται µε
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου του δήµου όπου θα τελεστεί
η εκδήλωση. Ο επιβλέπων κτηνίατρος συντάσσει έκθεση προ της
εκδήλωσης η οποία κατατίθεται στο δηµοτικό συµβούλιο πριν την
έγκριση της εκδήλωσης και η οποία αποτελεί αναπόσπαστο µέρος
της απόφασης του δηµοτικού συµβουλίου. Ο επιβλέπων κτηνία-
τρος συντάσσει νέα έκθεση µετά το πέρας της εκδήλωσης στην
οποία επιβεβαιώνει ότι δεν παραβιάστηκε η ευζωία του ζώου ή των
ζώων που συµµετείχαν στην εκδήλωση». 

Είµαστε επιτέλους ξεκάθαροι εδώ µε τη συµµετοχή ζώων σε τέ-
τοιου είδους εκδηλώσεις, θέµα που έθεσαν και οι φιλοζωικές και
συζητήθηκε και στις επιτροπές µας.

Σηµείο δεκαπέντε της νοµοτεχνικής βελτίωσης: Στην παρά-
γραφο 5 του άρθρου 23 διαγράφεται η λέξη «τρωκτικών» και το
σηµείο στίξης (κόµµα) πριν από αυτή.

Είναι µια ανταπόκρισή µας στην ανησυχία που υπήρχε από την
ερευνητική κοινότητα ότι µπορεί να είχαµε ζητήµατα µε την
έρευνα µε τη χρήση τρωκτικών, αν και η προηγούµενη διάταξη µι-
λούσε µόνο για την παρασκευή φαρµακευτικών ουσιών. Παρ’ όλα
αυτά, για να µην υπάρχει καµµία παρερµηνεία, διαγράφεται η λέξη
«τρωκτικών». 

Νοµοτεχνική βελτίωσή αριθµός δεκαέξι: Στην παράγραφο 2 του
άρθρου 24 µε τη λέξη «απαγορεύονται» προστίθενται οι λέξεις «η
κατοχή» και το σηµείο στίξης «,».

Νοµοτεχνική βελτίωση µε αριθµό δεκαεπτά: Στο δεύτερο εδά-
φιο της παραγράφου 3 του άρθρου 28 µετά τις λέξεις «τα κατα-
φύγια» προστίθεται η λέξη «αυτά», µετά τη φράση «να απέχουν»
διαγράφονται οι λέξεις «από διακόσια (200) µέτρα» και µετά τις
λέξεις «από το άκρο του οικισµού» διαγράφεται η φράση «ή να
απέχουν πεντακόσια (500) µέτρα από κατοικίες, σχολεία και νο-
σοκοµεία».

Δηλαδή, βγάζουµε το κατώτατο όριο που είχε θεσπιστεί, ανα-
γνωρίζοντας µια πραγµατική κατάσταση.

Σηµείο δεκαοκτώ. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 4 η λέξη «αυ-
θηµερόν» αντικαθίσταται από τις λέξεις «εντός δέκα (10) ηµερών».

Στο άρθρο 34 προστίθεται η παράγραφος 7 ως εξής: «Στις πε-
ριπτώσεις εγκληµάτων του παρόντος νόµου, µπορεί να παρίσταται
αυτοτελώς και κάθε φιλοζωικό σωµατείο ή φιλοζωική οργάνωση
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δραστηριοποιείται σε τοπικό
ή εθνικό επίπεδο και είναι εγγεγραµµένα στο Μητρώο Φιλοζωικών
Σωµατείων και Οργανώσεων του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντρο-
φιάς, ανεξάρτητα αν έχει υποστεί περιουσιακή ζηµία, προς υπο-
στήριξη της κατηγορίας και µόνο. Η σχετική δήλωση µπορεί να
γίνει τόσο κατά την προδικασία όσο και στο ακροατήριο, σύµφωνα
µε το άρθρο 84 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας (ν.4620/2019, Α’
96)».

Επιτρέψτε µου να πάρω λίγο τον λόγο γι’ αυτό, γιατί εδώ ίσως
να υπήρχε µια παρεξήγηση. Η απαλοιφή αυτής της διαδικασίας
παράστασης από τις φιλοζωικές οργανώσεις είχε γίνει στο σχέ-
διο νόµου γιατί είχε εν τω µεταξύ υπάρξει ο ν.4620/2019, δηλαδή
ο νέος Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας όπως ισχύει από την 1-7-
2019, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, µε τον οποίο περιορίστηκαν οι
δικαιούµενοι σε δήλωση παράστασης προς υποστήριξη της κα-
τηγορίας και πλέον ενεργητικά νοµιµοποιούµενος είναι µόνο ο
άµεσα παθών από το έγκληµα ή ακριβέστερα ο φορέας του εν-
νόµου αγαθού που προσβλήθηκε µε την αξιόποινη πράξη και
προστατεύεται από την ποινική διάταξη, η παραβίαση της οποίας
αποτελεί αντικείµενο της συγκεκριµένης κάθε φορά δίκης. Δη-
λαδή, έπρεπε να έχουµε άµεση ζηµία προκειµένου να υπάρξει
µια τέτοια παράσταση. 

Θεωρήσαµε ότι έπρεπε να συµµορφωθούµε µε αυτό. Όµως,
µετά τη συζήτηση που είχαµε και τα ζητήµατα που έχουν θέσει
φιλοζωικές οργανώσεις, θεωρήσαµε ότι θα πρέπει να προβλέ-
ψουµε την παράσταση προς υποστήριξη της κατηγορίας και
µόνο των φιλοζωικών σωµατείων ή φιλοζωικών οργανώσεων µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δραστηριοποιούνται σε τοπικό
ή εθνικό επίπεδο και είναι εγγεγραµµένα στο Μητρώο Φιλοζωι-
κών Σωµατείων και Οργανώσεων του Εθνικού Μητρώου Ζώων
Συντροφιάς. 
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Το σηµείο είκοσι πρέπει να διαβαστεί µαζί µε το σηµείο έντεκα
των νοµοτεχνικών βελτιώσεων και θα τα πω µαζί. Στο σηµείο έν-
τεκα αναφέρεται ότι στο άρθρο 10 προστίθεται παραγράφος 14
ως εξής: «Οι δήµοι οφείλουν να συµµορφωθούν µε τις υποχρε-
ώσεις του παρόντος άρθρου εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος», ενώ στο σηµείο είκοσι στην παράγραφο 6
του άρθρου 45 µετά τις λέξεις «Με κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Εσωτερικών και Οικονοµικών» προστίθενται οι λέξεις «που
εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος». 

Πολλοί από εσάς υποστηρίξατε ότι είναι µεγάλο το βάρος για
την τοπική αυτοδιοίκηση. Δίνουµε µια µεταβατική περίοδο περί-
που έξι µηνών προσαρµογής και ταυτόχρονα δεσµευόµαστε ότι
η ενίσχυση των πόρων για τους οποίους έχω αναφερθεί και στις
επιτροπές, δηλαδή, τα 15 εκατοµµύρια ευρώ επαναλαµβανόµενα
έσοδα από τους ΚΑΠ για την αντιµετώπιση των λειτουργικών δα-
πανών των δήµων, αυτή η υπουργική απόφαση θα εκδοθεί εντός
του επόµενου τριµήνου, άρα στο πλαίσιο της κατάρτισης του
προϋπολογισµού του επόµενου έτους. 

Επίσης, µε αυτή την ευκαιρία να πω κάτι που είπα και στις επι-
τροπές ότι η πρόσκληση για την υποβολή προτάσεων δήµων ή
ενώσεων δήµων ή αναπτυξιακών οργανισµών για να δηµιουργή-
σουν καταφύγια από µόνας ή από κοινού θα βγει µέσα σε επό-
µενες µέρες, αµέσως µετά την έκδοση του ΦΕΚ, εάν εγκρίνει η
Εθνική Αντιπροσωπεία αυτό το νοµοσχέδιο. Αµέσως µετά θα
προχωρήσουµε στην πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για
ένα χρονικό διάστηµα µέχρι τις 28-2-2022, άρα να έχουν ικανό
χρονικό διάστηµα και θα προβλέπεται ρητά το ποσό των 40 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την πρόσκληση. 

Θυµίζω ότι µε τα πρώτα 43 εκατοµµύρια ευρώ του προγράµ-

µατος «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» έχουν καλυφθεί ανάγκες εκατόν τριάντα
οκτώ δήµων ή συνδέσµων δήµων και θεωρούµε το ποσό των 40
εκατοµµυρίων είναι επαρκές για να καλύψει και τους υπόλοι-
πους. 

Νοµοτεχνική βελτίωση αριθµός 21: «Στο τέλος της παραγρά-
φου 9 του άρθρου 45, µετά τις λέξεις «του άρθρου 14» προστί-
θενται οι  λέξεις «και να διευρύνονται οι κατηγορίες ιδιοκτητών
ζώων συντροφιάς που υποχρεούνται να αποστείλουν δείγµα γε-
νετικού υλικού του ζώου τους στο ΕΦΑΓΥΖΣ», που είναι το σχε-
τικό ινστιτούτο της Ακαδηµίας Αθηνών.

Η τελευταία νοµοτεχνική βελτίωση, η µε αριθµό 22, είναι η
εξής: «Στην παράγραφο 6 του άρθρου 6 προστίθεται τρίτο εδά-
φιο ως εξής: «Καταφύγια που έχουν αδειοδοτηθεί µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος υποχρεούνται να συµµορφωθούν
προς τις υποχρεώσεις των άρθρων 28 και 29 έως τις 30-9-2023”»,
ώστε να µην υπάρχει αµφισβήτηση, αλλά και να δοθεί ικανό χρο-
νικό διάστηµα να προσαρµοστούν.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι αυτές οι εκτεταµένες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις αποτυπώνουν ότι, πράγµατι, όταν προσήλ-
θαµε στην επιτροπή, είχαµε ένα πλαίσιο το οποίο θέλαµε να
διευρύνουµε, ακούγοντας τις απόψεις όλων και να ενσωµατώ-
σουµε αυτές που µπορούν να βελτιώσουν αυτό το πλαίσιο, γιατί
σκοπός µας δεν είναι να κρύβουµε το πρόβληµα κάτω από το
χαλί, αλλά να βάλουµε ένα πλαίσιο πάνω στο οποίο θα χτίσουµε,
για να κάνουµε τη δέσµευσή µας πράξη ώστε κανένα ζώο να µην
είναι αδέσποτο και κανένα ζώο να µην είναι κακοποιηµένο.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

20144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20145



20146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20147



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Ειδικός Αγορητής της Ελληνικής Λύσης,
ο κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πέτσα, δεν ξέρω αν ήταν από επιλογή η παρουσίαση

των νοµοτεχνικών πριν ανέβω στο Βήµα, γιατί ξέρατε ότι έρχεται
ένας τυφώνας εναντίον σας και όσων αισχρών αναφέρει το νο-
µοσχέδιό σας, αλλά εδώ συµβαίνουν δύο τινά, δυο ερµηνείες
δίνει κάποιος: Το ένα είναι αν θα πείτε ότι η Κυβέρνηση ακούει
την Αντιπολίτευση. Εδώ, όµως, αποδεικνύεται ότι είστε τελείως
ατζαµήδες. Ξέρετε ότι φέρνετε ένα νέο νοµοσχέδιο; Αλλάξατε
όλο το νοµοσχέδιο, κύριε Πέτσα. Μισή ώρα µιλούσατε για τις νο-
µοτεχνικές. Και στις νοµοτεχνικές -όπως διαπίστωσα µε χαρά-
όλες τις προτάσεις µας και τις λογικές επισηµάνσεις µας τις συµ-
περιλάβετε. 

Αυτό, όµως, είναι φοβερό! Αυτό τι δείχνει; Δείχνει ότι ήταν ένα
νοµοσχέδιο γραµµένο στο πόδι, ότι ήταν ένα απαράδεκτο νοµο-
σχέδιο. Απορώ πώς το υποστηρίξατε. Και εγώ απορώ και µε την
αυτοθυσία σας, κύριε Πέτσα. Είναι ένα νοµοσχέδιο του Μάκη του
Βορίδη, το οποίο το πήρατε εσείς πάνω σας, επ’ ώµου και το στη-
ρίζετε µέχρι τελικής πτώσεως. Και ο κ. Βορίδης που έφερε αυτό
το νοµοθετικό έκτρωµα, δεν είναι εδώ να το υποστηρίξει, αλλά
ήρθατε εσείς. Είστε ο ήρωας της υπόθεσης. Πού είναι ο κ. Βορί-
δης για να το υποστηρίξει; Τι αυτοθυσία είναι αυτή; Τι συνεργα-
σία είναι αυτή µεταξύ των δύο Υπουργών Εσωτερικών; Τόσο
πολύ καλύπτει ο ένας τον άλλον;

Βεβαίως, γελάτε! Τι να κάνετε; Όµως, του Βορίδη είναι αυτό.
Και έρχεστε εσείς εδώ και το έχετε πάρει επ’ ώµου και το κου-
βαλάτε. Καλά, είναι δυνατόν είκοσι δευτερόλεπτα πριν ανέβω
στο Βήµα να έχετε κάνει σαράντα νοµοτεχνικές, να έχετε αλλάξει
όλο το νοµοσχέδιο; Τι αποδεικνύει αυτό; Ότι σε όσα λέγαµε εδώ
και τέσσερις, πέντε, έξι µέρες είχαµε απόλυτο δίκιο και ότι αυτό
που φέρατε, ήταν ένα άχρηστο πράγµα, κύριε Πέτσα. Έπρεπε
να το σκίσετε και να το πετάξετε. Αυτό έπρεπε να κάνετε από την
πρώτη στιγµή. 

Ποιο είναι το σύνθηµά σας; «Το είπατε, το κάνατε;» Μια τρύπα
στο νερό κάνατε, κύριε Πέτσα! Μια τρύπα στο νερό κάνατε. Αυτό
κάνατε. Ούτε είπατε, ούτε κάνατε. Τα συνθήµατα θα σας φάνε,
η επικοινωνία θα σας φάει, οι Αµερικανοί επικοινωνιολόγοι θα
σας φάνε, τα γουέστερν, οι Ντάλτον, τα «καβάλα στα άλογα» και
οι τυχαίες, αυθόρµητες παρεµβάσεις του Πρωθυπουργού σε ρα-
διοφωνικούς σταθµούς. Αυτά θα σας φάνε, η επικοινωνία, γιατί
δεν κοιτάτε την ουσία. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Πέτσα, η πρώτη κουβέντα που
σας είπαµε ως Ελληνική Λύση στην πρώτη επιτροπή πριν από
πέντε έξι µέρες ήταν η εξής: Το µοναδικό νοµοσχέδιο στο οποίο
δεν θα βάλουµε κανένα πολιτικό στοιχείο µέσα, κανένα ιδεολο-
γικό υπόβαθρο. Δεν θα µαλώσουµε για τα ζωάκια. Θα µιλήσουµε
για να βοηθήσουµε τα ζωάκια. Έχουµε δεκάδες άλλες ευκαιρίες
να ξιφουλκούµε, να µαλώνουµε ιδεολογικά, να σας ταράξουµε
στη νοµιµότητα και στην αντιπολίτευση, αλλά αυτό θα το αφή-
σουµε απ’ έξω. Και τι σας είπαµε σαν πρώτη τοποθέτηση; Όλα
αυτά που φέρατε ως νοµοτεχνικές. 

Ενώ, λοιπόν, σας λέµε όλες αυτές τις νοµοτεχνικές τέσσερις
µέρες πριν τις φέρετε, παίρνετε τον λόγο στην επιτροπή και µας
κάνετε µία επίθεση όχι καλή. Εγώ στον πολιτικό πόλεµο θέλω να
είµαστε µέσα. Ωραία, είναι πολιτική µάχη. Παίξτε, όµως, µε καλά
όπλα, σωστά. Και τι µας είπατε; «Να ακούσει η Ελλάδα σήµερα
ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης θέλει να βοηθήσει να µην κυκλοφο-
ρεί ούτε ένα αδέσποτο στους δρόµους και έρχεται η κακή Αντι-
πολίτευση και δεν θέλει να το πετύχει αυτό.» Αυτό µας είπατε.
Τέτοιο παραµύθι πουλάτε στον κόσµο. Αυτό είπατε. Αυτό είναι
ύπουλο χτύπηµα, κύριε Πέτσα. Αυτό είπαµε εµείς; Κανονικά ξέ-
ρετε τι έπρεπε να πω σήµερα; Πως ό,τι είπαµε, τα φέρατε σε νο-
µοτεχνικές, καληνύχτα και έφυγα. Αυτό έπρεπε να πω. Τίποτε
άλλο. Ό,τι σας είπαµε, το φέρατε σε νοµοτεχνικές. Άρα, αυτό
που είχατε φέρει, ήταν ένα άχρηστο πράγµα. Μα, είναι ντροπή
αυτό το πράγµα που κάνετε σήµερα! Είναι ντροπή! 

Αυτό πώς το καταφέρατε, ρε παιδί µου; Είναι φοβερό να έχετε
όλο τον κόσµο απέναντί σας, τους πάντες: εκτροφείς, κτηνοτρό-

φους, κυνηγούς, κτηνιάτρους, κόµµατα, φιλοζωικές, εθελοντές
όλο τον πλανήτη. Είναι σαν να είστε σε έναν δρόµο ταχείας κυ-
κλοφορίας που τα αυτοκίνητα πηγαίνουν µε εκατόν είκοσι χιλιό-
µετρα και εσείς πάτε ανάποδα και λέτε «αυτοί πάνε ανάποδα».
Όχι, εσείς πάτε ανάποδα. Δεν πάνε αυτοί ανάποδα. Αυτοί πάνε
µια χαρά. Εσείς πάτε ανάποδα στον δρόµο. Δεν ξέρετε τι σας γί-
νετε. Ή άσχετοι είστε ή κουφοί είστε ή εγωιστές είστε ή ξεροκέ-
φαλοι για να µην ακούτε τα αυτονόητα που σας λένε όλοι οι
υπόλοιποι. Κάτι από αυτά είστε. Είναι φοβερό! Τι να σας πω; 

Η διαφορά, όµως, σε σχέση µε τα προηγούµενα, κύριε Πέτσα,
είναι ότι µπορεί να µιλάµε για οικονοµικά νοµοσχέδια, για οτιδή-
ποτε, αλλά εδώ θα την πληρώνουν πάλι οι ψυχές. Σας είπαµε ότι
αυτό το νοµοσχέδιο δεν κάνει. Τι δεν καταλάβατε; Δεν κάνει! Το
καταλάβατε και εσείς ότι δεν κάνει και ήρθατε σήµερα και αλλά-
ξατε πάρα πολλά, ενώ δεν έχουν µιλήσει καν οι εισηγητές όλοι.
Εγώ δεν τις έχω δει ακόµη, αλλά τις σηµείωσα. Βέβαια, τι να ση-
µειώσω; Δεν θυµάµαι αυτά που σας είπα; Αυτά σας είπε η Ελλη-
νική Λύση. Τα θυµόµαστε, σας τα είπαµε. «Το είπαµε, το κάνατε».
Αλλάξτε το σύνθηµα. «Το είπαµε, το κάνατε». Αυτό είναι το κανο-
νικό σύνθηµα, γιατί πέφτει φουλ αντιγραφή σε όλα, σε προτάσεις
της Ελληνικής Λύσης για όλα τα θέµατα. Φουλ αντιγραφή! Του-
λάχιστον, όµως, κάντε το από την αρχή. Τι µας ταλαιπωρείτε; Να
µαλώνουµε στις επιτροπές, να µαλώνουµε δεξιά και αριστερά;
Κάντε το από την αρχή. Πείτε µας: «Παρακαλώ πολύ πείτε στην
επιστηµονική οµάδα της Ελληνικής Λύσης να µου στείλει λίγο τις
επισηµάνσεις για το νοµοσχέδιο να τις κάνουµε νόµο του κρά-
τους». Τι κάθεστε και παιδεύεστε; Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. 

Εµείς θέλουµε, πραγµατικά, να γίνει το οτιδήποτε για να βελ-
τιωθούν οι συνθήκες ζωής των µικρών µας φίλων. Έτσι απλά.
Γιατί οι συνθήκες τους είναι πολύ δύσκολες, είναι ανυπόφορες.
Μιλάµε για αθώα πλάσµατα που κακοποιούνται, που βασανίζον-
ται και είναι στο έλεος των απανθρώπων. Κι ενώ όλοι όσοι ανή-
κουν στην οµάδα που φροντίζουν και είναι στην ευρύτερη, αν
θέλετε, κατηγορία καθηµερινότητας µε τα αδέσποτα και όχι µόνο
-και µε τα ζώα συντροφιάς και µε τα ζώα τα κτηνοτροφικά, τα
πάντα- εσείς κλείνετε τα αυτιά σας ερµητικά και λέτε, «όχι, εγώ
θα κάνω το δικό µου, έτσι το έγραψε ο Βορίδης το Μάιο». Πώς
θα γίνει αυτό, κύριε Πέτσα; Δεν γίνονται έτσι τα πράγµατα. Υπάρ-
χουν επιτήδειοι που τα εκµεταλλεύονται, που τα έχουν υποσιτι-
σµένα, χωρίς στοιχειώδη περίθαλψη, χωρίς φροντίδα, παστω-
µένα σε ένα κλουβί. Τι να πρωτοπώ; Τα έχουν δεµένα είκοσι τέσ-
σερις ώρες το εικοσιτετράωρο σε ανοιχτούς ή κλειστούς χώρους
µε αλυσίδες βαριές και σέρνονται κοκκαλιασµένα, µε τσιµπούρια,
µέσα µέσα στην αρρώστια, τα έχουν αλυσοδεµένα κατά µήκος
του δρόµου, µέσα σε βαρέλια. Είναι τα περίφηµα «βαρελό-
σκυλα». Τα ξέρετε αυτά; Τα εγκαταλείπουν όπου να’ ναι, σε δρό-
µους, σε γέφυρες, σε βουνά. Και όταν πλέον δεν τα χρειάζονται
και τους είναι βάρος, τα πετάνε. Τα µαντρώνουν σε κλουβιά άρ-
ρωστα, κάνουν παράνοµες αγοραπωλησίες εντός ή εκτός της
Ελλάδος. Κάποιοι που ισχυρίζονται ότι είναι φιλόζωοι ή ερασιτέ-
χνες εκτροφείς, όχι µόνο τα έχουν σε άθλιες συνθήκες, αλλά τα
έχουν και ως µηχανές αναπαραγωγής για να κερδοσκοπούν και
µετά τα εγκαταλείπουν στην τύχη τους. Ακόµη και άλογα και γαϊ-
δουράκια υποφέρουν στα χέρια ιδιοκτητών, υποσιτισµένα κου-
βαλάνε βάρη για πολλές ώρες. 

Δεν το φέρατε ως νοµοτεχνική. Η πρότασή µας ήταν να τσιπά-
ρονται και τα άλογα, τα µουλάρια, να βάλετε µια τάξη σε αυτό
που γίνεται στα νησιά µε τα γαϊδουράκια τα καηµένα, τα µουλα-
ράκια, τα άλογα. Βάλτε τσιπ, για να είναι καταγεγραµµένα όλα,
γιατί αν υπάρξει κάποια καταγγελία για κάποια από αυτά τα
άλογα, τα ιπποειδή κ.λπ., τα εξαφανίζουν από µπροστά για να
γλιτώσουν την τιµωρία. Αυτό που σας περιγράφω είναι η πραγ-
µατικότητα. 

Η άλλη η πραγµατικότητα είναι τα χαρτιά που φέρνετε εσείς
εδώ. Οι νόµοι, όµως, εφαρµόζονται στην πράξη και η πράξη είναι
αυτή. 

Και, βέβαια, τα αδέσποτα ζώα συντροφιάς ζουν και αυτά το
δικό τους µαρτύριο. Περιπλανώνται στους δρόµους, στις πλα-
τείες, µέσα σε κινδύνους και προσπαθούν να επιβιώσουν. Και τα
νούµερα, κύριε Πέτσα, είναι αµείλικτα. Και είναι δείγµα του πο-
λιτισµού µας, δυστυχώς!
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Υπάρχουν περίπου ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες σκύ-
λοι και πάνω από δύο εκατοµµύρια γάτες αδέσποτα στην Ελλάδα
αυτή τη στιγµή. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα. 

Τι λέει το σηµερινό νοµοσχέδιο εδώ; Εγώ δεν θα πω ούτε
«άρθρο 14 διάταξη 5 παράγραφος 4, α, β» κ.λπ.. Αφήστε τα αυτά.
Αυτά είναι για τους νοµικούς. Τι λέει το νοµοσχέδιο, για να κατα-
λάβει ο κόσµος σήµερα τι λέει το νοµοσχέδιο; 

Πρώτη φορά, κύριε Πέτσα -να το αλλάξετε και αυτό, προλα-
βαίνετε- µόνιµος εγκλεισµός στα κυνοκοµεία επιτρέπεται µε το
νοµοσχέδιο αυτό -το ακούτε συνέλληνες και συνελληνίδες- µε
απόφαση του δήµαρχου. Ο δήµαρχος αποφασίζει, που ξέρετε τι
θα πει ο δήµαρχος -όχι όλοι, αλλά κάποιοι- «µαζέψτε τα, µαζέψτε
τα να µην τα βλέπω». 

Πάµε τώρα στο δεύτερο: Στείρωση και DNA. Καλά τώρα να πω
κάτι: Κατ’ αρχάς σε όλα τα αδέσποτα η στείρωση πρέπει να είναι
υποχρεωτική, δεν το συζητάµε και πρέπει να το φροντίζουν και
οι δήµοι αυτό εκτός από τους εθελοντές, τις φιλοζωικές κ.λπ..
Μόνο έτσι θα λυθεί το πρόβληµα. 

Τώρα για το DNA εγώ ιατρός δεν είµαι. Ρώτησα κτηνίατρους
και µου είπαν ότι πραγµατικά το δείγµα DNA στα ζώα δεν αποτε-
λεί αποδεικτικό στοιχείο, είναι ένδειξη, δεν είναι σαν τον άν-
θρωπο. Αλλά κάντε το λίγο εικόνα, είστε από επαρχία, είµαι κι
εγώ από επαρχία. Φανταστείτε τώρα ένα χωριό στην επαρχία
σας. Ένας που έχει δύο σκυλιά στα άνω τάδε να πάει να κάνει
DNA; Μα, καλά δεν βάζει τσιπ ο χριστιανός, που κάνει 20 ευρώ,
θα πάει να πληρώσει 150 ευρώ για να κάνει τεστ DNA; Είµαστε
µε τα καλά µας; Κάντε το λίγο εικόνα. 

Και σας είπα -το σηµαντικότερο- ότι ελλοχεύει ένας άλλος κίν-
δυνος µε το DNA. Ποιος είναι ο κίνδυνος αυτός; Προκειµένου να
αποφύγει την τιµωρία του αυτό το κάθαρµα µε το που γεννήσει
κ.λπ. θα τα σκοτώσει, για να µην έχει αποδεικτικά στοιχεία. Θα
τα πάρει, θα τα πετάξει σε έναν κάδο όλα σε µια σακούλα για να
τα βάλει µέσα το κάθαρµα, για να µην βρεθούν αύριο - µεθαύριο
το πάρουν το σκυλάκι, πάρουν DNA, πάνε στο κέντρο, το ταυτο-
ποιήσουν είναι του Μυλωνάκη το σκυλί και πουν: «Α, ο Μυλωνά-
κης το άφησε». Και πώς θα γίνει όλος αυτός ο κύκλος; Κανένας
δεν θα το κάνει. Ανοίγουµε µια κερκόπορτα µε το DNA, να το κα-
ταλάβετε.

Τι άλλο λέει το νοµοσχέδιο αυτό ή τουλάχιστον έλεγε; Τα αλ-
λάξατε όλα, είναι φοβερό! Σωµατείο ιδιωτών εκτροφέων θα αδει-
οδοτεί εκτροφείς; Γιάννης πίνει Γιάννης κερνάει. Το σωµατείο
ιδιωτών θα δίνει άδεια στους εκτροφείς για να κάνουν αναπαρα-
γωγή. Καλά τι γίνεται; Μιλάµε για πάρτι εδώ. Τι λέµε εµείς και τι
κάνατε; Οι δήµοι και δεν µπορούν να ανταποκριθούν και τους
φορτώνεται και µε άλλα. Έρχεται η νοµοτεχνική και τους δίνετε
έξι µήνες µία περίοδο προσαρµογής και χάριτος. Το ακούσατε
το νοµοσχέδιο της Ελληνικής Λύσης, µπράβο σας! 

Τι άλλο σας είπαµε προχθές; Αφαιρούσατε τον δεύτερο εκ-
πρόσωπο των φιλοζωικών από την πενταµελή επιτροπή των
δήµων. Το επαναφέρετε αυτό, κύριε Πέτσα, γιατί δεν το άκουσα
καλά;

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Επαναφέρεται λοιπόν.
Τι σας είπαµε; Λάθος που αφαιρείτε τον έναν εκπρόσωπο και

εσείς τον επαναφέρετε. Καταργούσατε τη δυνατότητα συνηγό-
ρου. Τώρα επιτρέπεται να έχουν συνήγορο στα δικαστήρια οι φι-
λοζωικές. Το επαναφέρετε αυτό, καλά κατάλαβα;

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Βεβαίως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το επαναφέρατε και αυτό, γιατί το
είχατε καταργήσει.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Σας είπα γιατί, εξήγησα γιατί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πέτσα, εγώ δεν είπα ότι
έχουµε έλλειµµα εξηγήσεων, ότι δεν εξηγήσατε. Προφανώς και
εξηγήσατε. Εδώ από τη µία χαιρόµαστε γιατί έχετε κάνει αποδε-
κτά τα πάντα, αλλά από την άλλη εκνευριζόµαστε γιατί επί τρεις
µέρες υπερασπιζόσασταν κάτι άλλο και όχι αυτό, κάτι πρόχειρο,
κάτι το οποίο ήταν διαφορετικό τελείως. 

Έχουµε πρόστιµα 30.000, 50.000. Δεν θα εισπράττονται, κύριε

Υπουργέ, τα πρόστιµα. Ο δράστης δεν θα τα πληρώνει ποτέ και
δεν θα πληρώνει ποτέ ουσιαστικά για την εγκληµατική του ενέρ-
γεια. Υπάρχει όµως έλλειψη αστυνόµευσης και από την αστυνο-
µία και από τη δηµοτική αστυνοµία. Εκεί πρέπει να εστιάσουµε
και εκεί πρέπει να πάµε. 

Τι άλλο είπαµε; Ότι είναι απαράδεκτο ο όποιος φιλοζωικός
σύλλογος, µια φιλοζωική η οποία δεν έχει καταφύγιο να απαγο-
ρεύεται να κάνει περισυλλογή αδέσποτων. Μα δεν είναι απαρά-
δεκτο; Το είπαµε, το κάνατε. Αλλάξτε το σύνθηµα: «Το είπε η
Ελληνική Λύση, το κάναµε». Το επαναφέρατε και αυτό. Μπορεί
λοιπόν µια φιλοζωική οποία δεν έχει καταφύγιο ή ένας εθελοντής
να πάει να µαζεύει δυο σκυλάκια, δεν του απαγορεύεται. 

Όποιοι επανεντάσσουν τα στειρωµένα ζώα, κύριε Πέτσα -αυτό
να το δούµε λίγο- έχουν την ευθύνη για πιθανές σωµατικές βλά-
βες που µπορεί να προκαλέσουν τα ζώα αυτά αύριο-µεθαύριο;
Δηλαδή, αν εγώ µαζέψω δύο σκυλάκια από το δρόµο, τα σώσω,
τα εµβολιάσω, τα δώσω για υιοθεσία ή τα επανεντάξω στην κοι-
νωνία και αυτά δαγκώσουν αύριο τη Λιακούλη θα φταίω εγώ; Δη-
λαδή να τα αφήσω να πεθάνουν; Δεν γίνονται αυτά. Δείτε το και
αυτό. Έχετε καιρό για νοµοτεχνικές ακόµα. Εδώ να το κάνουµε
µαζί το νοµοσχέδιο σήµερα γιατί βλέπω δεν το έχετε, άλλα αντί
άλλων φέρατε. 

Για τα ΚΤΕΛ σας το είπα και χθες. Είναι δυνατόν να απαλλάσ-
σεται ο ΚΤΕΛατζής αν βάλει στον αποθηκευτικό χώρο, εκεί που
µπαίνουν οι βαλίτσες, τα γατάκια, τα σκυλάκια; Αν σου πει «α,
δεν το είδα» απαλλάσσεται από τις κατηγορίες. Μα, είναι δυνα-
τόν; Πώς θα χτίσουµε και τέτοια νοοτροπία, και φιλοσοφία, και
κουλτούρα σωστή; 

Είναι δυνατόν να µην µπορώ να πάω να πάρω το κλουβάκι µου,
να έχω το σκυλί µου και να πάρω το πλοίο να πάω στη Τζια, στην
Κρήτη και στην Κάλυµνο οπουδήποτε; Είναι δυνατόν να απαγο-
ρεύεται αυτό εν έτει 2021; Από τη µία θέλουµε να χτίσουµε αυτή
την κουλτούρα και από την άλλη τα αντιµετωπίζουµε λες και είναι
βλαβερά προϊόντα τα ζώα; «Όχι δεν θα το έχεις εκεί». Είναι δυ-
νατόν, κύριε Πέτσα; 

Ζητούµε νοµοτεχνική να το περάσετε τώρα αυτό. Δεµένοι σκύ-
λοι το 2021, να επιτρέπεται να υπάρχουν δεµένα σκυλιά το 2021;
Λέει ο νόµος «µέχρι δύο ώρες την ηµέρα». Τι λέτε; Πού να το ξέ-
ρεις; Το έχω εγώ όλη ηµέρα δεµένο και ήρθες να µε δεις; «Τώρα
το έδεσα». Βγάλτε το αυτό µε νοµοτεχνική, κύριε Πέτσα. Απαγο-
ρεύεται τα σκυλιά να είναι δεµένα µε αλυσίδες. Τώρα να το κά-
νετε. 

Σας είπαµε για τα κουτάβια. Είναι κακούργηµα να εγκαταλεί-
πεις κουτάβια και να τα κακοποιείς κ.λπ.. Δεν κατάλαβα για ένα
ζώο τριών χρόνων δεν είναι κακούργηµα; Το φέρατε και αυτό.

Ακούτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ, τι έχει κάνει; Όλα τα έχει βάλει
µέσα. Να χαρούµε ή να απογοητευτούµε για την κατάντια σας,
που φέρατε ένα νοµοσχέδιο το οποίο το αλλάξατε όλο σήµερα;
Τι να κάνουµε; 

Για τα ζώα σε ταράτσες να φέρετε νοµοτεχνική όχι για εµάς,
αλλά για τον κόσµο. Επιτρέπονται ζώα σε ταράτσες το 2021;
Είναι δυνατόν ζώα σε ταράτσες; Θα το αφήνατε το ζωάκι στην
ταράτσα µε 45 βαθµούς Κελσίου δεµένο; Δεν είδατε τι έγινε στη
Βαρυµπόµπη, στην Εύβοια; Κάηκαν και απανθρακώθηκαν δεκά-
δες, εκατοντάδες σκυλιά και βρέθηκαν κουφάρια µε αλυσίδες.
Δεν µπορούσαν να φύγουν να γλιτώσουν και έζησαν το δράµα
να καίγονται ζωντανά. Αυτά είχαµε να πούµε, κύριε Πέτσα. 

Κανονικά έπρεπε να αναβληθεί σήµερα η Ολοµέλεια. Να
πούµε «παιδιά θα πάµε την άλλη βδοµάδα ή αύριο-µεθαύριο»
γιατί εσείς είχατε ένα άλλο νοµοσχέδιο. «Εµείς φέραµε σήµερα,
επειδή δεν το έχουµε, ένα άλλο νοµοσχέδιο. Σας δίνουµε δύο-
τρεις µέρες διορία να το εξετάσετε και να έρθετε εδώ». Μπορεί
να ψηφίζαµε και «ναι», δεν το ξέρετε. Μπορεί να πάρετε και ένα
«όχι» τεράστιο. Αλλά δώστε µας λίγο χρόνο γιατί τα έχετε κάνει
όλα από ό,τι βλέπω. Και κάτι για τις νοµοτεχνικές που σας είπα,
δεν επιτρέπεται δεµένα σκυλιά, δεν επιτρέπεται ζώα σε ταρά-
τσες, είµαστε πολιτισµένο κράτος. Κύριε Πέτσα, κάντε το. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.
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Το λόγο τώρα είχε η κ. Αδαµοπούλου ειδική αγορήτρια του
ΜέΡΑ25.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λίγο αφού µίλησαν οι τρεις πρώτοι ειδικοί αγο-

ρητές και πριν µιλήσουµε εγώ και ο κ. Χήτας φέρνετε νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, που είναι αρκετά σηµαντικές. Καταγγέλλω αυτήν
την πρακτική, είναι άκρως αντικοινοβουλευτική. 

Εµένα προσωπικά δεν µε ενδιαφέρουν αυτή τη στιγµή οι νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις σας, όπως δεν µε ενδιαφέρουν και οι
άσχετες τροπολογίες που καταθέσατε. Είναι συστηµατική τα-
κτική της Κυβέρνησης γιατί µε αυτόν τον τρόπο θέλει να παίζει
µε την Αντιπολίτευση, θέλει να απαξιώνει την Αντιπολίτευση.
Οπότε δεν θα ασχοληθώ µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις σας,
τουλάχιστον, στην πρωτολογία. Δεν θα αναπροσαρµόσω την οµι-
λία µου και θα το σκεφτώ αν θα ασχοληθώ στη δευτερολογία. 

Είχα σκοπό να µιλήσω για την επικαιρότητα για κάποιες τε-
λείως απατηλές εξαγγελίες του Πρωθυπουργού. Θα µιλήσω
πολύ επιγραµµατικά γιατί θέλω να τηρήσω την κοινοβουλευτική
διαδικασία να µην παρεκκλίνω του θέµατος. Μιλάω για κάποια
χρήµατα που έταξε ο Πρωθυπουργός, 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
από τα οποία µόνο τα 400 εκατοµµύρια τελικά θα καταβληθούν.
Αυτή είναι η επέκταση του µέτρου. Μίλησε για µείωση του
ΕΝΦΙΑ, τα αποτελέσµατα αυτού του µέτρου θα τα δούµε στο
τέλος αυτού του έτους, δεν θα είναι ούτε 1% ούτε ένα 1‰. Εί-
δαµε µε ποιον τρόπο προσπαθεί να εξαγοράσει την συνείδηση
των νέων, τους οποίους στοχοποίησε, τους προπηλάκισε στις
πλατείες, µείωνε τον υποκατώτατο µισθό µε τον µικρότερο µισθό
στην Ελλάδα, πανευρωπαϊκά, µε 30% ανεργία και αυτούς τώρα
πάει να τους εξαγοράσει µε τα GB, προκειµένου να εµβολια-
στούν. Εξαγορά συνειδήσεων κανονικότατη! Διότι, έχει δει ότι
έχουν µειωθεί τα ποσοστά του στους νέους, οπότε µε αυτόν τον
τρόπο προσπαθεί να τους καλοπιάσει, εµπαίζοντάς τους ουσια-
στικά και εκµεταλλευόµενος και την οµολογουµένη εξάρτηση
που έχουν οι νέοι. Και βεβαίως, βλέπουµε ένα δηµόσιο σύστηµα
υγείας, το οποίο καταρρέει, τον νέο Υπουργό, τον Υπουργό
Υγείας να έρχεται να λέει ότι εντάξει, δεν είναι και υποχρεωτικό
να είναι κρατικό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ας το παραδώσουµε
στους ιδιώτες. Έχετε, έτσι και αλλιώς, ανοίξει τον δρόµο γι’ αυτό
µε την αναστολή σύµβασης εργασίας των υγειονοµικών, που
απλά θα καλυφθούν τα κενά από ιδιώτες και µε τις συµπράξεις
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα.

Αυτά είναι εν ολίγοις ως προς την επικαιρότητα. Βλέπουµε ότι
είστε σε απόγνωση, γι’ αυτό και προσφεύγετε σε µέτρα τα οποία
και εξαπατούν τον λαό, αλλά και είναι ουσιαστικά ασπιρίνη,
µέτρα τα οποία κοροϊδεύουν. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ήταν ξεκάθαρη η αµηχανία που νιώ-
σατε, κύριε Υπουργέ, απέναντι στην πανηγυρική οµοβροντία
απόρριψης αυτού του νοµοσχεδίου, όχι µόνο από την Αντιπολί-
τευση –αφήστε µας εµάς, θα συµφωνήσω µε την κ. Λιακούλη,
δεν το ξέρουµε και τόσο πια το αντικείµενο- αλλά πάνω από όλα
από τους φορείς, την επιστηµονική κοινότητα, σωµατεία τα οποία
δεν προσκαλέσατε σε διαβούλευση, από φορείς οι οποίοι παρα-
δοσιακά διαφωνούν, έχουν ετερόκλητες προσεγγίσεις και αλλη-
λοαναιρούµενα και αλληλοσυγκρουόµενα συµφέροντα. Παρ’ όλα
αυτά, αυτή τη στιγµή υπήρξε µια πανηγυρική συσπείρωση εναν-
τίον του κατάπτυστου νοµοσχεδίου, το οποίο φέρνετε, και σας
είπαµε και σας ξαναλέµε, γιατί δεν καλέσατε κάποια σωµατεία
και θα αναφέρω συγκεκριµένα τι εννοώ.

Καλέσατε τον Κτηνιατρικό Σύλλογο, που είναι πρωτοβάθµια
συνδικαλιστική οργάνωση. Γιατί είπατε ότι όλοι αυτοί που αντι-
δρούν, ουσιαστικά, εξυπηρετούν τις συντεχνιακές αξιώσεις και
συµφέροντα. 

Συνδικαλιστική οργάνωση πρωτοβάθµια είναι και ο Πανελλή-
νιος Κτηνιατρικός Σύλλογος και µάλιστα εκφράζει τα συµφέ-
ροντα των ιδιωτών κτηνιάτρων. Δεν καλέσατε το Επιµελητήριο,
που αποτελεί θεσµό της πολιτείας. Είναι σύµβουλος της πολι-
τείας. Στο πλαίσιο του ΓΕΩΤΕΕ εκφράζονται όλες οι απόψεις του
κτηνιατρικού κόσµου, το οποίο επίσης δεν καλέσατε. Εκφράζουν
τις απόψεις των ιδιωτών κτηνιάτρων, των κτηνιάτρων που υπη-
ρετούν τις επιτελικές και ελεγκτικές αρµόδιες αρχές και την κτη-
νιατρική πανεπιστηµιακή κοινότητα. Γιατί δεν τους καλέσατε,

επειδή είναι συνδικαλιστές; Τότε, τον Κτηνιατρικό Σύλλογο γιατί
τον καλέσατε; 

Όλοι, λοιπόν, και η Αντιπολίτευση σύσσωµη έχει επισηµάνει τα
προβληµατικά σηµεία του νοµοσχεδίου. Δεν κατακρίναµε απλά
το νοµοσχέδιο. Αν προσφύγετε στα Πρακτικά, θα δείτε ότι σας
κάναµε και αντιπροτάσεις, επειδή µας ρωτήσατε. Τα Πρακτικά,
δεν ξέρω αν τα είδατε, αλλά αναφερθήκαµε σε συγκεκριµένα
άρθρα, όπως µε τη διατύπωση της κακοποίησης. Εκεί, από ό,τι
βλέπουµε, ανταποκριθήκατε. Όπως, επίσης, µε τα θολά κριτήρια
που υπάρχουν ανάµεσα στον ερασιτέχνη και επαγγελµατία
εκτροφέα. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας, λοιπόν, να επισηµαί-
νουµε τα λάθη σας, τις αστοχίες σας, αλλά δυστυχώς, βλέπουµε
ότι υπάρχει µία εµµονή εκ µέρους σας να µην έχετε ευήκοα ώτα
ούτε απέναντι σε εµάς. Τι κάνετε, λοιπόν; Μεταφέρετε αρµοδιό-
τητες σε άσχετες υπηρεσίες, κατακερµατίζετε την Κτηνιατρική
Υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και τη µεταφέ-
ρετε στο Υπουργείο Εσωτερικών, όπου επαναλαµβάνω ότι θα
πρέπει να επαναλάβουµε αυτά που είπαµε και στην επιτροπή.
Δυστυχώς, θα γίνοµαι κουραστική, αλλά έτσι όπως είναι η διαδι-
κασία και δεδοµένου ότι δεν µας ακούτε, θα επαναλάβουµε, όσο
γραφικοί και αν ακουγόµαστε. 

Κατακερµατίζετε, λοιπόν, την Κτηνιατρική Υπηρεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, τη µεταφέρετε στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, όπου όπως σας είπα δεν έχει εµπειρία, δεν έχει
γνώση στα ψηφιακά εργαλεία, δεν έχει τη θεσµική µνήµη. Και
αυτό κόντρα σε κάθε ορθολογικό σχεδιασµό, κόντρα στις ειση-
γήσεις της επιστηµονική κοινότητας, στις εισηγήσεις των υπηρε-
σιακών παραγόντων και των δύο Υπουργείων, όχι µόνο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά και κόντρα –κι εδώ είναι
η µεγάλη ανακολουθία και η µεγάλη αντίφαση- στις δεσµεύσεις
του Υπουργού Εσωτερικών, του κ. Βορίδη. Αναφέροµαι σε δη-
λώσεις του. Ρώτησα µάλιστα, πού είναι ο Υπουργός, γιατί δεν
ήρθε να υποστηρίξει το νοµοσχέδιο. Μήπως ανακαλεί αυτές τις
δεσµεύσεις του; Είχε πει χαρακτηριστικά ότι σε κάθε περίπτωση,
αυτό αποτελεί νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Δεσµεύτηκε κατά τη συζήτηση
επίκαιρης ερώτησης της κ. Γιαννακοπούλου ότι θα ακολουθη-
θούν τα βασικά διεθνή πρότυπα του Παγκόσµιου Οργανισµού για
την Υγεία των Ζώων, που λέει ακριβώς ότι αρµόδια υπηρεσία για
την εποπτεία, για τη διαχείριση των σχετικών ζητηµάτων είναι η
Κτηνιατρική Υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Η
κ. Αραµπατζή, Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σε απάντηση σχετικής ερώτησης είχε πει ότι κεντρική αρχή για
την προστασία των ζώων παραµένει η κτηνιατρική υπηρεσία. Η
Κτηνιατρική Υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
είναι η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης ως κεντρική αρµόδια αρχή για τον έλεγχο του
πληθυσµού των αδέσποτων ζώων. Και σε άλλη πάλι επίκαιρη
ερώτηση οι ίδιες απαντήσεις. Δεν υφίσταται, είχαν πει χαρακτη-
ριστικά, κανένας τεχνικός ή επιστηµονικός λόγος για την αφαί-
ρεση της σχετικής αρµοδιότητας από τη Διεύθυνση της
Κτηνιατρικής Υπηρεσίας. 

Θα καταθέσω συνολικά στα Πρακτικά αυτά τα οποία επικαλού-
µαι. Έχουµε και συνέντευξη του κ. Βορίδη που λέει χαρακτηρι-
στικά το ίδιο, ότι αποτελεί νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης η σχετική πρωτοβουλία. 

Θέλετε, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο να απαξιώσετε, να αδρα-
νοποιήσετε όλους τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, να παραδώσετε
τα ζωάκια που τόσο πολύ αγαπάτε, βορά στην απάνθρωπη εκµε-
τάλλευση από εξωθεσµικά κέντρα, από παράνοµα κυκλώµατα, µε
αδιαφανείς διαδικασίες, µε ελλιπή διαβούλευση, θέλετε να ανα-
θέσετε τη διαχείριση αδέσποτων ζώων σε ΜΚΟ αµφιβόλου αξιο-
πιστίας σε ιδιώτες χωρίς σοβαρές προϋποθέσεις. Είπατε σε µία
νοµοτεχνική, αν δεν κάνω λάθος, τη µέριµνα για την περισυλλογή
θα την έχουν φιλοζωικά σωµατεία, οργανώσεις, χωρίς εγκαταστά-
σεις, χωρίς υποδοµή. Πώς γίνεται αυτό το πράγµα; 

Άρα, λοιπόν, είναι πολύ λογικό να σας λέµε ότι µε το νοµοσχέδιό
σας δεν προάγετε την ευζωία των ζώων, δεν διασφαλίζετε ούτε
την αποτελεσµατική διαχείριση και παρακολούθηση του πληθυ-
σµού τους, δεν προστατεύετε ούτε τα δεσποζόµενα ούτε τα αδέ-
σποτα µε τον τρόπο που δεν προωθείτε την υπεύθυνη ιδιοκτησία,
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χαλαρώνετε όλο το πλαίσιο εποπτείας της διαχείρισης του πλη-
θυσµού των αδεσπότων, ναρκοθετώντας µε αυτόν τον τρόπο τη
δηµόσια υγεία, ενώ βεβαίως ανοίγετε και διάπλατα τον δρόµο για
την παράτυπη εκτροφή µε τα λανθασµένα κριτήρια διαφοροποί-
ησης µεταξύ επαγγελµατία και ερασιτέχνη εκτροφέα µε τα ανυ-
πέρβλητα εµπόδια, που βάζετε πάλι στην εποπτεία στους
αποτελεσµατικούς ελέγχους, χωρίς να υιοθετείτε τις προδιαγρα-
φές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής των Διεθνών Εµπειρογνωµόνων,
γιατί µε αυτόν τον τρόπο θέλετε να διευκολύνετε την παράνοµη
εκτροφή, παράνοµη αναπαραγωγή και το παράνοµο εµπόριο
ζώων συντροφιάς. 

Επίσης, από το ισχύον σύστηµα που αφορά στη µέριµνα των
ζώων, η οποία πρέπει να είναι συστηµατική και όχι περιστασιακή
και από το ισχύον σύστηµα που αυτή την αρµοδιότητα την έχει
αναθέσει στους δήµους, αποκλειστικά στους δήµους και στους
δηµόσιους φορείς, εσείς περνάτε στην άλλη άκρη. Αντί δηλαδή
κατ’ εξαίρεση µια τέτοια αρµοδιότητα να συνεπικουρείται από τον
εθελοντισµό των οργανώσεων, εσείς µεταφέρετε αυτήν την αρ-
µοδιότητα, από τη δέσµια αρµοδιότητα των δηµοτικών αρχών και
των δηµόσιων φορέων, σε ιδιώτες.

Τη µεταφέρετε σε µη κυβερνητικές οργανώσεις χωρίς την επο-
πτεία από τις αρµόδιες υπηρεσίες που είναι επιστηµονικά οι µόνες
αρµόδιες για να ασκούν αυτή την εποπτεία, που είναι οι κτηνιατρι-
κές υπηρεσίες των δηµοτικών αρχών και η κεντρική, δηλαδή χωρίς
ουσιαστικές προϋποθέσεις, χωρίς υποδοµή, χωρίς προσωπικό,
χωρίς τις προδιαγραφές που απαιτούνται.

Πάµε στο ζήτηµα της εκ του πλαγίου αυτοδικίας του τάχα φι-
λόζωου µπόγια, που ξεκινά από τον ορισµό που δίνετε στο αδέ-
σποτο ζώο, έναν ορισµό που απορούµε από πού τον πήρατε.
Καµµία χώρα, καµµία διεθνής πρακτική δεν µας δείχνει ότι ένα ζώο
είναι αδέσποτο επειδή δεν έχει σήµανση ή καταγραφή, επειδή δη-
λαδή κάποιος τού έχει αφαιρέσει το τσιπάκι. Αντίθετα, στις υπό-
λοιπες χώρες όταν συµβαίνει κάτι τέτοιο και ένα ζωάκι βρίσκεται
χωρίς σήµανση ή καταγραφή, απλά ο ιδιοκτήτης του, ο κάτοχός
του υφίσταται κυρώσεις γιατί ακριβώς δεν έχει προβεί στη σή-
µανση.

Εσείς τώρα, λοιπόν, διευκολύνετε αυτούς, που θέλουν να αφαι-
ρέσουν το τσιπάκι µε το «έτσι θέλω» και µάλιστα να πάρουν το
ζωάκι να το φροντίσουν δωρεάν, να µην αναλάβουν ούτε το κό-
στος και τη δαπάνη, να µετακυλίεται το κόστος στους δήµους και
αργότερα τι να κάνουν; Να παραδίδουν το ζωάκι για υιοθεσία βγά-
ζοντας και χρήµατα απ’ όλη αυτήν την ιστορία. Το ίδιο συµβαίνει
και µε τον ανάδοχο. Η έννοια του αναδόχου, µάλιστα, δεν υπάρχει
ούτε στα νοµοθετικά κείµενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι κάνετε
δηλαδή; Αποδέχεστε –γιατί αυτό ουσιαστικά καταλαβαίνουµε ότι
είναι η αναδοχή- τους επαγγελµατίες φιλόζωους, οι οποίοι δεν υιο-
θετούν τα ζώα, αλλά τα φιλοξενούν για να µην αναλάβουν το κό-
στος, το οποίο το αναλαµβάνουν οι δήµοι και µ’ αυτόν τον τρόπο
τι κάνετε; Νοµιµοποιείτε την επ’ αόριστο διατήρηση των ζώων σε
παράνοµα καταφύγια, δηλαδή ανοίγετε την πόρτα στη µαζική πα-
ράδοση και αποστολή αυτών των ζώων σε καταφύγια και του εσω-
τερικού και του εξωτερικού και αυτά του εξωτερικού θα γίνουν
ανάδοχοι και θα καταλήγουν να εµπορεύονται τα ζώα και έτσι τα
ζωάκια θα καταλήγουν να γίνονται καλλυντικά. Λέω ένα παρά-
δειγµα. Το λίπος τους και ό,τι άλλο αποµένει απ’ αυτά γίνεται καλ-
λυντικά, γίνεται ένα ωραίο κέρδος για τις φαρµακοβιοµηχανίες.

Όπως σας επεσήµανα στην επιτροπή, η συντριπτική πλειοψη-
φία των ποινικών υποθέσεων, που έχουν να κάνουν µε αξιόποινες
πράξεις παράνοµης διακίνησης και εµπορίας αδέσποτων ζώων
αφορούν ακριβώς ζώα τα οποία προορίζονταν για αναδόχους και
όχι προς υιοθεσία. Προορίζονταν προς νοµικά πρόσωπα τα
οποία ακριβώς στη συνέχεια τα φιλοξενούσαν απλά και τα παρέ-
διδαν σε ιδιώτες για να γεµίζουν οι τσέπες τους.

Λέτε ότι φροντίζετε για τη µείωση του πληθυσµού των αδέ-
σποτων µέσω προγραµµάτων υιοθεσίας, αλλά σας είπα και στην
επιτροπή ότι δεν δίνετε πριµ, δεν δίνετε κίνητρα προς τους πο-
λίτες προκειµένου να τα υιοθετήσουν, άρα λοιπόν τι κάνετε; Αυτό
που διαπιστώσαµε όλοι, δηλαδή ότι φροντίζετε για µια άνευ προ-
ηγουµένου προώθηση αυτών των αδέσποτων στο εξωτερικό
ακριβώς για να διαιωνίζεται το µαύρο χρήµα.

Ως προς τις αρµοδιότητες των δήµων, καταργείτε το ισχύον

πλαίσιο, που θέλει οι δήµοι να µεριµνούν για την περισυλλογή,
τη φροντίδα και τη διαχείριση γενικότερα των ζώων συντροφιάς,
περιορίζετε τους δήµους στο να έχουν ένα διακηρυκτικού τύπου
επιχειρησιακό πλάνο χωρίς τεκµηρίωση, χωρίς νόηµα, δηλαδή
κενό γράµµα. Αντί τις δηµοτικές υπηρεσίες τις ήδη αποψιλωµέ-
νες και υποστελεχωµένες και τις στελεχώσετε µε το απαραίτητο
προσωπικό, να εµπλακούν στην όλη αυτή διαδικασία της διαχεί-
ρισης των σχετικών προγραµµάτων οι αποκεντρωµένες διοική-
σεις, οι περιφέρειες, όπως αυτό σας το επεσήµαναν και οι
φορείς ακριβώς για να κατανεµηθεί το επιχειρησιακό βάρος,
αφού οι δηµοτικές υπηρεσίες είναι ήδη αποψιλωµένες, αντί εσείς
να τις ανακουφίσετε και να κατανείµετε το επιχειρησιακό βάρος,
τι κάνετε; Ανοίγετε την πόρτα για να στηθεί ένα πάρτι ασυδοσίας
στις πλάτες των δηµοτών, µόνο και µόνο για να γεµίζουν τις τσέ-
πες τους οι ιδιώτες, οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, διότι ουσια-
στικά οι δήµοι τι θα κάνουν; Θα δώσουν δωρεάν στους ιδιώτες
όλο το πακέτο των κτηνιατρικών υπηρεσιών και ταυτόχρονα αυ-
τούς τους ιδιώτες δεν θα µπορεί να τους εποπτεύει κανένας. Θα
είναι ανεξέλεγκτοι.

Αναφύεται και ένα άλλο µεγάλο θέµα, που έχει να κάνει µε τη
χρηµατοδότηση των δήµων. Αναφέρατε τη χρηµατοδότηση από
το πρόγραµµα «AΡΓΟΣ». Εκτός από µια ασαφή πρόβλεψη για τις
πηγές χρηµατοδότησης, δεν υπάρχει καµµία αναφορά σε συγ-
κεκριµένα ποσά, δεν έχετε κάνει καν σαφή και συγκεκριµένη εκτί-
µηση του κόστους και των δαπανών. Μιλήσατε για ένα ποσό
εφάπαξ 40 εκατοµµυρίων ευρώ και µια ετήσια επιχορήγηση 15
εκατοµµυρίων ευρώ, αλλά όπως σας είπα, στα χρηµατοδοτικά
προγράµµατα του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και του «Αντώνης Τρίτσης» εν-
τοπίστηκαν µόνο 44 εκατοµµύρια ευρώ εφάπαξ, δεν υπάρχει
καµµία πρόβλεψη για την ετήσια επιχορήγηση.

Θέλω να τοποθετηθώ και ως προς το ζήτηµα της στείρωσης,
η οποία τελικά φαίνεται ότι είναι υποχρεωτική, γιατί όταν επιβάλ-
λετε κυρώσεις στους ιδιοκτήτες που δεν προβαίνουν στη στεί-
ρωση και όταν προβλέπετε και ως εναλλακτική, που τελικά δεν
είναι εναλλακτική, τη δειγµατοληψία DNA, η οποία είναι µια πο-
λυδάπανη διαδικασία, βάσει ποιων επιστηµονικών δεδοµένων –
θα θέλαµε να καταθέσετε στα Πρακτικά τις σχετικές εκθέσεις,
γιατί µας είπατε ότι έχετε τέτοιες εκθέσεις- θεωρείται η δειγµα-
τοληψία του DNA ως εναλλακτική; Ποιες χώρες εφαρµόζουν
αυτή τη λύση, αφού εσείς υποστηρίζετε ότι εφαρµόζετε τις βέλ-
τιστες πρακτικές; Σε κάθε περίπτωση είναι µια πολυδάπανη δια-
δικασία. Θα πρέπει να µειώσετε το κόστος. Εγώ θα έλεγα να το
αφαιρέσετε. Όπως και να έχει, καταγγέλλουµε, καταδικάζουµε
την υποχρεωτική στείρωση έτσι κι αλλιώς.

Θα πρέπει ακόµη να εξετάσετε τη διαφοροποίηση και στα αδέ-
σποτα –θα τολµήσω να πω- γιατί –σενάριο επιστηµονικής φαν-
τασίας- θα φτάσουµε στο τέλος να στειρώνουµε και ανθρώπους
αδέσποτους που δεν µας είναι απαραίτητοι και που είναι επιβά-
ρυνση για το ασφαλιστικό σύστηµα. Εκεί θα φτάσουµε. Αυτά βέ-
βαια τώρα τα λέτε συνωµοσιολογία, αλλά πολλές συνωµοσιο-
λογίες τις βιώνουµε ως πραγµατικότητα.

Θα πρέπει ακόµη και τώρα, στο παρά πέντε, να εξετάσετε τη
διαφοροποίησή σας απέναντι στις ελληνικές φυλές σκύλων.
Έχουµε τον ελληνικό ποιµενικό, τον µολοσσό Ηπείρου, τον λευκό
ελληνικό ποιµενικό, το κοκόνι, έχουµε ράτσες πραγµατικά χαρι-
σµατικές, µε µεγάλη προσφορά, αναγνωρισµένες από τη διεθνή
κυνολογική οµοσπονδία, αλλά και άλλες ράτσες, που δεν έχουν
αναγνωριστεί, οι οποίες είναι προσαρµοσµένες στις συνθήκες
της χώρας. Πολλές µάλιστα χρησιµοποιούνται και ως ποιµενικοί
σκύλοι εργασίας. Παρεµπιπτόντως, ο ελληνικός ποιµενικός είναι
ο καλύτερος φύλακας. Όµως, αυτές οι ράτσες απειλούνται µε
εξαφάνιση. Αυτά τα σκυλιά σε καµµία περίπτωση δεν θα έπρεπε
να στειρώνονται. Θα πρέπει να δοθούν κίνητρα για την αναπα-
ραγωγή τους. 

Στη δευτερολογία µου θα καταθέσω στα Πρακτικά και διατά-
ξεις, που έχετε αφαιρέσει από το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, ση-
µαντικές διατάξεις που έχουν να κάνουν και µε τα καταφύγια
στους δήµους. Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου σ’ αυτό.

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι και στην επιτροπή και στην
Ολοµέλεια, αλλά και από τους φορείς, αυτό το οποίο εµείς απο-
κοµίζουµε ως συνολική εκτίµηση είναι ότι το νοµοσχέδιό σας πε-
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ριέχει άκρως προβληµατικές, άκρως επικίνδυνες και αναποτελε-
σµατικές διατάξεις για τα ζώα συντροφιάς και κατ’ επέκταση για
τη δηµόσια υγεία, αλλά και γενικότερα για το σύστηµα εποπτείας
και ελέγχου αυτών των ζώων. Είναι µια ευαίσθητη θεµατική µε
πολύ µεγάλο κοινωνικό πρόσηµο, µε εντονότατο κοινωνικό εν-
διαφέρον, γι’ αυτό και ήταν τόσο αθρόα η συµµετοχή στη δηµό-
σια διαβούλευση, την οποία συµµετοχή εσείς δεν καταδεχτήκατε
να ενσωµατώσετε στο νοµοσχέδιο και δεν καταδεχτήκατε καν να
συναντήσετε αυτούς τους φορείς.

Το ελάχιστο, λοιπόν, που σας ζητάµε είναι να αποσύρετε το
νοµοσχέδιο, να έρθετε σε δηµόσια διαβούλευση σοβαρή µε τους
φορείς που απαξιώσατε µε την κοινωνία των πολιτών, προκειµέ-
νου να φέρετε ένα σοβαρό, συνεκτικό πλαίσιο το οποίο θα προ-
στατεύει πραγµατικά επί του πρακτέου τα ζώα και δεν θα τα
παραδίδει βορά στο διεθνές παράνοµο εµπόριο σε κυκλώµατα
και σε εξωθεσµικά κέντρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Απλώς επειδή οι κυρίες και οι κύριοι Βουλευτές δεν ήταν στις

επιτροπές για να ακούσουν τη συζήτηση που είχαµε για τα σχό-
λια, πραγµατικά είπαµε ότι είναι πολύ δύσκολο νοµοσχέδιο. Η κ.
Αδαµοπούλου λέει ότι δεν λαµβάνουµε υπ’ όψιν τους φορείς, δεν
λαµβάνουµε υπ’ όψιν τα σχόλια. Όταν έχουµε τροποποιήσει το
αρχικό σχέδιο νόµου σε πάρα πολλά σηµεία λαµβάνοντας υπ’
όψιν τα σχόλια, τι κάναµε; Δεν λάβαµε υπ’ όψιν τα σχόλια; Εσείς
είπατε πριν από λίγο ότι είστε κατά της καθολικής στείρωσης.
Δεν λάβαµε υπ’ όψιν τα δεκατέσσερις περίπου χιλιάδες σχόλια
από τα είκοσι οκτώ χιλιάδες σχόλια, που είχαν να κάνουν µε τα
δύο αυτά βασικά άρθρα και προσαρµόσαµε και δώσαµε τη δυ-
νατότητα την εναλλακτική; Γιατί λέτε ότι δεν λάβαµε τα σχόλια
υπ’ όψιν; Έχουµε τόσα άλλα πράγµατα να δούµε και πώς µπορεί
να τα βελτιώσουµε και θα λέµε πράγµατα τα οποία τα έχουµε συ-
ζητήσει και τα έχουµε εξαντλήσει;

Επίσης για τους φορείς πώς είναι δυνατόν να λέτε ότι δεν λά-
βαµε υπ’ όψιν τον έναν ή τον άλλον; Έχουµε κάνει εξαντλητικό
διάλογο πάνω από έναν χρόνο µε διάφορες φάσεις, µε διαφορε-
τικές πολιτικές ηγεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών. Όµως κά-
ποια στιγµή πρέπει να καταλήγουµε. Δεν θα κρύψουµε το
πρόβληµα κάτω από το χαλί. Θέλουµε να πάµε ένα βήµα µπρο-
στά, αυτό που λέµε «κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο κακοποι-
ηµένο». Δεν θα κρύβουµε το πρόβληµα. Ξέρουµε ότι είναι ένα
πλαίσιο το οποίο τα επόµενα χρόνια µακάρι να βελτιωθεί. Αλλά
τώρα δεν υπάρχει τίποτα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στην κ. Φω-

τίου από τον ΣΥΡΙΖΑ κατά παρέκκλιση της λίστας των οµιλητών,
διότι πρέπει να παραστεί στην εξόδιο ακολουθία του πρώην συ-
ναδέλφου µας, του Γιάννη Θεωνά, θα µου επιτρέψετε να εκ-
φράσω και εγώ τα συλλυπητήριά µου, όπως έκανε και ο
Πρόεδρος της Βουλής για τον θάνατο του ιστορικού στελέχους
της Αριστεράς, ο οποίος από το 1994 έως το 2000 διετέλεσε Ευ-
ρωβουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ενώ στη
συνέχεια συµµετείχε στην ίδρυση του ΣΥΡΙΖΑ, του οποίου
υπήρξε και Βουλευτής επί σειρά ετών. Θα σας παρακαλούσα να
κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή.

(Στο σηµείο αυτό όρθιοι όλοι οι Βουλευτές τηρούν ενός λε-
πτού σιγή)

Αιωνία του η µνήµη.
Κυρία Φωτίου, θα σας παρακαλούσα να µεταφέρετε εκ µέρους

του Κοινοβουλίου τα θερµά συλλυπητήρια στην οικογένεια και
τους δικούς του.

Έχετε τον λόγο κυρία συνάδελφε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και βεβαίως θα

το κάνω.

Αποχαιρετούµε και εµείς τον Γιάννη Θεωνά εκ µέρους της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, της οποίας υπήρξε πολύτιµο
µέλος. Τον αποχαιρετούµε µε µεγάλο σεβασµό, εκτίµηση και
αγάπη αντίστοιχη µε αυτή, που µας περιέβαλε και ο ίδιος όλα
αυτά τα πρωτόγνωρα και ενδιαφέροντα και δύσκολα όµως χρό-
νια της κοινής µας πορείας. Έχουµε τη βεβαιότητα ότι η παρα-
καταθήκη που αφήνει στη χώρα µας για ενότητα και διάλογο και
κοινή δράση στους αγώνες είναι µια παρακαταθήκη, αναγκαία
και επίκαιρη όσο ποτέ. Του είµαστε ευγνώµονες και θα µας λείψει
πάρα πολύ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο για τα ζώα συν-
τροφιάς, που συζητάµε σήµερα είναι ένα τυπικό παράδειγµα νο-
µοθέτησης του επιτελικού κράτους. Γι’ αυτό πήρα περισσότερο
τον λόγο για να αναδείξω την τυπολογία µε την οποία νοµοθε-
τείτε εδώ και δύο χρόνια. Είναι µια τυπολογία πέντε σηµείων θα
έλεγε κανείς.

Πρώτο σηµείο. Αντί να βελτιώνετε την υφιστάµενη ελληνική
νοµοθεσία, εισάγετε ρυθµίσεις, που αντιβαίνουν σε οδηγίες ευ-
ρωπαϊκές και παγκόσµιων οργανισµών, όπως η µεταφορά θεµά-
των υγείας των ζώων συντροφιάς από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης που διαθέτει τις αρµόδιες κτηνιατρικές υπηρεσίες
στους δήµους που στερούνται και τις υπηρεσίες αλλά και τεχνο-
γνωσία αντιβαίνει σε οδηγίες του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας και του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας Ζώων της ευρω-
παϊκής νοµοθεσίας και όλων των αρµόδιων ελληνικών φορέων,
επιµελητηρίων και πανεπιστηµίων.

Δεύτερον, νοµοθετείτε χωρίς χαρτογράφηση υφιστάµενης κα-
τάστασης χωρίς τεκµηρίωση επιστηµονική, χωρίς ανάλυση των
αιτιών δηµιουργίας του προβλήµατος, του ζητήµατος. Στην πε-
ρίπτωσή µας συµβαίνουν όλα κατά συρροή, χωρίς επιστηµονική
στόχευση και τεκµηρίωση, χωρίς καµµία αναφορά στη σχέση
φροντίδα ζώων αδέσποτων και µη –δεσποζόµενων- µε τη δηµό-
σια υγεία.

Τρίτο σηµείο. Όταν έχει αποδειχθεί τραγικά ότι η διάσπαση
αρµοδιοτήτων µεταξύ Υπουργείων έχει ολέθρια αποτελέσµατα
σήµερα –και στα περισσότερα νοµοσχέδια- εφαρµόζεται και στα
ζώα συντροφιάς η διάσπαση αρµοδιοτήτων µεταξύ του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και του Υπουργείου Εσωτερικών για
να επωµιστούν τις ευθύνες οι δήµοι, που µέχρι σήµερα είχαν
µόνο τη γενική µέριµνα για τα αδέσποτα της περιοχής τους.
Όµως οι δήµοι δεν διαθέτουν το επαρκές προσωπικό -σας το
είπαν- και ειδικότερα εξειδικευµένο και οι περισσότεροι δήµοι
µέχρι σήµερα δεν έχουν κτηνιατρική υπηρεσία και κτηνιατρεία.

Έχουµε, λοιπόν, το εξαιρετικά δυσλειτουργικό σχήµα να ανή-
κει ο σκύλος στο αγρόκτηµα και στο ποιµνιοστάσιο, αλλά και ο
σκύλος του διαµερίσµατος και ως προς την υγεία τους στην Κτη-
νιατρική Υπηρεσία του ΥΠΑΑΤ και ως προς τις συνθήκες διαβίω-
σης και διαµονή τους, τη διατροφή τους, την κακοποίησή τους,
την ελευθερία έκφρασης, των χαρακτηριστικών του είδους τους
κ.λπ. στο Υπουργείο Εσωτερικών.

Τέταρτον χαρακτηριστικό σηµείο. Αυτές οι διασπάσεις αρµο-
διοτήτων µεταξύ Υπουργείων δεν συνεπάγονται συνήθως -το εί-
δαµε και πρόσφατα- επιπλέον χρηµατοδοτήσεις. Γίνονται τζάµπα
µε τις ευλογίες του επιτελικού κράτους. Σας άκουσα προηγου-
µένως. Δεν µε πείθετε, κύριε Υπουργέ. Στη συγκεκριµένη περί-
πτωση ξέρουµε ότι αυτά, που έχετε ήδη στην άκρη είναι τα 44
εκατοµµύρια που είχαν προβλεφθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ. 44 εκατοµ-
µύρια για να κάνουν οι δήµοι τι; Θα βάλετε και τα επιπλέον. Θα
τα δούµε, κύριε Υπουργέ. Αυτά, όµως, υπάρχουν. 

Τι να κάνουν; Τα πάντα. Ηλεκτρονική καταγραφή όλων των
ζώων συντροφιάς και µη, ηλεκτρονική σήµανση να επιβλέπουν
τη στείρωση ή την καταχώρηση των DNA σε ειδική τράπεζα της
Ακαδηµίας Αθηνών, επίσης τη διαδικασία αναδοχής υιοθεσίας
αδέσποτων και τη δηµιουργία αποτεφρωτηρίου και κοιµητηρίου
ζώων µε τη συµβολή όπως πάντα των ιδιωτών. 

Πέµπτο χαρακτηριστικό. Όταν επιχειρείς τέτοιες τσαπατσου-
λίστικες επιτελικές λύσεις προκύπτουν ανορθολογισµοί και αντι-
φάσεις όπως πρόστιµα στους δήµους αν αµελούν τις
υποχρεώσεις, αλλά καµµία ποινή σε όσους ιδιώτες αµελούν τα
αναδεχόµενα ζώα που τους αναθέτουν οι δήµοι, πολλές φορές
και χωρίς σύµβαση αναλυτική υποχρεώσεων.
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Στα καταφύγια τροποποιείτε προς το χειρότερο την υφιστά-
µενη νοµοθεσία αφού δεν περιλαµβάνεται πλέον η υποχρεωτική
αδειοδότησή τους από κτηνιατρικές και άλλες αρχές που ως σή-
µερα έκριναν το κάθε καταφύγιο µε βάσει πλήθος παραµέτρων
για να το αδειοδοτήσουν όπως, τοποθεσία, προστασία από
ακραίες καιρικές συνθήκες, από ασθένειες, πιθανότητα επιθέ-
σεων από εξωτερικά άγρια ζώα κ.λπ.. 

Το νοµοσχέδιο διαχωρίζει τους επαγγελµατίες από τους ερα-
σιτέχνες εκτροφής ζώων συντροφιάς. Ο ερασιτέχνης εκτροφέας
δεν ελέγχεται ως προς την προέλευση των ζώων αρκεί να τα δη-
λώσει στο εθνικό µητρώο ζώων συντροφιάς ως αδέσποτα. Και
µετά µπορεί να τα µεταβιβάσει σε κάποιον άλλον κάνοντας πα-
ράνοµο εµπόριο. Δεν ελέγχεται καθόλου ως προς τις συνθήκες
διαβίωσης και ευζωίας που παρέχει στα ζώα που φιλοξενεί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, το παρόν νοµο-
σχέδιο που συζητάµε είναι ένα ακόµη παράδειγµα επικοινωνια-
κών σκοπιµοτήτων του επιτελικού κράτους γιατί αυτή είναι η
τυπολογία. Δεν φέρνει καµµιά θετική αλλαγή σε ό,τι ισχύει σή-
µερα. Προβάλλετε ότι το κράτος φροντίζει τα αδέσποτα και δε-
σποζόµενα ζώα για να χτίσετε ένα φιλοζωικό προφίλ
κυβέρνησης, ενώ αντίθετα δηµιουργείτε πολλά επιπλέον προβλή-
µατα, που βάζουν σε κίνδυνο την υγεία, την ευζωία και τελικά την
ίδια την επιβίωση των ζώων συντροφιάς. 

Δεν θα συναινέσουµε σε αυτό και το καταψηφίζουµε. 
Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, ο κ.
Βελόπουλος κι αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βρούτσης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να πω κάτι το οποίο κανείς δεν ανέφερε. Είναι πρέ-
πον και υποχρέωσή µας να το πούµε. Για µας στην Ελληνική
Λύση οι κυνηγοί είναι οικολόγοι. Είναι συνυφασµένη και συνδυα-
σµένη η παρουσία τους από την ύπαρξη της φύσης. Κάποιοι
τους θεωρούν κακούς. Μπορεί και εγώ, ως άνθρωπος, να δια-
φωνώ µε το θήραµα που σκοτώνεται από έναν κυνηγό. Γιατί κι
εγώ φιλόζωος είµαι. Η ουσία είναι ότι οι κυνηγοί πρέπει να είναι
και οικολόγοι και φιλόζωοι. Πρέπει να αγαπάνε τη φύση. Κι ίσως
η ισορροπία της φύσης να χρειάζεται και τους κυνηγούς. Να
χρειάζεται, δηλαδή, κι αυτούς τους ανθρώπους. Είναι η αλυσίδα,
ξέρετε, αυτού του πλανήτη που λέγεται Γη. Όµως για εµάς στην
Ελληνική Λύση οι κυνηγοί είναι κάτι πολύ σηµαντικότερο. Και δια-
φεύγει της προσοχής όλων. Ίσως αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει
να χρησιµοποιηθούν και ως πολιτοφυλακή. Μπορεί να ακούγεται
περίεργο γιατί καµµία κυβέρνηση µέχρι σήµερα δεν κατάλαβε τη
χρησιµότητα της πολιτοφυλακής και εθνοφυλακής, που πολλές
ευρωπαϊκές χώρες διαθέτουν, όπως η Ελβετία και η Γερµανία,
που έχουν πραγµατική πολιτοφυλακή και εθνοφυλακή. Όχι εθνο-
φυλακή ή πολιτοφυλακή όπως εµείς την έχουµε εδώ. Γιατί φο-
βόµαστε τη λέξη «έθνος» γιατί φοβόµαστε τον ενεργό
πολίτη-οπλίτη. Για εµάς ο πολίτης που ψηφίζει και είναι ενεργός
πολίτης πρέπει να είναι και οπλίτης αλλιώς δεν µπορεί να είναι
πολίτης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το λέω στον Υπουργό µε όλη την καλή διάθεση. Πρέπει να

το δουν κάποια στιγµή στη Νέα Δηµοκρατία. Παίρνουν που παίρ-
νουν ιδέες. Είναι καλό αυτό γιατί η Ελληνική Λύση και οι ιδέες
και προτάσεις και επιχειρήµατα καταθέτει κάθε φορά. Αλλά είναι
προτιµότερο για µας να µας ακούσει πιο γρήγορα η Κυβέρνηση.
Δε θα πω τι έχει πάρει µέχρι σήµερα. Θα πω όµως ότι χάρηκε
πάρα πολύ ο Πρωθυπουργός για τα Rafale που πήρε αλλά δεν
είπε ποιος του πρότεινε να πάρει Rafale. Κι αυτός που πρότεινε
να πάρει Rafale στο γραφείο του ήταν η Ελληνική Λύση και ου-
δείς άλλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όπως δεν είπε ο Πρωθυπουργός ότι τα θωρακισµένα Typhon

που είχαµε και τα παρουσιάζατε στη ΔΕΘ ως δικά σας, ήταν δική
µου παρέµβαση, κατασχεµένα εδώ στον Πειραιά. Εµείς µε ένα
τηλεφώνηµα τους το υποδείξαµε. Και γι’ αυτό πρέπει να υπάρ-
χουµε. Υπάρχουµε και θα υπάρχουµε πάρα τα περί του αντιθέ-

του.
Κύριε Υπουργέ, αναγκάζοµαι να το κάνω σήµερα αυτό και να

το πράξω ως µία απάντηση γιατί δεν πήγε και δεν πάει ποτέ η
Ελληνική Λύση στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Δεν πήγα. Και
ως Βουλευτής το απέφευγα κατά το παρελθόν. Αλλά και ως Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης αποφεύγω να πάω στη ΔΕΘ. Επειδή
είµαι επιχειρηµατίας, η ΔΕΘ είναι ένα επιχειρηµατικό οικονοµικό
γεγονός. Δεν είναι ούτε πανηγυράκι πολιτικών ψεµάτων ούτε πο-
λιτικό ψευτών. Το λέω για να το καταλάβουν κάποιοι. 

Θα κάνω ένα ρητορικό ερώτηµα. Υπάρχει έστω και µία εξαγ-
γελία Πρωθυπουργού εδώ και είκοσι χρόνια που να την εξήγ-
γειλε στη ΔΕΘ και να υλοποιήθηκε; Θα στα το πω εγώ. Όχι.
Ψάξτε και βρείτε µία στην εικοσαετία. Μία. Γιατί στη ΔΕΘ µιλάµε
για µετρό που θα γίνει. Μιλάµε για παραλιακή που θα γίνει. Μι-
λάµε για γήπεδα των ΠΑΟΚ, Άρη, Ηρακλή που θα γίνουν. Θα! Και
το λέω για να καταλάβετε γιατί εγώ θεωρώ ύβρη την παρουσία
πολιτικών προσώπων σε ένα επιχειρηµατικό οικονοµικό γεγονός.
Πείτε µου σε ποια άλλη χώρα που έχει διεθνή έκθεση αυτή κοµ-
µατικοποιείται και πολιτικοποιείται. Δεν θα πω για τα επεισόδια
που γίνονταν κατά το παρελθόν. Θα πω όµως τούτο. Σαφώς και
ο Πρωθυπουργός, ο κάθε Πρωθυπουργός πρέπει να πηγαίνει.
Μόνο ο Πρωθυπουργός όµως της χώρας. Κανείς άλλος. Για να
κάνει τα εγκαίνια. Αυτή είναι σοβαρή χώρα. Σοβαρή χώρα είναι
αυτή η χώρα, που σέβεται τον ίδιο της τον εαυτό, που σέβεται
ό,τι τουλάχιστον η ίδια αποφασίζει να κάνει ως διεθνές γεγονός
και δεν το αµαυρώνει. Η παρουσία των Ελλήνων πολιτικών, που
ψευδόµενοι ασυστόλως προσπαθούν και επιχειρούν να υφαρπά-
ξουν ψήφο Ελλήνων είναι ύβρις, είναι κηλίδα στο πολιτικό προ-
σωπικό της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα ήθελα να πω για τη ΔΕΘ. Και το κάνω αυτό γιατί δεν

δώσαµε συνέντευξη Τύπου. Και δεν θα δώσουµε ποτέ. Λέτε ψέ-
µατα η Νέα Δηµοκρατία αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα για τη
Θεσσαλονίκη. Γήπεδα του 1950. Παραλιακό µέτωπο πενήντα και
εξήντα ετών. Μετρό µε µία µόνο γραµµή. Στο αεροδρόµιο θα
πάει, δεν πήγε. Δεν υπάρχει κανένα µέτρο στον κόσµο που δεν
πηγαίνει στο αεροδρόµιο. Αν µου βρείτε ακόµη και στην Ουγ-
κάντα, στην Αφρική, αν υπάρχει ένα µετρό που δεν πάει στο αε-
ροδρόµιο, να το συζητήσουµε. Αυτοί είστε κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, του Κινήµατος Αλλαγής και του ΣΥΡΙΖΑ. Δίνετε
χάντρες σε ιθαγενείς εξαργυρώνοντας και εξαγοράζοντας ψή-
φους. Ντρέποµαι που το λέω αλλά έτσι είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Θεσσαλονίκη έχει τέσσερις δρόµους. Περιφερειακό δεν

έχει. Τέσσερις δρόµους έχει αυτή η πόλη. Για να µην πω ότι µου
φάνηκε στρεβλό, µου φάνηκε δηµοσιογραφικά και εθνικά απρε-
πές το ότι ούτε ένας δηµοσιογράφος τόλµησε να ρωτήσει τον
Έλληνα Πρωθυπουργό για το όνοµα της Μακεδονίας και τις πα-
ραβιάσεις από την πλευρά των Σκοπίων της Συµφωνίας των Πε-
σπών, της προδοτικής, επαίσχυντης καλή ή κακής κατά πολλούς
άλλους. Κατά εµάς προδοτικής. Δεν τόλµησε κανείς. Δηµοσιο-
γραφία ούτε καν από τα «LIDL». Δηµοσιογραφία του payroll. Δυ-
στυχώς, κύριε Πέτσα, σας κόλλησαν τη ρετσινιά. Λίστα Πέτσα.
Και ξέρεις άµα σου κολλήσουν τη ρετσινιά, καλύτερα να σου βγει
το µάτι παρά το όνοµα. Τώρα ό,τι έχει σχέση µε payroll και λεφτά
στους δηµοσιογράφους κατοχυρώνεται στον κ. Πέτσα. Άσχετα
αν άλλοι έχουν δώσει πολλά περισσότερα από τον κ. Πέτσα.

Ακροθιγώς. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας µιλάµε για ακρίβεια.
Υπάρχει µια πολύ απλή λύση για να µην αυξηθεί το ψωµί. Να κα-
ταργηθεί ο ΦΠΑ στο ψωµί και στα είδη πρώτης ανάγκης. Απορ-
ροφά έτσι στην τιµή αυτή την εξόφθαλµη ακρίβεια που υπάρχει
στην αγορά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι δραµατική η κατάσταση. Και το κάνεις για µερικούς

µήνες ώστε να έρθει σε ισορροπία η αγορά. Ο Υπουργός Ανά-
πτυξης έχει βγει στα κανάλια και είπε ότι αυτό θα διαρκέσει µε-
ρικούς µήνες. Ωραία. Τι κάνει η σοβαρή Κυβέρνηση για τον
Έλληνα που έχει υποστεί την φτώχεια, την πείνα και την ένδεια;
Αναστολή ΦΠΑ στα βασικά αγαθά καταναλώσεως για να µην
έχουµε το ίδιο πρόβληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Άκουσα µε θλίψη το εξής. Απευθύνοµαι στους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας. Από τους εκατόν πενήντα οκτώ, σήµερα είναι
δυο-τρεις. Δεν πειράζει. Άκουσα Έλληνα Πρωθυπουργό στη Διε-
θνή Έκθεση Θεσσαλονίκης µε την εξής στιχοµυθία. «Τα συµφέ-
ροντά µας µε την Τουρκία είναι πλήρως ευθυγραµµισµένα».
Απορώ οποία ύβρις! Απορώ ποιο µυαλό είπε στον Πρωθυπουργό
να πει ότι τα συµφέροντα της χώρας µας είναι ευθυγραµµισµένα
µε την Τουρκία, µε τον εχθρό της Ελλάδας που διεκδικεί Αιγαίο,
Κύπρο, Κρήτη, Θράκη, όλη την Ελλάδα. Και θα πω κάτι στον
Πρωθυπουργό που δεν είναι εδώ και στους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας που απουσιάζουν. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
η Ελλάδα ουδέποτε ευθυγράµµισε τα συµφέροντά της µ’ αυτά
της Τουρκίας. Ουδέποτε, γιατί πολύ απλά η ιδιοκτησία δεν υπά-
γεται σε ένα καθεστώς συµφέροντος αλλά σε ένα καθεστώς
πραγµατικότητας ιστορικής που εδώ και δεκαετίες διεκδικεί η
Τουρκία. 

Ο Πρωθυπουργός πάλι εκστόµισε κάτι αφελές -δεν θα πω ύπο-
πτο, θα πω αφελές- ότι θα νοµοθετήσει για να απαγορευθεί η
αλιεία, για την υπεραλιεία στο Αιγαίο, σε συγκεκριµένες περιοχές
να µην κάνουµε αλιεία. Το θεωρώ εύλογο, γιατί υπάρχει υπερα-
λιεία, πρέπει να γίνει κάτι, αλλά πριν πας να στερήσεις το ψωµί
του Έλληνα ψαρά, το ψωµί του Έλληνα που τρώει από το ψάρι
του Αιγαίου, πρέπει να κάνεις αλιευτικές ζώνες και να απαγορεύ-
σεις στην Τουρκία να κάνει παράνοµα αλιεία στο Αιγαίο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα επιτρέπει στον Τούρκο να αλιεύει, αλλά ο Έλληνας µε ελ-

ληνικό νόµο θα απαγορεύεται να ψαρεύει.
Σήµερα είχαµε και επεισόδιο -δεν ξέρω αν το µάθατε- Τούρκος

ψαράς απείλησε ότι θα σφάξει Έλληνα ψαρά, την ώρα που ψά-
ρευαν και οι δυο σε ελληνικά ύδατα, γιατί δεν τόλµησε ποτέ η
Νέα Δηµοκρατία να κάνει αλιευτικές ζώνες –ποτέ!- όπως και το
Κίνηµα Αλλαγής, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είστε ίδιοι όλοι σας.
Μόλις µπαίνετε στην εξουσία, γίνεστε συστηµατικοί καθαρά υπη-
ρέτες του εγχωρίου, αλλά και αλλοτρίου παράγοντος που κοιτάει
πάντοτε τις όποιες επιλογές του να τις επιβάλει ανθελληνικά.

Θα ήθελα, να πω το εξής, επίσης, γιατί µίλησε για το γάλα, είπε
για τους κτηνοτρόφους. Βέβαια, είπε και το αµίµητο ο Έλληνας
Πρωθυπουργός, δεν ξέρω αν γνωρίζει από αγροτική οικονοµία -
φαντάζοµαι ότι ο άνθρωπος µεγάλωσε στο κλεινόν άστυ, στην
Αθήνα, δεν έχει σχέση µε το χωράφι- µας µίλησε για γεωργούς
χιλίων στρεµµάτων, «µίλησα» -λέει- «µε έναν γεωργό που έχει
χίλια στρέµµατα χωράφι στη Χαλάστρα». Το µεγαλύτερο πρό-
βληµα της γεωργικής καλλιέργειας της χώρας είναι αυτό ακρι-
βώς, η παθογένειά της, ότι όλοι οι αγρότες έχουν δέκα, είκοσι
στρέµµατα και ο άνθρωπος επικαλείται έναν τύπο, που έχει χίλια
στρέµµατα που δεν υπάρχει άλλος στην Ελλάδα. Ένας υπάρχει
και τον βρήκε αυτός! Αυθορµήτως τον βρήκε, κανένας άνθρωπος
της τοπικής εκεί της Χαλάστρας, θα είναι της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά χίλια στρέµµατα ποιοι έχουν; Ποιοι έχουν χίλια στρέµµατα,
για να ξέρω εγώ; Δέκα, είκοσι, είκοσι πέντε, τριάντα το πολύ,
κύριε συνάδελφε. Και τι είπε; Ότι κάνει νέες καλλιέργειες και τα
λοιπά. Ό,τι του λέµε δύο ολόκληρα χρόνια να κάνουµε σχέδιο
και πρόγραµµα ο ίδιος το εξαγγέλλει µε καθυστέρηση δύο ετών.

Όµως, πού είναι το χειρότερο από όλα; Και εδώ είναι το ζη-
τούµενο: Μίλησε για τους αγρότες. Και να σας πω ποιο είναι το
πρόβληµα των αγροτών; Σοβαρός αναδασµός για να κάνουµε
µεγάλες καλλιεργήσιµες εκτάσεις! Σας το λέει ένας άνθρωπος
που ασχολείται µε τον πρωτογενή τοµέα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μίλησε για τους κτηνοτρόφους και για το γάλα. Κάποιος πρέ-

πει να του πει του Πρωθυπουργού -που δεν µπορεί να τα ξέρει
και όλα ο άνθρωπος, κύριε Πέτσα µου, δεν µπορεί να τα ξέρει
όλα, δεν γίνεται, τόσους συµβούλους πληρώνετε- ότι το γάλα και
η τιµή του καθορίζεται από τους φίλους σας γαλακτοβιοµήχα-
νους, που έχουν ρηµάξει την ελληνική κτηνοτροφία. Πώς τη ρη-
µάξανε; Ακούστε µε λίγο: Πέρα από τις ακριβές ζωοτροφές και
τα λοιπά, κάνετε αθρόες εισαγωγές επιβλαβούς γάλακτος από
Βουλγαρία και Ρουµανία. Κλείστε τα σύνορα, λοιπόν, στις
αθρόες εισαγωγές, για να µην γίνεται αυτό το έγκληµα µε την
ελληνική φέτα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πώς µπορεί να γίνει; Επειδή έχουµε Ευρωπαϊκή Ένωση, γίνε-
ται, κύριε Πέτσα µου. Ό,τι έκανε η Γερµανία µε την Ολλανδία. Οι
Ολλανδοί ανέπτυξαν κτηνοτροφία τα τελευταία είκοσι χρόνια και
οι Γερµανοί στα σύνορα κάνουν συνεχείς ελέγχους στην ποι-
ότητα των αυγών, µε συνέπεια να καταρρεύσει η κτηνοτροφία
στην Ολλανδία γιατί µέσα βρήκαν ένα σωρό -να µην σας πω τι
βρήκαν- επικίνδυνες ουσίες για τον άνθρωπο. Εάν κάνετε πραγ-
µατικά έναν έλεγχο στα σύνορα του γάλακτος, που έρχεται από
τη Βουλγαρία ή από τη Ρουµανία, κατευθείαν όλα τα γάλατα
αυτά, επειδή είναι επικίνδυνα, θα επιστραφούν στις χώρες τους
και έτσι θα τονώσετε την ελληνική κτηνοτροφία, για να παράγει
περισσότερο γάλα. Απλά είναι τα πράγµατα.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, όταν οµιλεί ένας Βουλευτής, να µην
έχει την πλάτη γυρισµένη η κ. συνάδελφος, θεωρώ ότι είναι
απρέπεια προς το ελληνικό Κοινοβούλιο και προς το Προεδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ακούγεστε πολύ δυνατά!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ακούστε: Τις µικρές επιχειρήσεις µε κύκλο εργασίας
έως 2 εκατοµµύρια ευρώ, έως και δέκα εργαζόµενους η Κυβέρ-
νηση δεν τις ενισχύει, ενισχύει µόνο τις µεγάλες κολλητές της
εταιρείες, κύριε Πέτσα µου, που έχουν ως αδηφάγα τέρατα κα-
τασπαράξει τον κρατικό κορβανά. Αντί να στηριχτεί η µικροµε-
σαία επιχείρηση των δέκα εργαζοµένων, των 2 εκατοµµυρίων
ευρώ τζίρο για να παράγουµε προϊόντα, ώστε να µην έχουµε εισ-
ροή προϊόντων, δηλαδή εξαγωγή συναλλάγµατος από το εξωτε-
ρικό σε οµοειδή προϊόντα, εσείς στερείτε τις -αν θέλετε-
«βοήθειες» επιδόµατα, επιδοτήσεις, ή ακόµη και δανεισµό των
εταιρειών αυτών. Είναι ντροπή! Κάνετε λάθη! Η σπονδυλική
στήλη της Ελλάδος είναι η µικροµεσαία επιχείρηση των δέκα ερ-
γαζοµένων, των 2 εκατοµµυρίων ευρώ τζίρο. Εκεί πρέπει να στη-
ριχτούµε, όχι σε γερµανικές ανεµογεννήτριες, επειδή οι κολλητοί
µας έχουν εταιρείες ανεµογεννητριών. Όλοι οι ολιγάρχες στην
Ελλάδα ξαφνικά έγιναν οικολόγοι, όλοι! Πάρτε ονόµατα και
δείτε!

Δεν θα πω για τα 1200 ευρώ τον µήνα. Τον άκουσα και χάρηκα.
Ήρθε ο Έλληνας Πρωθυπουργός και είπε στη ΔΕΘ ότι θα δώσει
στους νέους 1.200 ευρώ, κύριε Πέτσα. Χαρήκαµε όλοι. Βρέχει
λεφτά, λέω, πρέπει να προλάβουν να πάρουν όλοι, να κρατάµε
και οµπρέλες. Και βγαίνει την επόµενη µέρα ερµηνευτική που
λέει ότι αυτό είναι για έξι µήνες. Ο Πρωθυπουργός είπε 1200
ευρώ τον µήνα, 1200 ευρώ για έξι µήνες είναι, δηλαδή όλα αυτά
τα κουτοπόνηρα, τα οποία εκθέτουν και τον Πρωθυπουργό, εκ-
θέτουν και τη Νέα Δηµοκρατία, εκθέτουν συνολικά το πολιτικό
προσωπικό της χώρας, πρέπει να σταµατήσουν.

Να πούµε στον ελληνικό λαό την αλήθεια: Θέλετε να κατεβά-
σετε τους φόρους στις επιχειρήσεις και καλά κάνετε. Γιατί δεν
καταργείτε το τέλος επιτηδεύµατος, που είναι ένας άδικος
φόρος; Καταργήστε τον! Γιατί δεν καταργείτε τον ΕΝΦΙΑ, που
είναι ένας άδικος φόρος, που λέτε εδώ και χρόνια ότι θα τον κα-
ταργήσετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί δεν καταργείτε τα valeur των τραπεζών που παίρνουν 20

ευρώ σε κάθε συναλλαγή; Γιατί; Παλιά υπήρχε η δικαιολογία της
εκκαθαρίσεως. Το καταλαβαίνουµε. Τώρα µε ένα κουµπί γίνονται
τα πάντα! Πού είναι ο Πιερρακάκης που τα κάνει όλα ηλεκτρο-
νικά; Σας λέω βασικά πράγµατα.

Επίσης, για τις πινακίδες κυκλοφορίας, για ένα σωρό πράγ-
µατα.

Αυτό που δεν µου άρεσε, όµως, κύριε Πέτσα µου, είναι ότι δεν
δεσµεύτηκε ότι το ΕΣΠΑ θα πάει στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Το ΕΣΠΑ πρέπει να πάει σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις, όχι στους
κολλητούς σας ολιγάρχες. Και όταν ο Πρωθυπουργός της χώρας
αποκαλεί τη Θεσσαλονίκη «πόλη του Βαρδάρη», τότε ο άνθρω-
πος αυτός δεν αντιλαµβάνεται ότι η λέξη είναι ξένη και δεν
αφορά την ελληνική ιστορία. Όταν χρησιµοποιείς µια ξένη έκ-
φραση για την ελληνική γλώσσα, για τη «νύµφη του Θερµαϊκού»,
για την πρωτεύουσα της Μακεδονίας, τότε η Μακεδονία µε τέ-
τοιους πρωθυπουργούς δεν θα έχει καλό τέλος ούτε καλή πο-
ρεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ογκολογικό κέντρο, δρόµους,
δεν µας είπε πού θα βρει τα λεφτά. Τα λεφτά πού θα τα βρει;
Ανακοίνωσε επέκταση του µετρό, ανακοίνωσε γήπεδα στον
ΠΑΟΚ, στον Άρη, στον Ηρακλή, παντού -δώστε γήπεδα παντού!-
στον Ηρακλή όχι, αλλά µόνο στις άλλες δύο µεγάλες οµάδες.
Γιατί; Γιατί πρέπει να είµαστε όλοι εµείς όµηροι αυτών των υπο-
σχέσεων και η επόµενη κυβέρνηση –µπορεί να είναι ο ΣΥΡΙΖΑ,
µπορεί να είναι το Κίνηµα Αλλαγής- αυτές τις δεσµεύσεις που
θέλει ο Πρωθυπουργός να υλοποιήσει στο µυαλό του, στη φαν-
τασία του, που δεν µπορούν να υλοποιηθούν γιατί δεν υπάρχουν
τα χρήµατα, θα τις αναλάβει µια άλλη κυβέρνηση, η οποία θα
είναι δέσµια της προηγούµενης, η όποια προηγούµενη ως κοινός
πολιτικάντης συµπεριφέρθηκε για ακόµη µια φορά, όπως κάθε
χρόνο, στη ΔΕΘ. Γιατί να γίνονται αυτά;

Το άκρον άωτον της υποκρισίας της Νέας Δηµοκρατίας είναι
η δήλωση του Πρωθυπουργού, κύριοι συνάδελφοι, ο οποίος είπε
«εγώ δύο χρόνια κυβερνάω». Έτσι τον φέρατε, ουρανοκατέβατο;
Δεν ήταν Υπουργός δεκαετίες; Στη ΔΕΘ το είπε, «εγώ δεν έχω
ευθύνη για όλα στη χώρα, δυο χρόνια κυβερνάω». Εγώ ξέρω ότι
η οικογένεια Μητσοτάκη τριάντα χρόνια, σαράντα χρόνια είναι
στο πολιτικό προσωπικό της χώρας και καλώς είναι, την επιλέ-
γουν κάποιοι, δικαίωµά τους, αλλά δεν µπορεί να λέει «δυο χρό-
νια κυβερνάω».

Ήσουν δεκαπέντε χρόνια Υπουργός, από τότε που σας γνω-
ρίζουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, ήσασταν Υπουργός. Δηλαδή δεν
έχετε καµµία συµµετοχή εσείς; Δεν είχατε τίποτα γνώση, αντί-
ληψη του τι συνέβαινε; Και επικαλέστηκε το συνταγµατικό δικα-
στήριο της Γερµανίας για µία απόφαση! Το συνταγµατικό
δικαστήριο, οποία υποκρισία από έναν Πρωθυπουργό, όταν δεν
αποφασίζει να κάνει αυτό που του λέει η Ελληνική Λύση, να ξε-
δεσµεύσουµε το Σ.τ.Ε. από πολιτικές αποφάσεις και να κάνουµε
συνταγµατικό δικαστήριο χθες, για να µπορούµε να το χρησιµο-
ποιούµε όχι εµείς ως πολιτικοί, αλλά οι πολίτες το δικαστήριο
αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μόλις δείχνει να καταρρέει η Νέα Δηµοκρατία, τσουπ και οι

αυθόρµητες δηµοσκοπήσεις. Τι είναι αυτό το πράγµα; Δεν βαρε-
θήκατε; Βγαίνει την επόµενη µέρα της εκθέσεως εταιρεία, που
πήρε 300 χιλιάρικα για άλλο έργο από την Κυβέρνηση και βγάζει
δηµοσκόπηση, κύριε Πέτσα. «Θέλει να κρυφτεί και η χαρά δεν
την αφήνει» είστε, δηλαδή δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα, παι-
διά. Με το πού βγαίνει στη ΔΕΘ και δεν τα πάει καλά –άσχετα τι
λένε κάποιοι- βγαίνει η δηµοσκόπηση, «τριάντα µονάδες διαφορά
η Νέα Δηµοκρατία», «πενήντα µονάδες διαφορά η Νέα Δηµοκρα-
τία», «τεράστιος ο Πρωθυπουργός!». Όποιος είναι τεράστιος ως
Πρωθυπουργός ή ως πολιτικός αποδεικνύεται από τα έργα και
όχι από τους δηµοκόπους δηµοσκόπους, καταλάβετέ το. Τα
έργα αποδεικνύουν αν είσαι τεράστιος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω για τον κ. Τσίπρα. Εντάξει, είναι µαθητική παρέλαση

η κατάσταση. Πήγε στη ΔΕΘ και άρχισε να κάνει µειώσεις παν-
τού, µειώσεις φόρων, «θα δώσω επιδοτήσεις, θα δώσω αυτό, θα
δώσω εκείνο». Ακούστε λίγο: Αυτή η λογική του «Μαυρογιαλού-
ρου», του «δίνω τα πάντα και όταν έρχοµαι στην κυβέρνηση, τα
αλλάζω», δεν γίνεται, πραγµατικά δεν γίνεται και στεναχωριέµαι.

Όµως, όταν ο Πρωθυπουργός σε µία συνέντευξή του στη Διε-
θνή Έκθεση Θεσσαλονίκης -ο ίδιος ο Πρωθυπουργός!- ανακα-
τεύει τις γαλοπούλες µε τις εκλογές, τότε έχουµε ένα πρόβληµα,
γιατί αποδεικνύεται ότι όταν ανακατεύεις τις γαλοπούλες, δεν
είσαι αετός ούτε εσύ ούτε ο αντίπαλός σου. Η Ελλάδα χρειάζεται
αετούς και όχι γαλοπούλες, για να τελειώνει η πλακίτσα, για να
τελειώσει!

Κι εµείς ως Ελληνική Λύση απευθυνόµαστε στο 55% των Ελ-
λήνων, αυτών που δεν ψήφισαν. Από αυτούς που δεν πήγαν να
ψηφίσουν το 45% είναι εγκλωβισµένο στα κόµµατά σας και βο-
λεµένο. Αυτοί οι άνθρωποι βολεύτηκαν στο δηµόσιο µε δουλί-
τσες, µε εξυπηρετήσεις, µε ρουσφετάκια κ.λπ., που τα κάνετε
ακόµη και τώρα. 

Εµείς απευθυνόµαστε στο 55%. Το αφήνουµε το 45%. Είναι
αυτό που είναι συνένοχο στα συνεχή εγκλήµατα των κοµµάτων
τους. Απευθυνόµαστε στο 55% των Ελλήνων που δεν πήγαν να

ψηφίσουν. Μία Κυριακή, µία µέρα από τη ζωή τους ζητάµε για
να πάνε να ψηφίσουν και µε την ψήφο αυτή θα τους δώσουµε
πίσω την αξιοπρέπεια που αξίζουν. Θα κάνουµε όλες τις υπόλοι-
πες µέρες να είναι καλές. Μια τετραετία ζητάµε, µία για να δυ-
ναµώσει η Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή πιέζει ο χρόνος, θα διαβάσω κάτι αυτούσιο για

όλους εσάς που ψηφίσατε ΣΥΡΙΖΑ, Κίνηµα Αλλαγής και Νέα Δη-
µοκρατία, κυρίως γιατί επιβάλλει η Νέα Δηµοκρατία το εγκληµα-
τικό της επιβολής του υποχρεωτικού εµβολιασµού. 

Ευρυβιάδης Μπαϊραµίδης. Μου το έδωσαν σήµερα. Δεν τον
ξέρω τον άνθρωπο. Είναι ένας ειδικός ο οποίος κάνει bypass και
εγχειρήσεις εγκεφάλου σε δηµόσιο νοσοκοµείο. Ο άνθρωπος
βγήκε σε αναστολή, όπως µε ενηµέρωσαν σήµερα το πρωί. Και
λέει: «Όπου υπάρχει απολυτότητα, υποχωρεί η επιστηµονικό-
τητα. Στην ιατρική τίποτα δεν είναι απόλυτο. Αµφιβάλλω για την
υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού, γιατί διακρίνω εµµονή σε
απόλυτο βαθµό, τη στιγµή που καταγράφουµε σοβαρές παρε-
νέργειες κάποιες φορές και µοιραίες. Χωρίς σοβαρή καταγραφή
παρενεργειών πότε δεν θα µάθουµε την επιστηµονική αλήθεια». 

Φίλες και φίλοι, θα σας το πω ευθέως. Ο άνθρωπος επιστήµο-
νας είναι και λέει κάτι άλλο, κάτι που µε κάνει και εµένα περισ-
σότερο επιφυλακτικό: Μην υποχρεώνετε κανέναν να κάνει κάτι.
Η υποχρεωτική δηµοκρατία είναι δικτατορία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν υπάρχει δηµοκρατική υποχρεωτικότητα, καταλάβετέ το. 
Επίσης, θα σας πω κάτι για την κόλαση των εκλογών που έρ-

χεται και πολλές φορές για τις επιλογές που κάνουν τα κόµµατά
σας ως κυβερνήσεις. Ο δρόµος προς την κόλαση δεν είναι στρω-
µένος µε καλές προθέσεις -αυτό είναι λάθος- είναι πάντα στρω-
µένος µε καλές προφάσεις. «Για το καλό σας θέλουµε
υποχρεωτικό το εµβόλιο, για το καλό σας, για το καλό σας, για
το καλό σας». Έτσι δηµιουργείτε αντανακλαστικά, έτσι δηµιουρ-
γείτε αντιδράσεις, έτσι δηµιουργείτε ένα σωρό αρνητικές εικόνες
σε αυτούς που είναι αντιεµβολιαστές. Δεν µιλώ για αυτούς που
δεν θέλουν γιατί πολύ απλά δεν είναι σίγουροι για το εµβόλιο.

Επιτρέπετε ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φεστιβάλ
ψευτοαριστερών χωρίς να υπάρχει COVID; Επιτρέπετε πορείες;
Επιτρέπετε Αµάλ; Επιτρέπετε Ράλι Ακρόπολις στο οποίο πηγαίνει
ο Πρωθυπουργός; Επιτρέπετε Gay Pride; Επιτρέπετε όλα αυτά,
αλλά απαγορεύετε τις λιτανείες της εκκλησίας. Πώς, λοιπόν, να
µην είναι επιφυλακτικοί οι Έλληνες µε αυτά που κάνετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Απαγορεύσατε στην Πάρο την Παναγιά µας, στην Τήνο την

Παναγιά µας, στην Παναγία Σουµελά, αλλά όλα τα άλλα επιτρέ-
πονται. Αλά καρτ δηµοκρατία δεν υπάρχει πουθενά.

Απαγορεύονται ξεκάθαρα οι εθνικές παρελάσεις -έρχεται η 28η

Οκτωβρίου-, οι επέτειοι, η λιτανεία, η εκκλησία, οι διαδηλώσεις
κατά του υποχρεωτικού εµβολιασµού. Απαγορεύονται τα ήθη και
τα έθιµα και τα πανηγύρια µας. 

Αυτό δεν είναι κυβέρνηση. Αυτό είναι επιλεκτική αναφορά στη
δηµοκρατική διαδικασία, στο δηµοκρατικό καθεστώς. Μιλάµε για
ένα καθεστώς απολυταρχικό, καθαρά ανθελληνικό, µισελληνικό,
χριστιανοφοβικό. Είστε όλα αυτά.

Καλώς την «ηλεκτρονική Ελλάδα», που τα έκανε µπάχαλο µε
τα παράνοµα εµβόλια, κύριε Πιερρακάκη. Ξέρετε, όταν γίνεσαι
πολιτικός, κάποιες στιγµές από δω µπαίνει και από εκεί βγαίνει,
γι’ αυτό και δεν καταλαβαίνουµε τι γίνεται. 

Επιλεκτική αναφορά του Πρωθυπουργού στη Σουηδία. Ανα-
φέρθηκε στην αριστερή κυβέρνηση της Σουηδίας και στα απο-
τελέσµατά της. Όµως, δεν µας είπε ότι η Σουηδία δεν έκανε ποτέ
lockdown, δεν σκότωσε την οικονοµία και είπε ότι ακόµα και η
σοσιαλιστική Σουηδία συνεργάζεται µε την ιδιωτική υγεία. Ναι,
αλλά ακόµα και η σοσιαλιστική Σουηδία ή η δηµοκρατική Σουη-
δία ή η Δεξιά δεν έκανε lockdown όπως κάνατε εσείς και σκοτώ-
σατε όλες τις επιχειρήσεις και δολοφονήσατε την οικονοµία της
χώρας. 

Κάνουν µπίζνες οι φίλοι µας. Θα δώσω νούµερα, παιδιά, και
βγάλτε ο καθένας  το συµπέρασµά σας. Ζεστό χρήµα από το
αίµα του Έλληνα πηγαίνει στην τσέπη των φίλων τους. Μιλάµε
για 10 ευρώ το τεστ επί τρία εκατοµµύρια εργαζοµένων επί δυο
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φορές την  εβδοµάδα, τα έσοδα είναι 60 εκατοµµύρια ευρώ την
εβδοµάδα για κολλητούς, για φίλους, για αµφιβόλου ποιότητας
rapid test και επί τέσσερις φορές τον µήνα είναι 240 εκατοµµύρια
ευρώ τον µήνα. Σε πέντε µήνες είναι 1,2 δισεκατοµµύρια, που
σηµαίνει ότι σε έναν χρόνο θα ήταν 2-2,5 δισεκατοµµύρια. Τα
λεφτά αυτά θα µπορούσαµε να τα δώσουµε στον συνταξιούχο,
στον αγρότη, στον κτηνοτρόφο, στον µικροµεσαίο, στον δηµόσιο
υπάλληλο, στον ιδιωτικό υπάλληλο. Θα τα δίναµε εκεί και όχι στα
κολλητάρια µας, τους δέκα-δεκαπέντε κολλητούς ολιγάρχες. 

Τιµωρείτε τους ανεµβολίαστους. Είναι δικαίωµά σας. Ο ανεµ-
βολίαστος που θα πληρώνει το rapid test είναι ακίνδυνος και κυ-
κλοφορεί ελεύθερα. Αν συνέχιζε να κάνει δωρεάν θα ήταν
επικίνδυνος. Κάντε δωρεάν λοιπόν τα τεστ σε όλους -δωρεάν!-
αν νοιάζεστε για την υγεία των Ελλήνων. Μην τιµωρείτε τον Έλ-
ληνα επειδή φοβάται να κάνει ένα εµβόλιο.

Και σταµατήστε την παραπληροφόρηση προς τους δηµοσιο-
γράφους. Η Ελληνική Λύση ουδέποτε ήταν εναντίον των εµβο-
λίων. Μεταξύ ηµών, σε στελέχη και φίλους, έχω πει ότι όποιος
θέλει µπορεί να το κάνει. Ψάξτε µεταξύ σας ποιοι είναι οι ανεµ-
βολίαστοι και ποιοι δικαιολογούνται επειδή νόσησαν και λένε ψέ-
µατα ότι εµβολιάστηκαν, για να τελειώνει αυτή η ιστορία µε την
Ελληνική Λύση. Δηµοκρατικά, όποιος θέλει από τους Βουλευτές
µου, πάει και το κάνει. Εγώ δεν επιµένω σε κανέναν να µην το
κάνει ή να το κάνει. Κι εγώ αν θέλω θα πάω να το κάνω. Αν θέλω,
θα πάω.

Κύριε Υπουργέ, να σας δώσω µια λύση να την πείτε στον Πρω-
θυπουργό. Δεν χρειάζονται ούτε τεστ, ούτε τίποτε. Να κάνετε
τεστ αντισωµάτων σε όλους τους Έλληνες για να δούµε, πού
χρειάζεται να γίνουν τα εµβόλια. Υπάρχει λύση. Γιατί δεν το κά-
νετε αυτό; Να κάνετε τεστ αντισωµάτων. Είναι λίγο πιο ακριβό,
αλλά µιλάµε για δισεκατοµµύρια ευρώ, θα τα κερδίσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Υπουργέ και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας: «Ο λαός σώ-

παινε και κανείς δεν µιλούσε, γιατί ήταν φοβισµένος και έβλεπε
πως οι συνωµότες ήταν πολλοί». Αυτά τα γράφει ο Θουκυδίδης.
Για τους συνωµότες. Θέλετε λύσεις; Εδώ είναι η Ελληνική Λύση
και θα σας τις δώσει τώρα.

Πρώτον, βγάλτε το ακαταδίωκτο από Υπουργούς γιατρούς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Δεύτερον, βγάλτε το ακαταδίωκτο από τραπεζίτες και τράπε-
ζες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τρίτον, κάντε διαγραφή χρεών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Συγκεκριµένα και αυτά που σας λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ, τα

έχουµε κοστολογήσει όλα και το πώς µπορούν να βγουν τα
λεφτά. Αν δεν ξέρουν οι δικοί σας ελάτε σε µας να σας αποδεί-
ξουµε πώς µπορούν να γίνουν.

Χρειάζοµαι λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω.
Θα ήθελα να πάµε λίγο στην παιδεία. Για εµάς στην Ελληνική

Λύση ο ακρογωνιαίος λίθος των πολιτών και της επόµενης µέρας
της χώρας και του έθνους είναι η παιδεία. Για όλους εσάς και για
τον Πρωθυπουργό τον ίδιο –και θα το πω έτσι δηµοσίως-, πλην
πολλών Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας τους οποίους τους
εξαιρώ γιατί γνωρίζω την άποψή τους, έθνος, λαός, φύλο ακόµη
και ο ίδιος ο άνθρωπος είναι φαντασιακές κατασκευές. Έτσι
λέτε, τι έθνος, τι εθνότητα, τι ιστορία. Το λένε κάποιοι από εδώ,
το λέει και ο Πρωθυπουργός που µιλάει για «µπόλιασµα». 

Για εµάς στην Ελληνική Λύση η υπεράσπιση της παραδοσια-
κής λειτουργίας της οικογένειας, του σχολείου, της κοινωνίας
αποτελεί στρατηγικό κοµµάτι της επιβίωσης της χώρας και του
έθνους. Αυτή είναι η διαφορά µας και είναι ουσιαστική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πολεµάει η Νέα Δηµοκρατία µε την κ. Κεραµέως την ελληνο-

κεντρική παιδεία, αποσιωπάται ο ρόλος της χώρας µας, η βυζαν-
τινή ιστορία δεν υπάρχει πουθενά. Πολεµάτε την ελληνοκεντρική
παιδεία µη τυχόν και οι Έλληνες θυµηθούν τη µεγάλη αυτοκρα-
τορία του Βυζαντίου, µην τυχόν και θυµηθούµε την κάποτε παγ-
κόσµια υπερδύναµη, µην τυχόν και σκεφτεί το παιδί ότι
µπορούµε να αλλάξουµε µε αγώνα πολλά πράγµατα.

Μαθαίνετε ανορθόδοξα πράγµατα στα παιδιά µας. Σας δια-

βάζω από το βιβλίο η Νεοελληνική Γλώσσα στο κείµενο: «Η κοι-
νωνία που αλλάζει». Κύριε Βρούτση, ακούστε µε, είστε Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. Σας διαβάζω, λοιπόν: «Πριν από δέκα
χρόνια η Ελλάδα έδινε την εντύπωση ενός ενιαίου οµογενούς
κράτους».

Το παραθέτω στα Πρακτικά.
Ακούστε µε, λέει: «Πριν από δέκα χρόνια». Είναι απίστευτο,

είναι ένα βιβλίο που µε έκανε να εξοργιστώ. Και λέει παρακάτω:
«Έθεσε επιτακτικά πλέον το ζήτηµα της συνύπαρξης διαφορετι-
κών εθνοπολιτισµικών οµάδων» και όχι την οµοιογένεια. Είναι στη
Νεοελληνική Γλώσσα, ένα βιβλίο της Νέας Δηµοκρατίας.

Ακούστε, επίσης: «Στην Ελλάδα παραµένει εν πολλοίς απαγο-
ρευµένο για έναν άντρα ή ένα αγόρι να αναπτύξει τη θηλυκή του
πλευρά.» Ποιος το απαγορεύει αυτό; Πρόκειται για δικό σας βι-
βλίο, στη Νεοελληνική Γλώσσα. Ποιος το απαγορεύει αυτό;
Όποιος άντρας θέλει να γίνει γυναίκα, γίνεται γυναίκα και όποια
γυναίκα το θέλει. Στο παιδί µας; Πού απαγορεύεται; Στα βιβλία
µας γράφουν αυτά;

«Αρκετές φορές οι γονείς εκφράζουν ανησυχία ότι ο γιος τους
προτιµά να παίζει µε κούκλες». Αυτά γράφει στα βιβλία της νε-
οελληνικής Γλώσσας του δηµοτικού. Και συνεχίζω: «... ενώ έχουν
λιγότερο άγχος για τις κόρες τους και εκεί φαίνεται η καταπίεση
που δέχονται τα αγόρια». Ποια είναι η καταπίεση; Να είναι αγόρι
ένα αγόρι;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σας ρωτώ. Κύριε Πέτσα µου,
σας ρωτώ. Είναι καταπίεση να νιώθει αγόρι ένα αγόρι; Αυτά µα-
θαίνουν στο σχολείο τα βιβλία της Νέας Δηµοκρατίας; Να τα χαί-
ρεστε!

Επίσης, οι κυβερνήσεις αδιαφορούν για τη σίτιση των µαθη-
τών. Δυστυχώς, ενδιαφέρονται µόνο για τους επήλυδες.

Σας έχω εδώ απάντηση του Επιτρόπου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, του κ. Φράγκου. Τι είπε ο Επίτροπος; Είπε ότι ενώ υπάρχουν
κονδύλια για να δίνουµε στα παιδιά συσσίτια το πρωί, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ, η Ελλάς δεν τα απορροφά και είναι Νέα Δηµο-
κρατία. Πρώτα ξεκίνησε από το 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζεται
τώρα.

Θα καταθέσω και αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά, για να σας
ανοίξουµε τα µάτια, να πάρετε τα χρήµατα, να δώσετε στα παι-
διά, τα µαθητόπουλα, να µπορούν να έχουν ένα συσσίτιο αξιο-
πρεπές. 

Όµως, κατά τα άλλα, δίνετε δισεκατοµµύρια για να ταΐζετε µε
µεταλλικά νερά, µε αραβικές πίτες, µε ψαράκια, µε κοτοπουλάκια
στα hot spots γιατί οι κολλητοί σας κονοµάνε χρήµατα. Τους επή-
λυδες! Τους παράνοµους µετανάστες που ήρθαν εδώ. 

Και τα λέω όλα αυτά –γιατί πρέπει να κλείσω κάποια στιγµή-
γιατί ξέρω ότι κάποιοι ντρέπονται στη Νέα Δηµοκρατία για αυτά
που κάνει η Νέα Δηµοκρατία, που δεν έχει καµµία σχέση µε τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή, καµµία σχέση µε την ιδεολογική, την
εθνική, πατριωτική αντίληψη που εµφορείται το κόµµα αυτό εδώ
και δεκαετίες. 

Μετά από µερικά χρόνια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε
αυτά που κάνετε θα σας βλέπει η ντροπή, όπως σας βλέπει και
τώρα, και θα ντρέπεται! Και θα ντρέπεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχετε χάσει ιδεολογική πυξίδα, εθνική γραµµή, τη διαπαιδα-

γώγηση και την αγωγή των παιδιών µας. Έχετε χάσει την µπάλα.
Έχετε χάσει τα πάντα. Το µόνο που πρέπει να προσέξετε επιτέ-
λους να µη χάσουµε είναι την πατρίδα µας, την Ελλάδα µας, το
έθνος µας! Προσέξτε και γι’ αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας διαβάσω κάτι από τον Αλέξανδρο Παπαδιαµάντη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,

κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και θα κλείσω έτσι, για να
µην σας κουράζω κιόλας, κύριε Πρόεδρε, γιατί κουράζεστε πιο
εύκολα εσείς από τους άλλους. 

«Η αργία εγέννησε την πενίαν. Η πενία έτεκεν την πείναν. Η
πείνα παρήγαγε την όρεξιν. Η όρεξις εγέννησε την αυθαιρεσίαν.
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Η αυθαιρεσία εγέννησε την πολιτική». Αλέξανδρος Παπαδιαµάν-
της, για να µην ξεχνιόµαστε.

Ιδού λοιπόν, η αυθεντική καταγωγή της κακής πολιτικής που
εφαρµόζετε τόσα χρόνια εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας θα απευθύνω ένα ρητορικό ερώτηµα. Κύριοι συνά-

δελφοι, δεν θα πω για το ακριβότερο ρεύµα, δεν θα πω όλα αυτά,
θα τα αποφύγω. Όµως, θα πω κάτι σοβαρό. 

Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ ετοιµάζεστε να συγκυβερνήσετε.
Είναι δεδοµένο και θα σας αποδείξω µε επιχειρήµατα. Εσείς ο
ΣΥΡΙΖΑ έχετε ψηφίσει –το ΚΙΝΑΛ έχει ξεπεράσει τον εαυτό του,
80% των νοµοσχεδίων- περίπου το 60% των νοµοσχεδίων που
έφερε η Νέα Δηµοκρατία. Ο Καρανίκας χαϊδεύει τον Πρωθυ-
πουργό. Η Νέα Δηµοκρατία διά Υπουργών χαϊδεύει τον Καρα-
νίκα. Ο Υπουργός σας χθες χάιδευε τον Υπουργό της Νέας
Δηµοκρατίας σε συνέντευξη κοινή. Ο εκπρόσωπός σας στα εξω-
τερικά θέµατα χαϊδεύει για συναίνεση τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι
δηλώσεις σας, δεν θέλω να τους εκθέσω προσωπικά τους ίδιους.
Δεν υπάρχει λόγος, αφού υπάρχει υπόγεια διασύνδεση. 

Και επίσης όλοι εσείς έρχεστε µε µια άµβλυνση εννοιών, όρων
και απόψεων να πείτε τι; Αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός, ότι µόνο
τα δύο πρώτα κόµµατα θα µπορέσουν να συγκυβερνήσουν. Αυτό
είπε στη ΔΕΘ, το είπε ο Πρωθυπουργός, ότι δεν µπορώ να συνεν-
νοηθώ µε το ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µόνο τα δύο πρώτα κόµµατα µπορούν
να συνεννοηθούν και να συνεργαστούν και να οµονοήσουν. 

Το είπε µόνος του. Στο µυαλό του είναι αυτό και στο µυαλό του
Αλέξη Τσίπρα. Φαίνεται. Κάθε φορά που µιλάµε εδώ µέσα έρχον-
ται και οι τρεις. Συνοµιλούν µεταξύ τους και ο κ. Τσίπρας και η κ.
Γεννηµατά. Εγώ δεν ξέρω πότε θα έρθει ο Πρωθυπουργός. Δεν
µε ενηµερώνει κανένας εµένα ούτε τον κ. Κουτσούµπα ενηµερώνει
κανένας ούτε τον κ. Βαρουφάκη. Οι υπόλοιποι ενηµερώνονται. 

Κοιτάξτε, αυτές οι υπόγειες διαδροµές µαζί µε τα χαϊδέµατα
που κάνετε µε τους Υπουργούς σας –Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ και
Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας- οδηγούν µαθηµατικά στο συµ-
πέρασµα της συγκυβέρνησης που έρχεται. Αλλιώς, γιατί να ψηφί-
ζετε το 60% των νοµοσχεδίων; Πείτε µου εσείς! Το 60%! Περίπου
το 70% µε 80% το ΚΙΝΑΛ. 

Κάθε ψήφος προς την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, προς τη
Νέα Δηµοκρατία –και απευθύνοµαι στους Έλληνες ψηφοφόρους-
είναι και ένας Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ. Κάθε ψήφος που θα πάει εκεί
είναι και ένας Υπουργός εν δυνάµει του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στο 55% λοιπόν των Ελλήνων λέµε: Δώστε µας µια µέρα από τη

ζωή σας την Κυριακή των εκλογών! Θα σας δώσουµε χιλιάδες
άλλες µέρες καλές για τα παιδιά σας και για εσάς! Να κάνουµε
την Ελλάδα καλύτερη. Πρώτα η Ελλάδα! Πρώτα οι Έλληνες!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος

Βελόπουλος Βουλευτής καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Πέτσας έχει το λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχω δυο τρεις απαντήσεις οφειλόµενες στον Πρόεδρο της Ελ-

ληνικής Λύσης.
Κατ’ αρχάς ένα θέµα για το νοµοσχέδιο. Ενώ ο κ. Βελόπουλος

έκλεισε το µάτι στους κυνηγούς, φαίνεται δεν ρώτησε τον ειση-
γητή του, …

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Έχω δύο σκυλιά!

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών):
…ο οποίος πριν είπε ότι είναι υπέρ της καθολικής στείρωσης. Τους
ρωτήσατε τους κυνηγούς αν είναι υπέρ της καθολικής στείρωσης; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Θα σας απαντήσω. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ο εισηγητής σας είπε «όχι τα σκυλιά στις πυλωτές και στις
ταράτσες». Ρωτήσατε τους κυνηγούς αν λένε «όχι στις πυλωτές
και στις ταράτσες»; Δεν θα ψαρεύετε σε θολά νερά. Είναι δύ-
σκολο το νοµοσχέδιο, το ξέρουµε, προσπαθούµε να κάνουµε ό,τι
πρέπει για να µπορέσουµε να κάνουµε ένα βήµα µπροστά.
Όµως, σε θολά νερά δεν θα ψαρεύετε. 

Όσον αφορά τα ψέµατα –συνεχίσατε στην οµιλία σας- που
υποτίθεται ότι λένε όλοι οι Πρωθυπουργοί. Δεν ξέρω για τους
άλλους Πρωθυπουργούς. Μπορείτε να τοποθετηθείτε, αν έχετε
στο µυαλό σας το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης του κ. Τσίπρα.
Μπορεί να έχετε αυτό στο µυαλό σας. 

Όµως, ο Κυριάκος Μητσοτάκης όταν το 2016, το 2017, το
2018, πριν δηλαδή γίνει Πρωθυπουργός, πήγαινε και έλεγε ότι
θα µειώσει τον ΕΝΦΙΑ, τον µείωσε τον ΕΝΦΙΑ. Τον µείωσε κατά
22% και έπεται και επόµενη µείωση. Μείωσε το φόρο στις επιχει-
ρήσεις από το 29% στο 24% και τώρα εξήγγειλε στο 22% και πάει
να προσεγγίσει το 20%. Μείωσε τον εισαγωγικό φορολογικό συν-
τελεστή 9% στα φυσικά πρόσωπα από 22%. Άρα ποιος λέει ψέ-
µατα και ποιος όχι αφήνω να το κρίνουν όσοι µας ακούνε. 

Όσον αφορά τη «σκοτωµένη» οικονοµία. Είπαµε –αλλά φαίνε-
ται δεν διαβάσατε τις τελευταίες ανακοινώσεις της ΕΛΣΤΑΤ-
16,2% αναπτύχθηκε το δεύτερο τρίµηνο η ελληνική οικονοµία.
Ποια «σκοτωµένη» οικονοµία; Δεν ξέρω καµία σκοτωµένη οικο-
νοµία που να έχει τέτοιους ρυθµούς ανάπτυξης. 

Φαίνεται ότι τα µέτρα προστασίας και της υγείας και της κοι-
νωνίας αλλά και του παραγωγικού ιστού αποδίδουν, κύριε Βελό-
πουλε, και θα συνεχίσουν να αποδίδουν και το επόµενο χρονικό
διάστηµα. 

Είπατε για τεστ αντισωµάτων αντί για τεστ των άλλων µορφών
για τη διάγνωση του κορωνοϊού. Μα το τεστ αντισωµάτων µας
λέει για το παρελθόν, τι έγινε χθες. Αύριο µπορείτε να µας πείτε
τι θα γίνει; Δεν µπορεί να κλείνουµε το µάτι ούτε στους αντιεµ-
βολιαστές αλλά ούτε και στην υπόλοιπη κοινωνία που θέλει να
είναι προστατευµένη και να µπορεί να κινείται ελεύθερα και να
ανακτήσει γρήγορα την κανονικότητα που έχασε λόγω της παν-
δηµίας του κορωνοϊού. 

Όσον αφορά το θέµα της παράταξης του Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, είµαστε περήφανοι που είµαστε συνεχιστές αυτής της
παράταξης, κύριε Βελόπουλε. Και δεν έχουµε ξεχάσει τίποτα και
το αποδείξαµε είτε αυτό ήταν στον Έβρο είτε έχει να κάνει µε
την καθηµερινότητα της εκπροσώπησης των εθνικών συµφερόν-
των παντού και πέρα από αυτό.

Την πατρίδα –αυτό που αναφέρατε και πριν- την έχουµε µέσα
στην καρδιά µας και το δείχνουµε συνεχώς και κάθε µέρα. Και
γι’ αυτό κάνουµε πράξη τη ρήση του Κωνσταντίνου Καραµανλή
ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι αυτή που αγκαλιάζει την ελληνική κοι-
νωνία από τις παρυφές της Αριστεράς µέχρι τη Δεξιά. Και αυτό
θα συνεχίσει να κάνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ µου, θα ήθελα να σας απαντήσω για ακόµη µια
φορά λέγοντας ότι εγώ δεν µιλώ ποτέ ψηφοθηρικά. Εγώ µίλησα
για µια διαφορετική ατζέντα. Ξέρετε τι σας είπα; Για πολιτοφυ-
λακή και εθνοφυλακή που µπορούν να χρησιµοποιηθούν. 

Το πήγατε στη στείρωση. Έχετε σκυλιά εσείς; Έχετε; Εγώ έχω
δύο. Όταν αποκτήσετε, ελάτε να µου κάνετε υποδείξεις εµένα
για τη φιλοζωΐα. 

Δεύτερον, µίλησα για εθνοφυλακή. Εσείς λέγατε ότι θα καταρ-
γήσετε τον ΕΝΦΙΑ, όχι ότι θα τον µειώσετε. Κατάργηση σας
ζητάω εγώ. Εσείς µου λέτε για µείωση.

Επίσης, επειδή είπατε ότι δεν είπε ψέµατα ο Πρωθυπουργός,
εγώ δεν είπα ότι είπε ψέµατα πολλά. Είπα ότι είπε ψέµατα µερικά
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ή αρκετά και πολλές µισές αλήθειες, όπως παραδείγµατος χάριν
για τους λαθροµετανάστες. Είχε πει πάλι στη ΔΕΘ ότι δεν θα
κάνει ποτέ δοµές. Και τώρα το Φυλάκιο, η Λέσβος, η Σάµος, η
Χίος, η Λήµνος γίνονται δοµές δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τι είναι
αυτό; Αυτό δεν είναι ψέµα; Πείτε το όπως θέλετε εσείς.

Βέβαια, θα σας το πω, κύριε. Βασικά οικονοµικά δεν είστε υπο-
χρεωµένος να ξέρετε, αλλά η ΕΛΣΤΑΤ το νούµερο που έδωσε,
το 16% ανάπτυξη, ξέρετε πού οφείλεται; Ψάξτε λίγο τους εννέα
µήνες, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός τη µισή αλήθεια, ότι αυ-
ξήθηκαν οι καταθέσεις. Πώς αυξήθηκαν; Πολύ απλό είναι. Εννέα
µήνες κλειστή η αγορά, δεν αγόραζε κανείς τίποτα. Τα άφηναν
στην τράπεζα τα λεφτά, οπότε αυξήθηκαν οι καταθέσεις! Τόσο
δύσκολα είναι τα οικονοµικά για εσάς; Σας µιλώ σαν επιχειρηµα-
τίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, κύριε Πρό-
εδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Τώρα, το πού οφείλεται, θα σας το πω για να το καταλάβετε. 

Εγώ επιµένω. Δεν µου είπατε για το ακαταδίωκτο –θα το κα-
ταργήσετε;- και των τραπεζιτών και των τραπεζών και των ιατρών
και των κολλητών και φίλων σας. Μόνο έτσι θα πείσετε αυτόν που
δεν πιστεύει να πάει να κάνει το εµβόλιο και θα πείσετε κι όλο
τον κόσµο. 

Και κλείνοντας, όσο για τον Καραµανλή, χαίροµαι που είστε
περήφανος πραγµατικά, όπως και ο κ. Βορίδης είναι περήφανος
–φαντάζοµαι- για τον Καραµανλή τον πρώτο, όµως πρέπει να σας
πω ότι το δάκρυ του Καραµανλή για τη Μακεδονία δεν βρίσκει
ανταπόκριση στον Έλληνα Πρωθυπουργό. Δεν τον νοιάζει. Συ-
νέχεια έχει το κράτος. Δεν πειράζει. Το αφήνω εκεί λοιπόν, για
να τρίζουν τα κόκαλα του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για µία συµπληρωµατική τοποθέτηση. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι έχετε παρερµηνεύσει τις δεσµεύσεις µας όσον

αφορά το µεταναστευτικό: Φύλαξη των συνόρων µας. Το κάναµε.
Επιτάχυνση των διαδικασιών ασύλου. Το κάναµε. Κλειστά προ-
αναχωρησιακά κέντρα. Τα κάνουµε. Εποµένως, αυτό που έχει ση-
µασία, κύριε Βελόπουλε, είναι τα νούµερα και τα νούµερα
δείχνουν πολύ µεγάλη µείωση, δραµατική µείωση των ροών,
αλλά και των διαµενόντων στην ελληνική επικράτεια. Γιατί δεν το
αναγνωρίζετε αυτό; Απλώς και µόνο για να κάνετε κάποιες επι-
κοινωνιακού χαρακτήρα τοποθετήσεις. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα θέµατα που είπατε, είναι θέµατα
που τώρα τα βάζετε. Όχι ότι είπε ψέµατα ο Πρωθυπουργός στη
ΔΕΘ ή δεν ικανοποίησε τις δεσµεύσεις του.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
…(δεν ακούστηκε). 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εποµένως, ας αφήσουµε να δούµε και την επόµενη πο-
ρεία, πώς θα πάνε όλα αυτά τα µέτρα τα οποία εξήγγειλε, ύψους
3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που ανακουφίζουν τα ελληνικά νοι-
κοκυριά και από το κύµα των ανατιµήσεων, αλλά και σε σχέση
µε τις προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας. 

Και όσον αφορά το «από πού προήλθε η ανάπτυξη;», προήλθε
από την εµπιστοσύνη, κύριε Βελόπουλε. Και αυτή την έχει απο-
καταστήσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάν-
νης Βρούτσης. 

Εννοείται ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν να ζη-
τούν τον λόγο όποτε νοµίζουν. Βεβαίως, όχι ο ένας µετά τον
άλλον, να µεσολαβούν δύο-τρεις Βουλευτές ή Υπουργοί και αµέ-
σως µετά θα δίνεται ο λόγος. 

Κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µετά την τοποθέτηση του Αναπληρωτή Υπουργού
Εσωτερικών και στις απαντήσεις που έδωσε στον Αρχηγό του

κόµµατος «Ελληνική Λύση», τον κ. Βελόπουλο, θα τοποθετηθώ
για το νοµοσχέδιο, γιατί έτσι πρέπει. Πρόκειται στην ουσία για
ένα ζήτηµα και ένα θέµα το οποίο δεν ανέπτυξε καθόλου ο κ. Βε-
λόπουλος, αν και θα έπρεπε, γιατί σήµερα αυτό είναι το νοµο-
σχέδιό µας. 

Είµαι υποχρεωµένος, όµως, να κάνω µόνο µία µικρή παρατή-
ρηση την οποία την οφείλω απέναντι στην παράταξη και τον
κόσµο της Νέας Δηµοκρατίας, την οποία έχω την τιµή να υπη-
ρετώ από µικρό παιδί, ενταγµένος µέσα σ’ αυτό το ιδεολογικό-
αξιακό σύστηµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αν ήταν ο κ. Βελόπουλος εδώ, θα άκουγε αυτό που συνεχώς
λέω και µου το επιτρέπει και η εµπειρία µου και η ιστορία µου:
Ποτέ και κανείς δεν αµφισβήτησε τον πατριωτικό χαρακτήρα της
Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δηµοκρατία από την ίδρυσή της µέχρι
σήµερα στον ιδεολογικό της πυρήνα είναι ένας φορέας πολιτι-
κός, που είναι βαθιά λαϊκός, φιλελεύθερος και πατριωτικός. Κα-
νείς ποτέ δεν µπόρεσε να αµφισβητήσει τον πατριωτικό
χαρακτήρα της Νέας Δηµοκρατίας. Και όταν και όποτε κλήθηκε
η Νέα Δηµοκρατία µε Πρωθυπουργούς τον Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή, τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, τον Αντώνη Σαµαρά και σή-
µερα τον Κυριάκο Μητσοτάκη πάντα στην προµετωπίδα των
πολιτικών µας ήταν το εθνικό συµφέρον, η Ελλάδα και η πατρίδα
πάνω απ’ όλα. Αυτό δεν αµφισβητήθηκε ποτέ. 

Μόνο αυτήν την εισαγωγική παρατήρηση ήθελα να κάνω, γιατί
την οφείλω προς τον κ. Βελόπουλο, ο οποίος µίλησε µε πολύ έν-
τονο πατριωτικό λόγο. Χαιρόµαστε να υπάρχουν πατριωτικά κόµ-
µατα τα οποία να αγαπάνε την πατρίδα, πιστεύουµε ότι τα λέει
συνειδητά, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν παραχωρούµε το δι-
καίωµα να λένε ότι είναι περισσότερο πατριωτικά και να αµφι-
σβητούν τον πατριωτισµό της Νέας Δηµοκρατίας, αυτής της
µεγάλης πατριωτικής εθνικής παράταξης. 

Όταν είδα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν από έναν χρόνο στη διαβούλευση, δεν πίστευα
ποτέ ότι θα έτρεχε ένα τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα για να
έρθει η στιγµή να το συζητήσουµε εδώ στην Ολοµέλεια του Κοι-
νοβουλίου και να έχω την τιµή εγώ να είµαι Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

Το λέω αυτό γιατί σήµερα από αυτό εδώ το Βήµα θα µιλήσω
µε µια διπλή ιδιότητα: Πρώτον, µε την ιδιότητα τη θεσµική του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου και δεύτερον, ενός ανθρώπου
που τα βιώµατά µου και όλη µου η ζωή ήταν παρέα µε ζώα τα
οποία είχα από µικρό παιδί στο σπίτι µας. Και µετά µε τη νέα µου
οικογένεια δηµιούργησα πάλι ένα νέο περιβάλλον µε ζώα, πάντα
µε σκυλιά, τα οποία είναι συνοδοιπόροι της ζωής µου. 

Επιτρέψτε µου να σας πω, µάλιστα, ότι εγώ αντί για τις λέξεις
«ζώα συντροφιάς» θα έλεγα «µέλη της οικογένειας». Μόνο για
µέλη της οικογένειάς µου µπορώ να περιγράψω τα συναισθή-
µατα αγάπης, συντροφικότητας, παρέας που ένιωθα και νιώθω
όλα αυτά τα χρόνια. Και µε χαρά έχω γαλουχήσει και τα δύο παι-
διά µου, τη Νίκη και τον Βασίλη, σε αυτή την ίδια κατεύθυνση,
να αγαπάνε τα ζώα, να ζούµε µε τα ζώα µέσα στο σπίτι και να
αποτελούν µέλη της οικογένειάς µας. Άρα, λοιπόν, το νοµοσχέ-
διο µε διαπερνά µέσα από τις προσωπικές µου εµπειρίες και βιώ-
µατα για το συγκεκριµένο θέµα που θα συζητήσουµε σήµερα. 

Θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι καλό θα ήταν σε ένα τόσο σο-
βαρό νοµοσχέδιο να πιάσουµε το νήµα από την αρχή. Ας δούµε
τι υπάρχει σήµερα. Ας ξεχάσουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το
βάζουµε στην άκρη. Τι υπάρχει σήµερα για τα αγαπηµένα µας
ζώα, που όλοι κόπτονται εδώ και λένε ότι «τα αγαπάµε, θέλουµε
να τα φροντίζουµε, να υπάρχει ένα νοµικό θεσµικό πλαίσιο που
να τα προστατεύει»; Τι υπάρχει σήµερα; Υπάρχει κάτι σήµερα; 

Σήµερα που συζητάµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο που θα πω και θα περιγράψω δεν υπάρχει τίποτα.
Υπάρχουν σκόρπιες νοµικές παρεµβάσεις, οι οποίες έρχονται να
αλληλοεπικαλύψουν η µία την άλλη ή άλλες φορές να είναι σε
αντίθεση µεταξύ τους. Συγκεκριµένο συνεκτικό θεσµικό νοµοθε-
τικό πλαίσιο για τα ζώα της οικογένειας, µέλη της οικογένειάς
µας ή ζώα συντροφιάς, όπως τα λέει ο νοµοθέτης, δεν υπάρχει. 

Τι επιχειρούµε σήµερα σ’ αυτό το αχαρτογράφητα «πέλαγος»,
σ’ αυτό το θεσµικό κενό που υπάρχει, σ’ αυτή την έλλειψη νόµου
βάσης για την προστασία των ζώων; Και εδώ θέλω να πω «συγ-
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χαρητήρια» εκ δεξιών και στον Στέλιο Πέτσα και στον Μάκη Βο-
ρίδη και στον Θοδωρή Λιβάνιο, οι οποίοι αφιέρωσαν πολύ χρόνο,
όπως γνωρίζω, αφιέρωσαν πολύ κόπο µέσα από συζητήσεις οι
οποίες έγιναν όλο αυτό το διάστηµα, για να φτάσουµε σήµερα
στη Βουλή να παρουσιάζεται για πρώτη φορά στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο ένας συνεκτικός νόµος που αφορά τα ζώα µας, τα ζώα
που έχουµε στο σπίτι µας, τα ζώα συντροφιάς. Αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έρχεται για πρώτη φορά στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Για πρώτη φορά. 

Ερώτηση: Είναι τέλειο; Απάντηση: Όχι. Αυτός ο νόµος βάσης
που δηµιουργείται σήµερα στην Ελλάδα είναι ένας νόµος ο
οποίος στα µελλοντικά χρόνια που θα ακολουθήσουν θα αλλάξει
αρκετές φορές. Όµως, σήµερα για πρώτη φορά έχουµε ένα θε-
σµικό πλαίσιο καλά οργανωµένο που προέκυψε µέσα από έναν
µακρύ και βασανιστικό διάλογο, που υπήρχαν και ενστάσεις και
αµφισβητήσεις. Και σήµερα έχουµε ένα κείµενο νόµου για τα ζώα
συντροφιάς ή για τα µέλη της οικογένειάς µας, όπως τα λέω εγώ,
για πρώτη φορά. 

Αυτός εδώ ο νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχτηκε εν-
τονότατη κριτική από όλα τα µέρη των άλλων κοµµάτων του Κοι-
νοβουλίου. Άκουσα, µάλιστα, εδώ στις κορυφαίες
αντιπολιτευτικές θέσεις, όπως ακούστηκαν, την έλλειψη διαλό-
γου και συζήτησης µε τους φορείς, όπως θα έπρεπε να γίνει.
Αυτό εδώ το νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε σήµερα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι το πιο µακρύ σε χρόνο διαβούλευ-
σης νοµοσχέδιο που υπήρξε ποτέ. Ξεπέρασε τον ένα χρόνο.
Αναντίρρητα είναι ο µεγαλύτερος. Πόσος περισσότερος διάλο-
γος θα µπορούσε να γίνει; 

Δεύτερον. Άκουσα κάτι πρωτάκουστο, γιατί είναι για µένα
πρωτάκουστο. Αν και ως κοινοβουλευτικός µε εµπειρία στο Κοι-
νοβούλιο έχω ακούσει πολλά. Δέχθηκε κριτική ο Στέλιος Πέτσας
γιατί έφερε –λέει- είκοσι δύο τροπολογίες σήµερα, την ώρα που
συζητάγαµε το νοµοσχέδιο, για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Δηλαδή, τι θα έπρεπε να κάνει; Να κλείσει τα αυτιά; 

Από τη µία κατηγορείται η Κυβέρνηση και ο νοµοθέτης ότι δεν
ακούει και δεν συζητάει και όταν φέρνει τις τροπολογίες ή τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έρχονται να συµπληρώσουν το
κείµενο του νόµου, ένα δύσκολο νοµοσχέδιο, ένα δύσκολο εγ-
χείρηµα που νοµοθετούµε για πρώτη φορά, κριτική και γιατί φέρ-
νει σήµερα τις τροπολογίες. Ήµαρτον! Τελικά τι θέλουµε;
Κάνουµε κριτική και Αντιπολίτευση για την Αντιπολίτευση; Μια
φορά να πούµε ότι εδώ ερχόµαστε να συζητήσουµε σοβαρά σε
ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν είναι και τόσο πολιτικό. Είναι ένα
νοµοσχέδιο το οποίο αφορά όλους µας, την κοινωνία µας. 

Πού αλλού εστιάστηκε η κριτική; Η κριτική εστιάστηκε κυρίως
στο ζήτηµα το οποίο ανέφερα, στην απουσία διαλόγου, που
όπως περιέγραψα ήταν το πιο βασανιστικό σε διάλογο νοµοσχέ-
διο. 

Το δεύτερο ήταν για τη χρηµατοδότηση όλων αυτών που λέει
το νοµοσχέδιο, τις νέες δοµές που δηµιουργεί, τις νέες διαρθρω-
τικές αλλαγές που φέρνει. Μα, 40 εκατοµµύρια έρχονται εφάπαξ
να καταβληθούν µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου υπέρ των
δήµων. Το αµφισβητεί κανείς αυτό; Υπήρξε ποτέ τέτοια χρηµα-
τοδότηση γενναία σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο µε αυτά τα χαρα-
κτηριστικά έχει ένα καθαρό οικονοµικό περιβάλλον 40
εκατοµµυρίων ευρώ; 

Και εύλογα λέει η Αντιπολίτευση: «Μα, αυτά θα φτάσουν;». Όχι
δεν φτάνουν αυτά. Βεβαίως, συµφωνούµε. Κάθε χρόνο θα υπάρ-
χει µία επιπλέον χρηµατοδότηση 15 εκατοµµυρίων ευρώ διαµέ-
σου του Υπουργείου Εσωτερικών προς όλους τους δήµους.
Αυτοί δεν είναι πόροι συγκεκριµένοι; Άρα, το δεύτερο µεγάλο
επιχείρηµα εκ µέρους της Αντιπολίτευσης καταρρίπτεται. 

Η τρίτη, επίσης µεγάλη, -κι εδώ επειδή πρέπει να είµαστε µε-
ταξύ µας ειλικρινείς, ας κοιτιόµαστε στα µάτια όταν συζητάµε
για τέτοια ζητήµατα- ένσταση απ’ όλη την Αντιπολίτευση ήταν
γιατί να φύγει η αρµοδιότητα από το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και να πάει στο Υπουργείο Εσωτερικών. Υπηρετώ είκοσι
ολόκληρα χρόνια την αυτοδιοίκηση, πριν µπω εδώ ως Βουλευτής
να υπηρετήσω το εθνικό Κοινοβούλιο και είναι εδώ και ο κ. Ραγ-
κούσης ο οποίος υπηρετεί και ως δήµαρχος µάλιστα στην Πάρο
και ο οποίος µπορεί να το επιβεβαιώσει. 

Μα, υπήρξε ποτέ χρονική στιγµή στη διαδικασία της πολιτικής
στη χώρα µας που να µην είµαστε όλοι υπέρ της αυτοδιοίκησης
και να λέµε ότι µόνο η αυτοδιοίκηση έχει το γνώθι, την καλύτερη
γνώση κοντά στην κοινωνία, βασιζόµενη στην αρχή της επικου-
ρικότητας; Αυτό δεν λέµε, κύριε Ραγκούση, πάντα; Δεν πι-
στεύαµε και συνεχίζουµε να πιστεύουµε ότι πρέπει να
µεταβιβάζονται οι αρµοδιότητες από το κεντρικό κράτος συνε-
χώς προς την αυτοδιοίκηση, εγγύτερα στον πολίτη δηλαδή, µε
µόνη κριτική αν υπάρχουν αρµοδιότητες που µεταβιβάζονται να
συνοδεύονται και από τους απαραίτητους πόρους; Μα, οι πόροι
υπάρχουν, 40 εκατοµµύρια εφάπαξ και 15 εκατοµµύρια κάθε
χρόνο. 

Δηλαδή, είναι στοιχείο κριτικής ότι µεταβιβάζουµε αρµοδιότη-
τες στον αρµόδιο θεσµικό φορέα, στην αυτοδιοίκηση, που µπο-
ρεί να γνωρίζει ο δήµαρχος, οι δηµοτικοί σύµβουλοι, οι δηµοτικές
επιτροπές και για τα αδέσποτα και για τα κατοικίδια ζώα καλύ-
τερα από τον οποιονδήποτε; Μπορεί το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης να γνωρίζει και να έχει τη γνώση καλύτερα από την
αυτοδιοίκηση; Αυτό δεν υπερασπιζόµαστε τόσα χρόνια εµείς που
έχουµε τουλάχιστον περάσει από την αυτοδιοίκηση; Μιλάµε για
αρµοδιότητες στην αυτοδιοίκηση, συνοδευόµενες από πόρους.
Μα, είναι στοιχείο κριτικής -αντίθετα, έπρεπε να είναι στοιχείο
επιβράβευσης- ότι µεταφέρουµε στον αρµόδιο φορέα που γνω-
ρίζει καλύτερα τα ζητήµατα ένα κοινωνικό τοπικό ζήτηµα από τον
οποιοδήποτε την αρµοδιότητα τη συγκεκριµένη; Αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ήταν σηµείο κριτικής, ότι δώσαµε στην αυτο-
διοίκηση τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα. 

Άλλο στοιχείο κριτικής, γιατί εδώ πρέπει να λέµε τις απόψεις
µας ελεύθερα, κύριε Λιβάνιε, που το είχαµε συζητήσει και προ-
σωπικά είχα εντονότατη ένσταση στη διαδικασία της διαβούλευ-
σης ήταν ένα συγκεκριµένο άρθρο, της υποχρεωτικής
στείρωσης. Και µάλιστα είχα πει ότι θα δυσκολευτώ πάρα πολύ
και να το ψηφίσω αν παρέµενε το άρθρο το συγκεκριµένο. Διότι
γνώριζα µέσα από την οικογενειακή πλέον σχέση που έχω µε τα
δικά µου δύο κατοικίδια ζώα, τα δύο σκυλάκια µας στο σπίτι ότι
ήταν αδύνατον εγώ προσωπικά να κάνω κάτι τέτοιο.

Έρχεται ο νοµοθέτης -και αυτό σηµαίνει δηµοκρατική διαδι-
κασία και διαβούλευση- και δίνει για πρώτη φορά στο νοµοσχέ-
διο τη δυνατότητα της εναλλακτικής λύσης. Το διαβάζω γιατί δεν
έχει ακουστεί. Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα είτε να υπάρχει κα-
θολική στείρωση, που στα αδέσποτα θα υπάρχει και είναι πολύ
σωστό, είτε να συµβεί το εξής. Παρέχεται µία εναλλακτική λύση,
η δυνατότητα ο ιδιοκτήτης να µη στειρώνει το ζώο συντροφιάς
και να επιλέξει, αφού έχει προχωρήσει στην υποχρεωτική σή-
µανση του ζώου, να αποστείλει δείγµα γενετικού υλικού στο ερ-
γαστήριο φύλαξης και ανάλυσης DNA ζώων συντροφιάς που θα
τηρείται στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας
Αθηνών. Με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται ότι ακόµα και αν εγ-
καταλειφθεί ένα µη σηµασµένο ζώο συντροφιάς είναι εύκολο να
βρεθεί ο γεννήτοράς του και κατ’ επέκταση ο ιδιοκτήτης του, ο
οποίος θα έχει όλες τις προβλεπόµενες διοικητικές και ποινικές
κυρώσεις. 

Πού διαφωνούµε σε αυτό; Εγώ προσωπικά θα ακολουθήσω
τον δεύτερο δρόµο, να σηµάνω τα κατοικίδια ζώα µου, τα δύο
σκυλάκια µου, των οποίων θα καταθέσω το DNA. Είναι δική µου
επιλογή. Ο νοµοθέτης έδειξε την ευελιξία -και πολύ σωστά- και
αυτό ήρε όλες τις βασικές ενστάσεις. Ακόµα και µε κυνηγετικούς
συλλόγους που είχα συνοµιλήσει στις Κυκλάδες όπου αυτό ήταν
το επίµαχο σηµείο της διαφοράς, το δέχθηκαν αυτό. Να τα αφή-
σουµε ανεξέλεγκτα; Δηλαδή, να µην υπάρχει κανένα πλαίσιο
ελέγχου; 

Καµµία πλευρά δεν πήρε τη θέση τι πρέπει να κάνουµε. Άλλοι
λέγανε «όχι στην υποχρεωτικότητα της στείρωσης», άλλοι «ναι
στη στείρωση, αλλά». Ουσιαστικά, όµως, δεν απάντησε καµµία
πλευρά τι πρέπει να γίνει και αν συµφωνεί µε το επίµαχο αυτό
ζήτηµα. Ο νοµοθέτης, το Υπουργείο Εσωτερικών, φρόντισε µε
αυτή εδώ τη δυνατότητα που δίνει να λυθεί το µεγαλύτερο πρό-
βληµα του νοµοσχεδίου και το έλυσε µε τον ορθότερο και σω-
στότερο τρόπο. Κι εδώ πέφτουν πλέον όλες οι αντιπολιτευτικές
εκείνες κορώνες και ενστάσεις που είχα κι εγώ προσωπικά γι’
αυτό το συγκεκριµένο άρθρο. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20159



Επιπλέον, να πούµε ότι για το συγκεκριµένο ζήτηµα εξαιρούν-
ται τα σκυλιά τα οποία είναι σκυλιά εργασίας, όπως πολύ σωστά
περιέγραψε και σε συνέντευξη που έδωσε σήµερα και εδώ στην
εισήγησή της η κ. Φωτεινή Πιπιλή. Αυτά τα σκυλιά που προσφέ-
ρουν µια σηµαντική εργασία κοντά στον άνθρωπο και στους κτη-
νοτρόφους µας εξαιρούνται από αυτή τη διαδικασία. 

Και πριν ολοκληρώσω, άλλο ένα επιχείρηµα το οποίο ακού-
στηκε και το οποίο αφορά τη συγκεκριµένη διάταξη είναι το
υψηλό κόστος. Να το δεχθώ. Μιλάµε για 150 ευρώ. Μα, µόλις
χθες ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε τη µείωση των ζωοτροφών
από το 13% στο 6%. Είναι µία µείωση του κόστους για τα ζώα τα
οποία έχουµε στην οικογένειά µας, κύριοι εισηγητές; Είναι ή δεν
είναι; Βεβαίως, και είναι. 

Κάνω τώρα και την ερώτηση -σχήµα λόγου ερώτηση- για να
αφήσουµε στην άκρη λίγο την υποκρισία και να κοιταχτούµε στα
µάτια. Τα 150 ευρώ γι’ αυτούς που αποφασίζουν να έχουν ένα
σκυλί στο σπίτι τους, που το αγαπούν και το φροντίζουν, είναι το
µεγάλο κόστος; Σε µηνιαία βάση κάποιος που έχει ένα σκυλί και
θέλει πραγµατικά να το φροντίζει, να το περιποιείται, τουλάχι-
στον για ζωοτροφές σε επίπεδο µήνα ξοδεύει 50 ευρώ, συν τα
αξεσουάρ τα οποία χρειάζεται, συν την υπόλοιπη φροντίδα που
πρέπει να του κάνεις, τα εµβόλιά του, αν τραυµατιστεί να το πάει
στον κτηνίατρο, να έρθει ο κτηνίατρος στο σπίτι. Όλα αυτά είναι
συσσωρευµένο κόστος για κάποιον που αποφασίζει να έχει αυτό
το κόστος στο σπίτι του, για να έχει ακόµα ένα µέλος στην οικο-
γένειά του, όπως το έχω κάνει εγώ. 

Άρα, λοιπόν, αν µιλάµε για τα 150 ευρώ µπορεί το Υπουργείο
Εσωτερικών να δώσει µια απάντηση αύριο. Για κάποιον, όµως, που
συνειδητά επιλέγει να έχει αυτή τη συντροφιά και να διευρύνει την
οικογένειά του µε αυτά τα σκυλιά, όπως τα λέω εγώ, µέσα µας χτί-
σαµε σε επίπεδο οικογένειας την αγάπη και την µεταξύ µας δια-
φορετική σχέση παρέας, συντροφιάς, αυτά τα χρήµατα δεν είναι
το πραγµατικό εµπόδιο για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Τώρα ολοκληρώνω µε το θέµα το οποίο αφορά την εισαγωγή
νέων διαρθρωτικών δοµών που φέρνει το νοµοσχέδιο. Κι εδώ να
πούµε το εξής. Σε αυτό το πρωτόγνωρο εγχείρηµα να έχουµε για
πρώτη φορά αυτό το νοµοθέτηµα που αφορά τα ζώα συντροφιάς
ή τα µέλη της οικογένειάς µας όπως τα λέω εγώ, έρχεται ο νο-
µοθέτης και αξιοποιεί τα επιστηµονικά εργαλεία. 

Ποια είναι τα επιστηµονικά εργαλεία; Είναι τα ηλεκτρονικά µη-
τρώα. Δηµιουργείται το ηλεκτρονικό Εθνικό Μητρώο Ζώων Συν-
τροφιάς και τα ακόλουθα υποµητρώα: υποµητρώο Καταγραφής
και Παρακολούθησης Ζώων Συντροφιάς, υποµητρώο Φιλοζωικών
Σωµατείων και Οργανώσεων, υποµητρώο Καταφυγίων στο οποίο
εγγράφονται όλα τα νοµίµως λειτουργούντα καταφύγια σκύλων
και γατών της χώρας, υποµητρώο Επαγγελµατιών και Ερασιτε-
χνών Εκτροφέων, Αποθετήριο Διαβατηρίων, Πανελλήνια Πλατ-
φόρµα Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς, υποµητρώο
Εθελοντικής Αιµοδοσίας Ζώων Συντροφιάς. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ένα εύκολο
εγχείρηµα. Είναι, όµως, µία νέα θεσµική νοµοθετική βάση πάνω
στην οποία έρχεται η Κυβέρνηση να διαµορφώσει ένα νέο περι-
βάλλον το οποίο δεν υπήρχε µέχρι σήµερα. Αυτό ακριβώς επι-
χειρούµε. Άκουσα και τον Υπουργό προσεκτικά και είπε ότι είναι
ένα δύσκολο νοµοσχέδιο και θα συµφωνήσουµε. Πιάνει όλους
τους παράγοντες που σήµερα µπορούν να έχουν σχέση µε τα
ζώα τα οικογενειακά, µε τα ζώα που έχουµε στα σπίτια µας και
γι’ αυτό είναι πολύ δύσκολο στην εφαρµογή. Σήµερα, όµως, γί-
νεται η βάση. 

Όλο αυτό το πλαίσιο το οποίο σήµερα περιγράφεται, είναι ένα
πλαίσιο το οποίο δηµιουργεί τις βάσεις για ένα αισιόδοξο µέλλον,
το οποίο λύνει πολλά προβλήµατα και οργανώνει για πρώτη
φορά αυτό που σήµερα θέλουµε να αντιµετωπίσουµε: να βά-
λουµε κανόνες για την ελευθερία, την προστασία των οικόσιτων
ζώων, να περιορίσουµε τα αδέσποτα, να τιµωρήσουµε µε συγκε-
κριµένο πλαίσιο ποινών αυτούς οι οποίοι βασανίζουν και κακο-
ποιούν τα ζώα. Όλο αυτό δεν υπήρχε µέχρι σήµερα οργανωµένο,
εκτός της διάταξης που έφερε ο κ. Βορίδης -τη συγκεκριµένη- η
οποία έρχεται αποσπασµατικά, αλλά σήµερα ενσωµατώνεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Πάνω απ’ όλα, όµως, έγινε ένας διάλογος, στον οποίο ακού-

στηκαν όλες οι απόψεις. Μάλιστα, θεωρώ κορυφαία µέσα στις
τροπολογίες που έφερε ο Υπουργός, αυτή που κατέθεσε πριν
από λίγο, την οποία ζητούσαν επίµονα τα φιλοζωικά σωµατεία,
όπου ήταν ένα µέλος στον αρχικό νόµο και σήµερα -όπως και η
κ. Πιπιλή επιβεβαιώνει- µε την τροπολογία αυτή συµµετέχουν δύο
µέλη των φιλοζωικών οργανώσεων. Δηλαδή, ακούσαµε και την
κοινωνία. 

Δεν ήταν ένα εύκολο εγχείρηµα. Ήταν ένα εγχείρηµα το οποίο
χτίστηκε πάνω από ένα χρόνο, σε διάλογο, σε διαβούλευση. Και,
επιτέλους, αυτή η διακήρυξη του σηµερινού Πρωθυπουργού,
τότε Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του Κυριάκου
Μητσοτάκη, που είχε δεσµευτεί ότι θα φτιάξουµε για πρώτη
φορά ένα θεσµικό πλαίσιο σύγχρονο και θα βάλουµε τις βάσεις
για την προστασία των ζώων, γίνεται πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Βρούτση.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
ο κ. Λιβάνιος.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, να πω γιατί είµαι εδώ. Δεν θα σας µιλήσω για τη
σχέση των ζώων συντροφιάς µε το κτηµατολόγιο και τις τηλεπι-
κοινωνίες. Είχα τη χαρά και την τιµή να ξεκινήσω την επεξεργασία
του νοµοσχεδίου τους πρώτους δεκαοκτώ µήνες µετά τις εκλογές
του Ιουλίου του 2019 και, πράγµατι, θεωρώ ότι η αλλαγή στη νο-
µοθεσία είναι απαραίτητη για την προστασία των ζώων συντρο-
φιάς, γιατί όχι µόνο ήταν προεκλογική δέσµευση της Κυβέρνησης,
αλλά γιατί αυτή τη φορά είναι απαραίτητο πιο πολύ από ποτέ. 

Πρέπει, ξεκινώντας, να δούµε ποιους αφορά το νοµοσχέδιο.
Το νοµοσχέδιο αφορά πρωτίστως τα ζώα συντροφιάς και ιδίως
τα αδέσποτα. Αφορά τον ευσυνείδητο κηδεµόνα του ζώου ο
οποίος το έχει σαν µέλος της οικογένειάς του. Αφορά τον κτη-
νοτρόφο ο οποίος βλέπει τα αγαπηµένα τους ζώα ως πολύτιµους
συµπαραστάτες στη φύλαξη του ποιµνίου του. Αφορά το σοβαρό
κυνηγό ο οποίος βλέπει τα σκυλιά του ως φίλους και συνεργάτες.
Αφορά τους χιλιάδες εθελοντές οι οποίοι από το υστέρηµά τους
σιτίζουν αδέσποτα ζώα και αισθάνονται µόνοι. Αφορά όσους και
υπό οποιεσδήποτε καιρικές ή άλλες συνθήκες προσφέρουν εθε-
λοντικά τον χρόνο τους σε καταφύγια ώστε να βελτιωθούν οι
συνθήκες διαβίωσης των ζώων αντί να είναι αποθήκες ψυχών.
Αφορά όλους όσοι µέσα σε περιττώµατα ενός άθλιου καταφυ-
γίου προσπαθούν να επαναφέρουν στη ζωή ένα σκελετωµένο και
υποσιτισµένο σκύλο. 

Αφορά, επίσης, τους κηδεµόνες που µεσάνυχτα τώρα τον Αύ-
γουστο καλούσαν απεγνωσµένα σε πανσιόν σκύλων σε µία φλε-
γόµενη περιοχή µη γνωρίζοντας τι έχουν απογίνει τα ζώα τους,
αν έχουν βρει τραγικό θάνατο. Αφορά τους δήµους οι οποίοι από
το υστέρηµά τους δίνουν σηµαντικούς πόρους για να αναπτύ-
ξουν ένα σύγχρονο πρόγραµµα αποκατάστασης και διαχείρισης
αδέσποτων ζώων. Αφορά και αυτούς οι οποίοι µέσα στον Αύγου-
στο έστησαν το «θαύµα του Γαλατσίου» και βρέθηκαν να κατη-
γορούνται από κάποιους ως φιλοκυβερνητικοί.

Αυτούς όλους το νοµοσχέδιο τους βοηθάει. 
Αφορά, όµως, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και τον ασυνεί-

δητο, ο οποίος πετάει ένα νεογέννητο κουτάβι στον κάδο απορ-
ριµµάτων, γιατί το σκυλί του γέννησε περισσότερα ζώα από όσα
θα ήθελε και δεν µπόρεσε να τα δώσει σε φίλους. Αφορά αυτούς
που έχουν δεµένα τα ζώα τους, εκτεθειµένα στις καιρικές συν-
θήκες δίχως πρόσβαση σε φαγητό και νερό. Αφορά τους δήµους
οι οποίοι έχουν αφήσει τα ζώα στο έλεος του θεού και σε εγκα-
ταστάσεις οι οποίες είναι παρόµοιες µε χωµατερές. Αφορά
όσους εγκατέλειψαν αναίτια τα ζώα τους µέσα στις πυρκαγιές
του Αυγούστου και βρήκαν τραγικό θάνατο, πολλά από αυτά δε-
µένα. Αφορά κάποιους ασυνείδητους κυνηγούς οι οποίοι όταν
διαπιστώσουν ότι το σκυλί τους δεν είναι αρκετά ικανό στο να
πιάνει τα θηράµατα, το πυροβολούν για να µην τους είναι βάρος.
Ελάχιστους! Αφορά όσους προωθούν την παράνοµη εκτροφή και
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το παράνοµο εµπόριο δίχως κανόνες και ελέγχους. Σε αυτούς
είµαστε απέναντι. 

Και, ναι, αφορά και το οργανωµένο φιλοζωικό κίνηµα, ένα κί-
νηµα διασπασµένο, ένα κίνηµα που αλληλοκατηγορείται µε βα-
ριές εκφράσεις σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης -θυµίζει
αντιπαλότητα ποδοσφαιρικής οµάδας- ένα κίνηµα το οποίο δεν
έχει καταφέρει να αποκτήσει οργανωµένη υπόσταση και ενιαία
φωνή, ένα κίνηµα που εµφανίζεται µε πολλές και διαφορετικές
εκφράσεις. Για παράδειγµα, κάποιες οµοσπονδίες έχουν σκοπό
τη δίωξη φιλόζωων και το κυνήγι καταφυγίων. Άλλοι άνθρωποι
εκµεταλλεύονται την επαγγελµατική τους ιδιότητα για να βλά-
ψουν εν τέλει τα ζώα, έχοντας µηδενική φιλοζωική δράση.
Έχουµε οργανώσεις οι οποίες λένε ότι είχαν έτοιµα, µεταφρα-
σµένα δύο χρόνια τα νοµοσχέδια -εγώ προσωπικά δεν έχω δει
τίποτα από αυτά- ξένα νοµοσχέδια, τα οποία έχουν εφαρµοστεί
σε κράτη µε διαφορετική οργάνωση, µε διαφορετική δοµή και εν
τέλει µε διαφορετικό πρόβληµα, που πιστεύουν ότι αν εφαρµο-
στεί στην Ελλάδα θα έχει πραγµατικά λύση.

Τέλος, έχουµε και άλλες οργανώσεις οι οποίες αλλάζουν πολύ
συχνά πάγιες θέσεις και ενώ κάποτε µιλούσαν για υπεύθυνες δη-
λώσεις των ιδιοκτητών πριν την γέννα των ζώων τους, γιατί η
στείρωση ήταν ακριβή, έφτασαν στο άλλο άκρο µέσα σε οχτώ
χρόνια µιλώντας για υποχρεωτική στείρωση. 

Αυτά, όµως, τώρα ήρθε η ώρα να µπουν στην άκρη και να προ-
χωρήσουµε οργανωµένα σε µία νέα αρχή. Και το νοµοσχέδιο
αυτό ακριβώς υπηρετεί. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τα βασικά. Μεταφορά αρµοδιό-
τητας από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στο
Υπουργείο Εσωτερικών. Πρώτο και σηµαντικότερο: Ήταν το πέµ-
πτο σηµείο στο προεκλογικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας.
Διαβάζω κατά λέξη -αυτό αλλάζει- «Κεντρική αρµοδιότητα θα
αποκτήσει το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο έχει την εποπτεία
της τοπικής αυτοδιοίκησης».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά, για να το έχετε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.

Θεόδωρος Λιβάνιος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, παραδοσιακά το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
-και σωστά- δίνει µεγαλύτερο βάρος στα παραγωγικά ζώα. Εκ
των πραγµάτων, λοιπόν, λόγω του µεγάλου φόρτου ήταν απα-
ραίτητη η µεταφορά. Και εδώ υπάρχει µία καλοπροαίρετη ή κα-
κοπροαίρετη παρεξήγηση. Αρµόδιο Υπουργείο για την
παρακολούθηση της υγείας των ζώων, την παρακολούθηση των
ζωοανθρωπονόσων και των ζωονόσων ήταν και παραµένει το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, άρθρο 3 παράγραφος 1. Ξε-
κάθαρα! Δεν υπάρχει καµµία πολυδιάσπαση κτηνιατρικών υπη-
ρεσιών, δεν υπάρχει κανένα µπέρδεµα. Και, µάλιστα, αν δείτε το
π.δ.40/2021 θα διαπιστώσετε ότι µεταφέρεται το µεγαλύτερο
µέρος της αρµοδιότητας ενός τµήµατος από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης στο Υπουργείο Εσωτερικών. Και να είστε σίγου-
ροι ότι µέσω ΑΣΕΠ σύντοµα θα ενισχυθεί κι άλλο το προσωπικό
του Υπουργείου Εσωτερικών που θα ασχολείται µε τα ζώα συν-
τροφιάς, ώστε να έρθουν νέοι άνθρωποι, κατάλληλα εκπαιδευ-
µένοι άνθρωποι, µε κατάλληλα προσόντα προκειµένου να
αναλάβουν την παρακολούθηση του νοµοσχεδίου. 

Και το σηµαντικότερο: Εκ των πραγµάτων κεντρικό ρόλο στη
διαχείριση των ζώων συντροφιάς έχουν οι δήµοι, καλώς ή κακώς.
Σε κάποιους αρέσει, σε κάποιους όχι. Αυτό έχει ήδη θεσµοθετηθεί
µε τον νόµο του Κώστα Σκανδαλίδη το 2012. Άκουσα κάποιους να
µην εµπιστεύονται τους δήµους, να αναφέρουν περιπτώσεις
δήµων που δεν τα έχουν καταφέρει. Να είµαι πιο σκληρός; Υπάρ-
χουν δήµοι οι οποίοι έχουν αδιαφορήσει παντελώς. Αυτός, όµως,
δεν είναι λόγος για να µην κάνουµε µια νέα αρχή. Πρώτη φορά τί-
θενται συγκεκριµένοι και µετρήσιµοι στόχοι από το Υπουργείο
Εσωτερικών, το οποίο έχει την ευθύνη των δήµων και είναι το
πρώτο σηµείο που απευθύνονται οι δήµοι για οποιοδήποτε πρό-
βληµα έχουν. Και, πραγµατικά, απορώ γιατί κάποιοι από το φιλο-
ζωικό κίνηµα έχουν αντίρρηση σε αυτό. Και όπως είπε και ο
Υπουργός, ο κ. Πέτσας, ένα πολύ σηµαντικό ποσό θα δοθεί εφά-
παξ στην αρχή για προµήθεια εξοπλισµού -βαν περισυλλογής,

για παράδειγµα, προµήθεια σαρωτών για µικροτσίπ- και σε στα-
θερή ετήσια βάση θα υπάρχει συγκεκριµένο ποσό το οποίο θα
δίνεται. Άλλωστε, στην πρώτη περίοδο ιδίως της πανδηµίας αυτή
η Κυβέρνηση για πρώτη φορά ενίσχυσε οικονοµικά δήµους εν
µέσω καραντίνας για την προµήθεια ζωοτροφών, φαρµάκων για
ζώα τα οποία υπέφεραν την πρώτη περίοδο του lockdown. Εν
τέλει, όµως, είναι και ο ορισµός της τοπικής υπόθεσης. 

Δύο λόγια για το τι ισχύει σήµερα. Τα είπε και σε ένα σηµείο ο
Γιάννης ο Βρούτσης. Πόσα από τα καταφύγια που λειτουργούν
σήµερα έχουν νόµιµες προϋποθέσεις λειτουργίας; Πόσες υιοθε-
σίες ζώων γίνονται σήµερα; Είναι ευχαριστηµένες οι ίδιες οι φι-
λοζωικές µε τη µεταχείριση που έχουν σήµερα µε τον ν.4039;
Είναι ευχαριστηµένοι οι δήµοι µε τους πόρους που λαµβάνουν
σήµερα; Το είπε χθες ο Δηµήτρης ο Παπαστεργίου. Χίλια επτα-
κόσια (1.700) ευρώ πήρε για ένα χρόνο -δεκαεπτά τσουβάλια
τροφή για να το πω έτσι πολύ χοντρικά- για ένα δήµο µε πενήντα
χιλιάδες κόσµο και δεν θυµάµαι πόσες χιλιάδες τετραγωνικών χι-
λιοµέτρων έκτασης. 

Πόσα εγκαταλελειµµένα ζώα βρίσκουµε στα βουνά, σε χωρά-
φια, στο φράγµα του Πηνειού πρόσφατα; Φαντάζοµαι έχετε
ακούσει όλοι -είναι και η εκλογική περιφέρεια του κ. Ραγκούση-
τη Σαλαµίνα που είναι ένα σηµείο που πηγαίνουν πολλοί κάτοικοι
του Λεκανοπεδίου και εγκαταλείπουν τα ζώα τους, επειδή είναι
το πλησιέστερο νησί στην Αθήνα.

Η κακοποίηση ζώων είναι πολύ σηµαντική. Τον Νοέµβρη του
2020 έγινε κακούργηµα η κακοποίηση ζώων. Ο Μάκης Βορίδης,
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, το έκανε κακούργηµα. Και µά-
λιστα επεκτείνεται πλέον και γίνεται κακούργηµα και η εγκατά-
λειψη νεογέννητου ζώου και παραµένει και ποινικό αδίκηµα η
εγκατάλειψη του ζώου. Γιατί δεν γίνεται κακούργηµα; Διότι το
νεογέννητο αν το εγκαταλείψεις 99% βρίσκεται νεκρό. Το µεγα-
λύτερο ζώο έχει κάποιες πιθανότητες να επιζήσει. 

Περί στείρωσης το αρχικό σχέδιο που βγήκε στη διαβούλευση
είχε δύο αντικρουόµενες κριτικές. «Γιατί δεν βάλατε παντού υπο-
χρεωτική στείρωση» και «γιατί βάλατε υποχρεωτική στείρωση».
Είναι εντελώς αντικρουόµενα. Και εκεί πάµε στην πραγµατικό-
τητα. Θέλουµε να ελέγξουµε τον πληθυσµό των αδέσποτων. Θέ-
λουµε καλύτερη ευζωία για τα αδέσποτα ζώα. Πώς γεννιούνται
τα αδέσποτα ζώα; Τρεις είναι οι τρόποι. Πρώτον, από εγκαταλεί-
ψεις δεσποζόµενων ζώων. Δεύτερον, από αναπαραγωγή αδέ-
σποτων ζώων µη στειρωµένων. Και τρίτον, από πολύ µεγάλο
ποσοστό παράνοµων εισαγωγών από το εξωτερικό. Πρέπει να
είναι τα σκυλιά πάνω από δύο εκατοµµύρια στην Ελλάδα σήµερα.
Ντροπιαστικός σε αριθµός για µία χώρα µε την έκταση και τον
πληθυσµό της Ελλάδας. 

Πώς πάµε να το λύσουµε; Με τρία πράγµατα. Πρώτον, στεί-
ρωση κατά κανόνα. Όλοι οι κηδεµόνες είναι υποχρεωµένοι να
στειρώσουν το ζώο τους. Τι έχουµε προβλέψει για τις ευπαθείς
οµάδες, για πολύτεκνους, για ΑΜΕΑ; Επιχορήγηση της στείρω-
σης από τους δήµους. Τι έχουµε προβλέψει; Με νοµοτεχνική
µπήκαν µέσα και οι ποιµενικοί σκύλοι. Για πρώτη φορά δίνεται η
δυνατότητα επιδότησης της στείρωσης σε όσους δεν έχουν την
οικονοµική ευχέρεια να το κάνουν. Και επίσης όλα ανεξαιρέτως
τα αδέσποτα ζώα στειρώνονται είτε από τους δήµους είτε από
νοµίµως λειτουργούσες φιλοζωικές οργανώσεις. 

Δεν θέλει κάποιος να στειρώσει το ζώο του είτε γιατί, όπως
είπε ο κ. Βρούτσης, έχει ηθικό θέµα, είτε γιατί το χρειάζεται, είτε
γιατί φοβάται ότι θα πέσει η ικανότητά του, για παράδειγµα στο
κυνήγι; Βεβαίως, αλλά θα δώσει δείγµα DNA. Γιατί; Διότι αν
βρούµε αύριο ένα εγκαταλελειµµένο νεογέννητο νεκρό σε έναν
κάδο µπορούµε άµεσα να εντοπίσουµε τους γονείς του. 

Και επειδή άκουσα και αµφιβολίες για τη µέθοδο, δεν έχουν
παρά να ρωτήσουν το προσωπικό µε διδακτορικό, καταξιωµένοι
επιστήµονες, του Ινστιτούτου Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακα-
δηµίας Αθηνών να τους εξηγήσουν αναλυτικά. Όχι «ρώτησα
έναν, δύο γιατρούς κτηνιάτρους και µου είπαν». Η γενετική είναι
µια ολόκληρη επιστήµη. Αυτή η µέθοδος χρησιµοποιείται σήµερα
σε διαλεύκανση δεκάδων χιλιάδων εγκληµάτων παγκοσµίως. 

Και µάλιστα επιλέγουµε δηµόσιο φορέα για να αναλάβει αυτό
το πρωτοποριακό έργο, το οποίο δίνει και ένα µεγάλο πλεονέ-
κτηµα. Με το DNA θα µπορεί να προχωρήσει και η επιστηµονική
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έρευνα, να διερευνηθούν κληρονοµικές ασθένειες ζώων συντρο-
φιάς. Θα πρωτοπορήσουµε στην Ελλάδα και στην Ευρώπη σε
αυτό το πεδίο έρευνας. 

Και τρίτον, καµµία εισαγωγή µη σηµασµένου ζώου και µη προ-
ερχοµένου από αεδειοδοτηµένη εγκατάσταση. Το λέει ρητά
νόµος ότι όποιο σκυλί µπαίνει στην Ελλάδα θα πρέπει να είναι
και σηµασµένο και από νόµιµη εγκατάσταση του εξωτερικού
σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Επειδή και διάφοροι που
τάσσονται υπέρ της υποχρεωτικής στείρωσης χωρίς εξαιρέσεις
ρωτάνε «µα, ποιος θα ελέγξει το DNA», απάντηση είναι πολύ
απλή. Το DNA θα το ελέγξουν αυτοί ακριβώς που θα ελέγχανε
και το αν το ζώο είναι στειρωµένο. Είχαµε τροµερή έλλειψη σε
ανιχνευτές τσιπ ζώων συντροφιάς. Με την επιχορήγηση που θα
πάρουν ιδίως οι δήµοι αυτό το κενό θα καλυφθεί και θα καλυφθεί
πολύ σύντοµα. 

Δυο κουβέντες θα πω για τα καταφύγια. Πρώτον, δεν προβλέ-
πεται µόνιµος εγκλεισµός και µάλιστα δίνεται η δυνατότητα της
πενταµελούς επιτροπής να εξετάσει εξειδικευµένα την κάθε πε-
ρίπτωση αν θα επανενταχθεί στο φυσικό περιβάλλον ή όχι. Δεύ-
τερον, για πρώτη φορά στο άρθρο 28 και 29 περιγράφονται
επικαιροποιηµένες προδιαγραφές για τα καταφύγια. Εάν θεω-
ρούµε ότι οι προδιαγραφές του 1978 είναι µια χαρά, να τις αφή-
σουµε. Ξέρετε πόσα από τα καταφύγια λειτουργούν; Σχεδόν
ελάχιστα µόνο γιατί έπρεπε να έχουν σαράντα τετραγωνικά οι-
κήµατα και διάφορα. Χρήσεις γης; Αδύνατον. Μπορεί η κ. Λια-
κούλη, για παράδειγµα, να ρωτήσει τον κ. Καµίνη και να του πει
την ιστορία µε το καταφύγιο που είχε µια φιλόζωη και το είχε
προσφέρει δωρεάν στον Δήµο Αθηναίων το οποίο ποτέ δεν µπό-
ρεσε να αδειοδοτηθεί και χάθηκε µια σηµαντική δωρεά. 

Για εµάς λοιπόν τα καταφύγια είναι χώροι προσωρινής φιλοξε-
νίας µέχρι να υιοθετηθεί ένα ζώο. Και εύλογα υπάρχει το ερώτηµα:
Αν ένα ζώο περιφέρεται µέσα στην πόλη πώς θα υιοθετηθεί, πώς
θα µπει µια αγγελία να το δει κάποιος και να πει «εγώ αυτό το σκυ-
λάκι θέλω το υιοθετήσω»; Αναζητώντας το στους δρόµους ή να
του λέµε ότι έχουµε έναν σκύλο που κυκλοφορεί κάπου στα Κάτω
Πατήσια οπότε τρέχατε να το υιοθετήσετε; 

Για πρώτη φορά τίθεται ανώτατο όριο ζώων στο καταφύγιο συγ-
κεκριµένο και µετρήσιµο, τέσσερα τετραγωνικά για κάθε σκύλο,
δύο τετραγωνικά για κάθε γάτα. Ανάλογα µε τη διαθέσιµη έκταση
τότε καθορίζεται και ο ανώτατος αριθµός. Αυτός ο αριθµός δεν
σπάει. Η υπερσυγκέντρωση σκύλων στα καταφύγια δηµοτικά ή µη
τελειώνει. 

Και δίνουµε και τη δυνατότητα στους φιλόζωους, φιλοζωικές
οργανώσεις ακόµα και ιδιώτες να µπορέσουν µε απλό και σύγ-
χρονο και διαφανή τρόπο να πάρουν άδεια για καταφύγιο. Είναι
µια πρωτοβουλία την οποία την χαιρετίζει ο Συνήγορος του Πολίτη
γιατί είπαµε για τους φορείς οι οποίοι διαµαρτύρονται. Μπορώ να
πω ότι το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη για το συγκεκριµένο
θέµα ήταν πάρα πολύ σηµαντικό. 

Υποχρεωτική διαφάνεια στα καταφύγια. Κανόνες λειτουργίας,
δηµόσια ιστοσελίδα. Αναφορά όλων των ζώων που φιλοξενούνται
σε καθηµερινή επικαιροποίηση. Ώρες επίσκεψης οκτώ ώρες την
εβδοµάδα µέσα και Σαββατοκύριακο. Δεν υπάρχουν απροσπέλα-
στα καταφύγια. Όλοι θα µπορούν να τα επισκέπτονται, όποιος
θέλει, και να ελέγχει ακόµα και τις συνθήκες διαβίωσης. Και µε
υποχρέωση, γιατί ακούµε και για τράφικινγκ, ότι εφόσον κάνουν
υιοθεσίες στο εξωτερικό να είναι πλήρως συµµορφωµένοι µε τους
ευρωπαϊκούς κανονισµούς. 

Άκουσα κριτική για τις δασικές εκτάσεις. «Στα όρη, στα λαγκά-
δια» λέει «πάτε τα ζώα». Προβλέπεται πρώτον, η ευχερής οδική
πρόσβαση. Δεύτερον, κάπου πρέπει να γίνουν τα καταφύγια. Η
µισή Ελλάδα είναι δασική, το ξέρετε. Υπάρχουν µέρη που µπορεί
να χτιστούν φιλικά στο περιβάλλον καταφύγια. Την ίδια στιγµή
λένε «µα, τόσο κοντά θα είναι σε οικίες» και τέτοια; Υπάρχουν και
εκεί ασφαλιστικές δικλίδες και υπάρχει και το δικαίωµα του δήµου
να αποφασίσει ο ίδιος πού θέλει να το κάνει, αναλαµβάνοντας και
το όφελος και το όποιο κόστος µπορεί να υπάρξει. 

Και ναι, θέλουµε καταφύγια σαν την Ηλιούπολη, αυτό που κά-
ποιοι βάλθηκαν να το κλείσουν. Τέτοια καταφύγια θέλουµε σύγ-
χρονα, µε προσοχή και µε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα
υιοθεσιών. 

Η εµπειρία του Αυγούστου µας έκανε σοφότερους και σε αυτό
το κοµµάτι. Για πρώτη φορά προβλέπεται υποχρέωση να υπάρχει
σχέδιο εκκένωσης σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης. Για πρώτη
φορά ο κηδεµόνας έχει ευθύνη κακουργηµατικού χαρακτήρα, εάν
µπορεί να πάρει το ζώο του από µία φωτιά, για παράδειγµα, και
το αφήσει δεµένο µέσα σε ένα χωράφι. Για πρώτη φορά αίρονται
οι περιορισµοί µετακινήσεων όταν υπάρχει έκτακτη ανάγκη. Το ζή-
σαµε στην Εύβοια όταν κάποιοι -υπήρχε φήµη- ότι δεν αφήναν τα
ζώα να µπούνε στο ferry-boat για να µετακινηθούν απέναντι. 

Δύο κουβέντες θα πω για το εµπόριο ζώων. Πρώτον, καλό θα
ήταν να ξαναδιαβάσουν κάποιοι εκτός Αιθούσης το νοµοσχέδιο.
Ένα ολόκληρο άρθρο, το άρθρο 7, µιλά για υιοθεσία ξεκάθαρα
και µε κανόνες, δηµόσια ηλεκτρονική πλατφόρµα υιοθεσίας.
Θέλει το παιδί µου να υιοθετήσει ένα σκυλάκι ή ένα γατάκι; Θα
µπει στην πλατφόρµα και θα το διαλέξει κεντρικά και µε έλεγχο.
Καµµιά υιοθεσία σκύλων δεν δηµοσιεύεται χωρίς τον υπερσύν-
δεσµο της πλατφόρµας υιοθεσιών. Καµµία αγγελία πώλησης δεν
µπαίνει αν δεν έχει αναγραφεί ο µοναδικός κωδικός εκτροφέα
και όλα τα στοιχεία του σκύλου. Όλα ηλεκτρονικά καταγεγραµ-
µένα και εύκολα να ελέγχονται. 

Και ειδικά για το εξωτερικό το σύστηµα trace το οποίο παρεµ-
πιπτόντως παραµένει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
είναι αρµόδιο για την έκδοση trace δεν είναι ελληνικό σύστηµα,
είναι ευρωπαϊκό σύστηµα πληρωµών. Ακούµε και τις δύο κρητι-
κές εδώ πέρα. Οι µεν λένε ότι δυσκολεύετε τα traces, οι άλλοι
λένε όχι, δεν την δυσκολεύετε. Όποιος θέλει έχουµε δόξα τω
Θεό είκοσι έναν Ευρωβουλευτές µπορεί να απευθυνθεί εκεί και
να ζητήσει αλλαγή κανονισµού. 

Οι φιλοζωικές έχουν σηµαντικό ρόλο στο νέο νοµοσχέδιο.
Είναι στην ειδική επιτροπή παρακολούθησης, µπορούν να συµ-
µετέχουν στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσιών, συνεργάζον-
ται µε τους δήµους, µπορούν να χρηµατοδοτηθούν υπό τον όρο
της διαφάνειας. Για 3.000 ευρώ και πάνω ετήσια επιχορήγηση
υποχρεωτικά στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», είναι νόµος του 2014. 

Και για να λυθεί άλλη µία παρεξήγηση, γιατί το άκουσα να το
λέει και ο κ. Χήτας, εάν από µη δηµοτικό καταφύγιο επανενταχθεί
ζώο στο φυσικό περιβάλλον, αλλάζει αµέσως ο ιδιοκτήτης και
επανέρχεται ιδιοκτήτης ο δήµος. Άρα η φιλοζωική δεν έχει καµ-
µία µα, καµµία ευθύνη για ό,τι συµβεί. 

Δυο λόγια για τους κυνηγούς. Λέει ότι η αφαίρεση άδειας
θήρας είναι έµµεση ρατσιστική συµπεριφορά. Πότε συµβαίνει
αυτό; Αν έχουν ατσιπάριστο το ζώο. Για µένα είναι αδιανόητο κυ-
νηγοί να έχουν ατσιπάριστο το ζώο. Είναι αδιανόητο να βρί-
σκουµε εγκαταλελειµµένα σκυλιά στα βουνά επειδή δεν τους
κάνει το κυνήγι. Είναι πολύ απλό. Επιδοτούµε εκτός από το στεί-
ρωση και σε ευπαθείς οµάδες και το ίδιο το τσιπάρισµα. 

Το µητρώο είναι µια σηµαντική καινοτοµία. Ελπίζω µέχρι τέλος
Οκτωβρίου να δηµοπρατηθεί το έργο και µέσα στο επόµενο εξά-
µηνο µετά τη σύµβαση να έχει ολοκληρωθεί. Θα το πάµε όσο πιο
γρήγορα ως Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Είναι πλήρως
προσβάσιµο, είναι διαθέσιµο για όλους, έχει τον ηλεκτρονικό φά-
κελο υγείας του σκύλου ή της γάτας, ώστε αν εγώ πάω µε το
σκύλο µου διακοπές για παράδειγµα στη Νάξο, ο κτηνίατρος αν
χρειαστεί εκεί να το εξετάσει να έχει πλήρη πρόσβαση στο ιστο-
ρικό. Αυτό θα γίνει τώρα πρώτα για τα ζώα συντροφιάς και µετά
θα γίνει για τους ανθρώπους. 

Τέλος, διαβάστε τη γνώµη του Συνηγόρου του Πολίτη. Μιλάει
για ένα σηµαντικό βήµα, για µια ουσιαστική αναµόρφωση του θε-
σµικού πλαισίου. Και είναι για πρώτη φορά νοµοσχέδιο που µε
το άρθρο 42 µπαίνει µια καινούργια καινοτοµία. Δηλώνει πότε και
πώς θα αξιολογηθεί. Είναι πάρα πολύ δύσκολο. Είναι δύσκολο
νοµοσχέδιο, αλλά θα τα καταφέρουµε. Και κάνω, ειλικρινά, έκ-
κληση σε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να αναθεωρήσουν
την στάση τους, να συνταχθούν µε το νοµοσχέδιο, όχι µε την Κυ-
βέρνηση, αλλά µε τα αδέσποτα που το έχουν ανάγκη. Έχουµε
τόσα πολλά πράγµατα να διαφωνήσουµε, ας µη διαφωνούµε και
για αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Κούβελας.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σή-

µερα ακόµη ένα κοµβικής σηµασίας σχέδιο νόµου της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας σε µια Ελλάδα που πραγµατικά
αλλάζει. Τα ζητήµατα που ρυθµίζονται είναι πολύ ευαίσθητα και
αφορούν, εκτός από τα ζώα τελικά την ίδια την κοινωνία µας. Κυ-
ρίως, όµως, άλλη µια προεκλογική δέσµευση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη για «κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο κακοποιηµένο»
υλοποιείται µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Εµείς µε την πολιτική µας εδώ και δυο χρόνια αφήσαµε στην
άκρη την εύκολη ρητορική, τις εύκολες δικαιολογίες, θέλαµε να
το κάνουµε και δεν προλάβαµε, ακούγαµε και ακούµε από τους
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζουµε αποφασιστικά στην
αρχή «το είπαµε και το κάνουµε».

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, στις συζητή-
σεις στην αρµόδια επιτροπή που παρακολούθησα για άλλη µια
φορά βγάλατε πολύ µικροκοµµατική και µικροπολιτική µιζέρια.
Ιδίως οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ που για την ευζωία των ζώων,
δεν κάνατε τίποτα ουσιαστικό, παρά οι πολιτικές σας για τα αδέ-
σποτα και τα ζώα συντροφιάς ήταν επίσηµα «βάλε το πρόβληµα
κάτω από τα χαλί» και διαθέσατε µόλις 600.000 ευρώ. Διαφω-
νείτε σε πολιτικές ύψους 55 εκατοµµυρίων ευρώ που θα συνεχί-
ζουν µε χρηµατοδότηση 15 εκατοµµυρίων κάθε χρόνο; Είναι όλα
λάθος σε αυτό το νοµοσχέδιο όπως µας λέτε; Ενώ θα µπορού-
σατε στα αλήθεια να εισφέρετε περισσότερο στην υπόθεση και
να σας το αναγνωρίσει η κοινωνία. Δεν έχετε να πείτε κάτι επί
της ουσίας, όµως. Το σπουδαίο αντιπολιτευτικό επιχείρηµά σας
είναι το γεγονός ότι έχουµε µεταφορά αρµοδιοτήτων από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Υπουργείο Εσωτερικών.
Μα, αυτό είναι το σύγχρονο µοντέλο. Τα ζώα παραγωγής στο
πρώτο Υπουργείο, τα αδέσποτα και τα ζώα συντροφιάς στο
Υπουργείο Εσωτερικών, δηλαδή στους δήµους που ήδη έχουν
σηµαντικές αρµοδιότητες στο θέµα αυτό.

Με το παρόν σχέδιο νόµου επιτέλους βάζουµε κανόνες, δηµι-
ουργούµε το πλαίσιο και προβλέπουµε τη χρηµατοδότηση για να
λειτουργήσει. Σας ρωτώ ευθέως: Αν, δηλαδή, επαναφέρει τώρα
ο Υπουργός και πάλι τις αρµοδιότητες στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, θα ψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου; Απαντήσατε προηγου-
µένως, ρητορικό ήταν το ερώτηµα. Βεβαίως, γιατί έχετε επιµείνει
σταθερά στην αρχή που υπηρετείτε µε συνέπεια –οµολογώ- «Όχι
σε όλα» από τότε που βρεθήκατε στα έδρανα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.

Φανταστήκατε ακόµη και το απίθανο σενάριο συνοµωσίας ότι
µέσα στην Κυβέρνηση έχουν πρόβληµα µε αυτό το νοµοσχέδιο,
δυσκολεύονται να το υποστηρίξουν κάποιοι. Κρύβεται ο Βορίδης,
απέδρασε ο προηγούµενος αρµόδιος Υπουργός, ο Λιβάνιος, και
άφησαν τον Πέτσα να βγάλει το φίδι από την τρύπα. Είναι το φάν-
τασµα του κ. Βορίδη εδώ δίπλα µας; Ήταν το ολόγραµµα του κ.
Λιβάνη στο Βήµα της Βουλής πριν από εµένα; Και αναλυτικά,
εξαντλητικά, εξήγησε, διευκρίνισε σας µετέφερε την εµπειρία
που είχε δέκα οκτώ µήνες που ήταν αρµόδιος και δούλευε το
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Παρακολουθώντας, µάλιστα, τη συζήτηση στην αρµόδια επι-
τροπή, διαπιστώσαµε ότι υπήρξαν φορείς που στην πραγµατικό-
τητα συγκρούστηκαν µεταξύ τους και όχι µε το νοµοσχέδιο. Στα
πλαίσια του γόνιµου διαλόγου έγινε αυτό, κέρδος βγήκε. Ήταν,
όµως, µεταξύ τους η σύγκρουση και δεν το σχολιάζω περισσό-
τερο. 

Μιλήσατε ακόµη για δήθεν βιαστική νοµοθέτηση που αγνόησε
την κοινωνία. Μα, το λέτε σοβαρά αυτό; Σε ένα νοµοσχέδιο που
καταρτιζόταν επί δύο χρόνια, που συγκέντρωσε πάνω από είκοσι
οκτώ χιλιάδες σχόλια στη διαβούλευση; Πολλές, µάλιστα, αντιρ-
ρήσεις, που βεβαίως τις διαβάσαµε, κυρίως για την υποχρεωτική
καθολική στείρωση, ελήφθησαν υπ’ όψιν και έγιναν δεκτές. Με
τις σηµερινές νοµοτεχνικές βελτιώσεις εξαντλήθηκε ακόµη και
το τελευταίο περιθώριο χρήσιµων παρεµβάσεων και ουσιαστικών
παρατηρήσεων και προτάσεων των κοµµάτων να εισαχθούν στο
τελικό σχέδιο νόµου που έχετε προς ψήφιση. Τι άλλο, δηλαδή,
µπορεί να κάνει µία κυβέρνηση;

Μιλήσατε ακόµη για επιβολή κόστους στους πολίτες για την
υποχρεωτική σύµβαση του ζώου και αυτά έχουν εξορθολογιστεί,

αλλά από την άλλη µεριά, δεν γνωρίζετε ότι σε προηγµένα ευ-
ρωπαϊκά κράτη τίθεται ως βασική προϋπόθεση απόκτησης ενός
ζώου η απόδειξη επαρκούς εισοδήµατος που θα εξασφαλίσει την
ολοκληρωµένη φροντίδα αυτού του ζώου; 

Χαρακτήρισα κοµβική τη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία,
γιατί συνδέεται άµεσα µε τη διαµόρφωση υγιούς κουλτούρας
όλων µας έναντι των ζώων και προάγει µια βασική πτυχή του αν-
θρώπινου πολιτισµού. Οι βασικοί πυλώνες έχουν αναπτυχθεί από
την εισηγήτρια επαρκώς. Είναι η προστασία των ζώων συντρο-
φιάς ο κύριος στόχος και παράλληλα η ενίσχυση της υπεύθυνης
απόκτησης και κατοχής των ζώων, η θέσπιση ολοκληρωµένου
κανονιστικού πλαισίου διαχείρισης των αδέσποτων ζώων, η δρα-
στική µείωσή τους και πρόγραµµα υιοθεσίας, το οποίο θα συµ-
βάλει σε αυτόν τον στόχο και ακόµη η αυστηρή τήρηση των
βασικών κανόνων ευζωίας για τα ζώα. 

Πρώτη µεγάλη τοµή. Θεσπίζουµε συγκεκριµένο πλαίσιο γι’ αυ-
τούς που κατέχουν τα ζώα συντροφιάς, τις φιλοζωικές οργανώ-
σεις, τους δήµους. Μεταφέρουµε στους δήµους όχι µόνο
υποχρεώσεις, αλλά για πρώτη φορά και σηµαντικούς πόρους για
να εφαρµόσουν µια ολοκληρωµένη πολιτική για τα ζώα συντρο-
φιάς. 

Το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» προβλέπει χρηµατοδότηση δήµων µε
40 εκατοµµύρια εµπροσθοβαρή για την προµήθεια του απαραίτη-
του εξοπλισµού και τη δηµιουργία του πλαισίου των καταφυγίων
ή το να συµβληθούν µε άλλα νοµίµως λειτουργούντα καταφύγια
και επιπλέον δεκαπέντε εκατοµµύρια κάθε χρόνο.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε δεύτερη µεγάλη τοµή στο ζήτηµα της υπο-
χρεωτικής στείρωσης που απασχόλησε πολλούς. Και εγώ είχα δια-
φωνίες µε την αρχική διατύπωση και την αρχική στόχευση του
σχεδίου νόµου και συζητήσαµε όλοι µαζί γ’ αυτό. Ακούσαµε την
κοινωνία, ακούσαµε τους πολίτες, ακούσαµε τους κατόχους,
ακούσαµε τους κυνηγούς. Ανταλλάξαµε απόψεις, φθάσαµε σε µία
εναλλακτική λύση για όσους δεν θέλουν να στειρώσουν τα ζώα
τους, που θα πρέπει να καταθέσουν DNA, γενετικό υλικό. Έτσι,
λοιπόν, δίνουµε την ευκαιρία και τη δυνατότητα να φροντίσουν και
να κάνουν δεύτερες σκέψεις όσοι ενδεχοµένως πιο εύκολα θα εγ-
κατέλειπαν στη µοίρα τους ένα κατοικίδιο ζώο, αλλά κυρίως εξαρ-
χής να σκεφθούν αν είναι σε θέση να αποκτήσουν, να µεγαλώσουν
και να φροντίσουν ένα ζώο. 

Η τρίτη µεγάλη τοµή είναι ένα πάγιο αίτηµα των φιλοζωικών ορ-
γανώσεων και έχει να κάνει µε την προσαρµογή µας στην ευρω-
παϊκή νοµοθεσία, στα ευρωπαϊκά µοντέλα για την υιοθεσία των
αδέσποτων σκύλων. Έχουµε πλήρες ηλεκτρονικό µητρώο κατα-
γραφής των εκτροφέων, βάζοντας τέλος στο παράνοµο εµπόριο. 

Η πλατφόρµα υιοθεσίας των αδέσποτων ζώων και ζώων συν-
τροφιάς: Είπε ο Υπουργός προηγουµένως ότι πρώτα θα έχουµε
ψηφιακό φάκελο υγείας για τα ζώα και µετά για τους πολίτες.
Δεν είναι κακό αυτό. Θα πουσάρει, θα τρέξουµε πιο γρήγορα και
εµείς. 

Μητρώο των παραβατών: Πρόκειται για παρεµβάσεις πολύ ου-
σιαστικές, καθώς εµείς πιστεύουµε ότι η ηθική πρόοδος µιας κοι-
νωνίας κρίνεται και από τον τρόπο που φέρεται στα ζώα. 

Ολοκληρώνω µε τα λόγια του Αµερικανού συγγραφέα, γνω-
στού για το καυστικό χιούµορ του: «Αν περιµαζέψεις έναν σκύλο,
τον ταΐσεις και τον φροντίσεις, δεν πρόκειται να σε δαγκώσει
ποτέ. Αντίθετα, θα σου είναι πιστός για µια ζωή. Αυτή άλλωστε
είναι και η βασική διαφορά ανάµεσα στον σκύλο και τον άν-
θρωπο», είχε πει ο Μαρκ Τουέιν.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου, που
είναι ένα σχέδιο νόµου για πρώτη φορά, τόσο ολοκληρωµένο στο
ζήτηµα της ευζωίας των ζώων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι
εγώ, κύριε Κούβελα.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Ζαχαριάδη, θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό Εσωτερικών κ. Βορίδη για κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
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Παίρνω τον λόγο µόνο για να υποστηρίξω και πολύ συνοπτικά
να εξηγήσω τροπολογία, η οποία κατετέθη χθες εµπροθέσµως
από το Υπουργείο Εσωτερικών, η οποία αφορά στα εξής ζητή-
µατα: Το ένα είναι ότι ρυθµίζει ένα ζήτηµα νοµοθετικής εξουσιο-
δοτήσεως για την έκδοση προεδρικού διατάγµατος για κάτι το
οποίο είναι ήδη έτοιµο και είναι µια από τις πολύ σηµαντικές µε-
ταρρυθµίσεις, η οποία γίνεται µετά από πολλά χρόνια και απλώς
χρειαζόµαστε τώρα την εξουσιοδότηση αυτή για να το κάνουµε,
καθώς η δουλειά έχει γίνει. Αυτό αφορά το λεγόµενο προσοντο-
λόγιο. Στην πραγµατικότητα είναι οι κατηγορίες, οι κλάδοι, οι ει-
δικότητες, τα τυπικά προσόντα -κύρια, πρόσθετα, επικουρικά-
διορισµού ή πρόσληψης σε θέσεις κάθε κλάδου και ειδικότητας
του µονίµου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου προσωπικού.
Αυτό ήταν ένα προεδρικό διάταγµα, το περίφηµο π.δ. 50/2001.

Από τότε, στην πραγµατικότητα έχουν γεννηθεί ατελείωτες ει-
δικότητες και κλάδοι, κυρίως µέσω των οργανισµών των Υπουρ-
γείων. Αυτήν τη στιγµή πρέπει να µαζευτεί αυτό το πράγµα, να
εξορθολογιστεί και να προσαρµοστεί επίσης µετά από είκοσι
χρόνια υπάρξεως αυτό το προεδρικό διάταγµα σε µια καινούργια
πραγµατικότητα επαγγελµατική και επιστηµονική. Αυτό είναι που
ρυθµίζεται. 

Ένα αµιγώς νοµικό ερώτηµα, το οποίο θα µπορούσε να ανα-
κύψει είναι αν υπήρχε προφανώς νοµοθετική εξουσιοδότηση για
την έκδοση του προηγούµενου προεδρικού διατάγµατος και
γιατί χρειάζεται νέα. Η απάντηση είναι διότι ήταν πιο περιορι-
σµένη ως προς το εύρος απ’ αυτό το οποίο ζητείται και δεν συµ-
περιελάµβανε και το σύνολο των φορέων του δηµοσίου, που
ουσιαστικά δίδεται εξουσιοδότηση τώρα. Άρα, αυτό είναι µια πιο
πλήρης εξουσιοδότηση για να προχωρήσουµε αµέσως µετά στην
έκδοση του σχετικού προεδρικού διατάγµατος. Είναι µια εργώ-
δης προσπάθεια, που έχει γίνει από τις υπηρεσίες για να ετοιµα-
στεί αυτό το προεδρικό διάταγµα, γιατί πραγµατικά ήταν µια
εξαιρετικά απαιτητική άσκηση. Αυτό είναι το άρθρο 1.

Τα υπόλοιπα άρθρα κάνουν κάτι αρκετά σηµαντικό και αυτό
είναι ότι ουσιαστικά το εναρµονίζουν µε τον πρόσφατα ψηφι-
σθέντα από τη Βουλή ν.4808/2021. Ο νόµος αυτός ρύθµισε µια
σειρά ζητηµάτων, ενσωµάτωσε στο ένα τµήµα του ευρωπαϊκή
οδηγία, που αφορούσε στα ζητήµατα των αδειών πατρότητας
και µητρότητας. Υπήρχαν ήδη διατάξεις στον υπαλληλικό κώ-
δικα. Ο υπαλληλικός κώδικας ήταν αρκετά πιο προωθηµένος από
τις ρυθµίσεις που υπήρχαν στο ιδιωτικό εργατικό δίκαιο. Είχε ευ-
µενέστερες ρυθµίσεις σε κάποια σηµεία. Τώρα πρέπει να εναρ-
µονιστεί ο Υπαλληλικός Κώδικας στις συγκεκριµένες και
προτεινόµενες διατάξεις, οι οποίες πια παραµένουν πίσω και
τώρα γίνεται εναρµόνιση και έχουµε ευµενέστερες διατάξεις
εδώ, εναρµονιζόµενες µε την οδηγία και µε τον νόµο που ήδη
έχει ψηφιστεί και εφαρµόζεται στο σύνολο.

Επίσης, ένα νοµικό ζήτηµα. Εφόσον έχει ψηφιστεί ο νόµος και
εφαρµόζεται, γιατί στην πραγµατικότητα δεν θα µπορούσαµε να
έχουµε απευθείας εφαρµογή του νόµου και στον υπαλληλικό κώ-
δικα και στους δηµοσίους υπαλλήλους; Διότι έχουµε δύο αλλη-
λοσυγκρουόµενες αυτήν τη στιγµή διατάξεις, εποµένως πρέπει
να εναρµονίσουµε τις διατάξεις του υπαλληλικού κώδικα µε τις
ήδη ψηφισθείσες διατάξεις. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό γίνεται εδώ. Όλες οι διατάξεις είναι σε
θετική κατεύθυνση, όλες ρυθµίζουν τα ζητήµατα της άδειας πα-
τρότητας και λαµβάνεται και εδώ µέριµνα, η οποία στην πραγ-
µατικότητα στοχεύει στο να ενισχύσει την οικογένεια και τις
σχέσεις της µε την εργασία, να διευκολύνει τους γονείς. Αυτό
κάνουµε µ’ αυτές τις διατάξεις, γι’ αυτό και ζητώ την ψήφισή
τους από το Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο. Αµέσως µετά τον κ.

Ζαχαριάδη θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλης Κατρίνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε λίγα λεπτά από τώρα αποχαιρετούµε στο πρώτο νεκροτα-

φεία τον Γιάννη Θεωνά, τον σύντροφο, τον φίλο, τον αγωνιστή,
τον άνθρωπο Γιάννη Θεωνά. Τον χαιρετούµε µε αγάπη. Θα µας
λείψει. Θα µας λείψουν οι διηγήσεις του, η αγάπη του και η συν-
τροφικότητά του.

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι υπάρχει ένα θέµα, το οποίο πρέπει
να συζητήσετε και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Ξεκίνησε η συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου στις 10.15’ µε τους εισηγητές. Η ώρα
είναι 14.45’ και τώρα ξεκίνησαν να µιλάνε οι Βουλευτές. Εντάξει,
σεβαστό. Πρόεδροι, Υπουργοί, παραϋπουργοί. Είναι καµµιά
εβδοµηνταριά Υπουργοί σ’ αυτήν την Κυβέρνηση. Μπορεί να έλ-
θουν να µιλήσουν όλοι, αλλά πρέπει να σεβόµαστε και τη λει-
τουργία του Κοινοβουλίου. 

Μιας και σας βλέπω εδώ, κύριε Βορίδη, και µου λείψατε, ο κ.
Μπογδάνος είναι ακόµα µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας; Επειδή δεν βλέπω κοινοβουλευτικό εκ-
πρόσωπο στα έδρανα, να ρωτήσω τους Βουλευτές από τη Συµ-
πολίτευση. Αυτό είναι το προοδευτικό κόµµα του κ. Μητσοτάκη; 

Έφυγε ο κ. Λιβάνιος. Θέλω να τον ρωτήσω αν η αφελής «κεν-
τροαριστερά» -το «κεντροαριστερά» εντός εισαγωγικών- αισθά-
νεται περήφανη γι’ αυτόν τον συνοδοιπόρο στη µητσοτακική
αυλή. Θέλω να ρωτήσω τους φιλελεύθερους από το Ποτάµι, που
είναι στη Νέα Δηµοκρατία: Αισθάνονται περήφανοι γι’ αυτό το
οποίο έκανε ο κ. Μπογδάνος; Δεν θα βρεθεί ένας συνάδελφος
µέσα στην Αίθουσα να το αποδοκιµάσει όχι πολιτικά, αλλά αν-
θρώπινα, ρε παιδί µου, να πει ότι αυτό είναι απάνθρωπο; Θα το
αφήσετε να το πάρει το ποτάµι, να πέσει στα χαµηλά; Θα πάρετε
και τηλέφωνα στα µίντια το βράδυ να µην το παίξουν; Τι να πω;
Πραγµατικά, λυπάµαι για την κατάσταση, στην οποία µεταπίπτει
µε σταθερά βήµατα ένας χώρος, που για εµάς είναι πάντα πολι-
τικός αντίπαλος, αλλά που εν πάση περιπτώσει το κοινοβουλευ-
τικό πλαίσιο και το τόξο της δηµοκρατίας πρέπει να είναι
οριοθετηµένο από τέτοιες συµπεριφορές.

Θα έρθω τώρα στην ύλη του νοµοσχεδίου. Μ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο αντικαθίσταται ένα προϋπάρχον, το οποίο ψηφίστηκε το
2012. Αυτό το νοµοσχέδιο συγκέντρωσε ένα πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον σε σχόλια και σε διαβούλευση. Οι περισσότεροι ήταν απέ-
ναντι απ’ αυτό το νοµοσχέδιο, οι φορείς, η Αντιπολίτευση και
βλέποντας και τη διαδικασία δεν βλέπω πολλούς και φανατικούς
από τη συµπολίτευση να το στηρίζουν.

Βέβαια, για να είµαστε απολύτως ειλικρινείς και δίκαιοι, η Νέα
Δηµοκρατία από το προηγούµενο Σαββατοκύριακο αποφάσισε
να αυτοανακηρυχθεί σε ανάδελφο κόµµα και δυσανεκτικό στις
πολιτικές συνεργασίες διά του Αρχηγού της. Αυτό είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης, «µόνος µου είµαι, µόνος µου θέλω, δεν µπορώ να συ-
νεννοηθούµε µε κανέναν, µόνος µου τα κάνω µια χαρά, µόνος
µου θα τα καταφέρω, µόνος µου οδηγούµαι στο πολιτικό περι-
θώριο». Αυτή, όµως, δεν είναι µια αποµόνωση µόνο µέσα στο Κοι-
νοβούλιο. Αυτό κατά την άποψη µου -µιλώ για το κόµµα µου,
αλλά βλέποντας και τη στάση των άλλων Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων- έχει συντελεστεί εδώ και καιρό. Η πραγµατική αποµόνωση
συντελείται και επιταχύνεται αυτές τις µέρες, αυτές τις ώρες,
αυτές τις βδοµάδες στην κοινωνία και την επόµενη περίοδο θα
είναι ακόµα µεγαλύτερη η αποµόνωση.

Τώρα, δεν θα έπρεπε µε όλα αυτά, τα οποία ακούσατε στη δια-
βούλευση να έχετε πάρει υπόψη σας την ευρωπαϊκή σύµβαση για
την προστασία των ζώων συντροφιάς, η οποία αποτελεί τον οδηγό
όλων των ευρωπαϊκών νοµοθεσιών για την ευζωία των ζώων συν-
τροφιάς; Δεν θα έπρεπε να είχατε λάβει υπόψη τον κώδικα για την
υγεία των χερσαίων ζώων του παγκόσµιου οργανισµού για την
υγεία των ζώων, που είναι υποχρεωµένη η χώρα µας να εφαρµό-
ζει; Δεν θα έπρεπε να πάρετε υπόψη σας τον κανονισµό για την
υγεία των ζώων τον «Animal Health Law»; Προφανώς, θα έπρεπε
να τα είχατε πάρει. Τα πήρατε υπόψιν σας; Όχι. Μα εσείς δεν πή-
ρατε υπόψη σας ούτε αυτά τα οποία έλεγε ο κ. Μητσοτάκης όταν
ήταν Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης. 

Η κ. Πούλου κατέθεσε στα Πρακτικά τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης
αναφορικά µε τον κοινωνικό διάλογο γύρω από τα ζώα συντρο-
φιάς και τι κάνετε σήµερα. Έλεγε ότι θα το κάνατε στο πρώτο
εξάµηνο. Είχατε άλλες προτεραιότητες. Έρχεται στο πέµπτο
εξάµηνο. Αλλά εδώ είναι κόντρα όλοι οι φορείς. Δεν παρακολού-
θησε ένας άνθρωπος από τους χιλιάδες µετακλητούς υπαλλή-
λους που έχετε στην Προεδρία της Κυβέρνησης και στο
επιτελικό κράτος τη διαβούλευση να σας πει ότι όλοι είναι απέ-
ναντι; Τι είναι αυτοί; Ξύπνησαν ένα πρωί και θέλουν να σας κά-
νουν αντιπολίτευση;
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Να σας ρωτήσω κάτι, κύριε Βορίδη; Αυτό ίσως να είναι και
συµπτωµατικό, αλλά δεν είναι προσωπικό. Τι είναι αυτό µε τα ζώα
συντροφιάς; Όπου πάει ο κ. Βορίδης πάνε από πίσω και τα ζώα
συντροφιάς; Στο Αγροτικής Ανάπτυξης ο κ. Βορίδης, στο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης τα ζώα συντροφιάς, στο Εσωτερικών ο κ. Βορί-
δης, στο Εσωτερικών τα ζώα συντροφιάς. Αύριο, µεθαύριο, σε
έναν ανασχηµατισµό µπορεί να πάτε σε ένα αναπτυξιακό Υπουρ-
γείο να τα πάρετε µαζί σας. Μπορεί να πάτε σε διαρχία, να γίνετε
αντιπρόεδρος. Θα πάρετε στην αντιπροεδρία τα ζώα συντρο-
φιάς; Γιατί τέτοια εµµονή; Δεν βλέπετε τι γίνεται στα άλλα ευρω-
παϊκά κράτη;

Να σας πω και κάτι; Δεν βλέπετε την ΚΕΔΕ; Είστε γνώστης της
ΚΕΔΕ. Γνωρίζω ότι καθηµερινά µιλάτε µε δηµάρχους, είστε δρα-
στήριος, ακούτε τα παράπονά τους, τα περισσότερα έχει πλήρη
αδυναµία να τα λύσετε, αλλά ακούτε. Δεν τους ρωτήσατε ποια
είναι η γνώµη τους για το νοµοσχέδιο για τα ζώα συντροφιάς,
πώς µπορούν οι δήµοι να σηκώσουν αυτό το βάρος; Δηλαδή από
τους τριακόσιους τριάντα δύο δήµους της χώρας οι εκατόν πε-
νήντα δεν έχουν δηµοτικά καταφύγια για τα ζώα. Πώς αυτοί θα
ανταποκριθούν; Τι θα γίνει µε τις κτηνιατρικές υπηρεσίες, οι
οποίες είναι απολύτως απαραίτητες; Γιατί δεν ακούσατε την πρό-
ταση της ΚΕΔΕ;

Αφήστε τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν σας αρέσει. Τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ τον έχετε για µενού. Ο κ. Μητσοτάκης, όταν ο ελληνικός
λαός τον βγάλει από Πρωθυπουργού -πιστεύω στις επόµενες
εκλογές, είµαι βέβαιος γι’ αυτό- θα πάει στο «Master Chef» να µα-
γειρεύει γαλοπούλες. Μέχρι τότε, όµως, πρέπει να µάθει να
ακούει.

Ακούστε, λοιπόν, την πρόταση που λέει ότι πρέπει να υπάρξει
τουλάχιστον ένα εξάµηνο για να µπορέσει να υπάρξει µια προ-
ετοιµασία στους ΟΤΑ. Δήµαρχοι οι οποίοι έχουν εκλεγεί µε τη
σηµαία της Νέας Δηµοκρατίας τα λένε, δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ.
Ακούστε την πρόταση για αποχωρισµό ενός ζώου συντροφιάς
να γίνεται υπό πολύ αυστηρές προϋποθέσεις σε κάθε περίπτωση
να υποχρεούται ο ιδιοκτήτης και η ιδιοκτήτρια του να καταβάλει
στον δήµο το πλήρες ποσό της φιλοξενίας του ζώου µέχρι την
υιοθέτησή του. Δηλαδή είναι τίποτα επαναστατικά αυτά τα οποία
λέµε;

Τέλος, µιας και σας πέτυχα εδώ, θέλω να σας ρωτήσω κάτι.
Αν δεν το απαντήσετε και σήµερα, θα κάνω ερώτηση µήπως
πάρω την απάντηση εκεί, το θεωρώ κρίσιµο, όχι για να µαλώ-
σουµε, ούτε για να αντιπαρατεθούµε, αλλά για το πού πάνε τα
πράγµατα µε την πανδηµία και τι προετοιµασία έχει κάνει το
Υπουργείο Εσωτερικών, κύριε Βορίδη, στις κρίσιµες δοµές που
επιτηρεί.

Σας ρωτάω, λοιπόν, ξανά και σας ρώτησα πριν από είκοσι
µέρες. Έχετε εικόνα σε κάθε δοµή ξεχωριστά πόσοι εργαζόµενοι
είναι εµβολιασµοί και πόσοι είναι ανεµβολίαστοι; Είδατε, κύριε
Βορίδη, το γράφηµα στους «Financial Times», που δείχνει ότι δυ-
στυχώς, η χώρα µας τους τελευταίους µήνες είναι στη χειρότερη
θέση; Σκέφτεστε κάποια έκτακτα µέτρα ενίσχυσης, για παρά-
δειγµα στο προσωπικό καθαριότητας των σχολείων, ώστε µιας
και η κ. Κεραµέως δεν ασχολήθηκε κι εσείς δεν ασχοληθήκατε
εδώ και δύο χρόνια να βρεθούν νέες αίθουσες; Δεν κάνατε τα
σχολεία σε διπλοβάρδια να αραιώσουν τα παιδιά, να βελτιώ-
σουµε την καθαριότητα, µήπως µπορέσουµε έτσι να πάρουµε κά-
ποια µέτρα.

Σκέφτεστε κάποιους τρόπους για να βάλουµε όλοι µαζί ιδέες
από όλα τα κόµµατα ώστε σε πολλές υπηρεσίες οι δηµόσιοι
υπάλληλοι να µην σκαρφαλώνουν ο ένας πάνω στον άλλον, εκεί
που δεν υπάρχουν χώροι; Έχετε πρόθεση να υιοθετήσετε αυτό
το οποίο εφαρµόζουν σε πολλές χώρες τους µη εµβολιασµένους
συµπολίτες µας στο δηµόσιο και τις οικογένειές τους να τους
επισκεφθεί κάποιος γιατρός, κάποιος κοινωνικός λειτουργός να
τους εξηγήσει τι σηµαίνει εµβολιασµός, τι κίνδυνοι υπάρχουν αν
εµβολιαστούν, τι κίνδυνοι ελλοχεύουν αν δεν εµβολιαστούν;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Επειδή ο

κ. Ζαχαριάδης έχει δίκιο να παραπονιέται για τις παρεµβάσεις
των Υπουργών, γι’ αυτό θα είµαι πάρα πολύ φειδωλός.

Κύριε Ζαχαριάδη, όσον αφορά αυτά τα οποία ρωτάτε, έχετε
υιοθετήσει τη συνήθεια του ότι κάνετε κοινοβουλευτικό έλεγχο
δια των οµιλιών σας.

Πρώτον, τα στοιχεία τα οποία ρωτάτε είναι διαθέσιµα. Κάντε
κοινοβουλευτική ερώτηση για να σας τα δώσουµε πάρα πολύ
αναλυτικά.

Δεύτερον, για να το έχετε ως γνώση από τώρα για την επιχει-
ρηµατολογία σας κυρίως, οι εµβολιασµοί στο δηµόσιο είναι αρ-
κετά περισσότεροι ως µέσος όρος από τον γενικό µέσο όρο.
Εποµένως, ως αποτέλεσµα αυτό που θα δείτε είναι βελτιωµένο.

Τρίτον, επειδή θέσατε το ζήτηµα της καθαριότητας και είχατε
βγάλει κάποιες ανακοινώσεις για το θέµα των σχολικών καθαρι-
στριών, δεν πρέπει να βιάζεστε και πρέπει να αρχίσετε να µε εµ-
πιστεύεστε. Αυτό είναι το βασικό. Γιατί; Διότι όταν έκανα το
πλαίσιο για τις σχολικές καθαρίστριες, κύριε Ζαχαριάδη, σηκω-
θήκατε και βγάλατε ανακοινώσεις ότι θα είναι λιγότερες, ότι δεν
θα πάνε στα σχολεία και ότι δεν θα έχουν µισθό. 

Ακούστε τώρα τα αποτελέσµατα, γιατί την ανακοίνωση τη βγά-
λατε τον Αύγουστο που δεν περιµένατε να δείτε τι θα γίνει µε τις
προκηρύξεις. Το αποτέλεσµα είναι 20% πάνω ο αριθµός των σχο-
λικών καθαριστριών, µεγαλύτερος αριθµός σε πλήρους απασχό-
λησης -επειδή σας ενδιέφερε το εισόδηµα-, µεγαλύτερος
αριθµός σε µερικής απασχόλησης από τους περσινούς αριθ-
µούς. Επειδή θα βιαστείτε να πείτε «µε ποια λεφτά», η απάντηση
είναι: Δώσαµε τα ίδια χρήµατα µε πέρυσι. Επειδή εσείς δώσατε
-που δεν φτάνουν αυτά που δώσαµε εµείς- 55 εκατοµµύρια
ευρώ, εµείς δώσαµε 87 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δεν φτά-
νουν, λέτε εσείς. Όµως διαµορφώσαµε ένα πλαίσιο που ήρθε η
ευαισθησία των δήµων και συµπλήρωσε το «όπου δεν φτάνουν».
Το αποτέλεσµα για τους µαθητές, για τους γονείς, για το σχολείο
είναι αυτό το οποίο σας περιέγραψα και αυτό έγινε -γι’ αυτό σας
λέω θα έχετε εµπιστοσύνη, δεν θα στεναχωριέστε, εµπιστοσύνη
στον Υπουργό- γιατί διαµορφώθηκε το θεσµικό πλαίσιο, που το
επέτρεψε αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας έχουν ξεπερά-

σει κάθε όριο πλέον. Πέραν του ότι αλληλοσυγχαίρονται όλη
µέρα, οι Βουλευτές τους Υπουργούς, ο ένας Υπουργός τον άλλο
Υπουργό, τώρα ακούσαµε και τον Υπουργό Εσωτερικών να ζη-
τάει να τον συγχαρούν και τα στελέχη της Αντιπολίτευσης, να
τον εµπιστευθούν, να τον στηρίξουν, µόνο να τον αποθεώσουν
δεν µας έχει ζητήσει. Βέβαια, αυτό είναι το γενικότερο αφήγηµα
και γενικότερο κλίµα, που επικρατεί στους συναδέλφους της
συγκυβέρνησης.

Για το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι η εισηγήτριά µας, η κ. Λιακούλη
αναφέρθηκε διεξοδικά στοιχειοθετώντας τους λόγους, για τους
οποίους το Κίνηµα Αλλαγής προφανώς, δεν µπορεί να στηρίξει
και δεν µπορεί να συµφωνήσει µε τον πυρήνα του νοµοσχεδίου.
Υπάρχουν επιµέρους διατάξεις, µε τις οποίες νοµίζω πολύ ανα-
λυτικά έχει εξηγήσει ότι συµφωνούµε. Βεβαίως, εκεί που διαφω-
νούµε, έχει αντιπροτείνει συγκεκριµένα µέτρα και συγκεκριµένες
ενέργειες. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω λίγο από το κεντρικό θέµα των
προηγούµενων ηµερών, που δεν είναι άλλο από τις εξαγγελίες
που έκανε ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης
και το µόνο το οποίο κατάφεραν ήταν να αναζωπυρώσουν τη συ-
ζήτηση για τις πρόωρες εκλογές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα δεν είναι αν θα γί-
νουν πρόωρες εκλογές. Το ερώτηµα είναι πότε ακριβώς θα γί-
νουν οι πρόωρες εκλογές. Τη συζήτηση αυτή την άνοιξε και τη
συντηρεί ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, παρά τις διαψεύσεις, που
κάνει επανειληµµένα. Πώς προκύπτει αυτή η διαπίστωση; Είναι
αυθαίρετο συµπέρασµα που κάνουµε εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής;
Όλα τα µέτρα που ανακοίνωσε ο κ. Μητσοτάκης το Σάββατο και
την Κυριακή έχουν ορίζοντα ισχύος µέχρι τον Ιούνιο ή το φθινό-
πωρο του 2022. Ο σχεδιασµός του Πρωθυπουργού φτάνει το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20165



πολύ µέχρι το φθινόπωρο, αφού τότε η κυβέρνηση θα καταθέσει
ένα προϋπολογισµό, στον οποίο θα αναγκαστεί να περιγράψει
τα µέτρα, τα οποία θα λάβει για να µεταβούµε από τα ελλείµ-
µατα, που έχουν οι προϋπολογισµοί του 2020 και του 2021 στα
πρωτογενή πλεονάσµατα του 2,2% το 2023, που θα φτάσει να
κλιµακωθεί µέχρι το 3,7% το 2025. Δεν τα λέµε εµείς. Έχουν απο-
τυπωθεί στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγι-
κής, το οποίο ψηφίσατε πριν από τρεις µήνες. Τώρα βέβαια,
βγάζετε διαρροή ότι θα το αναθεωρήσετε, γιατί ξαφνικά οι ρυθ-
µοί ανάπτυξης εκτοξεύθηκαν και σας επιτρέπουν να κάνετε κα-
λύτερες εκτιµήσεις. 

Βάζετε, λοιπόν, πολύ ψηλά τους δείκτες, τους στόχους και τον
πήχη για τους ρυθµούς ανάπτυξης. Ο Πρωθυπουργός µιλά για
5,9%. Κάποια κυβερνητικά στελέχη σήµερα αναπαράγουν εκτι-
µήσεις, που µιλούν για υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης, αλλά
οι προβλέψεις της κοµισιόν για την επόµενη τριετία θα έλεγα ότι
δεν µας επιτρέπει να είµαστε τόσο αισιόδοξοι. Μακάρι οι ρυθµοί
ανάπτυξης της χώρας να είναι τόσο υψηλοί. Αυτό είναι κάτι που
το χρειάζεται και η κοινωνία και η οικονοµία. Νοµίζω ότι όλα αυτά
συνιστούν µια υπεραισιόδοξη πρόβλεψη για επίτευξη πρωτογε-
νών πλεονασµάτων. Άρα, πρωτογενή πλεονάσµατα από το 2023
και µετά που πιθανότατα, σχεδόν µε βεβαιότητα, θα απαιτήσουν
δηµοσιονοµικά περιοριστικά µέτρα τα οποία προφανώς ο κ. Μη-
τσοτάκης δεν θα ξεδιπλώσει πριν τις επόµενες εκλογές, που,
όπως φάνηκε από τοποθέτηση του Πρωθυπουργού, θα συνδυα-
στούν και µε ψευδεπίγραφα, µε πλαστά διλήµµατα. 

Το δίληµµα δεν είναι κυβέρνηση Μητσοτάκη ή κυβέρνηση Τσί-
πρα-Βαρουφάκη, όπως ο κ. Μητσοτάκης εύσχηµα ανέφερε στην
τοποθέτησή του στη Θεσσαλονίκη. Το δίληµµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι η συνέχιση µιας πολιτικής που συνθλίβει τις
µικρές επιχειρήσεις και αφαιρεί ελπίδες και προοπτική από τους
νέους ή µια πολιτική πρόταση, η οποία δίνει προοπτική, δίνει δυ-
νατότητα και αφορά τους πολλούς. Αυτήν την πρόταση υπερα-
σπιζόµαστε εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής. 

Μιας και µιλάµε για τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού, θα µου
επιτρέψετε να παρατηρήσω τους µεγάλους απόντες από τις
εξαγγελίες του περασµένου Σαββατοκύριακου. Πρώτα απ’ όλα,
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Επειδή ο Υφυπουργός µίλησε για
υλοποίηση προεκλογικών προγραµµάτων της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο, να του θυµίσω ότι ήταν
προεκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας η κατάργηση του
τέλους επιτηδεύµατος, που αφορά πάνω από 1 εκατοµµύριο εµ-
πόρους, επαγγελµατίες και επιχειρηµατίες, που παραµένει προ-
σωπική δέσµευση του κ. Μητσοτάκη. Δυστυχώς, το τέλος
επιτηδεύµατος για άλλους επαγγελµατίες, που είναι ένα εκατοµ-
µύριο, παραµένει. Τα τεκµήρια διαβίωσης, αφορούν ένα εκατοµ-
µύριο εννιακόσιες χιλιάδες φορολογούµενους, στη µεγάλη
πλειοψηφία µε υπέρµετρη φορολόγηση. Προεκλογική δέσµευση
Μητσοτάκη που δυστυχώς δεν υλοποιείται ούτε το 2022. 

Κανένα νέο µέτρο ρευστότητας για τις επιχειρήσεις ούτε επι-
στρεπτέα προκαταβολή που είναι βέβαιο ότι θα χρειαστεί, ούτε
βεβαίως διευκόλυνση όρων ρευστότητας από τις τράπεζες. Είναι
χαρακτηριστικό ότι από τα 400 εκατοµµύρια του εκδοτικού τα-
µείου της Αναπτυξιακής Τράπεζας µέχρι σήµερα έχουν εκταµι-
ευθεί µόλις τριάντα εκατοµµύρια, λόγω αυστηρών κριτηρίων. Ο
Υπουργός Οικονοµικών και ο Υπουργός Ανάπτυξης κάνουν συ-
νεχείς συσκέψεις. Το αποτέλεσµα είναι µηδενικό. Κανένα λοιπόν
µέτρο στήριξης στις επιχειρήσεις πλην της µείωσης της φορο-
λογίας κατά δύο µονάδες, παρά µόνο κλείσιµο επιχειρήσεων µε
βάση τον Πτωχευτικό Κώδικα και εξαγορές µε βάση το Ταµείο
Ανάκαµψης. 

Δεύτερη κατηγορία που θίγεται είναι οι καταναλωτές. Κανένα
µέτρο για τον µετριασµό ανατιµήσεων. Κανένα µέτρο για µείωση
του ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής. Κανένα µέτρο για µείωση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα. Το κάνουν άλλες
χώρες του εξωτερικού όπως στην Ισπανία. Στην Ελλάδα είναι
άγνωστη έννοια. Κανένας έλεγχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στην αγορά εδώ και τρεις µήνες. Κάθε εβδοµάδα το Υπουργείο
Ανάπτυξης κοινοποιεί ένα δελτίο Τύπου, κύριε Βορίδη -ξέρω ότι
ξέρετε την αγορά- και έχει εκδώσει δεκατέσσερα δελτία Τύπου
όπου λέει τι κάνει για την εποπτεία και τον έλεγχο της αγοράς ο

Υπουργός Ανάπτυξης κ. Γεωργιάδης, η Γενική Γραµµατεία Κα-
ταναλωτή και Εµπορίου. Εγώ να δεχτώ ότι µέχρι πριν από µια
βδοµάδα δεν είχατε καταλάβει ότι υπάρχει κύµα ανατιµήσεων
στην αγορά. Δεν το έχει καταλάβει όλη η κοινωνία. Το είχαµε πει
στη Βουλή εκατοντάδες φορές, θα έλεγα. Το Υπουργείο και η
Κυβέρνηση έλεγε ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Όµως στις 14 Σε-
πτεµβρίου -χτες δηλαδή- το Υπουργείο Ανάπτυξης λέει: «Ελέγ-
χουµε την αγορά για το παράνοµο εµπόριο. Ελέγχουµε την
αγορά για τη µη χρήση µάσκας». Αλλά δεν υπάρχει κανένας
έλεγχος. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Μιχάλης Κατρίνης, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το Υπουργείο ελέγχει το παράνοµο εµπόριο, ελέγχει τη χρήση
ή µη µάσκας και εφαρµογή των µέτρων της πανδηµίας, αλλά δεν
κάνει κανέναν έλεγχο για το αν υπάρχουν ανατιµήσεις ή φαινό-
µενα αισχροκέρδειας στην αγορά. Αναρωτιέται ο πολίτης σ’ αυτή
τη χώρα ποιος θα ελέγξει αν υπάρχουν φαινόµενα ακρίβειας, αι-
σχροκέρδειας και µη λογικών ανατιµήσεων στην αγορά, εφόσον
το ίδιο το Υπουργείο Ανάπτυξης δεν πραγµατοποιεί ελέγχους;
Υπάρχει Κυβέρνηση σε αυτή τη χώρα να προστατέψει τους κα-
ταναλωτές και τους πολίτες; 

Κάνετε βραχυχρόνια µέτρα κάλυψης για το κόστος ενέργειας,
µάλιστα µε εκτιµήσεις, οι οποίες βασίζονται σε κόστος µεγαβα-
τώρας 95-100 ευρώ. Τώρα η τιµή είναι στα 123 ευρώ. Κάνετε
εκτιµήσεις για αποκλιµάκωση του πληθωρισµού και των ανακρί-
σεων που δεν επιβεβαιώνονται. Βεβαίως, µε τη ΔΕΗ να λέει ότι
δεν µπορεί να εφαρµόσει τις εκπτώσεις πριν από τον Οκτώβριο. 

Ο Πρωθυπουργός ανακάλυψε ότι έχουµε υψηλό κόστος χρή-
σης δεδοµένων κινητής τηλεφωνίας. Εµείς το λέµε εδώ και ενά-
µιση χρόνο. Αντί, λοιπόν, να καταπολεµήσει το καρτέλ των
εταιρειών κινητής τηλεφωνίας, αντί να θέσει την Εθνική Επιτροπή
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, η οποία εδώ και πάρα πολύ
καιρό δεν επιτελεί τον θεσµικό της ρόλο και δεν ελέγχει την καρ-
τελοποιηµένη αγορά, που καθιστά την Ελλάδα την πιο ακριβή
αγορά χρήσης δεδοµένων κινητής τηλεφωνίας -70% ακριβότερα
από το µέσο όρο της ευρωζώνης- µειώνει το τέλος κινητής τηλε-
φωνίας, αλλά αφήνει µια αγορά ανεξέλεγκτη, εναρµονισµένη εις
βάρος των καταναλωτών.

Τέλος, για τους συνταξιούχους, καµµία µείωση για εισφορά
αλληλεγγύης. Οι συνταξιούχοι περιµένουν την καταβολή των
αναδροµικών και για τα δύο. Όλως τυχαίως σήµερα, βγήκαν
διαρροές από κυβερνητικά µέσα ότι επίκειται κατάργηση της ει-
σφοράς αλληλεγγύης. Επίσης, περιµένουν την απόφαση του δι-
καστηρίου για καταβολή αναδροµικών. Ο Πρωθυπουργός,
λοιπόν, δηµιουργεί µια Ελλάδα στην οποία οι νέοι, στους οποίους
δίνει φιλοδωρήµατα, είναι στο περιθώριο. Μια Ελλάδα όπου οι
εργαζόµενοι είναι χαµηλά αµειβόµενοι. Μια Ελλάδα που µε τις
δικές του πολιτικές θα εκλείψουν οι ατοµικές και µικρές επιχει-
ρήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Ελλάδα δεν µας αξίζει.
Μια Ελλάδα που οδηγεί στο περιθώριο τα 2/3 των Ελλήνων δεν
είναι Ελλάδα. Μπορεί εδώ οι Υπουργοί να αλληλοσυγχαίρονται
για το πόσο καλά τα κάνουν και να λένε «συµφωνούµε µεταξύ
µας και συµφωνούν διάφοροι». Δεν ξέρω αν είναι πλειοψηφία ή
µειοψηφία. Τουλάχιστον, όπως ανέπτυξε και η εισηγήτριά µας κ.
Λιακούλη, στο παρόν νοµοσχέδιο είναι σαφές ότι η µεγάλη πλει-
οψηφία των θεσµικών φορέων, που συµµετείχαν στη διαβού-
λευση, στη συζήτηση, είχαν ισχυρές διαφωνίες και ενστάσεις. Το
ΓΕΩΤΕΕ και η ΚΕΔΕ και οι κυνηγοί και οι φιλοζωικές οργανώσεις,
παρά τη φιλότιµη προσπάθεια του κ. Λιβάνιου να µας εµφανίσει
ως διασπασµένο το κίνηµα των φιλοζωικών οργανώσεων. Αυτό
δεν αναιρεί τις τεκµηριωµένες και ισχυρές ενστάσεις πάνω σε
ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο θα έπρεπε να επιδιωχθεί η µέγιστη
δυνατή συναίνεση και όχι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις της τελευ-
ταίας ώρας υπό τον φόβο της µαζικής αντίδρασης και διαφωνίας,
όχι µόνο πολιτικών κοµµάτων, που σύσσωµα δείχνουν τη διαφο-
ροποίησή τους, αλλά και όλων όσοι συµµετείχαν στη διαβού-
λευση. 

Βεβαίως, θα έπρεπε ένα νοµοσχέδιο να πιστοποιεί ότι ενδει-
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κτικά του πολιτισµού, της καλλιέργειας και της παιδείας ενός
λαού είναι ο τρόπος, που φροντίζει τα ζώα συντροφιάς και περι-
θάλπει τα αδέσποτα ζώα και νοµίζω ότι παρά τις προσπάθειες ή
τις αγαθές προθέσεις που πιθανόν υπήρχαν, αυτός ο στόχος δεν
επιτυγχάνεται. Μεγάλο ενδιαφέρον, χιλιάδες τα σχόλια στη δια-
βούλευση, τα περισσότερα µε αρνητικό πρόσηµο.

Η Κυβέρνηση, στη συνήθη πρακτική της, προχωρά µε επικοι-
νωνιακές τακτικές. Δεν συντάσσεται αυτό το νοµοσχέδιο από το
Υπουργείο, το καθ’ ύλην αρµόδιο, το µεταθέτει σε άλλο Υπουρ-
γείο. Το επιτελικό κράτος αποφασίζει να επιλέξει για µία ακόµα
φορά µία εύπεπτη λύση, αλλά δεν ξέρουµε κατά πόσον αυτή θα
είναι αποτελεσµατική. Μεταθέτει το βάρος της ευθύνης στους
δήµους, που ήδη αντιµετωπίζουν πάρα πολλά προβλήµατα λόγω
έλλειψης προσωπικού και δοµών, αλλά χωρίς επαρκές χρηµατο-
δοτικό πλαίσιο και ουσιαστικά για να γίνει αυτό αντικείµενο των
µη κυβερνητικών οργανώσεων ή άλλων ιδιωτικών οργανισµών,
που θα δραστηριοποιηθούν σε αυτό το πολύ ευαίσθητο και νευ-
ραλγικό κοµµάτι.

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός για την Υγεία των Ζώων συνιστά η
Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής να αποτελεί την κεντρική αρµό-
δια Αρχή -δεν νοµίζω ότι αυτό λαµβάνεται υπ’ όψιν από την Κυ-
βέρνηση- διαφορετικά και πιο χαλαρά κριτήρια για τη λειτουργία
των καταφυγίων, σε σχέση µε αυτά που υπήρχαν. Καταργείται
ουσιαστικά όλη η ισχύουσα νοµοθεσία, ενώ υπάρχει ορατός ο
κίνδυνος της δηµιουργίας παράνοµων καταφυγίων και νοµιµο-
ποίησης µαζικού εγκλεισµού ζώων. Παρά τις διαβεβαιώσεις του
Υπουργείου και παρά τις προσπάθειες µε µικρές νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, αυτός ο κίνδυνος παραµένει.

Εµείς επιµένουµε ότι θα πρέπει να ασκούνται από δηµόσιους
φορείς ζητήµατα, όπως είναι η περισυλλογή, η φροντίδα και η
καταγραφή και βεβαίως, θα πρέπει να έχουν άµεσα την εποπτεία
των υπηρεσιών αυτών και όχι απλώς µια µικρή αρχική ευθύνη και
όλα µετά να ανατίθενται στους ιδιώτες, που τους βαφτίζετε «ανα-
δόχους». Είναι της µόδας, ανάδοχος για την αναδάσωση, ανά-
δοχος για το θέµα της υιοθεσίας των αδέσποτων ζώων. Βεβαίως,
είναι ένας θεσµός που θα µπορούσε να λειτουργήσει, αλλά δεν
θα πρέπει να δίνει κίνητρα για επαγγελµατοποίηση αυτής της
διαδικασίας µε ό,τι υπόγειες διαδροµές ή διαδικασίες -που πραγ-
µατικά µας προσβάλλουν- ακολουθούν αυτές τις καταστάσεις.

Οι φιλοζωικές οργανώσεις στη µεγάλη πλειοψηφία διαφωνούν,
το έχουν διατρανώσει µε κάθε τρόπο και βεβαίως, µέχρι και πριν
από λίγα λεπτά της ώρας δεν τους δίνατε τη δυνατότητα να πα-
ρίστανται ενώπιον των αρµόδιων δικαστηρίων για να υποστηρί-
ξουν κατηγορίες σε υποθέσεις, που αφορούν διαπραχθέντα
εγκλήµατα σε βάρος των ζώων.

Θέλω να τονίσω το γεγονός ότι και οι κυνηγοί, παρά το ότι το
αδιανόητο αρχικό σχέδιο για στείρωση συνάντησε την οµόθυµη
και συνολική κατακραυγή, έχουν ισχυρές διαφωνίες και ενστά-
σεις και για την υποχρέωση αποστολής γενετικού υλικού, που σε
πολλούς κυνηγούς, που έχουν δύο, τρεις και περισσότερους
σκύλους θα είναι ένα µεγάλο οικονοµικό κόστος και βεβαίως, δεν
έχουν και τη δυνατότητα οικονοµικά απόκτησης νέων κυνηγετι-
κών σκύλων παρά µόνο µέσω αναπαραγωγής δικών τους ζώων.
Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητούν επέκταση δικαιωµάτων σε δύο γέννες
και θα έπρεπε νοµίζω αυτό να το δει η ηγεσία του Υπουργείου,
ενώ και το θέµα της αφαίρεσης της άδειας κυνηγού για παρά-
βαση, η οποία είναι οριζόντια και αφορά όλους τους κατοίκους,
αλλά είναι επιπρόσθετη στους κυνηγούς, νοµίζω ότι και αυτό θα
έπρεπε ίσως να το ξαναδεί το Υπουργείο. Εδώ προσπαθούµε να
βάλουµε ένα πλαίσιο λειτουργίας και όχι να ξεκινούµε εξ αρχής
µε τιµωρητική διάθεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε όλοι ότι η προστα-
σία και η καλή διαβίωση των ζώων πρέπει να είναι το ίδιο υπολο-
γίσιµη ως αξία όσο είναι και η ανθρώπινη. Η φροντίδα ενός ζώου
συντροφιάς δεν είναι θέµα µόνο πολιτικής συναίνεσης, βούλη-
σης, ή διάθεσης, είναι θέµα παιδείας. Δεν είναι θέµα επιβολής
νόµου, είναι θέµα καθαρά νοοτροπίας, ευαισθησίας και –νοµίζω-
κοινής λογικής.

Η θέση µας ως Κίνηµα Αλλαγής ήταν πάντα υπέρ της προστα-
σίας των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς και βεβαίως, υπέρ
ενός ολοκληρωµένου πλαισίου διαχείρισης των αδέσποτων

ζώων, θέση καθαρή, σαφής, η οποία απηχεί στη µεγάλη πλειοψη-
φία των ανθρώπων, που έχουν ιδιαίτερη ευαισθησία και στα ζώα
συντροφιάς, αλλά τους προσβάλλουν και εικόνες µε τα αδέ-
σποτα ζώα, τα οποία βρίσκονται πραγµατικά στο έλεος του
Θεού.

Νοµίζουµε ότι το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα δεν κι-
νείται επί της αρχής σε αυτή την κατεύθυνση. Αναπτύχθηκε και
από την εισηγήτριά µας και είµαι σίγουρος ότι θα εξειδικευτεί
και στη δευτερολογία.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σε αυτό το πολύ ευαίσθητο νοµο-
σχέδιο το να φέρνει για µία ακόµα φορά η Κυβέρνηση τροπολο-
γίες ασύνδετες, ετεροχρονισµένες, οι οποίες διευθετούν
ζητήµατα, αδικεί και τη δική σας προσπάθεια, εννοώ ως Κυβέρ-
νηση -το είπε και ο κ. Βρούτσης- που λέτε ότι έναν χρόνο το εί-
χατε σε διαβούλευση, αλλά πιστοποιεί ότι σε αυτή εδώ την
Αίθουσα πραγµατικά δεν υπολογίζετε πλέον τίποτα. Το µόνο που
σας ενδιαφέρει είναι να µην διαταράξετε τους δικούς σας εσω-
τερικούς συσχετισµούς, αλλά προκαλείτε και το δηµοκρατικό αί-
σθηµα και τη λειτουργία της Βουλής των Ελλήνων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Γεώργιος Καµίνης έχει τον λόγο από το Κίνηµα Αλλαγής

και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25
κ. Κλέων Γρηγοριάδης.

Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να αρχίσω µε έναν σύντοµο σχολιασµό

ενός γεγονότος που είδε σήµερα το φως της δηµοσιότητας και
να πω ότι θεωρώ πως είναι αδιανόητο µέλος του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου να δηµοσιοποιεί τα προσωπικά δεδοµένα ανήλικων
αλλοδαπών, προκειµένου να υποδαυλίσει τα ακροδεξιά ανακλα-
στικά του εκλογικού του ακροατηρίου. Ο υπαίτιος Βουλευτής
είναι µάλιστα υπότροπος, καθώς πρόσφατα είχε στοχοποιήσει
ξενώνα ασυνόδευτων ανήλικων προσφύγων, δηµοσιοποιώντας
τον τόπο διαµονής τους.

Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο Πρωθυπουργός ως τελικός
υπεύθυνος για τη δηµόσια στάση των Βουλευτών του οφείλει να
αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και να πάρει αµέσως θέση.

Στο νοµοσχέδιο τώρα: Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, που έχει
απασχολήσει έντονα την κοινή γνώµη και φυσικά, αυτό δεν είναι
καθόλου τυχαίο, γιατί τα τελευταία χρόνια έχει αναπτυχθεί µια
ιδιαίτερη ευαισθησία στα σχετικά ζητήµατα, ευαισθησία που εκ-
φράζεται διττά.

Πρώτα από όλα, βλέπουµε µία άνθιση των φιλοζωικών οργα-
νώσεων στη χώρα µας, οι περισσότερες από τις οποίες επιτε-
λούν ένα σηµαντικό έργο. Βλέπουµε, όµως και µία σταδιακή,
αργή, αλλά υπαρκτή αλλαγή της νοοτροπίας στην κοινωνία. Τα
δικαιώµατα των ζώων απασχολούν ολοένα και περισσότερο την
κοινή γνώµη και παράλληλα, το ενδιαφέρον αυξάνεται και σε
ακαδηµαϊκό επίπεδο.

Αυτά συµβαίνουν και µέσα στην πανδηµική κρίση, ιδίως σε
αυτή την κρίση, γιατί η επιβεβληµένη αποστασιοποίηση µεταξύ
των ανθρώπων οδήγησε εκ των πραγµάτων σε µεγαλύτερη εγ-
γύτητα του ανθρώπου µε τα ζώα συντροφιάς. Σε συνθήκες κοι-
νωνικής αποµόνωσης η συντροφιά ενός ζώου βοήθησε
ψυχολογικά πολλούς ανθρώπους να υποφέρουν καλύτερα τον
υποχρεωτικό εγκλεισµό.

Συνεπώς, η ζωή και η ευζωία των ζώων έχει µπει για τα καλά
στις ζωές µας, έχει γίνει πια αναπόσπαστο κοµµάτι της καθηµε-
ρινότητάς µας. Αυτή η εξέλιξη δεν µπορεί να περάσει απαρατή-
ρητη από τον νοµοθέτη, αφού αυτός οφείλει να συµβαδίζει µε
τις κοινωνικές νόρµες που αναδύονται. Σήµερα πια η εγκατά-
λειψη ζώου, φαινόµενο που, δυστυχώς, έγινε εντονότερο µε τη
λήξη του lockdown, αλλά και η κακοποίηση και η βίαιη θανάτωση
ζώων αποκτούν αυξηµένη ηθική απαξία, πράγµα το οποίο συνε-
πάγεται και αυστηρότερη νοµική κύρωση. Το πώς µια πολιτεία
αντιµετωπίζει τα ζώα θεωρείται πια αναπόσπαστο κοµµάτι της
πολιτισµικής της εικόνας.

Το κράτος, λοιπόν, από κοινού µε την τοπική αυτοδιοίκηση και
την κοινωνία των πολιτών καλούνται να δηµιουργήσουν ένα ολο-
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κληρωµένο πλέγµα συντονισµού της προστασίας των ζώων συν-
τροφιάς, καθιερώνοντας ενήµερους και διαφανείς µηχανισµούς
καταγραφής.

Επιτρέψτε µου να επισηµάνω ως προς τον προηγούµενο
ν.4093/2012, είχα την τιµή ως Δήµαρχος Αθηναίων σε συνεργα-
σία µε τους αρµόδιους φορείς να συµβάλουµε στην κατάρτιση
και εφαρµογή ενός σύγχρονου νοµικού πλαισίου για την προστα-
σία των αδέσποτων, αλλά και δεσποζόµενων ζώων που τέθηκε
σε ισχύ στις αρχές του 2012. 

Σκοπός του προγράµµατος τότε, µε το οποίο τέθηκαν οι βά-
σεις µιας πιο πολιτισµένης αντιµετώπισης των αδέσποτων ζώων,
ήταν πρώτα απ’ όλα η σταθεροποίηση, η καταγραφή και η στα-
διακή µείωση του αριθµού τους µέσω της στείρωσης, σήµανσης,
καταγραφής και υιοθεσίας τους και, δεύτερον, η βελτίωση των
συνθηκών ευζωίας τους µε την εξασφάλιση κτηνιατρικής φρον-
τίδας για όλα τα αδέσποτα ζώα της πόλης. 

Εκτός από τους σκύλους, το 2012 το πρόγραµµα επεκτάθηκε
και στις αδέσποτες γάτες και παράλληλα, εφαρµόσαµε ένα µε-
γάλο πρόγραµµα υιοθεσίας αδέσποτων ζώων που αγκαλιάστηκε
από φορείς και φιλοζωικές ενώσεις, ενώ η ανταπόκριση των πο-
λιτών ήταν µεγάλη και συγκινητική. 

Δεν θα υπεισέλθω στις ειδικές και τεχνικές λεπτοµέρειες, τις
οποίες ανέδειξε µε πληρότητα κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στις επιτροπές αλλά και σήµερα η ειδική αγορήτριά µας κ. Ευαγ-
γελία Λιακούλη. 

Αναφέρω ενδεικτικά το ύψος της χρηµατοδότησης του προ-
γράµµατος «Άργος», τη µετατροπή επί το ευνοϊκότερον των προ-
ϋποθέσεων αδειοδότησης των καταφυγίων, καθώς και τις
επιστηµονικές αµφιβολίες ως προς την καταχώρηση γενετικού
υλικού στο εργαστήριο της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Σας διαβεβαιώνω πάντως, ότι προσπαθώ µε ειλικρίνεια και µε
καλή πίστη να καταλάβω ποια είναι η κεντρική ιδέα του σχεδίου
νόµου: Το συµφέρον του ζώου; Η προστασία της δηµόσιας
υγείας; Η ενίσχυση της επιχειρησιακής επάρκειας των δήµων;
Κανείς δεν µπορεί να το διακρίνει εύκολα σε αυτό το πολυδαί-
δαλο πλαίσιο διατάξεων. 

Είχα την ευκαιρία να παρακολουθήσω και τη συνεδρίαση, στην
οποία µίλησαν οι φορείς. Μου έκανε εντύπωση ότι σχεδόν όλοι,
αναφανδόν ήταν εναντίον του νοµοσχεδίου και πιστεύω ότι οι λι-
γοστές παρατηρήσεις τους που υιοθετήθηκαν από το Υπουργείο
δεν αρκούν για να µετριάσουν τη συνολική κατακραυγή που έχει
σηκωθεί κατά του νοµοσχεδίου. 

Επιλέγει η Κυβέρνηση την πολυδιάσπαση της εποπτείας και
της ευθύνης. Βλέπω ότι άλλος θα είναι αρµόδιος για την υγεία
των ζώων και την κτηνιατρική δηµόσια υγεία, άλλος θα είναι αρ-
µόδιος για την περισυλλογή και διαχείριση των αδέσποτων ζώων. 

Και προκύπτει και µία ακόµη αντίφαση: Το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών ζητά πια από τους δήµους να καταρτίζουν επιχειρησιακά
προγράµµατα για τα αδέσποτα, µε τη δαµόκλειο σπάθη της πα-
ρακράτησης των αυτοτελών πόρων. Όµως, την ίδια ώρα ζητά
από αυτούς να µοιράζονται την αρµοδιότητά τους µε τις πιστο-
ποιηµένες στο µητρώο φιλοζωικές οργανώσεις, τις οποίες εµ-
πλέκει και στη διαδικασία έκδοσης εγγράφων για την υλοποίηση
της υιοθεσίας, καθώς και στην περισυλλογή και φιλοξενία των
αδέσποτων, χωρίς όµως να προβλέπει για τις οργανώσεις αυτές
καθεστώς αυστηρής εποπτείας αντίστοιχου µε αυτό που προ-
έβλεπε ο νόµος του 1993. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω µια ειδικότερη αναφορά στο
άρθρο 49 του σχεδίου νόµου, που αφορά τα αναπτυξιακά δάνεια
των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης. Για ακόµη µία φορά, σε
ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών ενισχύονται οι αρ-
µοδιότητες της Οικονοµικής Επιτροπής, οι οποίες όλοι γνωρί-
ζουµε ότι λειτουργούν µε κατασκευασµένες πλειοψηφίες, λόγω
του εκλογικού συστήµατος της απλής αναλογικής. 

Φτάνετε µάλιστα, στο σηµείο η απόφαση αποδοχής των όρων
του δανείου από το Ταµείο Παρακαταθηκών να γίνεται µόνο από
την Οικονοµική Επιτροπή και όχι από την απλή ή ακόµη και την
αυξηµένη πλειοψηφία του δηµοτικού ή περιφερειακού συµβου-
λίου, όπως προβλέπει το άρθρο 176 του Κώδικα Δήµων και Κοι-
νοτήτων κι αυτό γιατί δεν έχουν οι δήµαρχοί σας την πλειοψηφία
στα οικεία δηµοτικά συµβούλια. 

Απλώς, να θυµίσω ότι η οικεία νοµοθεσία για δήµους του µε-
γέθους του Δήµου Αθηναίων για τα µεγάλα δάνεια, αν δεν κάνω
λάθος, πάνω από 20 εκατοµµύρια απαιτεί αυξηµένη πλειοψηφία
των 2/3. 

Εµείς καταφέραµε και την αποσπάσαµε για το αναπτυξιακό
δάνειο που πήραµε από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων,
αλλά χρειάστηκε να έρθουµε σε συνεννόηση µε τις παρατάξεις
της αντιπολίτευσης και έτσι και τις δικές τους ορθές παρατηρή-
σεις να εντάξουµε στο δάνειο και τµήµατα του δανείου αυτού
φυσικά να αφιερώσουµε στους σκοπούς τους οποίους µας υπέ-
δειξαν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Καµίνη. 

Ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25, έχει το λόγο. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

θα µου επιτρέψετε το µεγαλύτερο µέρος της σηµερινής µου οµι-
λίας να το αναλώσω στην κατάσταση που βρήκαµε χτες όλη
µέρα στη Βόρεια Εύβοια, καθώς είχα την τύχη αλλά και τον πόνο
-γι’ αυτά που βίωσα το λέω- να συµµετέχω µαζί µε το Γιάνη Βα-
ρουφάκη, τη Μαρία Απατζίδη, τον Κρίτωνα Αρσένη, το Θωµά
Αχταρίδη και άλλα στελέχη του κόµµατός µας σε µία ολοήµερη
περιοδεία στις καµένες περιοχές της Βόρειας Εύβοιας, που οποι-
ονδήποτε άνθρωπο διατηρεί ακόµα στοιχειώδη χαρακτηριστικά
που ορίζουν τον άνθρωπο, την ανθρωπιά δηλαδή, θα τον συγ-
κλόνιζαν και έτσι συνέβη και µε εµένα, κύριε Πρόεδρε. 

Όµως, πριν από αυτό, ας µιλήσω λίγο και πολύ στοχευµένα
για το παρόν σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε Βορίδη, σας άκουσα πριν λίγο
να λέτε προς τον αγαπητό επίσης κ. Ζαχαριάδη ότι δεν σας εµ-
πιστευόµαστε αρκετά και ότι αυτό είναι το πρόβληµα, ότι πρέπει
να σας εµπιστευθούµε. 

Ξέρετε ότι η εµπιστοσύνη είναι γνωστό τοις πάσι ότι δεν χαρί-
ζεται, κερδίζεται και δεν το λέω τυχαία. Το λέω γιατί έχω να σας
διαβάσω µερικές δηλώσεις σας πρόσφατες, κύριε Υπουργέ, που
νοµίζω ότι είναι κάπως ανακόλουθες µε την παρούσα κατάσταση,
την κάπως τραγελαφική που αντιµετωπίζουµε αυτή τη στιγµή. 

Συγκεκριµένα, στις 5-2-2021 -τότε ήσασταν Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, όπως θυµάστε- είχατε πει: «Σε κάθε περίπτωση
αυτό αποτελεί νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων» µιλώντας ακριβώς τη νοµοθετική
πρωτοβουλία, που πήρε σήµερα άλλο Υπουργείο, του οποίου
προΐστασθε και είναι βέβαια, το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Εδώ λοιπόν δυσκολευόµαστε, εγώ προσωπικά δυσκολεύοµαι
να εµπιστευτώ έναν Υπουργό, ο οποίος πριν από έξι µήνες µου
έλεγε ότι οι κτηνιατρικές δοµές που υπάγονται στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης πρέπει να είναι και οφείλουν να είναι -έτσι
γίνεται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και σε όλο τον πολιτισµένο
κόσµο- οι υπεύθυνες για οτιδήποτε αφορά τα ζώα συντροφιάς
και τα ζώα που είναι παραγωγικά, και µετά από έξι µήνες να µου
λέει «όχι, έκανα λάθος» -δεν ξέρω πώς το προσδιορίζετε- «αλλά
τώρα πια το Υπουργείο Εσωτερικών πρέπει να είναι αρµόδιο».
Πριν έξι µήνες πιστεύατε ότι άλλο Υπουργείο έπρεπε να είναι αρ-
µόδιο. 

Επίσης, η Υφυπουργός σας τότε είχε πει το ίδιο πράγµα. Είχε
πει δηλαδή ότι η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής ως κεντρική αρ-
µόδια αρχή οφείλει να είναι µόνη για τον έλεγχο του πληθυσµού
των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, σύµφωνα µε τις οδηγίες και
του Παγκόσµιου Οργανισµού για την Υγεία των Ζώων. 

Τέλος, εσείς ο ίδιος µε δηλώσεις σας στις 8-11-2020 έχετε επι-
σηµάνει ότι «δεν πρόκειται να υπάρξει κατακερµατισµός της Κτη-
νιατρικής Υπηρεσίας σε δύο Υπουργεία», αυτό ακριβώς που σαν
Υπουργός πραγµατοποιείτε µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Επίσης -για την εµπιστοσύνη που πρέπει να σας δείχνουµε το
λέω και αυτό- γιατί δεν υπερασπιστήκατε το νοµοσχέδιό σας;
Γιατί δεν εµφανιστήκατε στις επιτροπές; Γιατί ήρθε άλλος
Υπουργός της Κυβέρνησης; Δεν ξέρω αν σας αφορά. Δεν ξέρω
αν είναι απόφασή σας. Δεν ξέρω, πολλά δεδοµένα µπορεί να µου
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λείπουν πραγµατικά, αλλά είναι απορίας άξιον, δηµιουργεί σκέ-
ψεις δεύτερες να µην εµφανίζεται ένας Υπουργός. Μάλιστα,
εσείς δεν είστε ένας τυχαίος Υπουργός. Είστε ένας εξαιρετικά
ικανός πολιτικός, ένας εξαιρετικά ικανός νοµικός. Στα επιχειρή-
µατά σας δυσκολεύονται κατά κανόνα οι πολιτικοί σας αντίπαλοι.
Δεν είστε κάποιος που αποφεύγει νοµοσχέδια. Εδώ, για κάποιο
λόγο, το αποφύγατε το νοµοσχέδιο, γιατί ήρθε ο κ. Πέτσας να
µας µιλήσει γι’ αυτό. 

Θα κλείσω το θέµα αυτό λέγοντας στο Σώµα και στον ελληνικό
λαό που τυχόν µας ακούει, ότι το πρόβληµα είναι όπως πάντα το
ίδιο. Το πρόβληµα είναι η διαρκής σας τάση, η µανία -θα έλεγε
κανείς- για εµπορευµατοποίηση των πάντων. Εδώ πια µιλάµε για
την εµπορευµατοποίηση της αγάπης που νιώθουµε όλοι για τα
κατοικίδια και φυσικά της εξάρτησης που έχουν όλοι οι παραγω-
γοί για τα παραγωγικά ζώα. 

Πρόκειται, λοιπόν, εδώ καθόλου για ένα σχέδιο νόµου, το
οποίο έχει την οποιαδήποτε σχέση -όχι σκοπεύει- µε την προστα-
σία ή µε τη δηµιουργία ενός εύρυθµα καθεστώτος προστασίας
των ζώων; Κάθε άλλο. Πρόκειται καθαρά, κύριε Πρόεδρε, για ένα
σχέδιο νόµου, που έχει έναν και µόνο προορισµό: Τη διαχείριση
και την οριοθέτηση της εκµετάλλευσης των ζώων και αυτή όλη η
λογική εδράζεται σε µία κατεστηµένη, καθεστηκυία λογική, που
υπάρχει στον νεοφιλελευθερισµό, αλλά δυστυχώς και σε ευρύ-
τερα ιδεολογικά κοµµάτια των κοινωνιών, που είναι ότι τα ζώα
είναι προς χρήση δική µας, είτε για να µας φέρουν χαρά είτε για
να αγαλλιάζουµε και να φεύγει η ένταση είτε για να τα αρµέ-
γουµε είτε για να τα σφάζουµε και να τα τρώµε. 

Όλα τα πρωτεύοντα σπονδυλωτά υπάρχουν από εκατοντάδες
χιλιάδες µέχρι µερικά εκατοµµύρια χρόνια πριν από εµάς. Δεν
είχαν καν ιδέα τα δύσµοιρα ότι κάποτε θα αναγκαστούν να µοι-
ραστούν τον µάταιο τούτο κόσµο µε τους χειρότερους εκπρο-
σώπους του ζωικού βασιλείου, στους οποίους αναδεικνυόµαστε
όλοι εµείς. Οφείλουµε λοιπόν, να βλέπουµε τα υπόλοιπα ζώα, τα
οποία προϋπήρχαν από εµάς και δεν υποπτεύονταν καν ότι θα
χρειαστεί να µοιραστούν αυτόν τον κόσµο µαζί µας ως συνδαι-
τυµόνες, ως συνεταίρους, ως συνυπάρχοντες οργανισµούς από
το ίδιο, καθώς εµείς δεν είµαστε σύµφωνα µε τον Δαρβίνο, παρά
ο τελευταίος κρίκος της εξέλιξης αυτών των ζώων. Δεν µπο-
ρούµε να τα εκµεταλλευόµαστε και να τα «αρµέγουµε» -µεταφο-
ρικά εννοώ, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε- να παίρνουµε τα
πάντα από αυτά. Έχουν δικαιώµατα και τα δικαιώµατά τους είναι
να ζουν για τον εαυτό τους. Όπως θα έλεγε κάποιος λαϊκός, «για
την πάρτη τους». Με συγχωρείτε για την αδόκιµη έκφραση. Αλλά
αυτό είναι το πρωτεύον. Αν τα ζώα τα βλέπουµε µονίµως σαν ένα
κοµµάτι της δικής µας χρήσης, της δικής µας αισχροκέρδειας,
της δικής µας απόλαυσης, τα ζώα δεν έχουν καµµία τύχη στον
αιώνα τον άπαντα µε όποια κυβέρνηση. Εµείς τα βλέπουµε αλ-
λιώς. 

Περνάω στο πιο σηµαντικό, που έχω νοµίζω να πω στην Εθνική
Αντιπροσωπεία σήµερα. 

Κύριε Πρόεδρε, είχα την τύχη και την ατυχία να ξεκινήσω από
το σπίτι µου στο Νέο Ηράκλειο της Αττικής µε τη µοτοσυκλέτα
µου, χτες -το αναφέρω αυτό, γιατί µε αυτήν έχεις τη δυνατότητα
να µυρίζεις και να βλέπεις- και να διατρέξω το οµορφότερο τοπίο
ίσως της χώρας µας. Είχα χρόνια να το διανύσω και δεν το θυ-
µόµουν. Δεν θυµόµουν ότι µόλις περάσεις από τη Χαλκίδα και
φύγεις από τους πρώτους οικισµούς αρχίζει αυτή η εκπάγλου
καλλονής φυσική οµορφιά της πατρίδας µας, ότι υπάρχει αυτό
το ποτάµι, µε αυτές τις ρεµατιές, ότι υπάρχουν αυτά τα πολύ
ψηλά δέντρα παντού. Είχε και λιακάδα χθες και έκανα περίπου
πενήντα χιλιόµετρα σε µια διαδροµή, που ήταν πολύ κοντά στον
παράδεισο. Αν υπήρχε παράδεισος, έτσι θα τον φανταζόµουν
εγώ προσωπικά. 

Και ξαφνικά, κύριε Πρόεδρε, µαύρο. Ξαφνικά βουνά µαύρα,
ξαφνικά ίχνος ζωής. Ξαφνικά εκατοµµύρια άγρια ζώα, που δεν
καταµετρώνται, εξαφανισµένα. Ξαφνικά η θερµοκρασία πάνω
στη µηχανή δέκα βαθµοί περισσότερο από την προηγούµενη
βουνοκορφή, που ήταν µόλις ένα χιλιόµετρο πιο πριν. Η κατα-
στροφή ήταν εκεί, παρούσα και ήταν δραµατικότατη κατα-
στροφή. Η καταστροφή ήταν µία ολική καταστροφή.

Σας αναφέρω µερικά µόνο στοιχεία, για να καταλάβετε τι

εννοώ «συγκλονιστική καταστροφή». Ο Δήµαρχος της περιοχής,
ο Δήµαρχος δηλαδή του χωριού Λίµνη, του µεγάλου κεφαλοχω-
ριού αυτού, ο οποίος ταυτοχρόνως βεβαίως τυγχάνει να είναι Δή-
µαρχος και ακόµα δύο περιοχών -γιατί έτσι γίνεται εκεί- τον οποίο
συναντήσαµε χθες, µας είπε τα εξής στοιχεία και ακούστε τα
όλα. Ας ακούει και ο ελληνικός λαός, που µας ακούει απ’ έξω: 

Πεντακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες στρέµµατα κάηκαν στην πε-
ριοχή. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό;  Θεωρείται τεράστια κα-
ταστροφή στην Αγγλία γιατί κάηκαν προχθές εκεί εξήντα
χιλιάδες στρέµµατα. Εµάς µόνο στη βόρεια Εύβοια, σε ένα µικρό
κοµµάτι, υποσύνολο της Εύβοιας, κάηκαν πεντακόσιες ογδόντα
έξι χιλιάδες στρέµµατα! 

Αυτό το δάσος δεν είναι δάσος αναψυχής. Δεν χάνουµε µόνο
την οµορφιά του. Εγώ πήγα σαν τουρίστας. Πήγα ως πολιτικός,
αλλά θα µπορούσα να έχω πάει και σαν τουρίστας. Έχασα την
οµορφιά µου. Αυτοί δεν χάνουν οµορφιά τους. Είναι δάσος της
ζωής. Εκεί µέσα ζουν και από τον πλούτο του επιβιώνουν. Τρια-
κόσιοι δέκα µελισσοκόµοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βγάζουν
κάθε χρόνο δέκα τόνους µέλι. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι πα-
ράγουν παραπάνω από το 20% του εθνικού µας µελιού. Αυτοί οι
άνθρωποι δεν θα το ξαναπαράξουν για πολλά χρόνια, για είκοσι,
είκοσι πέντε. Οι ζηµιές τους είναι τεράστιες. Χίλιοι άνθρωποι µεί-
νανε στην περιοχή αυτή, µόνο τους τρεις από τους δήµους,
άνεργοι. Τριακόσια είκοσι σπίτια υπέστησαν ζηµιές. Σαράντα
είναι κατεδαφιστέα και ογδόντα σχεδόν καταδαφιστέα. Ενενήντα
επιχειρήσεις καταστράφηκαν, µεταξύ των οποίων και το εµβλη-
µατικό -το ξέρετε- κάµπινγκ στην Αγία Άννα, το οποίο φέρνει χι-
λιάδες ανθρώπους. Από τα δώδεκα χιλιάδες πρόβατα, κύριε
Υπουργέ -σας το λέω γιατί κάποια στιγµή είχατε σχέσεις και
εσείς µε αυτά- έχουν µείνει περίπου εννέα χιλιάδες. Τα τρεις χι-
λιάδες κάηκαν. 

Η ιεράρχηση των προτεραιοτήτων τώρα. Μας είπαν όλοι οι δή-
µαρχοι και κοινοτάρχης που συναντήσαµε, µας οι ρετσινάδες, οι
περίφηµοι ρυτινοπαραγωγοί –ρετσινάδες λέγονται οι άνθρωποι,
να τους λέµε µε το όνοµά τους- µας είπαν οι µελισσάδες, οι πε-
ρίφηµοι µελισσοκόµοι, πώς πρέπει να ιεραρχηθούν οι δράσεις.
Οι δράσεις είναι τυφλοσούρτης. Οφείλετε πρώτα-πρώτα να προ-
χωρήσουν ταχύτατα τα αντιπληµµυρικά έργα. Γιατί; Γιατί ήδη
υπάρχουν τάσεις φυγής. Τάσεις φυγής σηµαίνει άνθρωποι, που
δεν µπορούν να επιβιώσουν και που έχουν δευτερογενή ανεργία.
Δεν είναι ούτε ρετσινάδες ούτε µελισσοκόµοι, αλλά κάηκε η επι-
χείρησή τους ή κάηκαν οι πρώτες ύλες που έπαιρναν από την
Εύβοια για να λειτουργεί η επιχείρησή τους. 

Δέκα οικογένειες, µας είπε ο Δήµαρχος Λίµνης, ήδη έχουν δη-
λώσει την πρόθεσή τους να φύγουν για πάντα από τη Λίµνη. Σε
ένα άλλο χωριό, που πήγαµε µας είπαν ότι ήταν έξι χιλιάδες αν-
θρώπους πριν από είκοσι χρόνια και τώρα είναι χίλιοι εξακόσιοι.
Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει εξαφάνιση όλης της περιφέ-
ρειας µας, σηµαίνει ότι όσο δεν µένουν άνθρωποι και είναι ακα-
τοίκητη καταρρέει. 

Ο δήµος έχει συγκεκριµένες προτάσεις και προτείνει απολύ-
τως συγκεκριµένα πράγµατα. Ο κ. Μητσοτάκης εξήγγειλε µέσω
του κ. Μπένου για επτά χρόνια ένα πρόγραµµα, που υποτίθεται
θα σώσει την περιοχή, το οποίο τι δίνει; Ξέρετε; 500 ευρώ στον
κάθε πληγέντα. Είναι λάθος. Δεν φτάνει. Σας θυµίζω ότι οι µελισ-
σοκόµοι και οι ρυτινοπαραγωγοί έβγαζαν από 20.000 έως 22.000
τον χρόνο. Με τα 500 ευρώ πέφτουν στα 7.000. Πολλοί έχουν
δύο παιδιά και το ένα παιδί τους είναι Θεσσαλονίκη και σπουδά-
ζει στο πανεπιστήµιο. Το άλλο παιδί τους µπορεί να σπουδάζει
στο Ηράκλειο της Κρήτης ή στα Χανιά. Τι λέτε να κάνουν µε 7.000
άνθρωποι που είχαν ρυθµισµένη τη ζωή τους; 

Προσέξτε. Μπορείτε να το κάνετε. Η ειδική ενίσχυση που
ζητάν µε αποζηµίωση 2,7 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο -έτσι θα
γίνει µε 750 ευρώ ενίσχυση κατά άτοµο- είναι από ΕΣΠΑ, δεν
είναι καν από την τσέπη µας. Μπορείτε να το κάνετε, αλλά δεν
σκοπεύετε να το κάνετε. 

Το πιο σηµαντικό: να µην υπάρξουν καθυστερήσεις. Ούρλιαζε
ο δήµαρχος. Έκλεγε ο δήµαρχος για τις καθυστερήσεις. Ξέρετε
γιατί; Δεν είναι, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν σας έχει εµπιστοσύνη,
όπως ο κ. Ζαχαριάδης. Είναι γιατί βλέπει τα έργα και τις ηµέρες
σας, σε σχέση µε το Μάτι. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20169



Κύριε Υπουργέ µου, αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης, το κά-
νατε προεκλογική σηµαία. Με αυτό και το Μακεδονικό πήρατε
τις εκλογές αν όχι τις εκλογές. Αν όχι τις εκλογές, πήρατε την
αυτοδυναµία. Τι συµβαίνει τώρα ξαφνικά;  

Δύο χρόνια και τρεις µήνες κυβερνάτε, κύριε Βορίδη. Περάσατε
µια τροπολογία την προηγούµενη βδοµάδα, που πάλι ήµουν Κυ-
βερνητικός Εκπρόσωπος, η οποία τι έλεγε; Έλεγε ότι δεν θα πλη-
ρώνουν ΕΝΦΙΑ οι πληγέντες, αυτοί που κάηκαν τα σπίτια τους στις
καταστροφές στο Μάτι, γιατί δεν έχετε καταφέρει ακόµα εσείς και
ο ΣΥΡΙΖΑ δύο χρόνια πριν να αποτιµήσετε τις ζηµιές τους. 

Σκέφτεται, λοιπόν, αυτός ο δύσµοιρος Δήµαρχος στη Λίµνη
Ευβοίας: «Αν αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν καταφέρει να αποτι-
µήσουν µετά από τέσσερα χρόνια τις ζηµιές ενός προαστίου
τόσο δα, που είναι το Μάτι, και γι’ αυτό δεν θα πληρώσει ΕΝΦΙΑ
ο κάτοικός του, τότε εµείς που είµαστε σαν εκατό «Μάτια» εδώ
πέρα οι καµένοι…» -τα πεντακόσια  ογδόντα έξι χιλιάδες στρέµ-
µατα που σας είπα- «…δεν θα αποζηµιωθούµε ποτέ». Γι’ αυτό
ανησυχούν για τη γραφειοκρατία. 

Ο δήµαρχος µας είπε ότι πρέπει να γίνει τεχνητή αναδάσωση,
µε τον φυσικό τρόπο, ότι δεν πρέπει ποτέ να πλησιάσουν τα
«MONSANTO» της «BAYER», γιατί, όπως δεν ξέρει ο κόσµος
ίσως, τα «MONSANTO» της «BAYER», κύριε Πρόεδρε, δεν κά-
νουν δάσος, κάνουν φυτεία. 

Προσέξτε τι κάνει η «MONSANTO», τι πονηρή που είναι. Δίνει
δωρεάν τον πρώτο σπόρο. Λέει «πάρτε τα, χαρίζω, πάρε κόσµε».
Σε τρία χρόνια αυτά πεθαίνουν, πεθαίνουν γιατί είναι στείρα, δεν
έχουν δυνατότητα να γονιµοποιηθούν. Μόλις πεθάνουν, η «MON-
SANTO» έρχεται και λέει ότι «εγώ θα στα πουλάω από εδώ και
πέρα». Και το αισχρό. Η «MONSANTO» κοµποστοποιεί τους νε-
κρούς κορµούς και τους πουλάει. Στην πραγµατικότητα, εκβιο-
µηχανοποιείται ένα δάσος µόλις κάηκε.

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω λέγοντας στον αγαπητό
Υπουργό που εκπροσωπεί όλη την Κυβέρνηση εδώ για ένα σκάν-
δαλο πρώτου µεγέθους που ο πρόεδρος των ρυτινοπαραγωγών
κ. Βαγγέλης Γεωργατζής, ένας λεβέντης άνθρωπος, κι αυτός µε
δύο παιδιά που σπουδάζουν, µου αποκάλυψε µόλις σήµερα το
πρωί. Χθες ήµουν µαζί του, σήµερα τον πήρα στο τηλέφωνο. 

Κοιτάξτε τι κάνετε. Πήγαν αυτοί στον κ. Σκρέκα και του είπαν
«επείγουν τα αντιπληµµυρικά έργα, θα πνιγούµε εντός των ηµε-
ρών». Είπε ο κ. Σκρέκας: «Μην ανησυχείτε, ξεκινάµε αµέσως την
κοπή των κορµών για να φτιάξουµε τα αναχώµατα που θα κρα-
τάνε το νερό». Του είπαν: «Ένα πράγµα δεν θέλουµε: να µπει
ιδιώτης ανάδοχος. Θέλουµε µόνο µε το κράτος να νταραβεριζό-
µαστε, γιατί φοβόµαστε τους αναδόχους». Επιχείρησε ο κ. Σκρέ-
κας να βάλει την ΤΕΡΝΑ. Γιατί άραγε; Για συγγένειες δεν θα
µιλήσω εγώ, αργότερα. Επιχείρησε. Δεν πέρασε η ΤΕΡΝΑ. Τους
είπε: «Μην ανησυχείτε, λοιπόν. Δεν θα έρθει καµµία ΤΕΡΝΑ, θα
έρθει µόνο το δηµόσιο». 

Ξέρετε τι ήρθε προχθές; Εµφανίστηκε ένας υπεργολάβος, ο
οποίος είπε ότι έχει προσληφθεί ως υπεργολάβος από µία ελλη-
νική εταιρεία -ακούστε το, γιατί «µυρίζει» αυτό το σκάνδαλο- η
οποία έχει έδρα το Λουξεµβούργο. Ναι, κύριε Υπουργέ, το Λου-
ξεµβούργο. Αυτός ο εργολάβος, λοιπόν, ρωτήθηκε από τους αν-
θρώπους: «Γιατί είστε εσείς εδώ και δεν είναι το Υπουργείο; Ο κ.
Σκρέκας µας υποσχέθηκε ότι µόνο µε κρατικές δοµές θα έχουµε
να κάνουµε, µε την περιφέρεια, µε τους δήµους και µε τα Υπουρ-
γεία». Τους είπε: «Μην ανησυχείτε. Εγώ είµαι εδώ». Οι άνθρωποι
δυσπίστησαν. Είπαν: «δεν υπογράφουµε συµβάσεις». Έχουν
ανάγκη από λεφτά, πεινάν, λιµοκτονούν, αλλά δεν υπογράφουν. 

Τελικά, ψάχνοντας ξέρετε τι βρήκαν; Ξέρετε τι τους είπε ο
υπεργολάβος; Αυτή η εταιρεία, η οποία είναι ελληνική, αλλά έχει
την έδρα της στο Λουξεµβούργο, ξέρετε τι παράγει, κύριε
Υπουργέ; Ανεµογεννήτριες παράγει αυτή εταιρεία. Κι αν ο κ.
Σκρέκας ή ο κ. Μητσοτάκης επιλέγουν να δώσουν το δάσος και
καθιστούν ανάδοχη  µία εταιρεία που παράγει ανεµογεννήτριες,
τότε φοβάµαι ότι, τι κάνει «νιάου νιάου στα κεραµίδια; Ένας σκύ-
λος ο οποίος θα στειρώνεται δωρεάν από το κράτος σας. Αυτό
φοβάµαι ότι συµβαίνει εδώ. Είναι φανερό το τι συµβαίνει. 

Θα τελειώσω γρήγορα, κύριε Πρόεδρε.
Έχω να σας πω ακόµα ότι µιλώντας µε αυτούς τους ανθρώ-

πους συγκλονίστηκα κατά τρεις τρόπους. Κατ’αρχάς, συγκλονί-

στηκα από την οµορφιά του τοπίου πριν φτάσω στα καµένα.
Μετά αµέσως το κοντράστ ήταν συγκλονιστικό από την ασχήµια
και τη φοβερή νεκρική σιωπή και τον θάνατο που βασίλευε.
Τέλος, όµως, κύριε Υπουργέ -σας το λέω γιατί είµαστε εδώ ενώ-
πιος ενωπίω και θα το βρείτε µπροστά σας-  συγκλονίστηκα από
την απόφαση από τα κύτταρά τους, από την καρδιά τους, από
τα πόδια τους, από τα νύχια τους, να µην σας αφήσουν να κλέ-
ψετε το δάσος τους.

Η Κυριάκος Μητσοτάκης ΑΕ,  η περίφηµη αυτή ανώνυµη εται-
ρεία που λυµαίνεται τη χώρα εδώ και δύο χρόνια και δύο µήνες
δεν θα µπορέσει να φάει το βουνό-δάσος της Βόρειας Εύβοιας.
Γιατί τετρακόσιες πενήντα οικογένειες ρετσινάδων και άλλων
τόσων µελισσοκόµων, µαζί µε τον τοπικό πληθυσµό ο οποίος έχει
ντουντούκες παντού και καλεί σε κινητοποιήσεις, έχει αφίσες
παντού, δεν θα σας αφήσουν να δώσετε σε ανάδοχο εταιρεία
είτε λέγεται ΤΕΡΝΑ είτε του Λουξεµβούργου είτε της Παναγίας
τα µάτια είτε οποιαδήποτε, δεν θα σας αφήσουν να ξεκουνήσετε
το δάσος. Θα τους βρείτε µπροστά σας και θα σας φράξουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Γρηγοριάδη. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω λίγο
ακόµα, ένα λεπτό, µόνο για να πω για µία τροπολογία.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε καταθέσει µια τροπολογία συµπτω-
µατικά για τους ρετσινάδες και τους µελισσοκόµους. Κάντε τη
δεκτή. Οι πυρκαγιές αυτές τους οδήγησαν σε καταστροφή. Ο
χρόνος αποκατάστασης που χρειάζεται αφήνει ακάλυπτους, µοι-
ραία, όλους όσους είναι προ της συνταξιοδότησης, κύριε
Υπουργέ. Έχουµε καταθέσει, λοιπόν, µια τροπολογία: όποιος δη-
λαδή από σήµερα θα συνταξιοδοτείτο µέσα σε επτά χρόνια, είτε
του χρόνου είτε σε επτά χρόνια από σήµερα, να µπαίνει στη σύν-
ταξή του από σήµερα. Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία στο-
χεύει στην προστασία των ανθρώπων, αλλά και τη συνοχή των
τοπικών κοινωνιών. Για όνοµα του Θεού, κάντε την δεκτή. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, έχουµε µία τροπολογία για τις εται-
ρείες των ΟΤΑ. Δεν µπορούµε να µην αναφερθούµε στο θέµα,
που είδε χθες το φως της δηµοσιότητας από την Περιφέρεια Νο-
τίου Αιγαίου. Μιλώ για τη σύσταση δήθεν αναπτυξιακών ΑΜΚΕ,
αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία των ΟΤΑ, που χορηγούν χρε-
ωστικές κάρτες στα γαλάζια golden boys σας, επιπλέον των πα-
χυλότατων µισθών,  άνω των 140 χιλιάδων ετησίως και κυρίως,
σαφέστατες ενδείξεις για το πώς θα διαχειριστείτε στο µέλλον
το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό το Βήµα σάς έχουµε
πει πολλές φορές ότι το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µεν ασήµαντο
µακροοικονοµικά για τη χώρα µας, αλλά σηµαντικότατο για τις
τσέπες ολιγαρχών ντόπιων και εγχώριων και φυσικά, για το πο-
λιτικό προσωπικό που έχουν ως παρατρεχάµενους. Η εν λόγω
υπό σύσταση ΑΜΚΕ, κύριε Πρόεδρε, συνάπτει, πριν καν συστα-
θεί η ίδια, συνεργασία µε την «ΟΝΕΧ» και τη «CISCO», δύο κο-
λοσσούς πολυεθνικές.

Άρα, ο µόνος λόγος που ιδρύεται η ΑΜΚΕ είναι να καναλιζάρει,
να διοχετεύει, να πηγαίνει καλυµµένα µε άλλο όνοµα τα χρήµατα
του Ταµείου Ανάκαµψης στις δύο αυτές πολυεθνικές, στην υγεία
των κορόιδων, των Ελλήνων φορολογουµένων, ό,τι κάνατε µε τις
τράπεζες. Τρία µνηµόνια πληρώσαµε για να χρηµατοδοτούνται επί
δέκα χρόνια γερµανικές και γαλλικές τράπεζες, που είχαν χρεο-
κοπήσει. Σας το έχω ξαναπεί. Δεν µπορούσε η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα από το καταστατικό της να τις χρηµατοδοτήσει
ευθέως. Μπορούσε δήθεν να διασώζει χώρες κακόµοιρες σαν
εµάς. Μας. έκαναν αναγκαστικά διασώσιµους, µας δάνεισαν µέχρι
τώρα 328 δισεκατοµµύρια, τα οποία έχουµε επιστρέψει στη
«DEUTSCHE BANK» και στις γαλλικές τράπεζες. Αυτό πάτε να
κάνετε και στο νότιο Αιγαίο. 

Ο ελληνικός λαός, µε αρχή την Εύβοια, δεν θα σας αφήσει,
κύριε Υπουργέ. Θα µαταιώσει τα σχέδιά σας! Το ΜέΡΑ25 θα είναι
δίπλα τους, γιατί εκλεγήκαµε όχι για τα αξιώµατα, τα οποία βα-
θύτατα περιφρονούµε, αλλά για τους ανθρώπους που δεν έχουν
στον ήλιο µοίρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη για την υπέρβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ πολύ.
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Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
πούµε ξεκάθαρα σήµερα ότι είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο πάει
κόντρα στη φύση µε αυτές τις στειρώσεις και κόντρα στη µάνα
γη, διότι κανένας δεν θα ήθελε απλά να στειρωθεί. Είναι ευνου-
χισµός, όπως και να το κάνουµε. Φοβάµαι, όµως, ότι -δεν ξέρω
από ποια πλευρά έβαλε τον κ. Πλεύρη η Νέα Δηµοκρατία ως
Υπουργό Υγείας- θα ιδιωτικοποιηθεί και η κτηνιατρική, όπως
σιγά- σιγά ιδιωτικοποιείται και η ιατρική. 

Πριν πάω στο νοµοσχέδιο, είναι προκλητικό αυτό το οποίο
συµβαίνει τις τελευταίες ώρες, καθότι σύµφωνα µε το ΦΕΚ 4026
από 12 Σεπτεµβρίου, σύνοδος που είναι εµβολιασµένος -προ-
σέξτε, που είναι εµβολιασµένος- για να µπει σε ένα ιδιωτικό ια-
τρικό  κέντρο ή και σε δηµόσιο νοσοκοµείο ή κλινική, πρέπει να
υποβληθεί σε τεστ. Κι άντε να υποβληθεί σε rapid τεστ. Εγώ,
όµως, θέλω να ρωτήσω: αφού είναι εµβολιασµένος, για ποιον
λόγο να υποβληθεί και σε τεστ; Δεν εµβολιαστήκαµε «για να πά-
ρουµε πίσω τις ζωές µας» που λέει ο Πρωθυπουργός; 

Έχω εδώ µπροστά µου το πιστοποιητικό φίλου, που γεννούσε
η γυναίκα του το πέµπτο παιδί και ενώ έχει και τις δύο δόσεις 31
Μαΐου και 22 Ιουνίου στις Σέρρες µε το εµβόλιο της «PFIZER» -
εδώ είναι το πιστοποιητικό για όσους το αµφισβητούν, έχω και
τα στοιχεία του- για να τον αφήσει να µπει στο µαιευτήριο η ιδιω-
τική κλινική του επέβαλε να πληρώσει 65 ευρώ, παρακαλώ, για
µοριακό τεστ και όχι rapid τεστ. Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, πλή-
ρωσε αν και εµβολιάστηκε. Εδώ είναι τα χαρτιά. Άρα, λοιπόν, το
εµβόλιο και µεταδίδει και κολλάει σε πειραµατικό στάδιο, διότι
δεν είναι ούτε µηνιγγίτιδα ούτε διφθερίτιδα ούτε πολιοµυελίτιδα
ούτε ευλογιά. Να τα λέµε. 

Ο άνθρωπος λέει: Γιατί µε βάλανε να εµβολιαστώ εγώ, για να
πληρώσω και µοριακό τεστ; Άντε η γυναίκα µου που γεννούσε
το πέµπτο παιδί δεν είχε εµβολιαστεί. Εγώ πριν από δυο-τρεις
µήνες έκανα στις Σέρρες το εµβόλιο της «PFIZER». Πληρώνω και
τα 65 ευρώ για µοριακό τεστ; Αυτό είναι το τελευταίο ΦΕΚ. Για
να δείτε ότι και οι εµβολιασµένοι δεν µπορούν να µπουν µέσα. 

Αποψιλώνονται τα νοσοκοµεία. Αν δείτε την κατάσταση στο
Νοσοκοµείο της Δράµας και των Σερρών είναι κωµικοτραγική.
Πάνω από εκατό άτοµα είναι αυτοί που φοβούνται να κάνουν εκεί
το εµβόλιο. Φεύγουν γιατροί, νοσηλευτές, µπαίνουν στο περιθώ-
ριο. Δεν εφαρµόζεται ο νόµος της κινητικότητας, κύριε Βορίδη,
και φυσικά είναι χωρίς µία και απειλούνται. Να τα λέµε.

Πάµε για τις στειρώσεις. Εσείς τις τελευταίες έρευνες δεν τις
βλέπετε καθόλου; Δεν έχετε δει την έρευνα για τις στειρώσεις
από τον Μπέκερ; Στην έρευνα στο Πανεπιστήµιο της Πενσυλβά-
νια και στο Σίδνεϋ που έγινε σε εννιά χιλιάδες εννιακόσιους
τριάντα οκτώ σκύλους, οι έξι χιλιάδες πεντακόσιοι σαράντα έξι
ήταν στειρωµένοι και τρεις χιλιάδες τριακόσιοι ενενήντα δύο
ήταν µη στειρωµένοι. Είναι η τελευταία πιο αξιόπιστη έρευνα
παγκοσµίως. 

Ξέρετε τι λέει για τις στειρώσεις; Για διαβάστε τις µελέτες.
Λέει ότι το σκυλί γίνεται και επιθετικό και µελαγχολεί και αλλάζει
όλον τον χαρακτήρα του διότι δεν έχει φεροµόνες, πού είναι οι
οσµές. Είναι η πιο αξιόπιστη µελέτη, όπου διίστανται οι απόψεις
και βγάζει αρνητικά πράγµατα για την στειρώσεις. Άρα, λοιπόν,
πρέπει να ξέρει ο κόσµος κι αυτές τις έρευνες πού θα πάει να
στείρωση το δεσποζόµενο. Χώρια ότι θα χαθούν καθαρόαιµες
ράτσες. Βλέπουµε και έρευνες αξιόπιστες από µεγάλα πανεπι-
στήµια. Ανατρέπει πολλά το Σίδνεϋ όπου είναι η τελευταία µε-
λέτη, παρακαλώ. 

Δηλαδή, ένας κτηνοτρόφος που έχει το µαντρόσκυλο ή ποιµε-
νικό ή τσοπανόσκυλο -που δεν είναι απλώς σκύλος συντροφιάς,
είναι σκύλος συνεργάτης, αλλά το Υπουργείο δεν διαχωρίζει
αυτά τα σκυλιά ως συνεργάτες, τα βάζει σκύλους συντροφιάς-
που δεν θέλει να το στειρώσει γιατί είναι ο φύλακας άγγελος στο
µαντρί του από τους λύκους, αν έχει τέσσερα τσοπανόσκυλα θα
πληρώσει ένα χιλιαρικάκι. Διότι κι ο κτηνίατρος που θα πάρει συν
κανένα 10 ευρώ σιγά µην πάει τόσα χιλιόµετρα για ένα µαντρί ή
για έναν κάτοικο. Θα µαζευτούν πέντε, δέκα, δεκαπέντε και τότε

θα πάει. Χώρια και τα έξοδα αποστολής. 
Κι εγώ θέλω να ρωτήσω. Βάζετε το γενετικό υλικό µε τεράστια

λειτουργικά έξοδα στο πανεπιστήµιο των Αθηνών. Συγγνώµη, δεν
υπάρχει Κτηνιατρικό Πανεπιστήµιο σε Καρδίτσα και Θεσσαλο-
νίκη; Γιατί συγκεντρωτισµός στην Αθήνα σε ένα πανεπιστήµιο
που δεν έχει σχέση µε την κτηνιατρική επιστήµη; Γιατί δεν γίνεται
αυτό που λέει ο καθηγητής κ. Τόντης προκειµένου να αξιοποιηθεί
το τµήµα και να υπάρχουν επαΐοντες εξειδικευµένοι σε τµήµα
κτηνιατρικής δικαστικής, για να µπορούν αυτοί να αποφανθούν
ως ειδικοί αν εξειδικευτούν σε έναν µεταπτυχιακό κλάδο αν έχει
κακοποιηθεί το ζώο; Γιατί στην δικαστική, όπως και στην ιατρο-
δικαστική, στον τοµέα της κτηνιατρικής δεν επενδύουµε σε αυτό
το τµήµα όπου θα εκπαιδευτούν και βιολόγοι και το γενετικό
υλικό για να αποκοµίσουν εµπειρία; 

Πρέπει, λοιπόν, να πούµε και στη γιαγιά που έχει το σκυλάκι ή
τα σκυλάκια ή τις γατούλες στο χωριό αν δεν θέλει να τις στει-
ρώσει, γιατί θα πάει κόντρα στη φύση, πρέπει να πληρώσει, που
µπορεί να φτάσει µέχρι και το χιλιάρικο. Εδώ ρεύµα δεν έχει να
πληρώσει -παίρνουν οι εισπρακτικές τηλέφωνο- και θα πληρώσει
τα 150 ευρώ; 

Και ακούστε τώρα: Πρέπει να αποτυπώσουµε την πραγµατικό-
τητα και στους κυνηγούς. Όχι, δεν τους κλείνουµε το µάτι. Είναι
µια πραγµατικότητα. Από τη στιγµή που θέλουν να βγάλουν κα-
θαρόαιµες ράτσες οι κυνηγοί, να µην γελιόµαστε, κάνουν µία -
θα λέγαµε- αιµοµικτική εκτροφή, είτε είναι γκέκας, είτε είναι
φέρµα, είτε είναι οτιδήποτε. Πώς θα είναι αξιόπιστο το DNA όταν
δεν θα γνωρίζουµε τον πατέρα, διερωτάται εύλογα ένας κυνηγός
και δικαίως, αφού µπορεί να πήγε και µε την αδελφή της; Αν κά-
ποιος εγκαταλείψει ένα κουτάβι θα τιµωρηθεί µε έναν πολύ αυ-
στηρό νόµο, που καλή η αυστηρότητα του νόµου, αλλά τους
ξεχωρίζει από τους υπόλοιπους πολίτες. Αν εγκαταλείψει κου-
τάβι ένας κυνηγός, χάνει την άδεια θήρας εσαεί. Θα έχει µέχρι
και δύο χρόνια αν κακοποιήσει και το εγκαταλείψει. Σε περί-
πτωση µη στείρωσης έχει και δύο χρόνια αφαίρεση θήρας. Ξε-
χωρίστε, όµως, τα σκυλιά. 

Άρα τα κυνηγόσκυλα είναι συνεργάτες, δεν είναι ζώα συντρο-
φιάς. Δεν µπορεί ο νόµος να κάνει εξαιρέσεις. Γιατί αποκλείεται
ένα κυνηγόσκυλο, κύριοι, να έχει µόνο µία γέννα στη ζωή; Έτσι
λέει ο κυνηγός και έχει δίκιο. Μόνο µία γέννα; 

Ακούστε, εγώ το 2012 βρήκα µια σκυλίτσα, τη Μάντη µου, που
είναι καθαρόαιµο κοκκόνι αρχαιοελληνικό. Δεν θέλω να τη στει-
ρώσω, γιατί ψάχνουµε γαµπρό. Άσχετα αν δεν βρήκαµε µέχρι
τώρα. Το θέµα, όµως, είναι ότι θα πάω κόντρα στη φύση; Έχουµε
καθαρόαιµες ράτσες, κύριοι, που πολύ φοβάµαι ότι θα τις χά-
σουµε. Και αυτό δεν ισχύει µόνο για τα σκυλιά, γιατί κυρίως για
σκυλιά µιλάµε σήµερα. Υπάρχει ένα µεγάλο πλάτος ζώων που
πρέπει να τα προστατέψουµε. 

Έχετε κι έναν εισπρακτικό χαρακτήρα. Αν θέλετε να έχουµε
κράτος δικαίου, τους στερήσατε την κυνηγετική περίοδο λόγω
COVID, δώστε τους πίσω τα χρήµατα από το «πράσινο» ταµείο,
από τον ΟΓΑ, από το δηµόσιο. Άλλο είναι η Κυνηγετική Οµοσπον-
δία. Η Θηροφυλακή είναι προς όφελος γενικότερα της οικολο-
γίας, της προστασίας της πανίδας και της χλωρίδας. Γιατί δεν
τους επιστρέφετε τα χρήµατα; Μόνο χτυπάτε τους κυνηγούς σε
αυτό το κοµµάτι και όλους τους υπόλοιπους. 

Το θέµα, όµως, είναι ότι η στείρωση, σύµφωνα µε τις µελέτες,
µας βάζει σε µεγάλο προβληµατισµό. 

Τι γίνεται τώρα µε τα καταφύγια; Πάλι ΜΚΟ εδώ; Κάποιες ορ-
γανώσεις αµφιβόλου ποιότητας, που δεν ξέρουµε από πού είναι,
θα διαχειρίζονται και θα εµπορευµατοποιούνται µε ιδιώτες κτη-
νιάτρους το θέµα ακόµη και των στειρώσεων; Η αλήθεια είναι ότι
οι δήµοι τραβούσαν ένα κουπί, ήταν ερέτες που λέµε. Όµως, τι
έκαναν; Έδιναν σε κάποιες έδρες των δήµων να έχουν οργανω-
µένα κυνοκοµεία και τους δορυφόρους, τους άλλους δήµους -
όπως ήταν και στο δικό µου νοµό, στο Νοµό Σερρών- τους
άφηναν χωρίς οργανωµένο κυνοκοµείο και χωρίς χρήµατα. 

Για να υπάρχει, λοιπόν, µια ευταξία στο χώρο, πρέπει να δείτε
το θέµα και επιστηµονικά και δεν µπορείτε a priori να ισοπεδώ-
νετε και να λέτε «στείρωση στο δεσποζόµενο», γιατί εδώ ξεκά-
θαρα υπάρχουν δύο πτυχές: Πρώτον, κάποιοι θα κονοµήσουν,
για να το πω απλά, ιδιωτικού τοµέα και δεύτερον, για να απαλ-
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λαγούµε και να κάνουµε τη δουλειά µας από τα δεσποζόµενα.
Κάποτε ένας µεγάλος φιλόσοφος από τον Άγιο Μαυρίκιο, ο Μαλ-
κόλµ, είχε πει ότι η έκφραση του ανθρώπου δεν συνάδει µε τον
λόγο του, γι’ αυτό τα ζώα δεν µπορούν να µας καταλάβουν. Άρα
θέλει πολύ µεγάλη προσοχή.

Και κάτι ακόµη… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ ολο-

κληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Λέτε ότι τα ζώα δεν πρέπει να είναι σε θεάµατα. Μαζί σας. Το

χειρότερο ζώο στον ζωολογικό κήπο είναι αυτό που πληρώνει το
εισιτήριο λένε κάποιοι. Όµως, εδώ τώρα στα άρθρα 25, 35 και
40 µιλάτε γενικά για ζώα. Εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι, γιατί µου
το έβαλαν ως ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Γίνεται σε µία εκκλησια-
στική επιτροπή, σε έναν ιερό ναό µία πανήγυρη και ο λαχνός είναι
ένας αµνός ζωντανός. Δεν είναι εκεί ο αµνός για να υποφέρει το
ζώο, όχι. Ο άλλος έχει δικαίωµα να πάει στο µαντρί, στη στάνη
και να το πάρει το αρνί ζωντανό, για να το έχει και αυτός στο
σπίτι του ως κατοικίδιο. Γιατί αυτό το απαγορεύετε;

Άρα υπάρχουν κάποιες πτυχές που θέλω να τις δείτε προσε-
κτικά. Δεν µπορούµε να τα ισοπεδώνουµε όλα γενικώς. Επανα-
λαµβάνω, όµως, ότι το θέµα της στείρωσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε. Έχετε πάει στα δέκα λεπτά.
Είναι σε βάρος των συναδέλφων σας. Σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
και σας ευχαριστώ πάρα πολύ για το χρόνο που µου δώσατε.
Είναι µεγάλο το θέµα και θα µπορούσαµε να πούµε κι άλλα. 

Η στείρωση, λοιπόν, ο ευνουχισµός είναι ό,τι χειρότερο για ένα
ζωντανό, έµβιο, συναισθηµατικό πλάσµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Παναγιώτα (Νόνη) Δούνια από τη Νέα
Δηµοκρατία και ευθύς αµέσως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Μυλωνάκης.

Ορίστε, κυρία Δούνια, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα, το περιµέναµε χρόνια όλοι όσοι αγαπάµε
τα ζώα. Με µεγάλη µου χαρά διαπίστωσα ότι είµαστε πολλοί
αυτοί, αφού τα σχόλια στη δηµόσια διαβούλευση για τις διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου ξεπέρασαν τα είκοσι οκτώ χιλιάδες. Το πό-
σους πολλούς αφορά αυτό το νοµοσχέδιο, άλλωστε, έρχονται
να επιβεβαιώσουν και τα στατιστικά στοιχεία βάσει των οποίων
σχεδόν ένα στα δύο νοικοκυριά στην Ελλάδα έχουν τουλάχιστον
ένα ζώο συντροφιάς. 

Για εµάς, λοιπόν, που έχουµε ένα ζωάκι ως ισότιµο µέλος της
οικογένειας µας, αλλά και για κάθε πολιτισµένο άνθρωπο, πι-
στεύω ότι είναι αυτονόητο ότι τα ζώα συντροφιάς αξίζουν την
αγάπη, τη φροντίδα, αλλά και την προστασία µας. Κανένας ζώο
δεν πρέπει να είναι αδέσποτο και βέβαια επ’ ουδενί δεν επιτρέ-
πεται να κακοποιείται. 

Αυτό ακριβώς έρχεται να διασφαλίσει το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών µέσα από το οποίο υλοποιείται µία
ακόµη προεκλογική δέσµευση του Πρωθυπουργού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε πλέον η ώρα να αλλάξει
ολοκληρωτικά η φιλοσοφία διαχείρισης και αντιµετώπισης των
ζώων συντροφιάς είτε αυτά είναι αδέσποτα, είτε είναι πιο τυχερά
και έχουν ένα σπίτι. Βασικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η δη-
µιουργία ενός ολοκληρωµένου προγράµµατος διαχείρισης των
αδέσποτων ζώων, το οποίο θα οδηγήσει στη µείωση του πληθυ-
σµού τους. Αυτό κρίνεται απαραίτητο καθώς, δυστυχώς, η χώρα
µας έχει έναν από τους µεγαλύτερους αριθµούς αδέσποτων
ζώων συντροφιάς τόσο στον αστικό ιστό όσο και στην περιφέ-
ρεια. 

Για να επιτευχθεί η µείωση των αδέσποτων, θα ακολουθή-
σουµε ένα νέο, αποτελεσµατικό σύστηµα υιοθεσίας και εφαρµο-
γής στείρωσης στο σύνολο του πληθυσµού τους. 

Ειδικότερα, µε το νοµοσχέδιο για την ευζωία των ζώων συν-
τροφιάς οι δήµοι υποχρεώνονται για πρώτη φορά να έχουν πλή-
ρες επιχειρησιακό σχέδιο για τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων
συντροφιάς. Σε αυτό συµπεριλαµβάνεται η παροχή κτηνιατρικής
περίθαλψης, η συµµετοχή στην πλατφόρµα υιοθεσιών και η δη-
µιουργία πλαισίου κινήτρων για την φιλοζωία. Παράλληλα, είναι
υποχρεωµένοι να λειτουργούν ή να είναι συµβεβληµένοι µε κα-
ταφύγιο που λειτουργεί νόµιµα, ώστε να φιλοξενούνται εκεί τα
ζώα συντροφιάς.

Οι δήµοι είναι ακόµα αρµόδιοι για την καταγραφή, τη σήµανση
και τη στείρωση όλων των αδέσποτων ζώων που βρίσκονται στα
όριά τους, αρµοδιότητες για τις οποίες πρέπει να θέτουν σαφείς
στόχους. 

Εύλογη είναι η απορία που ανακύπτει αναφορικά µε το τι πό-
ρους θα τα κάνουν όλα αυτά οι δήµοι. Είναι µέσω του νέου προ-
γράµµατος «ΑΡΓΟΣ», όπου θα χρηµατοδοτούνται οι δήµοι για
την υλοποίηση των επιχειρησιακών τους προγραµµάτων, δηλαδή
για την προµήθεια του απαραίτητου εξοπλισµού, την κάλυψη του
κόστους σήµανσης και στείρωσης των αδέσποτων, τη δηµιουρ-
γία καταφυγίων, κτηνιατρείων και τα υπόλοιπα. 

Ένα άλλο ερώτηµα που δηµιουργείται σε κάποιον φυσικά είναι
«Και πως είµαστε σίγουροι ότι οι δήµοι θα είναι συνεπείς στις
υποχρεώσεις τους αυτές για τα ζώα συντροφιάς;». Δικλείδα
ασφαλείας για την εφαρµογή των παραπάνω υποχρεώσεων από
τους δήµους αποτελεί η εισαγωγή δεικτών απόδοσης για κάθε
επιµέρους δήµο, οι οποίοι θα είναι δηµόσια αναρτηµένα. Έτσι,
θα υπάρχει η απαραίτητη λογοδοσία για την αποτελεσµατικό-
τητα του προγράµµατος, αλλά και για τη διαχείριση του δηµό-
σιου χρήµατος. 

Τέλος, υπάρχει και η δυνατότητα του Υπουργείου Εσωτερικών
να επιβάλει σοβαρές ποινές σε όσους δήµους δεν εφαρµόζουν
µία αποτελεσµατική διαχείριση των ζώων συντροφιάς. 

Είναι για µένα αυτονόητη υποχρέωση κάθε κηδεµόνα δεσποζό-
µενου ζώου να µεριµνά για τη σήµανση, αλλά και τη στείρωση του.
Πλέον και οι δήµοι θα µπορούν να δώσουν κίνητρα για τη στεί-
ρωση, όπως, για παράδειγµα, η παροχή voucher για στείρωση σε
ευπαθείς κοινωνικές οµάδες. Όποιος, ωστόσο, για τους δικούς
του λόγους δεν επιθυµεί να στειρώσει το ζωάκι του, µπορεί να
αποστείλει δείγµα γενετικού υλικού, όπως είπαµε, στο Εργαστήριο
Φύλαξης και Ανάλυσης DNA Ζώων Συντροφιάς που θα τηρείται
στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, διασφαλίζεται ότι ακόµα και αν
εγκαταλειφθεί ένα µη σηµασµένο ζώο συντροφιάς, θα είναι εύ-
κολο να βρεθεί ο γεννήτοράς του και κατ’ επέκταση και ο ιδιο-
κτήτης του, ο οποίος, βέβαια, θα έχει όλες τις προβλεπόµενες
διοικητικές αλλά και ποινικές κυρώσεις. Το κατοικίδιο δεν είναι
ένα παιχνίδι ή ένα άψυχο δώρο που µπορούµε να εγκαταλεί-
πουµε όποτε το βαρεθούµε. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε µία ακόµη σηµαντική
καινοτοµία του νοµοσχεδίου, τη δηµιουργία ενός νέου, πλήρους
πληροφοριακού συστήµατος. Πρόκειται για το Εθνικό Μητρώο
Ζώων Συντροφιάς. Σε αυτό περιλαµβάνονται τα υποµητρώα κα-
ταγραφής και παρακολούθησης ζώων συντροφιάς, φιλοζωικών
σωµατείων και οργανώσεων, καταφυγίων στο οποίο εγγράφονται
όλα τα νοµίµως λειτουργούντα καταφύγια σκύλων και γατών της
χώρας, επαγγελµατιών και ερασιτεχνών εκτροφέων και εθελον-
τικής αιµοδοσίας ζώων συντροφιάς. Επίσης, σε αυτό βρίσκουµε
το αποθετήριο διαβατηρίων, όπου καταχωρούνται τα διαβατήρια
των ζώων συντροφιάς που παρέχονται από τον Πανελλήνιο Κτη-
νιατρικό Σύλλογο, καθώς και ένα άλλο σηµαντικό -ίσως το ση-
µαντικότερο απ’ όλα- υποµητρώο, την Πανελλήνια Πλατφόρµα
Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς. 

Με την πλατφόρµα αυτή διευκολύνεται η διαδικασία υιοθεσίας
και µια αδέσποτη γάτα ή ένας σκύλος µπορεί άµεσα να βρει µια
φιλόξενη οικογένεια που θέλει να το φροντίσει και να το αγαπή-
σει. 

Η σηµασία του εθνικού µητρώου ζώων συντροφιάς δεν είναι
καθόλου αµελητέα, καθώς σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα
θα ξέρουµε σε πραγµατικό χρόνο τον αριθµό των δεσποζόµενων
και των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, τον αριθµό των αδέσπο-
των που διαχειρίζεται κάθε δήµος, τον αριθµό των ζώων προς
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υιοθεσία, όπως και το ιστορικό υγείας κάθε ζώου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υιοθεσία ενός µικρού ζώου

είναι µια πράξη αγάπης, αλλά και µεγάλης ευθύνης. Η ατοµική
ευθύνη είναι η βασική αρχή που χαρακτηρίζει ένα πραγµατικό
φιλόζωο, είτε έχει ζωάκι είτε δεν έχει. Όµως, η ατοµική ευθύνη
δεν αρκεί εάν δεν υπάρχει µια συγκροτηµένη κρατική µέριµνα
για τα ζώα συντροφιάς. Χρειάζεται θεσµοθετηµένη συνεργασία
µεταξύ κράτους, τοπικής αυτοδιοίκησης, επιστηµόνων, φιλοζωι-
κών οργανώσεων και πολιτών για τη βελτίωση των συνθηκών
ζωής των ζώων συντροφιάς και την προστασία των αδέσποτων.
Μέσω αυτής θα µπορέσει να αµβλυνθεί το φαινόµενο των αµέ-
τρητων ζώων στους δρόµους, να αποτραπούν τα απαράδεκτα
φαινόµενα κακοποίησης ή θανάτωσης τους µέσα από αυστηρές
ποινές και βέβαια να διασφαλιστεί η ευζωία κάθε κατοικίδιου,
που προϋποθέτει την καλή φυσική του κατάσταση, τη διαµονή
τους σε ένα άνετο, ασφαλές και κατάλληλο κατάλυµα, όπου δεν
θα υποφέρει από πόνο, φόβο, αγωνία, πείνα ή δίψα και δεν θα
καταπονείται µε οποιονδήποτε τρόπο.

Τα ζώα γεµίζουν τη ζωή µας χαρά και ανιδιοτελή αγάπη. Το λι-
γότερο που µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτά είναι να τους το αν-
ταποδώσουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ

πάρα πολύ και για την τήρηση του χρόνου.
Ο κ. Μυλωνάκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνι-

κής Λύσης, έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πολλοί µίλησαν

για έλλειµµα δηµοκρατίας. Εγώ δεν θα µιλήσω για έλλειµµα δη-
µοκρατίας, θα µιλήσω για την εκµετάλλευση της δηµοκρατίας.
Στο όνοµα της δηµοκρατίας έχουν γίνει πάντα, γίνονται πολλές
φορές τα µεγαλύτερα εγκλήµατα. Θέλω να σας πω κάτι το οποίο
το είπε και ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης και συγκεκριµένα για την
εταιρεία, η οποία κανονίσατε και µάλιστα κύριε Υπουργέ, αυτό
πρέπει να το δείτε, διότι σας αφορά πάρα πολύ. Ήταν και στην
ανατολική Αττική, ήταν και στη βόρεια Εύβοια. Θα µιλήσω τώρα
για τη βόρεια Εύβοια, επειδή µίλησε ο κ. Γρηγοριάδης ότι η απο-
κατάσταση των καµένων εκτάσεων στη βόρεια Εύβοια εδόθη τε-
λικά σε εταιρεία µε έδρα το Λουξεµβούργο. Τελικά, αυτή η
εταιρεία είναι η «ΕRREN HELLAS», έχει ιδρυθεί δύο χρόνια κι έχει
στην Ελλάδα υποκατάστηµα. Ασχολείται πράγµατι κυρίως µε αι-
ολικά πάρκα φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες. Το τι θα γίνει
στην περιοχή της βορείου Εύβοιας µπορώ να σας το πω µε δυο
λόγια. Βάλατε όλο τον κόσµο, όλους τους κατοίκους και κυρίως
αυτούς οι οποίοι θα µπορούσαν να βγάλουν ένα µεροκάµατο για
την αποκατάσταση των πληµµυρών, αυτούς οι οποίοι δουλεύουν
στα δάση -δούλευαν- και τώρα δεν µπορούν να δουλέψουν οι άν-
θρωποι. Δείτε το, σας παρακαλώ, αυτό το πράγµα. Το είπε ο κ.
Σκρέκας, είχε µιλήσει για την «ΤΕΡΝΑ». Η «ΤΕΡΝΑ» δεν είναι τε-
λικά, δεν ξέρω, το ψάχνουµε τώρα µήπως είναι τίποτα θυγατρική,
αλλά αυτό ποσώς ενδιαφέρει, η έδρα είναι στο Λουξεµβούργο.
Παρακαλώ, πάρα πολύ,  επειδή θα γίνουν φασαρίες και επειδή
έχουµε και το ίδιο πρόβληµα στην ανατολική Αττική, σας συνιστώ
να κάνετε κάτι, κύριε Υπουργέ.

Ακούστε να δείτε, θέλω να σας τονίσω ένα από τα µεγαλύτερα
εγκλήµατα που κάνετε και θα µιλήσουµε και για τα ζώα συντρο-
φιάς και για τα ζώα µη συντροφιάς. Το ανέφερε και ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος, όταν µίλησε στην ώρα
του, ότι υπάρχουν γιατροί, κύριε Υπουργέ, των οποίων οι ειδικό-
τητες είναι κρίσιµες. Μία από αυτές τις κρίσιµες ειδικότητες, ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά, ότι είναι του νευροχειρουργού. Κι επειδή
έχω περάσει από το κρεβάτι νευροχειρουργού κι έχω νιώσει το
νυστέρι του, έχω κάνει στον Α4, Α5 αποκατάσταση µε µόσχευµα
από τιτάνιο και ξέρω τι σηµαίνει να κάνεις τέτοιες επεµβάσεις,
θέλω να πω ότι λυπάµαι. Λυπάµαι γιατί δύο νευροχειρουργοί
έχουν τεθεί σε αναστολή. Και επειδή υπάρχουν και γιατροί εδώ
µέσα, καλά δεν συγκινείται κανένας; Είναι δυνατόν ο νευροχει-
ρουργός, ο οποίος για τον άλφα ή βήτα λόγο ο άνθρωπος δεν
θέλει να εµβολιαστεί, αλλά προσέχει, να τον στέλνετε στο παγ-
κάκι; Και µιλάµε όχι για τυχαίους ανθρώπους.

Ο κ. Μπαϊραµίδης είναι στο Νοσοκοµείο της Λέσβου. Είναι ο

µοναδικός νευροχειρουργός του νησιού. Είναι ο άνθρωπος ο
οποίος έκανε το πρώτο bypass εγκεφάλου σε δηµόσιο νοσοκο-
µείο και αυτό τον άνθρωπο τον έχετε σε ένα παγκάκι γιατί λέει
θα κάτσω έξω από το νοσοκοµείο σε ένα παγκάκι να κοιτάζω
τους ασθενείς µου. Το ακούτε, κύριε Βρούτση; 

Διοικητής του «ΝΙΜΙΤΣ», Σέργιος Γκιζάρης Στρατηγός, επίσης
νευροχειρουργός. Ο ένας στον αυχένα και ο άλλος στο κεφάλι
και τους αφήνετε έξω. Δεν ξέρω πόσοι ακόµη µε κρίσιµες ειδι-
κότητες έχουν πάρει αναστολή εργασίας γιατί η Κυβέρνησή σας
αποφάσισε ότι πρέπει να αναστείλει την εργασία αυτών των αν-
θρώπων. Λες και αυτοί δεν είναι γιατροί! Γιατρός είναι µόνο ο
παιδίατρος της δήθεν Ειδικής Επιτροπής Επιστηµόνων Λοιµωξιο-
λόγων, που δεν είναι λοιµωξιολόγοι. Ντροπή, θα σας γυρίσει
µπούµερανγκ. Πάνω από επτά χιλιάδες υγειονοµικοί είναι εκτός.
Θα θέλετε νευροχειρουργό γιατί θα πεθαίνει κόσµος και δεν θα
µπορείτε να βρείτε. 

Κοροϊδία! Παιδιά δώδεκα έως δεκαεπτά ετών, µπάχαλο. Νοµί-
ζετε ότι κοροϊδεύετε τον κόσµο; Την Κυριακή βγαίνει η ΚΥΑ υπο-
γεγραµµένη. Μόλις είδαν ότι αυτό το µέτρο για παιδιά από
δώδεκα έως δεκαεπτά ετών δεν θα µπορούν να µπουν στη κα-
φετέρια, δεν θα µπορούν να φάνε µαζί µε τους γονείς του  οι
οποίοι είναι εµβολιασµένοι σε µια ταβέρνα, αλλά χρειάζεται να
κάνουν rapid test -θέλει να είναι εµβολιασµένο και το παιδί- το
πήρατε πίσω άρον-άρον. Τάχα µου, τάχα µου, ρωτούσε ο κ. Γε-
ωργιάδης χθες το πρωί στον Παπαδάκη ποιος είναι ο αριθµός
του ΦΕΚ; Λες και δεν ξέρουµε πώς γίνονται οι παρασπονδίες.
Μόλις κυκλοφορεί κάτι, κατέβασε το, άλλαξε τον αριθµό και πέτα
αυτό. Θα τρελάνουµε τον κόσµο. Πάρα πολύ ωραία. Συγχαρη-
τήρια! Συγχαρητήρια για τη δηµοκρατική σας Κυβέρνηση. Έχετε
να ζήσετε ηµέρες δόξας, κύριε Υπουργέ, και επειδή ξέρω καλά
την περιοχή µας, όταν θα έρθει η ώρα, τότε θα δείτε τι θα γίνει.
Ληστεύετε τους πολίτες µε γελοίες δικαιολογίες.

Ακούστε τώρα να δείτε. Βγαίνουν τα κανάλια και λένε αυξάνε-
ται η τιµή του ηλεκτρικού, ένα, δύο ευρώ θα επιβαρυνθούν τα τι-
µολόγια. Καλά, ποιον κοροϊδεύετε; Άµα ήταν για ένα, δυο ευρώ
θα το κάναµε συζήτηση; Γιατί ξέρει ο κόσµος αν τον ένα µήνα
πληρώνει ογδόντα και τον άλλο εβδοµήντα εννέα ή ογδόντα ένα;
Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Οι αυξήσεις θα είναι πάνω από 25%
έως 30%. Ήδη, τα πρώτα τιµολόγια ήρθαν. Με τις ζέστες του φε-
τινού καλοκαιριού και µε το πώς δούλευαν τα air condition το
ρεύµα θα είναι πολύ υψηλό για τα νοικοκυριά, κύριε Υπουργέ.
Τότε να δω τι θα κάνετε µε τις ιδιωτικές εταιρείες παρόχους οι
οποίες θα κόβουν το ρεύµα και δεν θα µπορεί ο κόσµος να αλ-
λάξει πάροχο, διότι έχετε ψηφίσει νόµο µε τον οποίο πρέπει
πρώτα να ξεχρεώσουν τον παλιό κ.λπ..

Δυο λόγια -τα είπε και ο κ. Χήτας και ο Πρόεδρος της Ελληνι-
κής Λύσης- για την ευζωία. Η Ελληνική Λύση από την πρώτη
στιγµή σας είχε επισηµάνει κάποια πράγµατα. Ορισµένα από
αυτά, κύριε Υπουργέ, τα δεχθήκατε. Αυτά που είπε ο κ. Λιβάνιος
πρέπει να πω ότι ήταν µεν σοβαρά, αλλά δευτερεύοντα.

Αυτό που είναι το πρωτεύον, όµως, και θέλω να το καταλάβω
και να το καταλάβει και ο κόσµος, είναι το εξής: Γιατί πήρατε τις
αρµοδιότητες από το Υπουργείο Ανάπτυξης και τις πήγατε στο
Υπουργείο Εσωτερικών; Για να τα δώσετε στους δήµους; Οι
δήµοι έχουν κτηνιατρικές υπηρεσίες; Οι δήµοι µε τη σειρά τους
έχουν χρήµατα; Ούτε χρήµατα έχουν ούτε υπηρεσίες έχουν. Τι
θα κάνουν οι δήµοι; «Ελάτε εδώ, φιλοζωικές». Μερικές φιλοζωι-
κές είναι όντως καλές, όµως υπάρχουν και διφορούµενες. «Ελάτε
εδώ, ΜΚΟ». Και η τράπεζα σπέρµατος του DNA που λέτε, θα µα-
ζεύεται στην Αθήνα και θα έχει προφανώς κάποιον σκοπό.

Είναι δυνατό να µιλάµε συνεχώς για στειρώσεις; Προσωπικά
είµαι µ’ ένα σκυλάκι πολλά χρόνια. Αυτό το οποίο µε τροµάζει
είναι αυτό το οποίο γράφετε, δηλαδή ότι υποχρεωτικά πρέπει να
στειρωθούν τα σκυλιά. Για ποιον λόγο να στειρωθούν υποχρεω-
τικά τα σκυλιά στον χρόνο πάνω; Εγώ θα σας ρωτήσω, κύριε
Υπουργέ. Είµαστε άνθρωποι. Τα ζωάκια έχουν ψυχή. Θα συµφω-
νήσω σ’ αυτό. Για σκεφθείτε να ερχόταν µια Κυβέρνηση και να
έλεγε «όλοι οι γονείς στον χρόνο πάνω θα στειρώσουν τα παιδιά
τους». Ψυχούλες δεν έχουµε κι εµείς; Ψυχούλες έχουν και αυτά.
Γελάτε. Έχουµε διαφορά από τα ζώα -νοµίζετε- ή είµαστε καλύ-
τεροι από τα ζώα; 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεν ισχύει αυτό.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Βρούτση, αφήστε τα αυτά.

Τα έχετε βάλει µε όλους, τα έχετε βάλει µε τους κυνηγετικούς
συλλόγους, µε τους κυνηγούς. Τι είναι αυτό το πράγµα, να πάει
να στειρώσει ο κυνηγός το σκυλί του; Είναι δυνατό να στειρώ-
σουν οι κυνηγοί τα σκυλάκια τους; Και πώς θα βγει ο γκέκας; Δεν
µπορείτε να απαντήσετε διότι δεν υπάρχει απάντηση πάνω σ’
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μυλωνάκη,
ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους η Ελληνική Λύση καταψηφίζει

το νοµοσχέδιο και νοµίζω ότι θα ήταν καλύτερα να το πάρετε
πίσω προτού αποφασίσετε να ρίξετε την ψήφο σας, γιατί θα το
περάσετε χωρίς την ψήφο της Αντιπολίτευσης, αφού η Νέα Δη-
µοκρατία έχει τη δυνατότητα να περνάει όλα τα νοµοσχέδια. Να
το πάρετε πίσω, να το ξανασκεφτείτε, διότι έχετε βάλει απέναντί
σας ολόκληρη την κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι
εγώ, κύριε Μυλωνάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ραγκούσης. Κύριε Ραγκούση,
συγγνώµη που σας καθυστέρησα παρά τη σειρά που είχατε πριν.

Κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεισφορά

µου στη σηµερινή συζήτηση προέρχεται κυρίως από την εµπειρία
µου ως πρώην δηµάρχου και τη συστηµατική προσπάθεια που
κάναµε στον δήµο Χαλκιδέων ώστε τα αδέσποτα να έχουν µια
πολιτισµένη µεταχείριση µε γνώµονα την ειρηνική συνύπαρξη πο-
λιτών και ζώων.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το ζήτηµα αυτό είναι από τα πλέον
κρίσιµα στο πλέγµα των δηµοτικών αρµοδιοτήτων και αυτό διότι
λόγω του µεγέθους του προβλήµατος µια δηµοτική αρχή, όσο
και αν διέπεται από το πνεύµα της προσφοράς προς τα ζώα, είναι
αδύναµη να το αντιµετωπίσει χωρίς τους εθελοντές και χωρίς µια
ευαισθητοποιηµένη κοινωνία. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Φιλοζωικό
Σύλλογο Χαλκίδας και συνολικά τα τετρακόσια φιλοζωικά σωµα-
τεία και οµάδες, αλλά και όλους όσοι υπό αντίξοες συνθήκες
εθελοντικά πασχίζουν σε καθηµερινή βάση για να φροντίσουν και
να περιθάλψουν άστεγα ζώα.

Από τις αρχές της θητείας µας το 2007 ακολουθήσαµε ένα
πρωτοποριακό πρόγραµµα διαχείρισης αδέσποτων ζώων. Έτσι
για πρώτη φορά θέσαµε σε λειτουργία ένα καταφύγιο µε υπερ-
σύγχρονες προδιαγραφές που διέθετε και ένα πλήρως εξοπλι-
σµένο κτηνιατρείο. Τότε αντιµετωπίσαµε µόνοι µας πολλά από
τα προβλήµατα τα οποία έρχεται να θεραπεύσει σήµερα το
παρόν σχέδιο νόµου, κατ’ αρχάς τις δυσκολίες στην πρόσληψη
εξειδικευµένου προσωπικού και ιδιαίτερα κτηνιάτρου. Μετά ήταν
και το υψηλό κόστος λειτουργίας όλων αυτών των υποδοµών,
καταφυγίου, κτηνιατρείου, όπως και του φαρµακείου που θα
έπρεπε να διαθέτει όλα τα απαραίτητα φάρµακα για την περί-
θαλψη των ζώων.

Ωστόσο, είναι βέβαιο ότι το καταφύγιο δεν είναι λύση. Σύντοµα
οι εγκαταστάσεις του θα γεµίσουν, θα υπερκορεστούν και γι’
αυτό κρίνω και αδικαιολόγητο τον φόβο περί εγκλεισµού που εκ-
φράζουν κάποιοι, γιατί είναι βέβαιο ότι το κυνοκοµείο θα αρκεί
µόνο για τα αδύναµα, τα άρρωστα, τα ασθενικά ζώα, ιδιαίτερα
που εµπεδώνεται και µια αντίληψη ασυλοποίησης των ζώων και
αυτό είναι λάθος, διότι τα αδέσποτα είναι µέλη της κοινωνίας
µας, είναι µέλη του πολιτισµού, της καθηµερινότητάς µας.

Έτσι, λοιπόν, γρήγορα συνειδητοποιήσαµε ότι η µοναδική
λύση είναι ένα εκτεταµένο και γενικευµένο πρόγραµµα στειρώ-
σεων και γι’ αυτόν τον λόγο συνεργαστήκαµε -εκτός από τους
συµβεβληµένους- και µε εθελοντές κτηνιάτρους. Αυτό είναι και
το καθήκον των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, να περι-
συλλέγουν τα αδέσποτα, να τα στειρώνουν, να τα εµβολιάζουν,

να τα θεραπεύουν και στο τέλος εκτός από ειδικές περιπτώσεις
να τα επανεντάσσουν στο φυσικό τους περιβάλλον.

Είναι γεγονός ότι µέχρι σήµερα υπήρξαν πολλές νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, όµως καµία δεν είχε τα αναµενόµενα αποτελέ-
σµατα, µε τραγική συνέπεια να διαιωνίζεται µια εικόνα που µας
πληγώνει. Τα αδέσποτα ζώα εξακολουθούν να βρίσκονται στους
δρόµους, εξακολουθούν να υποσιτίζονται, εξακολουθούν να
είναι δυστυχισµένα, µε τις συνθήκες ζωής τους αντί να βελτιώ-
νονται, να επιδεινώνονται δραµατικά χρόνο µε τον χρόνο.

Αυτό συµβαίνει διότι το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο δεν
αντιµετώπισε ποτέ τη ρίζα του κακού, δηλαδή τον εκθετικό
ρυθµό µε τον οποίον αναπαράγονται τα αδέσποτα σε βαθµό που
να µην µπορούν να απορροφηθούν. Το αποτέλεσµα είναι γνω-
στό. Η χώρα µας σήµερα έχει από τους µεγαλύτερους πληθυ-
σµούς αδέσποτων και ανυπεράσπιστων ζώων. 

Σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου που εισάγει µια νέα φιλο-
σοφία, επιτέλους σπάει αυτός ο φαύλος κύκλος της αδιαφορίας
στην ανεξέλεγκτη εξάπλωση των αδέσποτων, σπάει επιτέλους ο
φαύλος κύκλος της κακοποίησης και της εγκατάλειψης αυτών
των αθώων πλασµάτων. Αυτό επιτυγχάνεται µε την αυστηροποί-
ηση και τον επανακαθορισµό του πλαισίου σχετικά µε την
εκτροφή και την εµπορία των ζώων συντροφιάς, επιτυγχάνεται
µε την αξιοποίηση των ψηφιακών τεχνολογιών και των πληροφο-
ριακών συστηµάτων, ιδιαίτερα όµως επιτυγχάνεται µε τη θέσπιση
κανόνων για την αναπαραγωγή τους.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ρωτήσω εκείνους που αντιτάσ-
σονται στις στειρώσεις ή στον εναλλακτικό τρόπο διασφάλισης
της ιχνηλασιµότητας τι ακριβώς προτείνουν. Προτείνουν τον πε-
ραιτέρω πολλαπλασιασµό των αδέσποτων στους δρόµους, δη-
λαδή προτείνουν τη διαιώνιση αυτής της ζοφερής
πραγµατικότητας ή µήπως προτείνουν να µετατραπούν οι πόλεις
σε αχανή κυνοκοµεία για τον µόνιµο εγκλεισµό των ζώων; Επειδή
προσωπικά βρίσκοµαι στο ίδιο στρατόπεδο µε τις φιλοζωικές ορ-
γανώσεις, θα προσδοκούσα και περισσότερο θάρρος από τους
εκπροσώπους τους.

Βέβαια σήµερα, παρά τις διαφωνίες µε το νοµοσχέδιο, άκουσα
τα διακόσια σωµατεία τα οποία είχαν ξεκάθαρη θέση υπέρ της
καθολικής στείρωσης. Δεν µπορούµε να λέµε, λοιπόν, ότι είµαστε
υπέρ της προαιρετικής υποχρεωτικότητας των στειρώσεων, γιατί
µ’ αυτή τη νοοτροπία φτάσαµε σήµερα να µετράµε ενάµιση εκα-
τοµµύριο αδέσποτους σκύλους και αναρίθµητες γάτες. Πόσες
χιλιάδες κουταβάκια θα πρέπει να εγκαταλειφθούν σε κάδους
και σακούλες απορριµµάτων για να συναισθανθούµε την ευθύνη
µας; 

Σε αυτό το ερώτηµα πιστεύω ότι απαντά επιτυχώς το σχέδιο
νόµου που επιχειρεί να ευαισθητοποιήσει πρόσωπα και κοινωνίες
µε σκοπό τον σεβασµό των ζώων. Επιχειρεί να διαµορφώσει µια
διαφορετική κουλτούρα και µια φιλοζωική παιδεία και µ’ αυτόν
τον τρόπο καθιστά υπεύθυνους τους κηδεµόνες ώστε να συνει-
δητοποιήσουν ότι η εγκατάλειψη ζώων είναι µια βαθιά αντικοινω-
νική συµπεριφορά που δεν τιµά τον πολιτισµό µας. 

Επίσης, µε την καθιέρωση ενός νέου συστήµατος υιοθεσίας
καλλιεργεί στους πολίτες ευσυνείδητες συµπεριφορές. Τους εν-
θαρρύνει ώστε όχι µόνο να αγκαλιάσουν τα ζώα, αλλά να κάνουν
και ένα βήµα ακόµα, να υιοθετήσουν µε υπευθυνότητα ένα αδέ-
σποτο. Ενθαρρύνει επίσης τους δήµους µε τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία και το πρόγραµµα «ΆΡΓΟΣ» να εφαρµόσουν ένα
ολοκληρωµένο επιχειρησιακό πρόγραµµα διαχείρισης µε µετρή-
σιµους στόχους, προκειµένου να απλωθεί στις τοπικές κοινωνίες
ένα δίχτυ προστασίας των ζώων.

Μέχρι σήµερα είναι γεγονός ότι τα µέσα υποστήριξης των
δήµων ήταν πενιχρά. Πάλευαν µόνοι τους χωρίς προσωπικό,
χωρίς πόρους, χωρίς καµµία συµπαράσταση, αλλά και γενικά θα
λέγαµε ότι η πολιτεία αντιµετώπιζε τα αδέσποτα ως κάτι απόµα-
κρο, ως κάτι ξένο προς την κοινωνία. Οι αρµόδιοι θυµόντουσαν
τα ζώα µόνο µια ηµέρα, την 4η Απριλίου, για να φωτογραφηθούν
και να γιορτάσουν την παγκόσµια ηµέρα για τα αδέσποτα.

Ωστόσο, τελειώνω κύριε Πρόεδρε, αυτό έχει τελειώσει. Η Κυ-
βέρνησή µας έθεσε στο επίκεντρο της πολιτικής και του νοµοθε-
τικού έργου τα δικαιώµατα και τις ελευθερίες των ζώων και τα
έθεσε µε τρόπο αποφασιστικό και αταλάντευτο, µε τη µετατροπή
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σε κακούργηµα της θανάτωσης και του βασανισµού των ζώων.
Και σήµερα κάνουµε ένα ακόµα βήµα µε στόχο την ευζωία των
ζώων, γιατί για εµάς η παγκόσµια ηµέρα για τα αδέσποτα δεν
είναι µέρα γιορτής, είναι απλά µια µέρα που µας υπενθυµίζει ότι
δεν θα έπρεπε να υπάρχει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ο κ. Ιωάννης Ραγκούσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι συζητώντας αυτό το

νοµοσχέδιο στην πραγµατικότητα συµβαίνει κάτι στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου εξαιρετικά σπάνιο, να µην πω πρωτοφανές,
γιατί ίσως δεν είναι σωστό. Συζητούµε για ένα νοµοσχέδιο που
θα έπρεπε να είναι η γιορτή για το Κοινοβούλιο, για την κοινωνία,
για τους φορείς που εµπλέκονται στη διαχείριση αυτού του πολύ
πραγµατικά ευαίσθητου και σηµαντικού ζητήµατος που έχει να
κάνει µε την αντιµετώπιση, τη διαχείριση των ζώων συντροφιάς.
Δεν έχει δικαιολογία η Κυβέρνηση, καµµία δικαιολογία, ούτε σε
σχέση µε την έλλειψη γνώσεων, εµπειριών, ούτε µε τη στενότητα
του χρόνου, για να έχει οδηγήσει τα πράγµατα εδώ που τα έχει
οδηγήσει.

Πρέπει να σας πω, κύριε Πέτσα, ειλικρινά µε µια έτσι λίγο µα-
κροσκοπική µατιά σε σχέση µε τη νοµοθέτηση που πραγµατο-
ποιείται σήµερα ότι πραγµατικά θέλει µεγάλο ταλέντο, για να το
πετύχετε αυτό το οποίο έχετε πετύχει σήµερα ως Κυβέρνηση.
Γιατί το θέµα των ζώων συντροφιάς είναι ένα θέµα το οποίο πρώ-
τον συγκεντρώνει µια πολύ έντονη κοινωνική ευαισθησία, η οποία
διαρκώς αυξάνεται, έναν πολύ πλούσιο εθελοντισµό. Εκατοντά-
δες χιλιάδες άνθρωποι έχουν δικά τους ζώα συντροφιάς, ασχο-
λούνται µε το θέµα, πονάνε για το θέµα, πολλοί δε από αυτούς
ασχολούνται µόνο µε αυτό το θέµα και όπως και κάποιοι συνά-
δελφοι είπαν πολύ σωστά εδώ πέρα για κάποιους είναι ένας κρί-
σιµος παράγοντας για την καθηµερινή ψυχολογική τους ευεξία,
η σχέση τους µε τα έµβια αυτά όντα.

Δεύτερον, υπάρχει µια πολύ σαφής, πολύ καθαρή, πολύ πλού-
σια επιστηµονική γνώση και εµπειρία γύρω από αυτό το θέµα και
ελληνική και διεθνής. 

Τρίτον, υπάρχει και µια παραδοχή την οποία την έχουν κάνει
οι προηγούµενοι νόµοι που ψηφίστηκαν για το θέµα αυτό, ότι
πράγµατι ένα µέρος για τη διαχείριση του ζητήµατος ανήκει στην
Κυβέρνηση, στα Υπουργεία -θα δούµε µετά ποια Υπουργεία πρέ-
πει να είναι- στο Κοινοβούλιο προφανώς που νοµοθετεί και στους
δήµους. Δηλαδή κανείς δεν αρνείται το γεγονός ότι ναι, οι δήµοι
ως φορέας άσκησης αυτοδιοίκησης στη χώρα µας έχουν και θα
έχουν έναν ιδιαίτερα σηµαντικό ρόλο για τη διαχείριση και την
αντιµετώπιση αυτού του οξύτατου προβλήµατος.

Θέλει, λοιπόν, πραγµατικά πολύ µεγάλο ταλέντο να έχετε κα-
ταφέρει µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία να έχετε βάλει το
σύνολο των παραγόντων των κατηγοριών που προανέφερα απέ-
ναντι στη νοµοθετική πρωτοβουλία κατ’ επέκταση και απέναντι
στην Κυβέρνηση. Πραγµατικά ήθελε πολύ µεγάλη προσπάθεια,
για να το πετύχετε αυτό που έχει επιτευχθεί.

Και ναι εµείς ως Αντιπολίτευση θα µπορούσαµε να πούµε «τι
καλά, τι ωραία, θα το πληρώσει πολύ ακριβά η Νέα Δηµοκρατία».
Και θα το πληρώσει πολύ ακριβά η Νέα Δηµοκρατία, να το θυµά-
στε αυτό, κύριε Πέτσα και κύριοι συνάδελφοι της πλειοψηφίας.
Θα το πληρώσετε πολιτικά αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό θα µπο-
ρούσε να είναι για εµάς αρκετό. Δεν είναι, όµως, αρκετό. Ξέρετε
γιατί; Κάποιοι συνάδελφοι επικαλέστηκαν και την εµπειρία τους
και τη δική µου εµπειρία στην αυτοδιοίκηση κ.λπ.. Γιατί το χειρό-
τερο που έχετε πετύχει είναι το εξής: 

Ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτά τα προβλήµατα για να επιλυθούν
δεν αρκεί ακόµη και αν ήταν -που δεν είναι- ένα σωστό νοµικό
πλαίσιο. Χρειάζεται συνεργασία και χρειάζεται µακροχρόνια συ-
νεργασία και πραγµατικά διάθεση αυτόβουλης συνεργασίας απ’
όλους όσοι εµπλέκονται ή πρέπει να εµπλακούν στη διαχείριση
αυτού του ζητήµατος.

Αυτό, λοιπόν, που είναι το χειρότερο και το οποίο έχετε πετύ-

χει είναι ότι ακριβώς, επειδή βάλατε όλους τους φορείς, από την
αυτοδιοίκηση, τις φιλοζωικές οργανώσεις, τις εθελοντικές οργα-
νώσεις, τους επιστήµονες απέναντι σε αυτή τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία, έχετε καταστρέψει κάθε πιθανότητα να υπάρξει
συνεργασία σε οποιοδήποτε επίπεδο για την επίλυση αυτού του
προβλήµατος.

Και γι’ αυτό άκουγα µε προσοχή µέλη της Κυβέρνησης να έρ-
χονται εδώ, όπως πριν από λίγο ο αγαπητός κ. Λιβάνιος που τι
ωραία µας περιέγραψε το πρόβληµα. Αυτό που ισχυριζόµαστε
είναι ότι η συζήτηση δεν γίνεται για το πρόβληµα, αλλά γίνεται
για την κακή λύση που πάτε να δώσετε και η οποία δεν θα λύσει
το πρόβληµα, ενδεχοµένως σε κάποιες πλευρές θα το επιδεινώ-
σει κιόλας. Είναι φοβερό να ξεκινάς να επεξεργαστείς στην το-
ποθέτηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία γι’ αυτό το νοµοσχέδιο και να ακούς τους
φορείς και να αισθάνεσαι ότι πραγµατικά τα έχουν πει όλα και
µάλιστα µε πολύ σκληρές εκφράσεις, το οποίο δεν συνηθίζουν,
ούτε συνηθίζεται για ένα τέτοιο θέµα. Με πολύ µεγάλη τεκµη-
ρίωση και αναλυτικότητα ακούσατε τις απόψεις µας, ακούσατε
την εισηγήτρια µας, την κ. Πούλου και στις επιτροπές και εδώ,
ακούσατε και τους φορείς, ακούσατε και τους επιστήµονες. Και
εσείς τι κάνετε; Επιµένετε στο λάθος.

Και επειδή µιλώ για λάθος και δεν θέλω να επαναλάβω, έχει
περάσει και η ώρα, επειδή έχουν ακουστεί όλα τα επιχειρήµατα
και όλα εκείνα τα σηµεία αιχµής, για τα οποία θεωρούµε άκρως
προβληµατικό το νοµοσχέδιο, αλλά θα σταθώ σε ένα ζήτηµα θε-
σµικό. Υπάρχει ένα ζήτηµα θεσµικό το οποίο τώρα ή δεν το κα-
ταλαβαίνετε ή δεν θέλετε να το καταλάβετε ή παριστάνετε ότι
δεν το καταλαβαίνετε. Και ειλικρινά δεν µπορώ να συµβιβαστώ
µε την ιδέα ότι ανέβηκαν σε αυτό εδώ το Βήµα µέλη της Κυβέρ-
νησης και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και µιλώντας για το
θεσµικό πρόβληµα που έχει ανακύψει µε τη µεταφορά των αρ-
µοδιοτήτων από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών µάς µίλησαν για την αυτοδιοίκηση. Μα γι’ αυτό
µιλάµε; Αυτό είναι το πρόβληµα, κύριε Πέτσα; Είπε κανείς ότι η
αυτοδιοίκηση δεν έχει ρόλο στη διαχείριση του προβλήµατος
αυτού; Είπε κανείς ότι κακώς η αυτοδιοίκηση έχει ήδη αρµοδιό-
τητες για τη διαχείριση αυτού του προβλήµατος; Γι’ αυτό µιλάµε;
Αυτό είναι το πρόβληµα; Δεν είναι αυτό.

Το πρόβληµα είναι ότι εσείς παίρνετε τη συγκεκριµένη αρµο-
διότητα από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και την πάτε όχι
στην αυτοδιοίκηση, αλλά στο Υπουργείο Εσωτερικών. Αυτό είναι
το θεµελιώδες θεσµικό λάθος που εµπεριέχεται σ’ αυτό εδώ το
νοµοσχέδιο, όχι η εµπλοκή της αυτοδιοίκησης. Η αυτοδιοίκηση
έχει για το θέµα των αδέσποτων συγκεκριµένες αρµοδιότητες,
ήδη τις ασκεί, στον βαθµό που της ασκεί, όπως έχει και αρµο-
διότητες για την πολιτική προστασία. Δεν έχουν οι δήµοι αρµο-
διότητες για την πολιτική προστασία; Έχουν. Δεν έχουν οι δήµοι
αρµοδιότητες που ασκούν για τα δηµόσια έργα. Ένα µέρος τα
δηµοτικά έργα, το δηµοτικό οδικό δίκτυο δεν είναι αρµοδιότητας
των δήµων να επισκευάζεται; Προφανώς και είναι. Έφυγε ποτέ
η αρµοδιότητα της πολιτικής προστασίας από το Υπουργείο Πο-
λιτικής Προστασίας, Κλιµατικής Κρίσης και πήγε στο Υπουργείο
Εσωτερικών; Απάντηση: Όχι. Έφυγε ποτέ η αρµοδιότητα από το
Υπουργείο Υποδοµών για τα δηµόσια έργα και πήγε στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών; Απάντηση: Όχι.

Αυτό, λοιπόν, για το οποίο εξαπολύουµε τη µοµφή που εξαπο-
λύουµε από την πρώτη µέρα που τοποθετούµαστε δεν είναι, γιατί
εσείς έρχεστε εδώ και λέτε η αυτοδιοίκηση -και καλώς η αυτοδι-
οίκηση- έχει τις αρµοδιότητες. Επαναλαµβάνω ή κάνετε τους
βλάκες ή πραγµατικά δεν µπορώ να διανοηθώ ότι δεν µπορείτε
να συνειδητοποιήσετε ποιο είναι το πρόβληµα το οποίο σας δεί-
χνουµε µε µεγάλη ένταση.

Και έρχεστε, λοιπόν, εδώ και παίρνετε την αρµοδιότητα από
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και το πάτε στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Και κοιτάξτε τώρα, κυρίες και κύριοι, ποιο είναι το
βαθύτερο πρόβληµα. Επικαλεστήκατε -εγώ το αναγνωρίζω, δεν
έχω λόγο να το αµφισβητήσω άλλωστε, ούτε τη δυνατότητα- ότι
αυτά τα έχει εξαγγείλει ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά.

Τι επιχείρηµα είναι αυτό; Απεναντίας είναι ένα επιχείρηµα υπέρ
όλων όσων πιστεύουν και πιστεύουµε ότι δυστυχώς µιλώντας για
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τον εµπνευστή της ιδέας του επιτελικού κράτους αποδεικνύεται
µέρα µε την ηµέρα ότι µιλούµε για µια ανερµάτιστη προσέγγιση
η οποία θεσµικά δεν έχει αρχή, µέση και τέλος. Και πραγµατικά
ταιριάζει αυτό να το έχει υποσχεθεί και να το κάνει επί των ηµε-
ρών του πράξη ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Πραγµατικά του ταιριά-
ζει. Είναι πραγµατικά ανερµάτιστο αυτό που γίνεται. Γιατί το
επιτελικό κράτος ένα από τα ερωτήµατα που οφείλει να απαντή-
σει -και ιδού η απάντηση που δίνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης- είναι
ποιος είναι ο ρόλος του Υπουργείου Εσωτερικών της χώρας. 

Εδώ φεύγουµε από το θέµα συζήτησης των ζώων συντροφιάς,
φεύγουµε από το θέµα συζήτησης για τα αδέσποτα και πάµε στο
θέµα του ποιος είναι ο ρόλος του Υπουργείου Εσωτερικών της
χώρας. Είναι ο ρόλος του Υπουργείου Εσωτερικών της χώρας
να έχει τις υπηρεσίες διαχείρισης των αδέσποτων ζώων; Ναι. Για
το επιτελικό κράτος και ό,τι έχει στο κεφάλι του ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης η απάντηση είναι «ναι». Αλλά αυτό, µε συγχωρείτε
πάρα πολύ, είναι ανεύθυνο, είναι θεσµικά εντελώς ανεπαρκές,
είναι ανερµάτιστο, είναι εξαιρετικά προβληµατικό. Διότι η απάν-
τηση στο ερώτηµα «ποιο ρόλο πιστεύετε ότι πρέπει να παίζει το
Υπουργείο Εσωτερικών της χώρας;», ο Κυριάκος Μητσοτάκης
απαντάει «να έχει τις υπηρεσίες για τη διαχείριση των αδέσπο-
των». Χάρισµά σας αυτές οι απόψεις. Χάρισµά σας αυτές οι προ-
χειρότητες. Χάρισµά σας αυτές οι ελαφρότητες του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Αλλά γι’ αυτό µιλάµε. Δεν µιλάµε για το αν θα εµ-
πλακεί η αυτοδιοίκηση στη διαχείριση του προβλήµατος αυτού. 

Κάτι τελευταίο, που επιτρέψτε µου να πω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι κατά τη γνώµη µου είναι το πιο σοβαρό θέµα. Όταν
λέω κατά τη γνώµη µου, το φορτίζω λίγο και µε βάση τη δια-
δροµή που και εγώ έχω -όπως ο καθένας µας- σ’ αυτό το Κοινο-
βούλιο στην πολιτική ζωή του τόπου. Θα µιλήσω για κάτι κατά τη
γνώµη µου πάρα πολύ σοβαρό, πάρα πολύ κρίσιµο, που είναι
θέµα του νοµοσχεδίου, κύριε Πέτσα. Δεν αφορά στα ζώα συν-
τροφιάς. Πριν από λίγες µέρες ανακοινώθηκε ότι δυστυχώς το
δηµόσιο χρέος της χώρας ανήλθε περίπου στα επίπεδα των
236% επί του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Είµαστε αυτή
τη στιγµή νούµερο δύο στον κόσµο στην επιδείνωση αυτού του
κρίσιµου εθνικά δείκτη, για το πώς πάει δηλαδή το δηµόσιο
χρέος. Η Ιαπωνία µας υπερβαίνει, αν δεν κάνω λάθος. Το 2011
το δηµόσιο χρέος της χώρας δεν ήταν 236% του ΑΕΠ. Το 2011
το δηµόσιο χρέος είχε φτάσει στο 171%. Ήταν 171% δυο χρόνια
αφού είχε ξεσπάσει η χρεοκοπία. Τότε είχαµε κάνει µια µεγάλη
προσπάθεια. Εγώ θα πω µια πολύ µεγάλη προσπάθεια από όλο
το πολιτικό φάσµα της χώρας, µε πολιτικούς κυρίως, µε δυνά-
µεις, µε κόµµατα ολόκληρα, όχι κόµµατα ολόκληρα τουλάχιστον
µε µονάδες πολιτικών, οι οποίοι µπήκανε στη µάχη αντιµετώπι-
σης αυτού του οξύτατου εθνικού προβλήµατος που είναι το δη-
µόσιο χρέος. Κι ακόµη κάποιοι παλεύουν γι’ αυτό. Και λήφθηκαν
διάφορα µέτρα. Λήφθηκαν διάφορες µέριµνες για το τι θα κάνει
η χώρα µε αυτήν τη θηλιά που κινδυνεύει, την απειλεί κυριολε-
κτικά να την καταστρέψει και κυρίως να καταστρέψει τις επόµε-
νες γενιές. 

Ένα από τα µέτρα που είχαµε πάρει ως χώρα τότε ήταν να βά-
λουµε αυτό το φρένο χρέους στους δήµους. Θα το πω έτσι για
να γίνω κατανοητός. Διότι οι δήµοι πιο εύκολα ως µονάδες της
γενικής κυβέρνησης, είχαν τη δική τους -τα προηγούµενα χρόνια,
τις προηγούµενες δεκαετίες, από το 2009-, αρνητική συµβολή
στη διόγκωση του δηµόσιου χρέους. Και είχαµε βάλει αυτά τα
φρένα στη δυνατότητα των δήµων να υπερδανείζονται και κατ’
επέκταση οι ίδιοι να χρεοκοπούν. Και τι καταφέραµε από το 2011
και µετά; Να είναι η αυτοδιοίκηση της χώρας µας µετά τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» διαρκώς και κάθε χρόνο που περνάει πλεονασµατική
και να σταµατήσει αυτό το φαινόµενο της υπερχρέωσης των
δήµων. Σας θυµίζω ότι είχαµε πολλούς δήµους στα πρόθυρα του
αδιεξόδου. Όσοι είναι παλιότεροι στη δηµόσια ζωή θα το θυ-
µούνται. Ήταν χρεοκοπηµένοι, δεν είχαν να πληρώσουν, δεν
είχαν τίποτα. Βέβαια µαζεύανε το χρέος στο µεγάλο δηµόσιο
χρέος της χώρας. 

Τι κάνει σήµερα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη το 2021, δέκα χρό-
νια µετά και ενώ το δηµόσιο χρέος της χώρας έχει πάει από το
171% το 2011 στο 236% του ΑΕΠ σήµερα; Καταργεί αυτά τα
φρένα χρέους. Και φέρνετε εδώ διάταξη που ανοίγει ξανά διά-

πλατα τον δρόµο για την υπερχρέωση των δήµων, για την αύ-
ξηση του δηµόσιου χρέους και για την καταστροφή και των µο-
νάδων αυτοδιοίκησης που θα πληρωθούν και κατ’ επέκταση και
της χώρας. Και το κάνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη το 2021 µε το
άρθρο 49 που ρητά καταργεί την παράγραφο 1 του άρθρου 264
του ν.3852 που προέβλεπε ακριβώς αυτά τα φρένα χρέους.
Έχουµε, δηλαδή, µια χώρα υπερχρεωµένη, µια χώρα της οποίας
το χρέος υπερδιογκώνεται καθηµερινά, ξέρουµε πως χρεοκοπή-
σαµε, και ένας από τους λόγους που χρεοκοπήσαµε ήταν και η
υπερχρέωση των δήµων και τι κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη το 2021; Καταργεί αυτά τα φρένα χρέους. Μια εγ-
κληµατική απόφαση κατά του συνόλου της χώρας.

Και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Κύριε
Πέτσα, εγώ δεν περιµένω ότι θα πάρετε αυτή τη διάταξη πίσω.
Αλλά ειλικρινά περιµένω και περιµένουµε όλοι εκείνοι που σας
στηρίζουν είτε µέσα από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, είτε
στην κοινωνία, ως κόµµα και ως Κυβέρνηση, να αντιδράσουν.
Εγώ τους αναγνωρίζω παρά τις µεγάλες ιδεολογικές και πολιτι-
κές µας διαφορές ότι είναι πολλοί από αυτούς είναι άνθρωποι
που βάλανε πλάτη για να αντιµετωπίσει η χώρα τη µεγάλη κρίση
χρέους που αντιµετώπισε πριν από δέκα χρόνια. Απευθύνοµαι σε
αυτούς και κάνω έκκληση να αντιδράσουν και να απαιτήσουν
προσωπικά από τον ανεύθυνο αυτό κύριο Πρωθυπουργό, κ. Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, την απαλλαγή και την κατάργηση αυτής της
διάταξης µε µια από τις επόµενες νοµοθετικές σας πρωτοβου-
λίες. 

Δεν έχετε δικαίωµα, κύριοι της Κυβέρνησης, να χρεοκοπήσετε
ξανά τη χώρα. Το κάνατε µια φορά το 2009. Δεν σας επιτρέπεται
να το ξανακάνετε. Σπάσατε όλα τα ρεκόρ µε τους µετακλητούς.
Μοντέλο διακυβέρνησης Μητσοτάκη. Κατά παρέκκλιση του
ΑΣΕΠ παντού προσλήψεις. Και να, τώρα και η κατάργηση των
φρένων χρέους που θα οδηγήσει στην υπερχρέωση των δήµων
και κατ’ επέκταση στην αύξηση του δηµόσιου χρέους της χώρας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο Υπουργός, κ. Πέτσας, έχει τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μόνο δύο σηµεία. 
Το ένα όσον αφορά στο νοµοσχέδιο. Κύριε Ραγκούση, η απο-

τελεσµατικότητα είναι αυτή που θα κρίνει αν κάνουµε ένα βήµα
µπροστά µε αυτό το νοµοσχέδιο ή όχι. Εµείς πιστεύουµε ότι κά-
νουµε ένα βήµα µπροστά γιατί οι δυο πτυχές που έχουµε βάλει
ως άξονα της προεκλογικής µας δέσµευσης πιστεύουµε ότι επι-
τυγχάνεται. Επιτυγχάνονται και οι δυο. Το ένα είναι να περιορί-
σουµε τον αριθµό των αδέσποτων και το άλλο είναι να
συµβάλουµε στον πειρασµό της κακοποίησης των ζώων. Εποµέ-
νως, θα κριθούµε εκ του αποτελέσµατος.

Και για τα δύο έχω αναπτύξει και στις επιτροπές. Θα πω και
τώρα επιγραµµατικά ότι µε τη δεξαµενή των αδέσποτων να προ-
έρχονται από δεσποζόµενα και από αδέσποτα ζώα κάνουµε πα-
ρεµβάσεις και στα δύο σκέλη. Όσον αφορά τα δεσποζόµενα
βάζουµε κανόνες αναπαραγωγής ώστε να µην υπάρχει από εκεί
δυνατότητα µεγέθυνσης της δεξαµενής των αδέσποτων. Για δε
τα αδέσποτα εκτός από τα καταφύγια, την υιοθεσία, τους ανα-
δόχους κάνουµε όλη την ενέργεια που χρειάζεται µε σηµάνσεις,
στειρώσεις κ.λπ., ώστε να περιορίσουµε τον αριθµό τους. Για δε
το θέµα που αφορά στην κακοποίηση έχουµε ένα µεγάλο πλέγµα
αυστηροποίησης των ποινών και µεγαλύτερου ελέγχου. Όλο
αυτό το πλαίσιο είναι δυναµικό και θα αξιολογείται στη βάση των
εκθέσεων και της επιτροπής αξιολόγησης.

Ως προς αυτά που είπατε για το δηµόσιο χρέος καταλαβαί-
νουµε όλοι ότι όταν έχουµε µια πανδηµία που είναι παγκόσµια
και αποφασίζουµε όλοι µας να θυσιάσουµε ένα µέρος της συλ-
λογικής µας ευηµερίας µένοντας στο σπίτι και µη δουλεύοντας,
το εισόδηµα πέφτει. Άρα το ΑΕΠ εν προκειµένω. Και για να µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε νοικοκυριά και επιχειρήσεις όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα αναπληρώσαµε αυτό το εισόδηµα που
χάσαµε από το εξωτερικό. Τα δανεικά, που λέτε, εισέρευσαν στη
χώρα µε ιστορικά χαµηλά επιτόκια ακριβώς γιατί υπάρχει εµπι-
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στοσύνη προς την κυβέρνηση η οποία την έχει αποκαταστήσει.
Εσείς όµως ακούµε ότι δεν πιστεύετε σε αυτά. 

Περιµένω, λοιπόν από τον αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης την Κυριακή ή και το Σάββατο που θα είναι στη ΔΕΘ να
εξαγγείλει ένα πρόγραµµα λιτότητας, απολύσεων, όπως είπατε
και περιορισµού του δηµόσιου χρέους. Περιµένω, επίσης, να
πείτε ποιες δαπάνες θα περικόψετε και ποια έσοδα θα αυξήσετε
σε αντιδιαστολή µε το πρόγραµµα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουρ-
γός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Κωνσταντίνα

Γιαννακοπούλου από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο. Αµέσως
µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε
σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής έχοντας ολοκληρώσει τις
συνεδριάσεις επί του νοµοσχεδίου που προτείνετε προς ψήφιση
για τα ζώα συντροφιάς. 

Με µεγάλη µου λύπη οφείλω να οµολογήσω, κύριε Υπουργέ,
ότι εξακολουθώ να το θεωρώ ως εντελώς πρόχειρο, αντιεπιστη-
µονικό, λανθασµένο και ακόµα και επικίνδυνο. Αυτό φάνηκε τόσο
από την ακρόαση των φορέων, που ήταν στη συντριπτική τους
πλειοψηφία αντίθετοι µε το παρόν νοµοσχέδιο και στην άποψη
αυτή συγκλίνει, άλλωστε και το σύνολο των επιστηµονικών φο-
ρέων, του επιστηµονικού κόσµου, των φιλοζωικών οργανώσεων,
των δήµων, αλλά εν τέλει και της ίδιας της κοινωνίας.

Φάνηκε από τα σχόλια στη διαβούλευση, κύριε Υπουργέ, που
στη συντριπτική τους πλειοψηφία ήταν αρνητικά. Και ξέρετε τι
θέλει να πει όλη αυτή η σύσσωµη αντίδραση των φορέων του
επιστηµονικού κόσµου, των δήµων και εν τέλει της ίδιας της κοι-
νωνίας; Ότι υπάρχει µείζον πολιτικό θέµα µε αυτή σας την κί-
νηση. Και ειλικρινά µε κάνει να αναρωτιέµαι: Δεν σας
προβληµατίζει όλο αυτό, όλη αυτή η άρνηση;

Κύριε Υπουργέ, είναι τουλάχιστον σκανδαλώδες να ξηλώνετε
ένα αξιόλογο θεσµικό πλαίσιο, όπως είναι ο ισχύων νόµος, ο
ν.4039/2012, ο νόµος Σκανδαλίδη, για να αντικατασταθεί µε έναν
νόµο - παρωδία. Μηδέν εις το πηλίκον, συνεπώς!

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ο σοφός ελληνικός λαός λέει «ο καθείς
στο είδος του» και το Υπουργείο Εσωτερικών, στο οποίο πλέον
αναθέτετε την προαγωγή της υγείας και την προστασία των
ζώων συντροφιάς, µετά βεβαιότητας δεν µπορεί να χαρακτηρι-
στεί ούτε ως ειδήµον ούτε ως ειδικό για το συγκεκριµένο θέµα.

Το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά, λοιπόν, σε ένα τόσο
ευαίσθητο και σε ένα τόσο σοβαρό και σηµαντικό ζήτηµα που εν-
διαφέρει µια πολύ µεγάλη µερίδα της ελληνικής κοινωνίας, σί-
γουρα απαιτούσε έναν πραγµατικά ευρύ διάλογο και διεύρυνση
σε αυτό τον διάλογο, όχι κλειστές πόρτες, κύριε Υπουργέ, όχι
επιλογή µόνο κάποιων βολικών και οικείων συνδιαλεγοµένων, οι
οποίοι συµφωνούν εκ των προτέρων µε οτιδήποτε.

Ειδικότερα τώρα, πάνω σε συγκεκριµένες διατάξεις του νοµο-
σχεδίου έχουν ήδη ειπωθεί αρκετά. Έχει κάνει -νοµίζω- έναν
πλήρη σχολιασµό η εισηγήτρια του Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Λια-
κούλη. Θα εντοπίσω και θα εστιάσω και εγώ σε συγκεκριµένα ση-
µεία.

Ήδη σε όλη την ελληνική επικράτεια λειτουργούν δεκάδες πα-
ράνοµα καταφύγια ζώων που δεν πληρούν τις βασικές προδια-
γραφές υγιεινής και ευζωίας των ζώων που φιλοξενούνται.

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά µια σειρά πρόσφατων απο-
φάσεων µε τις οποίες αποφασίζεται το σφράγισµα αυτών.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα (Νάντια) Γιαννα-
κοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φανταστείτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι έχει να ακολουθήσει
τώρα που ουσιαστικά νοµιµοποιείτε το σύνολο των καταφυγίων,
όπου οποιοσδήποτε τρίτος, ιδιώτης ή ΜΚΟ, θα µπορεί πλέον να
ιδρύει καταφύγια ζώων κατά το δοκούν, χωρίς κριτήρια, χωρίς
κρατική εποπτεία και ελέγχους, χωρίς ούτε καν προηγούµενη
άδεια από την Κτηνιατρική Αρχή. Μιλάµε για πλήρη ασυδοσία και

για πλήρη κρατική εγκατάλειψη και αδιαφορία. Μοναδικό κριτή-
ριο µε βάση το νοµοσχέδιο που µας φέρνετε είναι µια τυπική και
απλή εγγραφή στο Εθνικό Μητρώο Ζώων.

Στα δε αυτά «νόµιµα» πλέον, όπως τα βαφτίζετε, καταφύγια
θα παραµένουν εγκλωβισµένα, ασυλοποιηµένα και εγκαταλελειµ-
µένα τα αδέσποτα ζώα. Τώρα, το πώς θα διαβιούν και τι θα κά-
νουν εκεί, όπως φαίνεται, ποσώς σας ενδιαφέρει.

Για να είµαστε σαφείς, βεβαίως και δεν αποτελεί λύση στο
πρόβληµα των αδέσποτων ζώων συντροφιάς το να το κρύβουµε
όλο αυτό το πρόβληµα κάτω από το χαλί, εγκαταλείποντάς τα
στην τύχη τους, σε χώρους οι οποίοι αποτελούν σύγχρονα κο-
λαστήρια ζώων. Δεν αρµόζουν τέτοιες πρακτικές σε µια ευνο-
µούµενη και πολιτισµένη χώρα, κατά παράβαση µάλιστα των
ευρωπαϊκών οδηγιών και διατάξεων. Πολύ δε περισσότερο δεν
συνάδει η εµπορική εκµετάλλευση των αδέσποτων ζώων συντρο-
φιάς, την οποία πλέον -για να λέµε τα πράγµατα όπως έχουν- διά
της πλαγίας επιτρέπετε µε αυτό το οποίο µας φέρνετε. Οποιοσ-
δήποτε θα έχει το δικαίωµα να συλλέγει κάποιο αδέσποτο ζώο,
δηλώνοντάς το στο Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς ως ζώο
ιδιοκτησίας του µε τρόπο απόκτησης «εύρεση αδεσπότων».

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο, λοιπόν, όχι µόνο δεν περιο-
ρίζεται η εµπορευµατοποίηση των αδέσποτων ζώων, αλλά ευνο-
είται ακόµα και η δηµιουργία σχετικής βιοµηχανίας µε βάση την
εµπορική τους εκµετάλλευση, σχετικής φάµπρικας. Αυτό κάνετε,
αυτό επιτρέπετε.

Θέλω να σας καταθέσω έγγραφα δεκάδων αγγελιών πώλησης
αδέσποτων ζώων στη Γερµανία, προερχόµενα από την Ελλάδα,
έναντι µέσης τιµής 350 ευρώ, καθώς και καταδικαστικές αποφά-
σεις για παράνοµη διακίνηση και εµπορία αδέσποτων ζώων που
είχαν αποδέκτες νοµικά πρόσωπα τα οποία διαθέτουν τα ζώα
έναντι αντιτίµου. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα(Νάντια) Γιαν-
νακοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Για το πραγµατικό, όµως, ζήτηµα της τύχης των τετράποδων
αυτών, που θα έπρεπε εξ αρχής να σας απασχολεί, εκκωφαντική
σιωπή, κανένας έλεγχος, καµµία πρόνοια για το πού θα καταλή-
γουν και υπό ποιες συνθήκες στο εξωτερικό, αν και το πιθανό-
τερο ενδεχόµενο είναι στην καλύτερη η εµφάνισή τους σε
αγγελίες πώλησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό ακόµα θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οµοίως, µε το παρόν νοµοσχέδιο διευκολύνεται η ανεξέλεγκτη

αναπαραγωγή και εκτροφή ζώων συντροφιάς. Όταν η αδειοδό-
τηση των ερασιτεχνών εκτροφέων ζώων γίνεται από τα σωµατεία
και από τους συλλόγους τους, ενώ των επαγγελµατιών γίνεται
από αρµόδια αρχή, είναι εύλογο, είναι απολύτως εύλογο οι πα-
ράνοµοι επαγγελµατίες εκτροφείς να εµφανίζονται ως ερασιτέ-
χνες οι οποίοι πολύ εύκολα θα διαφεύγουν τον έλεγχο. Δηλαδή,
τι κάνετε µε αυτό; Δυσκολεύετε τα αυτονόητα, δηλαδή ευνοείτε
την ασυδοσία και την παραγωγή νέων αδεσπότων, αφού δεν θα
τηρούνται οι κανόνες εκτροφής και θα έχουµε υπερπαραγωγή
κουταβιών µε γνωστά προβλήµατα υγείας και συµπεριφοράς. Και
εδώ, λοιπόν, µηδέν εις το πηλίκον, κύριε Υπουργέ.

Και ενώ ισχυρίζεστε- και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- είστε
ευρωπαϊκό κόµµα, έχετε συµπεριλάβει σε αυτό το σχέδιο νόµου
διατάξεις οι οποίες ευθέως παραβιάζουν την ευρωπαϊκή σύµ-
βαση για την προστασία των ζώων και ευθέως παραβιάζουν την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Συγκεκριµένα, στο άρθρο 29 παράγρα-
φος 9 αναφέρεται ότι η σύµβαση ισχύει µόνο για τα αδέσποτα
σε καταφύγια που υιοθετούν στο εξωτερικό.

Τελικά, πείτε µας: Καταργείτε την ευρωπαϊκή σύµβαση για την
προστασία των ζώων συντροφιάς για τα ζώα που θα παραµένουν
στη χώρα µας; Δηµιουργείται εύλογο ερώτηµα και απάντηση δεν
έχετε δώσει.

Επίσης, µε πολλές διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου κα-
ταστρατηγείτε τον πρόσφατο Κανονισµό 2019/2035 για την έγ-
κριση των εγκαταστάσεων ζώων συντροφιάς. Πώς θα τηρείται ο
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Κανονισµός αυτός, όταν ο ανάδοχος θα στέλνει ανεξέλεγκτα
πρώην αδέσποτα ή αδέσποτα ζώα συντροφιάς στο εξωτερικό σε
τρίτους, χωρίς αριθµητικό περιορισµό; Ερωτήµατα για τα οποία
δεν έχουµε πάρει καµµία απάντηση.

Κλείνοντας, για όλους τους παραπάνω λόγους και για όλους
τους λόγους τους οποίους αναλυτικά παρουσίασε και στη συζή-
τηση των επιτροπών και στην Ολοµέλεια η εισηγήτριά µας, εµείς
οφείλουµε και παραµένουµε στην αρχική µας θέση, δηλαδή στην
καταψήφιση του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο είναι αδιανόητο, ένα νοµοσχέδιο παντελώς αντιεπι-
στηµονικό, αλλά εν τέλει και πρακτικά µη εφαρµόσιµο, που
καταργεί την υψηλή και πρωτοποριακή βάση που είχε θέσει ο
ν.4039/2012 για την προστασία και την ευζωία των ζώων συντρο-
φιάς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τζηκαλάγιας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μια παρέµβαση θα ήθελα να κάνω, γιατί η κ. Γιαννακοπούλου

είπε ότι δεν άκουσε κάποια απάντηση. Δεν καταργούµε το σύ-
στηµα «Traces». Στο άρθρο 7 υπάρχουν διάφορες προϋποθέ-
σεις. Δεν καταργείται αυτό το σύστηµα, ίσα-ίσα γίνεται
βελτιωµένο και πιο διαφανές.

Για δε τη µεταφορά προς σκοπό υιοθεσίας αδέσποτου ζώου
στο εξωτερικό, υπάρχει µια σειρά προϋποθέσεις. Δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί βλέπετε ότι δεν υπάρχει καµµία προϋπόθεση.
Είναι σαφής η παράγραφος 3.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Τζηκαλάγιας

από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. Μετά θα µιλήσει η κ.
Μαρία Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά η κ. Χα-
ρούλα Καφαντάρη από το ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε τον λόγο. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ακούγοντας πριν από λίγο τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ έχω να σχολιάσω δύο σηµεία. 

Αναφέρθηκε και προειδοποίησε ότι οδηγούµε τη χώρα στη
χρεοκοπία. Μήπως ξέχασε ότι ήταν Υπουργός µιας κυβέρνησης
που ο Πρωθυπουργός της το Μάιο του 2010, µε φόντο το Καστε-
λόριζο, ανακοίνωσε επίσηµα τη χρεοκοπία της χώρας και το
πρώτο µνηµόνιο;

Δεύτερον, συνήθως πιο πολύ τα κόµµατα της Αριστεράς κό-
πτονται εδώ και δεκαετίες για αποκέντρωση, για περιφερειακή
συνείδηση, ότι οι αρµοδιότητες όταν παραχωρούνται στην το-
πική αυτοδιοίκηση πρέπει να συνοδεύονται από πόρους. 

Και εδώ ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
µας λέει ότι δίνουµε πολλά χρήµατα στην τοπική αυτοδιοίκηση
για τη φροντίδα των αδέσποτων ζώων και των δεσποζόµενων και
θα χρεοκοπήσουµε από αυτό. Από πού συνάδει αυτό; Εδώ βλέ-
πουµε ότι υπάρχει µια αναντιστοιχία λόγων και έργων. Είναι δυ-
νατόν δηλαδή; Εµείς δίνουµε πολλές αρµοδιότητες στην τοπική
αυτοδιοίκηση και κάνουµε πράξη αυτό που λέγαµε πάντα, έχον-
τας ταυτόχρονα και τους πόρους που απαιτούνται και αυτό κά-
νουµε σήµερα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι πρωτοποριακό. Έρχεται φυσικά
σαν συνέχεια υλοποίησης του προεκλογικού µας προγράµµατος
που λέγαµε σαν κυρίαρχο µέληµα «κανένα ζώο κακοποιηµένο,
κανένα ζώο αδέσποτο». Για να φτάσουµε στο σηµερινό νοµοθέ-
τηµα, έγινε πολύµηνος διάλογος ανάµεσα στο κράτος, την το-
πική αυτοδιοίκηση, επιστήµονες, φιλοζωικές οργανώσεις και
όσους άλλους είχαν λόγο για το θέµα, για να καταλήξουµε σε
αυτό και είµαστε περήφανοι γιατί προβλέπουµε και την παραµι-
κρή λεπτοµέρεια. 

Επειδή ίσως δεν προλάβω στην τοποθέτησή µου να τα ανα-

λύσω, να πω ότι µου έκανε πολύ θετική εντύπωση το εξής: Ακόµα
και για υποµητρώο εθελοντικής αιµοδοσίας µιλάµε. Είναι κάτι
πρωτοφανές. Συνήθως ξέρουµε ότι η αιµοδοσία αφορά τους αν-
θρώπους. Εδώ θα αφορά και τα ζώα. Επίσης, ακόµα και κοιµη-
τήρια νεκροταφεία ζώων προβλέπουµε, κάτι που βλέπαµε µέχρι
τώρα στην Αγγλία ή και σε άλλες χώρες. 

Κύριε Υπουργέ, όταν ήµασταν µικροί στο σχολείο µαθαίναµε
πως το ζην µας το οφείλουµε στους γονείς µας, το ευ ζην µας
στους δασκάλους µας. Αυτό το νοµοσχέδιο µιλάει για ευζωία. Τι
σηµαίνει ευζωία; Δεν είναι παιδεία; Δεν είναι παιδαγωγική; Και
πράγµατι έτσι είναι, όταν πρόκειται για να καλλιεργήσουµε τα φι-
λοζωικά συναισθήµατα, πράγµα που είναι πολιτισµός στην κοι-
νωνία. Γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτό συµβάλλει στην
ενίσχυση της ψυχικής υγείας και των µικρών και των µεγάλων. 

Κύριοι σκοποί του νοµοσχεδίου είναι να βοηθήσουµε και τα δε-
σποζόµενα ζώα συντροφιάς -και στην Ελλάδα κατά κύριο λόγο
είναι ο σκύλος και η γάτα- και αυτά να ζουν καλύτερα, αλλά κυ-
ρίως όσον αφορά τα αδέσποτα και να περιορίσουµε τον αριθµό
τους και να µη βλέπουµε τα καθηµερινά φαινόµενα της κακοποί-
ησης που µας προσβάλλουν σαν πολιτισµό. Γιατί θέλουµε αυτές
τις πέντε ελευθερίες των ζώων που µιλάει όλη η παγκόσµια κοι-
νότητα να τις κάνουµε πράξη και στην Ελλάδα.

Θεσπίζουµε λοιπόν το Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς που
είναι µια µεγάλη καινοτοµία και όλα τα άλλα: ηλεκτρονικό βιβλιά-
ριο, Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών στην Ακαδηµία Αθηνών,
κάτι πάρα πολύ σηµαντικό για να καταγράφεται το γενετικό υλικό.

Αυτό το Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς έχει υποµητρώο
καταγραφής και παρακολούθησης των ζώων συντροφιάς, υπο-
µητρώο φιλοζωικών σωµατείων, ούτως ώστε όλοι να είναι νόµιµοι
και καταγεγραµµένοι, γιατί για πρώτη φορά από τώρα και πέρα
τα νόµιµα λειτουργούντα σωµατεία θα δικαιούνται και χρηµατο-
δοτήσεων από τους δήµους, για να κάνουν πολύ σωστότερα τη
δουλειά τους. Υποµητρώο καταφυγίων και καταφύγια θα µπο-
ρούν να κάνουν είτε οι δήµοι είτε οι φιλοζωικές οργανώσεις είτε
φιλόζωοι ιδιώτες. 

Πολύ σηµαντική είναι η πανελλήνια πλατφόρµα της υιοθεσίας
αδέσποτων ζώων συντροφιάς. Εκεί θα καταγράφονται όλα τα
ζώα. Εκεί κάποιος που έχει ένα δεσποζόµενο ζώο και το υπερα-
γαπάει και πρέπει να το στειρώσει, αν θέλει το κάνει, αν δεν θέλει
να το στειρώσει και θέλει να αποδεσµευτεί από αυτό, θα µπορεί
να δηλώνει την επιθυµία του σε αυτήν την πλατφόρµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Επίσης, µε τη δήλωση που θα κάνει στο Ίδρυµα «Ιατροβιολο-
γικών Ερευνών» µε το γενετικό υλικό θα αποτρέπονται τα φαινό-
µενα εγκατάλειψης των ζώων, γιατί θα είναι εύκολη η ανεύρεση
του γεννήτορα του ζώου και από κει και πέρα του ιδιοκτήτη, ο
οποίος το εγκατέλειψε. 

Θέλω λοιπόν να πω ότι δίνουµε µεγάλο βάρος στην ενίσχυση
της τοπικής αυτοδιοίκησης σε αυτήν την κατεύθυνση. Πρώτη
φορά θα δοθούν τόσα χρήµατα. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις
και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ δεν είχαν διαθέσει περισσότερες
από 600.000 ευρώ. Δίνουµε 40 εκατοµµύρια ευρώ κυρίως για τα
καταφύγια των ζώων, για τους µηχανισµούς και τα οχήµατα µε-
ταφοράς τους και κάθε χρόνο θα διατίθενται 15 εκατοµµύρια
ευρώ για την επιστηµονική περίθαλψη, για τα φάρµακα, για τους
κτηνιάτρους που απαιτούνται για να έχουν τα ζώα την περίθαλψη
που τους αξίζει. 

Οι δήµοι –γιατί µεγάλο ρόλο θα παίξουν κυρίως οι δήµοι- είναι
υποχρεωµένοι να καταρτίζουν επιχειρησιακά σχέδια και θα ελέγ-
χονται γι’ αυτά. Θα υπάρχουν δείκτες απόδοσης οι οποίοι θα
βαθµολογούνται. Θα υπάρχουν κίνητρα για τους συνεπείς ιδιο-
κτήτες ζώων, µε απαλλαγές από φορολογικές υποχρεώσεις και
δηµοτικά τέλη περισσότερο έως και 10% αυτών. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν αυτή η οποία έφερε τον πιο σύγχρονο νόµο για την αντιµε-
τώπιση τη φυσιολογική, τη λογική που πρέπει για τα αδέσποτα
ζώα κυρίως µε το άρθρο 24 του ν.4745/2020. Σήµερα βελτιώ-
νουµε ακόµα περισσότερο αυτά που προβλέπει ο νόµος, έτσι
ώστε να κάνουµε ακόµη καλύτερη τη ζωή των ζώων δεσποζόµε-
νων και αδέσποτων. 

20178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τέλος, θεσπίζουµε µητρώο παραβατών. Οι ποινές είναι αυστη-
ρές για τους παραβάτες και όσοι µε απόφαση της δικαιοσύνης
τιµωρούνται για απαράδεκτη, κακοποιητική συµπεριφορά απέ-
ναντι στα ζώα, τουλάχιστον για δέκα χρόνια δεν θα δικαιούνται
να είναι κάτοχοι ζώων.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλησπέρα σας και από εµένα. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΜΑΡΙΑ-ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ζώα συντρο-

φιάς είναι ή θα έπρεπε να είναι αυτό που δηλώνει η ονοµασία
τους. Σε µεγάλο βαθµό, από τη µία, προσφέρουν παρέα και συν-
τροφιά σε πολύ κόσµο. Άλλωστε για πολλούς ιδιοκτήτες είναι
κάτι παραπάνω, είναι µέλη των ίδιων των οικογενειών τους. Στην
Ελλάδα σχεδόν µία στις δύο οικογένειες συµβιώνει µε ένα ζώο
συντροφιάς. Είναι αρκετά µεγάλο το ποσοστό, που δείχνει την
αγάπη του προς τους ζωντανούς αυτούς οργανισµούς. 

Όµως, από την άλλη πλευρά, η χώρα µας έχει δυστυχώς έναν
από τους µεγαλύτερους πληθυσµούς αδέσποτων ζώων. Η πραγ-
µατικότητα αυτή δηµιουργεί και την ανάγκη θεσµοθέτησης ενός
σύγχρονου, λειτουργικού νοµοθετικού πλαισίου που να ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες των καιρών και σε αυτές τις ανάγκες
απαντά το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Ερχόµαστε να τα προστατεύσουµε και να δηµιουργήσουµε τις
καλύτερες δυνατές συνθήκες για µια όσο το δυνατόν καλύτερη
ζωή γι’ αυτά. Παράλληλα, κινούµαστε και προς την κατεύθυνση
του περιορισµού του πληθυσµού των αδέσποτων ζώων µέσω
ενός νέου αποτελεσµατικού συστήµατος υιοθεσίας και µέσω
ενός νέου πλαισίου αναπαραγωγής µε κανόνες. 

Οι βασικές τους ελευθερίες θα πρέπει να αντιµετωπίζονται µε
ευαισθησία και µε σεβασµό και τις ελευθερίες αυτές θέλουµε να
αποτυπώσουµε όσο πιο πιστά γίνεται, ώστε να αποτελέσουν το
θεµέλιο λίθο µιας νοµικής προστασίας γι’ αυτά. 

Αποκτούµε ένα σύγχρονο και λειτουργικό Εθνικό Μητρώο
Ζώων Συντροφιάς. Τα ζώα συντροφιάς αποκτούν ψηφιακό φά-
κελο υγείας µέσω του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς. Πε-
ριγράφονται αναλυτικά οι υποχρεώσεις των ιδιοκτητών και
προβλέπονται κυρώσεις σε περίπτωση µη συµµόρφωσης σε
αυτές. 

Θέλουµε ιδιοκτήτες υπεύθυνους, θέλουµε πολίτες συνειδη-
τούς. Κινητροδοτούµε για τη δηµιουργία µιας τέτοιας κουλτού-
ρας. Ιδρύουµε το εργαστήριο φύλαξης και ανάλυσης DNA ζώων
συντροφιάς. Το DNA αυτό θα τηρείται στο Ίδρυµα «Ιατροβιολο-
γικών Ερευνών» της Ακαδηµίας Αθηνών. Διασφαλίζουµε µε τον
τρόπο αυτό ότι ακόµη και αν εγκαταλειφθεί ένα ζώο συντροφιάς
θα είναι εύκολο να βρεθεί ο γεννήτοράς του και κατ’ επέκταση
µέσω του µητρώου θα βρεθεί και ο ιδιοκτήτης του, ο οποίος θα
έχει όλες τις προβλεπόµενες διοικητικές και ποινικές κυρώσεις. 

Διευρύνουµε τον κατάλογο των πράξεων που περιλαµβάνονται
ρητά στη διάταξη περί κακοποίησης. Εισάγουµε πρόστιµα για τις
νέες παραβάσεις και αυστηροποιούµε τα υπάρχοντα πρόστιµα
στις σηµαντικές περιπτώσεις. Με το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» εισά-
γουµε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα διαχείρισης αδέσποτων
από κάθε δήµο. Παρέχουµε τους απαραίτητους πόρους στους
δήµους προκειµένου να είναι σε θέση να φέρουν εις πέρας το
έργο τους. 

Χρηµατοδοτούµε τους δήµους µε 40 εκατοµµύρια ευρώ για
την κατασκευή καταφυγίων και την προµήθεια του απαραίτητου
εξοπλισµού, ώστε να φέρουν εις πέρας τις υποχρεώσεις που θα
αναλάβουν, υποχρεώσεις όπως η φροντίδα των ζώων συντρο-
φιάς, η σήµανση και η στείρωση των αδέσποτων και άλλες συ-
ναφείς δράσεις. 

Θεσπίζουµε ένα συνεκτικό και αντιπροσωπευτικό πλαίσιο επο-
πτείας µε τη συµµετοχή επιστηµόνων, εκπροσώπων της ΚΕΔΕ,
του Συνηγόρου του Πολίτη και των φιλοζωικών οργανώσεων.
Βελτιώνουµε την εκπαίδευση και την ενηµέρωση για την προστα-

σία των ζώων συντροφιάς µε προγράµµατα και δράσεις και δη-
µιουργούµε ιστοσελίδα καταγγελιών για περιστατικά κακοποί-
ησης ζώων. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό ανασχεδιάζουµε τη φιλοσοφία διαχεί-
ρισης των αδέσποτων, αλλά και των δεσποζόµενων ζώων συν-
τροφιάς. Επιδιώκουµε ένα πρόγραµµα που θα οδηγήσει στον
έλεγχο του πληθυσµού τους µέσω ενός νέου αποτελεσµατικού
συστήµατος υιοθεσίας ώστε να διασφαλίσουµε την ευζωία τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει διαπιστωθεί ότι ένας µεγά-
λος αριθµός αδέσποτων ζώων προέρχεται από ανεπιθύµητες κυ-
ρίως γέννες κατοικίδιων ζώων. Μια από τις υποχρεώσεις του
ιδιοκτήτη, λοιπόν, είναι να µεριµνά για τη στείρωση του κατοικι-
δίου. Χρησιµοποιούµε την εξέλιξη της επιστήµης και της τεχνο-
λογίας ώστε να διασφαλίσουµε την καλύτερη δυνατή ιχνηλάτιση,
ώστε ο ανεύθυνος ιδιοκτήτης που παραβιάζει τον νόµο να βρί-
σκεται αντιµέτωπος µε τις συνέπειες. 

Υποχρεώνουµε για πρώτη φορά τους δήµους να έχουν ένα
πλήρες σχέδιο για τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων συντρο-
φιάς και αποσαφηνίζουµε την κακοποίηση του ζώου ρητά και µε
περιπτωσιολογία, ώστε να µην υπάρχουν αµφιβολίες και γκρίζες
ζώνες, ώστε να πατάξουµε στη ρίζα της την κακοποίηση των
ζώων. 

Είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη που κατέστησε κακούργηµα τον βασανισµό του
ζώου. Η κακοποίηση ενός ζώου θα επισύρει ποινή κάθειρξης ως
δέκα έτη και χρηµατική ποινή που υπολογίζεται ότι µπορεί να
ανέλθει έως 50.000 ευρώ ανάλογα µε τη βαρύτητα της πράξης. 

Εντάσσουµε τη δηλητηρίαση του ζώου στις κακουργηµατικού
χαρακτήρα παραβάσεις. Αυστηροποιούµε τις ποινές, αλλά λει-
τουργούµε προληπτικά και προστατευτικά. 

Με το µητρώο παραβατών κρατάµε µακριά από τα ζώα ανθρώ-
πους αποδεδειγµένα επικίνδυνους. Κανένας δεν θα µπορεί να
γίνει ιδιοκτήτης ζώου συντροφιάς αν στο παρελθόν έχει καταδι-
καστεί για κακοποίηση ζώου συντροφιάς. 

Επίσης, θεσπίζουµε ειδική διαδικασία για όποιον ιδιοκτήτη
θέλει να παραδώσει το ζώο συντροφιάς του. Κατά τον τρόπο
αυτό περιορίζουµε το φαινόµενο εγκατάλειψης ζώων συντρο-
φιάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου η Κυβέρνηση αποβλέπει στη διαµόρφωση µιας νέας φιλο-
σοφίας, µιας φιλοσοφίας που ταιριάζει στον πολιτισµό της
χώρας µας. Το νοµοσχέδιο αυτό κινείται στο πνεύµα της γενικό-
τερης προστασίας των ζώων, στην προστασία του περιβάλλον-
τος και της φύσης. 

Μια από τις σηµαντικότερες έννοιες στη µελέτη της σχέσης
του ανθρώπου µε τα ζώα αποτελεί ο όρος του δεσµού. Η ισχύς
του δεσµού επέτρεψε στα ζώα από κατοικίδια να θεωρούνται
µέλη της οικογένειας του ανθρώπου. Ο δεσµός µεταξύ ανθρώ-
που και ζώου είναι µια αµφίδροµα ωφέλιµη και δυναµική σχέση
και ένα ζώο συντροφιάς θα έχει ανάγκη τη φροντίδα για όλη του
τη ζωή. 

Κλείνω, λοιπόν, µε την αρχική µου διαπίστωση, ότι τα ζώα προ-
σφέρουν κάτι περισσότερο από µια παρέα και συντροφιά. Γι’
αυτό κάνουµε πράξη σήµερα την προεκλογική µας δέσµευση:
Κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο κακοποιηµένο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται µετά η κ. Ασηµίνα
Σκόνδρα.

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Έχουµε όντως µία Κυβέρνηση παραπαίουσα, µία Κυβέρνηση

η οποία έχει αποτύχει σε όλους τους τοµείς -τολµώ να πω- και
ούτε οι εισαγόµενοι επικοινωνιολόγοι µπορούν να τη σώσουν. Η
αλήθεια, όµως, και η πραγµατικότητα δεν κρύβεται. Η εφαρµογή
εµµονικών και ιδεοληπτικών πολιτικών συνεχίζεται και αυτό έχει
να κάνει και µε το εν λόγω νοµοθέτηµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά το θέµα των ηµερών
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είναι το άνοιγµα των σχολείων, το πώς άνοιξαν τα σχολεία µας,
αν έγινε κάτι και αν διδαχθήκαµε από την πανδηµία και τις ανάγ-
κες που προτείνονται και από την επιστηµονική κοινότητα για την
λειτουργία των σχολείων. Εγώ τολµώ να πω πως όχι. Όταν αυτή
τη στιγµή, παραδείγµατος χάριν στην Αγία Βαρβάρα υπάρχει
τάξη στην Α’ γυµνασίου µε τριάντα ένα µαθητές -ενδεικτικά το
αναφέρω και µπορεί και αλλού να υπάρχει αυτό-, δείχνει ακριβώς
ότι ίσως η Κυβέρνηση δεν έχει καταλάβει πού βρίσκεται ή, αν
έχει καταλάβει, δηµιουργείται πραγµατικά ένα ερώτηµα. 

Έκανε ο κύριος Πρωθυπουργός προχθές εγκαίνια στο και-
νούργιο σχολείο στο Δαµάσι. Είναι θετικό. Όταν ανοίγει ένα σχο-
λείο, πάντα είναι θετικό αυτό και δεν µπορούµε να µην το
αναγνωρίσουµε. Θα έλεγα βέβαια, όµως, ότι την ίδια στιγµή οι
κτιριακές υποδοµές στα σχολεία µας σε όλη τη χώρα δεν είναι
και οι καλύτερες, ακόµα και από τις συνέπειες των σεισµών. Είναι
θετικό το ότι άνοιξε ένα νέο σχολείο στη σεισµοπαθή περιοχή,
άσχετα από την κατάσταση που βρίσκονται οι σεισµοπαθείς τό-
σους µήνες από το σεισµικό γεγονός. 

Την ίδια στιγµή στη Δυτική Αθήνα και στο Αιγάλεω συγκεκρι-
µένα τρία χρόνια τα σεισµοπαθή σχολεία, κύριε Υπουργέ, δεν
έχουν επισκευαστεί. Και είναι θέµα του Υπουργείου Εσωτερικών,
γιατί και οι δήµοι και η αυτοδιοίκηση υπάγονται στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Τι έχει γίνει, λοιπόν, σ’ αυτό; Απλά το αναφέρω σχε-
τικά µε αρµοδιότητες οι οποίες υπάρχουν στο Υπουργείο σας και
πραγµατικά είναι µία από τις αρµοδιότητες τα θέµατα των σχο-
λικών υποδοµών. 

Έρχοµαι, όµως, τώρα σε ένα άλλο ζήτηµα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, που θεωρώ ότι είναι σηµαντικό. Είναι η Ηµέρα της
Δηµοκρατίας σήµερα που καθιερώθηκε το 2007 από τον ΟΗΕ κι
ερωτώ: Είναι δηµοκρατικός ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε;
Είναι δηµοκρατική η έλλειψη διαβούλευσης ή τέλος πάντων
όποιες προτάσεις έχουν γίνει να µην λαµβάνονται υπ’ όψιν; Θα
έρθω και θα πω το εξής: Δεν είναι δηµοκρατικό, κύριε Υπουργέ
και κύριοι της συγκυβέρνησης, συνάδελφοι Βουλευτές, από τα
είκοσι εννιά χιλιάδες σχόλια περίπου η συντριπτική πλειοψηφία
να είναι αντίθετοι στο εν λόγω σχέδιο νόµου, εσείς να προχω-
ρείτε στη νοµοθέτηση, να ακούγονται και στις επιτροπές και στην
Αίθουσα της Ολοµέλειας -και το ακούσαµε και από την εισηγή-
τρια της Νέας Δηµοκρατίας- αντιλήψεις περί συντεχνιών και να
αποδίδονται στους θεσµοθετηµένους επιστηµονικούς φορείς,
συµβούλους του κράτους, όπως είναι το Γεωτεχνικό Επιµελητή-
ριο του οποίου τυχαίνει να είµαι µέλος από δεκαετίες και αντι-
πρόσωπος σε γενικές συνελεύσεις του. 

Αυτό δεν είναι δηµοκρατικό. Αυτή είναι απαξίωση του επαγ-
γελµατικού κόσµου, έλλειψη δηµοκρατίας και έλλειψη διάθεσης
συζήτησης, συναπόφασης και συµπερίληψης της επιστηµονικής
άποψης. Γιατί η επιστήµη παίζει σηµαντικό ρόλο στο εν λόγω
σχέδιο νόµου, στα νοµοσχέδια και στον τρόπο που νοµοθετείτε.
Είναι δε και κακή νοµοθέτηση. 

Καταθέτω τώρα το υπόµνηµα του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου
µε σηµερινή ηµεροµηνία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για αξιακό νοµοσχέδιο ακούστηκε εδώ, όντως, γιατί έχει να
κάνει µε τα ζώα. Για εµάς στην Αριστερά είναι αξιακή θέση ότι
όλα τα έµβια όντα έχουν τη θέση τους µέσα στο οικοσύστηµα.
Για τον λόγο αυτό τα ζώα είναι ένας κρίκος στην αλυσίδα αυτού
του οικοσυστήµατος. Απορρίπτουµε για προφανείς πολιτικούς,
ηθικούς, οικολογικούς λόγους που εισάγουν την αντίληψη που
θέλει το είδος µας, homo sapiens, επικυρίαρχο και µε πλήρη ιδιο-
κτησιακά δικαιώµατα εκµετάλλευσης πάνω στον πλανήτη, τη
φύση και τα υπόλοιπα όντα. Είναι µια στρεβλή αντίληψη που βρί-
σκεται στον πυρήνα της σηµερινής παγκόσµιας οικονοµικής, οι-
κολογικής και όχι µόνο κρίσης και που συνοψίζεται στο ότι ο
ισχυρός δικαιούται να επιβάλλεται και µάλιστα να επιβάλλει ανε-
ξέλεγκτα και απεριόριστα την εξουσία του στον αδύναµο, στον
όποιο αδύναµο. 

Η στάση της Αριστεράς όσον αφορά το θέµα των σχέσεων µε
όλα τα νοήµονα πλάσµατα δεν είναι µια στάση φιλόζωων µόνο,

αλλά είναι µια στάση συνειδητοποιηµένων πολιτών. Εκτιµούµε ότι
πρέπει να καλλιεργείται κουλτούρα συνύπαρξης των ειδών και ο
σεβασµός στα ζώα είναι κάτι που λείπει. Αντιµετωπίζουµε το ζώο
σαν πρόβληµα και όχι µε τη βασική κουλτούρα της συνύπαρξης.
Σηµαντικό ρόλο σε αυτό παίζει και η παιδεία. Υπάρχει ανάγκη, λοι-
πόν, ειδικών εκπαιδευτικών προγραµµάτων και στα σχολεία. 

Δεν ήρθαµε εδώ -γιατί το άκουσα πάρα πολύ και στις επιτρο-
πές και σήµερα- να συναγωνιστούµε ποιος είναι πιο φιλόζωος
από τον άλλον. Μια σωστή νοµοθετική παρέµβαση και σωστή νο-
µοθέτηση προϋποθέτει αυτό που είπα πριν, τη διαδικασία της
διαβούλευσης. 

Κύριοι και κυρίες Βουλευτές, το σχέδιο νόµου αυτό δεν είναι
καν βάση για συζήτηση. Μιλάτε για την προστασία των αδέσπο-
των στον τίτλο. Αφαιρείτε, όµως, και δεν υπάρχει στον τίτλο το
θέµα που λέγεται δηµόσια υγεία. Δεν µπορεί να αποκόπτεται το
κοµµάτι αυτό από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, να δίδον-
ται αρµοδιότητες στην αυτοδιοίκηση που η ίδια η αυτοδιοίκηση
δεν τις θέλει. Και δεν τις θέλει γιατί δεν υπάρχουν πόροι, γιατί
δεν υπάρχει αντίστοιχο προσωπικό και βέβαια δεν είναι αρµοδιό-
τητά της. Αρµόδιο για αυτά οφείλει να είναι και µε βάση τη διεθνή
πρακτική το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν λύνεται το
θέµα αυτό αποσπασµατικά, άλλες αρµοδιότητες στο ένα Υπουρ-
γείο και άλλες αρµοδιότητες στο άλλο. 

Εισάγεται, βέβαια, ο ανάδοχος κατοικιδίων και αδέσποτων.
Αυτό θυµίζει και τους αναδόχους των δασών. Είναι θέµα της ηµέ-
ρας σήµερα. Μετά την καταστροφική πυρκαγιά στη βόρεια Εύ-
βοια, αυτά που εξήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης µετά για αναδόχους
δασών και λοιπά, ήρθε σήµερα στη δηµοσιότητα ότι κάποια εται-
ρεία -συµφερόντων; δεν γνωρίζω- που έχει σχέση µε αιολικά και
ΑΠΕ, θα αναλάβει την αναδάσωση. Έχουµε αναδοχές παντού,
υποβάθµιση του δηµοσίου, υποβάθµιση των ελεγκτικών µηχανι-
σµών. 

Από την άλλη µεριά βέβαια υπάρχουν στο εν λόγω νοµοσχέδιο
τα ζητήµατα που αφορούν την υποχρεωτική στείρωση, τη λήψη
DNA σε περίπτωση που κάποιος δεν δέχεται, πέραν του ποσού
που δεν είναι αν το καταργούµε στους πολύτεκνους ή το µει-
ώνουµε. Ποιος θα κάνει αυτό το συγκεκριµένο; Υπάρχει συγκε-
κριµένη πολιτική; Υπάρχει συγκεκριµένο προσωπικό
εξειδικευµένο; Ανοίγουν µια σειρά ζητήµατα. 

Με το σχέδιο, λοιπόν, αυτό θεσπίζεται ειδικό χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» σε άλλο νοµοσχέδιο για τη χρηµατοδότηση
των δήµων, γιατί ανέφερα πριν ότι οι δήµοι χωρίς πόρους και
χωρίς προσωπικό επωµίζονται κάτι για το οποίο δεν είναι στην
αρµοδιότητά τους ουσιαστικά. Άλλες είναι οι αρµοδιότητες των
δήµων σε σχέση µε τα αδέσποτα που αναφέρονται και σε νόµο
του 2012. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα πρόγραµµα του οποίου πρέπει να
διευκρινιστεί το ύψος, όπως επίσης αν πρόκειται για νέο πρό-
γραµµα, γιατί στην παρουσίαση του συγκεκριµένου νοµοθετή-
µατος τον Οκτώβρη του 2020 από την Κυβέρνηση είχε γίνει
λόγος για αυτά τα 43.000.000 που ήταν εξασφαλισµένα από το
πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ». 

Αυτά τα 43.000.000 είναι ο τελικός προϋπολογισµός πρόσκλη-
σης που εξεδόθη επί ΣΥΡΙΖΑ τον Ιούνιο του 2019 για έργο µε
τίτλο: «Κατασκευή, επισκευή, συντήρηση, εξοπλισµός εγκατα-
στάσεων καταφυγίων αδέσποτων ζώων». Δεν ορίζεται σαφές
χρονοδιάγραµµα, όπως για άλλες δράσεις που προβλέπονται σε
αυτό το σχέδιο νόµου, για την έκδοση της κοινής απόφασης
Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών µε την οποία θα καθο-
ρίζονται οι πόροι, η διαδικασία, τα κριτήρια, ο τρόπος χρηµατο-
δότησης των δήµων, των διαδηµοτικών συνεργασιών, των
συνδέσµων δήµων για σκοπούς εφαρµογής του παρόντος νόµου
και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Πώς θα έχουν προλάβει οι δήµοι να έχουν έστω εκκινήσει τη
διαδικασία εκπόνησης συγκεκριµένου επιχειρησιακού προγράµ-
µατος που προβλέπεται µε τον νόµο χωρίς ένα σαφές και εξειδι-
κευµένο χρονοδιάγραµµα;

Πρέπει να πάρετε πίσω, κύριοι της Κυβέρνησης το εν λόγω
σχέδιο νόµου. Πράγµατι δεν αποτελεί βάση για συζήτηση. Και
επειδή είµαι δέκα χρόνια εκλεγµένη Βουλευτής σε αυτή την Αί-
θουσα, επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να πω ότι απαντάτε σε
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κάθε σχεδόν τοποθέτηση Βουλευτή της Αντιπολίτευσης. Φοβά-
µαι ότι αυτό δείχνει ανασφάλεια γι’ αυτό που φέρνετε για ψήφιση
σήµερα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Καφαντάρη.

Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να προσέχετε λίγο τον
χρόνο. Στο τέλος θα µε πείτε γραφικό.

Θα δώσω για λίγο τον λόγο στον κύριο Υπουργό, τον κ. Στυ-
λιανό Πέτσα, για τις νοµοτεχνικές και µετά θα πάρει τον λόγο η
κ. Σκόνδρα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά τις τροπολογίες που έχουν υποβληθεί, θα ήθελα απλώς

να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις σχετικά µε την απαλοιφή
της λέξης «Υπουργείο Εσωτερικών» µετά τη φράση «και λοιπές
διατάξεις» του τίτλου και τη σειρά των τροπολογιών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το νέο νοµικό πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς,
ένα ζήτηµα που αφορά εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας,
αφού βάσει στατιστικών στοιχείων, σχεδόν ένα στα δύο νοικοκυ-
ριά στην Ελλάδα έχουν τουλάχιστον ένα ζώο στο σπίτι τους. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών µετά από µια ολοκληρωµένη δηµό-
σια διαβούλευση υλοποιεί µια ακόµη προεκλογική µας δέ-
σµευση: Κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο κακοποιηµένο. 

Αυτήν τη στιγµή η χώρα µας, δυστυχώς, καταγράφει έναν από
τους µεγαλύτερους πληθυσµούς αδέσποτων ζώων τόσο στον
αστικό ιστό, όσο και στην περιφέρεια. Μια σκληρή πραγµατικό-
τητα, µια θλιβερή εικόνα που σε καµµία περίπτωση δεν συνάδει
µε τις ανθρώπινες αξίες, την ιστορία και τον πολιτισµό της πα-
τρίδας µας. 

Εισάγουµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο που θα αλλάξει ριζικά
αυτή την κατάσταση που δεν τιµά κανέναν µας. Με το πρό-
γραµµα «ΑΡΓΟΣ» µεταφέρουµε για πρώτη φορά µαζί µε τις υπο-
χρεώσεις τούς αντίστοιχους πόρους στους δήµους, προκειµένου
να φέρουν εις πέρας όλες τις υποχρεώσεις που τους αντιστοι-
χούν. Βασικός στόχος του νέου πλαισίου είναι αφ’ ενός η βελ-
τίωση των συνθηκών ζωής των ζώων και αφ’ ετέρου η προστασία
των αδέσποτων. 

Το νοµοσχέδιο αρθρώνεται γύρω από δώδεκα άξονες και απο-
βλέπει στη θεσµοθετηµένη συνεργασία µεταξύ κράτους-τοπικής
αυτοδιοίκησης-επιστηµόνων- φιλοζωικών οργανώσεων και πολι-
τών. Δηµιουργείται µία ενιαία επίσηµη πλατφόρµα συνεργασίας,
όπου θα ενταχθούν όλα τα δεσποζόµενα και αδέσποτα ζώα, αυτά
προς υιοθεσία, τα φιλοζωικά σωµατεία και οι οργανώσεις, οι κτη-
νίατροι εκτροφής και τα καταφύγια. Διασφαλίζεται η ευζωία όλων
των ζώων και θεσµοθετείται ο περιορισµός του πληθυσµού των
αδέσποτων ζώων µέσω ενός αποτελεσµατικού συστήµατος υιο-
θεσίας και µέσω ενός νέου πλαισίου αναπαραγωγής µε κανόνες.

Μείζον ζήτηµα προέκυψε κατά τη δηµόσια διαβούλευση για
την υποχρέωση ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς να τα στειρώνουν,
προκειµένου να αποφευχθούν επιπλέον γέννες. 

Προσωπικά έγινα δέκτης έντονων αντιδράσεων από ιδιοκτήτες
ζώων συντροφιάς, κυνηγούς, αλλά και ιδιοκτήτες ζώων εργα-
σίας, οι οποίοι προέβαλαν σοβαρές και τεκµηριωµένες ενστάσεις
για την υποχρεωτική στείρωση στα ήδη τσιπαρισµένα ζώα τους.
Έχοντας η ίδια στο σπίτι µου ζώα συντροφιάς και τηρώντας
όλους τους κανόνες, συµµερίστηκα τις απόψεις τους. Έλαβα δη-
µόσια θέση επί του ζητήµατος επιδιώκοντας να βρεθεί λύση
ισορροπίας, δηλαδή να µην αφήνονται παρατηµένα ζώα στο
έλεος και όποιος το κάνει, να έχει επιπτώσεις, αλλά ούτε και να
υποβάλλονται σε υποχρεωτική στείρωση δεσποζόµενα σηµα-
σµένα ζώα που οι ιδιοκτήτες τους τηρούν τους κανόνες και ανα-
λαµβάνουν πλήρως την ευθύνη τους. Γι’ αυτό θεωρώ άδικες και
επιπόλαιες τις προσωπικές λεκτικές επιθέσεις κάποιων στους λο-
γαριασµούς µου στα social media. 

Η Κυβέρνηση αφουγκραζόµενη τις θέσεις των ιδιοκτητών που
δεν επιθυµούν να στειρώσουν το δεσποζόµενο σηµασµένο ζώο
τους, βρήκε λύση που δεν ριψοκινδυνεύει µάλιστα µε εκτροχια-
σµό τον βασικό σκοπό, δηλαδή την ανεξέλεγκτη αναπαραγωγή
των ζώων που καταλήγουν αδέσποτα και κακοποιηµένα στους
δρόµους. Δηλώνω την ικανοποίησή µου και ευχαριστώ τους αρ-
µόδιους Υπουργούς που ασχολήθηκαν ιδιαίτερα ικανοποιώντας
και τους δύο στόχους.

Εναλλακτικά, λοιπόν, στη στείρωση και εφόσον το σηµασµένο
ζώο είναι άνω του ενός έτους, υποχρεούνται οι ιδιοκτήτες να
αποστείλουν δείγµα γενετικού υλικού στο εργαστήριο φύλαξης
και ανάλυσης DNA που θα τηρείται στο Ίδρυµα «Ιατροβιολογικών
Ερευνών» της Ακαδηµίας Αθηνών. 

Με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται ότι ακόµα και αν εγκατα-
λειφθεί ένα µη σηµασµένο ζώο συντροφιάς, θα είναι εύκολο να

βρεθεί ο γεννήτοράς του και κατ’ επέκταση ο ιδιοκτήτης του, ο
οποίος θα έχει όλες τις προβλεπόµενες διοικητικές και ποινικές
κυρώσεις. Μάλιστα, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να πω ότι βρί-
σκω πολύ θετική τη βελτίωση που έγινε, κύριε Υπουργέ, όσον
αφορά το να µην πληρώνουν το παράβολο οι κτηνοτρόφοι ή
τέλος πάντων τα ζώα εργασίας. 

Σ’ αυτό το σηµείο, θα ήθελα να παρακαλέσω να ξαναδούµε
λίγο το ύψος του παραβόλου των 150 ευρώ, διότι δεν πρέπει να
ξεχνάµε και θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι πολλές οικο-
γένειες, πολλοί ιδιοκτήτες έχουν πάνω από ένα, δύο και τρία πολ-
λές φορές τέτοια ζώα στο σπίτι τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» η
Κυβέρνηση προχωράει στη χρηµατοδότηση των δήµων, ώστε να
υλοποιηθούν όλες οι πολιτικές που προβλέπονται. Οι δήµοι για
πρώτη φορά καλούνται να καταρτίζουν πλήρες επιχειρησιακό
σχέδιο µε µετρήσιµους ποσοτικούς στόχους ως προς τη διαχεί-
ριση των αδέσποτων ζώων. Θα λάβουν συνολικά 40 εκατοµµύρια
ευρώ για την κατασκευή καταφυγίων και για την προµήθεια του
απαραίτητου εξοπλισµού, ενώ παράλληλα προβλέπεται πρό-
σθετη χρηµατοδότηση 15 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως από τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους για θέµατα που σχετίζονται µε
την κτηνιατρική φροντίδα, τη σήµανση και τη στείρωση των αδέ-
σποτων και για συναφείς δράσεις. 

Όσοι δήµοι δεν συµµορφώνονται µε τις συγκεκριµένες υπο-
χρεώσεις τους θα τους επιβάλλονται οικονοµικές κυρώσεις από
το Υπουργείο Εσωτερικών, έτσι ώστε η εφαρµογή του νέου
νόµου να µη µείνει κενό γράµµα.

Προβλέπεται δε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο εποπτείας µε τη
συµµετοχή εκπροσώπων της ΚΕΔΕ, του Συνηγόρου του Πολίτη
και των φιλοζωικών οργανώσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύγχρονο πλέγµα παρεµβά-
σεων για την ευζωία των ζώων συντροφιάς συµπληρώνουν,
τέλος, προγράµµατα και ενηµερωτικές δράσεις για τη βελτίωση
της εκπαίδευσης και ενηµέρωσης όλων όσων συµµετέχουν στην
προστασία τους. Παράλληλα, οι δήµοι µπορούν να παρέχουν κί-
νητρα στους συνεπείς ιδιοκτήτες ζώων για τη σήµανση, την κα-
ταγραφή και στείρωση, όπως µείωση δηµοτικών τελών έως και
10%.

Η Ελλάδα αποκτά Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς. Τα ζώα
συντροφιάς αποκτούν ψηφιακό φάκελο υγείας, κατοχυρώνεται
ο θεσµός του ερασιτέχνη εκτροφέα και συντάσσεται δηµόσιο µη-
τρώο επαγγελµατιών και ερασιτεχνών τροπαίων βάζοντας τέλος
στο παράνοµο εµπόριο. Δηµιουργείται πανελλήνια πλατφόρµα
υιοθεσίας αδέσποτων ζώων διευκολύνοντας σηµαντικά τη διαδι-
κασία υιοθεσίας τους. Τέλος, διευρύνεται ο κατάλογος των πρά-
ξεων κακοποίησης ζώων, εισάγονται πρόστιµα για τις νέες
παραβάσεις και αυστηροποιούνται τα πρόστιµα για σηµαντικές
παραβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσω αυτού του νοµοσχεδίου

η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη διασφαλίζει την ευζωία
των αδέσποτων, αλλά και των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς.
Το ήθος, ο πολιτισµός, η ανθρωπιά και η ευαισθησία µας επιτάσ-
σουν να στηρίξουµε αυτές τις ρυθµίσεις προς όφελος όλων των
ζώων που ζουν στην πατρίδα µας. Άλλωστε, «το µεγαλείο και η
ηθική πρόοδος ενός έθνους κρίνονται από τον τρόπο που φέρε-
ται στα ζώα», είπε ο Γκάντι και µε βρίσκει απολύτως σύµφωνη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Σκόνδρα. 

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Πα-
ναγής Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας την παρέµβασή µου, αισθάνοµαι την ανάγκη να

σταθώ λίγο στον Γιάννη Θεωνά που αποχαιρετήσαµε πριν από
λίγη ώρα. 
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Ο Γιάννης ο Θεωνάς υπήρξε ένας σεµνός και ανιδιοτελής αγω-
νιστής που µε συνέπεια και σταθερότητα στάθηκε στο πλευρό
των εργαζοµένων, της εργατικής τάξης, στάθηκε στο πλευρό των
απλών ανθρώπων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα µε ενδιαφέρον
-ενδιαφέρον που ξεκινάει από το θέµα για το οποίο συζητάµε σή-
µερα- τις τοποθετήσεις και όλη τη διαδικασία από το πρωί.
Ωστόσο, θα έλεγα ότι δεν είµαι αισιόδοξος όσον αφορά τη λύση
του προβλήµατος, κρίνοντας τις εισηγήσεις τόσο των Υπουργών
όσο και των τοποθετήσεων των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Πολλά, παχιά και µεγάλα, πλην όµως, κούφια λόγια. 

Εν αρχή ην η επικοινωνία. Το έχει αποδείξει αυτή η Κυβέρνηση
σε αυτήν τη διαδροµή της των δύο χρόνων ότι η µόνη της έννοια
είναι η επικοινωνία. Όλο το επιτελείο το επικοινωνιακό, όλη η
ιστορία, όλη η εκστρατεία της ήταν να καλλιεργήσει προσδοκίες
για ουσιαστικές αλλαγές στο ευαίσθητο θέµα της προστασίας
των ζώων. Όλα τα φιλικά προς την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µέσα –φιλικά εννοώ αγορασµένα- η αγορασµένη επικοι-
νωνιακή της υποστήριξη, όλοι οι προπαγανδιστικοί της
µηχανισµοί, όλη η προπαγάνδα της µέχρι και οι σηµερινές πα-
ρεµβάσεις των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας προσπάθησαν
να µας αποδείξουν ή να µας παρουσιάσουν ότι έχουµε έναν Πρω-
θυπουργό φιλόζωο που αγαπάει τα κατοικίδια, κατ’ επέκταση και
η Κυβέρνηση είναι φιλόζωη που αγαπάει τα κατοικίδια ζώα κ.λπ..
Η όλη ιστορία έφτασε µέχρι και στην υιοθεσία ζώου, που είναι
κάτοικος του Μαξίµου, όπως παρουσιάστηκε τώρα, κ.λπ.. 

Διερωτάται ο Υπουργός κ. Λιβάνιος που µίλησε νωρίτερα:
Πόσες υιοθεσίες είναι νόµιµες; Και διερωτώµαι εγώ: Στη συγκε-
κριµένη υιοθεσία που έκανε ο κ. Μητσοτάκης, η φιλοζωική οργά-
νωση από την οποία πήρε το ζώο είχε τη σχέση που επιβάλλεται
µε τον δήµο της περιοχής; Είχε νόµιµη άδεια κυνοκοµείου για να
µπορέσει να δώσει ζώα για υιοθεσία; Μήπως, δηλαδή, ακόµα και
αυτή η υιοθεσία, που εξυπηρετεί επικοινωνιακούς σκοπούς, κινεί-
ται στα όρια της νοµιµότητας; «Υπερήφανοι» είπε ένας Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας προηγούµενα, συνέχαιρε ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας τους Υπουργούς. Εσείς το έχετε φαίνεται χούι
αν δεν αυτοσυγχαίρεστε να συγχαίρει ο ένας τον άλλον. 

Εν πάση περιπτώσει, σχετικά µε αυτό το σχέδιο νόµου που φέ-
ρατε, εγώ δεν θα κρατήσω τα σχόλια σας, κρατάω αυτό που είπε
µία από τους εκπροσώπους στην ακρόαση των φορέων Πανελλή-
νιας Φιλοζωικής Οργάνωσης: Είναι ένα νοµοσχέδιο χειρότερο από
το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο και τίποτα περισσότερο. Ακριβώς
τώρα που ολόκληρη η φιλοζωική κοινότητα είχε πιστέψει στις
καλές προθέσεις –η επικοινωνιακή εκστρατεία που έλεγα- είχε αρ-
χίσει να ελπίζει σε ένα διαφορετικό αύριο που θα άλλαζε έστω και
λίγο την τραγική ελληνική πραγµατικότητα της χώρας που είναι
στη χειρότερη θέση από κάθε άλλο ευρωπαϊκό κράτος. 

Μερικές σύντοµες παρατηρήσεις θα κάνω: 
Πρώτον, µε ποιους πόρους ακριβώς επιχειρείτε να υλοποιήσετε

τις αρµοδιότητες για τις οποίες µιλάτε; Δίνετε δύο εκατοµµύρια
στο εργαστήριο φύλαξης του γενετικού υλικού. Ωραία. Μέχρι πριν
από λίγο δεν λέγατε κουβέντα για τους υπόλοιπους πόρους. Οι
υπόλοιποι πόροι είναι 40 εκατοµµύρια ευρώ για δύο εκατοµµύρια
αδέσποτα, δηλαδή 20 ευρώ το κάθε αδέσποτο. Το λύσαµε το πρό-
βληµα ε; Από πού θα είναι αυτοί οι πόροι; Από το πρόγραµµα «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟ». Μα, η σχέση του διαβόλου µε το λιβάνι είναι καλύτερη
από τη σχέση σας µε το φιλότιµο. Από πού θα τα πάρετε τα χρή-
µατα; Σχεδόν το καταργήσατε. Και µιλάτε για το πρόγραµµα
«ΑΡΓΟΣ». Κρίµα για το σκυλάκι του Οδυσσέα. Δεν ξέρω ποιος σκέ-
φτηκε να δώσει το όνοµά του σε αυτό το πρόγραµµα. Και στηρί-
ζετε ακόµα και αυτό το πρόγραµµα σε ένα χρηµατοδοτικό
εργαλείο - νόµο του Σκουρλέτη, από την προηγούµενη Κυβέρ-
νηση, που όµως αυτός σκόπευε να δώσει χρήµατα για έργα
ύδρευσης, αποχέτευσης, αγροτικής οδοποιίας και άλλα της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. Τι θα γίνει τελικά; Πού θα πάνε τα λεφτά; 

Και εν πάση περιπτώσει, προφανώς, γνωρίζοντας κανείς αριθ-
µητική, τα δεκαπέντε κατ’ έτος είναι λιγότερα από τα σαράντα που
δίνετε µπροστά και λοιπά, αλλά ρωτώ για τι τάξη µεγέθους συζη-
τάµε; Πόσες είναι οι οικονοµικές ανάγκες για τη λύση του προ-
βλήµατος; 

Δεύτερον, θα φύγω από τα χρήµατα και θα αναφερθώ, επειδή

είναι αντιπροσωπευτικό κατά τη γνώµη µου όλης της Ελλάδας,
στην Κτηνιατρική Υπηρεσία της Περιφέρειας Κρήτης. Πόσα
άτοµα έχει η κτηνιατρική υπηρεσία; Δεκαεπτά. Έχει δεκαεπτά
άτοµα για να κάνουν τα πάντα, από ελέγχους υγειονοµικού εν-
διαφέροντος, ελέγχους των σφαγείων και όλες τις αρµοδιότητες
που µπορεί να έχει µια κτηνιατρική υπηρεσία, συν αυτά που βά-
ζετε µε το νοµοσχέδιο. Η κτηνιατρική υπηρεσία ζητάει προσω-
πικό. «Θα φέρουµε προσωπικό» απάντησαν οι Υπουργοί εδώ
παρελαύνοντας. Πόσο προσωπικό χρειαζόµαστε; Η Κτηνιατρική
Υπηρεσία της Κρήτης και η Περιφέρεια της Κρήτης έχει εγκρίνει
την πρόσληψη πέντε επιπλέον ανθρώπων και πριν ακόµα από τις
αρµοδιότητες που τους δίνετε. Γιατί δεν έχουν προσληφθεί αυτοί
οι άνθρωποι ακόµα; Γιατί δεν έχει εγκριθεί από το Υπουργείο
Εσωτερικών η πρόσληψη πέντε µόνιµων κτηνιάτρων. Και συζη-
τάµε και για τις υπόλοιπες αρµοδιότητες σε µια υπηρεσία όπου
πάνε οι άνθρωποί της το πρωί, όπως µου µετέφεραν, και δεν ξέ-
ρουν τι να πρωτοκάνουν. 

Έτσι θα υλοποιήσετε; Έτσι θα λύσετε; Να, γιατί µιλάω για
παχιά και µεγάλα λόγια και µεγάλη απογοήτευση, δυστυχώς, ότι
το πρόβληµα θα µείνει άλυτο. 

Δεν θα σταθώ καθόλου στο θέµα της στείρωσης. Αρκετοί συ-
νάδελφοι προλαλήσαντες ανέφεραν προβλήµατα. Δύο πράγµατα
θέλω να πω µόνο: 

Πρώτον, λείπει κατά τη γνώµη µου από όλη τη συζήτηση η το-
ποθέτηση των ειδικών. Δεν µπορεί να λήξει έτσι το θέµα. 

Και δεύτερον, να κάνω µια απλή ερώτηση. Αυτό το 150άρι
ευρώ πώς ορίστηκε; Μήπως τη µία αθλιότητα, αυτή του να εξα-
γοράσετε µε το χαρτζιλίκι των 150 ευρώ τον εµβολιασµό των
νέων, επιδιώκετε να την πάρετε πίσω οικονοµικά βάζοντας 150
ευρώ για τον έλεγχο των ζώων; 

Και φυσικά, µια άλλη πλευρά, είναι αυτό το πολυδαίδαλο σύ-
στηµα. Επαναλαµβάνω, δεν είναι το θέµα αν θα είναι το ένα
Υπουργείο ή το άλλο το κύριο, το θέµα είναι αν θα είναι στελε-
χωµένες αυτές οι υπηρεσίες και αν θα έχουν τον οικονοµικό προ-
ϋπολογισµό για να µπορέσουν να λύσουν πραγµατικά τα
προβλήµατα που έχουν θιχτεί. 

Κλείνοντας, νοµίζω -µε µια κουβέντα- ότι ισχύει αυτό που
άκουσα στην ακρόαση των φορέων: Πρόκειται για ένα αντιφιλο-
ζωικό νοµοσχέδιο. Αυτό συνοψίζει την πραγµατικότητα. Και δεν
είναι καθόλου τυχαίο ότι στο πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου που
φέρατε, κύριε Υπουργέ, για τον σκοπό του νοµοσχεδίου δεν γί-
νεται καµµία αναφορά στην αντιµετώπιση της γενεσιουργού αι-
τίας που δηµιουργεί τα αδέσποτα και που είναι πρώτα απ’ όλα
και κυρίως το ζήτηµα έλλειψης παιδείας.

Η φροντίδα και η αγάπη στα ζώα συντροφιάς απαιτεί ρήξεις,
απαιτεί ριζικές τοµές σε όλα τα επίµαχα θέµατα. Η στείρωση, η
σήµανση, η υιοθεσία, η γενναία χρηµατοδότηση και η στελέχωση
των κρίσιµων πυλώνων για να προχωρήσουν οι λύσεις. 

Λυπάµαι γιατί το νοµοσχέδιο σας, όχι απλά δεν επιλύει, ίσα ίσα
-κατά τη γνώµη µου- δηµιουργεί και νέα προβλήµατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ηγουµενίδη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δηµο-
κρατία και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στην Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, την κ.
Διαµάντω Μανωλάκου. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω δεν µπο-

ρεί κανείς να διαφωνήσει σ’ αυτήν εδώ την αίθουσα ότι η συµπε-
ριφορά µας απέναντι στα ζώα και ιδιαίτερα τα αδέσποτα είναι
δείγµα του πολιτισµού µας. Η πείνα, η δίψα, ο φόβος και η εγκα-
τάλειψη δεν επιτρέπεται στη συνείδησή µας και την καθηµερινό-
τητά µας να γίνονται αποδεκτές. 

Γι’ αυτόν τον λόγο οφείλουµε τον ειλικρινή σεβασµό στη δου-
λειά και τις προσπάθειες των φιλοζωικών οργανώσεων που δρα-
στηριοποιούνται στο σύνολο της ελληνικής επικράτειας µε στόχο
την άµβλυνση των φαινοµένων που περιέγραψα. Αποτελεί, όµως,
την ίδια στιγµή και δική µας υποχρέωση να παρέχουµε το απα-
ραίτητο εκείνο θεσµικό οπλοστάσιο που προστατεύει τα ζώα, ξε-
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καθαρίζει τις υποχρεώσεις των δήµων και προσφέρει ένα σύγ-
χρονο πλαίσιο που τόσο πολύ έχουµε ανάγκη ως κοινωνία.

Μία σηµαντική παράµετρος που αφορά στις υποχρεώσεις των
δήµων απέναντι στους αδέσποτους σκύλους και γάτες προκύ-
πτει από το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών. Μία
σειρά σηµαντικών καινοτοµιών εισάγεται ώστε να επιτευχθεί ο
απαιτούµενος εξορθολογισµός των διαδικασιών στο πλαίσιο µιας
ολιστικής διαχείρισης από µέρους της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Άλλωστε είναι το παρόν σχέδιο νόµου που επιβεβαιώνει την αρ-
µοδιότητα των δήµων για την καταγραφή, τη σήµανση και τη
στείρωση όλων των αδέσποτων ζώων που βρίσκονται στα όριά
τους, αρµοδιότητες για τις οποίες πρέπει να θέτουν σαφείς στό-
χους. Για πρώτη φορά οι δήµοι καλούνται να καταρτίζουν επιχει-
ρησιακό σχέδιο για τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων. Σ’ αυτό
συµπεριλαµβάνεται η παροχή κτηνιατρικής περίθαλψης, η συµ-
µετοχή στην πλατφόρµα υιοθεσιών και η δηµιουργία πλαισίου κι-
νήτρων για τη φιλοζωία. Παράλληλα µε αυτό είναι υποχρεωµένοι
να λειτουργούν ή να είναι συµβεβληµένοι µε καταφύγιο που λει-
τουργεί νόµιµα, ώστε να φιλοξενούνται εκεί τα ζώα.

Για να εξασφαλίσουµε, όµως, την οµαλή εφαρµογή του νέου
θεσµικού περιβάλλοντος που οικοδοµούµε είναι αναγκαίο να εγ-
γυηθούµε τη σταθερή χρηµατοδότησή του. Με το πρόγραµµα
«ΑΡΓΟΣ» οι δήµοι χρηµατοδοτούνται προκειµένου να υλοποι-
ήσουν τα επιχειρησιακά τους προγράµµατα, την προµήθεια δη-
λαδή του απαραίτητου εξοπλισµού, την κάλυψη του κόστους
σήµανσης και στειρώσεως των αδέσποτων ζώων, καθώς και τη
δηµιουργία καταφυγίων και κτηνιατρείων.

Αναφορικά µε τις φιλοζωικές οργανώσεις καθίσταται ξεκά-
θαρο από το κείµενο του νοµοσχεδίου πως αυτές συνεργάζονται
µε τους δήµους στο πλαίσιο της φιλοσοφίας του νέου νόµου. Την
ίδια ώρα, µε σχετικές ρυθµίσεις προχωρούµε ένα ακόµα βήµα
παρακάτω. Για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα στις φιλοζωι-
κές οργανώσεις να περισυλλέγουν οι ίδιες και να φροντίζουν
αδέσποτα ζώα ως προσωρινοί ιδιοκτήτες τους, θωρακίζοντας
τον ρόλο και το έργο τους. Ταυτόχρονα µπορούν να συµµετά-
σχουν στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσιών, αναρτώντας αγ-
γελίες για υιοθεσία αδέσποτων ζώων.

Στην ίδια λογική, οι φιλόζωοι ιδιώτες µπορούν να επωφελη-
θούν από τα δηµοτικά προγράµµατα στείρωσης και σήµανσης
των αδέσποτων ζώων. Προβλέπεται ρητά το δικαίωµά τους να
φροντίζουν αδέσποτα ζώα και να καταστούν άµεσα ανάδοχοι και
ακολούθως ιδιοκτήτες τους, εφ’ όσον το επιθυµούν, ακολουθών-
τας µία απλή και ξεκάθαρη διαδικασία.

Στο ίδιο κείµενο θεσπίζεται η δυνατότητα να παρέχουν οι
δήµοι ζωοτροφές και φάρµακα στα φιλοζωικά σωµατεία µε τα
οποία συνεργάζονται. Για πρώτη φορά, µάλιστα, τα νοµίµως λει-
τουργούντα φιλοζωικά σωµατεία µπορούν να είναι δικαιούχοι οι-
κονοµικής ενίσχυσης από τον δήµο ή την περιφέρεια, όπως
ακριβώς ισχύει και για άλλα σωµατεία.

Στο σηµείο αυτό νοµίζω ότι αξίζει µία αναφορά στις σηµαντι-
κές ρυθµίσεις που αφορούν στα δηµοτικά και µη καταφύγια. Με
το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε εισάγονται αυστηροί κανόνες λει-
τουργίας, τους οποίους πρέπει να τηρούν τόσο τα δηµοτικά, όσο
και τα µη δηµοτικά καταφύγια. Πρόκειται για καταφύγια που λει-
τουργούν φιλοζωικά σωµατεία, οργανώσεις και ιδιώτες φιλό-
ζωους που διατηρούν την υποχρέωση για κατάλληλες εγκατα-
στάσεις, συµβεβληµένο κτηνίατρο και απαραίτητο προσωπικό
για την καθαριότητα και την φροντίδα των ζώων. Τέλος, ορίζον-
ται υποχρεωτικά ώρες επισκέψεων καθηµερινές και Σαββατοκύ-
ριακα, ώστε να είναι προσβάσιµα από όλους, µε την παράλληλη
υποχρέωση τήρησης ενηµερωµένης ιστοσελίδας µε όλες τις
απαραίτητες πληροφορίες για τα ζώα που φιλοξενούνται στα κα-
ταφύγια.

Κράτησα ως τελευταία µου αναφορά εκείνη της κακοποίησης
των ζώων. Το σχέδιο νόµου που συζητούµε αποσαφηνίζει τον
ορισµό της κακοποίησης και αναφέρει αναλυτικά χαρακτηριστι-
κές περιπτώσεις προς αποφυγή κάθε αµφιβολίας. Πρακτικά προ-
βλέπεται ότι ο φόνος και ο βασανισµός των ζώων µε την
εσκεµµένη πρόκληση έντονου σωµατικού πόνου ή σωµατικής
εξάντλησης, η δηλητηρίαση, ο στραγγαλισµός ή ο µη θεραπευ-
τικός ακρωτηριασµός, καθώς και η σεξουαλική κακοποίηση ζώου

είναι σοβαρές παραβάσεις κακουργηµατικού χαρακτήρα που
έχουν εκτός από ποινικές, σοβαρές διοικητικές κυρώσεις. Άλλω-
στε, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν που µετέτρεψε
σε κακούργηµα τον βασανισµό του ζώου µε τον ν.4745/2020.
Αναφορικά µε τις επαπειλούµενες ποινές, για τη θανάτωση είναι
κάθειρξη έως δέκα έτη και χρηµατική ποινή που υπολογίζεται ότι
µπορεί να ανέλθει έως 50.000 ευρώ, ενώ παράλληλα προβλέπε-
ται και διοικητική κύρωση, δηλαδή πρόστιµο από 30.000 έως
50.000 ευρώ ανά ζώο και περιστατικό.

Η κακή και βάναυση µεταχείριση οποιουδήποτε ζώου θεωρεί-
ται κακοποίηση και τιµωρείται. Πρόκειται για µία σειρά πράξεων,
όπως ο δραστικός περιορισµός της φυσιολογικής κίνησής του,
οι µη επιτρεπτές µέθοδοι εκπαίδευσης, ο εκούσιος τραυµατι-
σµός µε απλή σωµατική βλάβη, καθώς και η εγκατάλειψη. Όσον
αφορά στο τελευταίο, προκειµένου να περιοριστεί το φαινόµενο,
θεσπίζεται ειδική διαδικασία για όποιον ιδιοκτήτη θέλει να παρα-
δώσει το ζώο της συντροφιάς του, µε υποχρεωτική προηγούµενη
ανάρτηση αγγελίας στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέ-
σποτων Ζώων, σε συνεργασία µε τον οικείο δήµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω την εισήγησή µου
όπως ξεκίνησα, µε τη σύνδεση δηλαδή της συµπεριφοράς µας
στα αδέσποτα ζώα και τα ζώα συντροφιάς µε τη συνείδηση και
την ανθρωπιά µας. Ποιος, άλλωστε, µπορεί να διαφωνεί στη ρύθ-
µιση που θωρακίζει πλήρως τους δήµους και τις φιλοζωικές ορ-
γανώσεις; Ποιος µπορεί να αγνοήσει τη σπουδαιότητα των
προβλέψεων ίδρυσης και λειτουργίας περιφραγµένων πάρκων
σκύλων, καθώς και κοιµητηρίων; Πρόκειται για βαθιά δηµοκρα-
τική µας ευθύνη η στήριξη, η ψήφιση, αλλά και η εφαρµογή των
διατάξεων που το παρόν νοµοσχέδιο υιοθετεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καππάτο.

Καλείται στο Βήµα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου και στη
συνέχεια ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η βασική αρχή του αστικού κρά-

τους και των κοµµάτων του είναι η εµπορευµατοποίηση των
αναγκών του ανθρώπου προκειµένου να κερδοφορεί το κεφά-
λαιο. Και αυτό αφορά ακόµα και στη φροντίδα και προστασία
στα ζώα συντροφιάς. Τα ζούµε σε κάθε τοµέα, όπως για παρά-
δειγµα στη δηµόσια υγεία που στην οµιλία του ο Πρωθυπουργός
στην Έκθεση της Θεσσαλονίκης δεν έκανε καµµία αναφορά,
αλλά µόνο διαβεβαίωσε ότι δεν πρόκειται να κλείσει η αγορά και
φυσικά υπεραµύνθηκε των ΣΔΙΤ, ανοίγοντας τον δρόµο για νέα
κερδοφορία στο ιδιωτικό κεφάλαιο. Επικαλέστηκε, µάλιστα, το
ότι την περίοδο της πανδηµίας συνεργάστηκε άψογα µε τους
ιδιώτες, όταν τα νοσήλια των ασφαλιστικών ταµείων στις ιδιωτι-
κές κλινικές αυξήθηκαν 100%. Για µέτρα προστασίας στους χώ-
ρους δουλειάς, στα σχολεία, στα µέσα µαζικής µεταφοράς,
στους διορισµούς ιατρών, νοσηλευτών και άλλα, τσιµουδιά!

Όµως και στην παιδεία τα σχολεία άνοιξαν µε πρωτόκολλα
«λάστιχο» που δεν εξασφαλίζουν τις συνθήκες ασφαλείας στην
πανδηµία, ώστε να προστατευτεί η υγεία των µαθητών, των εκ-
παιδευτικών και των γονιών. Γι’ αυτό έχουν και σήµερα, τώρα το
απόγευµα, ένα ακόµα συλλαλητήριο στα Προπύλαια µαθητές,
γονείς και εκπαιδευτικοί µε κεντρικό σύνθηµα «Εδώ και τώρα
µέτρα υγιεινής και ασφάλειας στα σχολεία», «Ούτε µία διδακτική
ώρα χαµένη», «Σχέδιο αντιµετώπισης των µαθησιακών προβλη-
µάτων που όξυνε η πανδηµία και η τηλεκπαίδευση».

Τι ζητάει ο εκπαιδευτικός κόσµος και η Κυβέρνηση αρνείται;
Ζητά να αραιώσουν οι σχολικές τάξεις µε δεκαπενταµελή τµή-
µατα, να καλυφθούν τώρα όλα τα κενά σε εκπαιδευτικούς, να
στηριχτεί µε κρατική ευθύνη το αναγκαίο επιστηµονικό πρό-
γραµµα ενηµέρωσης και εµβολιασµού. Και η Κυβέρνηση σφυρί-
ζει αδιάφορα!

Όµως και η κατάργηση του προγράµµατος «Άθληση για
Όλους» από την Κυβέρνηση είναι απαράδεκτη. Είναι ένα πρό-
γραµµα που δέχτηκε µεγάλες περικοπές διαχρονικά από όλες
τις κυβερνήσεις µε την υποβάθµιση και την υποχρηµατοδότησή
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του. Και όµως το παρουσιάζατε σαν πρόγραµµα που συµβάλλει
στην πρόληψη για την προστασία της υγείας. Αυτή είναι η υπο-
κρισία σας. Να µην πω για τα πολλά παιδιά που έµειναν εκτός
βρεφονηπιακών σταθµών. Να ποιο είναι το ενδιαφέρον σας για
τα νέα ζευγάρια. Κοροϊδεύετε. 

Όλα αυτά και πολλά άλλα δείχνουν την αντιλαϊκή πολιτική σας,
την εµπορευµατοποίηση των αναγκών της λαϊκής οικογένειας,
αλλά και της κοινωνίας συνολικά. Αυτό κάνετε και µε το παρόν
νοµοσχέδιο για τα αδέσποτα που δεν τα φροντίζετε µε κρατική
ουσιαστικά µέριµνα, αλλά ακόµα και για την απόκτηση ενός κα-
τοικίδιου ζώου συντροφιάς χαρατσώνετε, ώστε να γίνεται πολυ-
τέλεια. 

Παριστάνετε και πλασάρετε ότι έχετε φιλοζωική πολιτική. Και
όµως µε αυτό το νοµοσχέδιο συνεχίζετε την ίδια τακτική για την
προστασία της ευζωίας των ζώων. Ουσιαστικά -τα είπε αναλυτικά
και ο εισηγητής µας ο Γιώργος Λαµπρούλης- µε το νοµοσχέδιο
ενισχύεται η εµπορευµατοποίηση των ζώων, ενώ η κατοχή ενός
κατοικίδιου θα επιτρέπεται σε όσους έχουν χρήµα να διαθέσουν
για τέλη και χαράτσια. Εξαναγκάζεται όποιος θέλει κατοικίδιο να
προσφύγει στην αγορά και στην εµπορευµατοποιηµένη εκτροφή,
όταν είναι γνωστό ότι βασική αιτία κακοποίησης και θανάτου
ζώων, αλλά και διοχέτευσης στο εµπόριο κουταβιών που είναι
σοβαρά άρρωστα µε εκφυλιστικές ασθένειες µε πλαστά πιστο-
ποιητικά καθαροαιµίας, είναι το κέρδος. Εξαιτίας του τεράστιου
κέρδους των µεγάλων επιχειρήσεων του κλάδου που δεν έχουν
την έδρα τους µόνο στην Ελλάδα, αλλά κυρίως στο εξωτερικό,
καταπέφτει κάθε ηθική αναστολή. Έτσι είναι. Μπρος στο κέρδος
τι είναι η προστασία των ζώων! Ποδοπατιέται. 

Για να είµαστε ειλικρινείς δεν περιµέναµε κάτι καλύτερο. Και
το λέω αυτό γιατί το 2019 στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος
καταψηφίστηκε η πρόταση που είχε κατατεθεί από οµάδα Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς στο τέλος µερικοί από αυτούς την
καταψήφισαν παρέα µε τη Νέα Δηµοκρατία και µε αποχή από το
Κίνηµα Αλλαγής, και τελικά δεν συµπεριλήφθηκε ως ιδιαίτερη
αναφορά η προστασία των ζώων µε την προσθήκη διάταξης στο
άρθρο 24α στην τότε Αναθεώρηση του Συντάγµατος το 2019.
Μόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, η Κοινοβουλευτική του
Οµάδα, υπερψήφισε και κράτησε αλληλέγγυα στάση απέναντι
σε πλάσµατα που υφίστανται καθηµερινά και µε τον πιο βάναυσο
τρόπο την ανθρώπινη βία. 

Φυσικά το αστικό κράτος ουσιαστικά δεν τα προστατεύει. Γι’
αυτό εξάλλου δεν προβλέπει σχεδόν τίποτα το νοµοσχέδιο, πέρα
από τις πληµµεληµατικού χαρακτήρα διώξεις της παράνοµης εµ-
πορίας που και αυτές θα αφήσουν στο απυρόβλητο τις µεγάλες
επιχειρήσεις αφού συνήθως κάνουν νοµότυπα τις µπίζνες τους
και θα βγουν ενισχυµένες µετά την ψήφιση αυτού του νοµοσχε-
δίου γιατί η δυνατότητα που προβλέπεται να κρατήσει κάποιος
το ζώο του χωρίς να το στειρώσει για µία µόνο γέννα, πληρώνον-
τας χαράτσι 160 ευρώ για την αποθήκευση του DNA του, επιβάλ-
λει την καθολική στείρωση και ουσιαστικά σπρώχνει κόσµο στην
αγορά κατοικιδίου για να καλύψει την ανάγκη του.

Εµείς δεν δεχόµαστε ούτε τον µονόδροµο της αγοράς, ούτε
το χαράτσι, ούτε τη µία µόνο γέννα. Από τη στιγµή που υπάρχει
δυνατότητα η εξέταση DNA να δώσει αποτέλεσµα, είναι εφικτός
ο έλεγχος και ο εντοπισµός του γεννήτορα σε περίπτωση αδέ-
σποτων κουταβιών. Συµφωνούµε µε τη διαδικασία, όχι όµως µε
την τεράστια επιβάρυνση που αυτή συνεπάγεται. Θα πρέπει να
µειωθεί στο ελάχιστο. 

Θετικό είναι ότι για κτηνοτρόφους θα είναι δωρεάν -εισακου-
στήκαµε- µε την τροπολογία που καταθέσατε σήµερα. Ωστόσο
πρέπει να αυξηθεί ο αριθµός στις γέννες ενός µη στειρωµένου
ζώου, εφόσον έχει τηρηθεί η διαδικασία του DNA. Ζητάµε να
ακολουθείτε αυτά που ορίζει η κτηνιατρική επιστήµη και όχι µια
διοικητική λογική. 

Τελικά η φιλοσοφία και τα µέτρα του νοµοσχεδίου ωθούν στο
να µην επιδιώκει κάποιος να έχει κατοικίδιο γιατί ουσιαστικά το
κατοικίδιο το αντιµετωπίζετε ως αντικείµενο, ως ένα είδος πολυ-
τελείας, αφού για να µπορέσει µια λαϊκή οικογένεια να συµµορ-
φωθεί µε τον νόµο σας θα πρέπει να καταβάλει πάνω από 200
ευρώ για στείρωση ή έλεγχο DNA, τσιπάρισµα και διαβατήριο,
που κατά τη γνώµη µας είναι απαράδεκτο.

Συνολικά η ουσία του νοµοσχεδίου δεν αλλάζει την απαράδε-
κτη κατάσταση που ισχύει, παρά τις πολλές παρατηρήσεις σχε-
τικών φορέων που µερικούς ακούσαµε κατά τη διάρκεια της
ακρόασης. Τελικά οι δήµοι θα εξακολουθούν να έχουν αρµοδιό-
τητα για περισυλλογή, κτηνιατρική περίθαλψη, στείρωση κ.ά.
χωρίς επαρκή χρηµατοδότηση, χωρίς επαρκείς υποδοµές και
προϋποθέσεις για να την διαχειριστούν. Μάλιστα ό,τι είναι για
χρηµατοδότηση στο νοµοσχέδιο αναφέρεται γενικά και αόριστα
και κυρίως παραπέµπεται σε κοινές υπουργικές αποφάσεις. Προ-
φορικά είπατε, αλλά αυτά τα ποσά δεν είναι επαρκή και βεβαίως
δεν υπάρχουν και γραπτά. Μας ζητάτε να ψηφίσουµε τα αντί-
στοιχα άρθρα εν λευκώ ουσιαστικά, χωρίς να ξέρουµε το περιε-
χόµενο των υπουργικών αποφάσεων. Συνένοχοι δεν θα γίνουµε.

Επίσης, µπορεί να θεσπίζετε το νέο χρηµατοδοτικό πρό-
γραµµα «ΑΡΓΟΣ», αλλά οι πηγές του θα είναι πάνω κάτω ίδιες
µε σήµερα, καθώς δεν προβλέπεται µε σαφήνεια κάποια επι-
πλέον χρηµατοδότηση. Ουσιαστικά αναµασώνται οι υπάρχουσες
πηγές πόρων. Έτσι είναι βέβαιο ότι η κατάσταση σε σχέση µε τη
διαχείριση του προβλήµατος των αδέσποτων θα εξακολουθεί να
καρκινοβατεί.

Και στους δήµους, όµως, τι λέτε; Ότι θα έχουν την αρµοδιό-
τητα, αλλά θα την προωθήσουν µε ανάθεση όλων αυτών των
υποχρεώσεων σε τρίτους, µη κερδοσκοπικές οργανώσεις, ιδιώ-
τες κτηνίατρους, άλλους ιδιώτες κ.λπ. που ούτως ή άλλως προ-
βλέπεται στο νοµοσχέδιο αφήνοντας ανοιχτό το πεδίο σε
επιχειρηµατική δράση γύρω από τα αδέσποτα και επιβαρύνοντας
ταυτόχρονα τους δηµότες στη λογική της ανταποδοτικότητας.

Να ξεκαθαρίσουµε ότι εµείς δεν διαφωνούµε µε τη δράση και
τη συµβολή των φιλοζωικών σωµατείων στη διαχείριση του προ-
βλήµατος των αδέσποτων. Όµως αυτή πρέπει να είναι ενταγµένη
στο πλαίσιο των κρατικών υποδοµών και του κρατικού σχεδια-
σµού και όχι να γίνεται ουσιαστικά ανάθεση αρµοδιοτήτων του
κράτους σε φορείς εθελοντικού χαρακτήρα. 

Επίσης διαφωνούµε για επιχειρηµατική δράση γύρω από τα
αδέσποτα. Πρόκειται για µια πολιτική που συνεχίζεται από όλες
τις κυβερνήσεις. Οι κατευθύνσεις που υπήρχαν και στο ισχύον
θεσµικό πλαίσιο του ν.4039/2012 που συντήρησε και ο ΣΥΡΙΖΑ,
που είχε εξαγγείλει και νοµοθετική πρόταση ανάλογου περιεχο-
µένου που δεν προχώρησε. Τελικά το πρόβληµα µε τα αδέσποτα
ζώα δεν το λύνετε και δεν θέλετε να το λύσετε. Η ευαισθησία
σας τελειώνει εκεί που αρχίζει η κερδοφορία του ιδιώτη. Αυτό
ισχύει και στην περίπτωση της ευζωίας των ζώων. Όπως τσακί-
ζετε ανάγκες και δικαιώµατα εργαζοµένων, ανέργων, συνολικά
της εργατικής λαϊκής οικογένειας, το ίδιο κάνετε και για τα αδέ-
σποτα ζώα. Ταυτόχρονα πουλάτε και προπαγανδίζετε δήθεν φι-
λολαϊκό και φιλοζωικό πρόσωπο. Και στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης το ίδιο κάνετε συστηµατικά.

Μας παρουσίασε ο Πρωθυπουργός τα καραµπινάτα µέτρα
που ήταν για το κεφάλαιο και τον πακτωλό χρηµάτων, µε τα
οποία τους µπουκώνετε, ως µέτρα ανακούφισης για τον λαό. Μα,
λεφτά έχετε µόνο και αποκλειστικά για επιχειρηµατικούς οµίλους
και για το πώς το ΝΑΤΟ µε το νέο εγχειρίδιο πολέµου θα απλώσει
τα νύχια του ως τον Περσικό, την Ινδία, τη νότια κινέζικη θά-
λασσα, στο πλαίσιο του ανταγωνισµού µε Ρωσία και Κίνα. Εκεί
πάνε και οι προϋπολογισµοί, δηλαδή τα λεφτά του λαού. Και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όπως και η προηγούµενη του
ΣΥΡΙΖΑ είστε χωµένοι µέχρι τον λαιµό στα επικίνδυνα αυτά σχέ-
δια και έχετε βαριές ευθύνες. 

Η θέση µας λοιπόν, για να ξανάρθω στο παρόν νοµοσχέδιο,
είναι σαφής. Ζητάµε συγκεκριµένα µέτρα µε ενιαίο τρόπο και να
εξασφαλιστούν από το κράτος όλοι οι απαιτούµενοι πόροι, αν-
θρώπινοι και οικονοµικοί, στη διαµόρφωση χώρων, στέγαση και
λειτουργία δηµοτικών κτηνιατρείων µε υποδοµές κλινικής για
αδέσποτα, εξεταστήριο, χειρουργείο, νοσηλευτήριο, µικροβιο-
λογικό εργαστήριο, µόνιµους κτηνιάτρους, µόνιµους νοσηλευ-
τές, ζωοκόµους, εκπαιδευόµενους, εκπαιδευτές, αυτοκίνητα
περισυλλογής και άλλα, σε επίπεδο δήµου ή οµάδας, όµορων
δήµων. 

Επίσης διαφωνούµε µε τον εγκλεισµό των ζώων σε κυνοκοµεία.
Τα φυλακίζετε. Πολύ περισσότερο διαφωνούµε µε την ήδη
ισχύουσα διάταξη εγκατάστασης κυνοκοµείων, καταφυγίων σε δα-
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σικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις εκτός οικιστικών περιοχών, που
δηµιουργεί πολλά ερωτηµατικά. Τα ζώα που απελευθερώνονται
στο οικείο περιβάλλον τους να ελέγχονται και να περιθάλπονται
από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες των δήµων, µε διαρκή µέριµνα για
την κατάστασή τους, ώστε να µην δηµιουργούν αγέλες.

Και µε την ευκαιρία θα ήθελα να πω το εξής. Άκουσα τον κύριο
Υφυπουργό να καµαρώνει γιατί στην περίοδο του lockdown δώ-
σατε στους δήµους ζωοτροφές. Μα, τι έπρεπε να κάνετε όταν η
εστίαση ήταν κλειστή -και το ξέρετε ότι πολλά τέτοια µαγαζιά
εξασφάλιζαν τροφή στα αδέσποτα- και επίσης απαγορευόταν και
η µετακίνηση του κόσµου ακόµα και σε κοντινά εξοχικά που είχαν
ζώα; Έπρεπε να τα αφήσετε νηστικά, απότιστα, σε αγέλες;
Έλεος πια! Θυµάµαι ότι ακριβώς εκείνη την περίοδο είχαµε µια
επαφή µε τον δήµαρχο της Σαλαµίνας για να φτάσουν κάτοικοι
από το Πέραµα, το Κερατσίνι, τον Πειραιά στη Σαλαµίνα στο εξο-
χικό τους για να φροντίσουν τα ζώα τους. Δεν µπορούσαν αυτά
να εγκαταλειφθούν.

Σε ό,τι αφορά τη σήµανση και καταγραφή, το τσιπάρισµα, δια-
φωνούµε µε την αρµοδιότητα στους ιδιώτες κτηνιάτρους και η
δαπάνη να βαραίνει τους κατόχους των ζώων συντροφιάς. Η
γνώµη µας και η θέση µας είναι ότι η διαδικασία ηλεκτρονικής
σήµανσης και καταγραφής των δεσποζοµένων ζώων συντροφιάς
θα πρέπει να πραγµατοποιείται υποχρεωτικά δωρεάν και απο-
κλειστικά από τα δηµοτικά κτηνιατρεία. Είναι ληξιαρχικού χαρα-
κτήρα, που δεν µπορεί να βρίσκεται εκτός κρατικής ευθύνης. 

Αυτές είναι οι θέσεις και οι προτάσεις µας, που ακόµα λεπτο-
µερέστερα περιέγραψε ο εισηγητής µας, ο σύντροφος Λαµπρο-
ύλης, για να µη λέτε ότι είµαστε συνεχώς αρνητικοί και δεν
έχουµε προτάσεις. 

Αρνητικοί είµαστε µε την αντιλαϊκή και αφιλόζωη πολιτική σας,
την εµπορευµατοποίηση των αναγκών µας για να κερδίζει το κε-
φάλαιο.

Η διαφορετική µας αντίληψη και ιδεολογία σε σχέση µε εσάς
φάνηκε ακόµα µια φορά και στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος
το 2019, που υπερψηφίσατε τις προκλητικές φοροαπαλλαγές
του εφοπλιστικού κεφαλαίου. Αρνηθήκατε όµως τη συνταγµατική
κατοχύρωση προστασίας της ευζωίας των ζώων ώστε να µην αν-
τιµετωπίζονται από τον νοµοθέτη ως εµπόρευµα, ως αντικείµενα.
Όµως δεν ξοδεύετε πόρους σε τέτοιες κατευθύνσεις, τις θεω-
ρείτε σπατάλη.

Καταψηφίζουµε λοιπόν και ζητάµε έστω και την ύστατη στιγµή
την απόσυρσή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Μανωλάκου. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός, ο κ. Πέτσας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ήθελα να σχολιάσω για τα θέµατα του νοµοσχεδίου που

αναφέρθηκε η κ. Μανωλάκου, απλώς επειδή αναφέρθηκε µια
ανακρίβεια θέλω να πω το εξής. Καταλαβαίνω ότι ίσως να µην
είχε την πλήρη ενηµέρωση η κ. Μανωλάκου. Είπε ότι έµειναν
φέτος εκτός χιλιάδες παιδιά από βρεφικούς και βρεφονηπιακούς
σταθµούς. Στην ανακοίνωση της ΕΕΤΑΑ στις 22-8-2021 αναφέ-
ρεται ρητά ότι ικανοποιήθηκαν όλες οι αιτήσεις που αφορούσαν
βρεφικούς, παιδικούς, βρεφονηπιακούς σταθµούς, βρεφονηπια-
κούς σταθµούς ολοκληρωµένης φροντίδας και κέντρα δηµιουρ-
γικής απασχόλησης παιδιών και ατόµων µε αναπηρία. Άρα
βρεφονηπιακοί, παιδικοί σταθµοί ικανοποιήθηκαν πλήρως. Κά-
ποια παιδιά που έµειναν εκτός αφορούσαν µόνο τα ΚΔΑΠ και όχι
τα ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ. Κι εκεί, όπως ξέρετε, υπάρχει ένα ζήτηµα υπερ-
προσφοράς θέσεων από τα ιδιωτικά ΚΔΑΠ, ένα θέµα που χρει-
άζεται θεσµική παρέµβαση, η οποία θα αξιοποιηθεί για το
επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Επίσης, ο προϋπολογισµός της εναρµόνισης έχει αυξηθεί
φέτος στα 310 εκατοµµύρια ευρώ από τα 279 εκατοµµύρια ευρώ
πέρυσι.

Όντως για τα ιδιωτικά ΚΔΑΠ χρειάζεται µια παρέµβαση, αλλά
οι βρεφονηπιακοί σταθµοί ικανοποιήθηκαν πλήρως.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, κατά τον Πλά-

τωνα στον µύθο της δηµιουργίας των όντων, όπως ο Πρωταγό-
ρας διηγείται στον Σωκράτη, ο Επιµηθέας διένειµε τα χαρίσµατα
και τις δυνάµεις στα ζώα όπως ταίριαζε στο καθένα, ούτως ώστε
αυτά να προστατευτούν είτε από τις επιθέσεις του ενός έναντι
του άλλου είτε από τις κλιµατολογικές συνθήκες. 

Ταυτόχρονα στον ίδιο µύθο θίγεται και το ζήτηµα της προφύ-
λαξης του ανθρώπου από τα ζώα. Εδώ έχουµε ακριβώς το αντί-
θετο. Και συνοψίζουµε το πρόβληµά µας στην ανάγκη
προστασίας των ζώων από τη βάναυση συµπεριφορά του ανθρώ-
που και από τη συχνά καταστροφική δραστηριότητά του, στην
ανάγκη προάσπισης των βασικών δικαιωµάτων τους, όπως είναι
η ζωή, η ακεραιότητα, η υγεία, η ασφάλεια, η ηρεµία, η αναπα-
ραγωγή. Δεν έχουν όντως έως σήµερα συνταγµατική κατοχύ-
ρωση, που δεν θα ήταν αρκετή αλλά θα ήταν µία προϋπόθεση,
και µόνο ο κοινός νόµος και ορισµένα κείµενα υπερνοµοθετικής
ισχύος, όπως το άρθρο 13 της συνθήκης για τη λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης καθιερώνει οριζόντια ρήτρα για την προ-
ώθηση της ευζωίας των ζώων και αυτά µπορούν να µας κατευ-
θύνουν ως προς το να ορίσουµε τι συνιστά προστασία. 

Όµως ας θέσουµε, χωρίς περιστροφές, το κρίσιµο ερώτηµα:
Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου σας προστατεύουν αποτελεσµα-
τικά τα ζώα συντροφιάς; Προασπίζονται αποτελεσµατικά τα ανω-
τέρω δικαιώµατα, όπως αλαζονικά ευαγγελίζεσθε; Υπήρξαν
χιλιάδες επικριτικά σχόλια. Καµαρώνετε για τις είκοσι εννιά χι-
λιάδες συµµετοχές στη διαβούλευση. Δεν µπορείτε να καµαρώ-
σετε όµως για το γεγονός ότι το 80% από αυτές ήταν αρνητικό
στο νοµοσχέδιό σας και έλεγε όχι. Αντιδράσεις επιστηµονικών
φορέων, κτηνιάτρων και άλλων, φιλοζωικών οργανώσεων, σωµα-
τείων, εκπροσώπων της αυτοδιοίκησης, οι οποίοι απαξιώθηκαν
κατά τη διαβούλευση, δείχνουµε ότι βρισκόµαστε και πάλι µπρο-
στά σε ένα κακό νοµοσχέδιο, που έχει µάλιστα και έντονα ει-
σπρακτικό χαρακτήρα. 

Η Κυβέρνηση επιλέγει να επιβαρύνει και πάλι οικονοµικά τον
απλό φιλόζωο, τιµωρώντας τον για την κατοχή του ζώου και αν-
τιµετωπίζει a priori όλους τους κατόχους ενός ζώου συντροφιάς
ως ανεύθυνους, υποψήφιους να το εγκαταλείψουν.

Παράλληλα αδυνατεί να αντιληφθεί το αυτονόητο, ότι δηλαδή
η αγάπη στα ζώα και κατ’ επέκταση το να µην τα εγκαταλείπει
κάποιος αδέσποτα είναι πρωτίστως ζήτηµα παιδείας, το οποίο
θα έπρεπε να διδάσκεται στις πρώτες σχολικές τάξεις στα παι-
διά. Ήρθε το πρωί ο κ. Συρίγος και µας κατέθεσε τροπολογία.
Να µια τροπολογία καλής νοµοθέτησης, στα ειδικά µαθήµατα µια
διδασκαλία τέτοια. Αντίθετα -κι ανοίγω µια παρένθεση- µας κα-
τέθεσε µια τροπολογία που θα καλούν ιδιωτικά συνεργεία τα πα-
νεπιστήµια να κάνουν τους ελέγχους όσον αφορά την τήρηση
των µέτρων προστασίας της υγείας στα πανεπιστήµια, στη διά
ζώσης δραστηριότητά τους. Δηλαδή, αντί να δώσει τη δυνατό-
τητα στα πανεπιστήµια να προσλάβουν ειδικό, µε τη δική τους
ευθύνη, και να έχουν αυτή τη δραστηριότητα, τους καλεί τώρα
να κάνουν συµφωνίες µε εργολάβους. Όπως καταλαβαίνετε, κάτι
τέτοιο δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε. 

Παρά το γεγονός ότι ο νοµοθέτης ξεκινά µε την πανηγυρική
απαρίθµηση των ελευθεριών που δήθεν διασφαλίζονται, τελικά
το µόνο που διασφαλίζεται είναι η επιπρόσθετη ανελευθερία των
φιλόζωων πολιτών, η οικονοµική αφαίµαξή τους και -να είµαστε
όλοι καλά να το δούµε- η πλήρης αποτυχία αυτών που νοµοθε-
τείτε.

Ενδεικτικά, η παράνοµη εκτροφή των ζώων, αυτή η µάστιγα,
δεν πατάσσεται αποτελεσµατικά, όπως η παράνοµη διακίνηση
και εµπορία. Το νέο νοµοσχέδιο δεν προβλέπει µηχανισµό ελέγ-
χου, αφαίρεσε την πρόβλεψη διπλασιασµού των προστίµων σε
περίπτωση κατ’ επανάληψη παραβάσεων, δεν προβλέπει ορι-
στική διακοπή λειτουργίας των εκτροφέων σε τέτοια περίπτωση. 

Αφήνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, περιθώριο στους παράνο-
µους επαγγελµατίες εκτροφείς να εµφανίζονται ως ερασιτέχνες,
που θα νοµιµοποιούνται µε τη διαδικασία αδειοδότησης και θα
αποκτούν κέρδος από την παράνοµη και ανεξέλεγκτη πώληση. 
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Υποχρεωτική στείρωση ή άλλως, εναλλακτικά, η αποστολή γε-
νετικού DNA στο εργαστήριο φύλαξης: Η εισηγήτριά σας µε
πολύ στόµφο προσπάθησε να πάρει τη λάµψη του Ιδρύµατος της
Ακαδηµίας Αθηνών. Ναι, αλλά δεν παίρνει την ίδια λάµψη το νο-
µοθέτηµά σας µε αυτή τη λάµψη που έχει η Ακαδηµία. Όπως
είναι διατυπωµένο το άρθρο, προσβάλλει βάναυσα το δικαίωµα
στην αναπαραγωγή του ζώου, δηλαδή την εξασφάλιση και δια-
τήρηση κατάλληλων συνθηκών που το προβλέπουν και ευνοούν
τη δραστηριότητά του και για την αναπαραγωγική του περίοδο,
βασική προϋπόθεση ευζωίας. 

Ελέχθη πολλές φορές, δεν ιδρώνει το αυτί σας, για τη µετα-
φορά της αρµοδιότητας από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων στο Υπουργείο Εσωτερικών. Δεν καταλάβατε,
κύριε Υπουργέ, τι είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος.
Δεν είπε ακριβώς τους δήµους όσον αφορά την αρµοδιότητά
τους, είπε το Υπουργείο Εσωτερικών γιατί αναλαµβάνει µέσω
αυτής της διαδικασίας τη δραστηριότητα.

Αυτό δεν στηρίχθηκε σε καµµία τεκµηρίωση. Αποτελεί ένα πα-
ράδειγµα κακής νοµοθέτησης. Μάλιστα η διαβούλευση βγήκε
έναν µήνα πριν από την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος που
προβλέπει αυτή τη µεταφορά και η οποία αγνοεί τις κατευθυντή-
ριες οδηγίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, του Παγκό-
σµιου Οργανισµού για την Υγεία των Ζώων, της ευρωπαϊκής
νοµοθεσίας, του γεωτεχνικού επιµελητηρίου και των κτηνιάτρων.

Επιπρόσθετα, οι υποστελεχωµένοι και χειµαζόµενοι Οργανι-
σµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού επωµίζονται όλο το
βάρος διαχείρισης του νέου πλαισίου. Το είδατε ότι η τοπική αυ-
τοδιοίκηση είπε ότι δεν µπορεί και θα βρεθεί υπόλογη µε αστικές
και ποινικές ευθύνες, καθώς δεν διασφαλίζονται οι προϋποθέσεις
χρηµατοδότησης προσωπικού, υποδοµών και εξοπλισµού. Τε-
λικά, µήπως έχουν δίκιο και αυτοί ότι κάπου από πίσω είναι και
κάποια συµφέροντα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τα ίδια τα ζώα δεν µπο-
ρούν να προασπίσουν τον εαυτό τους. Η πραγµατική υπερά-
σπισή τους -δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε- επαφίεται στην
ευαισθησία, τον τρόπο συµπεριφοράς και την παιδεία των αν-
θρώπων. Εµείς οφείλουµε να διασφαλίσουµε -και πρέπει- ότι η
φροντίδα τους θα είναι συστηµατική και ποιοτική. Αυτό το υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει τα ανωτέρω και για τον λόγο
αυτό σάς ζητήσαµε την απόσυρσή του. 

Στα επόµενα τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, θα ανα-
φερθώ στην παρουσία του Υπουργού κ. Βορίδη, ο οποίος εξέ-
φρασε ένα παράπονο ρητορικό -δεν ήσασταν εδώ-, ότι δεν τον
εµπιστευόµαστε όσον αφορά το ζήτηµα της υποστελέχωσης και
του µειωµένου αριθµού και εργατοωρών των καθαριστριών στα
σχολεία για να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία. Προφανώς δεν
τον εµπιστευόµαστε, διότι είπε -πάλι ρητορικά- ότι χαιρετίζει την
ευαισθησία των δήµων που ανέλαβαν να συµπληρώσουν τα κενά.
Ποια ευαισθησία των δήµων ; Να βάλουν από τα ταµεία τους.
Και σε πόσους δήµους τα είδαµε αυτά;

Και, τέλος, προανήγγειλε αύξηση του κονδυλίου κατά 20%.
Δηλαδή δικαιώνει τις διαµαρτυρίες µας είκοσι µέρες πριν, που
είπαµε ότι το να προσλαµβάνονται καθαρίστριες για τρεις ώρες
την ηµέρα εργασίας είναι τελείως και αναποτελεσµατικό και αν-
τικοινωνικό. 

Οι πανάκριβοι επικοινωνιολόγοι από την Εσπερία του κυρίου
Πρωθυπουργού, µιας και µιλάµε για ζώα, του έδωσαν και το εύ-
ρηµα µε τη γαλοπούλα. Δεν µπορούν να ξέρουν όµως οι ξένοι
επικοινωνιολόγοι ότι εδώ στην Ελλάδα δεν συνηθίζουµε να
τρώµε γαλοπούλες τα Χριστούγεννα. Εδώ στην Ελλάδα συνηθί-
ζουµε να τρώµε αρνιά το Πάσχα και θα οδηγηθείτε, όπως αυτά
τα αρνιά, στις εκλογές που έρχονται την άνοιξη που µας έρχεται.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μάρκου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

Κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο. 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγες µόνο µέρες µετά τις ανακοι-
νώσεις του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη από τη ΔΕΘ,
που δίνουν ασπίδα προστασίας και νέες προοπτικές στους
νέους, τα νοικοκυριά, τους εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις
µας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής ένα ακόµη εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο,
που αφορά άµεσα ένα στα δύο νοικοκυριά στην Ελλάδα και εµ-
µέσως το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Ένα νοµοθέτηµα για
την προστασία της ευζωίας των ζώων συντροφιάς, που έρχεται
να απαντήσει στις καθηµερινές αγωνίες του κάθε ευαίσθητου πο-
λίτη, ο οποίος προσδοκά καλύτερη µέριµνα της πολιτείας για
τους τετράποδους διαχρονικούς µας φίλους και ο οποίος γίνεται
δυστυχώς καθηµερινά αυτόπτης ή αυτήκοος µάρτυρας πολλών
επώδυνων, ακόµη και βάρβαρων, συµπεριφορών εναντίον αδέ-
σποτων ζώων, σε µια χώρα που έχει δυστυχώς έναν από τους µε-
γαλύτερους πληθυσµούς αδέσποτων ζώων και στον αστικό ιστό
αλλά και στην περιφέρεια. 

Τι είναι, όµως, αυτό που κάνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
σηµαντικό;

Πρώτον, ανασχεδιάζει ριζικά τη φιλοσοφία διαχείρισης των
αδέσποτων αλλά και των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς, αφ’
ενός δηµιουργώντας ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο διαχείρισης των
αδέσποτων ζώων που θα διευκολύνει τη δραστική µείωση του
αριθµού τους, µέσω προγραµµάτων υιοθεσίας και στείρωσης
που σέβονται και τηρούν στο ακέραιο τους κανόνες ευζωίας των
ζώων, αφ’ ετέρου εισάγοντας ένα συνεκτικό πλαίσιο υπεύθυνης
διαχείρισης των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς, που θα δια-
σφαλίζει την ευζωία τους και θα εγγυάται την αρµονική συµ-
βίωση µε το περιβάλλον. 

Κυρίαρχο εφόδιο προς αυτές τις κατευθύνσεις είναι το Εθνικό
Μητρώο Ζώων Συντροφιάς, η διαδικτυακή δηλαδή ηλεκτρονική
βάση σήµανσης και καταγραφής ζώων συντροφιάς, µαζί µε στοι-
χεία του ιδιοκτήτη-κηδεµόνα τους, στα υποµητρώα του οποίου
θα καταγράφεται σειρά από κρίσιµα δεδοµένα των ζώων, που θα
εξασφαλίζουν την ευζωία τους. 

Δεύτερη σηµαντική τοµή του νοµοσχεδίου είναι το ότι αποσα-
φηνίζει τον ορισµό της κακοποίησης του ζώου και αυστηροποιεί
έτι περαιτέρω τις διατάξεις αναφορικά µε την κακοποίησή τους,
σε συνέχεια του ν.4745 του 2020, µε τον οποίο αυτή η Κυβέρ-
νηση έκανε κακούργηµα τον βασανισµό του ζώου. 

Έτσι, πέραν των µεγάλων ποινικών κυρώσεων για τη θανά-
τωση αλλά και για τον βασανισµό του ζώου και πέραν των µεγά-
λων χρηµατικών ποινών, προβλέπονται πλέον και µεγάλες
διοικητικές κυρώσεις ανά ζώο και περιστατικό. 

Τρίτη σηµαντική τοµή του νοµοσχεδίου το ότι αναθέτει κεντρικό
ρόλο στους δήµους, τους οποίους µάλιστα όχι µόνο προικίζει
µέσω του προγράµµατος «ΑΡΓΟΣ» µε 40 εκατοµµύρια ευρώ για
την περισυλλογή ζώων και την κατασκευή σύγχρονων καταφυ-
γίων, αλλά και ετήσια χρηµατοδότηση 15 εκατοµµυρίων ευρώ για
θέµατα που σχετίζονται µε την κτηνιατρική φροντίδα τους, αλλά
ταυτόχρονα τους δίνει και τα εργαλεία για να στηρίξουν µε απο-
φάσεις τους την υπεύθυνη ιδιοκτησία των ζώων συντροφιάς. 

Έτσι θα έχουµε δήµους που θα µπορούν να είναι συνεπείς στις
υποχρεώσεις τους, χωρίς όµως να νιώθουν ότι είναι επί ξύλου
κρεµάµενοι όσον αφορά την ουσιαστική στήριξή τους από την
πολιτεία, για να µπορούν να ανταποκριθούν σε αυτό που απαι-
τείται.

Τέταρτη σηµαντική τοµή του νοµοσχεδίου το ότι θεσπίζει συ-
νεκτικό και αντιπροσωπευτικό πλαίσιο εποπτείας, µε τη συµµε-
τοχή εκπροσώπων της ΚΕΔΕ, του Συνηγόρου του Πολίτη και των
φιλοζωικών οργανώσεων, αλλά και ότι ενδυναµώνει την κουλ-
τούρα φιλοζωίας µε σειρά προβλέψεων. Κυρίως, όµως, το παρόν
σχέδιο νόµου προχωράει σε κοµβικής σηµασίας τοµή, µεταφέ-
ροντας την αρµοδιότητα από το Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης στο Υπουργείο Εσωτερικών, όχι µόνο γιατί το Υπουργείο
Εσωτερικών είναι αρµόδιο για την τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία
πλέον αναλαµβάνει κεντρικό ρόλο και την αρµοδιότητα για τα
ζώα συντροφιάς, ώστε να επιτευχθεί καλύτερος συντονισµός,
αλλά και γιατί µε τον τρόπο αυτόν διατρανώνει σε συµβολικό επί-
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πεδο ότι τα ζώα συντροφιάς ανήκουν στην κοινωνία µας, ότι δεν
είναι αναλώσιµα, δεν είναι εκµεταλλεύσιµα, δεν είναι εξορισµένα,
δεν είναι ανεπιθύµητα. Αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι της
νέας κοινωνικής µας δοµής, αποτελούν καθρέφτη του ίδιου µας
του πολιτισµού, αποτελούν καθρέφτη του ίδιου µας του εαυτού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντι σε αυτό το νοµοσχέ-
διο-τοµή η Αντιπολίτευση, και δη η Αξιωµατική, στέκει για µια
ακόµη φορά εµµονικά αρνητική, ζητώντας µάλιστα την από-
συρσή του και χαρακτηρίζοντας την Κυβέρνηση επικίνδυνη για
τους ανθρώπους και τα ζώα. Διότι για την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση προφανώς το καλύτερο είναι η απόλυτη αδράνεια σε όλα,
η εύκολη κριτική και η άρνηση να ερµηνεύσει την πραγµατικό-
τητα µε το βλέµµα στο µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ, που σήµερα κόπτεται
δήθεν για την ευζωία των ζώων και κριτικάρει το παρόν νοµοσχέ-
διο, δεν δικαιούται διά να οµιλεί. Και δεν δικαιούται διά να οµιλεί,
διότι τον Φεβρουάριο του 2019, όσο ήταν ακόµη στην κυβέρ-
νηση, κατάφερε το τραγελαφικό, να καταψηφίσει την πρόταση
που είχαν υπογράψει πενήντα δύο Βουλευτές του, ώστε η επι-
κείµενη τότε Αναθεώρηση του Συντάγµατος να περιλάβει ιδιαί-
τερη αναφορά στην προστασία των ζώων, όπως είχε ζητήσει
εξάλλου και η Πανελλαδική Φιλοζωική και Περιβαλλοντική Οµο-
σπονδία.

Από τους εκατόν σαράντα πέντε Βουλευτές που διέθετε τότε
ο ΣΥΡΙΖΑ την πρόταση των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν
µόλις εξήντα εννιά Βουλευτές του, ενώ εβδοµήντα έξι δεν την
ψήφισαν, ενώ πιο τραγικό για την υπευθυνότητα και την αξιοπι-
στία των Βουλευτών του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ γεγονός ήταν ότι
ανάµεσα στους εβδοµήντα έξι που δεν ψήφισαν τελικά για την
προστασία των ζώων στην επικείµενη τότε Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος βρίσκονταν -άκουσον, άκουσον!- και δεκατέσσερις
Βουλευτές, που είχαν υπογράψει αρχικά το αίτηµα που είχε κα-
τατεθεί!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Δηλαδή, για να εξηγούµαστε, δεν

ψήφισαν τη δική τους πρόταση, αναγκάζοντας µέχρι και τη φίλα
προσκείµενη στον ΣΥΡΙΖΑ «Εφηµερίδα των Συντακτών» να µιλάει
για ναυάγιο ανθρωπιστικής συνείδησης, ενσυναίσθησης και αλ-
ληλέγγυας στάσης απέναντι στα ζώα, καθώς και για ναυάγιο που
συνέβη σε µια θαλασσοταραχή αντιφατικών στάσεων των Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ.

Είναι χρήσιµο να θυµηθούµε ότι ανάµεσα στους Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ που καταψήφισαν τότε την πρόταση ήταν η κ. Κα-
φαντάρη, που πριν από λίγο, από αυτό εδώ το Βήµα, εξέφρασε
το ενδιαφέρον της για τα ζώα, ο κ. Παρασκευόπουλος, Πρό-
εδρος τότε της Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγµατος, που
είχε εκθειάσει την πρόταση της Πανελλήνιας Φιλοζωικής Οµο-
σπονδίας, η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Τελιγιορίδου,
κτηνίατρος στο επάγγελµα και επιφορτισµένη µε την κατάρτιση
νέου νόµου για την προστασία των ζώων, ο επίσης αρµόδιος για
την προστασία των ζώων Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης τότε
Σταύρος Αραχωβίτης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος
Σωκράτης Φάµελλος και ο Υφυπουργός Γιώργος Δηµαράς, η
Υπουργός Προστασίας του Πολίτη Όλγα Γεροβασίλη, το Υπουρ-
γείο της οποίας εµπλεκόταν άµεσα στις κακοποιήσεις των ζώων,
ο Υπουργός Παιδείας Κώστας Γαβρόγλου και ο ευαίσθητος και
παρών εδώ στο Κοινοβούλιο σήµερα µε δηλώσεις του για τα ζώα
Βαγγέλης Αποστόλου, πρώην Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευτυχώς η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας είναι αποφασισµένη να προστατεύσει την ευζωία
των ζώων συντροφιάς στον απόλυτο βαθµό, όπως κάθε πολιτι-
σµένη κοινωνία απαιτεί και αυτό το πράττει µε απτά έργα και όχι
µε παχιά λόγια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Τσαβδαρίδη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Ιωάννης
Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν σχολιάσω
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, δεν µπορώ να αντισταθώ στον πει-
ρασµό να σχολιάσω και ορισµένα ζητήµατα της τρέχουσας επι-
καιρότητας, καθώς η αλήθεια είναι ότι η συζήτηση του σηµερινού
νοµοσχεδίου γίνεται και στον απόηχο των όσων εξήγγειλε και ο
Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Είναι ανα-
κοινώσεις που έγιναν την ώρα που έχουµε µπροστά µας ένα
εκρηκτικό µείγµα, λόγω σοβαρών προβληµάτων στην οικονοµία
αλλά και των τροµακτικών αυξήσεων σε ενέργεια, πρώτες ύλες
και βασικά αγαθά. Είναι ένα κύµα ανατιµήσεων το οποίο δεν απει-
λεί µόνο την αγοραστική δύναµη των πολιτών, αλλά απειλεί και
τη µικρή και µεσαία επιχείρηση, η οποία αναγκάζεται να ακολου-
θήσει αυτό το τέµπο, ακριβώς γιατί έχει υπέρογκες αυξήσεις να
αντιµετωπίσει, συν τα χρέη, συν την έλλειψη ρευστότητας.

Ποια είναι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η αντίδραση της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Πρωθυπουργού απέναντι σε αυτό το εφιαλ-
τικό τοπίο που αφορά στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας; Αφ’
ενός, η Κυβέρνηση προσπαθεί να κρύψει τις ευθύνες της πίσω
από τη δικαιολογία ότι φταίει η διεθνής συγκυρία και, αφ’ ετέρου,
ο Πρωθυπουργός από τη Διεθνή Έκθεση κοροϊδεύει, επί της ου-
σίας, προσπαθώντας να πείσει πως µε 150 εκατοµµύρια ευρώ θα
µπορέσουν να πληρώσουν τις αυξήσεις ως και 50% στο ηλε-
κτρικό ρεύµα και σε βασικά είδη πρώτης ανάγκης, αντί να ανα-
κοινωθεί η µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα,
αντί να µειωθούν οι τιµές στα τιµολόγια της ΔΕΗ, ώστε να συµ-
παρασύρουν τις τιµές των ιδιωτών παρόχων, αντί να αυξηθεί ου-
σιαστικά ο κατώτατος µισθός.

Θα µου πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι πάλι ο ΣΥΡΙΖΑ φαντασιώνεται
λεφτόδεντρα! Είναι, λοιπόν, ψέµατα ότι στην Ισπανία προχωρούν
στη µείωση των φόρων στο ηλεκτρικό ρεύµα κατά 1,5 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ και είναι πάλι ψέµατα ότι κάνουν περικοπές κερ-
δών στους παρόχους κατά 650 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι ψέµατα
ότι -πάλι- στην Ισπανία, αλλά και στη Γαλλία, προχωρούν σε γεν-
ναίες αυξήσεις του κατώτατου µισθού, ώστε να ενισχυθεί η αγο-
ραστική δύναµη των πολιτών και άρα να αντέξουν σε αυτό το
κύµα της ακρίβειας.

Προφανώς, κύριε Πέτσα, υπάρχει και µια τάση σε παγκόσµια
κλίµακα, αλλά είναι η Ελλάδα που είναι πρώτη στην τιµή ρεύµα-
τος στους καταναλωτές σε όλη την Ευρώπη. Είναι η Ελλάδα που
από τον Μάιο είναι πρώτη στην τιµή ρεύµατος στη χονδρική σε
όλη την Ευρώπη.

Ακόµα και σήµερα µου έρχονται στο µυαλό ως τραγική ειρω-
νεία οι παλικαρισµοί του κ. Χατζηδάκη ακριβώς έναν χρόνο πριν,
τον Σεπτέµβρη του 2020, ο οποίος δήλωνε, έχοντας προχωρήσει
µε τη διάσωση της ΔΕΗ: «Προχωρούµε τώρα στην απελευθέ-
ρωση της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας για να πέσουν οι τιµές.
Θα αδιαφορήσουµε για τις αντιδράσεις. Είµαστε αποφασισµένοι
να ‘‘σπάσουµε αυγά’’.».

Αφού, λοιπόν, έσωσε τη ΔΕΗ, αφού συγκράτησε τις τιµές και
τις αυξήσεις αυτών των τιµών, αφού, λοιπόν, µπόρεσε και έκανε
όλα αυτά, τι είπε από τη ΔΕΘ µέσω του Πρωθυπουργού; Ας πάω
να σώσω και τους νέους ανθρώπους, ας πάω να συγκρατήσω
την ανεργία στους νέους. Με ποιον τρόπο; Δίνοντας data αντί
για εργασία, επί της ουσίας κάνοντας περισσότερες ώρες δου-
λειάς, πληρώνοντας επί της ουσίας µε ρεπό τους µισθούς.

Αυτή είναι η αντίδραση της Κυβέρνησης σε αυτό που πραγµα-
τικά ζει ο κόσµος στην καθηµερινότητά του.

Ας έρθω, λοιπόν, και στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Το
πρώτο πράγµα που θα ήθελα να σχολιάσω είναι ότι, επί της ου-
σίας, το ζήτηµα των αδέσποτων ζώων στη χώρα µας δεν είναι
αυθύπαρκτο. Είναι πρόβληµα που δηµιούργησε και εξέθρεψε
τόσο η χρόνια απουσία σοβαρού κρατικού σχεδιασµού για την
προστασία και τη διαχείριση των ζώων συντροφιάς όσο και η έλ-
λειψη παιδείας και φιλοζωικής συνείδησης. Νοµίζω ότι θα συµ-
φωνήσετε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι δεν µας τιµά να είµαστε
από τους πρώτους στην κακοποίηση ζώων στην Ευρώπη. 
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Ας είµαστε όµως ειλικρινείς. Έχουµε όλοι µεγαλώσει συνηθι-
σµένοι σε εικόνες εγκατάλειψης και κακοποίησης ζώων, έχουµε
µάθει να βλέπουµε ζώα σκοτωµένα από οχήµατα στον δρόµο,
ζώα άρρωστα έξω από καταστήµατα εστίασης, ζώα δηλητηρια-
σµένα από φόλες στις γειτονιές, ζώα εγκαταλειµµένα στις ερη-
µιές, επειδή οι κηδεµόνες τους αποφάσισαν ότι δεν µπορούν ή
δεν θέλουν τελικά να τα κρατήσουν. 

Η νοµοθεσία µας ευτυχώς συνεχίζει να απαγορεύει τη θανά-
τωση των αδέσποτων ζώων συντροφιάς που δεν υιοθετούνται.
Τα αδέσποτα ζώα, όµως, που περιφέρονται εντελώς απροστά-
τευτα στους δρόµους ή µένουν στοιβαγµένα σε καταφύγια που
δεν πληρούν κανόνες που να διασφαλίζουν την υγεία και την ευ-
ζωία τους και δεν υπόκεινται σε κανέναν έλεγχο δεν είναι κι αυτά
καταδικασµένα σε θάνατο; Το καλοκαίρι -τώρα, κύριε Υπουργέ-
είδαµε όλοι εικόνες ζώων που απανθρακώθηκαν από τις πυρκα-
γιές, πολλά εκ των οποίων ήταν αδέσποτα ζώα συντροφιάς. 

Δεν µπορούµε λοιπόν, κατ’ αρχάς, να θεωρούµε ότι το νοµο-
σχέδιο αντιµετωπίζει ολιστικά το θέµα, όταν αυτό δεν προσεγγί-
ζει καθόλου την ίδια τη βασική, πυρηνική αιτία του προβλήµατος.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, που δεν φοβάται να αντιγράψει, ειδικά
όταν πρόκειται για πρακτικές που βλάπτουν το κοινωνικό συµφέ-
ρον, ξένα µοντέλα, σήµερα φέρνει ένα νοµοσχέδιο που δεν
έλαβε υπ’ όψιν ούτε τις βασικές κατευθύνσεις του σύγχρονου
πλαισίου προστασίας των ζώων. Επιλέξατε, λοιπόν, να µη βελ-
τιώσετε το υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά να προχωρήσετε
στη δηµιουργία νέου, που είναι στην πραγµατικότητα προϊόν
κλειστών γραφείων, χωρίς καµµία συνεννόηση µε τους επιστη-
µονικούς φορείς, τις φιλοζωικές οργανώσεις και τα σωµατεία.
Δεν είναι ψέµατα ότι συνάντησε καθολική άρνηση στις Διαρκείς
Επιτροπές της Βουλής από όλους αυτούς τους ανθρώπους. 

Αγνοώντας, λοιπόν, αντίστοιχα όλες τις επιστηµονικές εισηγή-
σεις, έχουµε τη µεταφορά των υπηρεσιών για τα ζώα συντροφιάς
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στο
Υπουργείο Εσωτερικών. Μια υπηρεσία πολύ σηµαντική για τη δη-
µόσια υγεία και την κοινωνία µεταφυτεύεται, επί της ουσίας, σε
ένα Υπουργείο αναρµόδιο. Θα εποπτεύεται, δηλαδή, από ένα
Υπουργείο που δεν διαθέτει καµµία τεχνογνωσία και εµπειρία
στο αντικείµενο. Ο κατακερµατισµός των αρµοδιοτήτων δεν έχει
καµµία απολύτως λογική, καθώς οδηγεί στην αποδυνάµωση των
κτηνιατρικών ελέγχων που αφορούν τα ζώα συντροφιάς. Σε όλη
την Ευρώπη οι αρµοδιότητες της κεντρικής αρµόδιας αρχής για
την υγεία και την προστασία των ζώων συντροφιάς ανήκουν στα
αντίστοιχα Υπουργεία στα οποία βρίσκονται οι κεντρικές κτηνια-
τρικές υπηρεσίες. Εκτός και αν βέβαια µε αυτή την πρωτότυπη
κίνηση θα εξυπηρετηθούν και συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα. 

Σοβαρές αντιρρήσεις έχουν διατυπωθεί και από την ΚΕΔΕ,
αφού το παρόν νοµοσχέδιο δοκιµάζει τα όρια των δυνατοτήτων
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Πετάτε το µπαλάκι στους δήµους,
χωρίς να έχουν τα κατάλληλα εργαλεία, µε όλα τα προβλήµατα
που είναι γνωστό ότι έχουν από πλευράς στελέχωσης και υλικών
πόρων, και χωρίς να έχει διασαφηνιστεί επαρκώς ούτε το πώς
αυτοί θα χρηµατοδοτηθούν. Σας προειδοποίησαν για γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις, διοικητικό κόστος και υπέρµετρη οικονο-
µική επιβάρυνση. Όπως φαίνεται, ούτε αυτούς ακούτε.

Λέτε µετά ότι µε την έκδοση ετήσιας απόφασης του Υπουργού
Εσωτερικών θα καθορίζεται και το ύψος της χρηµατοδότησης
που θα λαµβάνει κάθε δήµος για την υλοποίηση δράσεων του
παρόντος, λαµβάνοντας υπ’ όψιν µεταξύ άλλων τις επιδόσεις
κάθε δήµου ως προς την υλοποίηση των στόχων του επιχειρη-
σιακού προγράµµατος. Προφανώς και θα πρέπει να αξιολογούν-
ται οι δήµοι, αλλά κάποιος πονηρός θα έλεγε ότι µε την
πρόβλεψη και τη σκόπιµη αδιαφάνειά της οι γαλάζιοι δήµαρχοι
µπορεί να έχουν ευνοϊκότερη µεταχείριση σε σχέση µε άλλους. 

Ένα τελευταίο σηµείο του νοµοσχεδίου στο οποίο θα ήθελα
να σταθώ είναι και η παρακράτηση µέρους του ποσού των ΚΑΠ
που δικαιούνται οι δήµοι και την οποία θέλετε να επιβάλετε σε
περίπτωση µη συµµόρφωσής τους µε τις διατάξεις του παρόν-
τος. Δεν µας λέτε όµως µε τι τρόπο θα βοηθήσουν οι δήµοι να
διαχειριστούν τον φόρτο που θα προκύψει; Δεν µιλάτε για λύ-
σεις. Μας λέτε όµως ότι µπορεί να µειωθούν περαιτέρω οι ΚΑΠ,

που µετά βίας καλύπτουν τη µισθοδοσία των δηµοτικών υπαλλή-
λων και τις λειτουργικές δαπάνες. Μας µιλάτε για τιµωρία επί της
ουσίας, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, µας δηµιουρ-
γήσατε πραγµατικά µεγάλες προσδοκίες, όχι µόνο σε εµάς ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και στο σύνολο της Αντιπολίτευσης,
αλλά και στις ίδιες τις φιλοζωικές οργανώσεις, για το παρόν νο-
µοσχέδιο. Με αρκετή, όπως πάντα, «επικοινωνία», θα πρέπει να
θυµηθούµε και τις φωτογραφίες του Πρωθυπουργού και εσάς
ως Υπουργού, κύριε Πέτσα, µε χαριτωµένα τετράποδα και συγ-
κινητικά µηνύµατα. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, πήγε, ήρθε, άλλαξε. Τελικά κατατέθηκε
κάτι σε πολύ χειρότερη κατεύθυνση από το αρχικό προσχέδιο.
Ήρθε ένα σύνολο διατάξεων που δεν περιέχει καµµία σοβαρή
µεταρρύθµιση και, για να είµαστε σοβαροί, δεν θα καλυτερέψει
µε κανέναν τρόπο την ευζωία των ζώων συντροφιάς. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μεϊκόπουλε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία
και να ετοιµάζεται η κ. Παπακώστα, επίσης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σή-

µερα να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε υπέρ ή κατά για ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο αφορά τον σεβασµό που δείχνουµε σαν
κοινωνία στα ζώα. Όλοι µας σε αυτή εδώ την Αίθουσα συµφω-
νούµε ότι η εικόνα µε τα αδέσποτα που αντικρίζουµε σήµερα στις
πόλεις δεν είναι κάτι το οποίο τιµά τη δική µας κοινωνία. Τα φαι-
νόµενα κακοποίησης των ζώων δεν ταιριάζουν σε µια πολιτισµένη
και ανεπτυγµένη χώρα. 

Έτσι, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών επιδιώκουµε κατ’ αρχάς τη διασφάλιση της ευζωίας όλων
των ζώων. Πώς το πετυχαίνουµε αυτό; Με τις πέντε διεθνώς ανα-
γνωρισµένες ελευθερίες των ζώων, οι οποίες αναφέρονται ρητά
στο νοµοσχέδιο. Συγκεκριµένα, περιλαµβάνονται η ελευθερία
από την πείνα και τη δίψα, µε πρόσβαση σε τροφή και νερό, κα-
τάλληλα σε ποσότητα και σε ποιότητα. 

Δεύτερον, περιλαµβάνεται η ελευθερία από άσκοπη ταλαιπω-
ρία και καταπόνηση. Θέλουµε ένα ασφαλές σπίτι για όλα τα ζώα. 

Τρίτον, η ελευθερία από τον πόνο αλλά και από τον τραυµατι-
σµό και την ασθένεια. Θέλουµε φροντίδα για όλα τα ζώα. 

Τέταρτον, η ελευθερία από τον φόβο και την αγωνία, µε αν-
θρώπινη συµπεριφορά και έτσι όπως αξίζει σε όλα τα ζώα. 

Πέµπτον, η ελευθερία της έκφρασης φυσιολογικής συµπερι-
φοράς, µε κατάλληλες συνθήκες διαβίωσης και κοινωνικοποί-
ησης. 

Ο περιορισµός του πληθυσµού των αδέσποτων πλέον έχει
χάρτη. Πώς; Με την εισαγωγή ενός νέου συστήµατος υιοθεσίας,
µε το νέο πλαίσιο αναπαραγωγής των ζώων µε κανόνες και µε το
Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς. Δεσποζόµενα και αδέσποτα
ζώα προς υιοθεσία, φιλοζωικά σωµατεία και οργανώσεις, κτηνία-
τροι, εκτροφείς, καταφύγια θα βρίσκονται σε µια ενιαία ψηφιακή
πλατφόρµα. Θα γνωρίζουµε µέσω του µητρώου αυτού τον
αριθµό των δεσποζόµενων και των αδέσποτων ζώων συντροφιάς.
Κάθε δήµος θα γνωρίζει τον αριθµό των ζώων που βρίσκονται
προς υιοθεσία καθώς και το ιστορικό της υγείας τους. 

Θα έχουµε βιβλιάριο ηλεκτρονικό για τα ζώα. Τα ζώα συντρο-
φιάς αποκτούν ψηφιακό φάκελο υγείας µέσω του Εθνικού Μη-
τρώου Ζώων Συντροφιάς, µε την υπεύθυνη ιδιοκτησία. Και για
πρώτη φορά, µε αυτό, περιγράφονται αναλυτικά οι υποχρεώσεις
των ιδιοκτητών των ζώων συντροφιάς. 

Φυσικά µε το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ», ύψους άνω των 40 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, ο ρόλος πλέον της τοπικής αυτοδιοίκησης για
την προστασία και τον περιορισµό των αδέσποτων θα είναι κα-
θοριστικός. Κάθε δήµος θα πρέπει, ακόµα και σε συνεργασία µε
άλλους δήµους, να ιδρύει δηµοτικά ή διαδηµοτικά κτηνιατρεία.
Επίσης οι δήµοι θα είναι αρµόδιοι για την καταγραφή, τη σή-
µανση και τη στείρωση όλων των αδέσποτων ζώων. 

Για αυτόν τον σκοπό έχει εγκριθεί η χρηµατοδότηση των
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δήµων, όπως ανέφερε και ο Υπουργός κ. Πέτσας στη συνε-
δρίαση της επιτροπής, µε 40 εκατοµµύρια ευρώ για την κατα-
σκευή καταφυγίων και για την προµήθεια του απαραίτητου
εξοπλισµού. Ακόµη θα υπάρξει και η πρόσθετη χρηµατοδότηση,
ύψους 15 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως, από τους Κεντρικούς Αυ-
τοτελείς Πόρους για τις σχετικές δράσεις. 

Ναι, θέλουµε περισσότερα καταφύγια όπως της Ηλιούπολης.
Το ανέφερε και ο Θοδωρής Λιβάνιος στην οµιλία του νωρίτερα.
Ναι, θέλουµε περισσότερα καταφύγια, όπως είναι αυτό της Αίγι-
νας, που ανήκει στην περιφέρεια τη δικιά µου, όπου γίνεται εξαι-
ρετική προσπάθεια από τον Αντρέα και τα υπόλοιπα παιδιά εκεί
πέρα. Και δεν θέλουµε σίγουρα τα κολαστήρια στα οποία πολλές
φορές βλέπουµε να βρίσκονται σήµερα τα ζώα. 

Επίσης το πετυχαίνουµε µε εκπαιδευτικά προγράµµατα και
ενηµερωτικές δράσεις σε τοπικές κοινωνίες και εκπαιδευτικές
κοινότητες, όπως προβλέπεται στο νοµοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας κάνω µια πρόταση για το µέλ-
λον. Θα µπορούσαµε, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας,
να ενταχθεί στα σχολεία της χώρας ένα πρόγραµµα µε τη µορφή
µαθήµατος, το οποίο να διδάσκει στα παιδιά από πολύ µικρή ηλι-
κία τον σεβασµό προς τα ζώα και τη φιλοζωία που θα πρέπει να
έχουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να σταθώ
και στο ζήτηµα των στειρώσεων, που έχει συγκεντρώσει αρκετές
αντιδράσεις. Οι στειρώσεις των ζώων συντροφιάς δεν είναι υπο-
χρεωτικές, σύµφωνα µε τις αλλαγές που έγιναν στο νοµοσχέδιο,
κατόπιν του διαλόγου µε τους φορείς. Δίνεται η δυνατότητα
στους ιδιοκτήτες ζώων ή να τα στειρώνουν ή να αποστείλουν το
γενετικό τους υλικό στο εργαστήριο φύλαξης της ανάλυσης γε-
νετικού υλικού ζώων συντροφιάς.

Γιατί, όµως, είναι απαραίτητη αυτή η διαδικασία; Βλάπτει ή
προστατεύει τα ίδια τα ζώα; Προφανώς και είναι µια διαδικασία
υπέρ των ζώων, µε στόχο να περιορίσει τον αριθµό των εγκατα-
λελειµµένων ζώων και αποτρέπει µε αυτόν τον τρόπο τους ανεύ-
θυνους και επικίνδυνους ιδιοκτήτες, που επιλέγουν να τα
εγκαταλείψουν. Αυτούς τιµωρεί δικαίως το νοµοσχέδιο και, µά-
λιστα, µε αυστηρές ποινές. Διαφωνεί κάποιος µε αυτό; Φαντάζο-
µαι πως κάποιος λογικός άνθρωπος δεν θα µπορούσε να
διαφωνεί µε κάτι τέτοιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα σηµαντικές είναι οι
διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού και για την προστασία των
ζώων από κακοποίηση. Η Κυβέρνησή µας µε τον ν.4745/2020 αυ-
στηροποίησε τις ποινές για τον βασανισµό και τη δολοφονία των
ζώων. Μετέτρεψε τις πράξεις αυτές σε κακούργηµα, οι οποίες
τιµωρούνται πλέον µε φυλάκιση από πέντε έως δέκα έτη και µε
πρόστιµο από 25.000 έως 50.000 ευρώ. Μάλιστα, αξίζει να ση-
µειωθεί πως η πρώτη χρήση του συγκεκριµένου νόµου έγινε τον
περασµένο Ιούλιο, όταν στην Πάτρα ένας εικοσιτριάχρονος κρί-
θηκε προφυλακιστέος για τον βασανισµό και τη δολοφονία µιας
γάτας.

Σε αυτό, λοιπόν, το αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο ερχόµαστε
και διευρύνουµε τις πράξεις που περιλαµβάνονται στην κακοποί-
ηση των ζώων.

Επίσης, εισάγουµε το Μητρώο Παραβατών, το οποίο θα περι-
λαµβάνει όσους έχουν καταδικαστεί για κακοποίηση ζώων. Οι
συγκεκριµένοι άνθρωποι δεν θα µπορούν να γίνουν ιδιοκτήτες ή
ανάδοχοι ζώων για τουλάχιστον δέκα χρόνια.

Παράλληλα, προβλέπεται η δηµιουργία και λειτουργία ψηφια-
κής πλατφόρµας για την καταγγελία περιστατικών κακοποίησης
ζώων.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω και µία αναφορά στην τροπολογία
του Υπουργείου Εσωτερικών για τα αδήλωτα τετραγωνικά. Δίνε-
ται η δυνατότητα ξανά στους ιδιοκτήτες ακινήτων να δηλώσουν
τα σωστά τετραγωνικά προς τους δήµους µέχρι τις 31-12-2021.
Μάλιστα, προβλέπεται η αποπληρωµή να γίνει σε είκοσι τέσσερις
δόσεις, µε ελάχιστη δόση 10 ευρώ για τα φυσικά πρόσωπα και
50 ευρώ για τα νοµικά πρόσωπα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι µια σηµαντική παρέµβαση, τόσο για τους πολίτες όσο και
για τα έσοδα των δήµων, κύριε Υπουργέ, η οποία γίνεται για δεύ-

τερη φορά. Την προηγούµενη φορά είχαν υποβληθεί δύο εκα-
τοµµύρια επτακόσιες πενήντα τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες
εξήντα τρεις δηλώσεις για επιφάνεια συνολικού εµβαδού περί-
που εβδοµήντα εκατοµµυρίων τετραγωνικών µέτρων. Τα έσοδα
των δήµων είχαν ενισχυθεί µε περισσότερα από 150.000.000
ευρώ. Είναι µια πάρα πολύ καλή διάταξη και νοµίζω ότι θα βοη-
θήσει πολλούς συµπολίτες µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω ότι τα
ζώα που όλοι έχουµε είναι µέλη της οικογένειάς µας. Γι’ αυτό και
πρέπει να τα σεβόµαστε και να τα προστατεύουµε. Αυτός είναι
και στόχος του νοµοσχεδίου αυτού. Δίνουµε λύσεις στο πρό-
βληµα µε τα αδέσποτα ζώα. Θεσπίζουµε ένα σύγχρονο και λει-
τουργικό νοµοθετικό πλαίσιο για την ευζωία των ζώων
συντροφιάς. Ο πολιτισµός µιας κοινωνίας, εξάλλου, διακρίνεται
από τον τρόπο µε τον οποίο συµπεριφερόµαστε στα ζώα. Ασυ-
νείδητοι συµπολίτες µας, που εγκαταλείπουν ή βασανίζουν τα
ζώα, κάνουν εγκλήµατα που πρέπει να τιµωρούνται. Διαφωνεί κα-
νείς; Όχι, φαντάζοµαι.

Ωστόσο, η Αντιπολίτευση ακόµα και σε αυτό το νοµοσχέδιο, που
αφορά την καθηµερινότητα των πολιτών, επιλέγει τον διχασµό και
την πόλωση, χωρίς επιχειρήµατα και προτάσεις, για τους δικούς
της µικροπολιτικούς λόγους. Μας κατηγορείτε ότι το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο είναι µη φιλοζωικό, µη σύγχρονο και αντιευρω-
παϊκό και ότι δεν µπήκαµε στη διαδικασία της διαβούλευσης και
της συζήτησης µε όλους τους φορείς.

Η αλήθεια, όµως, είναι απλή και ξεκάθαρη. Πριν από αυτό το
νοµοσχέδιο για τα αδέσποτα ζώα δεν υπήρχε κάτι συγκεκριµένο.
Υπήρχε σε µεγάλο βαθµό ένα απροσδιόριστο χάος. Το κράτος,
η τοπική αυτοδιοίκηση, οι επιστήµονες, οι φιλοζωικές οργανώ-
σεις και οι πολίτες έχουµε χρέος να προστατεύουµε τα αδέ-
σποτα. Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ να υπερψηφίσετε το
νοµοσχέδιο αυτής της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μελά.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα από
τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε
Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποτε
ένας φιλόσοφος είχε πει ότι η έκφρασή µας, οι πράξεις µας και
τα λόγια µας πολλές φορές δεν συµπίπτουν, µάλλον ποτέ, και
αυτός είναι ο λόγος που τα ζώα δεν µας καταλαβαίνουν. Και πώς
θα µπορούσαµε να διαφωνήσουµε µαζί του σήµερα, όταν σε ένα
νοµοθέτηµα µε βαθύ κοινωνικό πρόσηµο και πολιτισµικό αποτύ-
πωµα βρισκόµαστε ενώπιον διχογνωµιών και πολιτικών ερίδων;

Μελετώντας όλο αυτό το διάστηµα τη φιλοσοφία του νοµοσχε-
δίου αλλά και τις αλλαγές που αφορούν στην αναδοχή ή την υιο-
θεσία ενός ζώου συντροφιάς, αλλά και την αυστηροποίηση των
ποινών για την κακοποίηση των ζώων εν γένει, ανακάλεσα στη
µνήµη µου, όπως φαντάζοµαι και πολλοί από εσάς, εικόνες, κα-
ταγγελίες στο διαδίκτυο και στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης βί-
αιης θανάτωσης ή κακοποίησης ζώων. Και δυστυχώς, σύµφωνα
µε µια έρευνα που δηµοσιεύθηκε στην εφηµερίδα «ΕΘΝΟΣ» το
έτος 2019, η χώρα µας κατατάσσεται ανάµεσα σε εκείνες µε τα
µεγαλύτερα ποσοστά κακοποίησης ζώων.

Πιο συγκεκριµένα και ενδεικτικά θα αναφέρω πως, µε βάση τα
στοιχεία της ιστοσελίδας «Report Animal Abuse Greece», το 2014
καταγράφηκαν οκτακόσιες εννέα καταγγελίες, ενώ το 2018 ο εν
λόγω αριθµός εκτοξεύτηκε στις τρεις χιλιάδες επτακόσιες
τριάντα τέσσερις. Παρά ταύτα ο αριθµός των ατόµων που συνε-
λήφθησαν παραµένει δυσανάλογος του αριθµού των καταγγε-
λιών. Για παράδειγµα, στο πρώτο εξάµηνο του 2019 έγιναν χίλιες
επτακόσιες ενενήντα εννέα καταγγελίες, ενώ συνελήφθησαν
µόλις εκατόν δεκαεπτά άτοµα.

Δεν µπορεί παρά να αποτελεί αυτό το γεγονός µια θλιβερή
πραγµατικότητα και πρωτιά για τη χώρα µας, όταν χιλιάδες χρό-
νια πριν ο Αριστοτέλης, ο φυσιοδίφης και φιλόσοφος, αναδείκνυε
τα ζώα σε ισότιµες οντότητες, µε νοηµοσύνη και σοφία, όταν ο
Όµηρος σκιαγραφούσε έναν τρυφερό και ισχυρό δεσµό µεταξύ
του Οδυσσέα και του πιστού του σκύλου Άργου, ως και το όνοµα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20191



του νοµοθετήµατος σήµερα, εµείς σήµερα ακόµη να προσπα-
θούµε να θέσουµε πλαίσιο και αποτρεπτικές ποινές για τη βία ή
την κακοµεταχείριση που υφίσταται από εµάς τους ίδιους.

Εποµένως µε το παρόν σχέδιο νόµου δεν επιχειρούµε τίποτε πε-
ρισσότερο και τίποτε λιγότερο παρά ένα ολιστικό βήµα, διαµορ-
φώνοντας εκ βάθρων το πλαίσιο για την ευζωία των ζώων
συντροφιάς, µε πλήρεις και σαφείς, πλέον, αρµοδιότητες στους
δήµους, αλλά και σε προσωπικό, ατοµικό επίπεδο, το οποίο δεν
έγκειται µόνο στην υπευθυνότητα του κάθε πολίτη που έχει υιο-
θετήσει ή είναι ανάδοχος κατοικίδιου, αλλά και στην οριοθέτηση
και την αυστηροποίηση του κανονιστικού πλαισίου για την από-
κτηση, διατήρηση, ακόµα και εγκατάλειψη ενός ζώου συντροφιάς.

Όλες, λοιπόν, τις έννοµες υποχρεώσεις του ιδιοκτήτη ενός
ζώου συντροφιάς, τις οποίες όλοι οφείλουµε να µελετήσουµε και
να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας, τις συνοψίζουµε στο άρθρο 9
του νοµοσχεδίου, όπου ο ιδιοκτήτης ζώου συντροφιάς εν πρώ-
τοις υποχρεούται να το στειρώσει στην ηλικία που υιοθετείται.
Εάν δεν το στειρώσει κατόπιν επιλογής του, υποχρεούται να στεί-
λει δείγµα γενετικού υλικού DNA και να καταγράψει το ζώο του
στο Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς. Επιπρόσθετα, υποχρεού-
ται να τηρεί τους κανόνες ευζωίας του ζώου, να µην το εγκατα-
λείπει και να µην το κακοµεταχειρίζεται µε οποιονδήποτε τρόπο.

Όλες οι ανωτέρω υποχρεώσεις του ιδιοκτήτη αναφορικά µε το
κατοικίδιό του θα σχετίζονται µε το νεοσύστατο Εθνικό Μητρώο
Ζώων Συντροφιάς, ένα νέο πληροφοριακό σύστηµα, µια διαδι-
κτυακή ηλεκτρονική βάση σήµανσης και καταγραφής των ζώων
συντροφιάς και των ιδιοκτητών τους.

Σε αυτό το σύστηµα θεσπίζονται υποµητρώα, τα οποία θα
αφορούν την καταγραφή και την παρακολούθηση των ζώων συν-
τροφιάς: τα υποµητρώα φιλοζωικών σωµατείων και οργανώσεων,
καταφυγίων, επαγγελµατιών και ερασιτεχνικών εκτροφέων, απο-
θετήριο διαβατηρίων κατοικίδιων. Το σηµαντικότερο όλων, θε-
σπίζεται η πρωτοσύστατη πλατφόρµα υιοθεσίας αδέσποτων
ζώων συντροφιάς και µε τον τρόπο αυτό διευκολύνεται η διαδι-
κασία υιοθεσίας, χωρίς χρονοτριβές και µε ασφάλεια.

Επιπλέον, στην κατηγορία των υποµητρώων συγκαταλέγεται
και το επίσης σηµαντικότατο που αφορά στην εθελοντική αιµο-
δοσία ζώων συντροφιάς, σώζοντας έτσι τη ζωή και βελτιώνοντας
ταυτόχρονα την υγεία ενός άλλου ζώου, που µπορεί να υποφέρει
από κάποια ασθένεια ή ατύχηµα. Με αυτόν τον τρόπο τάχιστα
και αξιόπιστα θα γνωρίζουµε σε πραγµατικό χρόνο τον αριθµό
των δεσποζόµενων και των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, τον
αριθµό των αδέσποτων που διαχειρίζεται κάθε δήµος, τον αριθµό
των ζώων προς υιοθεσία και το ιστορικό υγείας κάθε ζώου, αξιο-
ποιώντας φυσικά τις βέλτιστες τεχνολογικές γνώσεις και την πα-
ρεχόµενη τεχνογνωσία του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. 

Περνώντας τώρα σε µια βαρύνουσας σηµασίας διάταξη, η
οποία αφορά το έργο και τον ακόµη πιο ενεργό και επιστάµενο
τρόπο διαµόρφωσης επιχειρησιακού σχεδίου των δήµων για τον
περιορισµό των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, θα τονίσω τη
σπουδαιότητα της συµβολής των δήµων µέσω ειδικών σχεδια-
σµών και οργάνωσης, ώστε να επιτευχθούν οι στόχοι του νοµο-
σχεδίου. 

Άλλωστε ένα εξαιρετικά θετικό σηµείο του παρόντος σχεδίου
νόµου είναι ότι µέσω του νέου προγράµµατος «ΑΡΓΟΣ» χρηµα-
τοδοτούνται οι δήµοι για την υλοποίηση των επιχειρησιακών
τους, δηλαδή για την προµήθεια του απαραίτητου εξοπλισµού,
όπως οχήµατα περισυλλογής αδέσποτων, την κάλυψη του κό-
στους σήµανσης και στειρώσεων των αδέσποτων, τη δηµιουργία
καταφυγίων και κτηνιατρείων. 

Εποµένως οι διατιθέµενοι πόροι δύνανται να καλύψουν το κενό
στην πολιτική διαχείρισης των αδέσποτων ζώων στους δήµους
της χώρας. Και βέβαια εννοείται πως κάθε είδους παρέκκλιση
αυτής της στοχοθεσίας θα επισύρει τις ανάλογες ευθύνες. Πράγ-
µατι, µε το άρθρο 41 εισάγονται για πρώτη φορά δείκτες απόδο-
σης, οι οποίοι θα είναι δηµόσια αναρτηµένοι, ώστε να υπάρχει η
απαραίτητη λογοδοσία για την αποτελεσµατικότητα του προ-
γράµµατος αλλά και της διαχείρισης του δηµόσιου χρήµατος. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να εξάρω την εξαιρετική δράση των φι-
λοζωικών οµάδων και τον αγώνα που εκείνες επιτελούν για τη

µέγιστη και βέλτιστη φροντίδα των ζώων συντροφιάς και να ανα-
φέρω πως µπορεί στο παρόν νοµοσχέδιο να µην αποκρυσταλ-
λώνεται ο ρόλος τους, οι αρµοδιότητες και η πολύτιµη
συνεισφορά τους, εντούτοις µπορούν να συµµετάσχουν στην πα-
νελλήνια πλατφόρµα υιοθεσιών, αναρτώντας αγγελίες για υιοθε-
σία αδέσποτων ζώων συντροφιάς. 

Οµοίως και οι φιλόζωοι ιδιώτες µπορούν να επωφεληθούν από
τα δηµοτικά προγράµµατα στείρωσης και σήµανσης των αδέ-
σποτων ζώων συντροφιάς, ενώ προβλέπεται ρητά το δικαίωµά
τους να φροντίζουν αδέσποτα ζώα και να καταστούν άµεσα ανά-
δοχοι και ακολούθως οι ιδιοκτήτες τους, εφόσον το επιθυµούν,
ακολουθώντας µια απλή, διαφανή και ξεκάθαρη διαδικασία. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, θεωρώ
ύψιστο χρέος µιας ευνοµούµενης κοινωνίας που επιθυµεί να είναι
προσδεµένη στο άρµα του σύγχρονου δυτικού πολιτισµού µε τις
αρχές που τον διέπουν να µπορεί να θέσει ένα οριστικό τέλος σε
θλιβερές εικόνες λιµοκτονηµένων αδέσποτων, θυµάτων διερχό-
µενων οχηµάτων, κακοποιηµένων και βασανισµένων ζώων, διότι
ο πολιτισµός, οι αξίες και η ηθική διαφαίνονται από τον τρόπο
που αντιµετωπίζουµε τους πιο αδύναµους, όσους δεν έχουν
φωνή, αλλά έχουν ζωή και δικαιώµατα σ’ αυτή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Παπακώστα. Όπως πάντα, ήσασταν συνεπής στον
χρόνο.

Συνεχίζουµε µε Νέα Δηµοκρατία και καλείται στο Βήµα ο κ. Αν-
δρέας Πάτσης και στη συνέχεια να ετοιµάζεται ο κ. Αποστόλου
από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Ορίστε, κύριε Πάτση, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου να κάνω δύο σχόλια σε αυτά τα οποία ακού-
στηκαν κατά κόρον στη σηµερινή συνεδρίαση, κυρίως από την
Αντιπολίτευση. Το πρώτο αφορά την περιβόητη επιβάρυνση 150
ευρώ του οικογενειακού προϋπολογισµού όσον αφορά το θέµα
του DNA του σκύλου. Αυτοί οι οποίοι έκαναν αυτή την αναφορά
και το επικαλούνται συνέχεια -και το άκουσα σχεδόν από όλους-
είτε δεν έχουν ζώο είτε ψεύδονται. Θα έπρεπε να γνωρίζουν ότι
ο άνθρωπος ο οποίος αναλαµβάνει την ευθύνη και την υποχρέ-
ωση να έχει ένα ζώο συντροφιάς στο σπίτι του έχει ένα µηνιαίο
κόστος, το οποίο αναλόγως κυµαίνεται από τα 70, 80 ή 100 ευρώ
µηνιαίως και, αν τυχόν, παρ’ ελπίδα, χρειαστεί να πάει και σε ένα
νοσοκοµείο για ένα έκτακτο περιστατικό ή σε έναν κτηνίατρο, πι-
στέψτε µε ότι το κόστος είναι πολύ περισσότερο από το να πας
το παιδί σου στον παιδίατρο. Συνεπώς αυτή η επίκληση των 150
ευρώ προφανώς είναι ένα µεγάλο ψεύδος, το οποίο δεν θα πρέ-
πει καν να µας απασχολεί. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα πρότεινα να φέρετε µια τροπολογία
σε λίγο, όπου, αντί για τους δήµους, να αναθέτετε σε ιδιωτικές
εταιρείες το θέµα της διαχείρισης των αδέσποτων ζώων και των
καταφυγίων και είµαι σίγουρος ότι σε λίγη ώρα θα είχε κατατεθεί
ονοµαστική ψηφοφορία, διότι η Κυβέρνηση αποφασίζει να ενι-
σχύσει το κεφάλαιο και να µην ασχοληθεί µε το κράτος του
οποίου ευθύνη είναι το θέµα της διαχείρισης των αδέσποτων.
Υπάρχει τεράστια υποκρισία. Εάν, λοιπόν, η Κυβέρνηση έκανε
µια άλλη πολιτική, ενίσχυε τον ιδιωτικό τοµέα και έλεγε στην ιδιω-
τική πρωτοβουλία θα δώσω τη δυνατότητα και την ευθύνη ενι-
σχύοντας και όπως οφείλω να κάνω µε το ποσό των 30, 40 ή 50
εκατοµµυρίων ευρώ, προφανώς θα βρίσκαµε την Αντιπολίτευση
σύσσωµη απέναντί µας, αλλά µε τελείως διαφορετικό ρεπερτό-
ριο, και θα µας κατηγορούσαν ότι ενισχύουµε το κεφάλαιο, τις
ιδιωτικές επιχειρήσεις, τους µεγάλους, τους τρανούς και ούτω
καθεξής. 

Μία φράση εδώ αξίζει, για να κλείσω, κύριε Υπουργέ, και να
συνεχίσω την τοποθέτησή µου: «Ουαί, υµίν!».

Ως φιλόζωος αισθάνοµαι ιδιαίτερα ευτυχής που µε το παρόν
νοµοσχέδιο το οποίο εισάγεται σήµερα προς ψήφιση στην Ολο-
µέλεια για πρώτη φορά αντιµετωπίζεται σοβαρά και θα µπο-
ρούσα να πω ολοκληρωµένα το θέµα των ζώων συντροφιάς και
κυρίως το πρόβληµα µε τα αδέσποτα. Η φιλοσοφία του νοµοσχε-
δίου καταδεικνύει στον µέγιστο βαθµό τον δείκτη προόδου και
πολιτισµού της κοινωνίας µας.
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Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, είστε κι εσείς προσωπικά άξιος συγ-
χαρητηρίων για το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο ολοκληρωµένο
και εισάγεται σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή και δίνει ένα νο-
µικό πλαίσιο το οποίο πραγµατικά έλειπε για ένα πάρα, πάρα
πολύ σοβαρό κοινωνικό ζήτηµα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, ένα νοµοθέτηµα, όσο πλήρες και να
είναι από µόνο του, δεν είναι αρκετό για να πετύχει το µέγιστο
αποτέλεσµα, που είναι και η επιδίωξή µας. Γιατί πολλοί εκ των
ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς τα εγκαταλείπουν στους δρόµους,
αδιαφορώντας για τις συνέπειες; Είναι κακοί άνθρωποι; Είναι
ασυνείδητοι; Η απάντηση είναι απλή: Διότι δεν έχουν ούτε τη
γνώση αλλά ούτε και την εκπαίδευση να καταλάβουν ότι η
ύπαρξη ενός ζώου ως µέλους µιας οικογένειας είναι πρωτίστως
ευθύνη. 

Το αντιµετωπίζουν στις περισσότερες περιπτώσεις σαν ένα ευ-
χάριστο παιχνίδι κι επειδή το είδαν σε κάποιο άλλο σπίτι και έπαι-
ξαν και χαριεντίστηκαν µαζί του ή το ζήτησε το παιδί τους, απλά
το αγοράζουν σαν ένα δώρο γιορτής. Το ζώο θέλει συντροφιά,
θέλει βόλτα, φροντίδα, φαγητό, γιατρό. Το ζώο λερώνει, κάνει
ζηµιές, αρρωσταίνει. Κι επειδή µόνο η πραγµατική αγάπη και η
φιλοζωία µπορεί να ανταποκριθεί σε αυτή την ανάγκη για όλη
του τη ζωή κι επειδή το παιχνίδι γίνεται ξαφνικά πρόβληµα, τότε
χωρίς κανένα συναίσθηµα πετιέται στον δρόµο για να επιβιώσει,
εάν βέβαια τα καταφέρει, αφού είχε µάθει να ζει σε συνθήκες οι-
κογένειας.

Η αγάπη είναι ευθύνη και υπευθυνότητα, πολλώ δε µάλλον για
ένα ζώο συντροφιάς, το οποίο στην πραγµατικότητα δεν µεγα-
λώνει ποτέ. Και αυτό είναι κάτι που δεν µπορεί να το θεραπεύσει
ένα νοµοθέτηµα. Αυτό απαιτεί ειδική αγωγή και εκπαίδευση από
µικρή ηλικία, ώστε να µπορούµε να ελπίζουµε η επόµενη γενιά
να έχει την κουλτούρα της φιλοζωίας.

Κύριε Υπουργέ, κατά τη γνώµη µου και το άκουσα και από άλ-
λους συναδέλφους µε ευχαρίστηση, θα πρέπει να εισαχθούν από
την Α’ κιόλας τάξη του δηµοτικού και σε τακτά χρονικά διαστή-
µατα ειδικά εκπαιδευτικά σεµινάρια για τη σχέση του ανθρώπου
µε ένα ζώο συντροφιάς. Μπορεί να µην το θέλεις οικόσιτο, αλλά
µπορείς και να το αγαπάς, να µάθεις ότι δεν µεταδίδει µικρόβια,
αρρώστιες, δεν είναι βρώµικο, αλλά και ότι δεν πρέπει να το πλη-
σιάζεις ή να επιχειρείς να το χαϊδέψεις, γιατί δεν ξέρεις τον χα-
ρακτήρα του και γιατί δεν παύει να είναι ζώο, που µπορεί να
νιώσει τον κίνδυνο. Κι αν, πέρα από αυτό, το αγαπήσεις και θέ-
λεις να αναλάβεις και την ευθύνη του για όλη του τη ζωή, θα πρέ-
πει πάνω από όλα να ξέρεις και τις υποχρεώσεις σου και έτσι θα
έχουµε µείωση των αδέσποτων ζώων και τα ζώα θα είναι υγιή,
χαρούµενα και θα µπορούν να κινούνται σε πολλούς χώρους,
χωρίς η παρουσία τους να είναι ενοχλητική για κάποιους. Έτσι,
λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θα µάθουµε να αγαπάµε τα ζώα όχι για
τη ράτσα τους, αλλά για τα µάτια τους. 

Πέρα, όµως, από τα ζώα συντροφιάς, υπάρχουν και τα ζώα -
και ας µου επιτραπεί ο κατά την άποψή µου αδόκιµος όρος- ερ-
γασίας, από τα οποία προκύπτουν πολλά αδέσποτα ζώα και
κυρίως στην επαρχία. Είναι τα σκυλιά που φυλάνε τα κοπάδια.
Είναι ανεξέλεγκτες οι γέννες οι οποίες εγκαταλείπονται στα
βουνά ή κοντά σε κατοικηµένες περιοχές και γεµίζουν οι πλατείες
χωριών και πόλεων. Πρόκειται για µεγαλόσωµα σκυλιά, γιατί
αυτά είναι τσοπανόσκυλα, κύριε Υπουργέ, και το ξέρετε πάρα
πολύ καλά. Βρώµικα, πεινασµένα και φοβισµένα περιφέρονται
ανάµεσα στον κόσµο και µπορεί να γίνουν και επικίνδυνα, εάν
νιώσουν τον φόβο, άθελά τους. 

Και δεν ξέρω αν κάνω λάθος, αλλά νοµίζω ότι τα ζώα αυτά,
κύριε Υπουργέ, δεν έχουν δηλωµένο ιδιοκτήτη και αυτό µεγαλώ-
νει τον βαθµό δυσκολίας για το πώς µπορούν σε αυτή την περί-
πτωση να λειτουργήσουν οι διατάξεις του παρόντος νοµο-
σχεδίου. Ξέρετε, αυτά είναι µετακινούµενα, µεταφέρονται από
περιοχές σε περιοχές, γεννάνε, οι ιδιοκτήτες δεν τα δηλώνουν
και σε αυτή την περίπτωση νοµίζω ότι υπάρχει ένα πρόβληµα και
θα πρέπει να κάνετε έναν ειδικό στρατηγικό σχεδιασµό για την
αντιµετώπισή του. 

Αναφορικά µε το θέµα των καταφυγίων, τώρα. Κύριε Υπουργέ,
εδώ θα πρέπει να είστε αµείλικτος, διότι πραγµατικά χρειάζεται
ειδική µέριµνα και συνεχής έλεγχος. Επικροτούµε σε κάθε περί-

πτωση την εθελοντική δράση των φιλοζωικών οργανώσεων, που
πραγµατικά προσφέρουν αγάπη στα ζώα αλλά και κοινωνικό
έργο, αλλά δυστυχώς δεν είναι όλες οι περιπτώσεις ίδιες. Πάρα
πολλά από τα καταφύγια αυτά -γιατί και εγώ έχω επισκεφθεί κα-
ταφύγια, είµαι και φιλόζωος και έχω πάρει από φιλοζωικές ορ-
γανώσεις- υποτιµούν τον πολιτισµό µας. Είναι ντροπή για τον
πολιτισµό µας. 

Αν είναι, κύριε Υπουργέ, να βασανίζονται σε τέτοιες άθλιες
συνθήκες, χίλιες φορές να θανατώνονται ή οποιαδήποτε άλλη
λύση βρεθεί.

Συνεπώς θα πρέπει οι έλεγχοι τους οποίους ασκείτε να είναι
συνεχείς, οι προϋποθέσεις να είναι ξεκάθαρες και, αν υπάρχουν
παραβιάσεις, οι κυρώσεις να είναι αµείλικτες. 

Κύριε Υπουργέ, να φροντίσουµε γενικότερα το θέµα της φιλο-
ζωίας ή του εθελοντισµού να µη µετατραπεί και σε επιχείρηση.
Με αυτές τις σκέψεις, δηλώνω ότι υπερψηφίζω το παρόν νοµο-
σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πάτση, και για την τήρηση του χρόνου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία. Στη συνέχεια θα πάµε στις οµιλίες
µέσω Webex και να ετοιµάζεται ο κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω αν είναι εδώ ο κ. Τσαβδαρίδης, διότι οφείλω µια σύν-

τοµη απάντηση. Στα ζητήµατα συνταγµατικής Αναθεώρησης κα-
τατίθενται πάντα πολλές προτάσεις για διαβούλευση. Από τη
συζήτηση προέκυψε ότι καλύτερα θα ήταν να προχωρούσαµε
στην κατάθεση συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, διότι η διαδικασία
είναι συνταγµατική -ξέρετε, κύριε Υπουργέ, πόσο καθυστερούν-
κι έτσι πρέπει να γίνεται. Εν τω µεταξύ, εµείς από το 2018 ήδη
είχαµε καταθέσει σχέδιο νόµου, το οποίο συνάντησε αντιδράσεις
και το αποσύραµε, στη λογική να υπάρξουν διορθωτικές κινή-
σεις. 

Εγώ ήθελα να ρωτήσω τον κ. Τσαβδαρίδη τι έκαναν οι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας στην πρόταση που εµείς καταθέσαµε;
Να απαντήσει. 

Ας µπούµε, όµως, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε.
Κύριε Υπουργέ, σύσσωµη η γεωτεχνική κοινότητα και τα θε-

σµικά όργανα που την εκπροσωπούν, αλλά και η ευρεία πλειοψη-
φία των φιλόζωων πολιτών και των φιλοζωικών οργανώσεων
τάσσονται εναντίον του νοµοσχεδίου σας. Μέχρι χθες µιλούσατε
για επιτελικό κράτος. Δείτε τώρα µια ιδιαιτερότητα που βιώσαµε
εµείς στη βόρεια Εύβοια, τι σήµαινε το επιτελικό κράτος! Την ίδια
στιγµή αποκόπτετε µια ολόκληρη κτηνιατρική δοµή από τον
κορµό της Κεντρικής Κτηνιατρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τη µεταφέρετε στο
Υπουργείο Εσωτερικών. Γιατί άραγε; Τι και ποιους εξυπηρετεί η
συγκεκριµένη επιλογή; Είχαµε µάλιστα και παλαιότερες διαβε-
βαιώσεις από τους προκατόχους σας, κύριε Υπουργέ, µε τις
οποίες δεσµεύτηκαν στη Βουλή ότι δεν θα υλοποιηθεί τέτοια µε-
ταφορά αρµοδιοτήτων. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, επιχειρείτε να καταλύσετε σταθε-
ρές, όπως το ότι τα θέµατα υγείας των ζώων, δηµόσιας υγείας,
ιχνηλασιµότητας και ευζωίας των ζώων συντροφιάς αντιµετωπί-
ζονται µε προεδρικά διατάγµατα. Θέλετε αυτό να το καταλύσετε
και ταυτόχρονα κάτι που από τη φύση του, διαχρονικά, είναι αν-
τικείµενο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
να το καταργήσετε. 

Την ίδια στιγµή, το νοµοσχέδιό σας δεν λαµβάνει υπ’ όψιν την
ισχύουσα ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία και συγκεκριµένα τις
διατάξεις που αναφέρονται στην αντιµετώπιση και την πρόληψη
ζωοανθρωπονόσων, όπως η λύσσα, η εχινοκοκκίαση, η λεπτο-
σπείρωση και άλλες, ενώ έχει αποφευχθεί η εκδήλωση διατρο-
φικών κρίσεων, σε αντίθεση µάλιστα µε χώρες όπως η Αγγλία,
για παράδειγµα, η οποία, ιδιωτικοποιώντας τους επίσηµους κτη-
νιατρικούς ελέγχους, είχε τεράστια προβλήµατα µε τη µεταδο-
τική σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια και άλλα διατροφικά σκάνδαλα. 
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Συνιστά αναγκαιότητα, λοιπόν, η άµεση απόσυρση του εν
λόγω έωλου και επιζήµιου νοµοσχέδιου, που µπορεί να θέσει σε
κίνδυνο ακόµη και τη δηµόσια υγεία. Είναι αναγκαίο µε διαφάνεια
και µε τη συµβολή ειδικών να συνταχθεί ένα νέο νοµοσχέδιο, που
θα βασίζεται στα βασικά νοµοθετήµατα του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στην κοινή επιστη-
µονική λογική, που επιτάσσει να µη χειρίζονται γραµµατείς και
φαρισαίοι τέτοιους ευαίσθητους κλάδους, αλλά οι επιστήµονες
υγείας, οι οποίοι στην προκειµένη περίπτωση, ασφαλώς, είναι οι
κτηνίατροι. 

Αν, κύριοι της Κυβέρνησης, επιθυµείτε ειλικρινώς να προασπί-
σετε την υγεία και την ευζωία των ζώων συντροφιάς καθώς και
τη δηµόσια υγεία, επαναλαµβάνω, αποτελεί µονόδροµο για σας
να πράξετε κάτι ανάλογο µε αυτό που πράξαµε και εµείς, απο-
σύροντας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Επίσης, είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα προχειρότητας στη
σύνταξη του νοµοσχεδίου η παντελής άγνοια του κανονισµού της
Ευρωπαϊκής Ένωσης 2016/429 για την υγεία των ζώων, που τί-
θεται σε εφαρµογή σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, την 21η Απριλίου του 2021
τίθεται ο συγκεκριµένος κανονισµός σε εφαρµογή σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βεβαίως αγνοείτε εντελώς τη
συγκεκριµένη ρύθµιση. Τόσο οι ορισµοί για τα ζώα συντροφιάς
όσο και η παρακολούθησή τους είναι σε τελείως διαφορετική κα-
τεύθυνση από τα αναφερόµενα στον κανονισµό. Παραβλέπετε,
επίσης, το γεγονός ότι στην Ελλάδα η εφαρµογή των διατάξεων
του κανονισµού θα πρέπει να υλοποιηθεί από την Κτηνιατρική
Υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ως κεντρική αρµόδια αρχή. 

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι ο στόχος του νοµοσχεδίου είναι
η βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των ζώων συντροφιάς.
Αποκρύπτετε, κύριοι, την πραγµατική στόχευσή σας, που είναι: 

Πρώτον, η απαλλαγή των αιρετών δηµάρχων και αντιδηµάρ-
χων από την ευθύνη της εποπτείας. 

Δεύτερον, η διευκόλυνση του µαζικού εµπορίου των αδέσπο-
των και των δεσποζόµενων ζώων, µέσω, δήθεν, φιλοζωικών σω-
µατείων µε έδρα σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η λύση
του προβλήµατος των αδέσποτων ζώων µε την παράδοση της
τύχης τους σε ΜΚΟ, χωρίς ουσιαστικό δηµόσιο έλεγχο. 

Τρίτον, η διευκόλυνση της ανεξέλεγκτης αναπαραγωγής και
εκτροφής ζώων συντροφιάς από δήθεν ερασιτέχνες, που ρου-
σφετολογικά θα αποκτούν άδεια από αµειβόµενη τριµελή επι-
τροπή ιδιωτών. 

Και, τέταρτον, η παρεµπόδιση των κτηνιατρικών και λοιπών
ελέγχων που αφορούν στην ιχνηλασιµότητα, στην υγεία και την
ευζωία των ζώων συντροφιάς. 

Δεν τα λέµε εµείς αυτά. Αυτό αποτελεί µια κοινή πεποίθηση
στον χώρο. Πολλοί τα λένε και τα έχετε ακούσει και εσείς. Λέτε
ότι η Ελλάδα αποκτά Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς. Μα, η
Ελλάδα έχει Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς σε εφαρµογή του
άρθρου 4 του ν.4039/2012, που ονοµάζεται «Διαδικτυακή Ηλε-
κτρονική Βάση Δεδοµένων Καταγραφής των Ζώων Συντροφιάς
και των Ιδιοκτητών τους». 

Άρα, λοιπόν, είναι ένα δεδοµένο ότι το Μητρώο Ζώων Συντρο-
φιάς, υποστηρίζεται από χίλιους τριακόσιους πιστοποιηµένους
ιδιώτες κτηνιάτρους και είναι διασυνδεδεµένο µε όλες τις κεν-
τρικές κτηνιατρικές υπηρεσίες, αλλά και των περιφερειακών ενο-
τήτων της χώρας. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που φέρνετε είναι ουσιαστικά µια υποχρέ-
ωση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να παραδώσει τη δια-
δικτυακή βάση δεδοµένων των ζώων συντροφιάς σε ιδιώτες και
τις υπηρεσίες αυτές, που, ενώ ουσιαστικά είναι ένα αντικείµενο,
ένα εργαλείο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, τις παρα-
χωρείτε στους ιδιώτες. 

Άρα, λοιπόν, υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα, κύριε Υπουργέ.
Υπάρχουν τα θέµατα που έχουν σχέση µε το πώς λειτουργούν
αποτελεσµατικά οι κτηνιατρικές υπηρεσίες, κάτι που είναι πάλι
ένα µεγάλο πρόβληµα. Εκεί που όλοι περιµέναµε αυτό που είναι
αναγκαίο, να ενισχυθούν οι συγκεκριµένες κτηνιατρικές υπηρε-
σίες, εσείς ουσιαστικά προχωράτε, θα σας έλεγα, στο να παρα-
δώσετε στους ιδιώτες ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο.

Κλείνω λέγοντας ότι, όπως κάνατε κάποιες βελτιώσεις την τε-
λευταία ώρα, θα σας έλεγα ότι, αν ενισχύσετε και αναβαθµίσετε
σε κάθε επίπεδο τις κτηνιατρικές υπηρεσίες της χώρας, τότε
µπορείτε άµεσα να επαναφέρετε την πρότασή σας. Εδώ είµαστε
εµείς να τη συζητήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αποστόλου.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις. Επειδή τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, και ιδίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µας κα-
τηγόρησαν πάρα πολλές φορές ότι έχουµε απέναντί µας κάποι-
ους, θα ήθελα να πω µόνο για να καταγραφεί ότι ο κ. Αποστόλου
αναφέρθηκε, για να τα συνοψίσω όλα µαζί, απαξιωτικά στους
υπαλλήλους του Υπουργείου Εσωτερικών. Ποιοι είναι οι «γραµ-
µατείς» και οι «φαρισαίοι»; Οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εσω-
τερικών, κύριε Αποστόλου; Σε ποιους αναφέρεστε, όταν λέτε
«γραµµατείς» και «φαρισαίοι»; 

Επίσης, αναφέρθηκε κατά όλων των δηµάρχων, κατά όλων των
φιλοζωικών, κατά όλων των ΜΚΟ, εκτός αν δεν κατάλαβα καλά
ότι ήταν απαξιωτικός ο τόνος σας, εκτός αν υπάρχουν καλές
ΜΚΟ και κακές ΜΚΟ, όποτε σας βολεύει. 

Και αν υπήρχε πλήρες µητρώο, όπως λέτε, αναγνωρίζουµε ότι
το ένα υπο-µητρώο είναι σε λειτουργία. Όµως, αν υπήρχε πλή-
ρες µητρώο, µπορείτε να µας πείτε ως πρώην αρµόδιος Υπουρ-
γός πόσα είναι τα αδέσποτα; Πείτε µας έναν αριθµό!

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζε-
ται ο κ. Αραχωβίτης.

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισαγωγή ενός πλαισίου για

την προστασία των ζώων συντροφιάς είναι µία σηµαντική και
αναγκαία, θα έλεγα, µεταρρυθµιστική τοµή και ένα ζήτηµα πολι-
τισµού, όπως ανέφερε πριν λίγο καιρό και ο Πρωθυπουργός, ο
κ. Μητσοτάκης.

Αυτό το νοµοσχέδιο σκοπεύει να καθορίσει τους όρους της
υπεύθυνης ιδιοκτησίας ζώων συντροφιάς και από την άλλη
µεριά, να διαχειριστεί το µεγάλο κοινωνικό και υγειονοµικό ζή-
τηµα των αδέσποτων ζώων, ένα ζήτηµα που συνέχει, όπως πολ-
λοί συνάδελφοι έχουν αναφέρει µέχρι τώρα, όλη την ελληνική
κοινωνία, τις πόλεις, τα χωριά, την ελληνική περιφέρεια και τα
αστικά κέντρα.

Σε αυτό το πλαίσιο, πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο κινείται προς
τη σωστή κατεύθυνση. Διάφορες προβλέψεις, όπως το Εθνικό
Μητρώο Ζώων Συντροφιάς ή το επιχειρησιακό πρόγραµµα
«ΑΡΓΟΣ» διαµορφώνουν ένα ενιαίο, συγκροτηµένο, αλλά και λει-
τουργικό, θα έλεγα, σύστηµα διαχείρισης και προστασίας των
ζώων.

Κύριε Πρόεδρε, έχει γίνει µεγάλη συζήτηση στο πλαίσιο της
επιτροπής για τη µεταφορά κάποιων συγκεκριµένων αρµοδιοτή-
των -ανεφέρθη προηγουµένως και ο πρώην Υπουργός, ο κ. Απο-
στόλου- από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Οµολογώ ότι δεν καταλαβαίνω γιατί υπήρξε τόσο
µεγάλη αντίδραση σε αυτό το ζήτηµα, αφού το Υπουργείο Εσω-
τερικών είναι αρµόδιο για τη λειτουργία της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, η οποία αναλαµβάνει εκ του νοµοσχεδίου πολλά καθήκοντα
στο πλαίσιο αυτού του προτεινόµενου συστήµατος διαχείρισης
των ζώων συντροφιάς.

Με αυτή την ευκαιρία και όσον αφορά τη συζήτηση του θέµα-
τος των αρµοδιοτήτων, θα ήθελα να κάνω, παρενθετικά θα
έλεγα, µία αναφορά σε ένα παρεµφερές ζήτηµα το οποίο ταλαι-
πωρεί κάποιες περιοχές της ελληνικής περιφέρειας, όπως την
ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Μάνη. Συγκεκριµένα, θέλω να θέσω το
θέµα των αδέσποτων, ανεπιτήρητων, θα έλεγα, βοοειδών. Τυπικά
αρµόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.
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Όµως, επειδή η διαχείριση των ανεπιτήρητων βοοειδών είναι αρ-
µοδιότητα των δήµων, οι οποίοι πλέον, κύριε Υπουργέ, αποδε-
δειγµένα δεν µπορούν να ανταποκριθούν, θέλω να σας
επισηµάνω την ανάγκη να µεταφερθεί η συγκεκριµένη αρµοδιό-
τητα στις περιφέρειες ή να γίνει ένας ευρύτερος διάλογος µε-
ταξύ πολλών εµπλεκοµένων υπηρεσιών, ούτως ώστε να
µπορέσουµε να βρούµε λύση σε αυτό το πρόβληµα το οποίο
προσβάλλει τον πολιτισµό µας, προσβάλλει το οικοσύστηµα,
προσβάλλει αυτά τα ζώα, τα οποία δικαιούνται, όπως όλα τα
έµβια όντα, ένα επίπεδο ζωής, αλλά προσβάλλει και τη γενικό-
τερη εικόνα περιοχών, όπως της Μάνης, αλλά και άλλων περιο-
χών της ελληνικής περιφέρειας. Έχω υπ’ όψιν µου και την Κρήτη
και λοιπά. Πρέπει να εξετασθεί άµεσα αυτό το ζήτηµα, κύριε
Υπουργέ. Ξέρω ότι προχωράτε µε εργώδεις ρυθµούς σε µεταρ-
ρυθµιστικές προσπάθειες και πιστεύω ότι µία από αυτές είναι να
επουλωθεί ένα πρόβληµα το οποίο πληγώνει όλους τους κατοί-
κους της ελληνικής περιφέρειας.

Μεγάλο θέµα στην επιτροπή έγινε και για τον δήθεν, κατά την
άποψή µου, αποκλεισµό των κτηνιάτρων. Ρωτώ, λοιπόν, όσους
υποστηρίζουν αυτή τη θέση εάν διάβασαν το άρθρο 39 που ανα-
φέρεται στην ειδική επιτροπή παρακολούθησης. Εκεί γίνεται µια
ξεκάθαρη αναφορά σε συµµετοχή εκπροσώπου του Πανελλή-
νιου Κτηνιατρικού Συλλόγου. Μάλιστα, θα ήθελα να υπενθυµίσω
εδώ ότι σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα άρθρα 39 και 42, η
επιτροπή παρακολούθησης -στην οποία, όπως προανέφερα, θα
συµµετέχει και εκπρόσωπος του Πανελλήνιου Κτηνιατρικού Συλ-
λόγου- είναι επιφορτισµένη µε µία σειρά καθηκόντων επιτήρησης
και αξιολόγησης αυτού του νοµοθετήµατος, καθώς και µε τη δια-
µόρφωση της πρότασης για την όποια αναθεώρησή του. Με
άλλα λόγια, δηλαδή, πρόκειται για ένα κεντρικό όργανο αξιολό-
γησης και αναθεώρησης του παρόντος πλαισίου, το οποίο αυτή
τη στιγµή συγκροτούµε. 

Μιας και αναφέρθηκα τώρα στους κτηνιάτρους και µετά τα
όσα ειπώθηκαν και κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων,
τόσο από τον Πανελλήνιο Κτηνιατρικό Σύλλογο όσο και από την
οµοσπονδία των κυνηγών, θέλω να επικεντρωθώ στο ζήτηµα της
υποχρεωτικής στείρωσης και της εναλλακτικής λύσης που προ-
βλέπονται στο άρθρο 9 του σχεδίου νόµου.

Κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή οι απόψεις γύρω από το θέµα
της υποχρεωτικής στείρωσης, όπως θα έχετε διαπιστώσει σαφέ-
στατα κι εσείς, διίστανται. Από τη µια πλευρά, υπάρχει η άποψη
που υποστηρίζει ότι η σωµατική ακεραιότητα των ζώων συντρο-
φιάς αποτελεί µία βασική προϋπόθεση της ευζωίας. Από την
άλλη, είναι διαδεδοµένη και τεκµηριωµένη η άποψη ότι η υπο-
χρεωτική στείρωση αποτρέπει τον πολλαπλασιασµό των εγκατα-
λελειµµένων και αδέσποτων ζώων και συνεπώς τα προστατεύει
από τις σχετικές κακουχίες. Δεν θα αντιλέξω σε αυτό. Είναι δε-
δοµένο.

Λαµβάνοντας, όµως, υπ’ όψιν ότι το νοµικό πλαίσιο θα κριθεί
στην πράξη και θα αναθεωρηθεί υποχρεωτικά µετά το πέρας
µιας πενταετίας, ένας τρόπος στον οποίο µπορούµε να καταφύ-
γουµε για να επιλύσουµε το δίληµµα γύρω από την υποχρεωτική
στείρωση είναι η διεθνής νοµοθετική πρακτική. Είναι ένας µπού-
σουλας που µπορεί να µας οδηγήσει σε ασφαλή συµπεράσµατα.

Τι λέει, λοιπόν, η διεθνής εµπειρία; Σε µία προσπάθεια, για πα-
ράδειγµα, να καταστήσουν το ζήτηµα των αδέσποτων ζώων πιο
διαχειρίσιµο, οι περισσότερες πολιτείες των Ηνωµένων Πολι-
τειών προβλέπουν τη στείρωση ως µία από τις βασικές υποχρε-
ώσεις των ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς. Όµως -κι εδώ θέλω την
προσοχή σας- σε πολλές περιπτώσεις πολιτειακών νοµοθετικών
πλαισίων προβλέπονται οι ακόλουθες εξαιρέσεις στον κανόνα
της υποχρεωτικής στείρωσης. Πρώτον, εξαιρούνται οι σκύλοι
που ανήκουν στις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας.
Δεύτερον, οι σκύλοι και οι γάτες που ανήκουν στα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα ή στα ιατρικά και κτηνιατρικά εργαστήρια.
Τρίτον, τα ζώα που ανήκουν σε αναγνωρισµένους και εξουσιο-
δοτηµένους εκτροφείς. Και τέταρτον, οι σκύλοι που χρησιµοποι-
ούνται στο πλαίσιο του κυνηγιού ή άλλων αθλητικών
δραστηριοτήτων.

Στο πλαίσιο αυτό και βλέποντας ότι η σχετική διάταξη του άρ-
θρου 9 συµπεριλαµβάνει ήδη την εξαίρεση για τους σκύλους των

Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, προτείνω να
συγκλίνουµε και εµείς µε αυτή τη διεθνή πρακτική και να συµπε-
ριλάβουµε στο σχετικό άρθρο, κύριε Υπουργέ, και τις εξαιρέσεις
που αφορούν στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και στους κυ-
νηγούς. 

Σε κάθε περίπτωση, φυσικά, αν σε πέντε χρόνια από σήµερα
αποδειχθεί τελικά ότι αυτές οι εξαιρέσεις είναι προβληµατικές,
θα έχουµε τη δυνατότητα να τις απαλείψουµε. 

Το λέω µε µία ιδιοτέλεια, γιατί ως κυνηγός πολλά χρόνια έχω
µεγαλώσει µε κυνηγόσκυλα, τα ονόµατά τους είναι χαραγµένα
στη µνήµη εµού και της οικογένειάς µου και µαζί τους έχουµε
περάσει αξέχαστες στιγµές. Αντιλαµβάνεστε ότι τα παραδείγ-
µατα της όποιας άλλης πλευράς –εγώ πιστεύω ότι δεν πρέπει να
υπάρχουν διάφορες πλευρές, πρέπει να υπάρχει µία πλευρά που
είναι ο πολιτισµός, η ευαισθησία και η ασφαλής διαβίωση όλων
των ζώων- παίρνουν περιπτώσεις ανθρώπων οι οποίοι δεν έχουν
κανένα κυνηγετικό ιδεώδες και δεν διακρίνονται από οποιοδή-
ποτε συναίσθηµα ευαισθησίας απέναντι σε αυτά τα ισότιµα µε
τον άνθρωπο –εννοείται- έµβια όντα.

Αντιλαµβάνεστε ότι οι περιπτώσεις κατά τις οποίες βασανίζον-
ται τα ζώα, χρησιµοποιούνται ως εκκολαπτικές µηχανές ή βρί-
σκονται σε καταστάσεις οι οποίες απάδουν από οποιαδήποτε
έννοια πολιτισµού, δικαιοσύνης, νοµιµότητας και όλα τα συναφή,
δεν έχουν να κάνουν µε τον απλό κυνηγό ο οποίος µε ένα ζώο
προσπαθεί τις ελεύθερες ώρες του να περάσει κάποια όµορφη
στιγµή, να ψυχαγωγηθεί ή να αθληθεί στο κυνήγι.

Εν πάση περιπτώσει, επειδή έχουν ειπωθεί πολλά, γνωρίζω ότι
έχετε ακούσει και αυτά και έχετε προβληµατιστεί. Πιστεύω ότι
µπορεί να υπάρξει µία συγκεκριµένη κατεύθυνση προς αυτό που
λέω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών για τα ζώα συντροφιάς είναι κατά την άποψή µου
µία ειλικρινής προσπάθεια διαµόρφωσης ενός πλαισίου ουσια-
στικής προστασίας της ευζωίας των ζώων. Για τον λόγο αυτό και
µαζί µε τις βελτιώσεις που τόσο εγώ πριν από λίγο, αλλά κι άλλοι
συνάδελφοι των κυβερνητικών εδράνων έχουµε προτείνει, πι-
στεύω ότι µε την ψήφισή του θα τεθούν οι βάσεις για την καλύ-
τερη και αποτελεσµατική, θα έλεγα, διαχείριση του ζητήµατος
των αδέσποτων, καθώς και για την προστασία των δικαιωµάτων
και της ευζωίας των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς.

Θέλω να συγχαρώ τον Υπουργό για την πρωτοβουλία. Πι-
στεύω ότι υπάρχουν σηµεία τα οποία θέλουν µία περαιτέρω επε-
ξεργασία ή, αν θέλετε, µία προσοχή όσον αφορά την εφαρµογή
τους από εδώ και µπρος και αν θέλετε και ανοικτό πνεύµα δια-
µόρφωσης ή συνδιαµόρφωσης µε τους συναδέλφους Βουλευ-
τές, προκειµένου να υπάρξει ένα άρτιο, συγκεκριµένο, µόνιµο και
κοινά αποδεκτό νοµοθέτηµα –αυτό είναι το ιδεατό για κάθε νο-
µοθέτηµα, κύριε Υπουργέ µου- που θα καλύπτει αυτό το δράµα
το οποίο βλέπουµε στις πόλεις, στα χωριά µας και σε διάφορα
άλλα σηµεία των αδέσποτων ζώων, µε ό,τι αυτό συνεπιφέρει για
τη δηµόσια ασφάλεια, την υγεία, αλλά κυρίως για τον πολιτισµό
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Δαβάκη.
Κύριε Αραχωβίτη, θα ήθελα να σας ζητήσω συγγνώµη, γιατί

δεν είδα την αλλαγή εδώ που έχει γίνει. Θα δώσω τον λόγο στον
κ. Ευστάθιο Κωνσταντινίδη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µία στις δύο
περίπου οικογένειες στη χώρα µας έχει ένα κατοικίδιο στο σπίτι
της, όταν ο βιοπορισµός, η εργασία, η ασφάλεια, η λειτουργικό-
τητα, η ψυχαγωγία, η συντροφιά εκατοµµυρίων Ελλήνων σχετίζε-
ται µε την παρουσία ενός ζώου στη ζωή τους, όταν τα αισθήµατα
αγάπης και στοργής για τα ζώα προσβάλλονται βάναυσα από την
αδιαφορία ή και τη διαστροφή κάποιων ανθρώπων, αλλά και όταν
η καθηµερινότητα πολλών συµπολιτών µας πλήττεται ή δυσχεραί-
νεται από την ανεξέλεγκτη λειτουργία ενός αναποτελεσµατικού
πλαισίου για τα δεσποζόµενα και αδέσποτα ζώα, τότε δεν πρέπει
να µας εκπλήσσουν η διάρκεια, το ενδιαφέρον και η ένταση που
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εµφάνισε η διαδικασία νοµοθέτησης του συζητούµενου σχέδιο
νόµου ούτε φυσικά οι µεταβολές που προέκυψαν από τον δηµι-
ουργικό διάλογο. Είναι κάτι απολύτως λογικό, όταν πρόκειται για
ένα ευρύτατο θέµα µε πολλές διαστάσεις και αντίστοιχες διαφο-
ρετικές οπτικές.

Θα έλεγα, όµως, ότι ένα νοµοθέτηµα του οποίου οι διατάξεις
πραγµατεύονται την προστασία των ζώων, την καταγραφή και
την ταυτοποίησή τους, το πλαίσιο για την εκτροφή, αναπαρα-
γωγή και την εµπορία τους, την ενθάρρυνση της υιοθεσίας, τις
ευθύνες των ιδιοκτητών ή των κατόχων τους, τις υποχρεώσεις,
τις αρµοδιότητες, αλλά και τη χρηµατοδότηση των δήµων για την
υλοποίηση σχετικών δράσεων, τη σύσταση φορέων και τη δηµι-
ουργία µητρώων για την καταχώρηση στοιχείων και την κατα-
γραφή και αξιοποίηση χρήσιµων δεδοµένων, τη µετακίνηση και
µεταφορά των ζώων και την πρόσβασή τους σε παραλίες και σε
άλλους δηµόσιους χώρους, τη συµµετοχή τους σε εκθέσεις και
σε θεάµατα, την πρόληψη φαινοµένων κακοποίησης και την τι-
µωρία των δραστών, την αντιµετώπιση των ασθενειών και των
ζωονόσων, τη δηµιουργία πάρκων και καταφυγίων και τέλος την
ταφή και την αποτέφρωση των ζώων, αυτό αδικείται όταν το προ-
σεγγίζουµε κυρίως µε ανθρωποκεντρικά κριτήρια, όταν δηλαδή
το αξιολογούµε από το πώς επηρεάζει τις δικές µας ζωές, ενώ ο
πυρήνας του είναι τα ίδια τα ζώα και ο σκοπός του η διασφάλιση
της δικής τους ευζωίας.

Έχουµε, συνεπώς, να κάνουµε µε ένα ζωοκεντρικό –ας µου
επιτραπεί ο όρος- νοµοθέτηµα, όπως εξάλλου επιβεβαιώνει και
το µότο που το συνοδεύει: «Κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο
κακοποιηµένο». Αυτή είναι η κύρια στόχευση και, δυστυχώς, βρι-
σκόµαστε µακριά από την επίτευξή της. Τα αδέσποτα έχουν κα-
τακλύσει τα χωριά και τις πόλεις σε σχολεία, νοσοκοµεία,
ιδρύµατα, πλατείες και όχι µόνο στην περιφέρεια, ενώ όπου
υπάρχουν δοµές φιλοξενίας, αυτές κατά κανόνα έχουν σοβαρές
ελλείψεις και δεν ανταποκρίνονται στο επίπεδο που όλοι θα επι-
θυµούσαµε, για να το πω όσο πιο κοµψά γίνεται.

Όµως, ακόµα και το πλαίσιο για τα δεσποζόµενα έχει πολλά
κενά, ενώ πάσχει και στο εφαρµοστικό του πεδίο, µε αποτέλεσµα
να εµφανίζονται και εκεί σοβαρές δυσλειτουργίες και έτσι πολλά
από αυτά να καταλήγουν τελικά αδέσποτα. Συνεπώς το πρό-
βληµα είναι υπαρκτό και εντονότατο και όποιος δεν το βλέπει
εθελοτυφλεί.

Δυστυχώς, όµως, η συζήτηση για το «δέον γενέσθαι» κάποιες
φορές αντί για την ουσία, εξετράπη στο ποιος αγαπάει, ποιος
γνωρίζει και ποιος φροντίζει καλύτερα ή περισσότερο τα ζώα ή
και σε ακόµα πιο αδόκιµες συγκρίσεις ανάµεσα σε ζώα και αν-
θρώπους.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αντιµετωπίζει µε τόλµη και ρεαλισµό
τα υπαρκτά προβλήµατα, µακριά από στερεότυπα και διαχωρι-
σµούς. Άκουσα ενστάσεις. Πολλές µε βρήκαν σύµφωνο και αρ-
κετές ενσωµατώθηκαν στο νέο σχέδιο.

Σας έστειλα, κύριε Υπουργέ, την ανησυχία του Δήµου Βοΐου
για τη συµµετοχή καβαλάρηδων σε λαϊκά δρώµενα µε υψηλό
εθνικό συµβολισµό. Την κάνατε αποδεκτή. Σας έστειλα υπόµνηµα
µε τις εύστοχες παρατηρήσεις του Κυνηγετικού Συλλόγου Κοζά-
νης, κάποιες εκ των οποίων είδα επίσης να υιοθετούνται. Αποδε-
χτήκατε –και ορθά- την απαλλαγή των κτηνοτρόφων µας από τη
δαπάνη για την αποστολή βιολογικού υλικού για τα σκυλιά τους.
Προβήκατε σε βελτιώσεις ακόµα και σήµερα. Και όλα αυτά όχι
ως αποτέλεσµα πιέσεων ή ισορροπιών, αλλά διαλόγου και καλό-
πιστης επεξεργασίας.

Φυσικά και υπάρχουν πτυχές που τις γνωρίζουν καλύτερα οι
κτηνίατροι, άλλες οι κυνηγοί, άλλες οι σύλλογοι, άλλες οι εκτρο-
φείς και άλλες οι Υπηρεσίες. Πολλές φορές, µάλιστα, αυτές βρί-
σκονται σε σύγκρουση ή είναι ασύµβατες µεταξύ τους, όπως
συµβαίνει σε πολλά ζητήµατα της κοινωνικής ζωής. Ο καθένας
από την οπτική του έχει δίκιο, ιδίως όταν παίρνει ως κριτήριο τη
συνεπή συµπεριφορά όλων των µελών της οµάδας που αυτός
εκπροσωπεί. Όµως, δεν είµαστε όλοι συνεπείς. Αν ήµασταν, ίσως
να µη χρειαζόταν καινούργιο πλαίσιο. Μπορεί, όµως, κάποιος βά-
σιµα να το υποστηρίξει αυτό σήµερα;

Έτσι, αν έπρεπε να εικονοποιήσω τον διάλογο γύρω από το
θέµα, θα τον απέδιδα µε ξεχωριστούς τίτλους που ο καθένας

τους έχει στο κέντρο του τα ζώα, ενώ το συζητούµενο νοµοσχέ-
διο ως µία προσπάθεια να γίνουν αυτοί οι κύκλοι οµόκεντροι.
Αυτό αναζητούµε, την αρµονική και λειτουργική σύνθεση που
µπορεί να µην επιλύει µε απόλυτο τρόπο όλες τις διαστάσεις του
προβλήµατος, αλλά σίγουρα τις βελτιώνει σηµαντικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και αυτό επιτυγχάνεται µε προβλέψεις για την καταγραφή και
την ηλεκτρονική σήµανση και την ταυτοποίηση των ζώων, για τον
εµβολιασµό και τη στείρωσή τους, για τη διεύρυνση των δικαιού-
χων δωρεάν υπηρεσιών από τους δήµους, για την παροχή τρο-
φής και φαρµάκων σε φιλοζωικά σωµατεία και αναδόχους, για
τη διαδικασία και τα όργανα ελέγχου και ταυτοποίησης των γεν-
νητόρων από ζώα που έχουν εγκαταλειφθεί, κακοποιηθεί ή εντο-
πιστεί νεκρά και την επιβολή ποινικών και διοικητικών κυρώσεων
στους υπαίτιους. 

Επίσης, επιτυγχάνεται µε προβλέψεις για την παράδοση ζώου
συντροφιάς στην αρµόδια υπηρεσία του δήµου, όταν ένας πολί-
της δεν µπορεί να συνεχίσει να τον φροντίζει, για την υποχρέωση
των δήµων να διαθέτουν εφεξής ολοκληρωµένο επιχειρησιακό
πρόγραµµα διαχείρισης, τουλάχιστον ένα καταφύγιο, ειδικά δια-
µορφωµένο όχηµα περισυλλογής αδέσποτων, να παρέχουν τις
αναγκαίες κτηνιατρικές υπηρεσίες και τη δυνατότητα να ιδρύουν
αποτεφρωτήρια, για τη διοργάνωση επιµορφωτικών σεµιναρίων
και εκδηλώσεων ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης, για τη θέ-
σπιση χρηµατοδοτικών εργαλείων και διαδικαστικών διευκολύν-
σεων για την υλοποίηση των σχετικών δράσεων, αλλά και
οικονοµικών κυρώσεων σε περιπτώσεις µη συµµόρφωσης και,
τέλος, για τον καθορισµό δεικτών απόδοσης µε πρώτο χρόνο
εφαρµογής το 2023.

Όλα αυτά καθιστούν το ζητούµενο σχέδιο νόµου ίσως το
πρώτο ολοκληρωµένο νοµοθετικό εγχείρηµα το οποίο αν αγκα-
λιαστεί από όλους τους εµπλεκοµένους θα δώσει λύσεις στην
υπόθεση της ευζωίας των ζώων. Γι’ αυτό και το υπερψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κωνσταντινίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, παρατηρούµε τις τελευ-

ταίες µέρες δυστυχώς ότι πολλαπλασιάζονται τα κρούσµατα
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας µε χυδαίες, προκλητικές και
απαράδεκτες για τον θεσµικό τους ρόλο δηλώσεις. Βλέπουµε,
όµως, από την άλλη ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας επιδεικνύει µια ανοχή. Αυτό δεν ξέρουµε πώς να το
ερµηνεύσουµε. Τα κρούσµατα γίνονται πολλά, γίνονται όλο και
χειρότερα και δεν υπάρχει αντίδραση. Να υποθέσουµε ότι η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας επικροτεί και υιο-
θετεί τέτοιες συµπεριφορές συναδέλφων; Δεν θέλω να το
πιστέψω αυτό. Άρα περιµένουµε αντίδραση. Περιµένουµε όλο το
δηµοκρατικό φάσµα των συναδέλφων Βουλευτών να αντιδράσει
αυτή την ώρα.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι
καλό ότι στην Ολοµέλεια έχουµε αυτή την µεγάλη προσέλευση
Υπουργών. Δεν το είδαµε αυτό τις προηγούµενες ηµέρες ούτε
κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις επιτροπές ούτε κατά τη
συζήτηση στη δηµόσια σφαίρα. Φαίνεται ότι µετά την κατα-
κραυγή των φορέων, η οποία ήταν σχεδόν καθολική, βλέπουµε
ότι κινητοποιήθηκαν οι Υπουργοί. Τέτοια οµοβροντία πραγµα-
τικά από τους φορείς που εκφράζουν όλη την κοινωνία, εκφρά-
ζουν τους επιστήµονες, εκφράζουν το δηµόσιο, εκφράζουν τους
κτηνιάτρους, εκφράζουν τους κυνηγούς, εκφράζουν την τοπική
αυτοδιοίκηση και φυσικά τους φιλόζωους, τόσο καθολικό µέ-
τωπο σπανίως συναντάµε. 

Άρα εδώ κάτι δεν πάει καλά. Κάτι πραγµατικά δεν πάει καλά
µε το νοµοσχέδιο. Και βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση συνεχίζει να
υπερασπίζεται διατάξεις για τις οποίες έχουν διατυπωθεί πολύ
συγκεκριµένες ενστάσεις χωρίς να αιτιολογεί, χωρίς να λέει
ποιος είναι ο λόγος για τον οποίο προχωράει σε αυτές και ποια
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αναγκαιότητα εξυπηρετούν. Υπερασπίζεται µόνον την ορθότητα,
χωρίς να µας εξηγεί ποια ήταν η ουσία, η κινητήρια δύναµη για
να προχωρήσει σε τέτοιες αλλαγές. Και παρατηρούµε µετά
λύπης µεγάλης ξανά ότι η κυβερνητική πλειοψηφία ενοχλήθηκε
τόσο πολύ από τις τοποθετήσεις των φορέων, που προχώρησε
ακόµα και σε προσωπικές επιθέσεις και µάλιστα προς το πρό-
σωπο του προέδρου του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου, του θεσµι-
κού συµβούλου της πολιτείας. Αυτό νοµίζω ότι είναι απαράδεκτο
και πρέπει να ειπωθεί µια συγγνώµη.

Πάµε όµως στα θέµατα του νοµοσχεδίου ένα ένα. Όσον φορά
το θέµα των αρµοδιοτήτων, ξεκινάω από αυτό που έλεγα, ότι η
Κυβέρνηση ακόµα δεν µας έχει εξηγήσει ποια ήταν η αναγκαιό-
τητα της µεταφοράς των συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Υπουργείο Εσωτερικών,
δηλαδή η διάσπαση στην πραγµατικότητα των αρµοδιοτήτων σε
δύο Υπουργεία, γιατί όπως παραδέχονται οι Υπουργοί που έχουν
µιλήσει µέχρι τώρα σε όλες τις τοποθετήσεις, ένα κοµµάτι αρµο-
διοτήτων παραµένει στο Αγροτικής Ανάπτυξης και ένα άλλο κοµ-
µάτι περνάει στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

Ερωτήµατα: Με ποια στελέχωση το Υπουργείο Εσωτερικών θα
µπορέσει να υποστηρίξει τις νέες αρµοδιότητες; Εδώ έχουµε
τροµερές ελλείψεις κτηνιάτρων σε σφαγεία όπου οφείλουν οι
κτηνίατροι να είναι, έτσι ώστε να δουν την καταλληλότητα του
σφάγιου προς ανθρώπινη κατανάλωση. Δεν έχουµε κτηνιάτρους
στο πεδίο, δεν έχουµε κτηνιάτρους για τους µαζικούς εµβολια-
σµούς. 

Στη Λακωνία, στην πατρίδα µου -ο κ. Δαβάκης είναι εδώ και
γνωρίζει καλά- υπάρχει µια φοβερή έλλειψη στελέχωσης µε κτη-
νιάτρους. Αυτό συµβαίνει σε όλες τις περιοχές της Ελλάδας και
σας το λέω µετά λόγου γνώσεως ως πρώην Υπουργός. Είχαµε
έρθει σε συµφωνία µε το Υπουργείο Εσωτερικών για την πρόσ-
ληψη εκατόν εβδοµήντα δύο κτηνιάτρων σε όλες τις περιφέρειες
της Ελλάδας. Δύο χρόνια µετά και δεν έχουν τοποθετηθεί. Και
ζητά η Κυβέρνηση τη µεταφορά επιπλέον αρµοδιοτήτων. Ποιος
θα το σηκώσει αυτό;

Σηµείο δεύτερο, η διεθνής πρακτική. Ακούσατε και από την ει-
σηγήτριά µας και από πάρα πολλούς ότι στη διεθνή πρακτική δεν
συνηθίζεται να σπάζει η αρµοδιότητα των αδέσποτων σε δύο
Υπουργεία. Συνηθίζεται να είναι στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης ή στο Γεωργίας ανάλογα µε τη χώρα. 

Σηµείο τρίτο, ακούσατε τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης οι όποιοι φορείς ήταν όλοι ξεκάθαροι στο τι θέλουν και εσείς
επιµένετε. 

Σηµείο τέταρτο, µιλήσατε για τα 40 εκατοµµύρια µε τα οποία
πανηγυρίζετε ότι επιχορηγείτε την τοπική αυτοδιοίκηση. Στο
πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» εντάχθηκαν δράσεις -όσο και να θέ-
λετε να ξεχάσετε το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ»- καταφυγίων σε
όλη την Ελλάδα και µάλιστα να σας θυµίσω ότι υπήρχαν έκτακτες
χρηµατοδοτήσεις στην τοπική αυτοδιοίκηση για αγορά ζωοτρο-
φών και αναλωσίµων. Αντί να συνεχίσετε και να εντείνετε µια τέ-
τοια πρακτική, εσείς προτιµάτε να δώσετε άπαξ ένα ποσό 40
εκατοµµυρίων και να τελειώσετε.

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει ότι όσοι δήµοι δεν µπορέ-
σουν να προχωρήσουν σε υποδοµές, θα είναι υποχρεωµένοι να
δηµιουργήσουν συµβάσεις µε άλλους φορείς, όπως προβλέπεται
στο συγκεκριµένο άρθρο, για να περάσουν τη δραστηριότητα
της φιλοξενίας των αδέσποτων σε φορείς εκτός δηµοτικών
αρχών. Αυτό στην πραγµατικότητα δείχνει ότι έχετε αποκοπεί,
κύριοι της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής πλειοψηφίας, από
την κοινωνική πλειοψηφία. Το ότι δεν ακούτε τους φορείς, το σύ-
νολο της κοινωνίας, σηµαίνει ότι έχετε αποκοπεί. Ταυτόχρονα
δείχνει και κάτι άλλο. Δείχνει την αλαζονεία της διακυβέρνησής
σας να προχωράτε σε κάτι για το οποίο δέχεστε πολύ µεγάλη
κριτική και στον πυρήνα του δεν µεταβάλλετε τίποτα. 

Θα σας πω το εξής: Κατά τη διαβούλευση ήταν ένα από τα νο-
µοσχέδια µε τα περισσότερα σχόλια, που αφορούσαν τον πυ-
ρήνα του νοµοσχεδίου, όχι διορθωτικές. Οι έντεκα χιλιάδες
αυτές παρατηρήσεις εκφράστηκαν εν ολίγοις στην ακρόαση των
φορέων, όπου όλοι ή σχεδόν όλοι ήταν απέναντι. 

Για να δείχνετε µία τέτοια επιµονή, σηµαίνει ότι κάτι άλλο έχετε
στο µυαλό σας. Αυτό το κάτι άλλο πραγµατικά θα θέλαµε να το

ακούσουµε γιατί µέχρι τώρα κρύβεστε πίσω από το ότι τα αδέ-
σποτα είναι ένα πραγµατικό πρόβληµα για την κοινωνία χωρίς να
µπαίνετε ούτε στην ουσία του, που είναι το πώς δηµιουργείται
το πρόβληµα, ούτε να µπαίνετε στην πραγµατικότητα στο ποιος
θα διαχειριστεί αυτό το πρόβληµα µε κριτήρια την ευζωία των
ζώων πρώτα απ’ όλα, αλλά και τον ανθρωπισµό που πρέπει να
έχουµε στις µέρες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Αραχωβίτη.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα

Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω µε δύο σηµεία τα οποία ανέφερε κι ο συνάδελφος

και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να δοθούν διευκρινίσεις. Ήδη και
οι συνάδελφοι και οι Υπουργοί µας έχουν τοποθετηθεί επ’ αυτού.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι η µεταβίβαση της αρµοδιότητας
στο Υπουργείο Εσωτερικών ήταν µία απαραίτητη κίνηση για τον
απλούστατο λόγο ότι τη στιγµή που οι δήµοι θα «τρέχουν» πλέον
το πρόγραµµα των καταφυγίων θα πρέπει οι δήµοι και να έχουν
την αρµοδιότητα, αλλά και να µπορούν και να ελέγχονται. Αν λοι-
πόν η αρµοδιότητα ήταν σε άλλο Υπουργείο το οποίο δεν επο-
πτεύει άµεσα ή έµµεσα τους δήµους δεν θα µπορούσε να
υπάρξει αυτός ο έλεγχος. Και γνωρίζουµε ότι η υποχρέωση να
γίνουν τα καταφύγια ζώων στους δήµους υπάρχει πάρα πολλά
χρόνια τώρα, αλλά κανένας εποπτικός µηχανισµός δεν υπήρχε
και κανένας τρόπος εξαναγκασµού των δήµων να προχωρήσουν
στην υλοποίηση αυτών των βασικών υποδοµών για τα ζώα δεν
είχε τεθεί. Γι’ αυτόν τον λόγο η µεταβίβαση της αρµοδιότητας
αυτής στο Υπουργείο Εσωτερικών θεωρώ ότι είναι πολύ κρίσιµης
και ζωτικής σηµασίας για την επιτυχία της λειτουργίας των κα-
ταφυγίων προς όφελος των ζώων συντροφιάς.

Και το δεύτερο είναι το εξής. Επειδή αναφέρθηκε το πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», θα ήθελα να πω ότι στο πρόγραµµα «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟΣ» είχε προβλεφθεί η δηµιουργία καταφυγίων ζώων
από τους δήµους. Υπήρχαν όµως αρκετοί πόροι; Γιατί οι περισ-
σότεροι δήµοι, τουλάχιστον στον Νοµό Ηλείας που έχω προσω-
πική γνώση, δεν βρήκαν πόρους στο πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ»
για να φτιάξουν τα καταφύγια όταν θέλησαν. Άρα λοιπόν σε µε-
γάλο βαθµό εκείνο το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» είχε πάρα
πολλά κονδύλια µέσα βάλει, τα οποία δεν αντιστοιχούσαν στην
πραγµατικότητα, δεν υπήρχαν τα λεφτά στο ταµείο του «ΦΙΛΟ-
ΔΗΜΟΣ».

Επανέρχοµαι όµως στην οµιλία µου έτσι όπως και εγώ την είχα
σηµειώσει. Να σας πω το εξής. Όπως διαβάζω αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι πολύ σηµαντικό και πράγµατι λύνει προς τη σωστή κα-
τεύθυνση µία σειρά εκκρεµών ζητηµάτων σε σχέση και µε τα
αδέσποτα και µε τα δεσποζόµενα ζώα συντροφιάς, τα οποία δεν
είχαν λυθεί στη χώρα µας. Στη χώρα µας πράγµατι -είναι κοινής
αποδοχής αυτό- τα ζώα δεν απολαµβάνουν την φροντίδα και τη
νοµική προστασία που τους αξίζει. Χρειαζόταν λοιπόν να γίνει
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο εκ νέου και το νοµοσχέδιο κινείται προς
δύο βασικές κατευθύνσεις: κινείται προς την κατεύθυνση τού να
αναγνωρίσει πλέον ο ιδιοκτήτης τις υποχρεώσεις τις οποίες έχει
απέναντι στα ζώα τα οποία φιλοξενεί. Και θα έλεγα ότι δεν είναι
ιδιοκτήτης µε την έννοια της ιδιοκτησίας κάποιος που έχει ένα
ζώο συντροφιάς, αλλά είναι κηδεµόνας, είναι φροντιστής του και
από αυτή την κατάσταση απορρέουν υποχρεώσεις. Εισάγει, λοι-
πόν, την έννοια της υπεύθυνης «ιδιοκτησίας» αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Από την άλλη όµως παρουσιάζει και ένα απαραίτητο, όπως εί-
παµε, ολοκληρωµένο σχέδιο διαχείρισης αυτού του µεγάλου ζη-
τήµατος. Έχοντας παρακολουθήσει τη διαβούλευση την οποία
έκαναν και το Υπουργείο Εσωτερικών και τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία και στις επαφές που έκανα και εγώ ως πρόεδρος της Επι-
τροπής Περιβάλλοντος της Βουλής µε τους Υπουργούς
διαπίστωσα ότι πράγµατι στάθηκαν πάνω σε αυτό το νοµοσχέδιο
και το αναθεώρησαν κι αρκετές φορές, για να µπορέσουµε να
έχουµε µία καλή λύση και ένα καλό, ολοκληρωµένο σύστηµα δια-
χείρισης του ζητήµατος αυτού σήµερα.
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Μάλιστα επειδή αρκετοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν και στη διε-
θνή εµπειρία η οποία υπάρχει από τα άλλα κράτη πρέπει να
πούµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο βασίζεται και στον κανο-
νισµό 2016/429 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που σηµαίνει ότι για
να γίνει ένας κανονισµός και να υιοθετηθεί αυτός έχει γίνει αντι-
κείµενο διαβούλευσης από τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και ενσωµατώνει την εµπειρία των κρατών - µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και βεβαίως και της ίδιας της Κοµισιόν. Άρα
και το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα το οποίο έχουµε σήµερα υπό
συζήτηση και αυτό ενσωµατώνει την πολύ σηµαντική εµπειρία
των άλλων ευρωπαϊκών κρατών και τα µέτρα τα οποία υιοθετεί
είναι ακόµα πιο σαφή και συγκεκριµένα. 

Είναι πολύ σηµαντικό το ότι δηµιουργείται το Εθνικό Μητρώο
Ζώων Συντροφιάς και αναβαθµίζονται και τα υπόλοιπα υποµη-
τρώα. Θα έλεγα, για παράδειγµα, ως προς τη βελτίωση την οποία
παρουσιάζουν τα υποµητρώα ότι ήταν εξαιρετικού ενδιαφέρον-
τος το ότι στο Υποµητρώο Καταγραφής και Παρακολούθησης
Ζώων Συντροφιάς θα καταγράφονται πλέον και τα ιατρικά δεδο-
µένα, διότι η ύπαρξη των ιατρικών δεδοµένων ενός ζώου είναι
πολύ σηµαντική και για τον ιδιοκτήτη, αλλά και για έναν κτηνία-
τρο που δεν ξέρει το ιστορικό του ζώου και θα υπάρξει ανάγκη
εκείνη τη στιγµή να παρέµβει προς όφελος της υγείας του ζώου.
Είναι πολύ σηµαντικό το ότι οι κτηνίατροι θα γνωρίζουν ανά πάσα
στιγµή το ιατρικό ιστορικό.

Βεβαίως είναι αυτονόητο ότι είναι εξαιρετικής σηµασίας το
Υποµητρώο των Φιλοζωικών Σωµατείων και Οργανώσεων για να
καταχωρούνται εκεί τα αναγνωρισµένα και νοµίµως λειτουρ-
γούντα φιλοζωικά σωµατεία -δεν χρειάζεται ανάλυση επ’ αυτού-
και βέβαια και η λειτουργία της Πανελλήνιας Πλατφόρµας Υιο-
θεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς. Τη χρειαζόµαστε, είναι ση-
µαντικό εργαλείο για την ορθή διαχείριση και τη διαφάνεια στα
προγράµµατα των υιοθεσιών, διότι θα πρέπει να εκµηδενίσουµε
κάθε πιθανότητα ένα ζώο που εµείς θεωρούµε ότι πάει προς υιο-
θεσία να καταστεί αντικείµενο εκµετάλλευσης. Είχαµε κάποια λυ-
πηρά περιστατικά στο παρελθόν και θα πρέπει πραγµατικά να
µην υπάρχει αυτή η δυνατότητα στο µέλλον. 

Θα άξιζε βεβαίως να δώσουµε και ιδιαίτερη έµφαση στη θε-
σµοθέτηση για πρώτη φορά της έννοιας του αναδόχου ζώου
συντροφιάς. Αυτός είναι ένας θεσµός ο οποίος χρησιµεύει για
τη φιλοξενία ενός ζώου σε ένα σπίτι για σύντοµο χρονικό διά-
στηµα. Η δυνατότητα της αναδοχής του ζώου συντροφιάς είναι
πολύ χρήσιµη στην πράξη και γι’ αυτό τον λόγο αξίζει να γίνει και
ευρύτερα γνωστή στους συµπολίτες µας ώστε να µπορέσουν να
την αξιοποιήσουν και να δοθεί η ευκαιρία σε ζώα που έχουν
ανάγκη για λίγο χρονικό διάστηµα να φιλοξενηθούν, να υπάρχει
αυτή η δυνατότητα. 

Επίσης για τα ζώα συντροφιάς που δεν είναι δυνατόν να βρε-
θεί ένα σπίτι να µείνουν θεσµοθετείται συµπληρωµατικά -και το
τονίζω ότι είναι συµπληρωµατικό- το Υποµητρώο Καταφυγίων.
Το καταφύγιο ζώων δεν είναι η πρώτη λύση. Η πρώτη λύση είναι
να βρούµε ένα σπίτι, µια οικογένεια. Αν αυτό δεν είναι εφικτό, το
να λειτουργούν σωστά και µε συγκεκριµένες προδιαγραφές τα
καταφύγια της χώρας είναι πάρα πολύ σηµαντικό και είναι ση-
µαντικό το ότι τα καταφύγια µπορούν πλέον να τα λειτουργούν
τόσο οι δήµοι, οι σύνδεσµοι δήµων, όσο και τα φιλοζωικά σωµα-
τεία που είναι εγγεγραµµένα στο µητρώο, αλλά και ιδιώτες φι-
λόζωοι και µε αυτόν τον τρόπο, µε αυτόν τον συνδυασµό
δυνάµεων να καλύπτεται όλη η ελληνική επικράτεια από τα κα-
ταφύγια. 

Πρέπει λοιπόν να συµπράξουν όλοι µαζί, ώστε κανένα ζώο να
µη µείνει άστεγο και κανένα ζώο να µη µείνει χωρίς οικογένεια ή
καταφύγιο. Και τα καταφύγια, όπως είπαµε, θα έχουν συγκεκρι-
µένες προδιαγραφές, κατάλληλες εγκαταστάσεις. Υπάρχει πρό-
βλεψη για επαρκές προσωπικό και για τη φροντίδα από
συµβεβληµένο κτηνίατρο και προβλέπεται και η δυνατότητα λει-
τουργίας περιφραγµένων πάρκων σκύλων από τους δήµους, διότι
πράγµατι δεν θα πρέπει να δηµιουργούνται οι συνθήκες εγκλει-
σµού για τα ζώα, αλλά εκείνα να διάγουν τη ζωή τους όπως αρµό-
ζει στη φύση τους. Και το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» θα παράσχει
στους δήµους την απαραίτητη χρηµατοδότηση για την υλικοτε-
χνική υποδοµή που χρειάζονται. Εδώ είναι και µια καινοτοµία, ότι

θα µπορούν να τυγχάνουν οικονοµικής ενίσχυσης από τους δή-
µους και τα φιλοζωικά σωµατεία. Έτσι λοιπόν µε εξασφαλισµένες
πόρους δεν θα υπάρχει καµµία δικαιολογία, ώστε οι δήµοι ή οι
ενώσεις τους να µη διαθέτουν πλέον καταφύγια. 

Επίσης να τονίσουµε εδώ ότι ο νόµος για τα καταφύγια ζώων
συντροφιάς δεν είναι πια lex imperfecta, δεν είναι ένας ατελής
νόµος, αλλά είναι ένας νόµος που αν τον παραβείς επιφέρονται
ποινές, εισάγονται ποινές σε όσους δήµους δεν εφαρµόζουν
αποτελεσµατικά το µοντέλο διαχείρισης και υπάρχει και συνεχής
παρακολούθηση της απόδοσης των δήµων σε αυτόν τον τοµέα.
Κι εδώ χρειαζόµαστε το Υπουργείο Εσωτερικών.

Πολύ σηµαντικές είναι και οι διατάξεις που εισάγονται αναφο-
ρικά µε τις ποινικές συµπεριφορές έναντι των ζώων συντροφιάς.
Ο φόνος κι ο βασανισµός ζώων µε όλες τις µορφές που αυτός
µπορεί να λάβει αποτελούν πλέον σοβαρές παραβάσεις κακουρ-
γηµατικού χαρακτήρα και επιφέρουν εκτός από τις ποινικές και
σοβαρές διοικητικές κυρώσεις. Ήδη η Κυβέρνησή µας είχε κάνει
προηγουµένως ένα σηµαντικό βήµα και είχε χαρακτηρίσει ως κα-
κούργηµα τον βασανισµό ζώου και µε τον ν.4745/2020.

Επίσης πολύ σηµαντική είναι και η προσθήκη της ρύθµισης που
εισάγει τη δυνατότητα για παράσταση πολιτικής αγωγής στην ποι-
νική διαδικασία και για κάθε φιλοζωικό σωµατείο που ενδιαφέρεται
προς όφελος ενός ζώου. Αφ’ ενός µε την αύξηση της ποινής για
την εγκατάλειψη ενός ζώου και αφ’ ετέρου µε την παροχή εναλ-
λακτικής λύσης για όσους ιδιοκτήτες ζώων δεν µπορούν να προ-
σφέρουν πλέον φροντίδα σε αυτά προβλέπεται σε συνεργασία µε
τον οικείο δήµο να γίνεται αναγγελία στην Πανελλήνια Πλατφόρµα
Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων. Θα αποβεί σωτήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Βεβαίως, σε ένα
λεπτό ολοκληρώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σε ένα λεπτό θα είναι
αργά.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Με συγχωρείτε,
δεν βλέπω τον χρόνο επειδή δεν είµαι στην Αίθουσα και δεν
υπάρχει αυτή η δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το κατάλαβα, κυρία
Αυγερινοπούλου.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω λέ-
γοντας το εξής. Είναι σηµαντική η Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιο-
θεσίας Αδέσποτων Ζώων, είναι σηµαντικό το µητρώο
παραβατών, επίσης και η αρµοδιότητα που αναγνωρίζεται στον
Συνήγορο του Πολίτη για τη διαµεσολάβηση σχετικά µε τα δι-
καιώµατα των ζώων, καθώς και η ειδική εκπαίδευση των Σωµά-
των Ασφαλείας σχετικά µε τη φιλοζωία και την ευζωία των ζώων.

Κλείνοντας, συµπληρώνω αυτές τις σηµαντικές ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου, λέγοντας ότι σε έναν επόµενο χρόνο, αφού αξιο-
λογήσουµε κι αυτό το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να καταθέσω µία
πρόταση, µήπως θα έπρεπε να διερευνήσουµε τη δηµιουργία
ενός εθνικού οργανισµού για την προστασία των ζώων στο πρό-
τυπο του ΟΦΥΠΕΚΑ, που θα έχει όλες τις αρµοδιότητες µαζί.
Χρειάζεται επεξεργασία αυτή η πρόταση και µπορούµε να τη
δούµε σε επόµενο χρόνο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Αυγερινοπούλου.
Να πάµε τώρα στην κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ

-Προοδευτική Συµµαχία, την κτηνίατρο που έψαχνε ο κ. Αραχω-
βίτης. Καλησπέρα σας.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγο από το Βήµα της
Βουλής, ο κ. Τσαβδαρίδης, επειδή προφανώς αισθάνεται κατη-
γορούµενος και µάλιστα ένοχος στη συνείδηση της ελληνικής
κοινωνίας, µετά από τη γενική κατακραυγή γι’ αυτό το νοµοσχέ-
διο, ως κοινός συκοφάντης, αναφέρθηκε στο άρθρο 24 του Συν-
τάγµατος -δεν έχει σχέση µε αυτό που συζητάµε σήµερα και δεν
θα αναφερθώ παραπάνω λόγω της πολυπλοκότητας του θέµα-
τος- και σαν ένας απατεώνας που επειδή είναι ένοχος προσπαθεί
να ξεφύγει, είπε τη µισή αλήθεια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Τελιγιορίδου,
σας παρακαλώ…

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ξέχασε να πει ότι τότε για την ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος και οι ογδόντα τέσσερις Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Τελιγιορίδου,
µε ακούτε;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε σε
εµένα και είµαι υποχρεωµένη να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ πολύ να
σβήσουµε το «απατεώνας». Θέλω να πάρετε πίσω το «απατεώ-
νας».

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: «Σαν απατεώνας» είπα, δεν είπα ότι
είναι απατεώνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μάλιστα.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ξέχασε λοιπόν να πει ότι και οι

ογδόντα τέσσερις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µηδενός
εξαιρουµένου στην ίδια ψηφοφορία είχαν ψηφίσει «όχι» στην
αναθεώρηση αυτού του άρθρου. 

Εγώ δεν θα αραδιάσω σαν αυτόν τα ονόµατα. Τον προκαλώ
όµως να διαβάσει τα ονόµατα και των ογδόντα τεσσάρων Βου-
λευτών του κόµµατος που καταψήφισαν και έναν προς έναν να
τους απευθύνει αυτό που είπε από το Βήµα της Βουλής µε πολύ
ποµπώδες ύφος, ότι δεν δικαιούνται να οµιλούν.

Κύριε Πέτσα, ερχόµενη στο νοµοσχέδιο, ειλικρινά πώς τα κα-
ταφέρατε έτσι; Πετύχατε να στρέψετε όλους τους φορείς εναν-
τίον σας. Διαφωνούν όλοι, ο καθένας για τους δικούς του
διαφορετικούς λόγους, αποδεικνύοντας όµως ότι δεν υπήρξε
ούτε συγκεκριµένη στόχευση ούτε ουσιαστική διαβούλευση για
το νοµοσχέδιο αυτό. 

Αν υπήρχε συγκεκριµένη στόχευση, κάποιος από όλους τους
φορείς θα έλεγε ότι συµφωνεί µαζί σας. Κι ακόµη και αν εµείς
διαφωνούσαµε, εσείς θα είχατε στόχο. Αν υπήρχε ουσιαστική
διαβούλευση, θεωρώ ότι θα ήταν ένα νοµοσχέδιο ισορροπηµένο
που θα έλυνε και δεν θα δηµιουργούσε επιπλέον προβλήµατα.
Τίποτε από τα δύο δεν έγινε. Αποδεικνύεται η προχειρότητα αλλά
και η άγνοια στον τρόπο που νοµοθετήσατε.

Μου έκανε εξαιρετική εντύπωση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Βρούτσης, που είπε µε πολύ
έντονο ύφος ότι «για πρώτη φορά, για πρώτη φορά, έρχεται στην
ελληνική Βουλή νοµοσχέδιο για τα ζώα συντροφιάς». Αυτό από
µόνο του αποδεικνύει ότι δεν γνωρίζει το θέµα. Ο ν.4039 δεν ήταν
νοµοσχέδιο που αφορούσε τα ζώα συντροφιάς; Και συνέχισε µε
το ίδιο ύφος: «Για πρώτη φορά νοµοσχέδιο, για πρώτη φορά κυ-
ρώσεις για την κακοποίηση». Οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν
είχαν κάνει κυρώσεις για την κακοποίηση; Ούτε τη νοµοθετική
πρωτοβουλία του κ. Βορίδη του κόµµατός του δεν ξέρει; 

Έχω την εντύπωση ότι σήµερα µιλάτε για να µιλάτε και νοµο-
θετείτε για να νοµοθετείτε. Υπάρχει αποδεδειγµένη άγνοια του
θέµατος και αυτό αποδεικνύεται ακόµη περισσότερο από τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις της τελευταίας στιγµής που µετά από τη
γενική κατακραυγή οµολογουµένως κάποιες από αυτές είναι στη
θετική κατεύθυνση. 

Επιχειρήσατε µε αυτό το νοµοσχέδιο να ικανοποιήσετε µια
προεκλογική υπόσχεση του κ. Μητσοτάκη που έγινε κατά τη
γνώµη µου µε καθαρά επικοινωνιακό χαρακτήρα και προχειρό-
τητα, χωρίς να έχετε γνώση τι πάτε να κάνετε. 

Επιλέξατε µια διαδικασία που δεν έχει αρχή, µέση, τέλος, δεν
έχει καµµία αναφορά στην αντιµετώπιση της αιτίας που δηµιουρ-
γεί αυτό το πρόβληµα, δεν έχει καµµία αναφορά στη διασφάλιση
µέσω της διαχείρισης αυτού του προβλήµατος της δηµόσιας
υγείας και εκτός όλων των άλλων, προσβάλλατε τους πάντες,
προσβάλλατε τους αρµόδιους επιστήµονες, την πλειοψηφία των
φιλοζωικών οργανώσεων, την τοπική αυτοδιοίκηση και τους προ-
σβάλλατε γιατί αγνοήσατε τις προτάσεις όλων.

Ένα από τα βασικά στοιχεία της αιτιολόγησης αυτού του νο-
µοσχεδίου είναι η απαράδεκτη, κατά τη γνώµη µου, διατύπωση
από στελέχη σας ότι το πρόβληµα των αδέσποτων οφείλεται σε
συντεχνιακά συµφέροντα και δη στα συµφέροντα των κτηνιά-
τρων.

Ως κτηνίατρος θεωρώ ότι η απαξία στον ρόλο των Ελλήνων

κτηνιάτρων αποτελεί µια κατάφωρη αδικία και µια άθλια συκο-
φαντία απέναντι σε έναν επιστηµονικό κλάδο, που αποτελεί βα-
σικό συνοµιλητή σε παγκόσµιο επίπεδο και για την αντιµετώπιση
του ζητήµατος των αδέσποτων ζώων, αλλά και των σύγχρονων
προκλήσεων. Αποτελεί πραγµατικά µια άδικη στάση απέναντι
στον κλάδο µας.

Αφού λοιπόν πετάξετε εκ προοιµίου τις απόψεις του στον κά-
λαθο των αχρήστων, γίνεται αρπαγή της αρµοδιότητας από τη
Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής και µεταφορά σε ένα υπό ίδρυση
και υπό αµφισβήτηση αποτελεσµατικότητας τµήµα στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, γιατί, λέει, οι δήµοι έχουµε τα καταφύγια. Οι
δήµοι έχουν και τα κτήρια των σχολικών µονάδων. Να πάµε και
την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση από το Υπουρ-
γείο Παιδείας στους δήµους;

Και νοµίζετε ότι παρ’ όλο που αυτό δείχνει µια ασχετοσύνη µε
το θέµα, εσείς πράττετε ορθά µε τον κατακερµατισµό των ιατρι-
κών υπηρεσιών. Κι εγώ πάνω σε αυτό, επειδή ειπώθηκαν πολλά,
θα κάνω µόνο µία ερώτηση. Όταν η χώρα θα εκπροσωπείται στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, που µε βάση τον κανονισµό 625/2017 πρέπει
να εκπροσωπείται από µια ενιαία κτηνιατρική αρχή, ποιος θα πη-
γαίνει; Η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του ΥΠΑΑΤ που θα είναι
αρµόδια για τα παραγωγικά ζώα ή το υπό ίδρυση τµήµα στο
Υπουργείο Εσωτερικών που θα είναι για τα αδέσποτα; Και εν
πάση περιπτώσει, όλες οι χώρες θα εκπροσωπούνται από ειδι-
κούς επιστήµονες και η Ελλάδα θα εκπροσωπείται από αναρµό-
διους ίσως του επιτελικού κράτους; 

Ότι δεν σας ενδιαφέρουν οι επιστήµονες και οι κτηνίατροι τα
είπαν και οι ίδιοι τα είπε και το ΓΕΩΤΕΕ. Σας ενδιαφέρουν άραγε
οι προτάσεις από τις φιλοζωικές οργανώσεις, που φτάσατε και
στο σηµείο να αφαιρέσετε ακόµη και το δικαίωµα παράστασης
πολιτικής αγωγής που τους δόθηκε µε προσθήκη στο άρθρο 20
του ν.4039 από τον ν.4509 της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ του 2017;
Ευτυχώς το αλλάξατε την τελευταία στιγµή. Αυτό όµως δείχνει
ότι πραγµατικά αυτό το νοµοσχέδιο έχει πολλά κενά και πολλές
γκρίζες ζώνες.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι το πρόβληµα που προέκυψε από τις δια-
φορετικές απόψεις των διαφόρων φορέων. Προσπαθήσατε στην
πρόταση των φιλοζωικών οργανώσεων για την υποχρεωτική στεί-
ρωση να δώσετε µία λύση για όσους δεν θέλουν να στειρώνουν
τα ζώα τους και είπατε ότι πρέπει να αποστέλλουν τα δείγµατα
του γενετικού υλικού DNA στο εργαστήριο φύλαξης και ανάλυ-
σης γενετικού υλικού. Εντελώς ανεφάρµοστο.

Θα πάρετε DNA από τα εκατοµµύρια αδέσποτα της χώρας για
να βρείτε τη µάνα τους και τον πατέρα τους; Με έναν ευφάντα-
στο τρόπο που έχει ένα επιστηµονικό περιτύλιγµα, βάζετε στην
ουσία ένα µέσο εισπρακτικό.

Και πραγµατικά, θεωρώ ότι αυτό το βάζετε και σε µια στιγµή
οικονοµικής ασφυξίας για τη µέση ελληνική οικογένεια και θεω-
ρείτε -ακούσαµε πάλι από τον κ. Βρούτση- ότι θα λύσετε και το
οικονοµικό πρόβληµα, γιατί µειώσατε τον ΦΠΑ στις ζωοτροφές
από το 13% στο 6%, όταν ο µέσος όρος αύξησης των ζωοτρο-
φών είναι 40%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δηλαδή, πιστεύετε ότι µε στηµένες φιέστες, όπου ο Πρωθυ-
πουργός ρωτάει αν το άλογο είναι αρσενικό ή θηλυκό, θα αλλά-
ξετε τα πράγµατα; Δεν γνωρίζετε να ξεχωρίσετε το φύλο ενός
ζώου και δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν σας την άποψη των επιστηµό-
νων, που σας λένε ότι για να γίνει ιχνηλασιµότητα DNA στα ζώα
είναι πάρα πολύ δύσκολο για συγκεκριµένους λόγους και µπο-
ρούµε να έχουµε µόνο ένδειξη. Έχετε την εντύπωση ότι, λέγον-
τας όλα αυτά, µπορείτε να αλλάξετε τα πράγµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σιγά-
σιγά, σας παρακαλώ.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πολλές γκρίζες ζώνες έχει το νοµοσχέδιο -δεν έχω τον χρόνο

να τα πω- από τον ανάδοχο, από τα καταφύγια, από την πώληση
ζώων. Δεν πήρατε την πρωτοβουλία και το θάρρος να πείτε ότι
τα ζώα δεν είναι αντικείµενα, δεν είναι δώρα. Ακόµη και στην πώ-
λησή τους θα πρέπει να είναι σε ενδιαιτήµατα βραχείας διάρ-
κειας και όχι να πουλιούνται σαν δώρα.
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Εθνικό Μητρώο Συντροφιάς: Πολλά προβλήµατα, επιπλέον δι-
οικητική και γραφειοκρατική δουλειά και το κόστος στους ιδιώτες.
Και αναθέτετε στους δήµους την απόλυτη ευθύνη, χωρίς να προσ-
διορίζετε τίποτε άλλο πέρα από τους πόρους που εξασφάλισε το
2019 ο ΣΥΡΙΖΑ µε το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» για την κατασκευή, επι-
σκευή και συντήρηση. Γι’ αυτό εκφράζω έντονη ανησυχία και για
τη χρηµατοδότηση και για τη διαδικασία και για τους κανόνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Θέλω, τέλος, να πω ότι είναι θε-
τικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ήδη σας έχω αφήσει
τέσσερα λεπτά παραπάνω, κυρία Τελιγιορίδου.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σε µισό λεπτό να πω µόνο ότι είναι
θετικό ότι αλλάζει η διάταξη στο άρθρο 23 για το Ινστιτούτο Πα-
στέρ, αν και είναι ηµιτελής.

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν
είναι φιλοζωικό. Κάνει κακό στα ζώα, αλλά και στους ανθρώπους
που τα αγαπούν και µετά από τις αντιδράσεις των φορέων, καλό
θα ήταν να αποσυρθεί άµεσα, για να ανοίξει ένας ουσιαστικός
διάλογος, που θα ευνοεί τη συνεργασία, τη συνεννόηση και όχι
τον διχασµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με όλον τον σεβασµό,

κυρία Τελιγιορίδου, να αποσύρουµε και εκείνη τη λεξούλα µε
«αν», χωρίς «αν», γιατί αντίπαλοι είµαστε, όχι εχθροί.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα την πρό-
θεση να χαρακτηρίσω έτσι τον συνάδελφο, γι’ αυτό είπα «σαν
απατεώνας»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι σωστό να
ακούγονται για συναδέλφους τέτοιες κουβέντες εδώ µέσα.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Προφανώς, δεν εννοώ «απατεώ-
νας». Αν το κρίνετε, αποσύρετέ το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Θα δώσω τον λόγο σε όλους τους εισηγητές και θα κλείσουµε

µε τον Υπουργό.
Πρώτη τον λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25.
Δύο λεπτά είναι αρκετά, έτσι δεν είναι;
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ότι ήρθατε µε αποσπασµατικές νοµοτεχνι-

κές βελτιώσεις τελευταία στιγµή, θέλω να πω δηλαδή αφού είχε
ήδη λήξει η δηµόσια διαβούλευση και αφού είχαν προηγηθεί και
οι συνεδριάσεις στην επιτροπή, αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτές οι
αποσπασµατικές βελτιώσεις κατάφεραν να θίξουν τον κεντρικό
πυρήνα του νοµοσχεδίου σας, ο οποίος είναι προβληµατικός,
όπως είναι η µεταφορά αρµοδιοτήτων -θα το πω για πολλοστή
και τελευταία φορά- από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο
Υπουργείο Εσωτερικών, όπως είναι προβληµατική η διαχείριση
ζητηµάτων, όπως είναι η υιοθεσία, η αναδοχή.

Όµως, αυτό που κάνετε είναι να επιχειρείτε υπό καθεστώς
άτακτης υποχώρησης να διορθώσετε, εµβαλωµατικά έστω, κά-
ποια σφάλµατα τελευταία στιγµή. Αυτό σε καµµία περίπτωση δεν
συνιστά καλή και υπεύθυνη νοµοθέτηση. Αποτελεί, αντίθετα,
οµολογία του ερασιτεχνισµού σας.

Είχατε άπλετο χρόνο, αφού είπατε ότι σας συγκίνησαν δεκα-
τέσσερις χιλιάδες σχόλια για ένα συγκεκριµένο ζήτηµα. Είχατε
άπλετο χρόνο, ακριβώς αφού έληξε η δηµόσια διαβούλευση να
ενσωµατώσετε αυτά τα σχόλια στο νοµοσχέδιο. Δεν το κάνατε,
αφού έληξε η διαβούλευση, γιατί η διαβούλευση δεν έχει δύ-
ναµη, δεν προβάλλεται επικοινωνιακά από τα κανάλια, αλλά το
κάνατε σήµερα στην Ολοµέλεια µόνο και µόνο για να έχει επικοι-
νωνιακή δύναµη.

Έχετε προβλέψει σαράντα επτά διατάξεις. Είχατε δύο χρόνια
από την ηµέρα της εκλογής σας αυτές τις διατάξεις να τις επε-
ξεργαστείτε σοβαρά κατόπιν σοβαρής δηµόσιας διαβούλευσης.
Να σηµειώσω ότι υπάρχουν άρθρα τα οποία από το παρόν νοµο-
θετικό πλαίσιο έχουν αφαιρεθεί, όπως είναι η διάταξη που λέει
ότι εντός διετίας από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου δηµι-
ουργούνται και λειτουργούν σε κάθε δήµο και σε όµορους δή-
µους καταφύγια αδέσποτων ζώων. Αυτό το έχετε εξαφανίσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η διαγραφή από το Εθνικό Μητρώο σε σχέση µε τα εξαφανι-
σµένα ζώα µετά από πέντε χρόνια είναι ανεπαρκής, διότι δεν
προστατεύει τα ζώα σε σχέση µε την ιχνηλασιµότητα, τον εντο-
πισµό και την παρακολούθησή τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Και βέβαια, θα πρέπει να σχο-

λιάσουµε και το γεγονός ότι η ψηφιακή βάση δεδοµένων µετα-
φέρεται στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κάτι το οποίο,
όπως έχει πει η Πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης Κτηνιά-
τρων, σηµαίνει ότι θέλετε να κρατήσετε µακριά τους κτηνιάτρους
από τη βάση δεδοµένων και γενικότερα, από τη διαχείριση των
ζητηµάτων.

Τελειώνω, λοιπόν, κύριε πρόεδρε -ευχαριστώ για την ανοχή
σας- λέγοντας ότι ο πυρήνας του νοµοσχεδίου παραµένει προ-
βληµατικός ενάντια στις θεσµικές εγγυήσεις του παρόντος νο-
µοθετικού πλαισίου. Αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Σας καλώ για
τελευταία φορά να έρθετε σε σοβαρή δηµόσια διαβούλευση µε
τους φορείς και να εισάγετε ένα πιο σοβαρό και συνεκτικό πλαί-
σιο, που δεν θα αποδυναµώνει το προστατευτικό υπάρχον πλαί-
σιο µε τις θεσµικές του εγγυήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Αδαµοπούλου.
Ο κ. Χήτας από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πέτσα, ένα ωραίο τραγούδι του Καλογιάννη λέει: «εµείς

για αλλού κινήσαµε και αλλού η ζωή µάς πήγε». Για αλλού ξεκι-
νήσατε και αλλού πήγατε και δεν ξέρω πού θα φτάσετε, γιατί
άλλο νοµοσχέδιο κατατέθηκε, άλλο µας φέρατε εδώ µε πολλά
συµπληρώµατα και πριν ανέβουµε στο Βήµα σήµερα, φέρατε
δυο ντουζίνες, είκοσι δύο νοµοτεχνικές.

Το είπαµε και νωρίτερα ότι για πολλές από αυτές µπορεί να
ερµηνεύσει κανείς ότι η Κυβέρνηση ακούει τη φωνή της λογικής
µας και τα υιοθετήσατε, αλλά την άλλη, δείχνει και τη νοµοθετική
τσαπατσουλιά σας, ως Κυβέρνηση και τη στο γόνατο νοµοθεσία.
Θα κριθεί.

Νοµίζω ότι σήµερα µιλάµε για µια µεγάλη χαµένη ευκαιρία. Θα
µπορούσαµε να κάνουµε πολύ καλύτερη δουλειά.

Με αφορµή, κύριε Πρόεδρε -θέλω να απευθυνθώ στον
Υπουργό- το άρθρο 23, απαγόρευση συµµετοχής ζώων σε κάθε
είδους θεάµατα και άλλες συναφείς δραστηριότητες, έχετε διά-
φορα µέσα και προσπαθείτε να το διασφαλίσετε όσο περισσό-
τερο µπορείτε. Λέτε ότι απαγορεύεται αυστηρά η κακοποίηση
και η σφαγή ζώων στο πλαίσιο αυτό, στις περιπτώσεις κ.λπ.,
κ.λπ.. Είναι ικανοποιητικό αυτό, σωστά;

Εδώ, κύριε Πέτσα, θα επαναφέρουµε ένα θέµα που, ως Ελλη-
νική Λύση, είχαµε θέσει και στον κ. Βορίδη, όταν πριν από τέσ-
σερις-πέντε µήνες είχε φέρει εκείνη την τροπολογία µε την
αυστηροποίηση σε κακούργηµα. Θυµάστε αυτή την τροπολογία,
την οποία υπερψηφίσαµε όλοι, τη χειροκροτήσαµε όλοι, γιατί
είναι το αυτονόητο στη χώρα αυτή, να θεωρείται κακούργηµα η
κακοποίηση των ζώων;

Εδώ, λοιπόν, αφορµής δοθείσης, κύριε Πρόεδρε -κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα, όταν µιλήσετε, αν έχετε την καλοσύνη, να
δώσετε µια απάντηση και σε αυτό, αν σκοπεύετε να κάνετε κάτι-
ήρθε η ώρα να µιλήσουµε πολύ σοβαρά για το θέµα του «χαλάλ»,
το «ιερό κρέας» -εντός εισαγωγικών η λέξη- των µουσουλµάνων,
που γίνεται µε µαχαίρι. Μιλάµε για φρίκη! Είναι µια τελετουργική
επώδυνη σφαγή του ζώου.

Εδώ κυκλοφορούν πλέον και προϊόντα «χαλάλ» στην Ελλάδα.
Είναι απίστευτα πράγµατα αυτά. Είναι µια φρικιαστική διαδικα-
σία, την οποία επαναφέρουµε για άλλη µια φορά στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. Ο κ. Βορίδης δεν µας απάντησε τότε ούτε κατ’
ιδίαν, όταν συναντηθήκαµε και ούτε καν εδώ µέσα, επίσηµα, ως
κόµµα, όταν θέσαµε το θέµα.

Να ξέρετε, κύριε Πέτσα, ότι υπάρχει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία
η οποία απαγορεύει κάτι τέτοιο, να σφάζεται το ζώο κατευθείαν,
χωρίς να αναισθητοποιηθεί πριν µε ειδικά πιστόλια κ.λπ.. Το ξέ-
ρετε.
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Και έχουν έρθει τώρα αυτοί οι άνθρωποι -δυστυχώς, έχει γεµί-
σει η Ελλάδα µε δαύτους, µε µουσουλµάνους, είναι ένα φαινό-
µενο της εποχής- και έχουµε αυτό το φαινόµενο του «χαλάλ».
Στο Βέλγιο -γιατί πολλές φορές επικαλούµαστε την Ευρώπη και
θέλουµε να γίνουµε Ευρώπη- έχει απαγορευθεί. Ξεσηκώθηκαν
οι Βέλγοι, ξεσηκώθηκαν οι φιλοζωικές, ξεσηκώθηκαν όλοι και ψη-
φίστηκε οµόφωνα από το βελγικό Κοινοβούλιο.

Στη Σουηδία, στη Δανία, στην Ελβετία, στη Νέα Ζηλανδία επί-
σης έχει απαγορευτεί. Η Ελλάδα, η Ελλάδα µας, τι περιµένει για
να καταργήσει αυτή τη φρικιαστική ιστορία µε το «χαλάλ», να
σφάζονται τα ζώα µε ειδικά µαχαίρια και να έχουν έναν επώδυνο
θάνατο για να µπορούν αυτοί να τρων το κρέας τους; Ε, δεν θα
τρελαθούµε. Θα θέλαµε µια απάντηση σε αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Χήτα. 
Προχωρούµε στον κ. Γεώργιο Λαµπρούλη από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω χαιρετίζοντας τις σηµερινές συγκεντρώσεις, δια-

δηλώσεις, µαθητών, εκπαιδευτικών, που εδώ στην Αθήνα αυτή
την ώρα βρίσκονται στον δρόµο, διεκδικώντας ασφαλείς συνθή-
κες λειτουργίας των σχολείων τους. Διεκδικούν κάλυψη όλων
των κενών εκπαιδευτικών, τα κενά σε υποδοµές, τάξεις και συν-
θήκες που να επιτρέπουν να παρέχεται η εκπαίδευση στα παιδιά
µας µε βάση τις σηµερινές ανάγκες τους, δηλαδή κάλυψη των
αναγκών αφ’ ενός, αλλά και µε βάση τις σηµερινές δυνατότητες
που έχουµε ως χώρα και ως κοινωνία. 

Δεύτερον, αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός, παρεµβαίνοντας
µετά την οµιλία της Κοινοβουλευτικής µας Εκπροσώπου. Θα κα-
ταθέσουµε το έγγραφο. Η Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης
και Αυτοδιοίκησης, η ΕΕΤΑΑ, µετά την ανακοίνωση των αποτε-
λεσµάτων των προγραµµάτων ΕΣΠΑ και την ολοκλήρωση των εγ-
γραφών των παιδιών σε κοινωνικές δοµές, δηλαδή βρεφονη-
πιακούς σταθµούς, κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης, τα
ΚΔΑΠ, και κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, ΚΔΑΠ-ΑΜΕΑ, διαπίστωσε -τα στοιχεία είναι συγκεκρι-
µένα- ότι χιλιάδες παιδιά µένουν φέτος εκτός αυτών των δοµών.
Και όπως προκύπτει, από τα οριστικά δηλαδή αποτελέσµατα πα-
νελλαδικά, το ένα τρίτο των παιδιών, δηλαδή περισσότερο από
ογδόντα πέντε χιλιάδες, για τα οποία έγιναν αιτήσεις, δεν κατά-
φεραν να εξασφαλίσουν µία από τις περιορισµένες θέσεις. Και
ειδικά για τα ΚΔΑΠ, πάνω από πενήντα χιλιάδες παιδιά -το εί-
πατε- παρόλο που πληρούσαν τα κριτήρια του προγράµµατος,
έµειναν εκτός δοµών, γιατί δεν έλαβαν το κουπόνι εγγραφής
voucher, λόγω των περιορισµένων κονδυλίων. 

Καταθέτουµε το έγγραφο στα Πρακτικά, για να λάβετε κι εσείς
γνώση και οι συνάδελφοι Βουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Λαµπρο-
ύλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, για τις δύο τροπολογίες του Υπουργείου Εσωτερικών:
Την πρώτη τροπολογία µε αριθµό 1065 του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών την καταψηφίζουµε. Στην ψήφο µας αυτή βαραίνει το
πρώτο άρθρο, όπου και διαφωνούµε, αφού στόχος είναι η προ-
ώθηση της ευελιξίας στη δηµόσια διοίκηση, µε υπηρεσίες πολ-
λών ταχυτήτων, καλύπτοντας τις ανάγκες σε προσωπικό, µε
παντός είδους εργασιακές σχέσεις, ελαστικές µορφές εργασίας
και πάει λέγοντας. Στην ουσία χρησιµοποιούνται όλα τα µέσα,
και αυτό, µέσω αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης, για να κάνει
η Κυβέρνηση τη δηµόσια διοίκηση ελέγξιµη, αλλά και να έχει λυ-
µένα τα χέρια, όχι µόνο η παρούσα Κυβέρνηση αλλά και όλες οι
κυβερνήσεις, αναφορικά µε το προσωπικό.

Μάλιστα, όπως αναφέρεται και µέσα στο άρθρο της συγκεκρι-
µένης τροπολογίας, η Κυβέρνηση ζητά -το ακούσαµε και από τον
Υπουργό που υποστήριξε την τροπολογία- την έγκριση για έκ-
δοση προεδρικού διατάγµατος, το οποίο µπορεί όµως να αλλάζει
κάθε τόσο, αναιρώντας στην ουσία τα όσα αναφέρονται στην αι-
τιολογική έκθεση περί ενιαίας αντιµετώπισης ή του κατακερµα-

τισµού κλάδων στην ελληνική δηµόσια διοίκηση. 
Δεν θα είχαµε αντίρρηση στα άλλα άρθρα της συγκεκριµένης

τροπολογίας, αλλά βαραίνει αυτή η τροπολογία στην ψήφο µας,
στο κατά. 

Πάω στη δεύτερη τροπολογία –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- την τροπολογία µε αριθµό 1066, που είναι επίσης του
Υπουργείου Εσωτερικών. Επίσης την καταψηφίζουµε. Η διαφωνία
µας εδράζεται στα άρθρα 3, 4 και 6, αλλά κυρίως στα 3 και 4, όπου
αφ’ ενός στο άρθρο 3 στις προγραµµατικές συµβάσεις των ΟΤΑ,
που ούτως ή άλλως υφίστανται από τον νόµο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», θε-
σµικά δηλαδή για την ανάπτυξη περιοχών, µε διάφορους φορείς,
τώρα προστίθεται η «ΓΑΙΟΣΕ». Στην ουσία, προστίθεται άλλο ένα
χαρτοφυλάκιο γης για την ανάπτυξη της επιχειρηµατικής δράσης,
µε τη συνδροµή και της τοπικής διοίκησης.

Πάω και στο άρθρο 4 της τροπολογίας, το οποίο αν ήταν ξε-
χωριστά θα το καταψηφίζαµε. Το ενδιαφέρον σε αυτό το άρθρο
είναι, όχι µόνο ότι παρατείνει κατά µία δεκαετία το απαράδεκτο,
το κατάπτυστο τέλος που επιβάλλεται διά του 80% δηλαδή, που
του πληρώνει ο λαός από την τσέπη του, αλλά εδώ προβλέπει
επίσης µια απαράδεκτη εξαίρεση για τις επιχειρήσεις, που όπως
αναφέρει «από ειδικό τέλος απαλλάσσονται οι επιχειρήσεις οι
οποίες εξασφαλίζουν µε δικά τους µέσα τα δίκτυα ΔΕΥΑ», χωρίς
να εκπονηθεί µελέτη, να πραγµατοποιηθεί κατασκευή επέκτασης
έργων ύδρευσης και αποχέτευσης από την οικεία ΔΕΥΑ. Έτσι
λοιπόν, όχι µόνο απαλλάσσει τις επιχειρήσεις από το τέλος του
80%, αλλά και τους επιτρέπει να συνδεθούν µε τα δίκτυα της
ΔΕΥΑ κατά πώς γουστάρουν αυτοί, χωρίς καν µελέτη, που ση-
µαίνει ότι οι ΔΕΥΑ δεν µπορούν να διασφαλίσουν ούτε την ποι-
ότητα του έργου σε έναν τέτοιο σηµαντικό τοµέα. Όλα λοιπόν
είναι για τις ανάγκες των επιχειρηµατιών και πώς τους βολεύει
τους ίδιους. 

Έτσι λοιπόν και αυτήν την τροπολογία την καταψηφίζουµε.
Υπάρχουν άρθρα που µπορούσαµε να τα ψηφίσουµε, αλλά δυ-
στυχώς έτσι είναι η διαδικασία, που µας αναγκάζει να ψηφίσουµε
ενιαία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Λαµπρούλη.

Προχωρούµε στην κ. Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Με φειδώ τον χρόνο µας δίνετε, κύριε

Πρόεδρε, παρ’ ότι πολλές οι τροπολογίες και πολλά αυτά που
πρέπει να σχολιάσουµε. Με τίτλους λοιπόν µόνο θα τα αναφέρω. 

Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, επειδή θα µιλήσετε, θέλω να σας
ρωτήσω κάτι σχετικά µε τις νοµοτεχνικές. Αν το καταλάβαµε
σωστά, γιατί θα µας πείτε ότι δεν καταλάβαµε καλά τον νόµο
πάλι. Φέρνετε στις υπ’ αριθµόν 2, στην 4 και 9 νοµοτεχνικές και
διαγράφετε τη φράση «και διαθέτουν αδειοδοτηµένα καταφύγια
ή καταφύγια που πληρούν τις προδιαγραφές» των άρθρων 28 και
29, που διαρρήξαµε τα ιµάτιά µας όλοι για τα καταφύγια των 28
και 29 και τις προϋποθέσεις τις ελαστικές, τις χαλαρές. Κι εκεί
που εµείς δηλαδή, σύσσωµη η αντιπολίτευση, σας λέγαµε γι’
αυτό, το καταργήσατε από παντού. Δηλαδή λέτε ότι οι φιλοζωι-
κές, και για το µητρώο και για το άλλο και λοιπά και λοιπά, δεν
χρειάζεται να έχουν αναφορά σε καταφύγια. Δηλαδή φιλοζωική
και σφραγίδα. Για να καταλαβαινόµαστε. Να µας το εξηγήσετε
αυτό. Ένα σωµατείο φιλοζωικό σωµατείο, Χ σωµατείο, που πάει
στο Πρωτοδικείο και γίνεται κατ’ αυτόν τον τρόπο, φτάνει αυτό
και µόνο. Αυτό λέτε λοιπόν. Να µας το εξηγήσετε. 

Πάµε τώρα παρακάτω στις τροπολογίες και συγκεκριµένα
στην τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας µε αριθµό 1064/109.
Αυτό το κακό µε τις τροπολογίες, ότι έχετε σωρεία άρθρων και
κάποια από αυτά έχουν θετικές διατάξεις και απαραίτητες, και
κάποια άλλα µας βρίσκουν απολύτως αντίθετους, είναι το κακό
της νοµοθέτησης που γίνεται µε τις τροπολογίες. Το 1 και 2 λοι-
πόν µας βρίσκει σύµφωνους. 

Το 3 δηµιουργεί και εγείρει θέµατα τα οποία θα ξεπεράσουµε
και θα την υπερψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία. Εγείρει
ερωτήµατα που τίθενται και είναι πολύ σοβαρά και υπαρκτά. Δεί-
χνει ότι το Υπουργείο αγνοεί πώς λειτουργεί ένα ΑΕΙ. Δεν θέλω
να επεκταθώ, αλλά µιλάει για µέτρα, µιλάει για έναν φοιτητή
δίπλα στον άλλο, χωρίς να κρατούν αποστάσεις, πού θα βρεθούν
οι αίθουσες, τι θα γίνει κ.λπ.. Διαχειρίζεται τελοσπάντων την ιστο-
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ρία του COVID. Το βάζω αυτό στην άκρη όµως, γιατί είναι δεύ-
τερο θέµα.

Πάµε στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, µε
αριθµό 1065/110. Καλά, λέτε αλήθεια τώρα, ότι φέρνετε µια τέ-
τοια τροπολογία στον νόµο για τα ζώα; Το κάνετε αυτό στο
Υπουργείο Εσωτερικών και εµείς ψιθυρίζουµε –κι εσείς µαζί,
κύριε Υπουργέ, πολλές φορές πρέπει να είστε δυσαρεστηµένος-
µε άλλα Υπουργεία που µας φορτώνουν τροπολογίες της τελευ-
ταίας στιγµής στο Εσωτερικών και τρέχουµε και δεν φτάνουµε,
και τώρα εσείς οι ίδιοι µας τι µας φέρνετε; Για το κλαδολόγιο,
που είναι ολόκληρο κεφάλαιο; Είναι πλήρης η ανικανότητα της
Κυβέρνησης στο θέµα αυτό. Δυόµισι χρόνια τώρα δεν µπορείτε
να λύσετε το θέµα αυτό και το φέρνετε να το λύσουµε σε ένα
βράδυ; Τι είναι το πρόγραµµα, τι να σας πρωτορωτήσω; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, αν όχι ένα λεπτό, σας παρακαλώ την ανοχή
σας.

Τι απέγινε το πρόγραµµα που υλοποιούσε το Υπουργείο Εσω-
τερικών για τον εξορθολογισµό των κλάδων του δηµοσίου; Τι
έγινε µε αυτό το πρόγραµµα; Υπάρχει δυνατότητα εξέλιξης ή
προαγωγής µόνο του συγκεκριµένου κλάδου; Εντάσσεται σε ένα
µεγαλύτερο και ευρύτερο πρόγραµµα; Στον νόµο για το επιτε-
λικό κράτος, τον ν.4622, υπάρχει διάταξη για τη δηµιουργία διυ-
πουργικού κλάδου στελεχών. Σήµερα, τρία χρόνια µετά, ακόµα
δεν έχει συσταθεί. Όλα αυτά πώς συνδέονται µεταξύ τους; Και
φέρνετε το θέµα αυτό µε τροπολογία; Τι να πω, δηλαδή; Αλή-
θεια, δεν έχω λόγια.

Επίσης, στο άρθρο 2, ουσιαστικά αυτό το άρθρο λέει ότι ο πο-
λυλάλητος νόµος για το νέο ΑΣΕΠ, που ψήφισε η Κυβέρνησή
σας, δεν θα εφαρµοστεί για τις προσλήψεις µόνιµου προσωπικού
που έχουν εγκριθεί για την επόµενη περίοδο. Γιατί; Τώρα θα σας
πω: «Σας τα λέγαµε». Σε αυτό το µικρόφωνο τα λέγαµε ότι δεν
θα µπορέσετε να κάνετε αυτό που µας λέτε. Την επόµενη κιόλας
χρονιά, που ήσασταν έτοιµοι και πανέτοιµοι, σε αυτό το µικρό-
φωνο τα λέγαµε -ήµουν εισηγήτρια- τα ίδια ακριβώς πράγµατα.
Να ‘το µπροστά µας, λοιπόν. Τώρα θέλετε προθεσµίες.

Και βεβαίως, θεσµοθετείτε µε το άρθρο 4 πρόβλεψη για µεί-
ωση των ωρών εργασίας των υπαλλήλων µέχρι και 50% για διά-
στηµα µέχρι και έως πέντε χρόνια, ενώ υπάρχει ολόκληρη
νοµοθεσία, κύριε Υπουργέ. Και δεν µας λέτε τι θα κάνετε µε αυτή
τη νοµοθεσία; Τι θα ισχύσει, επιτέλους; Η άλλη νοµοθεσία, που
µπορεί ο υπάλληλος να παίρνει άδεια µέχρι δυόµισι έτη; Δεν είναι
σύγχυση νόµου; Δεν είναι; Το γνωρίζετε αυτό, ότι έχουµε και
άλλη νοµοθεσία; Τη βρήκα τώρα µόλις. Δυόµισι χρόνια ή πέντε
χρόνια; Αυτό δείτε το, σας παρακαλώ πολύ, νοµοτεχνικά. Γιατί
τι θα ψηφίσουµε στο τέλος; Δεν τα ξέρετε και εσείς τι ψηφίζετε.

Στο άρθρο 5, βεβαίως, αλλάζετε τις διατάξεις που ισχύουν για
τη χορήγηση αδειών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό ολοκλη-
ρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τι να κάνω, κύριε Πρόεδρε; Εγώ
φταίω; Μας έφερε η Κυβέρνηση άλλα δύο νοµοσχέδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ τι να κάνω; Εί-
κοσι τρία λεπτά µιλήσατε στην πρωτολογία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μας δίνετε δύο λεπτά. Τι να κάνω
εγώ, κύριε Πρόεδρε; Να µην αιτιολογήσω την ψήφο µας; Σας πα-
ρακαλώ πολύ, την ανοχή σας. Είµαι και αρµόδια τοµεάρχης εσω-
τερικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είστε πολύ ικανή να
τα πείτε πιο σύντοµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, πόσο πιο σύντοµα να
τα πω; Φράσεις λέω.

Λοιπόν, στο άρθρο 6 δίνετε ξανά άδειες ανατροφής σε γονείς
-όχι νέες άδειες, αλλά άδειες που υπήρχαν ήδη-, διαφοροποιών-
τας τον αριθµό τους αυτή τη φορά και αυξάνετε τον αριθµό
αδειών του πατέρα.

Στο άρθρο 8 -φανταστείτε τώρα, φανταστείτε στο µέτρηµα
έχουµε χαθεί-επαναλαµβάνετε ό,τι λέει το άρθρο 4 για τους δη-
µοσίους υπαλλήλους. Στο άρθρο 9 λέτε ό,τι λέει το άρθρο 5, πάλι
πολυνοµοθεσία εδώ. Και στο άρθρο 10 πριν λίγες µέρες νοµο-

θετούσατε για να παύσουν οι κατά παρέκκλιση αποσπάσεις και
µετατάξεις και τώρα ξανά έχουµε παρεκκλίσεις µπροστά µας µε
το άρθρο 10. Πείτε µου τώρα πώς να το ψηφίσουµε αυτό, άντε
εµείς που είµαστε συναινετικοί, που έχουµε καλή διάθεση, καλή
θέληση, που δεν θέλουµε να σας συγχύζουµε, ούτε να συγχυζό-
µαστε.

Δεν θα βρείτε άκρη πάλι. Πάλι εδώ θα έρθετε. Πάλι προθεσµία
θα ζητήσετε, εσείς οι άριστοι, που κατά τα άλλα είστε και ξεχα-
σιάρηδες και ζητάτε ξανά προθεσµία, όπως κάνατε στην άλλη
τροπολογία -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- µε ειδικό αριθµό 1066
και ειδικό 111 για τους ΟΤΑ, πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ». Από πότε
ζητάτε; Στις 31 Δεκεµβρίου 2020 τελείωσε η προθεσµία και τώρα
ζητάτε, αναδροµικά ζητάτε, να επεκτείνουµε το πρόγραµµα.
Έτσι δεν είναι; Τόσον καιρό κοντεύουµε να χρονίσουµε. Δύο
µήνες απέµειναν µέχρι να τελειώσει η χρονιά και τώρα µας ζη-
τάτε αναδροµικά. Άντε και αυτό να το πούµε ότι καλά το κάνετε.

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Δεν θα πω για τα άλλα άρθρα. Θα
πω µόνο για το άρθρο 6. Η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, φέρ-
νει πάλι µία διάταξη για τα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια
και ενώ υπάρχει η δυνατότητα τηλεδιασκέψεως, δίνει τη δυνα-
τότητα διά περιφοράς διασκέψεων των δηµοτικών και περιφερει-
ακών συµβουλίων, ευτελίζοντας τον θεσµό. Όχι µόνο αυτό, αλλά
δίνετε και αναδροµική ισχύ στις αποφάσεις που έχουν ληφθεί
κατά τρόπο µη νόµιµο. Και θέλετε…

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): …(δεν ακούστηκε)

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Βεβαίως. Διότι αν δεν υπάρχει εγκύ-
κλιος και διάταξη, γιατί αναδροµικά ισχυροποιείτε µε αυτόν τον
τρόπο τις αποφάσεις, αν δεν υπάρχει κανένας τρόπος; Βγάλτε
το αυτό, λοιπόν. Βγάλτε το αυτό, για να το ψηφίσουµε. Βγάλτε
το αυτό. Τι υποκρύπτεται πίσω από αυτό; Ποιες συνεδρίες έγιναν
και θέλετε εσείς να νοµιµοποιήσετε µε την τροπολογία;

Κατά τα λοιπά -και ολοκληρώνω-, αυτές οι νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις που φέρατε στο νοµοσχέδιο στα κοµβικά σηµεία της δια-
φωνίας δεν έχουν καµµία σχέση µε τις υποδείξεις όχι µόνο της
δικής µας παράταξης, αλλά δυστυχώς σύσσωµης της Αντιπολί-
τευσης και των φορέων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.

Από εδώ µου το φέρατε, από εκεί µου το φέρατε, λίγο «ολοκλη-
ρώνω», λίγο «τελειώνω», φτάσατε τα οκτώ λεπτά. Αφού ξέρετε
ότι θα έρθουν τροπολογίες. Ο κ. Κεγκέρογλου έχει διαµαρτυρη-
θεί πολλές φορές στη Διάσκεψη των Προέδρων, κρατήστε λίγο
χρόνο από την πρωτολογία σας, όπως έκανε η κ. Πούλου. Η κ.
Πούλου έχει κάθε δικαίωµα.

Τον λόγο, λοιπόν, έχει η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτές δεν είναι βελτιωτικές νοµοτεχνικές πα-

ρεµβάσεις. Αντίθετα, χειροτερεύουν πολλά άρθρα του νοµοσχε-
δίου, χαλαρώνοντας περαιτέρω το πλαίσιο προστασίας και
προαγωγής της ευζωίας των ζώων. Δυστυχώς, χάθηκε µία ακόµα
ευκαιρία.

Θέλω να αναφερθώ, λοιπόν, στη µε αριθµό 2 παρέµβαση,
άρθρο 2 παράγραφος 7, επίσης, στη µε αριθµό 4 παρέµβαση,
άρθρο 4 παράγραφος 4, καθώς και στη µε αριθµό 9 παρέµβαση,
άρθρο 10 παράγραφος 6, όπου βελτιώνεται δήθεν το νοµοσχέ-
διο, επιτρέπεται, λέτε, η περισυλλογή και φιλοξενία αδέσποτων
ζώων από φιλοζωικές, που δεν διαθέτουν καταφύγια, και άλλες
υποδοµές εν γένει. Άρα πού θα φιλοξενηθούν τα ζώα; Απλά δι-
ευρύνετε το πεδίο των ιδιωτών που θα διεκδικήσουν απευθείας
έργα από τους δήµους.

Με τη µε αριθµό 11 παρέµβαση στο άρθρο 10 παράγραφος
14 υποχρεώνονται να συµµορφωθούν οι δήµοι εντός έξι µηνών,
λέτε και µάλιστα, για να µετριάσετε τις ενστάσεις τους και να
τους καθησυχάσετε, δεσµεύεστε, δήθεν, µε την προσθήκη µε
αριθµό 20 στο άρθρο 45 παράγραφος 6 ότι εντός τριών µηνών
θα εκδώσετε την ΚΥΑ Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών
για την αύξηση των ΚΑΠ κατά 15 εκατοµµύρια για τις λειτουργι-
κές δαπάνες τους. Και αν καθυστερήσετε, πώς θα ανταπεξέλ-
θουν οι δήµοι που θα κινδυνεύουν και µε τιµωρίες, όπως,
παραδείγµατος χάριν, την παρακράτηση των ΚΑΠ;

20202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με τη µε αριθµό 14 παρέµβαση στο άρθρο 23 παράγραφος 2
δεν µπορώ παρά να πικρογελάσω, κύριε Πέτσα. Εδώ αφαιρείτε
συστηµατικά ουσιαστικές αρµοδιότητες από τα δηµοτικά συµ-
βούλια, όπως και την απόφαση δανεισµού που πρέπει να τεκµη-
ριώνεται και να αποφασίζουν τα δύο τρίτα του συνόλου των
συµβούλων, βάσει του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων και όχι
βάσει των παρεµβάσεων Σκουρλέτη. Μας αναθέτετε τώρα να
αποφασίζουµε για τη συµµετοχή των ζώων σε παραδοσιακές εκ-
δηλώσεις. Είναι, πραγµατικά, µια µεγάλη αναβάθµιση των αρµο-
διοτήτων των συλλογικών µας οργάνων.

Επίσης, µε τη µε αριθµό 15 παρέµβαση στο άρθρο 23 παρά-
γραφος 5 αφαιρέσατε τα τρωκτικά αλλά όχι τα είδη νυφίτσας,
που όµως, όπως αναφέρει το υπόµνηµα του Παστέρ αλλά και
των άλλων ερευνητικών κέντρων, χρησιµοποιούνται ως ιδανικό
ζωικό µοντέλο και στην έρευνα του COVID-19. Σας παρακαλώ,
να το δείτε έστω και τώρα.

Είµαστε αντίθετοι σχετικά µε τη µε αριθµό 17 παρέµβασή σας
που αφορά στο άρθρο 28 παράγραφος 3. Κύριε Υπουργέ, θέλω
να µε ακούσετε, γιατί θέλω την απάντησή σας. Καταργούνται οι
περιορισµοί αποστάσεων από οικισµούς, σχολεία, νοσοκοµεία
και διατηρείτε µόνο τη διατύπωση «έως πέντε χιλιόµετρα». Τι ση-
µαίνει αυτό; Και πέντε και δέκα µέτρα; Δηλαδή, θα τα χωροθε-
τήσετε µέσα στους αστικούς ιστούς;

Τέλος, µε την εικοστή δεύτερη παρέµβασή σας για το άρθρο
46 παράγραφος 6 προτείνετε τα καταφύγια που έχουν ήδη αδει-
οδοτηθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος «υποχρεούνται
να συµµορφωθούν προς τις υποχρεώσεις των άρθρων 28 και 29
έως τις 30 Σεπτεµβρίου 2023». Κύριε Υπουργέ, τι προτείνετε; Να
τιµωρηθούν, δηλαδή, οι δήµοι που έγκαιρα µερίµνησαν να κατα-
σκευάσουν έργα, καταφύγια δηλαδή και άλλα έργα υποδοµής;
Διότι πέρασε πολύς χρόνος για να αδειοδοτηθούν, να πάρουν
τις εγκρίσεις. Τώρα θα τους τιµωρήσουµε για αυτό; Διότι αν πρό-
κειται να συµµορφωθούν προς τα άρθρα 28 και 29, όπου αλλά-
ζουν οι προδιαγραφές, δεν θα τελειώσουν ποτέ αυτά τα έργα
των δήµων.

Σχετικά µε τις τροπολογίες, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1066 και ειδικό 111 πρέπει οπωσδήποτε να δείτε -και σας το ζη-
τήσαµε, κύριε Υπουργέ, γιατί πραγµατικά είναι λίγο ρώσικη ρου-
λέτα αυτό- τους καταλογισµούς. Πρέπει να τους αφαιρέσετε. Τι
λέτε τώρα; Ότι έχει αναδροµική ισχύ, δηλαδή περιορίζετε τα
πρόστιµα για αυτούς -ξέρετε πού αναφέροµαι-, για τους συνδυα-
σµούς της αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού για τα εκλογικά τους
έξοδα. Και τι λέτε, λοιπόν; Όσα πληρώθηκαν, πληρώθηκαν. Μά-
λιστα. Όσα καταλογίστηκαν; Πώς είναι δυνατόν να δίνετε σήµερα
τη δυνατότητα περιορισµένων κυρώσεων και µε αναδροµική ισχύ
από τον Μάρτιο του 2019 και να µην συµπεριλαµβάνετε και αυ-
τούς; Δηλαδή, κοινώς, όποιος πρόλαβε, πρόλαβε.

Σχετικά µε την τροπολογία 1064/9 του Υπουργείου Παιδείας
ψηφίζουµε «παρών». Συµφωνούµε στη χρήση ηλεκτρονικών
µέσων για τη διασφάλιση των υγειονοµικών µέτρων στα πανεπι-
στήµια, αλλά ανοίγετε ξανά την διαδικασία των απευθείας ανα-
θέσεων. Και πάλι, όµως, καθυστερήσατε και σκόπιµα θα έλεγα.
Υπάρχει προχειρότητα στον σχεδιασµό και σκοπιµότητα προς
όφελος ιδιωτών. 

Τέλος, στην τροπολογία 1065 ψηφίζουµε επίσης «παρών» γιατί
θεωρούµε ότι είναι µια πρόχειρη νοµοθέτηση που έρχεται µέσα
σε ένα άσχετο -ως συνήθως- νοµοσχέδιο. 

Και θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, κλείνοντας να απαντήσετε αν
κάνετε δεκτή την τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ που
αφορά στη διόρθωση µιας παράλειψης, µιας κοινωνικής αδικίας
θα έλεγα, για τον διορισµό συγγενούς των αποβιώσαντος και
στους εργολαβικούς εργαζόµενους της ΔΕΗ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Προχωράµε µε την κ. Φωτεινή Πιπιλή από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Υπουργέ, είναι πρωτοφανές. Έχετε

ανέβει στη Βαβέλ, το καταφέρατε, έχετε βγει και από τον λαβύ-
ρινθο χωρίς την Αριάδνη, διότι πραγµατικά από τη γενικότερη
εµπειρία µου πιο δύσκολο νοµοσχέδιο δεν έχει περάσει. Αυτό
πρέπει να το οµολογήσουµε. 

Το σύνολο της Αντιπολίτευσης µε το καληµέρα ήταν οριζον-
τίως και καθέτως αρνητικό. Οι φιλοζωικές οργανώσεις έχουν δια-
φωνίες µεταξύ τους. Είναι παγκοίνως γνωστό. Τα κτηνιατρικά
συνδικαλιστικά όργανα –τα ακούσαµε- έχουν και αυτοί διαφορο-
ποιήσεις. Θέλω να πω ότι προσπαθήσατε και το καταφέρατε
έστω µόνο µε τη Νέα Δηµοκρατία να συγκεράσετε πραγµατικά
ένα τεράστιο τσουκάλι µε κυκεώνα εντός και καταφέρνουµε
τώρα και ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο που όπως είπα ήταν εξαι-
ρετικά δύσκολο, ένα νοµοσχέδιο που θέλει ιδιαίτερη προσοχή
από όλους µας, δηλαδή και τους Βουλευτές Συµπολίτευσης και
της Αντιπολίτευσης, να το παρακολουθούµε. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο που θα διακριθούν οι άξιοι δήµαρχοι κι εγώ γι’ αυτό είµαι
πραγµατικά αισιόδοξη. Είναι ένα πείραµα και όσοι δήµαρχοι είναι
άξιοι θα διακριθούν από αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν θα τα καταφέ-
ρουν όλοι. 

Επίσης, όσοι φιλόζωοι είναι πραγµατικά φιλόζωοι και όχι µόνο
σφραγίδες συλλόγων και οµοσπονδιών που έχουν και τις διαφο-
ροποιήσεις, επιτέλους µπορούν να αποδείξουν ότι είναι όντως
φιλόζωοι, αλλά και µπορούν να συνεργαστούν για το καλό της
κοινωνίας. 

Έτσι, λοιπόν, είναι αυτονόητο ότι µπορεί να είµαστε µόνοι στην
ψήφο του νοµοσχεδίου, αλλά πρέπει να προβληµατιστεί και η αν-
τιπολίτευση γιατί υπάρχουν πολλοί φιλόζωοι στους οποίους δεν
άρεσε έστω µία διάταξη. Το είπα από την αρχή ότι δεν είναι άρι-
στο το νοµοσχέδιο, αλλά ο απλός κόσµος αναρωτιέται κι έχω
πολλά µηνύµατα που µου λένε: «Μα καλά, κυρία Πιπιλή, ούτε µία
διάταξη;». Έστω να ψήφιζαν κατ’ άρθρο µία διάταξη. 

Εν πάση περιπτώσει, εύχοµαι σε όλους καλή επιτυχία και ευ-
χαριστώ για τη συνεργασία που είχα µε όλους σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Πιπιλή.

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών κ. Στυλιανός Πέτσας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι φτάνουµε στο τέλος µιας πολύ ενδιαφέρουσας δια-
δικασίας και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια για ένα πραγµα-
τικά πολύ δύσκολο νοµοσχέδιο, µε πάρα πολλές πτυχές και πάρα
πολλούς µετόχους. Πιστεύω κι ελπίζω ότι η σηµερινή µέρα, µετά
την ψήφιση του νοµοσχεδίου, θα σηµατοδοτεί ένα βήµα µπροστά
στην προστασία των ζώων που όλοι αγαπούµε, στη µείωση του
αριθµού των αδέσποτων και στη µείωση του αριθµού των κακο-
ποιήσεων που όλοι επίσης επιθυµούµε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τρόπος µε τον οποίο φερόµα-
στε στα ζώα αποτελεί δείκτη προόδου και πολιτισµού της κοινω-
νίας µας και αυτή η αναντίρρητη αλήθεια έχει για µας τους
Έλληνες από αρχαιοτάτων χρόνων ιδιαίτερη σηµασία. Ήδη από
την Οδύσσεια βλέπουµε τον ιδιαίτερο δεσµό που µπορεί να ανα-
πτυχθεί µεταξύ ανθρώπου και ζώου σε εκείνη την υπέροχη σκηνή
της αναγνώρισης του Οδυσσέα από τον πιστό του σκύλο τον
Άργο. Αυτά τα συναισθήµατα που αναδεικνύει τη στιγµή που πε-
ριγράφει ο Όµηρος είναι διαχρονικά συναισθήµατα αφοσίωσης,
αγάπης, ανθρωπιάς. 

Με γνώµονα, λοιπόν, τη διαχρονική αυτή αλήθεια το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών προχώρησε στην κατάθεση στη Βουλή του σχε-
δίου νόµου που συζητούµε σήµερα. Με αυτήν τη νοµοθετική
πρωτοβουλία γίνεται πράξη µια ακόµη προεκλογική δέσµευση
του Κυριάκου Μητσοτάκη: «Κανένα ζώο αδέσποτο, κανένα ζώο
κακοποιηµένο». 

Επιδίωξή µας είναι να συγκροτήσουµε ένα σύγχρονο και λει-
τουργικό νοµοθετικό πλαίσιο µε ένα διττό στόχο: Πρώτον, να δια-
σφαλίσουµε την ευζωία όλων των ζώων και δεύτερον, να
περιορίσουµε τον πληθυσµό των αδέσποτων ζώων µέσω ενός
νέου αποτελεσµατικού συστήµατος υιοθεσίας και µέσω ενός
νέου πλαισίου αναπαραγωγής µε κανόνες. Προς επίτευξη αυτού
του διττού στόχου, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί προϊόν γό-
νιµου διαλόγου µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, ενώ κατά
την επεξεργασία του έγινε εξαντλητικός πολύµηνος διάλογος και
ελήφθησαν υπ’ όψιν σχόλια και παρατηρήσεις που υποβλήθηκαν
στο πλαίσιο της δηµόσιας ηλεκτρονικής διαβούλευσης. 

Υπενθυµίζω ότι κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης υποβλήθη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20203



καν είκοσι οκτώ χιλιάδες τριακόσια είκοσι δύο σχόλια, αριθµός ο
οποίος καταδεικνύει τη σηµασία του παρόντος σχεδίου νόµου. Και
απόδειξη ότι έγινε γόνιµος διάλογος είναι ότι πολλά από αυτά τα
σχόλια ελήφθησαν υπ’ όψιν για το τελικό σχέδιο νόµου που έχετε
σήµερα µπροστά σας, ενώ άλλες παρατηρήσεις, είτε από τους
φορείς είτε από τα πολιτικά κόµµατα, που διατυπώθηκαν κατά την
επεξεργασία στις συνεδριάσεις της επιτροπής, ενσωµατώθηκαν
στις νοµοθετικές βελτιώσεις οι οποίες κατατέθηκαν σήµερα το
πρωί. 

Η ουσία του νέου πλαισίου αφορά τη θέσπιση συγκεκριµένων
υποχρεώσεων τόσο για τους ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς, όσο
και για τους δήµους και τις φιλοζωικές οργανώσεις, καθώς και την
ανάδειξη ως προτεραιότητα της ευζωίας των πιστών φίλων µας.
Παράλληλα, για πρώτη φορά µεταφέρουµε όχι µόνο υποχρεώ-
σεις, αλλά και τους αντίστοιχους πόρους στους δήµους προκει-
µένου να είναι σε θέση να φέρουν εις πέρας το έργο τους. 

Με γνώµονα την κεντρική δέσµευσή µας να µην έχουµε κανένα
ζώο αδέσποτο και κανένα ζώο κακοποιηµένο, το παρόν σχέδιο
νόµου εδράζεται στους παρακάτω άξονες, τις πέντε ελευθερίες
των ζώων, τη δηµιουργία ενός σύγχρονου και λειτουργικού εθνι-
κού µητρώου συντροφιάς, τη θέσπιση του ηλεκτρονικού βιβλια-
ρίου, την υπεύθυνη ιδιοκτησία, την κατοχύρωση του θεσµού του
ερασιτέχνη εκτροφέα, την ίδρυση του εργαστηρίου φύλαξης και
ανάλυσης DNA ζώων συντροφιάς που θα τηρείται στο Ίδρυµα Ια-
τροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, τη διεύρυνση του
καταλόγου των πράξεων που περιλαµβάνονται ρητά στη διάταξη
περί κακοποίησης, τη δηµιουργία του προγράµµατος «ΑΡΓΟΣ» για
τους πόρους και τις υποχρεώσεις των δήµων όπως θα δούµε πα-
ρακάτω, τη στήριξη και τα κίνητρα στους ιδιοκτήτες των ζώων συν-
τροφιάς, ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο εποπτείας µε συµµετοχή
επιστηµόνων, εκπροσώπων της ΚΕΔΕ, του Συνηγόρου του Πολίτη
και φιλοζωικών οργανώσεων, τη βελτίωση της εκπαίδευσης και
ενηµέρωση για την προστασία των ζώων συντροφιάς και την δη-
µιουργία ψηφιακής εφαρµογής και ιστοσελίδας καταγγελιών. 

Αυτός ο δωδεκάλογος βασίζεται σε έξι βασικούς πυλώνες, πρώ-
τον, όσον αφορά τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Παίρνω αφορµή
από την αναφορά της κ. Τελιγιορίδου ότι διαφωνούν µε το νοµο-
σχέδιο διάφοροι φορείς, για διάφορες πτυχές, για διαφορετικούς
λόγους. Τι αποδεικνύει αυτό; Αποτυχία ή προσπάθεια σύνθεσης;
Κατά την άποψή µας, το δεύτερο γιατί, όπως είπα και στην αρχή,
είναι τόσο πολλοί οι µέτοχοι του προβλήµατος και τόσο διαφορε-
τικές οι οπτικές γωνίες που βλέπουν το ζήτηµα. 

Και αποδεικνύει ότι είχαµε διαφορετικές απόψεις για διαφορε-
τικές πτυχές το γεγονός ότι δεν συνταχθήκαµε µε κανέναν. Βά-
λαµε πάνω απ’ όλα τη φιλοσοφία ενός πλαισίου που είπαµε ότι θα
επιτελεί τον βασικό µας στόχο, να µειωθεί ο αριθµός των αδέσπο-
των και να περιοριστεί η κακοποίηση. 

Είναι λογικό, λοιπόν, κάπου να θέλουν βελτιώσεις οι φιλοζωικές
οργανώσεις, κάπου αλλού να θέλουν βελτιώσεις οι κυνηγοί, κάπου
αλλού οι δήµοι, κάπου αλλού οι φιλοζωικές ή οι ανάδοχοι ή οποι-
οιδήποτε άλλοι από τους απλούς πολίτες που έχουν ζώα συντρο-
φιάς. Εµείς επιλέξαµε να αλλάξουµε την υφιστάµενη κατάσταση
γιατί δεν µας ικανοποιεί, όπως δεν ικανοποιεί και το σύνολο της
κοινωνίας και εποµένως σε αυτούς θα απευθυνθούµε πρώτα και
κύρια. 

Γι’ αυτόν τον λόγο το νοµοσχέδιο αποσκοπεί στον ριζικό ανα-
σχεδιασµό της φιλοσοφίας διαχείρισης των αδέσποτων, αλλά και
των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς. Στόχος είναι η δηµιουργία
ενός ολοκληρωµένου προγράµµατος διαχείρισης των αδέσποτων
ζώων συντροφιάς, κυρίως σκύλων και γατών, το οποίο θα οδηγή-
σει στη µείωση του πληθυσµού τους µέσω ενός νέου αποτελεσµα-
τικού συστήµατος υιοθεσίας και εφαρµογής στείρωσης στο
σύνολο του πληθυσµού τους. 

Παράλληλα εισάγεται ένα πλήρες πλαίσιο υπεύθυνης διαχείρι-
σης των δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς ώστε να διασφαλίζεται
η ευζωία τους και η αρµονική συµβίωση µε το περιβάλλον. Η χώρα
µας, όπως προαναφέρθηκε από πολλούς οµιλητές, έχει δυστυχώς
έναν από τους µεγαλύτερους πληθυσµούς αδέσποτων ζώων συν-
τροφιάς και στον αστικό ιστό, αλλά και στην περιφέρεια. 

Το νοµοσχέδιο αποβλέπει, λοιπόν, στη θεσµοθετηµένη συνερ-
γασία µεταξύ κράτους, τοπικής αυτοδιοίκησης, επιστηµόνων, φι-

λοζωικών οργανώσεων και πολιτών για τη βελτίωση των συνθηκών
ζωής των ζώων συντροφιάς και την προστασία των αδέσποτων
ζώων. Έτσι, δεσποζόµενα και αδέσποτα, ζώα προς υιοθεσία, φι-
λοζωικά σωµατεία και οργανώσεις, κτηνίατροι, εκτροφείς, κατα-
φύγια και δηµόσια διοίκηση για πρώτη φορά εντάσσονται σε µια
ενιαία επίσηµη πλατφόρµα συνεργασίας. 

Δεύτερον, αναφορικά µε την αναπαραγωγή των ζώων συντρο-
φιάς: Έχει διαπιστωθεί ότι ένας µεγάλος αριθµός αδέσποτων
ζώων προέρχεται από ανεπιθύµητες γέννες δεσποζόµενων ζώων.
Είναι υποχρέωση του ιδιοκτήτη κηδεµόνα δεσποζόµενου ζώου
να µεριµνά για τη σήµανση και τη στείρωση του. Άλλωστε ο νέος
νόµος δίνει σαφή κίνητρα για αυτό. Ωστόσο ως προς τη στεί-
ρωση παρέχει και µία εναλλακτική επιλογή, τη δυνατότητα ο ιδιο-
κτήτης να µην στειρώνει το ζώο συντροφιάς και να επιλέξει,
αφού έχει προχωρήσει στην υποχρεωτική σήµανση του ζώου, να
αποστείλει δείγµα γενετικού υλικού στο εργαστήριο φύλαξης και
ανάλυσης DNA ζώων συντροφιάς που θα τηρείται στο Ίδρυµα
Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών. Με αυτόν τον
τρόπο, διασφαλίζεται ότι ακόµη και αν έχει εγκαταληφθεί ένα µη
σηµασµένο ζώο συντροφιάς θα είναι εύκολο να βρεθεί ο γεννή-
τοράς του και κατ’ επέκταση ο ιδιοκτήτης του, ο οποίος θα έχει
όλες προβλεπόµενες διοικητικές και ποινικές κυρώσεις. Χρησι-
µοποιούµε, δηλαδή, την εξέλιξη της επιστήµης και της τεχνολο-
γίας ώστε να εξασφαλίσουµε την καλύτερη δυνατή ιχνηλάτηση
και ο ανεύθυνος ιδιοκτήτης να βρίσκεται αντιµέτωπος µε τις συ-
νέπειες που συνεπάγεται η παραβίαση των κανόνων που θέτει το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Εάν, λοιπόν, αυτό το πολύ σηµαντικό βήµα δεν είναι επαρκές,
τι ακριβώς προτείνουν όσοι αντιτίθενται σε αυτό; Σχετικά µε την
υποχρεωτική στείρωση, νοµίζω ότι συµφωνήσαµε όλοι ότι είναι
πολύ µεγάλος ο αριθµός των αδέσποτων. Νοµίζω ότι, επίσης,
συµφωνούµε όπως φαίνεται ότι προκύπτουν πολλά αδέσποτα
ζώα από δεσποζόµενα. Ποια είναι η λύση;  Να µην κάνουµε τί-
ποτα; Μα, αν συνεχίσουµε να κάνουµε ό,τι κάναµε µέχρι και σή-
µερα θα έχουµε το ίδιο αποτέλεσµα. Έναν  πολλαπλασιασµό των
αδέσποτων, καθώς και συνθήκες διαβίωσης των ζώων που δεν
έχουν καµµία σχέση µε την ευζωία τους. Αυτό πάµε να θεραπεύ-
σουµε.

Τρίτον, αναφορικά µε τις υποχρεώσεις των δήµων: Κεντρικό
ρόλο στην εφαρµογή του νέου πλαισίου έχουν οι δήµοι της
χώρας και για τον λόγο αυτόν προβλέπεται ρητά η µεταφορά αρ-
µοδιοτήτων µαζί µε τους αντίστοιχους πόρους που θα επιτρέ-
ψουν τη δηµιουργία νέων, σύγχρονων υποδοµών, καθώς και την
προµήθεια του αναγκαίου εξοπλισµού, προκειµένου κάθε δήµος
να µπορεί να εφαρµόζει µια ολοκληρωµένη πολιτική για τα ζώα
συντροφιάς. Υποχρεώνονται για πρώτη φορά οι δήµοι να έχουν
πλήρες επιχειρησιακό σχέδιο για τη διαχείριση των αδέσποτων
ζώων συντροφιάς στο οποίο συµπεριλαµβάνεται η παροχή κτη-
νιατρικής περίθαλψης, η συµµετοχή στην πλατφόρµα υιοθεσιών
και η δηµιουργία πλαισίου κινήτρων για τη φιλοζωία. 

Παράλληλα, είναι υποχρεωµένοι να λειτουργούν ή να είναι
συµβεβληµένοι µε καταφύγιο που λειτουργεί νόµιµα ώστε να φι-
λοξενούνται εκεί τα ζώα συντροφιάς. Επίσης, οι δήµοι είναι αρ-
µόδιοι για την καταγραφή, τη σήµανση και τη στείρωση όλων των
αδέσποτων ζώων που βρίσκονται στα όριά τους, αρµοδιότητες
για τις οποίες πρέπει να θέτουν σαφείς στόχους. Σηµειώνεται ότι
ο νέος νόµος συµβάλλει δραστικά στην εξάλειψη απαράδεκτων
καταστάσεων που, δυστυχώς, όλοι έχουµε κατά καιρούς διαπι-
στώσει ως προς τη λειτουργία ορισµένων καταφύγιων ζώων.
Πλέον εισάγονται πρόσθετοι κανόνες λειτουργίας τους οποίους
πρέπει να τηρούν τόσο τα δηµοτικά όσο και τα µη δηµοτικά κα-
ταφύγια. 

Κάθε καταφύγιο διατηρεί προφανώς την υποχρέωσή του να
έχει κατάλληλες εγκαταστάσεις και συµβεβληµένο κτηνίατρο,
ενώ πρέπει να διαθέτει και το απαραίτητο προσωπικό για την κα-
θαριότητα και φροντίδα των ζώων µε οκτάωρη, τουλάχιστον, πα-
ρουσία ηµερησίως. Ορίζονται υποχρεωτικά ώρες επισκέψεων
στα καταφύγια, καθηµερινές και σαββατοκύριακα, ώστε να είναι
προσβάσιµα από όλους, όπως επίσης και υποχρέωση τήρησης
ενηµερωµένης ιστοσελίδας µε όλες τις πληροφορίες για τα ζώα
που φιλοξενούνται σε αυτά. Παράλληλα, το υποµητρώο καταφυ-
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γίων εξασφαλίζει τη διαφάνεια και τη λογοδοσία όλων όσοι λει-
τουργούν καταφύγια, συµπεριλαµβανοµένων των δήµων.

Και για να απαντήσω σε αυτό που είπε η εισηγητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δίνουµε τη διετή περίοδο προσαρµογής σε λειτουργούντα
σήµερα νόµιµα καταφύγια για να προσαρµοστούν στο νέο πλαί-
σιο. Το νέο πλαίσιο δεν αφορά, κυρίως, προδιαγραφές υψηλό-
τερες όσον αφορά τις εγκαταστάσεις, αλλά τους όρους
λειτουργίας. Άρα είναι πιο εύκολο να προσαρµοστούν, αλλά όχι
αυτόµατο, φυσικά. Και όσον αφορά, ιδίως, σε θέµατα που έχουν
να κάνουν µε την επισκεψιµότητα, την ιστοσελίδα, τη διαφάνεια,
νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουµε ακόµα και στα ήδη λειτουρ-
γούντα καταφύγια ότι χρειάζεται να προσαρµοστούν στο νέο
πλαίσιο. 

Επειδή η µεταφορά τέτοιων υποχρεώσεων απαιτεί και τη µε-
ταφορά πόρων, το πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» θα επιτρέψει τη χρηµα-
τοδότηση των δήµων µε 40.000.000 ευρώ για την κατασκευή
καταφυγίων και την προµήθεια του απαραίτητου εξοπλισµού,
καθώς και πρόσθετη χρηµατοδότηση που υπολογίζεται στα πε-
ρίπου 15.000.000 ευρώ ετησίως από τους κεντρικούς αυτοτελείς
πόρους για θέµατα που σχετίζονται µε την κτηνιατρική φροντίδα
των ζώων συντροφιάς, τη σήµανση και τη στείρωση των αδέσπο-
των και συναφείς δράσεις. 

Επιτρέψετε µου, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µια παρένθεση γιατί
έγινε συζήτηση και πριν σχετικά µε το πόσοι ήταν οι πόροι που
έπαιρναν οι δήµοι. Μέχρι σήµερα οι δήµοι έπαιρναν από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης -το µοναδικό πρόγραµµα που
υπήρχε ήταν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης- για τα αδέ-
σποτα χρηµατοδότηση ύψους 600.000 ευρώ. Εµείς λέµε ότι για
τις λειτουργικές ανάγκες θα φροντίσουµε να υπάρχει µόνιµη αύ-
ξηση των κεντρικών αυτοτελών πόρων που υπολογίζεται περίπου
στα 15.000.000 ευρώ έπειτα από συζήτηση που κάναµε µε την
ΚΕΔΕ και έχοντας µία ενδεικτική κατάσταση των χρηµάτων τα
οποία ξοδεύει ένας µικροµεσαίος δήµος. Πιστεύω ότι τα
15.000.000 ευρώ είναι ένα πολύ µεγάλο ποσό, σε σχέση µε το τί-
ποτα που δινόταν µέχρι σήµερα για τις λειτουργικές ανάγκες των
δήµων. 

Αναφορικά τώρα µε τις υποδοµές, τα 40.000.000 ευρώ του
προγράµµατος «ΑΡΓΟΣ» αφορούν καταφύγια και λοιπό εξοπλι-
σµό και έρχονται να προστεθούν στα 43.000.000 ευρώ τα οποία
ήταν οι προηγούµενες προσκλήσεις του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ». Εκεί
ανταποκρίθηκαν δήµοι και σύνδεσµοι δήµων που καλύπτουν εκα-
τόν τριάντα οκτώ δήµους. 

Θα ήθελα, όµως, να επισηµάνω και ως απάντηση σε όσα ακού-
στηκαν, ιδίως, από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ -ο κ. Αραχωβίτης, η κ.
Τελιγιορίδου αν δεν κάνω λάθος- ότι το προηγούµενο ποσό που
είχε εγκριθεί από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τον Ιούνιο του
2019, ήταν 20.000.000 ευρώ. Με τις διαδοχικές τροποποιήσεις
των προσκλήσεων φτάσαµε στα 43.000.000 ευρώ γιατί πράγµατι
θέλαµε να βοηθήσουµε τους δήµους και τους συνδέσµους
δήµων να φτιάξουν αξιοπρεπείς υποδοµές, προκειµένου να φι-
λοξενούνται τα αδέσποτα ζώα. Και τώρα θα βγάλουµε µια νέα
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος ύψους 40.000.000 ευρώ
από το υπόλοιπο ποσό του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ». Είναι διαφορετικό
πράγµα το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» από το πρόγραµµα «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟΣ Ι» του οποίου προέκταση είναι το πρόγραµµα «ΑΝ-
ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». 

Παράλληλα προβλέπονται και συγκεκριµένες υποχρεώσεις
καθώς οι δήµοι για πρώτη φορά καλούνται µέσω του επιχειρη-
σιακού σχεδίου που προαναφέρθηκε να έχουν µετρήσιµους πο-
σοτικούς στόχους ως προς τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων
συντροφιάς. Για πρώτη φορά, επίσης, οι δήµοι µπορούν να δί-
νουν κίνητρα στους συνεπείς ιδιοκτήτες ζώων, όπως παροχή
voucher για σήµανση, καταγραφή και στείρωση ή µείωση δηµο-
τικών τελών έως και 10%. 

Προκειµένου, δε, η εφαρµογή του νέου νόµου για την προστα-
σία των ζώων συντροφιάς να µη µείνει κενό γράµµα, το νοµοσχέ-
διο θεσπίζει επιπλέον ένα συνεκτικό και αντιπροσωπευτικό
πλαίσιο εποπτείας µε τη συµµετοχή εκπροσώπων της ΚΕΔΕ, του
Συνηγόρου του Πολίτη και των φιλοζωικών οργανώσεων -και πα-
ραπέµπω εδώ και στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν το
πρωί όσον αφορά την ενίσχυση της συµµετοχής των φιλοζωικών

οργανώσεων στο πλαίσιο εποπτείας. Και επειδή οι καλοί λογα-
ριασµοί κάνουν τους καλούς φίλους, θέλουµε να είµαστε ξεκά-
θαροι ότι το Υπουργείο Εσωτερικών θα παρακολουθεί στενά την
υλοποίηση του επιχειρησιακού σχεδίου των δήµων και θα µπορεί
να επιβάλει πέναλτι σε όσους δήµους δεν συµµορφώνονται µε
τις υποχρεώσεις τους. 

Τέταρτον, αναφορικά µε τα µητρώα που δηµιουργούνται. Το
νοµοσχέδιο αξιοποιεί πλήρως τις νέες τεχνολογίες προς όφελος
των ζώων συντροφιάς και αυτό αφορά και τα δεσποζόµενα και
τα αδέσποτα ζώα. 

Το εθνικό µητρώο ζώων συντροφιάς αποτελεί ένα πλήρες πλη-
ροφοριακό σύστηµα στο οποίο περιλαµβάνονται τα εξής υποµη-
τρώα: Υποµητρώο καταγραφής και παρακολούθησης ζώων
συντροφιάς: Ουσιαστικά πρόκειται για µια µετεξέλιξη και βελ-
τίωση της ήδη υπάρχουσας βάσης δεδοµένων που τηρείται στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Σε αυτήν τηρεί-
ται το σύνολο των δεσποζόµενων και αδέσποτων σκύλων και
γατών µαζί µε τα στοιχεία του ιδιοκτήτη - κηδεµόνα τους. Πλέον
στο υποµητρώο θα καταγράφονται και τα ιατρικά και κλινικά δε-
δοµένα των σκύλων και γατών, καθώς και λοιπά κρίσιµα στοιχεία,
ώστε αυτά να είναι άµεσα προσβάσιµα και από τον ιδιοκτήτη,
αλλά και από οποιονδήποτε κτηνίατρο. 

Υποµητρώο φιλοζωικών σωµατείων και οργανώσεων: Στο υπο-
µητρώο αυτό καταχωρίζονται όλα τα αναγνωρισµένα και νοµίµως
λειτουργούντα φιλοζωικά σωµατεία ώστε να υπάρχει ξεκάθαρη
δηµόσια εικόνα για τα φιλοζωικά σωµατεία, τα στοιχεία επικοι-
νωνίας τους και το έργο που αυτά επιτελούν σε συνεργασία µε
τους δήµους. Απαραίτητο στοιχείο για τη συµµετοχή στο πρό-
γραµµα διαχείρισης αδέσποτων και στο πρόγραµµα υιοθεσιών
είναι η εγγραφή σε αυτό το υποµητρώο.

Υποµητρώο καταφυγίων: Σε αυτό εγγράφονται όλα τα νοµίµως
λειτουργούντα καταφύγια σκύλων και γατών της χώρας. Κατα-
φύγια µπορούν να λειτουργούν οι δήµοι, σύνδεσµοι δήµων, τα
εγγεγραµµένα στο µητρώο φιλοζωικά σωµατεία και ιδιώτες φι-
λόζωοι.

Υποµητρώο επαγγελµατιών και ερασιτεχνών εκτροφέων: Για
πρώτη φορά γίνεται πλήρης καταγραφή των εκτροφέων ώστε η
δηµόσια αυτή πληροφορία να είναι στη διάθεση οποιουδήποτε
θέλει να αποκτήσει ζώο συντροφιάς. Η καταγραφή αυτή τόσο
των επαγγελµατιών όσο και των ερασιτεχνών εκτροφέων απο-
σκοπεί να βάλει τέλος στο παράνοµο εµπόριο ζώων συντροφιάς,
αποκλείοντας όσους επιτήδειους καταφεύγουν σε τέτοιες πρα-
κτικές.

Αποθετήριο διαβατηρίων: Καταχωρίζονται διαβατήρια που πα-
ρέχονται από τον Πανελλήνιο Κτηνιατρικό Σύλλογο στους κτη-
νιάτρους µε σκοπό τη διάθεση τους στους ιδιοκτήτες ζώων
συντροφιάς. 

Πανελλήνια πλατφόρµα υιοθεσίας αδέσποτων ζώων συντρο-
φιάς: Η πανελλήνια πλατφόρµα υιοθεσίας αδέσποτων ζώων συν-
τροφιάς διασφαλίζει την πλήρη διαφάνεια ώστε να αποτραπεί το
παράνοµο εµπόριο ζώων. 

Όποιος θέλει να υιοθετήσει ένα αδέσποτο σκύλο ή γάτα, µπο-
ρεί να επιλέξει όποιο θέλει από εκείνα που έχουν καταχωρηθεί.
Με τον τρόπο αυτόν διευκολύνεται η διαδικασία υιοθεσίας και
µια αδέσποτη γάτα ή σκύλος µπορεί να βρει µια φιλόξενη οικο-
γένεια. 

Σε απάντηση όσων ακούστηκαν από την κ. Γιαννακοπούλου
πιο πριν, θα ήθελα να διευκρινίσω ότι αναφέρεται ρητά ότι για
υιοθεσίες, πλην των εξόδων διατροφής και ιατροφαρµακευτικής
κάλυψης -και αυτό εφόσον το επιθυµεί ο δήµος ή η φιλοζωική-
απαγορεύεται η καταβολή οποιουδήποτε αντιτίµου. Ειδικά για
τις υιοθεσίες στο εξωτερικό, η ενωσιακή νοµοθεσία καθορίζει
ρητά τις υποχρεώσεις κάθε κράτους-µέλους. Με τις διαδικασίες
που καθιερώνονται διασφαλίζεται η συµµόρφωση της χώρας µας
µε αυτές.

Υποµητρώο εθελοντικής αιµοδοσίας ζώων συντροφιάς πάντα
µε βάση τις αρχές της κτηνιατρικής επιστήµης. Δηµιουργείται
αυτό το υποµητρώο στο οποίο δηλώνονται οι ιδιοκτήτες ζώων
συντροφιάς που εθελοντικά επιθυµούν να διαθέσουν τα ζώα συν-
τροφιάς τους για αιµοδοσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
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ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Προκειµένου για την επιτυχηµένη εφαρµογή του νέου
πλαισίου, πρόσβαση στο εθνικό µητρώο ζώων συντροφιάς έχουν
όσοι είναι απαραίτητο. Από τους δήµους και τις κτηνιατρικές
υπηρεσίες των περιφερειών, τα αρµόδια Υπουργεία Εσωτερικών,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Προστασίας του Πολίτη,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, τους κτηνιάτρους της
χώρας έως και τους ιδιοκτήτες των ζώων συντροφιάς και τα ζώα
που έχουν στην κατοχή τους. Είναι προφανές ότι δεν αποκλεί-
ουµε κανέναν, όπως ακούστηκε πιο πριν. Με τον τρόπο αυτό δι-
ευκολύνονται οι ελεγκτικοί µηχανισµοί και επιτυγχάνεται η
συνεχής βελτίωση των εφαρµοζόµενων πολιτικών, αφού όλα τα
συγκεντρωτικά στοιχεία είναι διαθέσιµα στους αρµόδιους στον
βαθµό που αυτό είναι απαραίτητο. 

Πέµπτον, αναφορικά µε τις φιλοζωικές οργανώσεις και τους
αναδόχους, οι φιλοζωικές οργανώσεις οι οποίες είναι εγγεγραµ-
µένες στο αντίστοιχο µητρώο µπορούν να συνεργάζονται µε
τους δήµους στο πλαίσιο της φιλοσοφίας του νέου νόµου και να
σηµαίνουν και να στειρώνουν αδέσποτα ζώα σε συµβεβληµένους
µε τον δήµο κτηνιάτρους, εφόσον επιθυµούν να γίνεται χωρίς οι-
κονοµική επιβάρυνση για τις ίδιες ή σε κτηνιάτρους της επιλογής
τους, εφόσον θέλουν να καλύψουν το κόστος. Μάλιστα, για
πρώτη φορά τους δίνεται ρητά η δυνατότητα να περισυλλέγουν
οι ίδιες και να φροντίζουν αδέσποτα ζώα συντροφιάς ως προσω-
ρινοί ιδιοκτήτες τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Παράλληλα, µπορούν να συµµετάσχουν στην πανελλήνια
πλατφόρµα υιοθεσιών αναρτώντας αγγελίες για υιοθεσία αδέ-
σποτων ζώων συντροφιάς. Οµοίως και οι φιλόζωοι ιδιώτες µπο-
ρούν να επωφεληθούν από τα δηµοτικά προγράµµατα
στείρωσης και σήµανσης των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, ενώ
προβλέπεται ρητά το δικαίωµά τους να φροντίζουν αδέσποτα
ζώα και να καταστούν άµεσα ανάδοχοι και ακολούθως οι ιδιοκτή-
τες τους εφόσον το επιθυµούν, ακολουθώντας µια απλή και ξε-
κάθαρη διαδικασία.

Επιπλέον, θεσπίζεται ρητά η δυνατότητα να παρέχουν οι δήµοι
ζωοτροφές και φάρµακα στα φιλοζωικά σωµατεία µε τα οποία
συνεργάζονται, ενώ για πρώτη φορά τα νοµίµως λειτουργούντα
φιλοζωικά σωµατεία µπορούν να είναι δικαιούχοι οικονοµικής ενί-
σχυσης από τον δήµο ή την περιφέρεια, όπως ακριβώς ισχύει και
για άλλα σωµατεία, αθλητικά, πολιτιστικά και λοιπά.

Τονίζεται ο θεσµός του αναδόχου ο οποίος προβλέπει ότι αν
ένας πολίτης βρει ένα αδέσποτο ζώο στον δρόµο, µπορεί να το
κρατήσει είτε προσωρινά ως ανάδοχος είτε µόνιµα ως ιδιοκτήτης
µετά από υιοθεσία, ενηµερώνοντας όµως πρώτα µέσω του
δήµου του ή της φιλοζωικής ή του συµβεβληµένου µε αυτούς
κτηνιάτρου το εθνικό µητρώο ζώων συντροφιάς. 

Αναρωτηθείτε, παρακαλώ, όλοι σας, όπως αναρωτήθηκα κι
εγώ πριν, ποιο ήταν το πλαίσιο που διείπε την παρέµβαση όλων
αυτών των συµπολιτών µας που έτρεξαν να σώσουν ζώα από τις
καταστροφικές πυρκαγιές των προηγούµενων εβδοµάδων στην
Πάρνηθα, στη Βαρυµπόµπη, στις Αχαρνές και οπουδήποτε
υπήρξε η φωτιά, όπως στην Εύβοια ή αλλού. Όλοι τους δώσαµε
συγχαρητήρια. Τώρα, λοιπόν, διευκολύνουµε πράγµατα τα οποία
γίνονται και τα βάζουµε σε ένα πλαίσιο. 

Επίσης, µπορεί να οριστεί ανάδοχος ενός ζώου που δεν µπο-
ρεί να φιλοξενηθεί σε καταφύγιο και να το φροντίζει µέχρι την
υιοθεσία του. Ο ανάδοχος είναι µια σηµαντική καινοτοµία του
νέου νόµου, η οποία αποσκοπεί στην καλύτερη διαβίωση του
ζώου συντροφιάς µέχρι την υιοθεσία του. Επισηµαίνεται ότι και
οι ανάδοχοι δικαιούνται την παροχή ζωοτροφής και φαρµάκων
από τους δήµους. 

Έκτον, αναφορικά µε την αντιµετώπιση της κακοποίησης των
ζώων, το νέο σχέδιο νόµου αποσαφηνίζει τον ορισµό της κακο-
ποίησης του ζώου αναφέροντας αναλυτικά χαρακτηριστικές πε-
ριπτώσεις προς αποφυγή κάθε αµφιβολίας. Το άρθρο 24
προβλέπει ότι ο φόνος και ο βασανισµός των ζώων µε την εσκεµ-
µένη πρόκληση έντονου σωµατικού πόνου ή σωµατικής εξάντλη-
σης επικίνδυνης για την υγεία τους, ο εκούσιος τραυµατισµός,
καθώς και οι µάχες µεταξύ ζώων, η κτηνοβασία και η σεξουαλική
κακοποίηση ζώου µε χρήση αντικειµένων για τη σαδιστική ευχα-
ρίστηση του δράστη είναι σοβαρές παραβάσεις κακουργηµατι-
κού χαρακτήρα και έχουν εκτός από ποινικές και σοβαρές
διοικητικές κυρώσεις. Μη ξεχνάµε, άλλωστε, ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έκανε κακούργηµα τον βασανισµό του ζώου µε βάση τον
ν.4745 του 2020, του νόµου Βορίδη που προαναφέρθηκε πολλές
φορές σε αυτήν την Αίθουσα.

Οι επαπειλούµενες ποινές για τη θανάτωση είναι κάθειρξη έως
δέκα έτη και χρηµατική ποινή που υπολογίζεται ότι µπορεί να
ανέλθει έως 50.000 ευρώ, ενώ παράλληλα προβλέπεται και διοι-
κητική κύρωση, δηλαδή πρόστιµο από 30.000 έως 50.000 ευρώ
ανά ζώο και περιστατικό. Επίσης, η κακή και βάναυση µεταχεί-
ριση οποιουδήποτε είδους ζώου, όπως ο δραστικός περιορισµός
της φυσιολογικής κίνησής του, οι µη επιτρεπτές µέθοδοι εκπαί-
δευσης, η µη προβλεπόµενη εργασία για το είδος του ζώου, η
µη σύννοµη αναπαραγωγή και ο εκούσιος τραυµατισµός µε απλή
σωµατική βλάβη θεωρούνται κακοποίηση και τιµωρούνται, όπως
και η εγκατάλειψη, µε φυλάκιση από ένα έως πέντε έτη και χρη-
µατική ποινή που υπολογίζεται ότι µπορεί να ανέλθει ως 18.000
ευρώ, ενώ παράλληλα προβλέπεται και διοικητικό πρόστιµο
ύψους 5.000 έως 15.000 ευρώ για κάθε ζώο, ανάλογα φυσικά µε
τη σοβαρότητα του αδικήµατος.

Παράλληλα, για να περιοριστεί το φαινόµενο εγκατάλειψης
ζώων συντροφιάς θεσπίζεται ειδική διαδικασία για όποιον ιδιο-
κτήτη θέλει να παραδώσει το ζώο συντροφιάς του µε υποχρεω-
τική προηγούµενη ανάρτηση αγγελίας στην πανελλήνια
πλατφόρµα υιοθεσίας αδέσποτων ζώων σε συνεργασία µε τον
οικείο δήµο. 

Ειδικότερα, σηµειώνεται ότι η δηλητηρίαση του ζώου εντάσ-
σεται στις κακουργηµατικού χαρακτήρα παραβάσεις και επιφέ-
ρει ποινή κάθειρξης έως δέκα έτη και χρηµατική ποινή που
υπολογίζεται ότι µπορεί να ανέλθει έως 50.000 ευρώ, ενώ πα-
ράλληλα επιφέρει και διοικητική κύρωση, δηλαδή πρόστιµο από
30.000 έως 50.000 ευρώ ανά ζώο και περιστατικό. 

Η σοβαρότητα µε την οποία αντιµετωπίζουµε φαινόµενα κακο-
ποίησης ζώων δεν εξαντλείται στην αυστηροποίηση των κυρώ-
σεων. Εισάγουµε το µητρώο παραβατών, έτσι ώστε να
κρατήσουµε µακριά από τα ζώα ανθρώπους αποδεδειγµένα επι-
κίνδυνους. Όποιος έχει καταδικαστεί από τη δικαιοσύνη για κα-
κοποίηση ζώων συντροφιάς δεν µπορεί να οριστεί ως ιδιοκτήτης
ή ανάδοχος ζώων συντροφιάς για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον
δέκα ετών από την τελεσίδικη ποινική καταδίκη. Παράλληλα, για
το ίδιο χρονικό διάστηµα δεν µπορεί να απασχολείται εθελοντικά
ή µε αµοιβή σε αντικείµενο σχετικό µε ζώα.

Μερικές επιπλέον καινοτοµίες που εισάγει το νοµοσχέδιο αυτό
και οι οποίες αποσκοπούν στο να συµβάλλουν στην ενίσχυση της
κουλτούρας φιλοζωίας µας και στη βελτίωση της ευζωίας των
ζώων είναι οι εξής: Η αρµοδιότητα του Συνηγόρου του Πολίτη
για τη διαµεσολάβηση σχετικά µε τα δικαιώµατα των ζώων και
την τήρηση της σχετικής νοµοθεσίας, η εκπαίδευση των Σωµά-
των Ασφαλείας σχετικά µε τη φιλοζωία και την ευζωία των ζώων,
όπως τονίστηκε πολλές φορές και από την κ. Πιπιλή και από άλ-
λους συναδέλφους. Μάλιστα, άκουσα και πολύ ενδιαφέρουσες
ιδέες για θέµατα που αφορούν την καλλιέργεια της παιδείας,
σχετικά µε τη φιλοζωία. Άλλη, επίσης, καινοτοµία είναι η ψηφιακή
εφαρµογή και η ιστοσελίδα αποδοχής καταγγελιών για κακοποί-
ηση ζώων. Οι καταγγελίες αυτές τίθενται υπ’ όψιν των ελεγκτικών
αρχών. Ακόµα, η ρητή πρόβλεψη ίδρυσης και λειτουργίας περι-
φραγµένων πάρκων σκύλων από τους δήµους, η πρόβλεψη λει-
τουργίας κοιµητηρίων και νεκροταφείων σκύλων και από τους
δήµους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνοψίζοντας, µε το υπό συζή-
τηση σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση αποβλέπει στη θεσµοθετηµένη
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συνεργασία µεταξύ κράτους - τοπικής αυτοδιοίκησης – επιστη-
µόνων - φιλοζωικών οργανώσεων και πολιτών για τη βελτίωση
των συνθηκών ζωής των ζώων συντροφιάς και την προστασία
των αδέσποτων ζώων. Διαµορφώνεται µια νέα φιλοσοφία, ώστε
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να ολοκληρωθούν οι απαραίτητες
υποδοµές και διαδικασίες και µεσοπρόθεσµα να γίνει η αξιολό-
γηση της πορείας του.

Θεωρούµε ότι η υπερψήφιση του νοµοσχεδίου αποτελεί απα-
ραίτητο βήµα προς την κατεύθυνση της γενικότερης προστασίας
των ζώων, του περιβάλλοντος και της φύσης. Καθώς οι πιέσεις
που προκαλεί η κλιµατική κρίση πολλαπλασιάζονται, έχουµε
ηθικό χρέος να προστατέψουµε τους πλέον άµεσους συγκατοί-
κους µας στον πλανήτη, εφαρµόζοντας έξυπνες, λειτουργικές
και σύγχρονες λύσεις. Δεν είναι µόνο θέµα πολιτισµού, αλλά
θέµα κοινής λογικής αν θέλουµε να συνεχίσει ο πλανήτης γη να
αποτελεί το κοινό σπίτι όλων µας. 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερι-
κών: «Νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς - Πρό-
γραµµα «AΡΓΟΣ» και λοιπές διατάξεις Υπουργείου Εσωτερικών».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-

στά. 
Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή

του νοµοσχεδίου, πενήντα ένα άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς - Πρό-
γραµµα "ΑΡΓΟΣ" και λοιπές διατάξεις Υπουργείου Εσωτερικών

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει    ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 45 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 46 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 1064/109 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Υπ. Τροπ. 1065/110 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 1066/111 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Νέο πλαίσιο για την ευζωία
των ζώων συντροφιάς - Πρόγραµµα «AΡΓΟΣ» και λοιπές διατά-
ξεις Υπουργείου Εσωτερικών» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς - Πρό-
γραµµα «AΡΓΟΣ» και λοιπές διατάξεις 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΖΩΙΑ ΤΩΝ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟ-

ΦΙΑΣ - ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΑΡΓΟΣ»
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: Γενικές διατάξεις
Άρθρο 1 Σκοπός - Αντικείµενο
Άρθρο 2 Ορισµοί 
Άρθρο 3 Αρµόδιες αρχές
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: Σύσταση Εθνικού Μητρώου Ζώων - Ταυτοποί-

ηση ζώων συντροφιάς
Άρθρο 4 Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς (ΕΜΖΣ)
Άρθρο 5 Έγγραφο ταυτοποίησης (διαβατήριο)
Άρθρο 6 Ταυτοποίηση ζώων συντροφιάς
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: Υιοθεσία αδέσποτων ζώων συντροφιάς - Δηµι-

ουργία Πανελλήνιας Πλατφόρµας Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων
Συντροφιάς

Άρθρο 7 Υιοθεσία αδέσποτων ζώων συντροφιάς - Δηµιουργία
Πανελλήνιας Πλατφόρµας Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντρο-
φιάς

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: Εκτροφή, αναπαραγωγή και εµπορία ζώων συν-
τροφιάς

Άρθρο 8 Εκτροφή, αναπαραγωγή και εµπορία ζώων συντρο-
φιάς 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη ζώου συντροφιάς
Άρθρο 9 Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη ζώου συντροφιάς 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: Αρµοδιότητες, υποχρεώσεις και χρηµατοδό-

τηση δήµων - Πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» 
Άρθρο 10 Αρµοδιότητες και υποχρεώσεις των δήµων
Άρθρο 11 Χρηµατοδότηση των δήµων - Πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ»
Άρθρο 12 Κίνητρα για τη σήµανση, τη στείρωση και την υιοθε-

σία σκύλων και γατών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: Σύσταση Εργαστηρίου Φύλαξης και Ανάλυσης

Γενετικού Υλικού Ζώων Συντροφιάς στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών
Ερευνών

Άρθρο 13 Σύσταση Εργαστηρίου Φύλαξης και Ανάλυσης Γε-
νετικού Υλικού Ζώων Συντροφιάς στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών
Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών

Άρθρο 14 Λήψη γενετικού υλικού από ζώα συντροφιάς
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: Διατήρηση και µετακίνηση ζώων συντροφιάς
Άρθρο 15 Διατήρηση ζώων συντροφιάς σε κατοικίες 
Άρθρο 16 Διατήρηση ζώων σε ειδικές εγκαταστάσεις
Άρθρο 17 Μετακίνηση και µεταφορά ζώων συντροφιάς (σκύ-

λων και γατών) 
Άρθρο 18 Μεταφορά ζώων συντροφιάς µε επιβατηγά πλοία
Άρθρο 19 Πρόσβαση σε παραλίες
Άρθρο 20 Αποτροπή πρόσβασης αδέσποτων ζώων συντρο-

φιάς σε απόβλητα 
Άρθρο 21 Σκύλοι βοήθειας και ζώα θεραπείας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’: Συµµετοχή ζώων σε εκθέσεις, θεάµατα και

άλλες συναφείς δραστηριότητες
Άρθρο 22 Διοργάνωση εκθέσεων µε ζώα συντροφιάς 
Άρθρο 23 Απαγόρευση συµµετοχής ζώων σε κάθε είδους θε-

άµατα και άλλες συναφείς δραστηριότητες 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’: Κακοποίηση ζώων
Άρθρο 24 Κακοποίηση των ζώων
Άρθρο 25 Αναφορά περιστατικών κακοποίησης ζώων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’: Πρόληψη και καταπολέµηση ζωονόσων 
Άρθρο 26 Κατάρτιση και εφαρµογή προγραµµάτων πρόληψης

και καταπολέµησης ζωονόσων 
Άρθρο 27 Αντιµετώπιση λεϊσµανίωσης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’: Καταφύγια ζώων συντροφιάς και πάρκα 
Άρθρο 28 Καταφύγια ζώων συντροφιάς

Άρθρο 29 Προδιαγραφές ίδρυσης και λειτουργίας καταφυγίων
ζώων συντροφιάς

Άρθρο 30 Ίδρυση και λειτουργία περιφραγµένων πάρκων σκύ-
λων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’: Προαγωγή της φιλοζωίας και προστασία των
ζώων

Άρθρο 31 Εκπαίδευση, επιµόρφωση και προαγωγή της φιλο-
ζωίας 

Άρθρο 32 Εκπαίδευση Σωµάτων Ασφαλείας
Άρθρο 33 Συµπληρωµατικές διατάξεις προστασίας των ζώων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΔ’
Άρθρο 34 Ποινικές κυρώσεις 
Άρθρο 35 Διοικητικές κυρώσεις 
Άρθρο 36 Μητρώο Παραβατών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΕ’: Περισυλλογή, ταφή και αποτέφρωση νεκρών

ζώων
Άρθρο 37 Περισυλλογή, ταφή και αποτέφρωση νεκρών ζώων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΣΤ’: Εφαρµογή νοµοθεσίας
Άρθρο 38 Αρµοδιότητα Συνηγόρου του Πολίτη
Άρθρο 39 Ειδική Επιτροπή Παρακολούθησης
Άρθρο 40 Υπεύθυνος για θέµατα ζώων συντροφιάς - Διαδικα-

σία τροποποίησης του Οργανισµού της Εσωτερικής Υπηρεσίας
των δήµων

Άρθρο 41 Βασικοί Δείκτες Απόδοσης
Άρθρο 42 Αξιολόγηση εφαρµογής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΖ’: Λοιπές ρυθµίσεις
Άρθρο 43 Επιχορήγηση φιλοζωικών σωµατείων και φιλοζωικών

οργανώσεων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα - Τροποποίηση της
παρ. 1Α του άρθρου 202 του                     ν. 3463/2006

Άρθρο 44 Πιστοποίηση επαγγελµατικής επάρκειας εκπαιδευ-
τών σκύλων

ΜΕΡΟΣ B’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΤΕΛΙΚΕΣ ΚΑΙ
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Α’

Άρθρο 45 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 46 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 47 Τελικές και καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
Άρθρο 48  Έννοια «φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης» - Τροπο-

ποίηση της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4674/2020
Άρθρο 49 Αναπτυξιακά δάνεια Ο.Τ.Α., συνδέσµων δήµων και

νοµικών προσώπων Ο.Τ.Α.
Άρθρο 50 Ρύθµιση για τον µηχανισµό αποτροπής συσσώρευ-

σης ληξιπρόθεσµων οφειλών προς τρίτους από τους οργανι-
σµούς τοπικής αυτοδιοίκησης - Τροποποίηση της παρ. 2 του
άρθρου 107 του ν. 4714/2020

Άρθρο 51 Χρηµατικές επιχορηγήσεις σε αθλητικά σωµατεία
από Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Άρθρο 52 Προσοντολόγιο - Κλαδολόγιο προσωπικού των φο-
ρέων του Δηµοσίου 

Άρθρο 53 Διαδικασία πλήρωσης θέσεων προσωπικού
Άρθρο 54 Δικαίωµα ειδικής άδειας - Τροποποίηση της παρ. 1

του άρθρου 50 του ν. 3528/2007 (Α’ 26)
Άρθρο 55 Δικαίωµα µείωσης ωρών εργασίας - Προσθήκη παρ.

1Α στο άρθρο 51 του  ν. 3528/2007
Άρθρο 56 Άδεια χωρίς αποδοχές - Διευκολύνσεις υπαλλήλων

µε οικογενειακές υποχρεώσεις - Τροποποίηση των παρ. 1, 3, 4
και 8 και προσθήκη παρ. 1Α του άρθρου 53 του ν. 3528/2007

Άρθρο 57 Ρύθµιση µειωµένης ηµερήσιας απασχόλησης για εκ-
παιδευτικούς πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης -
Καταργούµενη διάταξη

Άρθρο 58 Δικαίωµα ειδικής άδειας - Τροποποίηση της παρ. 1
του άρθρου 57 του ν. 3584/2007  

Άρθρο 59 Δικαίωµα µείωσης ωρών εργασίας - Τροποποίηση
του άρθρου 58 του ν. 3584/2007 (Α’ 143)

Άρθρο 60 Άδεια χωρίς αποδοχές - Διευκολύνσεις υπαλλήλων
µε οικογενειακές υποχρεώσεις - Τροποποίηση των παρ. 1, 3, 4,
8 και προσθήκη παρ. 1Α του άρθρου 60 του ν. 3584/2007 (Α’ 143)

Άρθρο 61 Καταβολή αποδοχών αποσπασµένων της Ε.Γ.Δ.Ι.Χ.
- Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 90 του   ν. 4389/2016

Άρθρο 62 Παράταση διάρκειας Προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ»
Άρθρο 63 Κυρώσεις σε βάρος συνδυασµών και υποψηφίων
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εκλογών δηµοτικών και περιφερειακών αρχών - Τροποποίηση του
άρθρου 14 του ν. 3870/2010 

Άρθρο 64 Προγραµµατικές συµβάσεις - Τροποποίηση του άρ-
θρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87)

Άρθρο 65 Απαλλαγή από υποχρέωση καταβολής ειδικού τέ-
λους για τη µελέτη, κατασκευή και επέκταση έργων ύδρευσης
και αποχέτευσης - Τροποποίηση του άρθρου 11 του ν. 1069/1980

Άρθρο 66 Υποβολή δηλώσεων στοιχείων για τον καθορισµό
επιφάνειας ή και της χρήσης ακινήτου 

Άρθρο 67 Τρόπος λήψης αποφάσεων των συλλογικών οργά-
νων Ο.Τ.Α. και των διοικητικών συµβουλίων των εποπτευόµενων
νοµικών προσώπων τους - Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου
10 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 68 Διευκόλυνση µε ηλεκτρονικά µέσα της εφαρµογής
των µέτρων κατά της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 στις
εκπαιδευτικές δοµές 

Άρθρο 69 Θυρίδες ιδιωτών φορέων στην Ενιαία Ψηφιακή Πύλη
της Δηµόσιας Διοίκησης - Τροποποίηση του άρθρου 26 και της
παρ. 17 του άρθρου 107 του                      ν. 4727/2020

Άρθρο 70 Δυνατότητα σύναψης δηµοσίων συµβάσεων από τα
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα για την αντιµετώπιση αναγκών
ως προς την τήρηση των έκτακτων µέτρων κατά της διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 71 Χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας στο ξένο
σχολείο «VERITA INTERNATIONAL SCHOOL» - Προσθήκη περ.
31 στην παρ. 8 του άρθρου 35 του              ν. 4186/2013

ΜΕΡΟΣ Ε’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 72 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΖΩΙΑ ΤΩΝ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ - 

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΑΡΓΟΣ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός - Αντικείµενο

Σκοπός του παρόντος είναι η προστασία των ζώων συντροφιάς
και η εξασφάλιση της ευζωίας τους, η ενίσχυση της υπεύθυνης
ιδιοκτησίας των ζώων συντροφιάς, η θέσπιση σαφούς και συνε-
κτικού κανονιστικού πλαισίου για τη διαχείριση των αδέσποτων
ζώων συντροφιάς και στρατηγικής για τη δραστική µείωση του
αριθµού τους µέσω προγραµµάτων υιοθεσίας, µε απαρέγκλιτη
τήρηση των κανόνων ευζωίας των ζώων.

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νοούνται:
1. «Ζώο»: κάθε έµβιος οργανισµός, που συναισθάνεται και κι-

νείται σε ξηρά, αέρα και θάλασσα ή οποιοδήποτε άλλο υδατικό
οικοσύστηµα ή υγροβιότοπο.

2. «Ευζωία»: η καλή φυσική και ψυχική κατάσταση του ζώου
σε σχέση µε τις συνθήκες στις οποίες διαβιεί και πεθαίνει. Ένα
ζώο ζει σε συνθήκες ευζωίας εάν: (α) έχει εξασφαλισµένο άνετο,
ασφαλές, υγιεινό και κατάλληλο κατάλυµα, προσαρµοσµένο
στον φυσικό τρόπο διαβίωσής του, (β) δεν υποφέρει από κατα-
στάσεις όπως πόνος, φόβος και αγωνία και (γ) είναι ικανό να εκ-
φράζει συµπεριφορές, οι οποίες είναι σηµαντικές για την καλή
φυσική και ψυχική του κατάσταση. Οι κανόνες ευζωίας των ζώων
διασφαλίζουν τις ακόλουθες αρχές: 

i. Ελευθερία από την πείνα και τη δίψα, µε πρόσβαση σε τροφή
και νερό, κατάλληλα σε ποιότητα και ποσότητα.

ii. Ελευθερία από άσκοπη ταλαιπωρία και καταπόνηση, µε
ασφαλές και καθαρό κατάλυµα στέγασης και ανάπαυσης, που
προστατεύει από αντίξοες καιρικές συνθήκες. 

iii. Ελευθερία από πόνο, τραυµατισµό και ασθένεια, µε κατάλ-

ληλη φροντίδα και κτηνιατροφαρµακευτική περίθαλψη.
iv. Ελευθερία από φόβο και αγωνία, µε την κατάλληλη συµπε-

ριφορά και µεταχείριση.
v. Ελευθερία έκφρασης φυσιολογικής συµπεριφοράς, µε κα-

τάλληλες συνθήκες διαβίωσης και κοινωνικοποίησης.
3. «Ζώο συντροφιάς»: κάθε ζώο που συντηρείται ή προορίζεται

να συντηρηθεί από τον άνθρωπο κυρίως µέσα στην οικία του, για
λόγους ζωοφιλίας ή αναφέρεται στον κατάλογο του Παραρτή-
µατος Ι του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/429 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 9ης Μαρτίου 2016 σχετικά µε
τις µεταδοτικές νόσους των ζώων και για την τροποποίηση και
την κατάργηση ορισµένων πράξεων στον τοµέα της υγείας των
ζώων (L 84). Αν άρθρα του παρόντος αφορούν συγκεκριµένα ζώα
συντροφιάς, όπως σκύλους και γάτες, τότε αυτά αναφέρονται
ρητώς. Ζώα συντροφιάς είναι και οι σκύλοι βοήθειας, οι σκύλοι
εργασίας, καθώς και τα ζώα θεραπείας. Ως ζώα συντροφιάς δεν
µπορούν να συντηρούνται ζώα άγριας πανίδας.

4. «Δεσποζόµενο ζώο συντροφιάς»: το ζώο συντροφιάς που
έχει ιδιοκτήτη. Οι άµεσοι απόγονοι δεσποζόµενου σκύλου ή
γάτας νοούνται αυτόµατα δεσποζόµενα ζώα µε ιδιοκτήτη τον
ιδιοκτήτη του θηλυκού γεννήτορα.   

5. «Αδέσποτο ζώο συντροφιάς»: το ζώο συντροφιάς που δεν
έχει ιδιοκτήτη.

6. «Ιδιοκτήτης»: το φυσικό πρόσωπο που διατηρεί ζώο συντρο-
φιάς, κυρίως µέσα στην οικία του, και υπό την άµεση επίβλεψη
και φροντίδα του. Το πρόσωπο αυτό αναγράφεται και στο έγ-
γραφο ταυτοποίησης του ζώου.

7. «Ανάδοχος»: το φυσικό πρόσωπο που φιλοξενεί προσωρινά
ένα ή περισσότερα αδέσποτα ζώα συντροφιάς έως ότου αυτά
υιοθετηθούν. Ο ανάδοχος µπορεί να επιλέγεται από τον δήµο ή
τα φιλοζωικά σωµατεία και τις φιλοζωικές οργανώσεις µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα που εγγράφονται στο σχετικό υποµη-
τρώο της παρ. 23, καθώς και από φυσικά πρόσωπα που
διαθέτουν αδειοδοτηµένο καταφύγιο αδέσποτων ζώων ή κατα-
φύγιο που πληροί τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29. Με-
ταξύ του αναδόχου και του δήµου ή του φιλοζωικού σωµατείου
ή της φιλοζωικής οργάνωσης µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή
του φυσικού προσώπου υπογράφεται σύµβαση αναδοχής, στην
οποία ορίζονται οι υποχρεώσεις του αναδόχου και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια. 

8. «Επαγγελµατίας εκτροφέας ζώων συντροφιάς»: το φυσικό
ή νοµικό πρόσωπο που εκτρέφει, αναπαράγει και πωλεί ζώα συν-
τροφιάς για εµπορικούς σκοπούς.

9. «Ερασιτέχνης εκτροφέας»: το φυσικό πρόσωπο που εκτρέ-
φει ερασιτεχνικά, όχι κατ’ επάγγελµα και µε σκοπό το κέρδος,
σκύλο ή γάτα µε σκοπό τη διατήρηση των φυλών του ζώου και
είναι εγγεγραµµένο στο Μητρώο Επαγγελµατιών και Ερασιτε-
χνών Εκτροφέων του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς
(ΕΜΖΣ), µετά από βεβαίωση του Κυνολογικού Οµίλου Ελλάδος
για σκύλους ή του Συλλόγου Ερασιτεχνών Εκτροφέων Σκύλων
Ελλάδας για σκύλους και του Ελληνικού Οµίλου Γάτας ή του
Συλλόγου Εκτροφέων Γάτας Ελλάδος για γάτες.

10. «Μικρό ζώο συντροφιάς»: το ζώο συντροφιάς, το βάρος
του οποίου δεν υπερβαίνει τα δέκα (10) κιλά. 

11. «Σκύλος βοήθειας»: ο εκπαιδευµένος ή εκπαιδευόµενος
σκύλος οδηγός τυφλού και ο σκύλος βοήθειας και προστασίας
ατόµων µε αναπηρία ή ασθένειες. 

12. «Σκύλος εργασίας»: ο σκύλος υπό την ενεργή καθοδήγηση
του χειριστή του και µε επικουρικό ρόλο στην εκτέλεση των καθη-
κόντων ή του σκοπού του χειριστή του, ο οποίος χρησιµοποιείται
για το κυνήγι (κυνηγετικός), τη φύλαξη ποιµνίων (ποιµενικός), τη
φύλαξη χώρων (φύλακας), ο σκύλος έρευνας και διάσωσης, ο
σκύλος ανίχνευσης δηλητηριασµένων δολωµάτων, καθώς και ο
σκύλος που χρησιµοποιείται από τις ένοπλες δυνάµεις, τα σώµατα
ασφαλείας και τις διωκτικές αρχές της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) και του Υπουργείου Οικονοµικών.

13. «Ζώο θεραπείας»: κάθε ζώο που χρησιµοποιείται για θερα-
πευτικούς σκοπούς προς όφελος ενός ατόµου, ιδίως ενός ατό-
µου µε αναπηρία, συµπεριλαµβανοµένης της φυσικής,
αισθητηριακής, ψυχιατρικής, νοητικής ή άλλης µορφής ψυχικής
αναπηρίας, έχει λάβει ή λαµβάνει ειδική εκπαίδευση και φέρει τα
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κατά τον νόµο πιστοποιητικά. 
14. «Επικίνδυνο ζώο συντροφιάς»: το ζώο συντροφιάς που εκ-

δηλώνει επανειληµµένα απρόκλητη και αδικαιολόγητη επιθετικό-
τητα προς τον άνθρωπο ή τα άλλα ζώα χωρίς να απειληθεί, καθώς
και το ζώο που πάσχει ή είναι φορέας σοβαρού νοσήµατος, που
µπορεί να µεταδοθεί στον άνθρωπο ή στα άλλα ζώα και, σύµφωνα
µε γνωµάτευση κτηνιάτρου, δε θεραπεύεται.

15. «Σοβαρό νόσηµα»: κάθε µεταδοτική ή µη νόσος άµεσου και
υψηλού κινδύνου για την υγεία του ανθρώπου ή ζώου, του ίδιου ή
άλλου είδους, καθώς και κάθε νόσος που µπορεί να οδηγήσει σε
σοβαρή υποβάθµιση της υγείας του ζώου σύµφωνα µε σχετική
γνωµάτευση κτηνιάτρου. 

16. «Νόσος»: η εµφάνιση λοιµώξεων και προσβολών σε ζώα, µε
ή χωρίς κλινική ή παθολογική εκδήλωση, που προκαλούνται από
έναν ή περισσότερους νοσογόνους παράγοντες. 

17. «Νοσογόνος παράγοντας»: κάθε παθογόνο που µεταδίδεται
σε ζώα ή ανθρώπους, το οποίο µπορεί να προκαλέσει νόσο σε
ζώα. 

18. «Πηγή κινδύνου»: κάθε νοσογόνος παράγοντας σε ζώο ή
προϊόν, ή πάθηση σε ζώο, που µπορεί να έχει δυσµενή επίδραση
στην υγεία των ανθρώπων ή των ζώων. 

19. «Κίνδυνος»: η πιθανότητα εκδήλωσης και το πιθανό µέγεθος
των βιολογικών και οικονοµικών συνεπειών µιας δυσµενούς επί-
δρασης στην υγεία των ζώων ή στη δηµόσια υγεία.

20. «Καταφύγιο ζώων συντροφιάς»: η αδειοδοτηµένη εγκατά-
σταση ή η εγκατάσταση που πληροί τις προδιαγραφές των άρ-
θρων 28 και 29 και στην οποία φιλοξενούνται αδέσποτα ζώα
συντροφιάς. Η διαµονή των ζώων σε καταφύγιο διασφαλίζει τη
διαβίωσή τους σε ασφαλές περιβάλλον, το οποίο λειτουργεί µε
βάση τους κανόνες ευζωίας των ζώων, µέχρι την υιοθεσία τους ή
την επανένταξή τους στο οικείο περιβάλλον. 

21. «Υιοθεσία αδέσποτου ζώου συντροφιάς»: η περιέλευση ενός
αδέσποτου ζώου συντροφιάς σε κατάσταση δεσποζόµενου.

22. «Έγγραφο ταυτοποίησης»: το διαβατήριο, το οποίο εκδίδε-
ται σύµφωνα µε το Παράρτηµα ΙΙΙ του Εκτελεστικού Κανονισµού
(ΕΕ) 577/2013 της Επιτροπής της 28ης Ιουνίου 2013 για τα υπο-
δείγµατα εγγράφων ταυτοποίησης σχετικά µε τις µη εµπορικού
χαρακτήρα µετακινήσεις σκύλων, γατών και ικτίδων, την κατάρ-
τιση καταλόγων εδαφών και τρίτων χωρών, καθώς και τη µορφή,
τη διάταξη και τις γλωσσικές απαιτήσεις των δηλώσεων που πι-
στοποιούν τη συµµόρφωση µε ορισµένους όρους οι οποίοι προ-
βλέπονται στον Κανονισµό (ΕΕ) αριθµ. 576/2013 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου (L 178). 

23. «Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς (ΕΜΖΣ)»: η διαδικτυακή
ηλεκτρονική βάση καταγραφής των ζώων συντροφιάς µε την ονο-
µασία «Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς» που τηρείται στη Γε-
νική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας
Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. Στο ΕΜΖΣ περιλαµβάνονται τα κάτωθι υποµητρώα: 

(α) Υποµητρώο Καταγραφής και Παρακολούθησης Ζώων Συν-
τροφιάς. 

(β) Υποµητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και Οργανώσεων όπου
καταγράφονται όλα τα αναγνωρισµένα και νοµίµως λειτουργούντα
φιλοζωικά σωµατεία και οι φιλοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα µε έδρα στην Ελλάδα ή µε έδρα σε κράτη µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα.

(γ) Υποµητρώο Καταφυγίων Ζώων Συντροφιάς όπου καταγρά-
φονται όλα τα καταφύγια ζώων συντροφιάς που διατηρούν οι
δήµοι, οι διαδηµοτικοί σύνδεσµοι δήµων και οι διαδηµοτικές συ-
νεργασίες, τα φιλοζωικά σωµατεία και οι φιλοζωικές οργανώσεις
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα του υποµητρώου της περ. (β),
καθώς και ιδιώτες φιλόζωοι, εφόσον τα καταφύγια είναι αδειοδο-
τηµένα ή πληρούν τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29. 

(δ) Υποµητρώο Επαγγελµατιών και Ερασιτεχνών Εκτροφέων
όπου καταγράφονται οι επαγγελµατίες και ερασιτέχνες εκτροφείς
σκύλων και γατών. 

(ε) Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συν-
τροφιάς όπου καταχωρούνται όλα τα αδέσποτα προς υιοθεσία
ζώα µε το όνοµα, τη φωτογραφία, την περιγραφή, τα στοιχεία του
υπεύθυνου προς υιοθεσία και λοιπά στοιχεία. 

(στ) Υποµητρώο Εθελοντικής Αιµοδοσίας Ζώων Συντροφιάς

όπου καταγράφονται οι ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς που επιθυ-
µούν εθελοντικά να συνεισφέρουν στις Τράπεζες Αίµατος που λει-
τουργούν για τα ζώα, καθώς και τα ζώα συντροφιάς που
διαθέτουν για εθελοντική αιµοδοσία.

(ζ) Αποθετήριο διαβατηρίων που διανέµονται από τον Πανελλή-
νιο Κτηνιατρικό Σύλλογο στους εξουσιοδοτηµένους κτηνιάτρους
µε σκοπό τη διάθεσή τους στους ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς.

24. «Μητρώο παραβατών»: το ηλεκτρονικό µητρώο που τηρείται
στην Εισαγγελία Αθηνών, το οποίο ενηµερώνεται µε µέριµνα των
κατά τόπον Εισαγγελέων και στο οποίο καταγράφονται όσοι έχουν
τελεσίδικη ποινική καταδίκη για παράβαση των διατάξεων που
αφορούν στην εγκατάλειψη και την κακοποίηση ζώων. Το µητρώο
αυτό διαλειτουργεί µε το ΕΜΖΣ και η εγγραφή του παραβάτη σε
αυτό αποκλείει τη δυνατότητα καταχώρησής του στο ΕΜΖΣ ως
ιδιοκτήτη ή αναδόχου ζώου ή υπεύθυνου ευζωίας ζώου για λογα-
ριασµό νοµικού προσώπου.

25. «Ηλεκτρονικό βιβλιάριο»: το σύνολο των στοιχείων που κα-
ταχωρούνται στο ΕΜΖΣ και αφορούν στην υγεία του ζώου συν-
τροφιάς. Το ηλεκτρονικό βιβλιάριο αντικαθιστά το βιβλιάριο υγείας
του ζώου.

26. «Τσίρκο»: η προσωρινή υπαίθρια εγκατάσταση, η σκηνή ή η
τέντα, στην οποία πραγµατοποιούνται, µε κερδοσκοπικό σκοπό,
µουσικοχορευτικές και ακροβατικές παραστάσεις ή άλλου είδους
συναφείς εκδηλώσεις για την ψυχαγωγία ανθρώπων.

27. «Θίασος µε ποικίλο πρόγραµµα (βαριετέ)»: οµάδα ατόµων,
η οποία, σε µόνιµη ή προσωρινή εγκατάσταση, πραγµατοποιεί, µε
κερδοσκοπικό σκοπό και σε εναλλασσόµενη ακολουθία, ψυχαγω-
γικά προγράµµατα, παραστάσεις, διασκεδαστικά µικρά κωµικά θε-
ατρικά δρώµενα, τραγούδια και χορό µε ποικίλο περιεχόµενο.

28. «Μη εµπορικού χαρακτήρα µετακίνηση εκτός Ελλάδας»:
οποιαδήποτε µετακίνηση ζώου συντροφιάς εκτός Ελλάδας που
συνοδεύει τον ιδιοκτήτη του ή το εξουσιοδοτηµένο από αυτόν
πρόσωπο, η οποία: (α) δεν αποσκοπεί στην πώληση ή στην κατ’
άλλον τρόπον µεταβίβαση της κυριότητας του εν λόγω ζώου συν-
τροφιάς και (β) είναι µέρος της µετακίνησης του ιδιοκτήτη του
ζώου συντροφιάς, είτε υπό την άµεση ευθύνη του είτε υπό την ευ-
θύνη εξουσιοδοτηµένου προσώπου στην περίπτωση που το ζώο
συντροφιάς δεν βρίσκεται µαζί µε τον ιδιοκτήτη του. Στην τελευ-
ταία περίπτωση, τίθενται στη διάθεση των αρµοδίων αρχών στοι-
χεία που αποδεικνύουν και την αντίστοιχη µετακίνηση του
ιδιοκτήτη.

Άρθρο 3
Αρµόδιες αρχές

1. Αρµόδια αρχή για τη θέσπιση και την παρακολούθηση της
εφαρµογής των κανόνων αναφορικά µε την υγεία των ζώων, την
κτηνιατρική δηµόσια υγεία, την παρακολούθηση των ζωονόσων
και των ζωογόνων παραγόντων σύµφωνα µε το π.δ. 41/2006 (Α’
44) και την οδηγία 2003/99/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 17ης Νοεµβρίου 2003, για την παρακολού-
θηση των ζωονόσων και των ζωονοσογόνων παραγόντων, για την
τροποποίηση της απόφασης 90/424/ΕΟΚ του Συµβουλίου και την
κατάργηση της οδηγίας 92/117/ΕΟΚ του Συµβουλίου (L 325)
είναι η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του π.δ.
97/2017 (Α’ 138). 

2. Αρµόδιες αρχές για τη φροντίδα, την περισυλλογή και τη
διαχείριση των αδέσποτων ζώων συντροφιάς είναι οι δήµοι,
εντός των διοικητικών ορίων των οποίων εντοπίζονται τα αδέ-
σποτα ζώα, σύµφωνα µε το άρθρο 10. Οι δήµοι έχουν τις ακό-
λουθες αρµοδιότητες: 

(α) Την περιοδική σύνταξη και υποβολή προς έγκριση στο
Τµήµα Προστασίας Ζώων Συντροφιάς της Διεύθυνσης Οργάνω-
σης και Λειτουργίας Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου
Εσωτερικών επιχειρησιακού προγράµµατος, το οποίο περιλαµ-
βάνει τις αναγκαίες δράσεις για την εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεων των δήµων που θεσπίζονται µε τον παρόντα προς τον
σκοπό της ευζωίας και της αποτελεσµατικής διαχείρισης των
αδέσποτων ζώων, καθώς και της πρόληψης δηµιουργίας νέων
αδέσποτων ζώων, εντός των διοικητικών ορίων κάθε δήµου. Κάθε
επιχειρησιακό πρόγραµµα συνοδεύεται από προϋπολογισµό των
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επιµέρους κονδυλίων που απαιτούνται για την υλοποίησή του,
καθώς και από συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης κάθε
δράσης. 

(β) Τη συνεργασία µε φιλοζωικά σωµατεία και φιλοζωικές ορ-
γανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που είναι εγγεγραµµένα
στο ΕΜΖΣ µε στόχο ιδίως: (βα) την αποτελεσµατική υλοποίηση
προγραµµάτων περισυλλογής και φιλοξενίας αδέσποτων ζώων
συντροφιάς σε κατάλληλα διαµορφωµένα καταφύγια που είναι
εγγεγραµµένα στο Υποµητρώο Καταφυγίων Ζώων Συντροφιάς
της περ. (γ) της παρ. 23 του άρθρου 2, (ββ) τον εµβολιασµό, τη
στείρωση και τη σήµανση αδέσποτων ζώων, (βγ) την περίθαλψη
µε υποστήριξη κτηνιάτρου των ασθενών ή τραυµατισµένων αδέ-
σποτων ζώων συντροφιάς, (βδ) τη µέριµνα για την υιοθεσία τους
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό ή την επανένταξή τους στο οικείο
περιβάλλον και (βε) την εν γένει υλοποίηση κάθε σχετικής δρά-
σης προς τον σκοπό της επίτευξης των στόχων του παρόντος. 

(γ) Τη σύνταξη και την υποβολή προς έγκριση στο Τµήµα Προ-
στασίας Ζώων Συντροφιάς της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Λει-
τουργίας Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών
προτάσεων εκπαιδευτικών προγραµµάτων προστασίας αδέσπο-
των ζώων για τις ανάγκες ενηµέρωσης και τεχνικής κατάρτισης
των απασχολούµενων υπαλλήλων του δήµου.

(δ) Τον σχεδιασµό και την υλοποίηση δράσεων και προγραµ-
µάτων που µπορούν να συµβάλουν στην προστασία και την ευ-
ζωία των ζώων συντροφιάς, δεσποζόµενων και αδέσποτων, στην
ενηµέρωση και την ευαισθητοποίηση των πολιτών στα θέµατα
της υπεύθυνης ιδιοκτησίας ζώου συντροφιάς και γενικότερα
στην προαγωγή της φιλοζωίας. 

(ε) Την υποβολή ετήσιας αναφοράς στο Τµήµα Προστασίας
Ζώων Συντροφιάς της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Λειτουργίας
Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών αναφορικά
µε την πρόοδο υλοποίησης των εγκεκριµένων επιχειρησιακών
προγραµµάτων και δράσεων που συνοδεύεται από απολογισµό
της απορρόφησης των επιµέρους κονδυλίων. Η χρηµατοδότηση
των δήµων σύµφωνα µε το άρθρο 11 δύναται να εξαρτάται από
την αξιολόγηση της πορείας εφαρµογής των εγκεκριµένων επι-
χειρησιακών προγραµµάτων και των εν γένει δράσεων κάθε
δήµου. 

3. Αρµόδια αρχή για την εποπτεία της εφαρµογής των επιχει-
ρησιακών προγραµµάτων περισυλλογής και διαχείρισης των
αδέσποτων ζώων συντροφιάς, καθώς και πρόληψης δηµιουργίας
νέων αδέσποτων ζώων που εκπονούν οι δήµοι σύµφωνα µε την
παρ. 2 είναι το Τµήµα Προστασίας Ζώων Συντροφιάς της Διεύ-
θυνσης Οργάνωσης και Λειτουργίας Τοπικής Αυτοδιοίκησης του
Υπουργείου Εσωτερικών, στο οποίο ανατίθενται και ο συντονι-
σµός και η ευθύνη για τη γενικότερη πρόοδο στο θέµα της αντι-
µετώπισης των αδέσποτων ζώων συντροφιάς από τους δήµους.
Το Τµήµα Προστασίας Ζώων Συντροφιάς της Διεύθυνσης Οργά-
νωσης και Λειτουργίας Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου
Εσωτερικών έχει ιδίως τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 

(α) Τη συνολική ευθύνη για την εφαρµογή της κυβερνητικής
πολιτικής που αφορά στη µέριµνα για τα ζώα συντροφιάς και τη
διαχείριση των αδέσποτων ζώων, την εποπτεία και τον συντονι-
σµό των προγραµµάτων διαχείρισης αδέσποτων ζώων από τους
δήµους και τον καθορισµό των κατάλληλων πρακτικών για τη δια-
χείριση του αριθµού των αδέσποτων ζώων.

(β) Τη µέριµνα ώστε τα επιχειρησιακά προγράµµατα διαχείρι-
σης αδέσποτων ζώων των δήµων να περιλαµβάνουν υποχρεω-
τικά δράσεις για: 

(βα) τη στείρωση των αδέσποτων ζώων, 
(ββ) την ηλεκτρονική σήµανση των αδέσποτων ζώων και την

καταγραφή τους στο ΕΜΖΣ, 
(βγ) την κτηνιατρική φροντίδα των αδέσποτων ζώων, 
(βδ) την περισυλλογή των αδέσποτων ζώων, καθώς και τη φι-

λοξενία τους σε καταφύγια και αναδόχους, 
(βε) την υιοθεσία αδέσποτων ζώων, 
(βστ) τη µέριµνα και την παρακολούθηση των αδέσποτων

ζώων τα οποία έχουν εµβολιαστεί, στειρωθεί, σηµανθεί ηλεκτρο-
νικά και έχουν επανενταχθεί στο οικείο περιβάλλον εντός των δι-
οικητικών ορίων του δήµου στον οποίο περισυλλέχθηκαν. 

4. Αρµόδιοι φορείς εκτέλεσης της σήµανσης και της καταγρα-

φής των ζώων συντροφιάς και των ιδιοκτητών τους στο ΕΜΖΣ
ορίζονται οι κτηνίατροι που πληρούν τους όρους των παρ. 6 και
7 του άρθρου 4. Οι φορείς αυτοί έχουν τις κάτωθι αρµοδιότητες: 

(α) Τη διενέργεια της σήµανσης σε σκύλους και γάτες µε
χρήση των κατάλληλων µέσων ηλεκτρονικής σήµανσης, την κα-
ταχώρηση των στοιχείων των ζώων αυτών και των ιδιοκτητών
τους στο ΕΜΖΣ, καθώς και τη διαρκή ενηµέρωσή του Μητρώου
αυτού.

(β) Την ενηµέρωση του ηλεκτρονικού βιβλιαρίου του ζώου συν-
τροφιάς, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 4.

(γ) Την έκδοση και την υπογραφή εκτυπωµένου αντιγράφου
από το ηλεκτρονικό βιβλιάριο του ζώου, σε κάθε περίπτωση που
το χρειάζεται ο ιδιοκτήτης.

(δ) Τη λήψη γενετικού υλικού σκύλων και γατών και την απο-
στολή του στο Εργαστήριο Φύλαξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλι-
κού Ζώων Συντροφιάς του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών
της Ακαδηµίας Αθηνών, για όσα ζώα δεν στειρωθούν.

(ε) Την έκδοση διαβατηρίου (εγγράφου ταυτοποίησης) του
ζώου συντροφιάς σύµφωνα µε τον Εκτελεστικό Κανονισµό (ΕΕ)
577/2013 της Επιτροπής της 28ης Ιουνίου 2013 για τα υποδείγ-
µατα εγγράφων ταυτοποίησης σχετικά µε τις µη εµπορικού χα-
ρακτήρα µετακινήσεις σκύλων, γατών και ικτίδων, την κατάρτιση
καταλόγων εδαφών και τρίτων χωρών, καθώς και τη µορφή, τη
διάταξη και τις γλωσσικές απαιτήσεις των δηλώσεων που πιστο-
ποιούν τη συµµόρφωση µε ορισµένους όρους οι οποίοι προβλέ-
πονται στον Κανονισµό (ΕΕ) 576/2013 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, καθώς και την καταχώρηση
του αριθµού διαβατηρίου στο ΕΜΖΣ.

(στ) Τη µέριµνα για την ενηµέρωση, µε οποιονδήποτε πρό-
σφορο τρόπο, των ιδιοκτητών για τις υποχρεώσεις που προβλέ-
πονται στον παρόντα νόµο.

5. Αρµόδιες αρχές ελέγχου της εφαρµογής της κτηνιατρικής
νοµοθεσίας για τα ζώα συντροφιάς και της ορθής λειτουργίας
του συστήµατος σήµανσης και καταγραφής των ζώων συντρο-
φιάς και των ιδιοκτητών τους είναι οι κτηνιατρικές υπηρεσίες των
περιφερειών και των περιφερειακών ενοτήτων της Χώρας, καθώς
και οι αρµόδιες υπηρεσίες του οικείου δήµου. Οι αρχές αυτές
έχουν τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 

(α) Τη συνεργασία µε τους φορείς εκτέλεσης της σήµανσης
και της καταγραφής των ζώων συντροφιάς για τον συντονισµό
των ενεργειών τους, την παροχή τεχνικών οδηγιών και κάθε εί-
δους υποστήριξης για την πλήρη και ενιαία εφαρµογή της ηλε-
κτρονικής σήµανσης σκύλων και γατών.

(β) Τον έλεγχο και την εποπτεία των φορέων εκτέλεσης της
σήµανσης και της καταγραφής των ζώων συντροφιάς.

(γ) Τον έλεγχο σε τακτική βάση, καθώς και µετά από υποβολή
καταγγελιών, των καταφυγίων στα οποία διαµένουν ζώα συντρο-
φιάς, προκειµένου να εξακριβωθεί εάν τηρούνται οι κανόνες ευ-
ζωίας και οι λοιποί όροι που τίθενται από τη νοµοθεσία.

6. Αρµόδια όργανα ελέγχου και βεβαίωσης των παραβάσεων
του άρθρου 35 είναι οι υπάλληλοι της Ελληνικής Αστυνοµίας, της
Δηµοτικής Αστυνοµίας, της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, της Διυ-
πηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς του ν. 4712/2020 (Α’ 146),
της Δασικής Υπηρεσίας, των τελωνειακών αρχών, του Λιµενικού
Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, των αρµοδίων υπηρεσιών
των δήµων, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και οι ιδιωτικοί
φύλακες θήρας των αναγνωρισµένων από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κυνηγετικών οργανώσεων. Για τις πα-
ραβάσεις της περ. γ’ της παρ. 10 και της παρ. 15 του άρθρου 8,
καθώς και της παρ. 6 του άρθρου 17, αρµόδια όργανα ελέγχου
και βεβαίωσης στα σηµεία εισόδου της Χώρας από χώρες εκτός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι οι τελωνειακές αρχές της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων.

7. Αρµόδιος φορέας για τη δηµιουργία, την τήρηση και τη δια-
χείριση του ΕΜΖΣ και των υποµητρώων που περιλαµβάνονται σε
αυτό ορίζεται η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων
Δηµόσιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, η οποία συνεργάζεται µε τη Διεύθυνση Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, καθώς και µε το Τµήµα Προστασίας Ζώων Συντρο-
φιάς της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Λειτουργίας Τοπικής Αυ-
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τοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών. 
8. Αρµόδια αρχή για τα θέµατα που αφορούν στα ζώα εργα-

σίας των Ενόπλων Δυνάµεων είναι το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΤΡΩΟΥ ΖΩΩΝ - 

ΤΑΥΤΟΠΟΙΗΣΗ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ

Άρθρο 4 
Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς (ΕΜΖΣ)

1. Στη Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
τηρείται διαδικτυακή ηλεκτρονική βάση σήµανσης και καταγρα-
φής σκύλων και γατών και των ιδιοκτητών τους, µε την ονοµασία
«Εθνικό Μητρώο Ζώων Συντροφιάς (ΕΜΖΣ)». Το ΕΜΖΣ δύναται
να διαλειτουργήσει µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. µε όλα τα µητρώα του δηµοσίου τοµέα, καθώς και
αντίστοιχες βάσεις δεδοµένων άλλων κρατών µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

2. Πιστοποιηµένοι χρήστες του ΕΜΖΣ είναι:
(α) Οι κτηνίατροι για την καταγραφή των ζώων συντροφιάς και

των ιδιοκτητών τους. Η ιδιότητά τους ταυτοποιείται µέσω διαλει-
τουργικότητας µε το µητρώο του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδος (ΓΕΩΤΕΕ). Τα πρόσωπα της παρούσας περίπτωσης
οφείλουν να ενηµερώνουν το ΕΜΖΣ µε τα λοιπά στοιχεία ταυτο-
ποίησής τους.

(β) Οι αρµόδιοι υπάλληλοι του Πανελλήνιου Κτηνιατρικού Συλ-
λόγου.

(γ) Οι αρµόδιοι υπάλληλοι των δήµων για τις ανάγκες παρα-
κολούθησης και εφαρµογής του προγράµµατος διαχείρισης των
αδέσποτων ζώων, την κατάρτιση προγραµµάτων για τα δεσπο-
ζόµενα ζώα, καθώς και για τις ανάγκες καταχώρησης και επικαι-
ροποίησης ατελώς των στοιχείων των δηµοτών και των κατοίκων
τους και των σχετικών µεταβολών τους. 

(δ) Οι αρµόδιοι υπάλληλοι της Γενικής Διεύθυνσης Κτηνιατρι-
κής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

(ε) Οι αρµόδιοι υπάλληλοι του Τµήµατος Προστασίας Ζώων
Συντροφιάς της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Λειτουργίας Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών. 

(στ) Οι αρµόδιοι υπάλληλοι των οργάνων ελέγχου και βεβαί-
ωσης των παραβάσεων της παρ. 6 του άρθρου 3.

(ζ) Οι κτηνίατροι των ενόπλων δυνάµεων και των σωµάτων
ασφαλείας.

(η) Οι αρµόδιοι υπάλληλοι της Γενικής Διεύθυνσης Δασών και
Δασικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. 

3. Στο ΕΜΖΣ καταχωρίζονται από τους εξουσιοδοτηµένους
κτηνιάτρους τα στοιχεία που αφορούν:

(α) Στην ταυτοποίηση των σκύλων και των γατών, όπως ο µονα-
δικός κωδικός ηλεκτρονικής σήµανσης, το έγγραφο ταυτοποίησης
(διαβατήριο) εφόσον έχει εκδοθεί, το φύλο, το χρώµα, η φυλή, η
ένδειξη και η ηµεροµηνία στείρωσης ή η ένδειξη και η ηµεροµηνία
αποστολής γενετικού υλικού (DNA) του ζώου στο Εργαστήριο Φύ-
λαξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλικού Ζώων Συντροφιάς του άρ-
θρου 13, οι εµβολιασµοί και η ηµεροµηνία κάθε εµβολιασµού, ο
µοναδικός κωδικός ηλεκτρονικής σήµανσης του θηλυκού γεννή-
τορα, εφόσον υπάρχει, τα αποτελέσµατα εργαστηριακών εξετά-
σεων και, σε περίπτωση θετικού αποτελέσµατος εξέτασης
λεϊσµανίωσης, ο τίτλος των αντισωµάτων, καθώς και κάθε άλλο
µεταδοτικό νόσηµα υποχρεωτικής δήλωσης σύµφωνα µε το
π.δ. 41/2006 (Α’ 44), η απώλεια ή η εύρεση δεσποζόµενου σκύλου
ή γάτας και οι αντίστοιχες ηµεροµηνίες, ο θάνατος, η ηµεροµηνία
και η αιτία θανάτου. Επίσης, καταχωρείται φωτογραφία του ζώου,
αναφέρεται εάν το ζώο συντροφιάς είναι σκύλος βοήθειας, σκύ-
λος εργασίας ή ζώο θεραπείας και αναγράφονται τυχόν κληρονο-
µικές παθήσεις που καθιστούν την αναπαραγωγή επικίνδυνη για
τα ίδια τα ζώα ή τους απογόνους τους, οπότε και επιβάλλεται σε
κάθε περίπτωση η στείρωση του ζώου.

(β) Στην ταυτοποίηση του ιδιοκτήτη ή του αναδόχου του ζώου
συντροφιάς, όπως το ονοµατεπώνυµο, η διεύθυνση, ο αριθµός

φορολογικού µητρώου (ΑΦΜ), το τηλέφωνο και ο αριθµός ταυ-
τότητας ή διαβατηρίου ή ισοδύναµου δηµοσίου εγγράφου. Η κα-
ταχώρηση και η επεξεργασία των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα των ανωτέρω φυσικών προσώπων γίνεται σύµφωνα
µε τον              ν. 4624/2019 (Α’ 137) και τον Κανονισµό (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
27ης Απριλίου 2016 για την προστασία των φυσικών προσώπων
έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών
και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισµός
για την Προστασία Δεδοµένων) (L 119). Κατ’ εξαίρεση, για ζώα
θεραπείας, ζώα επιχειρήσεων εκτροφής, αναπαραγωγής και εµ-
πορίας ζώων συντροφιάς, σκύλους βοήθειας, φύλαξης, έρευνας
και διάσωσης, καθώς και για σκύλους που χρησιµοποιούνται από
τις ένοπλες δυνάµεις, τα σώµατα ασφαλείας και τις διωκτικές
αρχές της Α.Α.Δ.Ε. και του Υπουργείου Οικονοµικών, είναι δυνα-
τόν η καταχώριση στο ΕΜΖΣ να γίνεται στο όνοµα νοµικού προ-
σώπου. Στην περίπτωση αυτή, υπεύθυνος για την ευζωία του
ζώου είναι το φυσικό πρόσωπο που ορίζεται µε απόφαση του αρ-
µοδίως αποφασίζοντος οργάνου και, αν δεν έχει οριστεί τέτοιο,
ο νόµιµος εκπρόσωπος του νοµικού προσώπου. Το πρόσωπο
αυτό και η ιδιότητά του καταγράφονται στο έγγραφο ταυτοποί-
ησης και στο ΕΜΖΣ και το ανωτέρω πρόσωπο λογίζεται ως ιδιο-
κτήτης του ζώου όσον αφορά στα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις που απορρέουν από την ιδιότητα αυτή.

(γ) Στον τρόπο απόκτησης του δεσποζόµενου ζώου (σκύλου ή
γάτας). Ως τρόπος απόκτησης θεωρείται και η αλλαγή του ιδιο-
κτήτη δεσποζόµενου ζώου συντροφιάς, καθώς και η εύρεση αδέ-
σποτου (σηµασµένου ή µη) ηµίαιµου ζώου συντροφιάς.

(δ) Αν πρόκειται για ζώο εκτροφής, επιπλέον στον αριθµό έγ-
κρισης του εκτροφέα, την καταγραφή γεννών ανά θηλυκό ζώο
εκτροφής, καθώς και την καταγραφή κάθε απογόνου και του
αριθµού σήµανσης αυτού.

4. Στο ΕΜΖΣ καταχωρούνται και οι αδέσποτοι σκύλοι και
γάτες, µε την αναγραφή όσων από τα στοιχεία της περ. α’ της
παρ. 3 είναι διαθέσιµα. Οι αδέσποτοι σκύλοι και γάτες σηµαίνον-
ται µε την ένδειξη «αδέσποτο» και τα στοιχεία του δήµου στην
περιφέρεια του οποίου περισυνελέγησαν ή του φιλοζωικού σω-
µατείου ή φιλοζωικής οργάνωσης µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
ή του ιδιώτη που διαθέτει αδειοδοτηµένο καταφύγιο ή καταφύγιο
που πληροί τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29, εφόσον το
ζώο θα φιλοξενηθεί εκεί. Εάν το αδέσποτο ζώο φιλοξενείται από
ανάδοχο, καταγράφονται και τα στοιχεία αυτού. 

5. Εκτός από τα στοιχεία της παρ. 3, στο ΕΜΖΣ δηµιουργούν-
ται και λειτουργούν τα υποµητρώα της παρ. 23 του άρθρου 2.

6. Η ηλεκτρονική σήµανση, η καταγραφή και η έκδοση εγγρά-
φου ταυτοποίησης του ζώου συντροφιάς πραγµατοποιούνται
από κτηνιάτρους που έχουν πιστοποιηθεί σύµφωνα µε την παρ.
7 και ασκούν νόµιµα το κτηνιατρικό επάγγελµα στην Ελλάδα,
καθώς και από εθελοντές κτηνιάτρους, υπηκόους των κρατών
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίοι παρέχουν προσωρινά
και περιστασιακά τις κτηνιατρικές υπηρεσίες τους στην Ελλάδα,
και συγκεντρώνουν όλες τις προϋποθέσεις, προκειµένου να
ασκήσουν νόµιµα το επάγγελµα του κτηνιάτρου στην Ελλάδα και
οι οποίοι οφείλουν να υποβάλουν σχετική δήλωση στο Γεωτε-
χνικό Επιµελητήριο Ελλάδος (ΓΕΩΤΕΕ). Ο κτηνίατρος, κατά την
τοποθέτηση της ηλεκτρονικής σήµανσης, µεριµνά για την πλήρη
και ακριβή ενηµέρωση όλων των πληροφοριών που καταχωρούν-
ται στο ΕΜΖΣ. 

7. Η πιστοποίηση των κτηνιάτρων πραγµατοποιείται µε την
ηλεκτρονική υποβολή αίτησης και τη χορήγηση στον αιτούντα
κτηνίατρο κωδικού πρόσβασης στο ΕΜΖΣ. Η πιστοποίηση των
κτηνιάτρων των περιφερειακών ενοτήτων της Χώρας και των κτη-
νιάτρων που υπηρετούν ή συνεργάζονται µε δήµους είναι υπο-
χρεωτική.

8. Εκτός από τους χρήστες της παρ. 2, διαβαθµισµένη πρό-
σβαση στο ΕΜΖΣ έχουν:

(α) Οι αρχές, οι φορείς και τα όργανα των παρ. 1 έως 6 του
άρθρου 3, για την άσκηση των αρµοδιοτήτων που τους ανατίθεν-
ται µε τον παρόντα.

(β) Οι ιδιοκτήτες δεσποζόµενων ζώων, µε τη χρήση προσωπι-
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κών κωδικών, για την ενηµέρωσή τους σχετικά µε το σύνολο των
δεδοµένων των ζώων τους που έχουν καταχωρηθεί στο ΕΜΖΣ,
την εκτύπωση αντιγράφου του ηλεκτρονικού βιβλιαρίου, καθώς
και την επικαιροποίηση των στοιχείων επικοινωνίας τους. Με την
ίδια διαδικασία µπορεί να δηλωθεί, κατά περίπτωση, η απώλεια
ή η εύρεση δεσποζόµενου σκύλου ή γάτας.

9. Για την πραγµατοποίηση της ηλεκτρονικής σήµανσης ή την
έκδοση διαβατηρίου, το πρόσωπο που θα καταχωρηθεί ως ιδιο-
κτήτης ή ανάδοχος του δεσποζόµενου ζώου συντροφιάς υπο-
χρεούται να επιδεικνύει στον πιστοποιηµένο κτηνίατρο την
αστυνοµική του ταυτότητα ή το διαβατήριό του ή άλλο ισοδύ-
ναµο δηµόσιο έγγραφο, για την επαλήθευση των στοιχείων και
την αντιστοίχιση µε αυτά του µοναδικού κωδικού σήµανσης του
ζώου. Δεν δύναται να καταχωρηθεί ως ιδιοκτήτης ή ανάδοχος
δεσποζόµενου ζώου συντροφιάς πρόσωπο το οποίο δεν έχει
συµπληρώσει το δέκατο όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας του. 

10. Ο διενεργών τη σήµανση πιστοποιηµένος κτηνίατρος χο-
ρηγεί ατελώς στον ιδιοκτήτη ή τον ανάδοχο του ζώου βεβαίωση
ηλεκτρονικής σήµανσης και καταγραφής, στην οποία αναγρά-
φονται ο αριθµός σήµανσης του ζώου, τα χαρακτηριστικά του
(φύλο, χρώµα, φυλή) και τα στοιχεία του ιδιοκτήτη ή του αναδό-
χου (ονοµατεπώνυµο, διεύθυνση, τηλέφωνο και αριθµός ταυτό-
τητας ή διαβατηρίου ή άλλου ισοδύναµου δηµοσίου εγγράφου).
Η βεβαίωση ηλεκτρονικής σήµανσης και καταγραφής εκτυπώνε-
ται από το ΕΜΖΣ.

11. Η συµπλήρωση των στοιχείων του διαβατηρίου πραγµατο-
ποιείται και χειρόγραφα. Ο µοναδικός κωδικός της ηλεκτρονικής
σήµανσης του ζώου εγγράφεται στο διαβατήριο χειρόγραφα ή
µε την ετικέτα ταυτοποίησης (sticker) και φέρει υποχρεωτικά
σφραγίδα και υπογραφή κτηνιάτρου.

12. Η ηλεκτρονική σήµανση κάθε σκύλου και γάτας, η κατα-
χώρισή τους στο ΕΜΖΣ, καθώς και η καταχώριση κάθε µεταβο-
λής είναι υποχρεωτικές. Ο ιδιοκτήτης ή ο ανάδοχος του ζώου
συντροφιάς (σκύλου ή γάτας) υποχρεούται να ενηµερώνει τον
κτηνίατρο ή τον αρµόδιο υπάλληλο του δήµου, για τη µεταβολή
των στοιχείων που έχουν καταχωρισθεί στο ΕΜΖΣ και αφορούν
είτε τον ίδιο (όπως ονοµατεπώνυµο, διεύθυνση, τηλέφωνο,
αριθµό ταυτότητας ή διαβατηρίου ή άλλου ισοδύναµου δηµοσίου
εγγράφου), είτε το ζώο συντροφιάς (σκύλο ή γάτα) του οποίου
είναι ιδιοκτήτης ή ανάδοχος, το αργότερο εντός προθεσµίας
δέκα (10) εργασίµων ηµερών από τη µεταβολή. Κατ’ εξαίρεση, η
απώλεια και η εύρεση δηλώνονται εντός προθεσµίας δύο (2) ερ-
γασίµων ηµερών από το σχετικό γεγονός. Σε περίπτωση αλλαγής
ιδιοκτήτη, ενηµερώνονται αναλόγως από τον κτηνίατρο το ΕΜΖΣ
και το διαβατήριο του ζώου. Σε περίπτωση µόνιµης µετεγκατά-
στασης του ιδιοκτήτη και του ζώου του εκτός Ελλάδος, η δια-
γραφή του ζώου συντροφιάς από το ΕΜΖΣ πραγµατοποιείται
αποκλειστικά µε την επίδειξη σχετικού αποδεικτικού εγγράφου,
το οποίο έχει εκδοθεί από δηµόσια αρχή, πάροχο υπηρεσιών κοι-
νής ωφέλειας ή χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα της χώρας µετεγκα-
τάστασης.

13. Η δαπάνη της σήµανσης και της καταγραφής των δεσπο-
ζόµενων ζώων συντροφιάς βαρύνει τον ιδιοκτήτη τους και των
αδέσποτων τον οικείο δήµο. Τα φιλοζωικά σωµατεία και οι φιλο-
ζωικές οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και οι ιδιοκτή-
τες ή ανάδοχοι ζώων που ανήκουν σε ευαίσθητες και ευπαθείς
κοινωνικές οµάδες καθώς και οι ιδιοκτήτες σκύλων που χρησι-
µοποιούνται αποκλειστικά για την φύλαξη ποιµνίων (ποιµενικών)
µπορούν, εφόσον επιθυµούν, να σηµαίνουν, να καταγράφουν, να
στειρώνουν και να εµβολιάζουν τα ζώα συντροφιάς τους δωρεάν
στα κτηνιατρεία των δήµων ή στους ειδικά διαµορφωµένους χώ-
ρους των δήµων, των διαδηµοτικών κέντρων και των κτηνιατρι-
κών υπηρεσιών των περιφερειών της Χώρας ή από
συµβεβληµένους µε τον δήµο παρέχοντες κτηνιατρικές υπηρε-
σίες. Στις οµάδες του δευτέρου εδαφίου συµπεριλαµβάνονται
ιδίως άτοµα µε αναπηρία, πολύτεκνοι, τρίτεκνοι, µονογονεϊκές
οικογένειες, άνεργοι εγγεγραµµένοι στα µητρώα του Ο.Α.Ε.Δ.
και διαβιούντες µε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Επίσης, οι
δήµοι δύνανται να χορηγούν δωρεάν τροφή και φάρµακα στα φι-
λοζωικά σωµατεία και στις φιλοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα µε τα οποία συνεργάζονται, καθώς και στους

αναδόχους.
14. Η σήµανση και η ταυτοποίηση των ζώων συντροφιάς πραγ-

µατοποιούνται µε την τοποθέτηση στην αριστερή εξωτερική
πλευρά του τράχηλου του ζώου συστήµατος ηλεκτρονικής ανα-
γνώρισης (αποκριτής ποµποδέκτης), το οποίο είναι παθητική συ-
σκευή αναγνώρισης ραδιοσυχνότητας µόνο για ανάγνωση,
σύµφωνο µε το πρότυπο ISO 11784 και τεχνολογίας HDX ή
FDX�B, µπορεί να αναγνωστεί από συσκευή ανάγνωσης συµβατή
µε το πρότυπο ISO 11785 και καταχωρείται στο ΕΜΖΣ. Οι προ-
µηθευτές του ηλεκτρονικού µέσου σήµανσης, λιανικής ή χονδρι-
κής πώλησης, υποχρεούνται να διαθέτουν στην ελληνική αγορά
ηλεκτρονικό µέσο σήµανσης σύµφωνο µε τις παραπάνω απαιτή-
σεις µε οδηγίες χρήσης και στην ελληνική γλώσσα. Ζώα που προ-
έρχονται από τρίτες χώρες και φέρουν ηλεκτρονική σήµανση µη
συµβατή µε το πρότυπο ISO 11784, σηµαίνονται και µε νέο συµ-
βατό µέσο, εφόσον παραµένουν στην Ελλάδα µόνιµα ή προσω-
ρινά για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των ενενήντα (90)
ηµερών.

15. Οι κτηνίατροι που πραγµατοποιούν την ηλεκτρονική σή-
µανση των ζώων συντροφιάς υποχρεούνται να ελέγχουν τη λει-
τουργικότητα των µέσων ηλεκτρονικής σήµανσης πριν από την
τοποθέτησή τους στο σώµα του ζώου και να χρησιµοποιούν µέσα
ηλεκτρονικής σήµανσης που πληρούν τις προδιαγραφές της
παρ. 14. Σε περίπτωση καταγγελίας για τη διάθεση ή τη χρήση
µέσων ηλεκτρονικής σήµανσης που δεν πληρούν τις προδιαγρα-
φές της παρ. 14, τα πρόσωπα που διαθέτουν ή χρησιµοποιούν
αυτά υποχρεούνται να παρέχουν στα αρµόδια όργανα ελέγχου
και βεβαίωσης παραβάσεων της παρ. 6 του άρθρου 3 πλήρη
αποδεικτικά στοιχεία για τη συµµόρφωσή τους µε την παρ. 14.

16. Σε περίπτωση που αδέσποτο ζώο, καταχωρηµένο στο
ΕΜΖΣ, δεν έχει δώσει σηµεία ζωής, η εξαφάνισή του δηλώνεται
στο ΕΜΖΣ από τον οικείο δήµο. Αν το εξαφανισµένο αδέσποτο
ζώο δεν έχει δώσει σηµεία ζωής για περίοδο τουλάχιστον πέντε
(5) ετών από την ηµεροµηνία καταχώρισης της εξαφάνισής του
στο ΕΜΖΣ, τότε δηλώνεται ο θάνατος του αδέσποτου ζώου και
ως αιτία θανάτου εγγράφεται το εξής: «5+ χρόνια χωρίς σηµεία
ζωής». 

17. Για την αναγνώριση των ιδιοκτητών δεσποζόµενων ζώων
συντροφιάς τα οποία φέρουν ηλεκτρονική σήµανση, για τον
έλεγχο του διαβατήριου τους και για τον εν γένει έλεγχο της τή-
ρησης των υποχρεώσεων του παρόντος, οι δήµοι, οι περιφέ-
ρειες, και τα αρµόδια όργανα ελέγχου και βεβαίωσης
παραβάσεων της παρ. 6 του άρθρου 3 εφοδιάζονται µε τους κα-
τάλληλους ανιχνευτές µε µέριµνα και δαπάνες του οικείου φορέα
ή οργάνου. 

18. Η Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων συνεπικουρεί τη
Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης σε κάθε
αναγκαίο θέµα για την υλοποίηση του ΕΜΖΣ και συνεργάζεται
για τη µετάπτωση των δεδοµένων από την υπάρχουσα «Διαδι-
κτυακή Ηλεκτρονική Βάση» που περιλαµβάνει τους κωδικούς σή-
µανσης, τα στοιχεία των ιδιοκτητών και των ζώων συντροφιάς
που έχει καταγράψει από την ηµεροµηνία ανάθεσης σε αυτό της
τήρησης της «Διαδικτυακής Ηλεκτρονικής Βάσης» µέχρι την ηµε-
ροµηνία παράδοσής της στη Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ. του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης.

19. Οι σκύλοι εργασίας των ενόπλων δυνάµεων εξαιρούνται
της καταχώρησης στο ΕΜΖΣ και καταχωρούνται σε ειδικό µη-
τρώο ζώων εργασίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Η καταχώρισή
τους στο ΕΜΖΣ πραγµατοποιείται µόνο µετά την έξοδό τους από
τη στρατιωτική υπηρεσία για οποιονδήποτε λόγο και την υιοθε-
σία τους από προσωπικό των ενόπλων δυνάµεων ως ζώων συν-
τροφιάς.

Άρθρο 5
Έγγραφο ταυτοποίησης (διαβατήριο)

1. Το διαβατήριο, που εκδίδεται σύµφωνα µε το υπόδειγµα του
Μέρους Ι’ του Παραρτήµατος ΙΙΙ του Εκτελεστικού Κανονισµού
(ΕΕ) 577/2013 είναι το µοναδικό έγγραφο ταυτοποίησης των σκύ-
λων και γατών. Τα βιβλιάρια υγείας που έχουν εκδοθεί πριν την
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έναρξη ισχύος του παρόντος παραµένουν σε ισχύ.
2. Το διαβατήριο εκδίδεται από εξουσιοδοτηµένο κτηνίατρο µε

δικαιούχο αποκλειστικά φυσικό πρόσωπο αφού:
α) ο κτηνίατρος επαληθεύσει, ότι το ζώο συντροφιάς φέρει την

προβλεπόµενη σήµανση και
β) ο κτηνίατρος συµπληρώσει δεόντως τα τµήµατα Ι έως IV και

σφραγίσει το τµήµα ΙΙΙ �ε διαφανή αυτοκόλλητη µεµβράνη. Το
τµήµα V του διαβατηρίου συµπληρώνεται µόνο εφόσον το ζώο
έχει συµπληρώσει την κατώτατη ηλικία, στην οποία µπορεί να
πραγµατοποιηθεί ο αντιλυσσικός εµβολιασµός. Στη περίπτωση
αυτήν, κάθε αντιλυσσικός εµβολιασµός καλύπτεται µε διαφανή
αυτοκόλλητη µεµβράνη.

3. Ο εξουσιοδοτηµένος κτηνίατρος που εκδίδει το έγγραφο
ταυτοποίησης ενηµερώνει σχετικά το ΕΜΖΣ.

4. Τα διαβατήρια διανέµονται ονοµαστικά, κατόπιν ενηµέρω-
σης του Πανελληνίου Κτηνιατρικού Συλλόγου και δεν µεταβιβά-
ζονται σε άλλο φυσικό πρόσωπο. Στην περίπτωση που το
διαβατήριο εκδίδεται για αδέσποτο, ως ιδιοκτήτης αναγράφεται:
(α) το φυσικό πρόσωπο του άρθρου 40 ή (β) ο ανάδοχος του
ζώου ή (γ) ο υπεύθυνος του καταφυγίου ή του φιλοζωικού σω-
µατείου ή της φιλοζωικής οργάνωσης µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα.

5. Ο Πανελλήνιος Κτηνιατρικός Σύλλογος διανέµει τα κενά έγ-
γραφα ταυτοποίησης µόνο σε εξουσιοδοτηµένους κτηνιάτρους
και είναι υποχρεωµένος να ενηµερώνει το Αποθετήριο Διαβατη-
ρίων του ΕΜΖΣ µε το ονοµατεπώνυµο και τα στοιχεία επικοινω-
νίας των εξουσιοδοτηµένων κτηνιάτρων, µε µνεία του αριθµού
των διαβατηρίων, καθώς και µε την ηµεροµηνία διάθεσης αυτών.

6. Ειδικώς, για τους σκύλους εργασίας των ενόπλων δυνάµεων
εκδίδεται διαβατήριο µόνο όταν απαιτείται η έξοδός τους από τη
Χώρα.

Άρθρο 6
Ταυτοποίηση ζώων συντροφιάς

1. Τα όργανα ελέγχου και βεβαίωσης παραβάσεων της παρ. 6
του άρθρου 3, καθώς και οι δικαστικές αρχές, µπορούν να αιτη-
θούν από το Εργαστήριο Φύλαξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλι-
κού Ζώων Συντροφιάς (ΕΦΑΓΥΖΣ) την ταυτοποίηση γεννητόρων
µη σηµασµένων ζώων συντροφιάς, τα οποία έχουν εγκαταλει-
φθεί, κακοποιηθεί, εντοπίζονται νεκρά ή όποτε άλλοτε κριθεί
απαραίτητο, ιδίως για τον εντοπισµό παραβάσεων της κείµενης
νοµοθεσίας. 

2. Σε περίπτωση ταυτοποίησης θηλυκών γεννητόρων µη ση-
µασµένων ζώων συντροφιάς, στον ιδιοκτήτη του γεννήτορα επι-
βάλλονται οι ποινικές και διοικητικές κυρώσεις των άρθρων 34
και 35. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΥΙΟΘΕΣΙΑ ΑΔΕΣΠΟΤΩΝ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ -  
ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΑΣ ΠΛΑΤΦΟΡΜΑΣ 

ΥΙΟΘΕΣΙΑΣ ΑΔΕΣΠΟΤΩΝ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ

Άρθρο 7
Υιοθεσία αδέσποτων ζώων συντροφιάς -  

Δηµιουργία Πανελλήνιας Πλατφόρµας Υιοθεσίας Αδέσποτων
Ζώων Συντροφιάς

1. Για τον σκοπό της διενέργειας υιοθεσιών, δηµιουργείται και
λειτουργεί στο ΕΜΖΣ Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέ-
σποτων Ζώων Συντροφιάς. Κάθε ζώο προς υιοθεσία καταχωρεί-
ται στην πλατφόρµα αυτήν µε το όνοµά του, τη φωτογραφία του,
την αναλυτική περιγραφή του, τον αριθµό ταυτοποίησης (micro-
chip), την ηλικία του, το φύλο του, τα στοιχεία του υπευθύνου
του δήµου ή του φιλοζωικού σωµατείου ή οργάνωσης µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα ή του καταφυγίου που µεριµνά για την υιο-
θεσία του ή του αναδόχου, εφόσον ο ανάδοχος το επιθυµεί, τους
συνδέσµους σε άλλες ιστοσελίδες ή δηµόσιες σελίδες σε µέσα
κοινωνικής δικτύωσης µε επιπλέον στοιχεία για το συγκεκριµένο
ζώο και λοιπές πληροφορίες. Τα ανωτέρω πρόσωπα µεριµνούν
για την ανάρτηση των στοιχείων του αδέσποτου ζώου στην Πα-

νελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς
και προβαίνουν σε όλες τις αναγκαίες επικοινωνίες και διαδικα-
σίες έως ότου το ζώο υιοθετηθεί.

2. Ενήλικα άτοµα µε κατοικία στην Ελλάδα υιοθετούν αδέ-
σποτα ζώα από καταφύγιο (δηµοτικό ή διαδηµοτικό ή φιλοζωικού
σωµατείου ή οργάνωσης µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή ιδιώτη
φιλόζωου) ή που διαµένουν σε ανάδοχο, υπογράφοντας σχετική
σύµβαση υιοθεσίας µε το πρόσωπο, τα στοιχεία του οποίου
έχουν καταχωρηθεί στο ΕΜΖΣ για το συγκεκριµένο αδέσποτο
ζώο. Μετά την ολοκλήρωση της υιοθεσίας, τα ανωτέρω πρό-
σωπα µεριµνούν άµεσα για την επικαιροποίηση των στοιχείων
στο ΕΜΖΣ. Επιτρέπεται, επίσης, η υιοθεσία αδέσποτου ηµίαιµου
ζώου, σηµασµένου ή µη, που περισυλλέγεται από ενδιαφερό-
µενο. Για τον σκοπό αυτόν, ο ενδιαφερόµενος µεριµνά για την
άµεση σήµανση του ζώου στο όνοµά του σε περίπτωση µη ση-
µασµένου, άλλως για τη µεταβολή των στοιχείων του ζώου στο
ΕΜΖΣ. 

3. Προς τον σκοπό της υπεύθυνης υιοθεσίας αδέσποτου ζώου
στο εξωτερικό, οι δήµοι, καθώς και φιλοζωικά σωµατεία και φι-
λοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που έχουν
καταχωρηθεί στο ΕΜΖΣ µπορούν να συνεργάζονται µε αντί-
στοιχα σωµατεία και οργανώσεις µε έδρα σε άλλα κράτη. Για την
υιοθεσία αδέσποτου ζώου συντροφιάς από ενδιαφερόµενο νέο
ιδιοκτήτη, φυσικό πρόσωπο ή φιλοζωικό σωµατείο, που δεν είναι
µόνιµος κάτοικος της Ελλάδας ή δεν έχει την έδρα του στην Ελ-
λάδα, η υιοθεσία πραγµατοποιείται στην Ελλάδα µε τη σύναψη
σύµβασης υιοθεσίας και την παράδοση του ζώου στον ενδιαφε-
ρόµενο νέο ιδιοκτήτη ή σε νόµιµο εκπρόσωπό του ή σε πληρε-
ξούσιό του και η πληρεξουσιότητα αποδεικνύεται από έγγραφο
µε βέβαιη χρονολογία. Ο υπεύθυνος για την υιοθεσία ενός ζώου
στο εξωτερικό µεριµνά για την ενηµέρωση του ΕΜΖΣ µε την έν-
δειξη ότι υιοθετήθηκε και τη χώρα προορισµού. Για την υιοθεσία
ζώου στο εξωτερικό, το οποίο φιλοξενείται σε καταφύγιο, η έκ-
δοση πιστοποιητικού µέσω του συστήµατος TRACES προϋποθέ-
τει την τήρηση των οριζόµενων στον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/429
και στον Κανονισµό (ΕΕ) 2019/2035. Ως τόπος προέλευσης του
ζώου αναφέρεται η έδρα του καταφυγίου. Για την υιοθεσία ζώου
στο εξωτερικό, το οποίο φιλοξενείται σε ανάδοχο, στο πιστοποι-
ητικό που εκδίδεται µέσω του συστήµατος TRACES αναγράφεται
ως τόπος προέλευσης του ζώου η διεύθυνση κατοικίας του. Απα-
γορεύεται η καταβολή αντιτίµου για την πραγµατοποίηση υιοθε-
σιών, εξαιρουµένων των εξόδων µετακίνησης του ζώου και τυχόν
δαπανών σίτισης και ιατρικής φροντίδας, τα οποία έχει αποδε-
δειγµένα πραγµατοποιήσει ο υπεύθυνος για την υιοθεσία και τα
οποία αναρτώνται στην Πλατφόρµα της παρ. 1.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΚΤΡΟΦΗ, ΑΝΑΠΑΡΑΓΩΓΗ ΚΑΙ ΕΜΠΟΡΙΑ 

ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ

Άρθρο 8
Εκτροφή, αναπαραγωγή και εµπορία ζώων συντροφιάς

1. Οι επιχειρήσεις εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας
ζώων συντροφιάς ιδρύονται και λειτουργούν σύµφωνα µε το
άρθρο 3 του ν. 4711/2020 (Α’ 145), οφείλουν να διαθέτουν κα-
τάλληλο ενδιαίτηµα, να συµµορφώνονται µε τις ελάχιστες απαι-
τήσεις του Κανονισµού (EE) 2019/2035 της Επιτροπής της 28ης
Ιουνίου 2019 για τη συµπλήρωση του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/429
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, σχετικά µε
τους κανόνες που διέπουν τις εγκαταστάσεις στις οποίες διατη-
ρούνται χερσαία ζώα και τα εκκολαπτήρια, καθώς και την ιχνη-
λασιµότητα ορισµένων δεσποζόµενων χερσαίων ζώων και αυγών
για επώαση (L 314), καθώς και µε τον ν. 604/1977 (Α’ 163) και το
π.δ. 463/1978 (Α’ 96) και να τηρούν όλους τους κανόνες ευζωίας,
ασφάλειας και παροχής κατάλληλης κτηνιατρικής περίθαλψης.
Ειδικά οι επιχειρήσεις εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας
σκύλων και γατών οφείλουν, επιπλέον, να εγγράφονται στο Υπο-
µητρώο Επαγγελµατιών και Ερασιτεχνών Εκτροφέων του ΕΜΖΣ.

2. Οι εκτρεφόµενοι, οι αναπαραγόµενοι ή οι προς πώληση σκύ-
λοι και γάτες διαθέτουν ενηµερωµένο ηλεκτρονικό βιβλιάριο
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υγείας και διαβατήριο, σηµαίνονται υποχρεωτικά και καταχω-
ρούνται στο ΕΜΖΣ. 

3. Οι ερασιτέχνες εκτροφείς µπορούν να αναπαράγουν έως
δύο (2) θηλυκούς σκύλους ή θηλυκές γάτες µία (1) φορά ανά
έτος. Για κάθε γέννα λαµβάνουν προηγούµενη άδεια από τον Κυ-
νολογικό Όµιλο Ελλάδας ή τον Σύλλογο Ερασιτεχνών Εκτρο-
φέων Σκύλων Ελλάδας Ελλάδας (αν πρόκειται για σκύλο) ή από
τον Ελληνικό Όµιλο Γάτας ή τον Σύλλογο Εκτροφέων Γάτος Ελ-
λάδος (αν πρόκειται για γάτα). Προϋπόθεση για τη χορήγηση της
άδειας είναι ο έλεγχος, κατά περίπτωση, από τον Κυνολογικό
Όµιλο Ελλάδας ή τον Σύλλογο Ερασιτεχνών Εκτροφέων Σκύλων
Ελλάδας ή τον Ελληνικό Όµιλο Γάτας ή τον Σύλλογο Εκτροφέων
Γάτας Ελλάδος, σχετικά µε την πορεία της προηγούµενης γέν-
νας που αιτήθηκε ο ερασιτέχνης εκτροφέας ιδίως, ως προς την
περίθαλψη και εν γένει φροντίδα των νεογέννητων. 

4. Οι ιδιοκτήτες σκύλων ή γατών µπορούν να αναπαράξουν το
ζώο συντροφιάς µία (1) φορά σε όλη τη ζωή του. Για τον σκοπό
αυτόν λαµβάνουν προηγούµενη άδεια από την Επιτροπή της
παρ. 8 του άρθρου 10, την οποία οφείλουν επίσης να ενηµερώ-
σουν για την πορεία της γέννας ιδίως, ως προς την περίθαλψη
και εν γένει φροντίδα των νεογέννητων.

5. Οι περιορισµοί των παρ. 3 και 4 δεν ισχύουν για τους επαγ-
γελµατίες εκτροφείς, καθώς και για τους σκύλους εργασίας των
ενόπλων δυνάµεων.

6. Οι εκτροφείς τηρούν αρχείο για κάθε θηλυκό ζώο αναπαρα-
γωγής, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2019/2035. Τα θηλυκά
ζώα αναπαραγωγής καταχωρούνται στο ΕΜΖΣ µε την ένδειξη
αναπαραγωγικό ζώο. 

7. Θηλυκοί σκύλοι αναπαραγωγής δεν γονιµοποιούνται πριν
από τον δεύτερο οιστρικό κύκλο και σε καµία περίπτωση πριν
από την παρέλευση εννέα (9) µηνών από τον τελευταίο τοκετό.

8. Απαγορεύεται η αναπαραγωγή µετά το ένατο έτος της ηλι-
κίας του ζώου συντροφιάς, καθώς και η αναπαραγωγή του ίδιου
ζώου συντροφιάς περισσότερες από έξι (6) φορές σε όλη τη ζωή
του. 

9. Δεν επιτρέπεται να επιλέγονται για αναπαραγωγή ζώα συν-
τροφιάς, των οποίων τα ανατοµικά και φυσιολογικά χαρακτηρι-
στικά ή τα χαρακτηριστικά της συµπεριφοράς τους µπορούν,
ανάλογα µε το είδος και τη φυλή, να αποδειχθούν βλαβερά για
την υγεία και ευζωία του θηλυκού αναπαραγωγικού ζώου συν-
τροφιάς και των απογόνων του.

10. Απαγορεύονται:
(α) Η πώληση σκύλων και γατών σε υπαίθριους δηµόσιους χώ-

ρους, συµπεριλαµβανόµενων των υπαίθριων αγορών.
(β) Η πώληση ζώων συντροφιάς µε ηλικία µικρότερη των δώ-

δεκα (12) εβδοµάδων.
(γ) Η εισαγωγή, εµπορία και αναπαραγωγή σκύλων που είναι

ακρωτηριασµένοι.
(δ) Η έκθεση σκύλων και γατών σε καταστήµατα πώλησης

ειδών ζώων συντροφιάς (pet shops).
(ε) Η πώληση σκύλων και γατών από ηλεκτρονικά καταστή-

µατα, εκτός αν αυτά ανήκουν σε νοµίµως λειτουργούσες επιχει-
ρήσεις εκτροφής, αναπαραγωγής και εµπορίας ζώων
συντροφιάς.  

11. Απαγορεύονται οι διαδικτυακές, έντυπες ή άλλες αγγελίες
«για ζευγάρωµα» ζώων συντροφιάς. 

12. Αγγελίες ή διαφηµίσεις για πώληση σκύλων και γατών σε
έντυπα, φυλλάδια, τοιχοκολλήσεις, ιστοσελίδες ή στα µέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης επιτρέπονται µόνο από τα πρόσωπα που ανα-
φέρονται στην παρ. 1, µε υποχρεωτική αναφορά του αριθµού
σήµανσης του ζώου, της ηµεροµηνίας και του τόπου γέννησης
και παραµονής του ζώου, του φύλου, της φυλής, της τιµής του
ζώου, των εµβολιασµών και αποπαρασιτώσεών του, του αριθµού
έγκρισης του εκτροφέα, καθώς και των στοιχείων επικοινωνίας
του πωλητή (όνοµα και επώνυµο, αριθµός τηλεφώνου, λογαρια-
σµός ηλεκτρονικού ταχυδροµείου). Εφόσον στην αγγελία ανα-
γράφεται ότι πρόκειται για καθαρόαιµο ζώο συντροφιάς,
αναρτάται υποχρεωτικά και το πιστοποιητικό καθαροαιµίας (pe-
digree).

13. Αγγελίες για υιοθεσία σκύλων και γατών επιτρέπονται µόνο
εφόσον συνοδεύονται από τον υπερσύνδεσµο της υιοθεσίας,

που έχει αναρτηθεί στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέ-
σποτων Ζώων Συντροφιάς.

14. Για την προώθηση της υπεύθυνης ιδιοκτησίας σε κάθε δια-
φήµιση ή αγγελία τίθεται η εξής προειδοποίηση: «Ένα ζώο δεν
είναι παιχνίδι. Πρέπει να γνωρίζετε, ότι η αγορά ή η υιοθεσία ενός
ζώου είναι µια απόφαση που αλλάζει τη ζωή σας. Ως ιδιοκτήτης
ζώου είστε νοµικά υποχρεωµένος να διασφαλίσετε την κάλυψη
όλων των αναγκών για την ευζωία του. Σε αντίθετη περίπτωση,
διαπράττετε αδίκηµα που τιµωρείται από τον νόµο». 

15. Απαγορεύεται να εισάγονται στην Ελλάδα σκύλοι και γάτες
που δεν έχουν ηλεκτρονική σήµανση ή προέρχονται από εγκα-
ταστάσεις που δεν πληρούν τις απαιτήσεις του Κανονισµού (ΕΕ)
2019/2035. Τα στοιχεία σήµανσης των εισαγόµενων ζώων (κωδι-
κός σήµανσης και όνοµα εισαγωγέα), από χώρες εκτός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης καταγράφονται στα σηµεία εισόδου στην
Ελλάδα και ενηµερώνεται απευθείας το ΕΜΖΣ.

16. Με την επιφύλαξη των παρ. 7, 8 και 9, τα προγράµµατα
αναπαραγωγής σκύλων εργασίας των Ενόπλων Δυνάµεων δεν
υπόκεινται σε αδειοδότηση, επίβλεψη και έλεγχο. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΙΔΙΟΚΤΗΤΗ ΖΩΟΥ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ 

Άρθρο 9
Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη ζώου συντροφιάς 

1. Ο ιδιοκτήτης ζώου συντροφιάς υποχρεούται:
(α) Να στειρώσει το δεσποζόµενο ζώο συντροφιάς του, εφό-

σον είναι σκύλος ή γάτα, εντός έξι (6) µηνών από την απόκτησή
του εφόσον το ζώο είναι άνω του ενός (1) έτους. Σε περίπτωση
απόκτησης ζώου κάτω του ενός (1) έτους, η στείρωση λαµβάνει
χώρα µέσα στους έξι (6) πρώτους µήνες από τη συµπλήρωση
του πρώτου (1ου) έτους. H προθεσµία των προηγούµενων εδα-
φίων µπορεί να διαφοροποιείται ανάλογα µε τη φυλή του ζώου
και άλλα ειδικά χαρακτηριστικά του, µετά από εµπεριστατωµένη
γνωµάτευση κτηνιάτρου. Η στείρωση δεν είναι υποχρεωτική για
ζώα για τα οποία έχει αποσταλεί δείγµα γενετικού υλικού (DNA)
τους στo Εργαστήριο Φύλαξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλικού
Ζώων Συντροφιάς του άρθρου 13.

Σε περίπτωση, που ο ιδιοκτήτης ζώου δεν στειρώσει το ζώο
συντροφιάς του ή δεν αποστείλει δείγµα γενετικού υλικού (DNA)
στο Εργαστήριο Φύλαξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλικού Ζώων
Συντροφιάς, επιβάλλεται το πρόστιµο του άρθρου 35 και χορη-
γείται στον ιδιοκτήτη τρίµηνη προθεσµία για να προβεί στη στεί-
ρωση ή την αποστολή δείγµατος γενετικού υλικού του ζώου. Σε
περίπτωση που και αυτή η προθεσµία παρέλθει άπρακτη, επιβάλ-
λεται εκ νέου το πρόστιµο. 

Η υποχρέωση του ιδιοκτήτη για στείρωση του δεσποζόµενου
ζώου συντροφιάς ή για αποστολή δείγµατος γενετικού υλικού
του (DNA) άρχεται την 1η.3.2022. Τα πρόστιµα του άρθρου 35
για την παράβαση της ως άνω υποχρέωσης επιβάλλονται από
την 1η.9.2022. Κατ’ εξαίρεση, η στείρωση δεν είναι υποχρεωτική
για τους σκύλους εργασίας των ενόπλων δυνάµεων.

(β) Να σηµάνει και να καταγράψει το ζώο του στο ΕΜΖΣ, εφό-
σον αυτό είναι σκύλος ή γάτα, πριν το ζώο εγκαταλείψει τον τόπο
γέννησής του και οπωσδήποτε εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών
από τη γέννηση αυτού και σε κάθε άλλη περίπτωση απόκτησης,
εντός της προθεσµίας της παρ. 12 του άρθρου 4. 

(γ) Να τηρεί τις προθεσµίες της παρ. 12 του άρθρου 4 για την
ενηµέρωση του ΕΜΖΣ, σε κάθε περίπτωση που υπάρχει ανάγκη
καταχώρησης ή µεταβολής στοιχείων που αφορούν τον ίδιο ή το
ζώο συντροφιάς του, εφόσον αυτό είναι σκύλος ή γάτα.

(δ) Να µεριµνά για τον ετήσιο εµβολιασµό του ζώου, εφόσον
αυτός προβλέπεται, και την κτηνιατρική εξέτασή του, η οποία
αποδεικνύεται από το ηλεκτρονικό βιβλιάριο υγείας ή το διαβα-
τήριο του ζώου, εφόσον διαθέτει.

(ε) Να τηρεί τους κανόνες ευζωίας του ζώου συντροφιάς, να
µεριµνά για την αναγκαία κτηνιατρική περίθαλψή του, την εξα-
σφάλιση άνετου, υγιεινού και κατάλληλου καταλύµατος, προ-
σαρµοσµένου στον φυσικό τρόπο διαβίωσης του ζώου, το οποίο
να του επιτρέπει να βρίσκεται στη φυσική του στάση, χωρίς να
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εµποδίζονται οι φυσικές του κινήσεις και η δυνατότητα για πραγ-
µατοποίηση της απαραίτητης για την υγεία και την ευζωία του
άσκησης. 

(στ) Να εφοδιάζεται µε το διαβατήριο του ζώου του, εάν πρό-
κειται να ταξιδέψει µε αυτό στο εξωτερικό και να µεριµνά για την
ενηµέρωσή του, σε περίπτωση µεταβολής των στοιχείων του
ιδιοκτήτη ή του ζώου.

(ζ) Να µην εγκαταλείπει το ζώο συντροφιάς του. 
Σε περίπτωση που επιθυµεί να το αποχωριστεί, και εφόσον δεν

έχει βρει νέο ιδιοκτήτη, υποχρεούται να γνωστοποιεί την πρό-
θεσή του αυτήν στην αρµόδια υπηρεσία του δήµου του τόπου
της µόνιµης κατοικίας του προκειµένου, µε µέριµνα του δήµου,
να αναρτηθεί προς υιοθεσία στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιο-
θεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς για χρονικό διάστηµα δύο
(2) µηνών, εφόσον πρόκειται για σκύλο ή γάτα. Ακολούθως, και
εφόσον δεν βρεθεί νέος ιδιοκτήτης, το παραδίδει αποκλειστικά
στην αρµόδια υπηρεσία του δήµου αυτού µε την υπογραφή σχε-
τικής υπεύθυνης δήλωσης και καταβολή ποσού τριακόσιων (300)
ευρώ για την παράδοση, εφόσον είναι σκύλος, ή εκατό (100)
ευρώ, εφόσον είναι γάτα ή άλλο ζώο συντροφιάς. Ειδικά για τους
σκύλους και τις γάτες, ο πιστοποιηµένος υπάλληλος του δήµου
µεριµνά άµεσα για την ενηµέρωση του ΕΜΖΣ ως προς τη µετα-
βολή αυτή και την καταγραφή του ζώου ως αδέσποτου µε τα
στοιχεία του δήµου. Ιδιοκτήτης που αποχωρίζεται το ζώο συν-
τροφιάς του και το παραδίδει στον δήµο, στερείται της δυνατό-
τητας απόκτησης άλλου ζώου συντροφιάς για χρονικό διάστηµα
τριών (3) ετών.

(η) Να µεριµνά για τον άµεσο καθαρισµό του περιβάλλοντος
από τα περιττώµατα του ζώου συντροφιάς, εκτός αν πρόκειται
για σκύλο βοήθειας, έρευνας και διάσωσης κατά τη διάρκεια
άσκησης των καθηκόντων του, σκύλο στη διάρκεια του κυνηγιού
ή σκύλο φύλαξης ποιµνίων κατά τη διάρκεια εκτέλεσης των κα-
θηκόντων τους.

(θ) Να µεριµνά, ώστε να καλύπτονται οι ελάχιστες ανάγκες του
ζώου και το ζώο να έχει επαρκή επαφή µε τον ίδιο ή άλλο άν-
θρωπο, ώστε να µην ζει σε κατάσταση µοναξιάς και να διατηρεί-
ται η ψυχική του υγεία, καθώς και για την εκπαίδευσή του, όταν
απαιτείται.

(ι) Να µην κόβει τα αυτιά ή την ουρά του ζώου, εκτός αν συν-
τρέχει ιατρικός λόγος. Επιτρέπεται η πρακτική κοπής µικρού τµή-
µατος του ενός αυτιού γάτας από κτηνίατρο µετά από επέµβαση
στείρωσης.

(ια) Σε κάθε περίπτωση, να διασφαλίζει ότι το ζώο συντροφιάς
απολαµβάνει τις πέντε ελευθερίες που ορίζονται στην παρ. 2 του
άρθρου 2. 

2. Ο ιδιοκτήτης ή ο ανάδοχος ζώου συντροφιάς ευθύνεται για
οποιαδήποτε βλάβη ή ζηµιά προκαλείται από το ζώο, σύµφωνα
µε το άρθρο 924 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984, Α’ 164). Για
τα αδέσποτα ζώα συντροφιάς, τα οποία δεν φιλοξενούνται σε
ανάδοχο, η αντίστοιχη ευθύνη βαρύνει το πρόσωπο, τα στοιχεία
του οποίου έχουν καταχωρηθεί στο ΕΜΖΣ για το συγκεκριµένο
ζώο (δήµος ή φιλοζωικό σωµατείο ή φιλοζωική οργάνωση µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή ιδιώτης που διαθέτουν καταφύγιο),
εφόσον αυτοί δεν έχουν συµµορφωθεί µε τις υποχρεώσεις τους
από τον παρόντα νόµο και ιδίως, αν δεν έχουν στειρώσει τα ζώα
αυτά, εκτός εάν καταβληθεί αστική αποζηµίωση για την προκλη-
θείσα βλάβη ή ζηµία από άλλον φορέα, όπως ασφαλιστική εται-
ρεία. Για τα αδέσποτα ζώα συντροφιάς που δεν έχουν σηµανθεί,
η ευθύνη βαρύνει τον δήµο στα όρια του οποίου προκλήθηκε η
βλάβη ή η ζηµία.

3. Εκτός από τις υποχρεώσεις των παρ. 1 και 2, ο ιδιοκτήτης
σκύλου επιπλέον: 

(α) Μεριµνά να γίνεται ο περίπατος του σκύλου πάντα µε συ-
νοδό.

(β) Οφείλει να λαµβάνει τα κατάλληλα µέτρα, ώστε να µην
εξέρχεται ελεύθερα ο σκύλος του από τον χώρο της ιδιοκτησίας
του και εισέρχεται σε χώρους άλλων ιδιοκτησιών ή σε κοινόχρη-
στους χώρους.

(γ) Για την αποφυγή ατυχηµάτων, υποχρεούται κατά τη διάρ-
κεια του περιπάτου να κρατάει τον σκύλο του δεµένο µε λουρί
και να βρίσκεται σε µικρή απόσταση από αυτόν. Η ίδια υποχρέ-

ωση ισχύει και για οποιονδήποτε συνοδό του ζώου. Η υποχρέ-
ωση αυτή δεν ισχύει για την κίνηση του σκύλου εντός πάρκων
ζώων.

(δ) Οφείλει να φροντίζει να µην µένει µόνιµα δεµένος ο σκύλος
του, και πάντως όχι πάνω από δύο (2) ώρες την ηµέρα, εντός της
ιδιοκτησίας του, ακόµα και αν η αλυσίδα ή το σκοινί είναι µακρύ.
Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και εφόσον η ιδιοκτησία δεν έχει πε-
ρίφραξη, επιτρέπεται η χρήση υπόγειου ηλεκτρονικού φράχτη.

(ε) Εφόσον ο σκύλος διαµένει µόνιµα στην αυλή ή σε άλλο
εξωτερικό χώρο, οφείλει να παρέχει κατάλυµα για ανάπαυση, το
οποίο να είναι δροσερό και σκιασµένο το καλοκαίρι και επαρκώς
προστατευµένο από το κρύο και τον αέρα το χειµώνα. Το κατά-
λυµα για ανάπαυση πρέπει να προστατεύεται από τη βροχή, το
χιόνι και τα λιµνάζοντα ύδατα. Εφόσον ο σκύλος διαµένει σε εξω-
τερικό χώρο, ο χώρος αυτός πρέπει να καθαρίζεται τακτικά. 

(στ) Οφείλει να µεριµνά, ώστε ο σκύλος να έχει ικανή πρό-
σβαση σε χώρο της αυλής ή σε άλλον εξωτερικό χώρο τέτοιο,
ώστε ο σκύλος να έχει τη δυνατότητα κίνησης και άσκησης ανά-
λογης µε τη φυλή και την ηλικία του. 

4. Εκτός από τις υποχρεώσεις των παρ. 1 και 2, ο ιδιοκτήτης
γάτας οφείλει επιπλέον να µεριµνά, ώστε αυτή να µην διαβιεί σε
κλουβί.

5. Απαγορεύεται η αφαίρεση του µέσου ηλεκτρονικής σήµαν-
σης από τον ιδιοκτήτη του ζώου συντροφιάς ή από άλλο πρό-
σωπο ή από κτηνίατρο, χωρίς κτηνιατρική γνωµάτευση που
βεβαιώνει την αναγκαιότητα της αφαίρεσης και εντολή αρµόδιου
εισαγγελέα. Σε κάθε επίσκεψη επαναληπτικού εµβολιασµού στον
κτηνίατρο, ελέγχεται η λειτουργία του µέσου ηλεκτρονικής σή-
µανσης και, εφόσον έχει παύσει να λειτουργεί, τοποθετείται νέο.

6. Ο ιδιοκτήτης κυνηγετικού σκύλου, κατά τη διάρκεια του κυ-
νηγιού ή σε κάθε άλλη µετακίνησή του µαζί µε τον σκύλο του για
τον σκοπό αυτόν, υποχρεούται να φέρει µαζί του το διαβατήριο
του σκύλου του ή εκτυπωµένο αντίγραφο του ηλεκτρονικού βι-
βλιαρίου. Οι υποχρεώσεις των περ. α’, β’ και γ’ της παρ. 3 δεν
ισχύουν για τους σκύλους βοήθειας, καθώς και για τους σκύλους
φύλαξης ποιµνίων, τους κυνηγετικούς σκύλους και τους σκύλους
έρευνας και διάσωσης κατά τη διάρκεια της φύλαξης του ποι-
µνίου, του κυνηγιού, της εκπαίδευσης και της έρευνας και διά-
σωσης, αντίστοιχα.

7. Αφαιρείται για δύο (2) έτη η άδεια κυνηγιού από κυνηγό, του
οποίου ο σκύλος που χρησιµοποιείται στο κυνήγι δεν έχει σηµαν-
θεί, καταχωρηθεί στο ΕΜΖΣ και στειρωθεί ή για τον οποίο δεν
έχει αποσταλεί δείγµα γενετικού υλικού στο Εργαστήριο Φύλα-
ξης και Ανάλυσης Γενετικού Υλικού Ζώων Συντροφιάς του άρ-
θρου 13. Οµοίως, η άδεια κυνηγιού αφαιρείται οριστικά, αν ο
κυνηγός έχει εγκαταλείψει ζώα που βρίσκονται στην ιδιοκτησία
του ή άµεσους απογόνους αυτών. Τα µέσα µεταφοράς του κυ-
νηγετικού σκύλου είναι κατάλληλα, µε επαρκή χώρο, φωτισµό
και αερισµό και ικανοποιούν τις φυσιολογικές ανάγκες του ζώου. 

8. Τις υποχρεώσεις του παρόντος άρθρου φέρει και ο ανάδο-
χος ζώου συντροφιάς. Η αναδοχή λήγει είτε µε την υιοθεσία του
ζώου είτε µε επιστροφή του στον δήµο ή το φιλοζωικό σωµατείο
ή τη φιλοζωική οργάνωση µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε τα
οποία έχει συµβληθεί κατά περίπτωση ο ανάδοχος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ 
ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ, ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΚΑΙ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ

ΔΗΜΩΝ - ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΑΡΓΟΣ»

Άρθρο 10
Αρµοδιότητες και υποχρεώσεις των δήµων

1. Οι δήµοι υποχρεούνται να διαθέτουν ολοκληρωµένο επιχει-
ρησιακό πρόγραµµα διαχείρισης των αδέσποτων ζώων, σύµ-
φωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3, το οποίο περιλαµβάνει κατ’
ελάχιστον σε δωδεκάµηνη βάση: (α) την περισυλλογή, (β) την πα-
ροχή κτηνιατρικής περίθαλψης, (γ) την ηλεκτρονική σήµανση και
την καταγραφή στο ΕΜΖΣ, (δ) τη στείρωση, (ε) την εύρεση ανα-
δόχου και (στ) την υιοθεσία τους. Η αρµοδιότητα αυτή µπορεί
να ασκείται και από συνδέσµους δήµων και διαδηµοτικές συνερ-
γασίες. Επιπλέον, οι δήµοι υποχρεούνται να εξυπηρετούν τους
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πολίτες και ιδιοκτήτες δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς για διοι-
κητικές πράξεις σχετικές µε το ΕΜΖΣ, καθώς και να υλοποιούν
προγράµµατα πρόληψης δηµιουργίας νέων αδέσποτων ζώων.

2. Ο δήµος δύναται, µε απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου,
να συνεργάζεται για τους σκοπούς της παρ. 1, συνάπτοντας σχε-
τική έγγραφη συµφωνία, µε φιλοζωικά σωµατεία και φιλοζωικές
οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που έχουν έδρα στην
Ελλάδα ή σε άλλο κράτος  µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
είναι καταχωρηµένες στο Υποµητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και
Οργανώσεων του ΕΜΖΣ. Μεταξύ των δράσεων που αναλαµβάνουν
τα φιλοζωικά σωµατεία και οι φιλοζωικές οργανώσεις µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα δυνάµει σχετικών συµβάσεων µε τους δή-
µους, µπορεί να συγκαταλέγεται η έκδοση των εγγράφων που
απαιτούνται για την υλοποίηση υιοθεσίας, σύµφωνα µε το άρθρο
7. Οι βασικοί όροι συνεργασίας του δήµου µε φιλοζωικά σωµατεία
και φιλοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα περι-
λαµβάνονται στο επιχειρησιακό πρόγραµµα κάθε δήµου. 

3. Κάθε δήµος ή συνεργαζόµενοι δήµοι ή σύνδεσµοι δήµων
ιδρύουν και λειτουργούν δηµοτικά ή διαδηµοτικά κτηνιατρεία,
καταφύγια και αποτεφρωτήρια ζώων συντροφιάς σε ιδιόκτητους
ή µισθωµένους ή παραχωρούµενους από το Δηµόσιο, την περι-
φέρεια ή από ιδιώτες χώρους. Κάθε δήµος υποχρεούται να λαµ-
βάνει κάθε αναγκαίο µέτρο για την αντιµετώπιση, µε κατάλληλο
τρόπο, των αναγκών φιλοξενίας, προσωρινής διαµονής, περίθαλ-
ψης και εν γένει φροντίδας των αδέσποτων ζώων συντροφιάς,
είτε µε τη δηµιουργία και λειτουργία τουλάχιστον ενός (1) κατα-
φυγίου από τον ίδιο τον δήµο ή στο πλαίσιο συνεργασίας µε άλ-
λους δήµους ή ως µέλος συνδέσµου δήµων είτε µέσω της
συστηµατικής συνεργασίας µε φιλοζωικά σωµατεία ή φιλοζωικές
οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που έχουν εγγραφεί
στο ΕΜΖΣ και διαθέτουν αδειοδοτηµένα καταφύγια ή καταφύγια
που πληρούν τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29 ή δεν δια-
θέτουν τέτοια αλλά προτίθενται να αναλάβουν το κόστος διαµο-
νής και φροντίδας των ζώων σε άλλα ενδιαιτήµατα που έχουν
εγκατασταθεί και λειτουργούν νοµίµως, όπως επαύλεις και ξενο-
δοχεία ζώων, έναντι αµοιβής. Η υποχρέωση του προηγούµενου
εδαφίου δεν υφίσταται για δήµους µε πληθυσµό µικρότερο των
τριών χιλιάδων (3.000) κατοίκων.

4. Για την υλοποίηση του προγράµµατος διαχείρισης αδέσπο-
των ζώων, οι δήµοι οφείλουν να διασφαλίζουν, καθ’ όλη τη διάρ-
κεια του έτους, την αποτελεσµατική παροχή των αναγκαίων
κτηνιατρικών υπηρεσιών από κατάλληλα φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα είτε µε προσφυγή στις διαδικασίες ανάθεσης του ν.
4412/2016 (Α’ 147) είτε µε σύναψη συµβάσεων µίσθωσης έργου
του άρθρου 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206). Με τις ίδιες διαδικασίες,
οι δήµοι µπορούν να συµβάλλονται µε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
για την παροχή υπηρεσιών σταυλίτη, καθώς και για την παροχή
υπηρεσιών καθαριότητας και φύλαξης για τα καταφύγια που λει-
τουργούν. Οι συµβάσεις µίσθωσης έργου του παρόντος δεν συµ-
περιλαµβάνονται στον µέγιστο επιτρεπόµενο αριθµό των
συµβάσεων µίσθωσης έργου του άρθρου 89 του ν. 4604/2019 (Α’
50).

5. Η διαχείριση αδέσποτων ζώων συντροφιάς από τους δή-
µους υλοποιείται ως εξής:

(α) Τα αδέσποτα ζώα συντροφιάς περισυλλέγονται από άτοµα
κατάλληλα εκπαιδευµένα και έµπειρα στην αιχµαλωσία ζώων
συντροφιάς. Για τον σκοπό αυτόν, κάθε δήµος οφείλει να διαθέ-
τει τουλάχιστον ένα (1) όχηµα περισυλλογής ειδικά διαµορφω-
µένο για τον σκοπό αυτόν. Οι δήµοι και το Εθνικό Κέντρο
Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης µπορούν να καταρτίζουν
προγράµµατα εκπαίδευσης του προσωπικού των δήµων από πι-
στοποιηµένους εκπαιδευτές. Τα συνεργεία περισυλλογής αδέ-
σποτων ζώων συντροφιάς εποπτεύονται, ως προς τις
επιτρεπόµενες µεθόδους αιχµαλωσίας των ζώων αυτών, από κτη-
νίατρο της αρµόδιας κτηνιατρικής υπηρεσίας του δήµου και,
όπου αυτή δεν έχει συσταθεί, από κτηνίατρο της οικείας περιφε-
ρειακής ενότητας.

(β) Τα ζώα που περισυλλέγονται επειδή περιφέρονται σε δη-
µόσιους χώρους ελέγχονται για ηλεκτρονική σήµανση.

(βα) Αν δεν έχουν σήµανση θεωρούνται αυτόµατα αδέσποτα
και:

(βαα) Οδηγούνται στα δηµοτικά κτηνιατρεία ή σε συνεργαζό-
µενα µε τον δήµο κτηνιατρεία, υποβάλλονται σε κτηνιατρική εξέ-
ταση, στειρώνονται, αποπαρασιτώνονται, εµβολιάζονται,
σηµαίνονται µε ηλεκτρονική σήµανση και καταγράφονται στο
ΕΜΖΣ ως αδέσποτα, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 4 του
άρθρου 4. 

(βαβ) Αν διαπιστωθεί από την κτηνιατρική εξέταση, ότι είναι
τραυµατισµένα ή πάσχουν από ιάσιµο νόσηµα, υποβάλλονται
στην κατάλληλη θεραπευτική αγωγή.

(βαγ) Αν διαπιστωθεί από την κτηνιατρική εξέταση, ότι είναι
επικίνδυνα ζώα συντροφιάς ή ότι πάσχουν από ανίατη ασθένεια
ή ότι είναι πλήρως ανίκανα να αυτοσυντηρηθούν λόγω γήρατος
ή αναπηρίας και η διατήρησή τους στη ζωή είναι πρόδηλα αντί-
θετη µε τους κανόνες ευζωίας τους, υποβάλλονται σε ευθανασία,
ύστερα από γνώµη της επιτροπής της παρ. 8 και µε τη διαδικασία
της παρ. 9.

(βαδ) Μετά την παροχή της αναγκαίας κτηνιατρικής φροντίδας
και περίθαλψης, τα περισυλλεγέντα ζώα συντροφιάς, αν δεν βρε-
θεί ανάδοχος, οδηγούνται στα διαθέσιµα καταφύγια, δηµοτικά,
διαδηµοτικά ή σε καταφύγια φιλοζωικών σωµατείων και οργανώ-
σεων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή ιδιωτών φιλόζωων, µε
σκοπό να υιοθετηθούν κατά τα προβλεπόµενα στο άρθρο 7. 

(βαε) Αν δεν υπάρχουν διαθέσιµες θέσεις σε καταφύγια, το
ζώο επιστρέφεται στο οικείο περιβάλλον του και στις περιοχές
που ορίζονται µε την απόφαση της παρ. 5 του άρθρου 45, µε την
προϋπόθεση, ότι είναι στειρωµένο. Ζώο που βρίσκεται σε κατα-
φύγιο και δεν υιοθετείται µετά από διάστηµα τρίµηνης συνεχούς
παραµονής σε αυτό και ανάρτηση στην Πανελλήνια Πλατφόρµα
Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς, δύναται να επιστρέφε-
ται στο οικείο περιβάλλον και στις περιοχές που ορίζονται µε την
απόφαση της παρ. 5 του άρθρου 45, µετά από απόφαση της επι-
τροπής της παρ. 8, µε την προϋπόθεση, ότι είναι στειρωµένο. Δεν
επιτρέπεται επαναφορά των αδέσποτων ζώων περιµετρικά από
νοσοκοµεία, σχολεία, αθλητικά κέντρα, στις εγκαταστάσεις ενό-
πλων δυνάµεων και σωµάτων ασφαλείας, αυτοκινητόδροµους
ταχείας κυκλοφορίας, στους χώρους αποβίβασης και επιβίβασης
ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών, στα αεροδρόµια, στους σιδηροδρο-
µικούς σταθµούς, στους περιφραγµένους αρχαιολογικούς χώ-
ρους και στους περιφραγµένους χώρους του Οργανισµού
Κεντρικών Αγορών και Αλιείας ΑΕ και της Κεντρικής Αγοράς
Θεσσαλονίκης ΑΕ, καθώς και σε χώρους σφαγείων ή όπου συγ-
κεντρώνονται ή υπάρχουν σκουπίδια.

Σε κάθε περίπτωση, ζώα ηλικίας µικρότερης των πέντε (5)
µηνών δεν επανεντάσσονται στο οικείο τους περιβάλλον και υιο-
θετούνται κατά προτεραιότητα.

(ββ) Αν έχουν σήµανση, από την οποία προκύπτει ότι είναι ήδη
καταχωρηµένα στον δήµο ως αδέσποτα, τότε ενηµερώνονται τα
στοιχεία παρακολούθησης του ζώου. Εφόσον το ζώο δεν παρου-
σιάζει κλινικά προβλήµατα, ελευθερώνεται στο ίδιο σηµείο, εκτός
αν προκύπτουν οι περιορισµοί της υποπερ. (βαε), οπότε µεταφέ-
ρεται σε άλλη κατάλληλη περιοχή.

(βγ) Αν έχουν σήµανση από την οποία προκύπτει ότι είναι δε-
σποζόµενα, τότε ελέγχεται αν το ζώο έχει δηλωθεί ως απολε-
σθέν. Σε καταφατική περίπτωση, ενηµερώνεται ο ιδιοκτήτης για
να το παραλάβει. Αν δεν υπάρχει δήλωση απώλειας, διερευνάται
εάν συντρέχει περίπτωση εγκατάλειψης και ενηµερώνεται η Ελ-
ληνική Αστυνοµία.

(γ) Την ευθύνη για τη φροντίδα των επανεντασσόµενων αδέ-
σποτων ζώων έχουν οι δήµοι, οι οποίοι οφείλουν να δηµιουργή-
σουν σηµεία παροχής τροφής και νερού για τα ζώα αυτά, καθώς
και τα συνεργαζόµενα µε τους δήµους φιλοζωικά σωµατεία και
φιλοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Η πα-
ροχή τροφής, νερού και ιατροφαρµακευτικής φροντίδας σε αδέ-
σποτα ζώα συντροφιάς από φιλόζωους πολίτες επιτρέπεται, υπό
την προϋπόθεση ότι τηρούνται οι κανόνες καθαριότητας και υγι-
εινής για όλους, καθώς και οι κανόνες ευζωίας των ζώων. 

(δ) Το συνεργείο περισυλλογής αδέσποτων ζώων συντροφιάς
του οικείου δήµου µεριµνά και για την ενεργητική διαχείριση των
καταγεγραµµένων αδέσποτων που ζουν εκτός καταφυγίου, όπως
ενδεικτικά για τη µεταφορά τους µε σκοπό την ετήσια κτηνια-
τρική εξέταση και τον αντιλυσσικό εµβολιασµό, την παρέµβαση
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σε περίπτωση δηµιουργίας επιθετικής αγέλης αδέσποτων, τη χο-
ρήγηση φαρµάκων και την επικαιροποίηση της καταγραφής
τους.

6. Επιτρέπεται η περισυλλογή και η φιλοξενία αδέσποτου ζώου
και από εγγεγραµµένα στο οικείο υποµητρώο της παρ. 23 του
άρθρου 2 φιλοζωικά σωµατεία και φιλοζωικές οργανώσεις µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, καθώς και από ιδιώτες φιλόζωους
που διαθέτουν αδειοδοτηµένα καταφύγια ή καταφύγια που πλη-
ρούν τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29. Στην περίπτωση
αυτήν, τα ζώα καταχωρούνται στο ΕΜΖΣ ως «αδέσποτα» µε τα
στοιχεία του ως άνω σωµατείου ή οργάνωσης ή του ιδιώτη φιλό-
ζωου που διαθέτει καταφύγιο, οι οποίοι µεριµνούν για την υιοθε-
σία τους κατά το άρθρο 7. Επιτρέπεται, επίσης, η µεταφορά
αδέσποτων ζώων από φιλόζωους ιδιώτες σε δηµοτικό κτηνια-
τρείο ή κτηνιατρείο µε το οποίο είναι συµβεβληµένος ο δήµος,
προκειµένου να εφαρµοστεί η διαδικασία της περ. β’ της παρ. 5,
ή σε µη συµβεβληµένο µε τον δήµο κτηνιατρείο, εφόσον ο ιδιώ-
της επιθυµεί να καλύψει το αντίστοιχο κόστος, αποκλειστικά για
την παροχή κτηνιατρικής περίθαλψης. 

7. Οι στειρώσεις αδέσποτων ζώων συντροφιάς, όπως επίσης
η σήµανση, η καταγραφή, καθώς και λοιπές ιατρικές πράξεις πε-
ρίθαλψής τους, µπορούν να πραγµατοποιούνται δωρεάν και από
εθελοντές επαγγελµατίες κτηνιάτρους, που έχουν την ελληνική
υπηκοότητα ή την υπηκοότητα άλλου κράτους  µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και συγκεντρώνουν όλες τις προϋποθέσεις,
προκειµένου να ασκήσουν νόµιµα το επάγγελµα του κτηνιάτρου
στην Ελλάδα, οι οποίοι οφείλουν να υποβάλουν σχετική δήλωση
στο Γεωτεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος (ΓΕΩΤΕΕ). Για την πραγ-
µατοποίηση των στειρώσεων, της σήµανσης και της καταγραφής
των αδέσποτων ζώων συντροφιάς από εθελοντές κτηνίατρους
µπορούν να διατίθενται οι εγκαταστάσεις των κτηνιατρείων των
αρµόδιων υπηρεσιών κτηνιατρικής της οικείας περιφέρειας, πε-
ριφερειακής ενότητας ή του δήµου ή άλλοι χώροι που ανήκουν
στην οικεία περιφέρεια ή στον δήµο ή σε συνδέσµους δήµων,
υπό την εποπτεία των αρµόδιων υπηρεσιών των δήµων. Για τον
ίδιο σκοπό µπορούν να διατίθενται και οι χώροι ιδιωτικών κτηνια-
τρείων. 

8. Σε κάθε δήµο συγκροτείται, µε απόφαση του δηµάρχου,
πενταµελής Επιτροπή Παρακολούθησης του επιχειρησιακού
προγράµµατος διαχείρισης αδέσποτων ζώων συντροφιάς και
πρόληψης δηµιουργίας νέων αδέσποτων ζώων. Στην Επιτροπή
µετέχουν: 

(α) Δύο (2) µέλη που ορίζονται από φιλοζωικά σωµατεία και φι-
λοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που είναι
εγγεγραµµένα στο Υποµητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και Ορ-
γανώσεων της παρ. 23 του άρθρου 2 και δραστηριοποιούνται
στον δήµο. 

(β) Ένας (1) κτηνίατρος που ορίζεται από τον οικείο δήµο και
ο οποίος είναι, κατά προτίµηση, ο υπεύθυνος του προγράµµατος
διαχείρισης των αδέσποτων ζώων συντροφιάς και, ελλείψει
αυτού, άλλος ιδιώτης κτηνίατρος.

(γ) Ένας (1) επαγγελµατίας εκπαιδευτής, µέλος νοµίµως ανα-
γνωρισµένου επαγγελµατικού σωµατείου εκπαιδευτών σκύλων
και, ελλείψει αυτού, εκπαιδευµένος υπάλληλος του οικείου
δήµου.

(δ) Ένας (1) εκπρόσωπος που ορίζεται από τον οικείο δήµο,
µε τον αναπληρωτή του.

9. Η Επιτροπή της παρ. 8 έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
(α) Αποφασίζει για την επικινδυνότητα ενός ζώου συντροφιάς

και για την αναγκαιότητα πραγµατοποίησης ευθανασίας ενός
αδέσποτου ζώου συντροφιάς, σύµφωνα µε τη γνωµάτευση κτη-
νιάτρου. 

(β) Εισηγείται στις αρµόδιες υπηρεσίες του δήµου τρόπους
αντιµετώπισης των προβληµάτων που προκύπτουν κατά τη δια-
χείριση των αδέσποτων ζώων.

(γ) Χορηγεί την άδεια της παρ. 4 του άρθρου 8.
(δ) Συντάσσει ετήσια έκθεση προς το δηµοτικό συµβούλιο,

σχετικά µε την πρόοδο της υλοποίησης του επιχειρησιακού προ-
γράµµατος διαχείρισης αδέσποτων ζώων του δήµου και διατυ-
πώνει προτάσεις για τη βελτίωσή του. 

10. Στην περίπτωση, που στο πλαίσιο της Επιτροπής της παρ.

8 διαπιστώνεται διαφωνία για την επικινδυνότητα ενός αδέσπο-
του ζώου συντροφιάς ή για την αναγκαιότητα της πραγµατοποί-
ησης ευθανασίας, την οριστική απόφαση λαµβάνει ειδική
επιστηµονική επιτροπή, που συγκροτείται σε κάθε δήµο µε από-
φαση του δηµάρχου και αποτελείται από:

(α) Έναν (1) κτηνίατρο της κτηνιατρικής υπηρεσίας της οικείας
περιφερειακής ενότητας, µε τον αναπληρωτή του.

(β) Έναν (1) ιδιώτη κτηνίατρο που ασκεί νόµιµα το επάγγελµα
στην Ελλάδα και δραστηριοποιείται στην περιοχή δικαιοδοσίας
του δήµου ή όµορου δήµου, µε τον αναπληρωτή του.

(γ) Έναν (1) κτηνίατρο που ασκεί νόµιµα το επάγγελµα στην
Ελλάδα και συνεργάζεται µε φιλοζωικό σωµατείο ή φιλοζωική ορ-
γάνωση µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δραστηριοποιείται
στην περιοχή δικαιοδοσίας του δήµου ή όµορου δήµου, µε τον
αναπληρωτή του.

Σε περίπτωση επιθετικού ζώου, του οποίου η επιθετικότητα
δεν οφείλεται σε παθολογικά αίτια, ο δήµος µπορεί να ζητήσει
τη γνώµη επαγγελµατία εκπαιδευτή σκύλων, µέλους νοµίµως
αναγνωρισµένου επαγγελµατικού σωµατείου εκπαιδευτών σκύ-
λων.

11. Οι αποφάσεις ευθανασίας αναρτώνται πριν την υλοποίησή
τους στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων
και στην ιστοσελίδα του οικείου δήµου για ελάχιστη περίοδο
τριάντα (30) ηµερών. Η περίοδος των τριάντα (30) ηµερών δεν
απαιτείται να τηρηθεί αν συντρέχουν κτηνιατρικοί λόγοι για
άµεση ευθανασία, ύστερα από άδεια της επιτροπής της παρ. 8.

12. Για την υλοποίηση του επιχειρησιακού προγράµµατος δια-
χείρισης αδέσποτων και πρόληψης δηµιουργίας νέων αδέσπο-
των ζώων, ο δήµος µπορεί να συνάψει προγραµµατική σύµβαση
του άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) και µε αναπτυξιακό ορ-
γανισµό του άρθρου 2 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) ή µε δίκτυα
δήµων και περιφερειών, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. 

13. Οι δήµοι δεν µπορούν να επιβάλουν ειδικά δηµοτικά τέλη
σχετικά µε την ιδιοκτησία ζώων συντροφιάς.

14. Οι δήµοι οφείλουν να συµµορφωθούν µε τις υποχρεώσεις
του παρόντος άρθρου εντός έξι(6) µηνών από  τη δηµοσίευση
του παρόντος.

Άρθρο 11
Χρηµατοδότηση των δήµων - Πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ»

1. Θεσπίζεται ειδικό χρηµατοδοτικό πρόγραµµα µε την επω-
νυµία «Άργος».

2. Στόχος του προγράµµατος είναι η χρηµατοδότηση των
δήµων για την υλοποίηση των επιχειρησιακών προγραµµάτων
του άρθρου 10 και επιµέρους δράσεων του παρόντος, την προ-
µήθεια του απαραίτητου εξοπλισµού και οχηµάτων, τη χρηµατο-
δότηση προγραµµάτων καταγραφής, στείρωσης και
εµβολιασµού, καθώς και της δηµιουργίας καταφυγίων, κτηνια-
τρείων, αποτεφρωτηρίων και περιφραγµένων πάρκων σκύλων,
την κάλυψη του κόστους συµβάσεων µε κτηνιάτρους, καθώς και
µε το πάσης φύσης λοιπό προσωπικό που είναι αναγκαίο για την
εφαρµογή του παρόντος.

3. Το πρόγραµµα επιχορηγείται από τα ειδικά χρηµατοδοτικά
προγράµµατα των άρθρων 69 και 71 του                    ν. 4509/2017
(Α’ 201), καθώς και από οποιουσδήποτε άλλους πόρους του
Υπουργείου Εσωτερικών.

Άρθρο 12
Κίνητρα για τη σήµανση, τη στείρωση 

και την υιοθεσία σκύλων και γατών

Οι δήµοι δύνανται, µε απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου,
να παρέχουν κίνητρα, προκειµένου να ενθαρρύνουν τη σήµανση
και καταχώρηση στο ΕΜΖΣ των σκύλων και των γατών, τη στεί-
ρωσή τους, καθώς και την υιοθεσία αδέσποτων ζώων, είτε: α)
µέσω διατακτικών («voucher») στους δηµότες ή κατοίκους τους
ή άλλων αντίστοιχων κινήτρων είτε β) µε µείωση των δηµοτικών
τελών ανά έτος κατά ανώτατο ποσοστό έως δέκα τοις εκατό
(10%) για τους ιδιοκτήτες στειρωµένων, σηµασµένων και κατα-
χωρηµένων στο ΕΜΖΣ ζώων. 
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Άρθρο 13
Σύσταση Εργαστηρίου Φύλαξης και Ανάλυσης 

Γενετικού Υλικού Ζώων Συντροφιάς στο Ίδρυµα 
Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών

1. Συστήνεται στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακα-
δηµίας Αθηνών (ΙΙΒΕΑΑ) Εργαστήριο Φύλαξης και Ανάλυσης Γε-
νετικού Υλικού Ζώων Συντροφιάς (ΕΦΑΓΥΖΣ), το οποίο υπάγεται
στο Ελληνικό Κέντρο Γονιδιωµατικής.

2. Το ΕΦΑΓΥΖΣ έχει ως αντικείµενο τη συγκέντρωση, τη φύ-
λαξη, την επεξεργασία και την ανάλυση γενετικού υλικού ζώων
συντροφιάς και ιδίως σκύλων και γατών, τη συνεργασία µε όλους
τους αρµόδιους φορείς για την προαγωγή της ευζωίας τους,
καθώς και τη συνεργασία µε τα όργανα ελέγχου του άρθρου 3
για την ταυτοποίηση γεννητόρων εγκαταλελειµµένων, νεκρών ή
κακοποιηµένων ζώων.  

3. Το ΕΦΑΓΥΖΣ µπορεί να συνεργάζεται µε πιστοποιηµένα
ερευνητικά κέντρα της Ελλάδας ή του εξωτερικού για την επί-
τευξη των σκοπών του. 

4. Για την ίδρυση και την έναρξη λειτουργίας του ΕΦΑΓΥΖΣ,
το ΙΙΒΕΑΑ λαµβάνει εφάπαξ επιχορήγηση από τον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό ύψους έως δύο εκατοµµύρια ευρώ (2.000.000�). 

Άρθρο 14
Λήψη γενετικού υλικού από ζώα συντροφιάς

1. Ιδιοκτήτης σκύλου ή γάτας που δεν επιθυµεί να στειρώσει
το ζώο του υποχρεούται, από την 1η.3.2022 και µετά, να απο-
στείλει δείγµα γενετικού υλικού του ζώου συντροφιάς στο ΕΦΑ-
ΓΥΖΣ. Η συλλογή δείγµατος γενετικού υλικού και η αποστολή
του στο ΕΕΓΥΖΣ γίνονται αποκλειστικά από κτηνίατρο, µέλος του
Πανελλήνιου Κτηνιατρικού Συλλόγου. 

2. Για τη λήψη, καταχώρηση και διατήρηση του γενετικού υλι-
κού για τουλάχιστον δώδεκα (12) έτη υποβάλλεται εφάπαξ από
τον ιδιοκτήτη του ζώου συντροφιάς ηλεκτρονικό παράβολο
ύψους εκατό πενήντα (150) ευρώ για κάθε ζώο συντροφιάς. Ο
ιδιοκτήτης είναι υποχρεωµένος να καταβάλει στον κτηνίατρο,
επιπλέον, και τα έξοδα αποστολής του δείγµατος γενετικού υλι-
κού, τα οποία σε καµία περίπτωση δεν µπορούν να υπερβαίνουν
τα δέκα (10) ευρώ. Οι ιδιοκτήτες σκύλων που χρησιµοποιούνται
αποκλειστικά για φύλαξη ποιµνίων (ποιµενικών) απαλλάσσονται
από την υποχρέωση καταβολής του παραβόλου της παρούσας.

3. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΙΙΒΕΑΑ, η
οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µπορεί
να καθορίζεται το ύψος του ηλεκτρονικού παραβόλου για λοιπά
ζώα, καθώς και για λοιπές υπηρεσίες πλην των ανωτέρω. 

4. Το ποσό του παραβόλου αποδίδεται κατά σαράντα τοις
εκατό (40%) στο ΙΙΒΕΑΑ για την κάλυψη των εξόδων λειτουργίας
του ΕΦΑΓΥΖΣ, κατά δέκα τοις εκατό (10%) στον κτηνίατρο που
έλαβε το γενετικό υλικό και κατά πενήντα τοις εκατό (50%) µέσω
του Υπουργείου Εσωτερικών στους δήµους για την υποστήριξη
δράσεων για την ευζωία των αδέσποτων ζώων συντροφιάς. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΔΙΑΤΗΡΗΣΗ ΚΑΙ ΜΕΤΑΚΙΝΗΣΗ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ

Άρθρο 15
Διατήρηση ζώων συντροφιάς σε κατοικίες

1. Επιτρέπεται η διατήρηση δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς
σε κάθε κατοικία, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις παρ. 2, 3 και
4. 

2. Στις πολυκατοικίες, που αποτελούνται από τουλάχιστον δύο
(2) διαµερίσµατα, επιτρέπεται η διατήρηση δεσποζόµενων ζώων
συντροφιάς εφόσον:

(α) Διαµένουν στο ίδιο διαµέρισµα µε τον ιδιοκτήτη ή τον ανά-

δοχό τους ή διαµένουν, δυνάµει οµόφωνης απόφασης της γενι-
κής συνέλευσης των ιδιοκτητών, σε κοινόχρηστους χώρους της
πολυκατοικίας, ενδεικτικά στην πυλωτή ή στην ταράτσα, στον
ακάλυπτο χώρο και στον κήπο, και εφόσον τηρούνται οι κανόνες
ευζωίας, οι υγειονοµικές διατάξεις και οι αστυνοµικές διατάξεις
περί κοινής ησυχίας.

(β) Δεν παραµένουν µόνιµα στις βεράντες ή στους ανοιχτούς
χώρους του διαµερίσµατος. 

(γ) Η παραµονή στα διαµερίσµατα πολυκατοικιών τελεί υπό
την επιφύλαξη της τήρησης των κανόνων ευζωίας, των υγειονο-
µικών διατάξεων και των αστυνοµικών διατάξεων περί κοινής
ησυχίας. 

δ) Εάν πρόκειται για σκύλους ή γάτες, έχουν σηµανθεί, κατα-
γραφεί και διατηρούν επικαιροποιηµένα στοιχεία στο ΕΜΖΣ, συµ-
περιλαµβανοµένου του ηλεκτρονικού βιβλιαρίου του ζώου. 

3. Δεν δύναται να απαγορευθεί η διατήρηση ζώων συντροφιάς
µε τον κανονισµό της πολυκατοικίας, εφόσον πληρούνται οι προ-
ϋποθέσεις της παρ. 2. Με τον κανονισµό µπορεί να περιορίζεται
ο µέγιστος αριθµός των ζώων που επιτρέπονται, µέχρι τα τρία
(3) ζώα ανά διαµέρισµα. Αλλαγές στον κανονισµό της πολυκα-
τοικίας όσον αφορά τον µέγιστο αριθµό επιτρεπόµενων ζώων
ανά διαµέρισµα ισχύουν αφού παρέλθουν δώδεκα (12) µήνες
από την ψήφισή τους.

4. Στις µονοκατοικίες επιτρέπεται η διατήρηση ζώων συντρο-
φιάς που έχουν σηµανθεί και καταχωρηθεί νοµίµως και διατη-
ρούν επικαιροποιηµένα στοιχεία στο ΕΜΖΣ, µε την προϋπόθεση
ότι τηρούνται οι κανόνες καλής µεταχείρισης και ευζωίας των
ζώων, καθώς και οι ισχύουσες υγειονοµικές διατάξεις και οι
αστυνοµικές διατάξεις περί κοινής ησυχίας.

5. Οι αριθµητικοί περιορισµοί της παρ. 3 ισχύουν µόνο για σκύ-
λους και γάτες. Σε κάθε περίπτωση, και ως προς τα λοιπά ζώα
συντροφιάς πρέπει να τηρούνται οι κανόνες ευζωίας, οι ισχύου-
σες υγειονοµικές διατάξεις και οι αστυνοµικές διατάξεις περί κοι-
νής ησυχίας.

Άρθρο 16 
Διατήρηση ζώων σε ειδικές εγκαταστάσεις

Επιτρέπεται η διατήρηση ζώων σε:
(α) ζωολογικούς κήπους και εκθέσεις που λειτουργούν νόµιµα, 
(β) ενυδρεία, 
(γ) κέντρα περίθαλψης ειδών άγριας πανίδας και νοµίµως λει-

τουργούντες χώρους προσωρινής ή µόνιµης φιλοξενίας ειδών
της άγριας πανίδας τα οποία προέρχονται από περίθαλψη και
δεν είναι δυνατή η απελευθέρωσή τους στο φυσικό περιβάλλον,

(δ) εκτροφεία θηραµάτων και εκθέσεις ανάπτυξης και προβο-
λής του κτηνοτροφικού, γεωργικού τοµέα, που διέπονται από ει-
δικές διατάξεις,

(ε) εγκαταστάσεις στρατιωτικών σκύλων στις µονάδες των
Ενόπλων Δυνάµεων και 

(στ) κάθε νοµίµως λειτουργούσα εγκατάσταση στην οποία επι-
τρέπεται η διατήρηση ζώων, υπό την προϋπόθεση ότι στους πα-
ραπάνω χώρους δεν διεξάγονται παραστάσεις, κάθε είδους, µε
τη συµµετοχή κάθε είδους ζώου.

Άρθρο 17
Μετακίνηση και µεταφορά ζώων συντροφιάς

(σκύλων και γατών) 

1. Η µη εµπορικού χαρακτήρα µετακίνηση ζώων συντροφιάς
(σκύλων και γατών) από ένα κράτος  µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε ένα άλλο ή από έδαφος ή τρίτη χώρα σε κράτος
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης διέπεται από τις διατάξεις του
Εκτελεστικού Κανονισµού (ΕΕ) 576/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 12ης Ιουνίου 2013 σχετικά µε
τις µη εµπορικού χαρακτήρα µετακινήσεις ζώων συντροφιάς και
την κατάργηση του κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 998/2003 (L 178),
καθώς και του Εκτελεστικού Κανονισµού (ΕΕ) 577/2013 της Επι-
τροπής της 28ης Ιουνίου 2013 για τα υποδείγµατα εγγράφων
ταυτοποίησης σχετικά µε τις µη εµπορικού χαρακτήρα µετακινή-
σεις σκύλων, γατών και ικτίδων, την κατάρτιση καταλόγων εδα-
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φών και τρίτων χωρών, καθώς και τη µορφή, τη διάταξη και τις
γλωσσικές απαιτήσεις των δηλώσεων που πιστοποιούν τη συµ-
µόρφωση µε ορισµένους όρους οι οποίοι προβλέπονται στον Κα-
νονισµό (ΕΕ) 576/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου.

2. Η εµπορικού χαρακτήρα µετακίνηση σκύλων και γατών από
κράτος µέλος της ΕΕ ή τρίτη χώρα διέπεται από τις διατάξεις
του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/429 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 9ης Μαρτίου 2016 σχετικά µε τις µετα-
δοτικές νόσους των ζώων και για την τροποποίηση και την κα-
τάργηση ορισµένων πράξεων στον τοµέα της υγείας των ζώων
(L 84) και του Κανονισµού (ΕΚ) 1/2005 του Συµβουλίου της 22ας
Δεκεµβρίου 2004 για την προστασία των ζώων κατά τη µεταφορά
και συναφείς δραστηριότητες και για την τροποποίηση των οδη-
γιών 64/432/ΕΟΚ και 93/119/ΕΚ και του κανονισµού (ΕΚ) αριθµ.
1255/97 (L 3).

3. Οι σκύλοι και οι γάτες που µετακινούνται στο εσωτερικό της
Χώρας πρέπει να έχουν εµβολιαστεί κατά της λύσσας πριν από
τη µετακίνηση. Απαγορεύεται η µετακίνηση ζώων που δεν έχουν
εµβολιαστεί κατά του ιού της λύσσας, εκτός εάν συντρέχουν σο-
βαροί λόγοι υγείας, σύµφωνα µε γνωµάτευση πιστοποιηµένου
κτηνιάτρου. Η κατώτατη ηλικία στην οποία µπορεί να εµβολιαστεί
το ζώο κατά του ιού της λύσσας είναι οι δώδεκα (12) εβδοµάδες. 

4. Επιτρέπεται η µεταφορά µικρών ζώων συντροφιάς σε όλα
τα οδικά, σιδηροδροµικά και σταθερής τροχιάς µέσα µαζικής µε-
ταφοράς, καθώς και στα ταξί και στα επιβατηγά πλοία, εφόσον
τα ζώα είναι τοποθετηµένα σε ασφαλές κλουβί µεταφοράς και
συνοδεύονται από τον ιδιοκτήτη ή τον κάτοχο τους. Οι σκύλοι
βοήθειας, εφόσον φέρουν λουρί χειρισµού, µπορούν να µεταφέ-
ρονται στα µέσα µεταφοράς, χωρίς κλουβί µεταφοράς και χωρίς
φίµωτρο, ανεξάρτητα από το µέγεθός τους.

5. H παρ. 4 δεν εφαρµόζεται κατά τις µετακινήσεις ή µεταφο-
ρές που διενεργούνται από και προς τα κτηνιατρεία, τις κτηνια-
τρικές κλινικές και τα καταφύγια εντός της Επικράτειας.

6. Απαγορεύεται η µεταφορά ζώων συντροφιάς στον χώρο
αποσκευών σε λεωφορεία των ΚΤΕΛ, τουριστικών και άλλων λε-
ωφορείων. Για τους σκοπούς της παρ. 1 του άρθρου 35, υπαίτιοι
τέλεσης της παράβασης είναι τόσο ο κάτοχος του ζώου όσο και
ο ιδιοκτήτης και ο οδηγός του µεταφορικού µέσου, εκτός αν ο
ιδιοκτήτης ή ο οδηγός του µεταφορικού µέσου δεν ήταν σε θέση
να γνωρίζουν την τέλεση της παράβασης.

Άρθρο 18
Μεταφορά ζώων συντροφιάς µε επιβατηγά πλοία

1. Τα δροµολογιακά επιβατηγά πλοία που δραστηριοποιούνται
για την κάλυψη συγκοινωνιακών αναγκών συνολικής διαδροµής
των Κατηγοριών I, II, III και IV, του π.δ. 44/2011 (Α’ 110), περί κα-
νονισµού ενδιαιτήσεως και καθορισµού αριθµού επιβατών των
επιβατηγών πλοίων, υποχρεούνται να διαθέτουν κλωβούς για την
παραµονή µεγαλόσωµων ζώων συντροφιάς που συνοδεύονται
από επιβάτες των πλοίων. Οι κλωβοί τοποθετούνται σε πρό-
σφορο χώρο κατά την κρίση του πλοιάρχου του πλοίου, κατά το
δυνατό προφυλαγµένο από ακραίες καιρικές συνθήκες. Οι δια-
τιθέµενοι κλωβοί του πλοίου είναι διαφόρων µεγεθών, κατάλλη-
λων για την υποδοχή µεγαλόσωµων ζώων. Η αριθµητική
µεταφορική ικανότητα των υπόχρεων πλοίων σε µεγαλόσωµα
ζώα καθορίζεται βάσει του αριθµού των διατιθέµενων κλωβών
και ο αριθµός των κλωβών του πλοίου υπολογίζεται σε συνάρ-
τηση µε τους µεταφερόµενους επιβάτες σε αναλογία 1/200, ήτοι
ένας (1) κλωβός ανά διακόσιους (200) µεταφερόµενους επιβά-
τες.

2. Απαγορεύεται η παραµονή των µεγαλόσωµων ζώων συντρο-
φιάς εντός των κλειστών κοινόχρηστων χώρων ενδιαίτησης επι-
βατών και των κλειστών χώρων στοιβασίας οχηµάτων. 

3. Επιτρέπεται η τοποθέτηση κλωβών µεγαλόσωµων ζώων
συντροφιάς στα ανοικτά καταστρώµατα επιβατών και στους
ανοικτούς χώρους στοιβασίας οχηµάτων σε κατάλληλα σηµεία,
σύµφωνα µε την παρ. 1. Ανοικτός χώρος στοιβασίας οχηµάτων
θεωρείται ο χώρος ο οποίος διαθέτει πλευρικά ανοίγµατα φυσι-
κού αερισµού στη µεταλλική κατασκευή του. 

4. Η µετακίνηση ζώου συντροφιάς επί των καταστρωµάτων επι-
βατών του πλοίου επιτρέπεται µόνο µε ιµάντα/λουρί υπό την επο-
πτεία και την ευθύνη του συνοδού του. 

5. Τα δροµολογιακά επιβατηγά πλοία της παρ. 1 µπορούν να
διαθέτουν ειδικές καµπίνες, στις οποίες µπορεί να παραµείνει το
ζώο συντροφιάς µε τον συνοδό του [καµπίνες κατοικιδίων (pet-
cabins)], οι οποίες πρέπει να περιγράφονται στο σχέδιο γενικής
διάταξης του πλοίου. Η επικαιροποίηση των σχεδίων γενικής διά-
ταξης πλοίων για τυχόν συµπερίληψη τέτοιων καµπινών δύναται
να γίνεται κατά την ετήσια επιθεώρηση του πλοίου και δεν συνι-
στά λόγο για την έκδοση άδειας µετασκευής. Για να χαρακτηρι-
σθεί µια καµπίνα ως κατοικιδίων (pet-cabins) πρέπει, πέραν της
πλήρωσης των λοιπών απαιτήσεων του κανονισµού ενδιαίτησης
επιβατών, κατά το ελάχιστο να διαθέτει πλενόµενο δάπεδο, τα-
πετσαρία και κάλυµµα στρώµατος. Μετά από κάθε παραµονή
επιβάτη µαζί µε το ζώο συντροφιάς του σε καµπίνα κατοικιδίων
(pet-cabin) αντικαθίσταται ο ιµατισµός της (κλινοσκεπάσµατα).
Οι ανωτέρω καµπίνες χρησιµοποιούνται µόνο ως κατοικιδίων
(pet-cabins) και δεν διατίθενται προς έτερη χρήση, πλην του σκο-
πού που εξυπηρετούν. Τυχόν ζηµιές που προκαλεί το ζώο σε είδη
επίπλωσης ή ιµατισµού της καµπίνας βαρύνουν τον ιδιοκτήτη του
ζώου. 

6. Ο ιδιοκτήτης ζώου συντροφιάς φέρει µαζί του τα ανάλογα
πιστοποιητικά καλής υγείας και εµβολιασµού του ζώου.

7. Οι διαχειρίστριες ή πλοιοκτήτριες εταιρείες των υπόχρεων
σε διάθεση κλωβών µεγαλόσωµων ζώων πλοίων οφείλουν, εντός
ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος του παρόντος, να ενσω-
µατώσουν στο σύστηµα κράτησης και έκδοσης εισιτηρίων των
επιβατών των υπό διαχείριση πλοίων τους συναφές πεδίο κατα-
γραφής των στοιχείων σήµανσης - ταυτοποίησης του βιβλιαρίου
υγείας ή του διαβατηρίου του ζώου συντροφιάς που πρόκειται
να µεταφερθεί, σε συνάρτηση µε τον αριθµό των διατιθέµενων
κλωβών.

8. Οι σκύλοι έρευνας και διάσωσης, οι σκύλοι που χρησιµοποι-
ούνται από τις ένοπλες δυνάµεις, τα σώµατα ασφαλείας και τις
διωκτικές αρχές της Α.Α.Δ.Ε. και του Υπουργείου Οικονοµικών,
οι σκύλοι βοήθειας και τα ζώα θεραπείας επιτρέπεται να συνο-
δεύουν τον ιδιοκτήτη τους σε όλους τους κοινόχρηστους ανοι-
κτούς και κλειστούς χώρους του πλοίου, εφόσον διαθέτουν τα
οικεία πιστοποιητικά, που αποδεικνύουν την ιδιότητά τους, την
καλή υγεία και τον εµβολιασµό τους και φέρουν ιµάντα/λουρί.

9. Τα µικρόσωµα ζώα συντροφιάς, µπορούν να συνοδεύουν
τους ιδιοκτήτες τους σε όλες τις κατηγορίες των επιβατηγών
πλοίων και σε όλους τους χώρους ενδιαίτησης επιβατών ανεξαι-
ρέτως (κλειστούς και ανοικτούς) µε τη σύµφωνη γνώµη του πλοι-
άρχου, εφόσον µεταφέρονται σε ειδικούς κλωβούς και διαθέτουν
τα ανάλογα πιστοποιητικά καλής υγείας και εµβολιασµού τους.
Σε περιπτώσεις µεταφοράς µικρόσωµων ζώων συντροφιάς
στους κλειστούς χώρους επιβατηγού πλοίου, όπου υπάρξει
ανάγκη διαχείρισης παραπόνων και διαµαρτυρίας άλλων συνε-
πιβατών, επιλαµβάνεται για την καλύτερη λογική διευθέτηση του
θέµατος, ο πλοίαρχος του πλοίου ή ο εξουσιοδοτηµένος από
αυτόν αξιωµατικός. Σε κάθε περίπτωση, ο συνοδός του ζώου
οφείλει να σεβαστεί τις υποδείξεις και εντολές του πλοιάρχου ή
του Αξιωµατικού που έχει οριστεί από αυτόν. 

Άρθρο 19
Πρόσβαση σε παραλίες

1. Επιτρέπεται η πρόσβαση σκύλων σε µη οργανωµένες παρα-
λίες, καθώς και στη θάλασσα. Εκτός θάλασσας είναι υποχρεω-
τική πάντοτε η χρήση λουριού.

2. Στις οργανωµένες παραλίες, κατά την έννοια της παρ. 1 του
άρθρου 1 του π.δ. 71/2020 (Α’ 166), η πρόσβαση σκύλων επιτρέ-
πεται µόνο εάν πρόκειται για σκύλους βοήθειας ή εφόσον υπάρ-
χει σχετική ευδιάκριτη ένδειξη, που έχει αναρτηθεί από τον
νόµιµο υπεύθυνο εκµετάλλευσης της παραλίας. Εκτός θάλασσας
είναι υποχρεωτική πάντοτε η χρήση λουριού.

3. Με την επιφύλαξη του άρθρου 21, απαγορεύεται η πρό-
σβαση σκύλων σε παραλίες µε πιστοποίηση Γαλάζιας Σηµαίας
από την Ελληνική Εταιρία Προστασίας της Φύσης.
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Άρθρο 20
Αποτροπή πρόσβασης αδέσποτων ζώων 

συντροφιάς σε απόβλητα

Οι υπεύθυνοι σφαγείων, κρεοπωλείων, νοσοκοµείων, στρατο-
πέδων, κατασκηνώσεων, καταστηµάτων διάθεσης τροφίµων, εγ-
καταστάσεων µαζικής εστίασης και γενικά χώρων υγειονοµικού
ενδιαφέροντος έχουν υποχρέωση να λαµβάνουν τα κατάλληλα
µέτρα για την αποτροπή της πρόσβασης των αδέσποτων ζώων
συντροφιάς στα απόβλητα των εγκαταστάσεών τους.

Άρθρο 21
Σκύλοι βοήθειας και ζώα θεραπείας

1. Οι σκύλοι βοήθειας και τα ζώα θεραπείας µπορούν να ει-
σέρχονται όπου επιτρέπεται η είσοδος των ατόµων τα οποία συ-
νοδεύουν, συµπεριλαµβανοµένων εστιατορίων, ξενοδοχείων,
νοσοκοµείων, σχολείων, δηµόσιων υπηρεσιών, αθλητικών εγκα-
ταστάσεων και εκκλησιών, εφόσον το επιτρέπουν το µέγεθος και
τα ειδικά χαρακτηριστικά τους. Το άτοµο το οποίο δέχεται τις
υπηρεσίες του ζώου φέρει τα απαραίτητα πιστοποιητικά που
αποδεικνύουν ότι το ζώο είναι σκύλος βοήθειας ή ζώο θεραπείας
και τα επιδεικνύει, εφόσον του ζητηθεί, από τους υπευθύνους
των χώρων στους οποίους δεν επιτρέπεται κατά κανόνα η είσο-
δος σε ζώα συντροφιάς.

2. Επιτρέπεται η αξιοποίηση σκύλων βοήθειας και ζώων θερα-
πείας σε νοσοκοµεία, κέντρα απεξάρτησης, κάθε είδους νοση-
λευτικά ιδρύµατα, θεραπευτήρια και γηροκοµεία για την
υποστήριξη θεραπευτικών σκοπών («ιαµατική επικουρία ζώων» ή
«Animal Assisted Therapy» ή «Pet Therapy»), ιδίως για την αντι-
µετώπιση ψυχικών διαταραχών, καθώς και την προαγωγή της ψυ-
χικής υγείας και της ψυχοκινητικής αποκατάστασης των
ασθενών. 

3. Οι σκύλοι βοήθειας και τα ζώα θεραπείας του παρόντος
πληρούν τις ισχύουσες ενωσιακές και εθνικές υγειονοµικές απαι-
τήσεις.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΖΩΩΝ ΣΕ ΕΚΘΕΣΕΙΣ, ΘΕΑΜΑΤΑ

ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΣΥΝΑΦΕΙΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ

Άρθρο 22
Διοργάνωση εκθέσεων µε ζώα συντροφιάς 

1. Το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή η ένωση προσώπων που
διοργανώνουν εκθέσεις ή εκδηλώσεις µε ζώα συντροφιάς οφεί-
λουν να εφοδιάζονται µε σχετική άδεια, η οποία εκδίδεται από
την αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία του οικείου δήµου και, όπου
αυτή δεν έχει συσταθεί, από την κτηνιατρική υπηρεσία της οι-
κείας περιφερειακής ενότητας. Ειδικά όσον αφορά στους σκύ-
λους, οι εκδηλώσεις µπορεί να συνίστανται σε εκθέσεις
µορφολογίας ή σε αθλητικούς αγώνες και αθλήµατα που ορίζον-
ται από τη Διεθνή Κυνολογική Οµοσπονδία και διέπονται από
τους κανόνες ευζωίας, όπως ορίζονται στο άρθρο 2. 

2. Κατά τη διάρκεια της έκθεσης ή της εκδήλωσης, τα ζώα
συντροφιάς βρίσκονται υπό την άµεση επίβλεψη του ιδιοκτήτη ή
κατόχου τους, ο οποίος οφείλει να µην τους προξενεί φόβο ή
πόνο. Ζώα συντροφιάς, που εκδηλώνουν χωρίς αιτία επιθετική
συµπεριφορά προς τα άλλα ζώα ή τον άνθρωπο, φέρουν υπο-
χρεωτικά φίµωτρο ή αποµακρύνονται από την έκθεση ή την εκ-
δήλωση. Η παρουσία κτηνιάτρου, εφόσον η έκθεση ή η
εκδήλωση αφορά σκύλους, είναι υποχρεωτική σε όλη τη διάρ-
κεια της έκθεσης ή της εκδήλωσης.

3. Οι σκύλοι και οι γάτες που συµµετέχουν σε εκθέσεις ή εκ-
δηλώσεις πρέπει να έχουν σηµανθεί και καταγραφεί στο ΕΜΖΣ
ή να φέρουν διαβατήριο και οι συνοδοί τους να φέρουν εκτυπω-
µένο αντίγραφο του ηλεκτρονικού βιβλιαρίου του ζώου ή το δια-
βατήριό τους, από το οποίο να προκύπτει, ότι είναι εµβολιασµένα
και ότι έχουν υποβληθεί σε πρόσφατη αποπαρασίτωση. 

4. Απαγορεύεται η συµµετοχή ακρωτηριασµένων ζώων σε
κάθε είδους εκθέσεις και εκδηλώσεις. 

5. Επιτρέπεται η διοργάνωση εκδηλώσεων, οι οποίες προ-
ωθούν την υιοθεσία αδέσποτων ζώων. 

Άρθρο 23
Απαγόρευση συµµετοχής ζώων σε κάθε είδους 
θεάµατα και άλλες συναφείς δραστηριότητες

1. Απαγορεύεται η συµµετοχή, µε οποιονδήποτε τρόπο και για
οποιονδήποτε σκοπό, κάθε ζώου σε πρόγραµµα ή παράσταση
που διεξάγεται σε τσίρκο ή από θίασο µε ποικίλο πρόγραµµα.

2. Απαγορεύεται η συµµετοχή, µε οποιονδήποτε τρόπο και για
οποιονδήποτε σκοπό, κάθε ζώου σε κάθε είδους παραστάσεις,
µη εξαιρουµένων των εκπαιδευτικών παραστάσεων. Εκδηλώσεις
µε συµµετοχή ζώων στο πλαίσιο τήρησης λαϊκών ή τοπικών πα-
ραδόσεων επιτρέπονται αποκλειστικά, εάν διασφαλίζεται η ευ-
ζωία των ζώων και µε υποχρεωτική παρουσία κτηνιάτρου καθ’
όλη τη διάρκεια της εκδήλωσης. Απαγορεύεται αυστηρά η κακο-
ποίηση και η σφαγή ζώων στο πλαίσιο αυτό. Στις περιπτώσεις
του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται το δεύτερο εδάφιο της
παρ. 2 του άρθρου 34. Εκδήλωση µε συµµετοχή ζώου ή ζώων
αδειοδοτείται µε απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου του
δήµου, όπου θα τελεστεί η εκδήλωση. Ο επιβλέπων κτηνίατρος
συντάσσει έκθεση προ της εκδήλωσης, η οποία κατατίθεται στο
δηµοτικό συµβούλιο πριν την έγκριση της εκδήλωσης και η οποία
αποτελεί αναπόσπαστο µέρος της απόφασης του δηµοτικού
συµβουλίου. Ο επιβλέπων κτηνίατρος συντάσσει νέα έκθεση
µετά το πέρας της εκδήλωσης, στην οποία επιβεβαιώνει ότι δεν
παραβιάστηκε η ευζωία του ζώου ή των ζώων που συµµετείχαν
στην εκδήλωση.

3. Με την επιφύλαξη του άρθρου 22, απαγορεύεται η χρησι-
µοποίηση ζώου σε υπαίθρια δηµόσια έκθεση µε σκοπό την απο-
κόµιση οικονοµικού οφέλους.

4. Από τις παραστάσεις της παρ. 2 εξαιρούνται: (α) παραστά-
σεις ιππικής δεξιοτεχνίας και διεξαγωγής αθληµάτων ιππασίας,
που περιλαµβάνουν την υπερπήδηση εµποδίων, την ιππική δεξιο-
τεχνία και το ιππικό τρίαθλο ή (β) εκθέσεις του δεύτερου εδαφίου
της παρ. 1 του άρθρου 22 ή (γ) περιπτώσεις κινηµατογραφικών
ταινιών και γενικότερα οπτικοακουστικού υλικού εκπαιδευτικού
προσανατολισµού υπό την προϋπόθεση της µη κακοποίησης του
ζώου.

5. Απαγορεύονται η εκτροφή, η εκπαίδευση και η συµµετοχή
ζώων σε οποιοδήποτε είδος µάχης. Επίσης απαγορεύονται η
εκτροφή, η εξαγωγή και η χρησιµοποίηση σκύλων, γατών, ιππο-
ειδών και ειδών νυφίτσας (mustela putorius furo) για παραγωγή
γούνας, δέρµατος, κρέατος ή για την παρασκευή φαρµακευτι-
κών ή άλλων ουσιών.

6. Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή των παρ. 1, 2, 3 και 4 είναι
ο Οργανισµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης που εκδίδει την άδεια λει-
τουργίας της επιχείρησης ή πραγµατοποίησης της εκδήλωσης
κατά το άρθρο 81 του ν. 3463/2006 (Α’ 114).

7. Στις περιπτώσεις που για κερδοσκοπικά, ψυχαγωγικά ή καλ-
λιτεχνικά θεάµατα, µουσικής ή παραστατικής ή άλλης τέχνης ή
άλλες συναφείς καλλιτεχνικές ή ψυχαγωγικές εκδηλώσεις ή προ-
γράµµατα από τα αναφερόµενα στις παρ. 1, 2, 3 και 4, απαιτείται
η έκδοση άδειας λειτουργίας, ο αιτών την άδεια οφείλει να υπο-
βάλει στην αρµόδια για τη χορήγηση της άδειας αρχή, υπεύθυνη
δήλωση του ν. 1599/1986 (Α’ 75) ότι δεν διατηρεί ζώα στις εγκα-
ταστάσεις του µε σκοπό τη χρησιµοποίησή τους µε οποιονδή-
ποτε τρόπο στο πρόγραµµα ή στην εκδήλωση, µε την επιφύλαξη
των εξαιρέσεων του άρθρου 16.

8. Η αρµόδια αρχή της παρ. 6 δικαιούται να διενεργήσει επι-
τόπιο έλεγχο στο σηµείο εγκατάστασης της επιχείρησης ή διε-
νέργειας της εκδήλωσης οποιαδήποτε χρονική στιγµή, πριν ή και
µετά την έκδοση της άδειας, για να διαπιστώσει αν τηρούνται οι
διατάξεις του παρόντος. Κατά τη διάρκεια του ελέγχου, η αρµό-
δια αρχή µπορεί να ζητήσει τη συνδροµή των αστυνοµικών
αρχών, εφόσον το κρίνει απαραίτητο. Η επιχείρηση οφείλει να
συνδράµει τις αρµόδιες αρχές κατά τη διάρκεια του ελέγχου. Σε
περίπτωση παρεµπόδισης του ελέγχου, δεν χορηγείται η άδεια
λειτουργίας ή, αν αυτή έχει ήδη χορηγηθεί, ανακαλείται.

9. Η αρχή της παρ. 6 είναι αρµόδια για την παραλαβή και εξέ-
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ταση καταγγελιών σχετικά µε παραβάσεις του παρόντος άρ-
θρου. Σε περίπτωση καταγγελίας, η αρµόδια αρχή υποχρεούται
σε άµεσο επιτόπιο έλεγχο το αργότερο εντός της επόµενης ερ-
γάσιµης ηµέρας από τη λήψη της καταγγελίας.

10. Απαγορεύονται οι κληρώσεις, λοταρίες και διαγωνισµοί µε
έπαθλο ζώα συντροφιάς.

11. Το παρόν εφαρµόζεται µε την επιφύλαξη του άρθρου 22,
καθώς και των ειδικών διατάξεων που αφορούν στα άλογα ιππο-
δροµιών και τις ιπποδροµίες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΚΑΚΟΠΟΙΗΣΗ ΖΩΩΝ

Άρθρο 24
Κακοποίηση των ζώων

1. Με την επιφύλαξη ειδικότερων διατάξεων της ευρωπαϊκής
και εθνικής νοµοθεσίας, καθώς και της υποπερ. (βαγ) της περ.
β’ της παρ. 5 του άρθρου 10, απαγορεύονται:

(α) η κακοποίηση, η κακή και η βάναυση µεταχείριση οποιου-
δήποτε είδους ζώου, όπως ιδίως ο δραστικός και ο µη ιατρογε-
νής περιορισµός της φυσιολογικής κίνησης, όπως ενδεικτικά η
ιπποπέδη, οι µη επιτρεπτές µέθοδοι εκπαίδευσης, η εργασία που
δεν προβλέπεται για το είδος του ζώου, η µη σύννοµη αναπαρα-
γωγή, ο εκούσιος τραυµατισµός µε απλή σωµατική βλάβη και

(β) ο φόνος και ο βασανισµός των ζώων, µε την εσκεµµένη
πρόκληση έντονου σωµατικού πόνου ή σωµατικής εξάντλησης,
επικίνδυνης για την υγεία τους, ιδίως µε δηλητηρίαση, στραγγα-
λισµό, απαγχονισµό, πνιγµό/πνιγµονή, πρόκληση εγκαύµατος,
θερµοπληξία, ηλεκτροπληξία, κρυοπαγήµατα, σύνθλιψη, ακρω-
τηριασµό (µη θεραπευτικό), πυροβολισµό (πρόκληση τραύµατος
ή θάνατος ζώου), ο εκούσιος τραυµατισµός (βαριά, επικίνδυνη
σωµατική βλάβη), οι κυνοµαχίες και κάθε είδους µάχες µεταξύ
ζώων, η κτηνοβασία, η σεξουαλική κακοποίηση ζώου µε χρήση
αντικειµένων για τη σαδιστική ευχαρίστηση του δράστη και η εγ-
κατάλειψη νεογέννητων ζώων. Η στείρωση του ζώου, καθώς και
κάθε άλλη κτηνιατρική πράξη µε θεραπευτικό σκοπό δεν θεω-
ρούνται ακρωτηριασµός.

2. Εξαιρουµένων των περιπτώσεων κινηµατογραφικών ταινιών
και γενικότερα οπτικοακουστικού υλικού εκπαιδευτικού προσα-
νατολισµού, απαγορεύονται η κατοχή,  η πώληση, η εµπορία και
η παρουσίαση, καθώς και η διακίνηση, µέσω διαδικτύου, οποιου-
δήποτε οπτικοακουστικού υλικού, όπως βίντεο ή άλλου είδους
κινηµατογραφικού ή φωτογραφικού υλικού, στα οποία απεικονί-
ζεται οποιαδήποτε πράξη βίας έναντι ζώου, καθώς και η σεξουα-
λική συνεύρεση µεταξύ ζώων ή µεταξύ ζώου και ανθρώπου µε
σκοπό το κέρδος ή τη σεξουαλική ικανοποίηση ατόµων που πα-
ρακολουθούν ή συµµετέχουν σε αυτά. Στην ανωτέρω απαγό-
ρευση συµπεριλαµβάνεται και η περίπτωση της µάχης µεταξύ
ζώων.

3. Σε περίπτωση τραυµατισµού ζώου σε τροχαίο ατύχηµα, ο
υπαίτιος της πράξης αυτής υποχρεούται να ειδοποιήσει άµεσα
τον οικείο δήµο ή την Ελληνική Αστυνοµία, προκειµένου να πα-
ρασχεθεί στο τραυµατισµένο ζώο η απαραίτητη κτηνιατρική
φροντίδα από τις αρµόδιες υπηρεσίες του οικείου δήµου. 

Άρθρο 25
Αναφορά περιστατικών κακοποίησης ζώων

1. Για την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση περιστατικών κα-
κοποίησης δύναται να αναπτυχθεί ψηφιακή εφαρµογή και ιστο-
σελίδα στη Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., για την αναφορά περιστατικών
κακοποίησης ζώων, καθώς και κάθε παράβασης του παρόντος. 

2. Οι καταγγελίες δύναται να είναι και ανώνυµες. Όταν η κα-
ταγγελία είναι ανώνυµη, διερευνάται µόνο εφόσον περιέχει συγ-
κεκριµένα στοιχεία που παρέχουν επαρκή βάση για τη
διερεύνησή της.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΠΡΟΛΗΨΗ ΚΑΙ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΖΩΟΝΟΣΩΝ

Άρθρο 26
Κατάρτιση και εφαρµογή προγραµµάτων πρόληψης

και καταπολέµησης ζωονόσων

1. Η πρόληψη και η αντιµετώπιση των νόσων που µεταδίδονται
από τα ζώα στον άνθρωπο ή σε άλλα ζώα του ίδιου ή άλλου εί-
δους, γίνονται µε ειδικά προγράµµατα. Με τα προγράµµατα αυτά
καθορίζονται οι κανόνες πρόληψης και ελέγχου των νόσων που
εφαρµόζονται στις διάφορες κατηγορίες καταγεγραµµένων
νόσων, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/429
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 9ης Μαρ-
τίου 2016.

2. Τα ειδικά προγράµµατα της παρ. 1 καταρτίζονται από τη Γε-
νική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και εφαρµόζονται από τις αρµόδιες
κτηνιατρικές αρχές. Αν εκδηλωθεί κρούσµα λύσσας σε ζώο, η
Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µπορεί να λαµβάνει πρόσθετα µέτρα είτε
σε συγκεκριµένη περιοχή της Χώρας είτε σε όλη την Επικράτεια,
πέραν εκείνων που προβλέπονται στους ν. 1197/1981 (Α’ 240) και
2017/1992 (Α’ 31).

Άρθρο 27
Αντιµετώπιση λεϊσµανίωσης

1. Οι δεσποζόµενοι σκύλοι, στους οποίους έχει διαγνωστεί από
κτηνίατρο η νόσος της λεϊσµανίωσης (Leishmania spp) και έχει
επιβεβαιωθεί µε εργαστηριακές εξετάσεις η µη αναστρέψιµη πο-
ρεία της, υπόκεινται σε ευθανασία, µε τη συναίνεση του ιδιο-
κτήτη, λαµβανοµένων υπόψη των κανόνων υγείας και ευζωίας
των ζώων, καθώς και του δυνητικού κινδύνου για τη δηµόσια
υγεία από την ύπαρξη φλεβοτόµων - µεταδοτών της ως άνω
νόσου. Σε περίπτωση που δεν εφαρµοστεί ευθανασία, µετά από
γνωµάτευση του κτηνίατρου και µε την ευθύνη των ιδιοκτητών
των δεσποζόµενων σκύλων, λαµβάνονται όλα τα υποστηρικτικά
θεραπευτικά και προληπτικά µέτρα, τα οποία και καταγράφονται
υποχρεωτικά στο βιβλίο των νοσηµάτων υποχρεωτικής δήλωσης
που πρέπει να διατηρεί κάθε κτηνίατρος, ενώ ενηµερώνεται και
το ΕΜΖΣ σε ετήσια βάση. 

2. Σε όλους τους αδέσποτους σκύλους επιβάλλεται, ανεξάρ-
τητα από την κλινική τους εικόνα, ορολογική εξέταση για την ανί-
χνευση τίτλου των ειδικών κατά της Leishmania spp
αντισωµάτων, µε ενδεδειγµένη επικυρωµένη µέθοδο (όπως το
Leishmania Rapid Test), κατά την πρώτη διαδικασία περισυλλο-
γής τους. Λαµβανοµένων υπόψη των κανόνων υγείας και ευζωίας
των ζώων, καθώς και του δυνητικού κινδύνου για τη δηµόσια
υγεία που προκύπτει από την ύπαρξη φλεβοτόµων - µεταδοτών
της Leishmania spp, εφόσον το αποτέλεσµα είναι θετικό και επι-
βεβαιωθεί από τον κτηνίατρο µε επιπλέον αιµατολογικές και πα-
ρασιτολογικές εξετάσεις η µη αναστρέψιµη πορεία της, οι
αδέσποτοι σκύλοι υπόκεινται σε ευθανασία. Αν µετά από γνωµά-
τευση κτηνιάτρου, η κλινική εικόνα και οι αιµατολογικές και πα-
ρασιτολογικές εξετάσεις επιτρέπουν τη θεραπεία, οι σκύλοι
κρατούνται σε κλειστό χώρο ή χώρο περιφραγµένο µε κατάλλη-
λες προστατευτικές σίτες, καθ’ όλη τη διάρκεια της θεραπείας.
Η θεραπεία ορίζεται από τον κτηνίατρο, σύµφωνα µε τα προτει-
νόµενα θεραπευτικά πρωτόκολλα, µε τη χρησιµοποίηση εγκεκρι-
µένων φαρµακευτικών σκευασµάτων από τον Εθνικό Οργανισµό
Φαρµάκων ή τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Φαρµάκων. Η συνταγή,
όπου αναφέρεται το πρωτόκολλο θεραπείας µε την υπογραφή
και τη σφραγίδα του θεράποντα κτηνιάτρου, φυλάσσεται στο αρ-
χείο του καταφυγίου ή του δήµου και αντίγραφό της φέρει, σε
περίπτωση υιοθεσίας, ο ιδιοκτήτης.

3. Εάν οι σκύλοι της παρ. 2 υιοθετηθούν, επιβάλλεται η υπο-
χρεωτική γραπτή ενηµέρωση του νέου ιδιοκτήτη για τον τίτλο
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των ειδικών κατά της Leismania spp αντισωµάτων. Στη συνέχεια
ο ιδιοκτήτης υποχρεούται να αναλάβει γραπτώς την ευθύνη της
πλήρους και ενδεδειγµένης θεραπείας και προφύλαξης µε πα-
ράλληλο έλεγχο από τον κτηνίατρο του δήµου ή τις κτηνιατρικές
υπηρεσίες της οικείας περιφέρειας. Ο νέος ιδιοκτήτης υποχρε-
ούται να τηρεί όλα τα δελτία και έγγραφα των εργαστηριακών
και άλλων εξετάσεων, καθώς και τη συνταγή η οποία περιλαµβά-
νει το πρωτόκολλο θεραπείας για τη λεϊσµανίωση µε την υπο-
γραφή και τη σφραγίδα του θεράποντα κτηνιάτρου, καθ’ όλη τη
διάρκεια ζωής του ζώου, και να τα καθιστά διαθέσιµα ανά πάσα
στιγµή στον έλεγχο.

4. Για τα ζώα που υπήρξαν θετικά στη λεϊσµανίωση (δεσποζό-
µενα και αδέσποτα), λαµβάνονται ανά εξάµηνο όλα τα απαραί-
τητα µέτρα προφύλαξης και γίνεται κτηνιατρική εξέταση και
ανίχνευση του τίτλου των κατά της Leishmania spp αντισωµάτων
για την αξιολόγηση της πορείας του νοσήµατος, µε τήρηση όλων
των παραστατικών των εργαστηριακών εξετάσεων. Το αποτέλε-
σµα και ο ακριβής τίτλος αντισωµάτων στα ζώα που επανεξετά-
ζονται κάθε εξάµηνο, αναγράφονται στα ειδικά πεδία του ΕΜΖΣ
από τον θεράποντα κτηνίατρο του ζώου ή τον υπεύθυνο κτηνία-
τρο του καταφυγίου.

5. Τα αποδεικτικά έγγραφα που περιγράφονται στο παρόν
άρθρο πρέπει να είναι στη διάθεση των κτηνιατρικών υπηρεσιών
των Περιφερειών και των Περιφερειακών Ενοτήτων της Χώρας
για έλεγχο. Επιπλέον, στο ηλεκτρονικό βιβλιάριο κάθε θετικού
στη λεϊσµανίωση σκύλου, ο κτηνίατρος επισηµειώνει «θετικό στη
λεϊσµανίωση». 

6. Η διαχείριση των σκύλων εργασίας των ενόπλων δυνάµεων
και των σωµάτων ασφαλείας που έχουν προσβληθεί από λεϊσµα-
νίωση, πραγµατοποιείται µε βάση τις οικείες ειδικές διατάξεις
των Ενόπλων Δυνάµεων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΚΑΤΑΦΥΓΙΑ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΚΑ

Άρθρο 28 
Καταφύγια ζώων συντροφιάς

1. Καταφύγια ζώων συντροφιάς ιδρύουν και λειτουργούν οι
δήµοι, τα νοµικά πρόσωπα αυτών ή σύνδεσµοι δήµων, οι διαδη-
µοτικές συνεργασίες ή αναπτυξιακοί οργανισµοί δήµων του άρ-
θρου 2 του ν. 4674/2020 (Α’ 53), τα φιλοζωικά σωµατεία και οι
φιλοζωικές οργανώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που
έχουν εγγραφεί στο σχετικό Υποµητρώο του ΕΜΖΣ και φυσικά
πρόσωπα. Προϋπόθεση για τη νόµιµη λειτουργία του καταφυ-
γίου είναι η καταχώρησή του στο Υποµητρώο Καταφυγίων Ζώων
Συντροφιάς της παρ. 23 του άρθρου 2 και η καθηµερινή παρου-
σία προσωπικού (συµπεριλαµβανοµένων των εθελοντών) τουλά-
χιστον για οκτώ (8) ώρες ηµερησίως. 

2. Όλα τα καταφύγια ζώων συντροφιάς:
(α) Είναι υποχρεωµένα να καταχωρούν σε ιστοσελίδα που δια-

τηρούν τα ίδια όλα τα ζώα που έχουν σηµανθεί ηλεκτρονικά και
διαµένουν στο καταφύγιο. Τα ζώα καταχωρούνται στην ιστοσε-
λίδα εντός σαράντα οκτώ (48) ωρών από την είσοδό τους στο
καταφύγιο, ανεξαρτήτως αν έχουν ακόµα σηµανθεί ηλεκτρονικά
ή όχι. Η ιστοσελίδα περιέχει για κάθε ζώο κατ’ ελάχιστο φωτο-
γραφία του ζώου, τον αριθµό ηλεκτρονικής σήµανσης (όταν
αυτός είναι διαθέσιµος), την ηµεροµηνία εισαγωγής στο κατα-
φύγιο και τον σύνδεσµο που παραπέµπει στην πλατφόρµα υιο-
θεσίας του άρθρου 9. Ζώα τα οποία έχουν υιοθετηθεί,
µεταφερθεί σε άλλες δοµές φιλοξενίας, επανατοποθετηθεί στο
οικείο περιβάλλον ή έχουν αποβιώσει, παραµένουν στην ιστοσε-
λίδα για τουλάχιστον ένα (1) έτος µε την αντίστοιχη σηµείωση
του λόγου για τον οποίο το ζώο δεν βρίσκεται πλέον στο κατα-
φύγιο. Ο σύνδεσµος της ιστοσελίδας του καταφυγίου αναρτάται
στην ιστοσελίδα του οικείου δήµου και στο Υποµητρώο Καταφυ-
γίων του ΕΜΖΣ. Στην ιστοσελίδα κάθε καταφυγίου παρέχονται
και πληροφορίες για την υιοθεσία των ζώων και αναγράφεται ο
κτηνίατρος (ή κτηνίατροι) που παρακολουθεί τα ζώα του κατα-
φυγίου. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και µε ειδικά αιτιολογηµένη
απόφαση της επιτροπής της παρ. 8 του άρθρου 10, µπορεί ένα

ζώο να µην καταχωρείται στη ιστοσελίδα του δήµου και στην Πα-
νελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέσποτων Ζώων Συντροφιάς. 

(β) Ορίζουν ώρες επισκέψεων κάθε εβδοµάδα, τουλάχιστον
οκτώ (8) ώρες ανά εβδοµάδα µεταξύ ανατολής και δύσης του
ήλιου, εκ των οποίων η µία (1) εντός Σαββατοκύριακου. Οι ώρες
αυτές πρέπει να αναρτώνται στην ιστοσελίδα του καταφυγίου.
Οι επισκέπτες πρέπει να µπορούν να βλέπουν κάθε ζώο που είναι
αναρτηµένο στην ιστοσελίδα του καταφυγίου. 

3. Επιτρέπονται η εγκατάσταση και η λειτουργία καταφυγίων
ζώων συντροφιάς εκτός ορίων οικιστικών περιοχών, πολεοδοµη-
µένων και προς πολεοδόµηση, σε δασικές εκτάσεις και δηµόσιες
χορτολιβαδικές εκτάσεις των περ. α’ και β’ της παρ. 5 του άρ-
θρου 3 του ν. 998/1979 (Α’ 289). Επιπλέον, τα καταφύγια αυτά
οφείλουν: (α) να απέχουν έως πέντε (5) χιλιόµετρα από το άκρο
οικισµού και (β) να διαθέτουν ευχερή οδική πρόσβαση.

4. Το καταφύγιο µπορεί να θέτει κανόνες για την ευζωία των
ζώων και την εύρυθµη λειτουργία του, οι οποίοι πρέπει να τη-
ρούνται κατά τη διάρκεια της επίσκεψης του κοινού. Οι κανόνες
αυτοί αναρτώνται στην ιστοσελίδα του καταφυγίου.

5. Τα µη δηµοτικά ή µη διαδηµοτικά καταφύγια επιτρέπεται να
επανατοποθετούν στειρωµένα ζώα, που φιλοξενούνται σε αυτά,
στο οικείο περιβάλλον από το οποίο περισυλλέχθηκαν και στους
χώρους που ορίζονται µε την απόφαση της παρ. 5 του άρθρου
45, ύστερα από άδεια της Επιτροπής της παρ. 8 του άρθρου 10.
Στην περίπτωση αυτήν, πριν την επανατοποθέτηση ενηµερώνεται
το ΕΜΖΣ µε τα στοιχεία του οικείου δήµου.

6. Τα καταφύγια οφείλουν ετησίως, µέχρι τις 15 Φεβρουάριου
κάθε έτους, να κοινοποιούν στον οικείο δήµο και να αναρτούν
στην ιστοσελίδα τους, τον απολογισµό της λειτουργίας τους
κατά το προηγούµενο έτος, στον οποίο περιλαµβάνονται κατ’
ελάχιστο ο αριθµός ζώων που φιλοξενούν στην αρχή του έτους,
οι νέες εισαγωγές κατά τη διάρκεια του έτους, οι υιοθεσίες, οι
θάνατοι και οι µεταφορές ζώων σε άλλες δοµές. 

7. Απόφαση ευθανασίας για ζώα συντροφιάς που φιλοξενούν-
ται σε καταφύγιο λαµβάνεται αποκλειστικά µε τη διαδικασία που
προβλέπεται για τα αδέσποτα ζώα, όπως αυτή ορίζεται στις παρ.
7 και 8 του άρθρου 10.

8. Τα καταφύγια, οι χώροι εκτροφής, καθώς και κάθε άλλο εν-
διαίτηµα ζώων οφείλουν να έχουν εκπονήσει σχέδιο διαχείρισης
φυσικών καταστροφών και ιδίως, πυρκαγιών και ασφαλούς απο-
µάκρυνσης των φιλοξενούντων ζώων, το οποίο επικαιροποιείται
υποχρεωτικά κάθε έτος. Το σχέδιο αναρτάται υποχρεωτικά στην
ιστοσελίδα του καταφυγίου. 

Άρθρο 29
Προδιαγραφές ίδρυσης και λειτουργίας 

καταφυγίων ζώων συντροφιάς

1. Τα καταφύγια ζώων συντροφιάς µπορούν να φιλοξενούν
σκύλους και γάτες, καθώς και λοιπά ζώα συντροφιάς. 

2. Τα καταφύγια ζώων συντροφιάς πρέπει:
α) Να τηρούν απαρέγκλιτα τους κανόνες υγιεινής και καθαριό-

τητας των φιλοξενούµενων ζώων και τους κανόνες ευζωίας
αυτών. Ειδικά τα σκεύη παροχής τροφής και νερού πρέπει να κα-
θαρίζονται σχολαστικά ηµερησίως.

β) Να διαθέτουν είτε παροχή πόσιµου νερού είτε κατάλληλη
δεξαµενή νερού, η οποία θα εξασφαλίζει επαρκές νερό, τόσο για
τα φιλοξενούµενα ζώα, όσο και για τον καθηµερινό καθαρισµό
του χώρου. 

γ) Να έχουν ορίσει τουλάχιστον ένα (1) πρόσωπο ως υπεύθυνο
για τη λειτουργία του καταφυγίου και την ευζωία των φιλοξενού-
µενων ζώων και να συνεργάζονται τουλάχιστον µε έναν (1) κτη-
νίατρο, ο οποίος, εφόσον δεν υπάρχει κατάλληλος χώρος στο
καταφύγιο, θα µεριµνά για τη φιλοξενία των ζώων που χρειάζον-
ται νοσηλεία ή θεραπεία. Επιπλέον, ο κτηνίατρος, στον οποίο
ανήκει η υγειονοµική επίβλεψη του καταφυγίου, είναι υπεύθυνος:

(γα) για την κτηνιατρική εξέταση όλων των εισερχόµενων
ζώων, για τον περιοδικό έλεγχο όλων των φιλοξενούµενων ζώων
και για τον εµβολιασµό τους,

(γβ) για τη δήλωση στις αρµόδιες κτηνιατρικές αρχές περιπτώ-
σεων εµφάνισης νοσηµάτων υποχρεωτικής δήλωσης,
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(γγ) για την αναφορά στην αρµόδια κτηνιατρική υπηρεσία των
διενεργούµενων προληπτικών εµβολιασµών ανά νόσο υποχρεω-
τικής δήλωσης.

δ) Να διαθέτουν κατάλληλο εξοπλισµό για τη σίτιση των φιλο-
ξενούµενων ζώων, καθώς και για τη συνεχή πρόσβασή τους σε
πόσιµο νερό.

ε) Να πραγµατοποιούν τουλάχιστον µία (1) φορά ανά δύο (2)
µήνες γενική απολύµανση του χώρου, καθώς και εξόντωση εντό-
µων, εξωπαρασίτων και επιβλαβών τρωκτικών.

στ) Να αποµακρύνουν άµεσα τα απορρίµµατα του καταφυγίου
και να τα αποθέτουν σε κατάλληλους κάδους.

ζ) Να διαθέτουν κατάλληλους χώρους προστασίας των φιλοξε-
νούµενων ζώων από το ψύχος, τη ζέστη και τις δυσµενείς καιρικές
συνθήκες. 

η) Να αποθηκεύουν τις ζωοτροφές σε χώρο κατάλληλο, ώστε
να µην εκτίθενται στις καιρικές συνθήκες.

θ) Να διαθέτουν κατάλληλους χώρους άσκησης ανάλογα µε το
είδος των φιλοξενούµενων ζώων. Ειδικά για τους σκύλους, εναλ-
λακτικά, να µεριµνούν για τον περίπατό τους µε λουρί, διάρκειας
τουλάχιστον τριάντα (30) λεπτών, δύο (2) φορές ηµερησίως.

ι) Να µην φιλοξενούν, σε καµία περίπτωση, στον ίδιο χώρο µη
στειρωµένους σκύλους ή γάτες και γενικά να λαµβάνουν κάθε
µέτρο για την αποτροπή της αναπαραγωγής τους. 

3. Ο χώρος διαµονής των σκύλων είναι διαφορετικός από τον
χώρο διαµονής των γατών και των λοιπών ζώων συντροφιάς. Σε
κάθε περίπτωση, διασφαλίζεται ότι δεν παρευρίσκονται στον ίδιο
χώρο διαφορετικά είδη ζώων. 

4. Επιπλέον των ανωτέρω, οι περιφραγµένοι χώροι φιλοξενίας
έχουν:

α) Για τους σκύλους, ύψος τουλάχιστον ένα κόµµα εβδοµήντα
(1,7) µέτρων και επιφάνεια τουλάχιστον τεσσάρων (4) τετραγωνι-
κών µέτρων. Εφόσον φιλοξενούνται περισσότεροι σκύλοι στον ίδιο
χώρο, η έκταση αυξάνεται κατά τέσσερα (4) τετραγωνικά για κάθε
επιπλέον σκύλο.

β) Για τις γάτες, ύψος τουλάχιστον ένα (1) µέτρο και επιφάνεια
τουλάχιστον δύο (2) τετραγωνικών µέτρων. Εφόσον φιλοξενούνται
περισσότερες γάτες στον ίδιο χώρο, η έκταση αυξάνεται κατά δύο
(2) τετραγωνικά για κάθε επιπλέον γάτα. Ο χώρος φιλοξενίας των
γατών είναι κλειστός από την πάνω πλευρά, ώστε να µην µπορούν
να διαφύγουν. 

γ) Για τα λοιπά ζώα συντροφιάς, κατάλληλο ύψος και επιφάνεια,
ώστε το ζώο να βρίσκεται στη φυσική του στάση, χωρίς να εµπο-
δίζονται οι φυσικές του κινήσεις. 

5. Ειδικά τα καταφύγια που λειτουργούν οι δήµοι, τα νοµικά
τους πρόσωπα και οι σύνδεσµοι δήµων οφείλουν να διαθέτουν:

α) Συνολικά χώρους τουλάχιστον σαράντα (40) τετραγωνικών
µέτρων για:

αα) γραφείο διοίκησης, διαχείρισης και προσωπικού και 
αβ) αποθήκη τροφών και υλικού,
β) Προαιρετικά ιατρείο και χώρο ανάρρωσης ασθενών ζώων.
6. Κάθε καταφύγιο οφείλει να διαθέτει στην ιστοσελίδα του ανα-

λυτική κατάσταση του αριθµού των φιλοξενούµενων ζώων ανά
είδος, την οποία επικαιροποιεί τουλάχιστον σε εβδοµαδιαία βάση,
καθώς και να διατηρεί επικαιροποιηµένο βιβλίο επιθεωρήσεων και
βιβλίο απολυµάνσεων.

7. Όσον αφορά στις προδιαγραφές ίδρυσης και λειτουργίας κα-
ταφυγίων ζώων συντροφιάς εφαρµόζονται αποκλειστικά τα άρθρα
28 και 29. 

8. Εάν, κατά τον έλεγχο της λειτουργίας καταφυγίου ζώων συν-
τροφιάς από τις αρµόδιες κτηνιατρικές και υγειονοµικές αρχές
διαπιστωθεί, ότι δεν πληρούνται οι προδιαγραφές των άρθρων 28
και 29, ο υπεύθυνος του καταφυγίου τιµωρείται µε πρόστιµο δέκα
χιλιάδων (10.000) ευρώ ή επιβάλλεται προσωρινή αναστολή της
λειτουργίας του καταφυγίου έως έξι (6) µήνες. Σε περίπτωση επα-
νάληψης της παράβασης, δύναται να επιβληθεί οριστική διακοπή
της λειτουργίας του. Οι κυρώσεις επιβάλλονται µε απόφαση του
οικείου Περιφερειάρχη, κατόπιν εισήγησης της αρµόδιας κτηνια-
τρικής υπηρεσίας και εκτελούνται µε τη συνδροµή των αστυνοµι-
κών αρχών. Καταφύγια που λειτουργούν χωρίς άδεια, από τις
31.3.2022 και εξής, σφραγίζονται από τις κτηνιατρικές αρχές, µε
τη συνδροµή των αστυνοµικών αρχών.

9. Εφόσον τα καταφύγια πραγµατοποιούν υιοθεσίες στο εξω-
τερικό, τηρούν κατ’ ελάχιστο τις προδιαγραφές του ν. 2017/1992
(Α’ 31) και του Κανονισµού (ΕΕ) 2019/2035 της Επιτροπής της
28ης Ιουνίου 2019 για τη συµπλήρωση του κανονισµού (ΕΕ)
2016/429 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, σχε-
τικά µε τους κανόνες που διέπουν τις εγκαταστάσεις στις οποίες
διατηρούνται χερσαία ζώα και τα εκκολαπτήρια, καθώς και την
ιχνηλασιµότητα ορισµένων δεσποζόµενων χερσαίων ζώων και
αυγών για επώαση (L 314).

Άρθρο 30
Ίδρυση και λειτουργία περιφραγµένων πάρκων σκύλων

1. Κάθε δήµος δύναται να κατασκευάζει και να λειτουργεί περι-
φραγµένα πάρκα σκύλων για την εξασφάλιση χώρου άσκησής
τους.

2. Επιτρέπονται η εγκατάσταση και η λειτουργία περιφραγµέ-
νων πάρκων σκύλων στους κοινόχρηστους χώρους του σχεδίου
πόλης και των οικισµών, όπως πλατείες, πάρκα και άλση. Η θέση
και το µέγεθός τους, δεν αναιρούν τη βασική λειτουργία του κοι-
νόχρηστου χώρου στον οποίο εντάσσονται. Δεν επιτρέπεται η εγ-
κατάσταση και λειτουργία περιφραγµένων πάρκων σκύλων σε
ακτίνα πενήντα (50) µέτρων από κατοικίες, σχολεία και νοσοκο-
µεία.

3. Τα ζώα επιτρέπεται να περιφέρονται χωρίς λουρί εντός των
πάρκων σκύλων.

4. Οι ιδιοκτήτες ή οι φύλακες ή οι συνοδοί οφείλουν να παρα-
µένουν εντός των περιφραγµένων πάρκων σκύλων, κατά τη διάρ-
κεια της παραµονής των σκύλων τους σε αυτά.

5. Τα περιφραγµένα πάρκα σκύλων διαθέτουν ικανή περίφραξη
και διπλές πόρτες εισόδου/εξόδου, ώστε να εµποδίζεται η έξοδος
των σκύλων χωρίς επίβλεψη κατά τη διάρκεια της άσκησής τους.

6. Πέραν των περιοχών που καθορίζονται µε τη διαδικασία του
άρθρου 57 του ν. 2637/1998 (Α’ 200), σε ελεγχόµενες κυνηγετικές
περιοχές επιτρέπεται να καθορίζονται περιορισµένοι χώροι εκγύ-
µνασης σκύλων, καθώς και να διεξάγονται αγώνες κυνηγετικών
ικανοτήτων σκύλων. 

7. Η τήρηση των όρων λειτουργίας των πάρκων σκύλων διασφα-
λίζεται από τα όργανα ελέγχου και βεβαίωσης παραβάσεων του
άρθρου 3. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’
ΠΡΟΑΓΩΓΗ ΤΗΣ ΦΙΛΟΖΩΙΑΣ 
ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΖΩΩΝ

Άρθρο 31
Εκπαίδευση, επιµόρφωση και προαγωγή της φιλοζωίας

Οι αρµόδιες υπηρεσίες των Υπουργείων Εσωτερικών και Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, σε συνεργασία µε άλλους αρµόδιους
φορείς, µεριµνούν: 

(α) Για την οργάνωση επιµορφωτικών σεµιναρίων και την προ-
βολή από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης (ΜΜΕ), προγραµµάτων
πληροφόρησης και εκπαίδευσης των ατόµων που είναι ιδιοκτή-
τες ζώων συντροφιάς και των ατόµων που ασχολούνται µε την
εκτροφή, την εκπαίδευση, το εµπόριο και τη φύλαξη των ζώων
αυτών, καθώς και για την ενηµέρωση των τοπικών κοινωνιών,
σχετικά µε τη νοµοθεσία για την προστασία των ζώων.

(β) Για την προώθηση, την ευαισθητοποίηση και την ανάπτυξη
της φιλοζωίας και της υπεύθυνης ιδιοκτησίας ζώου συντροφιάς
σε νηπιαγωγεία και σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης µε εκδηλώσεις, οµιλίες, προβολές, σεµινάρια αντι-
µετώπισης και χειρισµού αδέσποτων ζώων και άλλα κατάλληλα
εκπαιδευτικά προγράµµατα. Τα προγράµµατα αυτά εντάσσονται
σε αυτοτελή ενότητα αφιερωµένη στα ζώα. Εξασφαλίζεται η υλο-
ποίηση µίας (1) τουλάχιστον φιλοζωικής εκπαιδευτικής δράσης
ετησίως για κάθε σχολική τάξη της πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, µετά από εισήγηση του Ινστιτούτου Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.). Στο θέµα αυτό αξιοποιούνται
ιδίως, η τεχνογνωσία και η επιστηµονική συνδροµή της Επιτρο-
πής Παρακολούθησης του άρθρου 39.
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Άρθρο 32
Εκπαίδευση Σωµάτων Ασφαλείας

Στο πρόγραµµα σπουδών της Σχολής Αξιωµατικών και της
Σχολής Αστυφυλάκων της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και της
Σχολής Δοκίµων Λιµενοφυλάκων περιλαµβάνεται εκπαίδευση,
σχετικά µε την προστασία της ευζωίας των ζώων συντροφιάς.

Άρθρο 33
Συµπληρωµατικές διατάξεις προστασίας των ζώων

1. Με γνώµονα το συµφέρον του ζώου, ο αρµόδιος εισαγγε-
λέας αφαιρεί προσωρινά ή οριστικά το ζώο συντροφιάς ή ζώο
άλλης κατηγορίας από την κατοχή του παραβάτη των περ. ε’ και
ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 9 και του άρθρου 24 και το ζώο παρα-
δίδεται σε καταφύγιο αδέσποτων ζώων. Ο εισαγγελέας µπορεί
να απαγορεύσει την απόκτηση άλλου ζώου από τον παραβάτη.
Ειδικώς για την περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 24, η αφαίρεση
είναι οριστική. Ο παραβάτης υποχρεούται να αναλάβει το κόστος
που συνδέεται µε την αποκατάσταση της υγείας του ζώου, την
κτηνιατρική φροντίδα και τη διαβίωσή του, όπως προκύπτει από
παραστατικά και βεβαιώνεται από τον οικείο δήµο. Προσωρινή
αφαίρεση ζώου συντροφιάς µπορούν να αποφασίσουν σε εξαι-
ρετικές καταστάσεις και τα όργανα ελέγχου και βεβαίωσης πα-
ραβάσεων της παρ. 6 του άρθρου 3. 

2. Με την επιφύλαξη αυστηρότερων διατάξεων, ο αρµόδιος ει-
σαγγελέας, όταν επιλαµβάνεται δηµοσιεύµατος ή καταγγελίας,
µπορεί, µε επιτόπια αυτοψία και συνδροµή κτηνιάτρου της οι-
κείας περιφέρειας, να διαπιστώσει τις συνθήκες που επικρατούν
σε οποιοδήποτε καταφύγιο αδέσποτων ζώων συντροφιάς, ενδι-
αίτηµα ή εκτροφείο. Αν οι συνθήκες αυτές δεν είναι σύµφωνες
µε τον παρόντα, καθώς και µε τις ειδικές διατάξεις που διέπουν
τη λειτουργία των ανωτέρω δοµών, δύναται µε προσωρινή διά-
ταξη του, να καθορίσει τα µέτρα που πρέπει να λάβει ο υπεύθυ-
νος λειτουργίας του καταφυγίου, ενδιαιτήµατος ή εκτροφείου
και το χρονικό διάστηµα εντός του οποίου οφείλει να συµµορ-
φωθεί.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΔ’

Άρθρο 34 
Ποινικές κυρώσεις

1. Η παράνοµη εµπορία ζώων συντροφιάς κατά τους όρους
του παρόντος τιµωρείται µε ποινή φυλάκισης τουλάχιστον ενός
(1) έτους και χρηµατική ποινή µέχρι τριακόσιες εξήντα (360) ηµε-
ρήσιες µονάδες, το ύψος εκάστης των οποίων ορίζεται από δέκα
(10) έως πενήντα (50) ευρώ.

2. Οι παραβάτες της περ. ε’ και του πρώτου εδαφίου της περ.
ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 9, των περ. γ’ και δ’ της παρ. 8 του άρ-
θρου 8, της παρ. 4 του άρθρου 22, καθώς και της περ. α’ της
παρ. 1 του άρθρου 24 τιµωρούνται µε ποινή φυλάκισης τουλάχι-
στον ενός (1) έτους και χρηµατική ποινή µέχρι τριακόσιες εξήντα
(360) ηµερήσιες µονάδες, το ύψος εκάστης των οποίων ορίζεται
από δέκα (10) έως πενήντα (50) ευρώ. Οι παραβάτες της παρ. 5
του άρθρου 23 και της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 24 τιµω-
ρούνται µε ποινή κάθειρξης µέχρι δέκα (10) έτη και µε χρηµατική
ποινή µέχρι πεντακόσιες (500) ηµερήσιες µονάδες, το ύψος εκά-
στης των οποίων ορίζεται από πενήντα (50) έως εκατό (100)
ευρώ.

3. Οι παραβάτες του άρθρου 23, πλην της παρ. 5, τιµωρούνται
µε φυλάκιση µέχρι δύο (2) έτη και µε χρηµατική ποινή µέχρι τρια-
κόσιες εξήντα (360) ηµερήσιες µονάδες, το ύψος εκάστης των
οποίων ορίζεται από δέκα (10) έως πενήντα (50) ευρώ.

4. Οι παραβάτες της παρ. 5 του άρθρου 9, καθώς και η κλοπή
οποιουδήποτε ζώου συντροφιάς τιµωρούνται µε φυλάκιση µέχρι
έξι (6) µηνών και χρηµατική ποινή µέχρι τριακόσιες (300) ηµερή-
σιες µονάδες, το ύψος εκάστης των οποίων ορίζεται από δέκα
(10) έως είκοσι (20) ευρώ. Η κλοπή κυνηγετικού σκύλου ή σκύλου
βοήθειας τιµωρείται µε φυλάκιση µέχρι ένα (1) έτος και χρηµα-
τική ποινή µέχρι τριακόσιες εξήντα (360) ηµερήσιες µονάδες, το

ύψος εκάστης των οποίων ορίζεται από δέκα (10) έως πενήντα
(50) ευρώ.

5. Οι παραβάτες των άρθρων 3, 4, 7, 9, 10 και 11 του     ν.
2017/1992 (Α’31) τιµωρούνται µε τις ποινές που προβλέπονται
στην παρ. 2.

6. Στις περιπτώσεις των παρ. 1 έως 5, η έκθεση βεβαίωσης της
παράβασης που συντάσσεται από αρµόδια αρχή διαβιβάζεται
εντός δέκα (10) ηµερών στον αρµόδιο δήµο για την επιβολή των
προβλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων και προστίµων.

7. Στις περιπτώσεις εγκληµάτων του παρόντος νόµου, µπορεί
να παρίσταται αυτοτελώς και κάθε φιλοζωικό σωµατείο ή φιλο-
ζωική οργάνωση µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που δραστηριο-
ποιείται σε τοπικό ή εθνικό επίπεδο και είναι εγγεγραµµένα στο
Μητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και Οργανώσεων του ΕΜΖΣ,
ανεξάρτητα αν έχει υποστεί περιουσιακή ζηµία, προς υποστήριξη
της κατηγορίας και µόνο. Η σχετική δήλωση µπορεί να γίνει τόσο
κατά την προδικασία όσο και στο ακροατήριο, σύµφωνα µε το
άρθρο 84 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας   (ν. 4620/2019, Α’ 96).

Άρθρο 35 
Διοικητικές κυρώσεις 

1. Για παραβάσεις του παρόντος επιβάλλονται διοικητικές κυ-
ρώσεις ως εξής:

2. Τα ανωτέρω πρόστιµα αποτελούν έσοδο των δήµων στα δι-
οικητικά όρια των οποίων διαπιστώνεται η παράβαση.

3. Σε περίπτωση επανάληψης της παράβασης τα πρόστιµα δι-
πλασιάζονται κάθε φορά. Από τους παραβάτες των άρθρων 8,
22 και 23 αφαιρείται και η άδεια λειτουργίας για διάστηµα από
ένα (1) µήνα έως ένα (1) έτος. Αρµόδια όργανα βεβαίωσης των
παραβάσεων του παρόντος είναι τα αναφερόµενα στην παρ. 6
του άρθρου 3.

4. Επί της πράξης βεβαίωσης της παράβασης αναγράφονται
υποχρεωτικώς: (α) η αρµόδια αρχή και η προθεσµία προσφυγής
σε αυτή, σύµφωνα µε την παρ. 5, (β) η παράβαση και το άρθρο
του νόµου στο οποίο αναφέρεται αυτή και (γ) το ύψος του προ-
στίµου. Η πράξη βεβαίωσης της παράβασης κοινοποιείται στον
παραβάτη και αντίγραφό της αποστέλλεται άµεσα στην αρµόδια,
σύµφωνα µε την παρ. 6, αρχή.

5. Αντιρρήσεις κατά της πράξης βεβαίωσης της παράβασης
υποβάλλονται ενώπιον του προϊσταµένου της αρχής το όργανο
της οποίας τη βεβαίωσε, εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών. Η
απόφαση, µε την οποία εξετάζονται οι αντιρρήσεις, πρέπει να
είναι πλήρως αιτιολογηµένη, µε αναφορά στα συγκεκριµένα πε-
ριστατικά και στοιχεία. Η απόφαση αυτή κοινοποιείται στην αρ-
µόδια αρχή της παρ. 6. 

6. Αν δεν προβληθούν αντιρρήσεις ή αν αυτές απορριφθούν,
επιβάλλεται το πρόστιµο αµελλητί, µε απόφαση του προϊσταµέ-
νου της οικονοµικής υπηρεσίας του δήµου στα όρια του οποίου
τελέστηκε η παράβαση. Αν παρέλθει άπρακτη η ανωτέρω προ-
θεσµία, το πρόστιµο βεβαιώνεται στο σύνολό του από την ταµει-
ακή υπηρεσία του δήµου και εισπράττεται σύµφωνα µε τον
Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.δ. 356/1974 , Α’ 90).

7. Ειδικά για την παράβαση των περ. α’ και β’ της παρ. 1 του
άρθρου 9 περί παράλειψης στείρωσης ή αποστολής γενετικού
υλικού του ζώου και µη εµπρόθεσµης σήµανσης και καταγραφής
ζώου συντροφιάς, η απόφαση επιβολής του προστίµου εκδίδεται
από τον αρµόδιο δήµο, βεβαιώνεται από την ταµειακή υπηρεσία
και εισπράττεται κατά τις διατάξεις του Κώδικα Είσπραξης Δη-
µοσίων Εσόδων. 

8. Σε περίπτωση κατ’ εξακολούθηση παράβασης, η αρµόδια
υπηρεσία που τη βεβαιώνει, ορίζει εύλογο χρόνο για την άρση
της και, αν ο παραβάτης δεν συµµορφωθεί, επιβάλλει νέο πρό-
στιµο µετά από κάθε νέα βεβαίωση της παράβασης.

9. Τα έσοδα από τα πρόστιµα του παρόντος νόµου εγγράφον-
ται µε τρόπο διακριτό σε ειδικό λογαριασµό (ΑΛΕ) στον προϋπο-
λογισµό του δήµου και διατίθενται αποκλειστικά για τη βελτίωση
των δηµοτικών καταφυγίων και κτηνιατρείων, την ίδρυση νέων
και την αντιµετώπιση των δαπανών που προκύπτουν από την
εφαρµογή του παρόντος νόµου.

10. Οι παρ. 2 έως 9 δεν εφαρµόζονται στις περιπτώσεις διαπί-
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στωσης, στο πλαίσιο τελωνειακού ελέγχου, των παραβάσεων της
περ. γ’ της παρ. 10 ή της παρ. 15 του άρθρου 8, ή της παρ. 6 του
άρθρου 17. Στις περιπτώσεις αυτές, τα πρόστιµα της παρ. 1 επι-
βάλλονται και εισπράττονται από την αρµόδια τελωνειακή αρχή,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον ν. 2960/2001 (Α’265).

Άρθρο 36
Μητρώο Παραβατών

Στο Μητρώο παραβατών της παρ. 24 του άρθρου 2 καταγρά-
φονται όσοι έχουν καταδικαστεί τελεσίδικα για παράβαση του
πρώτου εδαφίου της περ. ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 9, των περ.
γ’ και δ’ της παρ. 10 του άρθρου 8, της παρ. 4 του άρθρου 22,
της παρ. 5 του άρθρου 23 και των περ. α’ και β’ της παρ. 1 του
άρθρου 24. Οι εγγεγραµµένοι στο εν λόγω Μητρώο δεν γίνονται
αποδεκτοί στο ΕΜΖΣ ως ιδιοκτήτες ή ανάδοχοι ζώων συντροφιάς
ή υπεύθυνοι νοµικού προσώπου, ούτε επιτρέπεται να έχουν εθε-
λοντική ή µη θέση από την οποία µπορούν να επηρεάσουν την
ευζωία ενός ζώου, συµπεριλαµβανοµένης ενδεικτικά της εργα-
σίας σε καταφύγιο, ζωολογικό κήπο ή κτηνοτροφική µονάδα, για
περίοδο τουλάχιστον δέκα (10) ετών από την τελεσίδικη ποινική
καταδίκη, εκτός αν η επιβληθείσα ποινή έχει µεγαλύτερη διάρ-
κεια. Σε περίπτωση αµετάκλητης αθωωτικής απόφασης, η εγ-
γραφή διαγράφεται. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΕ’
ΠΕΡΙΣΥΛΛΟΓΗ, ΤΑΦΗ ΚΑΙ ΑΠΟΤΕΦΡΩΣΗ 

ΝΕΚΡΩΝ ΖΩΩΝ 

Άρθρο 37 
Περισυλλογή, ταφή και αποτέφρωση νεκρών ζώων 

1. Οι υπηρεσίες που είναι αρµόδιες για την καθαριότητα των
οδών του εθνικού, επαρχιακού και αστικού δικτύου έχουν υπο-
χρέωση να αποµακρύνουν από τις οδούς και τα πεζοδρόµια τα
νεκρά ζώα και να µεριµνούν για την αποτέφρωση ή την υγειονο-
µική ταφή τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της εθνικής και ενω-
σιακής νοµοθεσίας. Πριν από την αποτέφρωση ή την ταφή των
ζώων ενηµερώνεται ο οικείος δήµος ή ο συµβεβληµένος κτηνία-
τρος των εταιρειών λειτουργίας των εθνικών οδών, εάν υφίστα-
ται, προκειµένου να διαπιστώσει τυχόν παραβάσεις του
παρόντος. Σε περίπτωση δεσποζόµενου ζώου, ενηµερώνεται ο
ιδιοκτήτης αυτού.

2. Η διάθεση των νεκρών ζώων, όπως η αποτέφρωση και η
υγειονοµική ταφή, πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε την
ισχύουσα εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία.

3. Αποτεφρωτήρια και κοιµητήρια ζώων ιδρύονται και λειτουρ-
γούν από οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και συνδέσµους
αυτών, καθώς και από φυσικά πρόσωπα, τα οποία πληρούν τις
απαιτήσεις περιβαλλοντικής αδειοδότησης σύµφωνα µε τον ν.
4014/2011 (Α’ 209). Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης µπο-
ρούν, επίσης, να συµβάλονται µε ιδιωτικά αποτεφρωτήρια και
κοιµητήρια ζώων, σύµφωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’ 147). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΣΤ’
ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ

Άρθρο 38
Αρµοδιότητα Συνηγόρου του Πολίτη

Ο Συνήγορος του Πολίτη έχει αρµοδιότητα για τη διαµεσολά-
βηση σχετικά µε τα δικαιώµατα των ζώων και την τήρηση της
σχετικής νοµοθεσίας.

Άρθρο 39
Ειδική Επιτροπή Παρακολούθησης 

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών συγκροτείται επτα-
µελής Ειδική Επιτροπή Παρακολούθησης µε πενταετή θητεία, µε
δυνατότητα ανανέωσης. Η Επιτροπή απαρτίζεται από τον Πρό-

εδρο, που είναι πρόσωπο εγνωσµένου κύρους και έξι (6) ακόµη
τακτικά µέλη ως εξής:

(α) έναν (1) εκπρόσωπο του Πανελληνίου Κτηνιατρικού Συλλό-
γου,

(β) έναν (1) εκπρόσωπο φιλοζωικών σωµατείων ή φιλοζωικών
οργανώσεων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που είναι εγγεγραµ-
µένα στο Υποµητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και Οργανώσεων
της παρ. 23 του άρθρου 2 και έχουν πολυετή δράση και αναγνω-
ρισµένη προσφορά,

(γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνηγόρου του Πολίτη,
(δ) δύο (2) εκπροσώπους της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελ-

λάδας (Κ.Ε.Δ.Ε.) και
(ε) τον προϊστάµενο του Τµήµατος Προστασίας Ζώων Συντρο-

φιάς της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Λειτουργίας Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών.

2. Ειδικότερα όσον αφορά στους εκπροσώπους φιλοζωικών
σωµατείων ή φιλοζωικών οργανώσεων µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, εκλέγονται µε ηλεκτρονική ψηφοφορία από το σύνολο
των φιλοζωικών σωµατείων και οργανώσεων µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα, που έχουν καταγραφεί στο Υποµητρώο Φιλοζωικών
Σωµατείων και Οργανώσεων της παρ. 23 του άρθρου 2 και η δι-
οίκηση των οποίων έχει προκύψει βάσει νόµιµων αρχαιρεσιών. 

3. Η Επιτροπή της παρ. 1 έχει τις εξής αρµοδιότητες:
(α) Την παρακολούθηση της εφαρµογής του παρόντος.
(β) Την επιστηµονική υποστήριξη των αρµοδίων αρχών για την

εφαρµογή και τον έλεγχο της εφαρµογής της νοµοθεσίας για την
προστασία των ζώων συντροφιάς, µε την εκπόνηση µελετών και
τη σύνταξη προτάσεων σε περιοδική βάση ή κατόπιν συγκεκρι-
µένου αιτήµατος.

(γ) Την εκπόνηση µελετών, αναφορών και εκθέσεων, καθώς
και τη σύνταξη προτάσεων προς τις αρµόδιες αρχές για την υιο-
θέτηση του κατάλληλου επιχειρησιακού σχεδιασµού, την εφαρ-
µογή των απαραίτητων διαδικασιών, πρωτοκόλλων και των
βέλτιστων διεθνών πρακτικών, και την εν γένει εφαρµογή αποτε-
λεσµατικών µέτρων επίλυσης προβληµάτων στον τοµέα της προ-
στασίας των ζώων συντροφιάς. 

(δ) Την παροχή γνώµης προς τις αρµόδιες αρχές για µεµονω-
µένα ζητήµατα που άπτονται της προστασίας ζώων συντροφιάς. 

(ε) Την υποβολή προτάσεων προς το Υπουργείο Εσωτερικών
και κάθε άλλο αρµόδιο υπουργείο για την αξιολόγηση και βελ-
τίωση του παρόντος.

Άρθρο 40
Υπεύθυνος για θέµατα ζώων συντροφιάς - 
Διαδικασία τροποποίησης του Οργανισµού 

της Εσωτερικής Υπηρεσίας των δήµων

1. Κάθε δήµος οφείλει να ορίζει υπάλληλο ή αντιδήµαρχο ή εν-
τεταλµένο σύµβουλο υπεύθυνο για θέµατα ζώων συντροφιάς,
επιφορτισµένο να µεριµνά για την εύρυθµη υλοποίηση του προ-
γράµµατος διαχείρισης αδέσποτων ζώων. 

2. Κατ’ εξαίρεση του άρθρου 10 του ν. 3584/2007        (Α’ 143)
και ειδικά για τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τον παρόντα,
η τροποποίηση του Οργανισµού της Εσωτερικής Υπηρεσίας των
δήµων εγκρίνεται από την Οικονοµική Επιτροπή κατόπιν εισήγη-
σης της εκτελεστικής επιτροπής. Η γνώµη του Υπηρεσιακού Συµ-
βουλίου παρέχεται εντός ενός (1) µηνός από όταν ζητηθεί,
άλλως τεκµαίρεται η σύµφωνη γνώµη του.

Άρθρο 41
Βασικοί Δείκτες Απόδοσης

1. Το Τµήµα Προστασίας Ζώων Συντροφιάς της Διεύθυνσης
Οργάνωσης και Λειτουργίας Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, ως αρµόδια αρχή για την εποπτεία της εφαρ-
µογής του προγράµµατος περισυλλογής και διαχείρισης των
αδέσποτων ζώων συντροφιάς από τους δήµους, δύναται να
προσδιορίζει Βασικούς Δείκτες Απόδοσης για την παρακολού-
θηση της εφαρµογής των επιχειρησιακών προγραµµάτων κάθε
δήµου, κατόπιν σύµφωνης γνώµης της Ειδικής Επιτροπής Παρα-
κολούθησης του άρθρου 39. 
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2. Οι Βασικοί Δείκτες Απόδοσης, οι οποίοι ορίζονται το αργό-
τερο δύο (2) µήνες πριν την έναρξη κάθε έτους, περιλαµβάνουν
απόλυτους στόχους, καθώς και συγκριτικά στοιχεία σε σχέση µε
το προηγούµενο έτος. Κάθε χρόνο οι δήµοι οφείλουν να δηµο-
σιοποιούν ετήσια έκθεση µε τα αποτελέσµατά τους όσον αφορά
στους Βασικούς Δείκτες Απόδοσης.

Άρθρο 42
Αξιολόγηση εφαρµογής

Κατά το πέµπτο έτος από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
λαµβάνει χώρα συνολική αξιολόγηση του παρόντος µε σκοπό τη
βελτίωση επιµέρους διατάξεων ή τη συνολική αναθεώρηση του
πλαισίου για την ευζωία των ζώων συντροφιάς. Η διαδικασία της
αξιολόγησης εκκινεί µε πρόταση της Επιτροπής Παρακολούθη-
σης του άρθρου 39 και ακολουθεί εκτεταµένη διαβούλευση µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΖ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 43
Επιχορήγηση φιλοζωικών σωµατείων και φιλοζωικών 

οργανώσεων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα - 
Τροποποίηση της παρ. 1Α του άρθρου 202 

του ν. 3463/2006

Στην παρ. 1Α του άρθρου 202 του ν. 3463/2006 (Α’114), ως
προς τη δυνατότητα παροχής χρηµατικών επιχορηγήσεων µε
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου, προστίθεται περ. vii, ως
εξής:

«vii. Σε φιλοζωικά σωµατεία ή φιλοζωικές οργανώσεις µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα, που εδρεύουν στον οικείο δήµο και είναι
εγγεγραµµένα στο Υποµητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και Ορ-
γανώσεων του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς (ΕΜΖΣ), που
τηρείται στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Πρόσθετη
προϋπόθεση για την επιχορήγηση αυτή αποτελεί η κατάρτιση
σχετικού προγράµµατος δράσης του σωµατείου ή της οργάνω-
σης, για τον αντίστοιχο δήµο και η έγκρισή του από την πεντα-
µελή Επιτροπή Παρακολούθησης του επιχειρησιακού
προγράµµατος διαχείρισης αδέσποτων ζώων συντροφιάς και
πρόληψης δηµιουργίας νέων αδέσποτων ζώων του οικείου
δήµου. Με τις ίδιες προϋποθέσεις τα ανωτέρω σωµατεία και ορ-
γανώσεις µπορούν να λαµβάνουν επιχορήγηση και από την οι-
κεία περιφέρεια, εφόσον δραστηριοποιούνται εντός των ορίων
της.»

Άρθρο 44
Πιστοποίηση επαγγελµατικής επάρκειας 

εκπαιδευτών σκύλων

Η επαγγελµατική επάρκεια των εκπαιδευτών σκύλων, πλην των
εκπαιδευτών σκύλων εργασίας των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας, πιστοποιείται από τον Εθνικό Οργανισµό
Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολι-
σµού, σύµφωνα µε τον         ν. 4763/2020 (Α’ 254).

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΤΕΛΙΚΕΣ 

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Α’

Άρθρο 45
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται οι όροι δηµιουργίας και λειτουρ-
γίας του ΕΜΖΣ και των Υποµητρώων του, περιλαµβανοµένης της
Πανελλήνιας Πλατφόρµας Υιοθεσίας των Αδέσποτων Ζώων Συν-
τροφιάς, το ειδικότερο περιεχόµενο κάθε Υποµητρώου και τα
πεδία που περιλαµβάνει αυτό, τα θέµατα που αφορούν στη δια-
δικασία πιστοποίησης και χορήγησης κωδικού πρόσβασης στους

πιστοποιηµένους χρήστες και σε όσους αποκτούν πρόσβαση στο
ΕΜΖΣ, τα θέµατα µεταφοράς των δεδοµένων από το υπάρχον
µητρώο, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις καταχώρησης στοι-
χείων, τα απαραίτητα δικαιολογητικά, καθώς και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται οι προδιαγραφές και
ο εξοπλισµός των εγκαταστάσεων των κτηνιατρείων που διατί-
θενται για την πραγµατοποίηση των στειρώσεων, της σήµανσης
και της καταγραφής αδέσποτων ζώων από εθελοντές κτηνιά-
τρους, η διαδικασία και χρονική διάρκεια διάθεσής τους, και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Με απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου κάθε δήµου µπο-
ρούν να εξειδικεύονται οι κατηγορίες ευαίσθητων και ευπαθών
οµάδων της παρ. 13 του άρθρου 4 και να ορίζονται εισοδηµατικά
ή άλλα κριτήρια για τη δωρεάν σήµανση, καταγραφή στο ΕΜΖΣ,
στείρωση και εµβολιασµό των ζώων συντροφιάς (γατών και σκύ-
λων). Επίσης, µε απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου µπορούν
να αυξάνονται τα ποσά της περ. ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 9 ή να
µειώνονται ειδικά για τις ευπαθείς οµάδες του πρώτου εδαφίου.
Με την ίδια απόφαση µπορεί να ορίζεται επιπλέον ποσό για τα
έξοδα φιλοξενίας και διατροφής που πρέπει να καταβάλει ανά
µήνα φιλοξενίας ο ιδιοκτήτης που παραδίδει το ζώο του στον
δήµο.

4. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων προσδιορίζονται τα ανατοµικά και φυσιολογικά χαρακτη-
ριστικά ή τα χαρακτηριστικά της συµπεριφοράς ζώου που
δύνανται να αποδειχθούν βλαβερά για την υγεία και την ευζωία
του θηλυκού αναπαραγωγικού ζώου συντροφιάς και των απογό-
νων του και καθιστούν µη επιτρεπτή την αναπαραγωγή τους. 

5. Με απόφαση της Εκτελεστικής Επιτροπής του δήµου,
ύστερα από γνώµη της πενταµελούς Επιτροπής της παρ. 8 του
άρθρου 10, ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες προσδιορισµού της πυ-
κνότητας του πληθυσµού των αδέσποτων ζώων στην περιοχή
όπου αυτά επαναφέρονται και οριοθετούνται οι περιοχές στις
οποίες δεν επιτρέπεται η επαναφορά τους.   

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονο-
µικών, που εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση
του παρόντος, καθορίζονται οι πόροι, η διαδικασία, τα κριτήρια
και ο τρόπος χρηµατοδότησης των δήµων, των διαδηµοτικών συ-
νεργασιών και των συνδέσµων δήµων για τους σκοπούς εφαρ-
µογής του παρόντος, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

7. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, που εκδίδεται ετη-
σίως, καθορίζεται το ύψος της χρηµατοδότησης που λαµβάνει
κάθε δήµος για την υλοποίηση δράσεων του παρόντος, λαµβα-
νοµένων υπόψη, µεταξύ άλλων, των επιδόσεων κάθε δήµου ως
προς την υλοποίηση των στόχων του επιχειρησιακού του προ-
γράµµατος. Σε περίπτωση σοβαρής µη συµµόρφωσης µε τις δια-
τάξεις του παρόντος είναι δυνατόν να επιβάλεται, µε απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών, κατόπιν εισήγησης της Ειδικής Επι-
τροπής του άρθρου 39, παρακράτηση µέρους του ποσού των
Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων (ΚΑΠ) που δικαιούται ο δήµος, η
οποία µπορεί να ανέλθει σε ποσό που αντιστοιχεί σε έως δύο (2)
µήνες σε ετήσια βάση. 

8. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζεται το
ύψος της εφάπαξ επιχορήγησης που λαµβάνει το ΙΙΒΕΑΑ, σύµ-
φωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 13 και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

9. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από σύµ-
φωνη γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του ΙΙΒΕΑΑ, καθορίζον-
ται λεπτοµέρειες για την αποστολή δείγµατος γενετικού υλικού
του ζώου συντροφιάς στο ΕΦΑΓΥΖΣ από ιδιοκτήτη σκύλου ή
γάτας που δεν επιθυµεί να στειρώσει το ζώο και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα. Με όµοια απόφαση δύναται να αναπροσαρµόζεται το
ύψος του ηλεκτρονικού παραβόλου της παρ. 2 του άρθρου 14
και να διευρύνονται οι κατηγορίες ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς
που υποχρεούνται να αποστείλουν δείγµα γενετικού υλικού του
ζώου τους στο ΕΦΑΓΥΖΣ. 

10. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
ορίζονται οι προδιαγραφές που οφείλουν να πληρούν οι κατα-
σκευές µεταφοράς ζώων εργασίας, όπως τρέιλερ ή κλουβιά επί
ή εντός του αµαξώµατος οχηµάτων.
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11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης καθορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες για την
ανάπτυξη, τη λειτουργία και την υποστήριξη της ψηφιακής εφαρ-
µογής του άρθρου 25, καθώς και οι όροι και η διαδικασία για την
πρόσβαση σε αυτήν των αρµόδιων αρχών του άρθρου 3.12. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων καθορίζονται οι κτηνιατρικοί υγειονοµικοί κα-
νόνες και οι εν γένει όροι για την αποτροπή του κινδύνου εισβολής
στη χώρα ή διαφυγής επιζωοτικών νοσηµάτων.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται τα ειδικότερα ζητή-
µατα σχετικά µε τη διαδικασία, τα όργανα, τα αναγκαία
δικαιολογητικά και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την αδειοδότηση
των καταφυγίων ζώων συντροφιάς, σύµφωνα µε τις προδιαγρα-
φές των άρθρων 28 και 29, καθώς και τις διοικητικές κυρώσεις που
επιβάλλονται σε περίπτωση παράβασής τους. Οι κυρώσεις δύναν-
ται να συνίστανται σε πρόστιµο ύψους από πεντακόσια (500) ευρώ
έως πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ ή/και προσωρινή διακοπή λει-
τουργίας των καταφυγίων έως έξι (6) µήνες. Σε περίπτωση υπο-
τροπής, δύναται να επιβληθεί και οριστική διακοπή λειτουργίας
του καταφυγίου.

13. Με απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου καθορίζονται οι κα-
νόνες και το ωράριο λειτουργίας των περιφραγµένων πάρκων σκύ-
λων εντός της εδαφικής περιφέρειας κάθε δήµου, ο διαχωρισµός
µικρόσωµων και µεγαλόσωµων σκύλων για την είσοδο στα πάρκα,
ο µέγιστος αριθµός σκύλων ανά συνοδό και κάθε άλλο σχετικό
θέµα για την οµαλή λειτουργία των περιφραγµένων πάρκων σκύ-
λων.

14. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Εσωτερικών καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
για τον καθορισµό χώρων σε ελεγχόµενες κυνηγετικές περιοχές,
στους οποίους επιτρέπονται η εκγύµναση σκύλων και οι αγώνες
κυνηγετικών ικανοτήτων σκύλων, πέραν των περιοχών που καθο-
ρίζονται µε τη διαδικασία του άρθρου 57 του ν. 2637/1998 (Α’ 200).

15. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Παιδείας
και Θρησκευµάτων δύναται να καθορίζονται το ειδικότερο περιε-
χόµενο των προγραµµάτων του άρθρου 31, καθώς και ο τρόπος,
τα κριτήρια, η διαδικασία και το ύψος της χρηµατοδότησής τους.  

16. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζονται τα ει-
δικότερα θέµατα που αφορούν στον τρόπο και τη διαδικασία εί-
σπραξης, διάθεσης και αναπροσαρµογής των προστίµων των παρ.
1 και 2 του άρθρου 35 και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

17. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, εξειδικεύον-
ται οι αρµοδιότητες της Ειδικής Επιτροπής Παρακολούθησης του
άρθρου 39, καθορίζονται οι λεπτοµέρειες της λειτουργίας της και
κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

18. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια σχε-
τικά µε την εκλογή του εκπροσώπου των φιλοζωικών σωµατείων
και οργανώσεων στη επιτροπή του άρθρου 39. 

Άρθρο 46
Μεταβατικές διατάξεις

1. Εντός τριάντα (30) ηµερών από την υποβολή σχετικού αιτή-
µατος του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων παραδίδει σε αυτό την υπάρ-
χουσα «διαδικτυακή ηλεκτρονική βάση» που περιλαµβάνει τους
κωδικούς σήµανσης, τα στοιχεία των ιδιοκτητών και των ζώων συν-
τροφιάς που έχει καταγράψει από την ηµεροµηνία ανάθεσης σε
αυτό της τήρησης της «διαδικτυακής ηλεκτρονικής βάσης» µέχρι
την ηµεροµηνία παράδοσής της στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης. Η µεταφορά αυτή δεν αναστέλλει τις υποχρεώσεις του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθώς και την
πρόσβασή του στο ΕΜΖΣ σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.
Μέχρι τη µεταφορά της βάσης, αυτή συνεχίζει να λειτουργεί στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

2. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του ΕΜΖΣ, η σήµανση και η
καταγραφή των σκύλων και γατών εξακολουθεί να διενεργείται
στη διαδικτυακή ηλεκτρονική βάση του Υπουργείου Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων. Όσοι ιδιοκτήτες σκύλων και γατών
έχουν ήδη σηµάνει ή πρόκειται να σηµάνουν τα ζώα συντροφιάς
τους στην υπάρχουσα βάση, µπορούν, εντός προθεσµίας έξι (6)
µηνών από την έναρξη λειτουργίας του ΕΜΖΣ, να συµπληρώσουν
τα στοιχεία τους µε βάση το άρθρο 4. Στο ίδιο χρονικό διάστηµα
µπορούν να γίνουν και διαγραφές ήδη καταχωρηµένων εγγραφών
από τους ιδιοκτήτες ζώων, εφόσον πλέον αυτά δεν είναι στην ιδιο-
κτησία τους ή δεν βρίσκονται στη ζωή. 

3. Οι επαγγελµατίες και οι ερασιτέχνες εκτροφείς σκύλων και
γατών οφείλουν, εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από την έναρξη
λειτουργίας του ΕΜΖΣ, να εγγραφούν στο Υποµητρώο Επαγγελ-
µατιών και Ερασιτεχνών Εκτροφέων.

4. Εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, οι
δήµοι οφείλουν να προβούν στην αναγκαία για την οργάνωση και
εφαρµογή του προγράµµατος διαχείρισης αδέσποτων ζώων τρο-
ποποίηση του Οργανισµού Εσωτερικής Υπηρεσίας τους, σύµφωνα
µε το άρθρο 10 του Κώδικα Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων
(ν. 3584/2007, Α’ 143). 

5. Ως πρώτο έτος εφαρµογής των Βασικών Δεικτών Απόδοσης
του άρθρου 41 ορίζεται το έτος 2023, η δε δηµοσιοποίησή τους
από τη Διεύθυνση Οργάνωσης και Λειτουργίας Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης πρέπει να γίνει το αργότερο έως τις 31.10.2022.

6. Λειτουργούντα κατά τη δηµοσίευση του παρόντος καταφύγια
υποχρεούνται να συµµορφωθούν µε τις προδιαγραφές των άρ-
θρων 28 και 29 έως τις 31.3.2022. Αποφάσεις σφράγισης καταφυ-
γίων αναστέλλονται µέχρι την ανωτέρω ηµεροµηνία, εκτός αν
διαπιστωθεί από έκθεση των αρµοδίων οργάνων ότι απειλείται η
ζωή των φιλοξενούµενων ζώων. Καταφύγια που έχουν αδειοδοτη-
θεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, υποχρεούνται να συµ-
µορφωθούν προς τις υποχρεώσεις των άρθρων 28 και 29 έως τις
30.9.2023.

Άρθρο 47
Τελικές και καταργούµενες διατάξεις

1. Οι διατάξεις του παρόντος δεν θίγουν άλλες διατάξεις
νόµων ή διεθνών συµβάσεων, που κυρώθηκαν µε νόµο και προ-
βλέπουν µεγαλύτερη προστασία σε οποιοδήποτε είδος ζώου.
Επίσης δεν θίγονται οι διατάξεις του Έκτου Βιβλίου του ν.δ.
86/1969 (Α’ 7) και οι κανονιστικές πράξεις που έχουν εκδοθεί κατ’
εξουσιοδότησή αυτού.

2. Όπου στις διατάξεις του παρόντος γίνεται αναφορά στον
Κυνολογικό Όµιλο Ελλάδας, νοείται και οποιοδήποτε άλλο σω-
µατείο, µετά τη δηµοσίευση του παρόντος, αποκτά την ιδιότητα
µέλους της Διεθνούς Κυνολογικής Οµοσπονδίας (Fédération Cy-
nologique Internationale). Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερι-
κών, διαπιστώνεται η εγγραφή του σωµατείου αυτού στη Διεθνή
Κυνολογική Οµοσπονδία. 

3. Όπου στις διατάξεις του παρόντος γίνεται αναφορά στον
Ελληνικό Όµιλο Γάτας, νοείται και οποιοδήποτε άλλο σωµατείο,
µετά τη δηµοσίευση του παρόντος, αποκτά την ιδιότητα µέλους
της Διεθνούς Οµοσπονδίας Γατών (Fédération Internationale
Féline). Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, διαπιστώνεται
η εγγραφή του σωµατείου αυτού στη Διεθνή Οµοσπονδία Γατών. 

4. Οι περιορισµοί µετακινήσεων των ζώων συντροφιάς του πα-
ρόντος δεν εφαρµόζονται σε περιπτώσεις εφαρµογής του άρ-
θρου 27 του ν. 4662/2020 (Α’ 27).

5. Ειδικά κατά την εφαρµογή του άρθρου 27 του   ν.
4662/2020, σε περίπτωση µη αποµάκρυνσης των ζώων (συντρο-
φιάς ή παραγωγικών) από περιφραγµένο χώρο, εφόσον ο ιδιο-
κτήτης αυτών αποδεδειγµένα είχε τη δυνατότητα να τα
αποµακρύνει, εφαρµόζεται αναλόγως η περ. β’ της παρ. 1 του
άρθρου 24 του παρόντος.

6. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται: 
(α) Το άρθρο 12 του π.δ. 44/2011 (Α’ 110).
(β) Τα άρθρα 1 έως 23 του ν. 4039/2012 (Α’ 15).
(γ) Η παρ. 2 του άρθρου 4 και τα άρθρα 6 και 7 του  ν.

1197/1981 (Α’24).
(δ) Η παρ. 6 του άρθρου 44 του ν. 4384/2016 (Α’ 78).
(ε) Το άρθρο 19 του ν. 4674/2020 (Α’ 53). 
(στ) Η υπ’ αριθµ. 280262/3.12.2003 κοινή απόφαση των
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Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης
και Γεωργίας (Β’ 1874).

(ζ) Κάθε γενική ή ειδική διάταξη αντίθετη προς τις ρυθµίσεις
του παρόντος.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 48
Έννοια «φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης» - 

Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 8
του ν. 4674/2020

Τροποποιείται η παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4674/2020 (Α’ 53)
µε τη διαγραφή της αναφοράς στους Ευρωπαϊκούς Οµίλους
Εδαφικής Συνεργασίας και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Όπου σε διατάξεις νόµων, προεδρικών διαταγµάτων και
κανονιστικών αποφάσεων γίνεται αναφορά σε «φορείς τοπικής
αυτοδιοίκησης», εφεξής νοούνται η Ένωση Περιφερειών Ελλά-
δας, η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος, οι Περιφερειακές Ενώ-
σεις Δήµων, οι Αναπτυξιακοί Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
οι Σύνδεσµοι και τα Δίκτυα Δήµων και τα νοµικά πρόσωπα των
Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού.»

Άρθρο 49
Αναπτυξιακά δάνεια Ο.Τ.Α., συνδέσµων δήµων

και νοµικών προσώπων Ο.Τ.Α.

1. Για τη συνοµολόγηση δανείων µεταξύ του Ταµείου Παρα-
καταθηκών και Δανείων και των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, των συν-
δέσµων δήµων και των νοµικών προσώπων Ο.Τ.Α., στο πλαίσιο
υλοποίησης ειδικών αναπτυξιακών προγραµµάτων, η εξυπηρέ-
τηση των οποίων, ανεξαρτήτως εκχώρησης εσόδων εκ µέρους
των δικαιούχων, καθώς και η κάλυψη των κάθε είδους εξόδων
και λοιπών δαπανών συνοµολόγησης και εξόφλησης, χρηµατο-
δοτούνται από το εθνικό ή το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ) Υπουργείων, δεν
εφαρµόζονται η παρ. 1 του άρθρου 264 του ν. 3852/2010 (Α’ 87),
και το π.δ. 169/2013 (Α’ 272). Κατόπιν έκδοσης της σχετικής από-
φασης χορήγησης του δανείου στον δικαιούχο φορέα από το δι-
οικητικό συµβούλιο του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων
και για τη σύναψη αυτού, απαιτείται απόφαση αποδοχής των
όρων του µόνο από την οικονοµική επιτροπή του Ο.Τ.Α. α’ ή β’
βαθµού, ή από το διοικητικό συµβούλιο στην περίπτωση συνδέ-
σµου δήµων ή νοµικού προσώπου Ο.Τ.Α., κατά παρέκκλιση του
άρθρου 176 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων (ν. 3463/2006, Α’
114). Η απόφαση της οικονοµικής επιτροπής που ακολουθεί για
τη σχετική αναµόρφωση του προϋπολογισµού του Ο.Τ.Α., απο-
τελεί δεσµευτική εισήγηση προς το οικείο δηµοτικό ή περιφερει-
ακό συµβούλιο. 

2. Η απόφαση της εκτελεστικής επιτροπής του Ο.Τ.Α. δικαιού-
χου φορέα της παρ. 1, εφόσον απαιτείται αναµόρφωση του τε-
χνικού προγράµµατος αυτού, αποτελεί δεσµευτική εισήγηση
προς το οικείο δηµοτικό ή περιφερειακό συµβούλιο. 

Άρθρο 50
Ρύθµιση για τον µηχανισµό αποτροπής συσσώρευσης 

ληξιπρόθεσµων οφειλών προς τρίτους από τους 
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης - Τροποποίηση της

παρ. 2 του άρθρου 107  του ν. 4714/2020 

1. Η περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 107 του                      ν.
4714/2020 (Α’ 148) τροποποιείται ως προς τις εξαιρούµενες δα-
πάνες από το σύνολο των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του
Ο.Τ.Α. προς τρίτους και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη λήξη κάθε ηµερολο-
γιακού τριµήνου, ο Προϊστάµενος Οικονοµικών Υπηρεσιών έκα-
στου Ο.Τ.Α.:

α) υποβάλλει στο Υπουργείο Εσωτερικών αναλυτική κατά-
σταση µε τις ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του Ο.Τ.Α. προς τρί-
τους κατά την τελευταία ηµέρα του τριµήνου. Στην κατάσταση

παρατίθενται ανά παραστατικό δαπάνης κατ’ ελάχιστον τα στοι-
χεία που προβλέπεται να τηρούνται στο µητρώο δεσµεύσεων και
οι λόγοι µη εξόφλησης και

β) καταθέτει στον ειδικό λογαριασµό της παρ. 1 το χρηµατικό
ποσό που απαιτείται, προκειµένου το υπόλοιπο του λογαριασµού
να καλύπτει το σύνολο των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του
Ο.Τ.Α. προς τρίτους, εξαιρουµένων των δαπανών που δεν έχουν
εξοφληθεί µε υπαιτιότητα των δικαιούχων ή είναι ενταγµένες σε
ειδικά προγράµµατα και εκκρεµεί η εκταµίευση χρηµατοδότησης
από τον αρµόδιο φορέα ή έχουν εξοφληθεί και εκκρεµεί η λογι-
στική τακτοποίησή τους ή έχουν νοµίµως πραγµατοποιηθεί και
τελούν υπό δικαστική διεκδίκηση.»

2. Ειδικά για τις ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις κατά την
30ή.6.2021, δεν εφαρµόζεται η περ. β) της παρ. 2 του άρθρου
107 του ν. 4714/2020. Ποσά που έχουν κατατεθεί στον ειδικό λο-
γαριασµό της παρ. 1 του άρθρου 107 του ν. 4714/2020 µπορούν
να αποδεσµευτούν, κατόπιν σχετικής αίτησης του προϊσταµένου
οικονοµικών υπηρεσιών του οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης,
που υποβάλλεται προς το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
εντός τριάντα (30) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος.

Άρθρο 51
Χρηµατικές επιχορηγήσεις σε αθλητικά σωµατεία 

από Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Η διάρκεια ισχύος της υποπερ. vi) της περ. Α’ της παρ. 1 του
άρθρου 202 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων        (ν. 3463/2006,
Α’ 114) αναφορικά µε τη δυνατότητα παροχής από δήµο χρηµα-
τικών επιχορηγήσεων σε αθλητικά σωµατεία για την προαγωγή
του οικείου αθλήµατος, καθώς και για την κάλυψη εξόδων µετα-
κίνησης αθλητών και αθλητικών οµάδων, που εδρεύουν στην πε-
ριοχή του και συµµετέχουν σε εθνικά πρωταθλήµατα ολυµπιακών
αθληµάτων, παρατείνεται από την λήξη της έως την 30η.6.2022.

Άρθρο 52
Προσοντολόγιο - Κλαδολόγιο προσωπικού 

των φορέων του Δηµοσίου 

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Εσωτερικών, ορίζονται ενιαία για όλους ή για µε-
ρικούς φορείς του Δηµόσιου Τοµέα που υπάγονται στην παρ. 1
του άρθρου 2 του                        ν. 4765/2021 (Α’ 6) οι κατηγορίες,
οι κλάδοι και οι ειδικότητες, τα τυπικά προσόντα, κύρια, πρό-
σθετα ή επικουρικά, διορισµού ή πρόσληψης σε θέσεις κάθε κλά-
δου ή ειδικότητας του µόνιµου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου προσωπικού τους. Με το διάταγµα του πρώτου εδαφίου
δύναται να αντιστοιχίζονται οι υφιστάµενοι κλάδοι και ειδικότητες
των ως άνω φορέων µε τους νέους κλάδους και ειδικότητες και
να καθορίζεται η διαδικασία αντιστοίχισης των υφιστάµενων κλά-
δων και ειδικοτήτων για τους φορείς της παρ. 3.

2. Η Επιτροπή Θεµάτων Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου
Τοµέα του άρθρου 77 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) παρακολουθεί την
εξέλιξη των αναγκών των φορέων της παρ. 1 και υποβάλλει ετη-
σίως στον Υπουργό Εσωτερικών έκθεση για την ανάγκη τροπο-
ποίησης ή µη του διατάγµατος της παρ. 1, κατόπιν εισήγησης
των αρµόδιων οργανικών µονάδων του Υπουργείου Εσωτερικών.  

3. Εντός δύο (2) µηνών από τη θέση σε ισχύ του διατάγµατος
της παρ. 1, οι φορείς υποχρεούνται σε αντιστοίχιση των κλάδων
και ειδικοτήτων των Οργανισµών και των Εσωτερικών Κανονι-
σµών Λειτουργίας τους, καθώς και σε αναπροσαρµογή των ψη-
φιακών οργανογραµµάτων του άρθρου 16 του ν. 4440/2016
(Α’224). Νέοι Οργανισµοί και Εσωτερικοί Κανονισµοί Λειτουργίας
εκδίδονται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο διάταγµα της παρ.
1. 

4. Από τη θέση σε ισχύ του διατάγµατος της παρ. 1 καταρ-
γούνται: 

α) το π.δ. 37α/1987 (Α’ 11),
β) το π.δ. 22/1990 (Α’ 7), 
γ) το π.δ. 50/2001 (Α’ 39) και
δ) η παρ. 6 του άρθρου 21 του ν. 2738/1999 (Α’ 180).
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Άρθρο 53
Διαδικασία πλήρωσης θέσεων προσωπικού

1. Θέσεις µόνιµου και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου προσωπικού, που έχουν εγκριθεί µε πράξεις
υπουργικού συµβουλίου σύµφωνα µε το άρθρο 51 του ν.
4622/2019 (Α’ 133) έως τη δηµοσίευση του παρόντος, πληρούνται
σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 28 και τα άρθρα 29 έως 35
και 43 του ν. 4765/2021 (Α’6), εφαρµοζοµένων, κατά περίπτωση,
των άρθρων 1, 2 και 4 του ν. 2643/1998 (Α’ 220) κατά το µέρος
που αφορούν σε διορισµούς ή προσλήψεις προστατευοµένων
προσώπων σε δηµόσιες υπηρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ., Ο.Τ.Α. και των δύο
βαθµών και ν.π.ι.δ. που προσλαµβάνουν προσωπικό µέσω
Α.Σ.Ε.Π., του άρθρου 3 του αυτού νόµου, καθώς και των παρ. 6, 7
και 8 του άρθρου 14 του  ν. 2190/1994 (Α’ 28). 

2. Για θέσεις µόνιµου και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου προσωπικού, για τις οποίες έχει δηµοσιευθεί
σχετική προκήρυξη από το Α.Σ.Ε.Π. έως τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, εφαρµόζονται, κατά περίπτωση, τα άρθρα 1 έως 4 του ν.
2643/1998 κατά το µέρος που αφορούν σε διορισµούς ή προσλή-
ψεις προστατευοµένων προσώπων σε δηµόσιες υπηρεσίες,
Ν.Π.Δ.Δ., Ο.Τ.Α. και των δύο βαθµών και Ν.Π.Ι.Δ.. που προσλαµ-
βάνουν προσωπικό µέσω Α.Σ.Ε.Π..

3. Εξακολουθούν να ισχύουν πράξεις υπουργικού συµβουλίου
της Επιτροπής της ΠΥΣ 33/2006 για την κίνηση διαδικασιών πρόσ-
ληψης για θέσεις προσωπικού, µόνιµου και µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, που έχουν εκδοθεί πριν από
το έτος 2020, για τις οποίες δεν έχει δηµοσιευθεί προκήρυξη και
έχουν αποσταλεί σχετικά αιτήµατα στο Α.Σ.Ε.Π. έως τις
31.12.2021. Οι διαδικασίες ολοκληρώνονται µε τη διαδικασία της
παρ. 1 του παρόντος. 

Άρθρο 54
Δικαίωµα ειδικής άδειας - Τροποποίηση της παρ. 1

του άρθρου 50 του ν. 3528/2007 (Α’ 26)

Στην παρ. 1 του άρθρου 50 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26) τροποποιείται το τρίτο εδάφιο, προκειµένου να
αυξηθεί ο αριθµός ηµερών της άδειας απουσίας του πατέρα υπαλ-
λήλου λόγω γέννησης τέκνου, προστίθενται τρία νέα εδάφια και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι υπάλληλοι έχουν δικαίωµα άδειας απουσίας µε αποδοχές
πέντε (5) εργάσιµων ηµερών σε περίπτωση γάµου και τριών (3)
εργάσιµων ηµερών σε περίπτωση θανάτου συζύγου τους ή και
συγγενούς έως και β` βαθµού. Επίσης δικαιούνται κατόπιν τεκµη-
ριωµένης αίτησης ειδική άδεια µε αποδοχές διάρκειας µίας (1)
έως τριών (3) ηµερών, κατά περίπτωση, για την άσκηση του εκλο-
γικού δικαιώµατος ή για τη συµµετοχή σε δίκη ενώπιον οποιουδή-
ποτε δικαστηρίου. Στον πατέρα υπάλληλο χορηγείται υποχρεω-
τικά άδεια δεκατεσσάρων (14) εργάσιµων ηµερών, µε αποδοχές,
η οποία πρέπει να λαµβάνεται κατά τη γέννηση του τέκνου. Η
άδεια αυτή δύναται να χορηγείται είτε α) δύο (2) ηµέρες πριν από
την αναµενόµενη ηµεροµηνία τοκετού, οπότε οι υπόλοιπες δώ-
δεκα (12) χορηγούνται, συνολικά ή τµηµατικά, εντός τριάντα (30)
ηµερών από την ηµεροµηνία γέννησης, είτε β) µετά την ηµεροµη-
νία γέννησης, συνολικά ή τµηµατικά, εντός τριάντα (30) ηµερών
από την ηµεροµηνία γέννησης. Για την εύρυθµη λειτουργία της
υπηρεσίας, ο υπάλληλος γνωστοποιεί αρµοδίως την πιθανολογού-
µενη ηµέρα τοκετού, προκειµένου η υπηρεσία να λάβει εγκαίρως
γνώση. Σε περίπτωση υιοθεσίας ή αναδοχής τέκνου, ηλικίας έως
οκτώ (8) ετών, η άδεια των προηγούµενων εδαφίων χορηγείται
από την ένταξη του παιδιού στην οικογένεια.»

Άρθρο 55
Δικαίωµα µείωσης ωρών εργασίας - Προσθήκη παρ. 1Α στο

άρθρο 51 του ν. 3528/2007

Στο άρθρο 51 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Δι-
οικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’
26) προστίθεται παρ. 1Α ως εξής: 

«1Α. Οι υπάλληλοι µπορούν, µε τη διαδικασία και τις προϋπο-
θέσεις της παρ. 2, να ζητήσουν µε αίτησή τους τη µείωση των
ωρών εργασίας τους µέχρι και πενήντα τοις εκατό (50%), µε ανά-
λογη µείωση των αποδοχών τους, για χρονική διάρκεια µέχρι
πέντε (5) έτη. Με την αίτησή του ο υπάλληλος προσδιορίζει εάν
επιθυµεί τη µείωση της ηµερήσιας απασχόλησης ή των εργάσιµων
ηµερών. Σε κάθε περίπτωση, ως χρόνος πραγµατικής και συντά-
ξιµης δηµόσιας υπηρεσίας για κάθε νόµιµη συνέπεια, υπολογίζε-
ται µόνο ο χρόνος πραγµατικής απασχόλησης.»

Άρθρο 56
Άδεια χωρίς αποδοχές - Διευκολύνσεις υπαλλήλων 

µε οικογενειακές υποχρεώσεις - Τροποποίηση 
των παρ. 1, 3, 4 και 8 και προσθήκη παρ. 1Α 

του άρθρου 53 του ν. 3528/2007

1. Η παρ. 1 του άρθρου 53 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Η προβλεπόµενη από την παρ. 2 του άρθρου 51 άδεια άνευ
αποδοχών χορηγείται αυτοτελώς σε κάθε φυσικό, θετό και ανά-
δοχο γονέα υποχρεωτικά, χωρίς γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου,
όταν πρόκειται για ανατροφή τέκνου ηλικίας έως και οκτώ (8)
ετών. Για τους υπαλλήλους που έχουν έως δύο (2) τέκνα και δι-
καιούνται την άδεια του πρώτου εδαφίου, η υπηρεσία που βαρύ-
νεται µε την υποχρέωση µισθοδοσίας του υπαλλήλου,
υποχρεούται να καταβάλλει στον γονέα µηνιαίως, για κάθε τέκνο,
ποσό ίσο µε τον ελάχιστο νοµοθετηµένο µισθό, για τους δύο (2)
πρώτους µήνες της άδειας. Οι γονείς διδύµων, τριδύµων ή και πε-
ρισσότερων πολύδυµων τέκνων δικαιούνται να λάβουν την άδεια
του πρώτου εδαφίου για κάθε παιδί ξεχωριστά, τµηµατικά ή και
συνεχόµενα, και δικαιούνται να λάβουν την παροχή του δεύτερου
εδαφίου για δύο (2) µήνες επιπλέον, ανεξαρτήτως του αριθµού
των παιδιών που γεννήθηκαν µαζί. Οι µονογονείς, λόγω θανάτου
του άλλου γονέα ή λόγω ολικής αφαίρεσης της γονικής µέριµνας
ή µη αναγνώρισης του τέκνου από τον άλλο γονέα, δικαιούνται τις
διευκολύνσεις των προηγούµενων εδαφίων εις διπλούν. Σε περί-
πτωση γέννησης τρίτου και περισσότερων τέκνων, για χρονικό διά-
στηµα τριών (3) µηνών, η άδεια του πρώτου εδαφίου χορηγείται
µε πλήρεις αποδοχές. Η άδεια των προηγούµενων εδαφίων χορη-
γείται είτε συνεχόµενα είτε τµηµατικά, αλλά σε κάθε περίπτωση
δεν είναι δυνατή η χορήγησή της για διάστηµα µικρότερο του ενός
(1) µηνός. Για κάθε τέκνο, διάστηµα τεσσάρων (4) µηνών της
άδειας του πρώτου εδαφίου λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής δη-
µόσιας υπηρεσίας για κάθε συνέπεια. Η αίτηση για χορήγηση της
άδειας των προηγούµενων εδαφίων υποβάλλεται τουλάχιστον,
ένα (1) µήνα πριν από την έναρξη της άδειας, εκτός εάν συντρέ-
χουν έκτακτοι λόγοι, οι οποίοι καθιστούν αναγκαία την έναρξη της
άδειας σε συντοµότερο χρονικό διάστηµα. Η αρµόδια υπηρεσία
απαντά στην αίτηση του υπαλλήλου άµεσα και πάντως το αργό-
τερο εντός ενός (1) µηνός από την υποβολή της.»

2. Στο άρθρο 53 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007),
προστίθεται παρ. 1Α ως εξής:

«1Α. Η διευκόλυνση της παρ. 1Α του άρθρου 51 χορηγείται αυ-
τοτελώς σε κάθε φυσικό, θετό και ανάδοχο γονέα υποχρεωτικά,
χωρίς γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου, όταν πρόκειται για ανα-
τροφή τέκνου ηλικίας έως και οκτώ (8) ετών.» 

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 53 του Κώδικα Κα-
τάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλ-
λήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007) τροποποιείται µε την προσθήκη
επιφύλαξης και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Με την επιφύλαξη της πρόβλεψης περί αυτοτελούς άσκη-
σης των διευκολύνσεων του παρόντος, αν και οι δύο γονείς είναι
υπάλληλοι, µε κοινή τους δήλωση, που κατατίθεται στις υπηρεσίες
τους, καθορίζεται ποιος από τους δύο θα κάνει χρήση των διευ-
κολύνσεων του παρόντος, εκτός αν µε τη δήλωση αυτή καθορί-
σουν χρονικά διαστήµατα που ο καθένας θα κάνει χρήση, µέσα
στα οριζόµενα κατά περίπτωση ηλικιακά όρια του τέκνου. Αν η σύ-
ζυγος του υπαλλήλου ή ο σύζυγος της υπαλλήλου εργάζεται στον
ιδιωτικό τοµέα, εφόσον δικαιούται όµοιων ολικώς ή µερικώς διευ-
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κολύνσεων, ο σύζυγος ή η σύζυγος υπάλληλος δικαιούται να κάνει
χρήση των διευκολύνσεων της παρ. 2 κατά το µέρος που η σύζυ-
γος αυτού ή ο σύζυγος αυτής δεν κάνει χρήση των δικών της ή
των δικών του δικαιωµάτων ή κατά το µέρος που αυτά υπολείπον-
ται των διευκολύνσεων της παρ. 2.»

4. Η παρ. 4 του άρθρου 53 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007) τροποποιείται µε την προσθήκη αναφοράς στη διευ-
κόλυνση της παρ. 1Α και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Όταν ο ένας γονέας λάβει την άδεια της παρ. 1 ή τη διευκό-
λυνση της παρ. 1Α του παρόντος, ο άλλος δεν έχει δικαίωµα να
κάνει χρήση των διευκολύνσεων της παρ. 2 του άρθρου αυτού για
το ίδιο διάστηµα.»

5. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 53 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007) προστίθεται νέο εδάφιο και η παρ. 8 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«8. Υπάλληλοι που έχουν ανήλικα τέκνα, δικαιούνται άδεια µε
αποδοχές έως τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολο-
γιακό έτος σε περίπτωση ασθένειας των τέκνων τους. Για τους
υπαλλήλους που είναι τρίτεκνοι η ως άνω άδεια ανέρχεται σε επτά
(7) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολογιακό έτος και για τους
υπαλλήλους που είναι πολύτεκνοι σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες.
Για τους υπαλλήλους που είναι µονογονείς, η ως άνω άδεια ανέρ-
χεται σε οκτώ (8) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολογιακό έτος.
Σε περίπτωση που και οι δύο γονείς είναι υπάλληλοι, το δικαίωµα
είναι αυτοτελές για κάθε γονέα.»

Άρθρο 57
Ρύθµιση µειωµένης ηµερήσιας απασχόλησης

για εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας 
εκπαίδευσης - Καταργούµενη διάταξη

1. Το άρθρο 4 και η παρ. 2 του άρθρου 5 δεν εφαρµόζονται
στους εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης. 

2. Η παρ. 5 του άρθρου 37 του ν. 3986/2011 (Α’ 152), περί δυ-
νατότητας µείωσης των ωρών εργασίας του τακτικού προσωπικού
του Δηµοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού µε αν-
τίστοιχη µείωση των αποδοχών του, καταργείται.

Άρθρο 58
Δικαίωµα ειδικής άδειας - Τροποποίηση της παρ. 1 

του άρθρου 57 του ν. 3584/2007  

Στην παρ. 1 του άρθρου 57 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών
και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007,    Α’ 143), τροποποιείται
το τρίτο εδάφιο, προκειµένου να αυξηθεί ο αριθµός ηµερών της
άδειας απουσίας του πατέρα υπαλλήλου λόγω γέννησης τέκνου,
προστίθενται τρία νέα εδάφια και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Οι υπάλληλοι έχουν δικαίωµα άδειας απουσίας µε αποδοχές
πέντε (5) εργασίµων ηµερών σε περίπτωση γάµου και τριών (3)
εργασίµων ηµερών σε περίπτωση θανάτου συζύγου τους ή και
συγγενούς έως και β’ βαθµού. Επίσης, δικαιούνται κατόπιν τεκµη-
ριωµένης αίτησης ειδική άδεια µε αποδοχές διάρκειας µίας (1)
έως τριών (3) ηµερών, κατά περίπτωση, για την άσκηση του εκλο-
γικού δικαιώµατος ή για τη συµµετοχή σε δίκη ενώπιον οποιουδή-
ποτε δικαστηρίου. Στον πατέρα υπάλληλο χορηγείται
υποχρεωτικά άδεια δεκατεσσάρων (14) εργάσιµων ηµερών, µε
αποδοχές, η οποία πρέπει να λαµβάνεται κατά τη γέννηση του τέ-
κνου. Η άδεια αυτή δύναται να χορηγείται: είτε α) δύο (2) ηµέρες
πριν από την αναµενόµενη ηµεροµηνία τοκετού, οπότε οι υπόλοι-
πες δώδεκα (12) χορηγούνται, συνολικά ή τµηµατικά, εντός
τριάντα (30) ηµερών από την ηµεροµηνία γέννησης είτε β) µετά
την ηµεροµηνία γέννησης, συνολικά ή τµηµατικά, εντός τριάντα
(30) ηµερών από την ηµεροµηνία γέννησης. Για την εύρυθµη λει-
τουργία της υπηρεσίας, ο υπάλληλος γνωστοποιεί αρµοδίως την
πιθανολογούµενη ηµέρα τοκετού, προκειµένου η υπηρεσία να
λάβει εγκαίρως γνώση. Σε περίπτωση υιοθεσίας ή αναδοχής τέ-
κνου, ηλικίας έως οκτώ (8) ετών, η άδεια των προηγούµενων εδα-
φίων χορηγείται από την ένταξη του παιδιού στην οικογένεια.»

Άρθρο 59
Δικαίωµα µείωσης ωρών εργασίας - Τροποποίηση 

του άρθρου 58 του ν. 3584/2007 (Α’ 143)

Στο άρθρο 58 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143) προστίθεται παρ. 1Α ως
εξής:

«1Α. Οι υπάλληλοι µπορούν µε τη διαδικασία και τις προϋπο-
θέσεις της παρ. 2 να ζητήσουν µε αίτησή τους τη µείωση των
ωρών εργασίας τους µέχρι και πενήντα τοις εκατό (50%), µε ανά-
λογη µείωση των αποδοχών τους, για χρονική διάρκεια µέχρι
πέντε (5) έτη. Με την αίτηση του ο υπάλληλος προσδιορίζει εάν
επιθυµεί τη µείωση της ηµερήσιας απασχόλησης ή των εργάσι-
µων ηµερών. Σε κάθε περίπτωση, ως χρόνος πραγµατικής και
συντάξιµης δηµόσιας υπηρεσίας για κάθε νόµιµη συνέπεια, υπο-
λογίζεται µόνο ο χρόνος πραγµατικής απασχόλησης.»

Άρθρο 60
Άδεια χωρίς αποδοχές - Διευκολύνσεις υπαλλήλων 

µε οικογενειακές υποχρεώσεις - Τροποποίηση των παρ. 1, 3,
4, 8 και προσθήκη παρ. 1Α του άρθρου 60 

του ν. 3584/2007 (Α’ 143)

1. Η παρ. 1 του άρθρου 60 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών
και Κοινοτικών Υπαλλήλων. (ν. 3584/2007,       Α’ 143), αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1. Η προβλεπόµενη από την παρ. 2 του άρθρου 58 άδεια άνευ
αποδοχών χορηγείται αυτοτελώς σε κάθε φυσικό, θετό και ανά-
δοχο γονέα υποχρεωτικά, χωρίς γνώµη υπηρεσιακού συµβου-
λίου, όταν πρόκειται για ανατροφή τέκνου ηλικίας έως και οκτώ
(8) ετών. Για τους υπαλλήλους που έχουν έως δύο (2) τέκνα και
δικαιούνται την άδεια του προηγούµενου εδαφίου, η υπηρεσία
που βαρύνεται µε την υποχρέωση µισθοδοσίας του υπαλλήλου,
υποχρεούται να καταβάλει στον γονέα µηνιαίως, για κάθε τέκνο,
ποσό ίσο µε τον ελάχιστο νοµοθετηµένο µισθό για τους δύο (2)
πρώτους µήνες της άδειας. Η άδεια χορηγείται είτε συνεχόµενα
είτε τµηµατικά, αλλά σε κάθε περίπτωση δεν είναι δυνατή η χο-
ρήγησή της για διάστηµα µικρότερο του ενός (1) µηνός. Για κάθε
τέκνο, διάστηµα τεσσάρων (4) µηνών της άδειας του πρώτου
εδαφίου λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας
για κάθε συνέπεια. Σε περίπτωση πολύδυµης κύησης, οι διευκο-
λύνσεις των προηγούµενων εδαφίων χορηγούνται αυτοτελώς για
κάθε τέκνο. Οι µονογονείς, λόγω θανάτου του άλλου γονέα ή
λόγω ολικής αφαίρεσης της γονικής µέριµνας ή µη αναγνώρισης
του τέκνου από τον άλλο γονέα δικαιούνται τις διευκολύνσεις
των προηγούµενων εδαφίων εις διπλούν. Σε περίπτωση γέννη-
σης τρίτου και περισσότερων τέκνων, για χρονικό διάστηµα
τριών (3) µηνών η άδεια του πρώτου εδαφίου χορηγείται µε πλή-
ρεις αποδοχές. Η αίτηση για χορήγηση της άδειας των προηγού-
µενων εδαφίων υποβάλλεται τουλάχιστον έναν (1) µήνα πριν από
την έναρξη της άδειας, εκτός εάν συντρέχουν έκτακτοι λόγοι, οι
οποίοι καθιστούν αναγκαία την έναρξη της άδειας σε συντοµό-
τερο χρονικό διάστηµα. Η αρµόδια υπηρεσία απαντά στην αί-
τηση του υπαλλήλου άµεσα και πάντως το αργότερο εντός ενός
(1) µηνός από την υποβολή της.»

2. Στο άρθρο 60 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοι-
νοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007), προστίθεται παρ. 1Α ως εξής:

«1Α. Η διευκόλυνση της παρ. 1Α του άρθρου 51 του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007) χορηγείται αυτοτελώς σε
κάθε φυσικό, θετό και ανάδοχο γονέα υποχρεωτικά, χωρίς γνώµη
υπηρεσιακού συµβουλίου, όταν πρόκειται για ανατροφή τέκνου
ηλικίας έως και οκτώ (8) ετών.» 

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 60 του Κώδικα Κα-
τάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007)
τροποποιείται µε την προσθήκη επιφύλαξης και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Με την επιφύλαξη της πρόβλεψης περί αυτοτελούς άσκη-
σης των διευκολύνσεων του παρόντος άρθρου, αν και οι δύο γο-
νείς είναι υπάλληλοι, µε κοινή τους δήλωση, που κατατίθεται στις
υπηρεσίες τους, καθορίζεται ποιος από τους δύο θα κάνει χρήση
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των διευκολύνσεων του παρόντος, εκτός αν µε τη δήλωση αυτή
καθορίσουν χρονικά διαστήµατα που ο καθένας θα κάνει χρήση,
µέσα στα οριζόµενα κατά περίπτωση ηλικιακά όρια του τέκνου.
Αν η σύζυγος του υπαλλήλου ή ο σύζυγος της υπαλλήλου εργά-
ζεται στον ιδιωτικό τοµέα, εφόσον δικαιούται όµοιες, ολικώς ή
µερικώς, διευκολύνσεις, ο σύζυγος ή η σύζυγος υπάλληλος δι-
καιούται να κάνει χρήση των διευκολύνσεων της παρ. 2, κατά το
µέρος που η σύζυγος αυτού ή ο σύζυγος αυτής δεν κάνει χρήση
των δικών της ή των δικών του δικαιωµάτων ή κατά το µέρος που
αυτά υπολείπονται των διευκολύνσεων της παρ. 2.»

4. Η παρ. 4 του άρθρου 60 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών
και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007) τροποποιείται µε την
προσθήκη αναφοράς στη διευκόλυνση της παρ. 1Α του άρθρου
60 και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Όταν ο ένας γονέας λάβει την άδεια της παρ. 1 ή τη διευ-
κόλυνση της παρ. 1Α του άρθρου 60, ο άλλος δεν έχει δικαίωµα
να κάνει χρήση των διευκολύνσεων της παρ. 2 του άρθρου αυτού
για το ίδιο διάστηµα.»

5. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 60 του Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007), προ-
στίθεται νέο εδάφιο και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Υπάλληλοι που έχουν ανήλικα τέκνα δικαιούνται άδεια µε
αποδοχές έως τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερο-
λογιακό έτος σε περίπτωση ασθένειας των τέκνων τους. Για τους
υπαλλήλους που είναι τρίτεκνοι η ως άνω άδεια ανέρχεται σε
επτά (7) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολογιακό έτος και για
τους υπαλλήλους που είναι πολύτεκνοι σε δέκα (10) εργάσιµες
ηµέρες. Για τους υπαλλήλους που είναι µονογονείς, η ως άνω
άδεια ανέρχεται σε οκτώ (8) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερο-
λογιακό έτος. Σε περίπτωση που και οι δύο γονείς είναι υπάλλη-
λοι, το δικαίωµα είναι αυτοτελές για κάθε γονέα.»

Άρθρο 61
Καταβολή αποδοχών αποσπασµένων της Ε.Γ.Δ.Ι.Χ. - 

Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 90 
του ν. 4389/2016

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 90 του   ν. 4389/2016
(Α’ 94) τροποποιείται ως προς τη διαγραφή της αναφοράς στην
οριοθέτηση του δηµόσιου τοµέα, σε παρεκκλίσεις από τις κείµενες
διατάξεις και στην απουσία προηγούµενης απόφασης ή σύµφω-
νης γνώµης των αρµόδιων Υπηρεσιακών Συµβουλίων και το δεύ-
τερο εδάφιο ως προς την κάλυψη των αποδοχών των
αποσπασµένων και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Με απόφαση του ΚΥ.Σ.Δ.Ι.Χ. και ύστερα από προκήρυξη
της Ειδικής Γραµµατείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους, η οποία
θα περιλαµβάνει την περιγραφή του αντικειµένου των προς κά-
λυψη θέσεων, οι οργανικές θέσεις που αναφέρονται στην παρ. 1
καλύπτονται µε µετατάξεις, µεταφορές και αποσπάσεις µονίµων
υπαλλήλων ή υπαλλήλων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου του
δηµοσίου τοµέα, µε την ίδια σχέση εργασίας και µε το ίδιο µι-
σθολογικό καθεστώς, κατά τις διατάξεις του ν. 4354/2015. Ο χρό-
νος υπηρεσίας των αποσπασµένων λογίζεται ως χρόνος
υπηρεσίας στην οργανική τους θέση και οι αποδοχές τους βα-
ρύνουν τον φορέα υποδοχής.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 90 του ν.
4389/2016, όπως τροποποιείται µε την παρ. 1 του παρόντος, κα-
ταλαµβάνει και τις περιπτώσεις αποσπασµένων υπαλλήλων,
στους οποίους δεν έχουν καταβληθεί οι αποδοχές τους από τις
υπηρεσίες από τις οποίες έχουν αποσπασθεί δυνάµει της ανω-
τέρω διάταξης, όπως αυτή ισχύει µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος.

Άρθρο 62
Παράταση διάρκειας Προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ»

Η διάρκεια του προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ» του Κεφαλαίου Β’
του ν. 3274/2004 (Α’ 195) παρατείνεται από τη λήξη της έως και
τις 31.3.2022.

Άρθρο 63
Κυρώσεις σε βάρος συνδυασµών και υποψηφίων 
εκλογών δηµοτικών και περιφερειακών αρχών -
Τροποποίηση του  άρθρου 14 του ν. 3870/2010 

1. Η παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 3870/2010 (Α’ 138) τροποποι-
είται ως προς το ανώτατο και το κατώτατο όριο των επιβαλλόµε-
νων προστίµων και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως ακολούθως: 

«1. Εκτός των διοικητικών κυρώσεων, που προβλέπονται στις
διατάξεις του παρόντος, υπόκεινται σε διοικητικές κυρώσεις και
οι ακόλουθες παραβάσεις των συνδυασµών και των υποψηφίων:

α. Η ελλιπής ή αντικανονική τήρηση και ενηµέρωση του βιβλίου
εσόδων-εξόδων των συνδυασµών τιµωρείται µε πρόστιµο ύψους
µέχρι το ανώτατο επιτρεπόµενο όριο εκλογικών δαπανών του συν-
δυασµού. 

β. Οι συνδυασµοί που παραβιάζουν τις παρ. 4 και 5 του άρθρου
1, καθώς και οι υποψήφιοι που παραβιάζουν τις παρ. 3 και 5 του
άρθρου 2, τιµωρούνται µε πρόστιµο από δέκα χιλιάδες (10.000)
ευρώ µέχρι τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ. 

γ. Για κάθε παράβαση των παρ. 1, 2, 4, 5 και 6 του άρθρου 5
επιβάλλεται πρόστιµο σε βάρος του συνδυασµού από πέντε χιλιά-
δες (5.000) ευρώ µέχρι δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ. 

δ. Η µη εµπρόθεσµη υποβολή, η ελλιπής ή η αντικανονική σύν-
ταξη των βιβλίων εσόδων-εξόδων και της αναλυτικής κατάστασης
εκλογικών εσόδων και δαπανών, που προβλέπονται από τις παρ.
1 και 2 των άρθρων 9 και 11, επισύρει σε βάρος του συνδυασµού
πρόστιµο από δύο χιλιάδες (2.000) ευρώ µέχρι πέντε χιλιάδες
(5.000) ευρώ. 

ε. Η µη εµπρόθεσµη ή ελλιπής ή αντικανονική τήρηση των ανα-
λυτικών καταστάσεων, εσόδων και δαπανών, από τους υποψηφί-
ους, επισύρει σε βάρος τους πρόστιµο από χίλια (1.000)  ευρώ
µέχρι πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ.»

2. Αποφάσεις που έχουν εκδοθεί από την Επιτροπή Ελέγχου Δα-
πανών και Εκλογικών Παραβάσεων του άρθρου 12 του ν.
3870/2010 και αφορούν στην επιβολή προστίµων αναπροσαρµό-
ζονται, τροποποιούνται ή ανακαλούνται, σύµφωνα µε την παρ. 1,
µε αποφάσεις της Επιτροπής, ύστερα από ένσταση του επικεφα-
λής του συνδυασµού ή του διαχειριστή των οικονοµικών του συν-
δυασµού ή του υποψηφίου, η οποία ασκείται ενώπιον της
Επιτροπής µέσα σε προθεσµία εξήντα (60) ηµερών από την κοι-
νοποίηση της απόφασης.

3. Ποσά που έχουν καταλογισθεί ή εισπραχθεί, δεν επιστρέφον-
ται. 

4. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την 25η.3.2019.

Άρθρο 64
Προγραµµατικές συµβάσεις - Τροποποίηση 

του άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87)

Στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’
87) τροποποιείται ως προς την προσθήκη της εταιρείας ΓΑΙΑΟΣΕ
Α.Ε. κατόπιν σύµπραξης της εταιρείας Ο.Σ.Ε. Α.Ε. όπου απαιτείται
σύµφωνα µε τον    ν. 3891/2010 (Α’ 188) µεταξύ των εταιρειών µε
τις οποίες είναι δυνατή η σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων,
και η περ. α) διαµορφώνεται ως ακολούθως:

«1. α) Για τη µελέτη και εκτέλεση έργων και προγραµµάτων ανά-
πτυξης µιας περιοχής, καθώς και για την παροχή υπηρεσιών και
την υλοποίηση προµηθειών κάθε είδους, οι δήµοι, οι περιφέρειες,
οι σύνδεσµοι δήµων, τα δίκτυα δήµων και περιφερειών του άρ-
θρου 101, οι περιφερειακές ενώσεις δήµων, η Κεντρική Ένωση
Δήµων Ελλάδος και η Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), τα οποία συνιστούν ή στα
οποία συµµετέχουν οι προαναφερόµενοι φορείς, καθώς και νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.), στα οποία συµµετέχουν ή
συνιστούν η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος και η Ένωση Περι-
φερειών Ελλάδας, οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και απο-
χέτευσης, η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης
Αποχέτευσης (Ε.Δ.Ε.Υ.Α.), οι επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α. που ανήκουν
στον δηµόσιο τοµέα, σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 1 του ν.
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1256/1982 (Α’ 65), τα δηµοτικά και περιφερειακά ιδρύµατα, καθώς
και κοινωφελή ιδρύµατα και κληροδοτήµατα και τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα, µπορούν να συνάπτουν προγραµµατικές
συµβάσεις µε το Δηµόσιο ή µε την Εγνατία Οδό Α.Ε. ή µε τη Μο-
νάδα Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών Προγραµµάτων
(ΜΟΔ) Α.Ε. ή µε την Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίων Α.Ε. (ΕΤΑΔ Α.Ε.)
ή µε την εταιρεία µε την επωνυµία «ΓΑΙΑΟΣΕ - Ανώνυµη Εταιρεία
Αστικών Ακινήτων, Κτηµατικών, Οικοδοµικών, Τουριστικών και Συ-
ναφών Επιχειρήσεων» (ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε.), κατόπιν σύµπραξης της
εταιρείας µε την επωνυµία «Οργανισµός Σιδηροδρόµων Ελλάδος
Ανώνυµη Εταιρεία» (Ο.Σ.Ε.. Α.Ε.), όπου απαιτείται σύµφωνα µε τον
ν. 3891/2010 (Α’ 188), ή µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
ή µε τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ή µεταξύ τους ή µε Ν.Π.Δ.Δ. ή µε
τους φορείς των παρ. 1, 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 12 του ν.
4412/2016 (Α’ 147), µεµονωµένα ή από κοινού. Στις προγραµµατι-
κές συµβάσεις στις οποίες µετέχει το Δηµόσιο, µπορεί να εκπρο-
σωπείται και από τον Συντονιστή της αποκεντρωµένης διοίκησης,
στην οποία εκτελείται η προγραµµατική σύµβαση. Οι ανωτέρω
συµβάσεις υπόκεινται στον προσυµβατικό έλεγχο νοµιµότητας
του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Οι προγραµµατικές συµβάσεις, στις
οποίες ένας εκ των συµβαλλοµένων είναι Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού,
δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του άρθρου 225.»

Άρθρο 65
Απαλλαγή από υποχρέωση καταβολής ειδικού τέλους 

για τη µελέτη, κατασκευή και επέκταση έργων 
ύδρευσης και αποχέτευσης - Τροποποίηση 

του  άρθρου 11 του ν. 1069/1980

Στην παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 1069/1980 (Α’191) αποδίδεται
στη δηµοτική γλώσσα το πρώτο εδάφιο, προστίθεται δεύτερο εδά-
φιο και η παρ. 1  διαµορφώνεται ως εξής:

«1.  Επιβάλλεται  υπέρ  των επιχειρήσεων που συστήνονται κατά
τις διατάξεις του παρόντος, προς τον σκοπό µελέτης, κατασκευής
ή επέκτασης έργων ύδρευσης και αποχέτευσης και για µία δεκαε-
τία από την 1η Ιανουαρίου του εποµένου της σύστασής τους
έτους πρόσθετο ειδικό τέλος υπολογιζόµενο σε  ποσοστό
ογδόντα τοις εκατό (80%)  επί  της  αξίας  του καταναλισκοµένου
ύδατος.� Το ίδιο τέλος επιβάλλεται και σε περίπτωση επέκτασης
της επιχείρησης. Από το ειδικό τέλος του πρώτου εδαφίου απαλ-
λάσσονται οι επιχειρήσεις, οι οποίες εξασφαλίζουν µε ίδια µέσα
τη σύνδεσή τους µε τα δίκτυα της Δ.Ε.Υ.Α., χωρίς να εκπονηθεί
µελέτη ή να πραγµατοποιηθεί κατασκευή ή επέκταση έργων
ύδρευσης και αποχέτευσης, από την οικεία Δ.Ε.Υ.Α.»

Άρθρο 66
Υποβολή δηλώσεων στοιχείων για τον καθορισµό 

επιφάνειας ή και της χρήσης ακινήτου 

1. Οι υπόχρεοι σε δήλωση για τον καθορισµό της επιφάνειας ή
και της χρήσης ακινήτου, προκειµένου να υπολογισθούν επ’ αυτού
φόροι - τέλη και εισφορές προς τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, που µέχρι
σήµερα δεν έχουν υποβάλει ή έχουν υποβάλει ανακριβή δήλωση,
υποβάλλουν δήλωση µε τα ορθά στοιχεία, το αργότερο µέχρι τις
31.12.2021.  

2. Κατ’ εξαίρεση των ισχυόντων ιδίως, στο άρθρο 73 του β.δ.
της 24.9/20.10.1958 (Α’ 171) στα άρθρα 2 και 5 του ν. 25/1975 (Α’
74), στο άρθρο 2 του ν. 429/1976      (Α’ 235), στις παρ. 11 και 14
του άρθρου 10 του    ν. 1080/1980 (A’246) και στις παρ. 12 και 16
του άρθρου 24 του ν. 2130/1993 (Α’62), σε όσους υποβάλλουν δή-
λωση ορθών στοιχείων, σύµφωνα µε την παρ. 1, διαγράφεται το
σύνολo των προστίµων που προκύπτουν από τις διαφορές τετρα-
γωνικών µέτρων. Οι υποβάλλοντες τη δήλωση της παρ. 1, υποχρε-
ούνται να καταβάλουν τα τέλη που αντιστοιχούν στα ορθά
τετραγωνικά µέτρα, υπολογιζόµενα από 1ης.1.2020, µέχρι την
ηµεροµηνία της δήλωσης, µε πρόστιµο είκοσι τοις εκατό (20%) επί
του ποσού που προκύπτει από τη διαφορά των τετραγωνικών µέ-
τρων αυτού του διαστήµατος. 

3. Οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού επεξεργάζονται τις δηλώσεις και εκκα-
θαρίζουν όλες τις σχετικές υποθέσεις, εγγράφοντας στα µητρώα
τους τα ορθά τετραγωνικά µέτρα, το αργότερο µέχρι την 31η

Μαρτίου 2022. 
4. Οφειλές προς τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, που προκύπτουν από

τα οριζόµενα στην παρ. 2, καταβάλλονται από τους υπόχρεους σε
είκοσι τέσσερις (24) ισόποσες µηνιαίες δόσεις µε ελάχιστο όριο
µηνιαίας δόσης πλην της τελευταίας δόσης τα δέκα (10) ευρώ για
φυσικά πρόσωπα και τα πενήντα (50) ευρώ για τα νοµικά πρό-
σωπα. Μηνιαίες δόσεις µε ποσό µικρότερο των ανωτέρω ελαχί-
στων ορίων, που έχουν ήδη καταβληθεί ή βεβαιωθεί µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος, διατηρούνται σε ισχύ. 

5. Οι οφειλές που προκύπτουν από διαφορές ως προς την επι-
φάνεια ενός ακινήτου ή τη χρήση αυτού, κατά το παρόν, εξαιρούν-
ται από την παρ. 1 του άρθρου 165 του   ν. 4764/2020 (Α’ 256).

Άρθρο 67
Τρόπος λήψης αποφάσεων των συλλογικών οργάνων Ο.Τ.Α.

και των διοικητικών συµβουλίων των 
εποπτευόµενων νοµικών προσώπων τους -

Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 10 της από 11.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Η παρ. 1 του άρθρου 10 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του
ν. 4682/2020 (Α’ 76), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Κατά το διάστηµα λήψης των µέτρων αποφυγής της διάδο-
σης του κορωνοϊού COVID-19, η λήψη των αποφάσεων των πάσης
φύσεως συλλογικών οργάνων των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και των
διοικητικών συµβουλίων των εποπτευόµενων νοµικών τους προ-
σώπων µπορεί να λαµβάνει χώρα: α) είτε διά περιφοράς κατά τις
προβλέψεις της παρ. 5 του άρθρου 67 και της παρ. 1 του άρθρου
167 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) β) είτε µε τηλεδιάσκεψη µε κάθε πρό-
σφορο µέσο ηλεκτρονικών επικοινωνιών γ) είτε δια ζώσης δ) είτε
δια ζώσης και µε τηλεδιάσκεψη. Στην περίπτωση της δια ζώσης
σύγκλησης των συλλογικών οργάνων και των διοικητικών συµβου-
λίων της παρ. 1, οι συνεδριάσεις πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε
τα ισχύοντα υγειονοµικά µέτρα. Συνεδριάσεις των συλλογικών ορ-
γάνων και των διοικητικών συµβουλίων της παρ. 1, που ήδη έλα-
βαν χώρα µε έναν από τους ανωτέρω τρόπους θεωρούνται
νόµιµες.» 

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 68
Διευκόλυνση µε ηλεκτρονικά µέσα της εφαρµογής 

των µέτρων κατά της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19
στις εκπαιδευτικές δοµές 

1. Ο έλεγχος συνδροµής των νόµιµων προϋποθέσεων για τη
δυνατότητα της φυσικής παρουσίας σε εκπαιδευτική δοµή, ανε-
ξαρτήτως τύπου και βαθµίδας, δηµόσιας και ιδιωτικής, στο πλαί-
σιο εφαρµογής µέτρων προστασίας κατά της διασποράς του
κορωνοϊού COVID-19, µπορεί να διενεργείται ηλεκτρονικά, µέσω
της ειδικής πλατφόρµας «edupass.gov.gr», που είναι προσβά-
σιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ). Μέσω της πλατφόρµας πραγµατοποιείται η ηλε-
κτρονική επιβεβαίωση της πλήρωσης των προϋποθέσεων που
απαιτούνται από την κείµενη νοµοθεσία, για το επιτρεπτό της φυ-
σικής παρουσίας προσώπων, ανάλογα µε την ιδιότητά τους, σε
εκπαιδευτικές δοµές, ανεξαρτήτως τύπου και βαθµίδας, δηµόσιες
και ιδιωτικές, και καταχωρίζεται το αποτέλεσµα της επιβεβαίωσης
αυτής σε αυτοτελές αρχείο ή σύνολο δεδοµένων που τηρούνται
στις θυρίδες της ΕΨΠ, σύµφωνα µε τις παρ. 3 και 4 του άρθρου
26 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η πρόσβαση στην πλατφόρµα γίνεται
σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4727/2020.

2. Κατόπιν αίτησης του φυσικού προσώπου, η πλατφόρµα αντ-
λεί δεδοµένα σχετικά µε την κατάσταση του φυσικού προσώπου
όσον αφορά στον εµβολιασµό, το αποτέλεσµα της τελευταίας δο-
κιµασίας ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) ή µοριακής µεθό-
δου ανάλυσης (PCR test) ή αυτοδιαγνωστικής δοκιµασίας ελέγχου
(self-test), ή τη νόσηση από τον κορωνοϊό COVID-19. Τα στοιχεία
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αυτά αντλούνται µέσω διασύνδεσης µε το Εθνικό Μητρώο Εµβο-
λιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 του άρθρου 55 του ν.
4764/2020 (Α’ 256), το Εθνικό Μητρώο Ασθενών από τον κορωνοϊό
COVID-19 του άρθρου εικοστού ένατου της από 30.3.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (A’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), το πληροφοριακό σύστηµα της
ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας του Ψηφιακού Πιστοποιητικού
COVID-19 του άρθρου πρώτου της από 30.5.2021 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου (Α’ 87), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1
του ν. 4806/2021 (Α’ 95) και το πληροφοριακό σύστηµα της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας για την καταχώριση και ηλεκτρονική δια-
χείριση του αποτελέσµατος της αυτοδιαγνωστικής δοκιµασίας
ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19 (self-test) του άρ-
θρου 27 του ν. 4792/2021 (Α’ 54).

3. Τα δεδοµένα της παρ. 2 αποστέλλονται µέσω της πλατφόρ-
µας στη θυρίδα της εκπαιδευτικής δοµής, που καταχωρίζει το αι-
τούν πρόσωπο κατά την υποβολή της αίτησης της ίδιας
παραγράφου, µε τη µορφή δεδοµένων χαρακτηρισµού κατάστα-
σης, σύµφωνα µε τα οποία επιτρέπεται ή δεν επιτρέπεται η φυσική
παρουσία του προσώπου σε χώρο της εκπαιδευτικής δοµής.

4. Τα ως άνω δεδοµένα διατηρούνται για επτά (7) ηµέρες από
την καταχώρισή τους στη θυρίδα της εκπαιδευτικής δοµής. Μετά
την πάροδο του χρονικού αυτού διαστήµατος διαγράφονται αυ-
τόµατα από τη θυρίδα.

5. Η πλατφόρµα δύναται να διαλειτουργεί και µε άλλες βάσεις
δεδοµένων ή ολοκληρωµένα πληροφοριακά συστήµατα φορέων
του δηµόσιου τοµέα αποκλειστικά α) για την εξακρίβωση της ιδιό-
τητας - σχέσης του αιτούντος φυσικού προσώπου προς την εκ-
παιδευτική δοµή στη θυρίδα της οποίας αιτείται να καταχωρισθεί
η κατάστασή του και β) για τη συνολική απεικόνιση της κατάστα-
σης των προσώπων που δύνανται ή υποχρεούνται να έχουν φυ-
σική παρουσία στην εκπαιδευτική δοµή, σύµφωνα µε τις παρ. 1
έως 4.

6. Τα δεδοµένα που αποστέλλονται στη θυρίδα της εκπαιδευτι-
κής δοµής δεν µπορούν να χρησιµοποιηθούν ως παρουσιολόγιο
ή για άλλον σκοπό πέραν των ρητώς οριζόµενων στο παρόν. Στις
εκπαιδευτικές δοµές στις οποίες δεν είναι υποχρεωτική η προσέ-
λευση, η αίτηση της παρ. 2 περιλαµβάνει και εκδήλωση βούλησης
φυσικής παρουσίας στον χώρο της δοµής. 

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται τα τεχνικά
και οργανωτικά ζητήµατα για τη λειτουργία της πλατφόρµας, οι
κατηγορίες δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που υποβάλλον-
ται σε επεξεργασία σύµφωνα µε το παρόν, οι κατηγορίες των υπο-
κειµένων, οι ρόλοι ως προς την επεξεργασία δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα, οι τυχόν αποδέκτες δεδοµένων, τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξεργασίας
αυτών, η µορφή των δεδοµένων χαρακτηρισµού κατάστασης, η
διασύνδεση της πλατφόρµας µε άλλα πληροφοριακά συστήµατα
φορέων του δηµόσιου τοµέα, καθώς και κάθε αναγκαία, τεχνική ή
άλλη, λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 69
Θυρίδες ιδιωτών φορέων στην Ενιαία Ψηφιακή Πύλη 

της Δηµόσιας Διοίκησης - Τροποποίηση του άρθρου 26
και της παρ. 17 του  άρθρου 107 του ν. 4727/2020

1. Στο άρθρο 26 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) προστίθεται παρ. 4
ως εξής:

«4. Στην ΕΨΠ µπορούν να τηρούνται θυρίδες νοµικών προσώ-
πων ή νοµικών οντοτήτων, µε σκοπό την εκπλήρωση έννοµης
υποχρέωσής τους και για λόγους δηµοσίου συµφέροντος. Στις
θυρίδες αυτές καταχωρίζονται µέσω της ΕΨΠ, έγγραφα ή άλλα
δεδοµένα που δύνανται να αφορούν και φυσικά πρόσωπα, κατό-
πιν αίτησης των τελευταίων ή εφόσον προβλέπεται από τον νόµο.
Αν δεν ορίζεται διαφορετικά, υπεύθυνοι επεξεργασίας των δε-
δοµένων που τηρούνται στις θυρίδες της παρούσας ορίζονται τα
νοµικά πρόσωπα ή νοµικές οντότητες, που είναι υπεύθυνοι ιδίως
για τον ορισµό των εσωτερικών όρων χρήσης των θυρίδων τους
και των εξουσιοδοτηµένων χρηστών αυτών.

2. Στην παρ. 17 του άρθρου 107 του ν. 4727/2020 προστίθεται

νέο δεύτερο εδάφιο και η παρ. 17 διαµορφώνεται ως εξής:
«17. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης και του αρµόδιου Υπουργού ρυθµίζεται η τήρηση θυρίδας
στην ΕΨΠ σε κάθε φορέα του δηµοσίου τοµέα, η έναρξη παρα-
γωγικής λειτουργίας κάθε θυρίδας και κάθε τεχνικό και ειδικό-
τερο ζήτηµα. Με όµοια απόφαση µπορούν να ρυθµίζονται
ειδικότερα ζητήµατα για την τήρηση θυρίδων νοµικών προσώπων
και νοµικών οντοτήτων, η διαδικασία πρόσβασης, οι κατηγορίες
των εγγράφων και άλλων δεδοµένων που καταχωρίζονται σε
αυτές, ο χρόνος και ο τρόπος τήρησης, διαχείρισης και διαγρα-
φής των δεδοµένων, η µεθοδολογία άντλησης και περαιτέρω
επεξεργασίας των δεδοµένων και κάθε άλλο ειδικότερο ή τεχνικό
θέµα για την εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 26.»

Άρθρο 70
Δυνατότητα σύναψης δηµοσίων συµβάσεων 

από τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα 
για την αντιµετώπιση αναγκών ως προς την τήρηση 

των έκτακτων µέτρων κατά της διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19

1. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος διασπο-
ράς του κορωνοϊού COVID-19, η έλλειψη του οποίου βεβαιώνεται
µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, και πάντως για χρονικό διά-
στηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει την 31η.3.2022, τα Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) δύνανται να προβαίνουν στη δια-
δικασία της απευθείας ανάθεσης για τη σύναψη δηµόσιας σύµ-
βασης παροχής υπηρεσιών µε αντικείµενο τον έλεγχο της
τήρησης των έκτακτων µέτρων για τη συµµετοχή των φοιτητών
κάθε κύκλου σπουδών, καθώς και του τακτικού και έκτακτου δι-
δακτικού προσωπικού των Α.Ε.Ι. στη δια ζώσης εκπαιδευτική δια-
δικασία, κατά παρέκκλιση κάθε σχετικής διάταξης της κείµενης
εθνικής νοµοθεσίας περί δηµοσίων συµβάσεων. Η χρονική διάρ-
κεια της δηµόσιας σύµβασης του πρώτου εδαφίου δεν µπορεί
να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες. Ως αρµόδιο όργανο για την έγ-
κριση της δαπάνης της δηµόσιας σύµβασης, καθώς και κάθε δια-
δικαστικής ενέργειας για την έκδοση της πρόσκλησης και τη
σύναψη της δηµόσιας σύµβασης ορίζεται το Πρυτανικό Συµβού-
λιο του Α.Ε.Ι.. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
δύναται να παρέχεται έκτακτη επιχορήγηση από τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων προς
κάθε Α.Ε.Ι. για την κάλυψη της δαπάνης που προκαλείται από τη
σύναψη δηµοσίων συµβάσεων της παρ. 1. 

Άρθρο 71
Χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας στο ξένο σχολείο

«VERITA INTERNATIONAL SCHOOL» -
Προσθήκη περ. 31 στην παρ. 8 του άρθρου 35 

του ν. 4186/2013

Στην παρ. 8 του άρθρου 35 του ν. 4186/2013 (A’ 193)  προστί-
θεται περ. 31, για τη χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας
στο ξένο σχολείο: «VERITA INTERNATIONAL SCHOOL», και η
παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«8. Αναγνωρίζονται ως ξένα σχολεία κατά την έννοια της παρ.
1 του άρθρου 1 του ν. 4862/1931  (Α’ 156) τα ακόλουθα σχολεία:

1. ΓΕΡΜΑΝΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΘΗΝΩΝ
2. ΓΕΡΜΑΝΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
3. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΓΙΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ ΕΥΓΕΝΙΟΣ

ΝΤΕΛΑΚΡΟΥΑ
4. ΙΤΑΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΘΗΝΩΝ
5. ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΟ ΚΟΛΛΕΓΙΟ ΑΝΑΤΟΛΙΑ
6. ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΟ ΚΟΛΛΕΓΙΟ ΕΛΛΑΔΑΣ
7. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΓΙΟΣ ΠΑΥΛΟΣ
8. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ JEANNE D` ARC
9. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΚΑΛΑΜΑΡΙ
10. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΟ ΚΟΛΛΕΓΙΟ ΔΕΛΑΣΑΛ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
11. ΛΕΟΝΤΕΙΟΣ ΣΧΟΛΗ ΝΕΑΣ ΣΜΥΡΝΗΣ
12. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΑΓΙΟΣ ΙΩΣΗΦ
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13. ΕΛΛΗΝΟΓΑΛΛΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΟΥΡΣΟΥΛΙΝΩΝ
14. ΛΕΟΝΤΕΙΟΣ ΣΧΟΛΗ ΑΘΗΝΩΝ
15. AMERICAN COMMUNITY SCHOOLS OF ATHENS
16. ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΣΧΟΛΕΙΟ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΚΗΣ ΛΑΪΚΗΣ ΑΠΟΣΤΟ-

ΛΗΣ
17. ΓΑΛΛΙΚΟ ΣΧΟΛΕΙΟ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ (ΓΥΜΝΑΣΙΟ -ΛΥΚΕΙΟ)
18. INTERNATIONAL COMMUNITY SCHOOL OF LARISA
19. KATIPUNAN PHILLIPINES CULTURAL ACADEMY
20. BYRON COLLEGE
21. PINEWOOD SCHOOL OF THESSALONIKI
22. ΠΟΛΩΝΙΚΟ ΣΧΟΛΕΙΟ ZYGMUNT MINEYKO
23. ST. CATHERINE`S BRITISH SCHOOL
24. ST. LAWRENCE COLLEGE
25. INTERNATIONAL SCHOOL OF ATHENS
26. CAMPION SCHOOL
27. ΙΡΑΝΙΚΟ ΣΧΟΛΕΙΟ ΑΘΗΝΩΝ
28. ΛΙΒΥΚΟ ΣΧΟΛΕΙΟ 17ΗΣ ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ
29. ΚΑΝΑΔΙΚΟ ΛΥΚΕΙΟ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ
30. ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΗ ΓΕΩΡΓΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
31. VERITA INTERNATIONAL SCHOOL
Στα σχολεία αυτά χορηγούνται, διά του παρόντος, άδεια ίδρυ-

σης και άδεια λειτουργίας.».

ΜΕΡΟΣ  Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο 72
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του. 

Αθήνα,.............................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.00’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 16 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση κώδικα νοµοθεσίας για την ολοκληρωµένη θαλάσσια πο-
λιτική στον νησιωτικό χώρο και για τον µηχανισµό εφαρµογής,
την κρατική εποπτεία και τους γενικούς όρους υλοποίησης του
Μεταφορικού Ισοδυνάµου».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 15 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20239

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

7. ΥΓΕΙΑΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».


